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Αθήνα, σήµερα στις 8 Μαΐου 2018, ηµέρα Τρίτη και ώρα 11.07’,
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Μέτρα για την
προώθηση των Θεσµών της Αναδοχής και Υιοθεσίας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 7 Μαΐου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως δύο
συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπο-
λογιών.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το Σώµα συνεφώνη-

σε. 
Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Γεώργιο

Παπαφιλίππου, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συ-
νεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Καλλιθέας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαφιλίππου για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντας εισηγη-

τής του ΣΥΡΙΖΑ στο σηµερινό νοµοσχέδιο αισθάνοµαι ιδιαίτερα
ευτυχής για τρεις λόγους: Πρώτον, εκτιµώ και πιστεύω ότι απο-
τελεί αυτό µια σηµαντική τοµή στο κοινωνικό κράτος και ιδίως
στο πεδίο προστασίας της πιο ευάλωτης κοινωνικής οµάδας, των
ανήλικων παιδιών, που έχουν ανάγκη προστασίας εκ µέρους του
κράτους.  

Δεύτερον, από την ακρόαση των εκπροσώπων των φορέων
ενώπιον της αρµόδιας επιτροπής προέκυψε ότι το νοµοσχέδιο
αυτό έτυχε αποδοχής και επιδοκιµασίας από την πλειονότητα
των φορέων. Αυτό, βεβαίως, σηµαίνει ότι κινείται προς την ορθή
κατεύθυνση.

Τρίτον, κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην επιτροπή

υπήρξε ένας εποικοδοµητικός και ουσιαστικός διάλογος από µέ-
ρους όλων των κοµµάτων σε χαµηλούς τόνους, χωρίς µικροκοµ-
µατικές αντιπαραθέσεις. Υποβλήθηκαν ουσιαστικές προτάσεις
και πολλές από αυτές έγιναν αποδεκτές από την κυρία Υπουργό.

Σκοπός και κύριος στόχος του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι η
αποϊδρυµατοποίηση των ανηλίκων παιδιών µέσω της αναδοχής
και της υιοθεσίας. Η χώρα µας βιώνει σήµερα µια ζοφερή κοινω-
νική πραγµατικότητα. Ποια είναι αυτή; Πάνω από τρεις χιλιάδες
ανήλικα παιδιά φιλοξενούνται και ζουν σε ιδρύµατα είτε του δη-
µόσιου τοµέα είτε του ιδιωτικού τοµέα. Βεβαίως, ο ορθός όρος
είναι «κλειστές µονάδες προστασίας και φροντίδας παιδιών» και
όχι «ιδρύµατα».

Είναι αποδεκτό από όλους και από την επιστηµονική κοινότητα
αλλά και από όλα τα κόµµατα και όλους τους φορείς ότι η φιλο-
ξενία των ανηλίκων παιδιών µέσα σε ιδρύµατα έχει δυσµενέστα-
τες συνέπειες για τα παιδιά αυτά, ειδικότερα δε για τα παιδιά
ηλικίας από µηδέν έως τεσσάρων ετών. Οι δυσµενείς συνέπειες
έχουν σχέση µε τον γνωστικό, τον συναισθηµατικό και τον κοι-
νωνικό τοµέα.

Επίσης είναι αποδεκτό από όλους, επιστηµονικούς και λοιπούς
φορείς, ότι η άρση των δυσµενών συνεπειών που προανέφερα
µπορεί να επιτευχθεί µέσω της αναδοχής και της υιοθεσίας των
ανηλίκων παιδιών, που αποτελούν εναλλακτικές µορφές οικογε-
νειακής αποκατάστασης των παιδιών αυτών. Με την αναδοχή και
την υιοθεσία τοποθετείται ένα παιδί σε κάποια οικογένεια, ώστε
να διασφαλιστεί ότι θα µεγαλώσει σε ένα σταθερό και ασφαλές
περιβάλλον που θα είναι ικανό να του προσφέρει τη φροντίδα,
την αγάπη, τη στοργή και τα εφόδια που έχει ανάγκη ένα παιδί
για την ολοκλήρωσή του, τη συναισθηµατική και την κοινωνική,
χωρίς δυσµενείς συνέπειες.

Έτσι, η αναδοχή και η υιοθεσία αποτελούν τους κυριότερους
θεσµούς παιδικής προστασίας και µια ευνοµούµενη πολιτεία και
ειδικά µια πολιτεία όπως η Ελλάδα που έχει ενσωµατώσει στο
Εθνικό της Δίκαιο τη Διεθνή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Παι-
διού έχει υποχρέωση να διασφαλίσει στα ανήλικα παιδιά που
έχουν ανάγκη από φροντίδα και προστασία την τοποθέτησή τους
σε έναν από τους θεσµούς αυτούς.

Η νοµοθετική παρέµβαση που επιχειρείται µε το νοµοσχέδιο
ήταν απολύτως αναγκαία και επιβεβληµένη. Κι αυτό γιατί; Όπως
προείπα, ο αριθµός των παιδιών που φιλοξενούνται σε ιδρύµατα
είναι τεράστιος, είναι τρεις χιλιάδες. Επίσης, είναι γνωστό και
αποδεκτό από όλους ότι το ενδιαφέρον από µέρους υποψηφίων
θετών και αναδόχων γονέων είναι τεράστιο. Γιατί, λοιπόν, παρά
το ενδιαφέρον των υποψηφίων γονέων, θετών και αναδόχων,
εξακολουθεί να υπάρχει αυτός ο µεγάλος αριθµός των παιδιών
σε ιδρύµατα; Το συµπέρασµα είναι ότι δυσλειτουργεί το σύ-
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στηµα που είναι αρµόδιο για την προώθηση των δύο αυτών θε-
σµών, δηλαδή οι αρµόδιες υπηρεσίες δυσλειτουργούν και έχουν
πολλές ανεπάρκειες.

Το σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα, επιχειρεί να άρει τις
παραπάνω δυσλειτουργίες µε καινοτόµες και προοδευτικές ρυθ-
µίσεις που ισχυροποιούν επιστηµονικά και θεσµικά την αναδοχή
και την υιοθεσία, τις προωθούν στην ελληνική κοινωνία, επιταχύ-
νουν σηµαντικά τις διαδικασίες ολοκλήρωσής τους, µε διαφάνεια
και ασφάλεια δικαίου και -το κυριότερο- υπηρετούν το βέλτιστο
συµφέρον του παιδιού. Και αυτό γιατί του διασφαλίζουν σε σύν-
τοµο χρόνο, την τοποθέτηση του στην πλέον κατάλληλη για το
ίδιο ανάδοχη ή θετή οικογένεια, η οποία θα έχει εκπαιδευτεί για
να ανταποκριθεί µε επάρκεια στις υποχρεώσεις και ευθύνες που
απορρέουν από το λειτούργηµα της ανάδοχης οικογένειας ή της
οικογένειας που υιοθετεί.

Οι καινοτόµες ρυθµίσεις µε τις οποίες επιχειρείται η υλοποί-
ηση των παραπάνω στόχων είναι οι εξής: 

Πρώτον, εισάγεται και θεσµοθετείται για πρώτη φορά ένα συλ-
λογικό συµβουλευτικό όργανο που ονοµάζεται Εθνικό Συµβούλιο
Αναδοχής-Υιοθεσίας. Με βάση τη σύνθεσή του, τις αρµοδιότητές
του και τον τρόπο λειτουργίας του είµαστε βέβαιοι ή ελπίζουµε
βάσιµα ότι θα υπάρξει συντονισµός των φορέων που ασχολούν-
ται µε την αναδοχή και θα βελτιωθεί η κατάσταση σε αυτούς
τους τοµείς και θα διευκολυνθεί το κράτος να χαράξει µια στρα-
τηγική για την υιοθεσία και την αναδοχή. 

Συνιστώνται ή αναδιοργανώνονται εθνικά µητρώα, τα οποία
είναι τα εξής: το εθνικό µητρώο ανηλίκων, τα εθνικά µητρώα υπο-
ψήφιων αναδόχων και θετών γονέων, τα εθνικά µητρώα των εγ-
κεκριµένων αναδοχών και υιοθεσιών. 

Με τη σύσταση και την ορθή λειτουργία των µητρώων αυτών,
που θα τηρούνται από το Εθνικό Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης σε ηλεκτρονική µορφή, θα καταστεί δυνατή η δηµιουργία
µιας αξιόπιστης βάσης δεδοµένων, ώστε το κράτος να γνωρίζει
τον ακριβή αριθµό των ανήλικων παιδιών που είτε φιλοξενούνται
και ζουν σε ιδρύµατα, δηµόσια και ιδιωτικά, είτε πρόκειται να δο-
θούν σε υιοθεσία ή αναδοχή. Επίσης θα υπάρχει ακριβής και πλή-
ρης εικόνα για τους υποψήφιους αναδόχους και θετούς γονείς.

Η ύπαρξη των µητρώων αυτών, σε συνδυασµό και µε τη λει-
τουργία του ΕΣΑνΥ, θα συντελέσουν τα µέγιστα στην προώθηση
των θεσµών της υιοθεσίας και της αναδοχής και στην εξασφά-
λιση των ανηλίκων παιδιών µιας οικογένειας για αναδοχή ή υιο-
θεσία. 

Επισπεύδεται ο χρόνος διενέργειας των απαιτούµενων κοινω-
νικών ερευνών. Είναι γνωστό ότι και για την αναδοχή και για την
υιοθεσία απαιτούνται δύο κοινωνικές έρευνες, µια για την καταλ-
ληλότητα των υποψηφίων αναδόχων και θετών γονέων και µια
για να γίνει αντιληπτό αν η συγκεκριµένη υποψήφια ανάδοχη οι-
κογένεια είναι κατάλληλη για το συγκεκριµένο παιδί που έχει επι-
λέξει.

Η επίσπευση εδώ γίνεται µε τη δυνατότητα χρησιµοποίησης
πιστοποιηµένων κοινωνικών λειτουργών από το ΣΚΛΕ, για τη διε-
νέργεια των ερευνών αυτών. Μια από τις σηµαντικές αιτίες της
ανεπάρκειας του συστήµατος είναι ή έλλειψη κοινωνικών λει-
τουργών που ασχολούνται µε αυτούς τους θεσµούς και τις έρευ-
νες αυτές. Σήµερα οι κοινωνικοί λειτουργοί που υπηρετούν
στους αρµόδιους φορείς εποπτείας που διεξάγουν τις έρευνες
αυτές ανέρχονται µόνο σε ογδόντα. Με τον τρόπο, όµως, αυτόν
και αφού πια εισάγονται και ιδιώτες κοινωνικοί λειτουργοί -όπως
επίσης κι η δυνατότητα που παρέχεται σε έναν φορέα εποπτείας
της αναδοχής να απευθυνθεί σε κοινωνικό λειτουργό άλλου
φορέα άλλου δήµου ή νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης-, θα προκύ-
ψει και ένας µεγάλος αριθµός κοινωνικών λειτουργών, που ήδη
υπηρετούν, οι οποίοι θα ασχοληθούν ειδικότερα µε την εποπτεία
των θεσµών της αναδοχής.

Με το νοµοσχέδιο αυτό προβλέπονται επίσης τα εξής: 
Η επιµόρφωση και η εκπαίδευση των υποψηφίων αναδόχων

και θετών γονέων από ειδικούς επιστήµονες, ψυχολόγους, νοµι-
κούς και κοινωνικούς λειτουργούς, από τις υπηρεσίες που έχουν
την εποπτεία της αναδοχής. 

Η παρακολούθηση και η εποπτεία των αναδοχών και των ανα-
δόχων γονέων και των παιδιών που έχουν δοθεί σε ανάδοχη οι-

κογένεια, του τρόπου µε τον οποίο χειρίζονται οι ανάδοχοι γονείς
τα ανήλικα παιδιά που έχουν υπό την προστασία τους. 

Επίσης προβλέπεται η δυνατότητα από µέρους των φορέων
εποπτείας της αναδοχής και η διενέργεια επιπλέον µαθηµάτων
και επιµορφωτικών σεµιναρίων για τους γονείς που ήδη έχουν
παιδιά σε αναδοχή. 

Η διεύρυνση του κύκλου των δυνάµενων να γίνουν ανάδοχοι
γονείς, µε την ένταξη σε αυτόν τον κύκλο και των οικογενειών
που αποτελούνται από έχοντες συνάψει σύµφωνο συµβίωσης.
Στο θέµα αυτό θα επανέλθω στο τέλος, γιατί έχουν προκύψει
προβλήµατα που είναι γνωστά σε όλους, για τη δυνατότητα που
παρέχεται και σε οµόφυλα ζευγάρια να γίνουν ανάδοχοι γονείς. 

Η οικονοµική ενίσχυση όλων των αναδόχων γονέων, εφόσον
το επιθυµούν, και η επέκτασή της σε τρεις κατηγορίες και µετά
την ενηλικίωση των παιδιών που είναι σε αναδοχή: των ατόµων
µε αναπηρίες για όσο χρονικό διάστηµα λειτουργεί η αναδοχή,
των σπουδαστών για έξι χρόνια µετά την εγγραφή τους σε κά-
ποια ανώτερη ή ανώτατη σχολή και µέχρι να συµπληρώσουν το
εικοστό έτος της ηλικίας τους και στους εφήβους που είναι υπό-
χρεοι στρατιωτικής υποχρέωσης, ενόσω διαρκεί η στράτευσή
τους. 

Η ιατροφαρµακευτική κάλυψη των παιδιών από τον ασφαλι-
στικό φορέα του αναδόχου γονέα και, σε περίπτωση που ο ανά-
δοχος γονέας είναι ανασφάλιστος, παρέχεται µε βάση τη νοµο-
θεσία που ισχύει για τους ανασφάλιστους συµπολίτες µας και τις
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Επίσης προβλέπεται η θέσπιση της επαγγελµατικής αναδοχής
για παιδιά µε αναπηρία και σοβαρές ψυχικές διαταραχές. Εδώ
θα µου επιτρέψετε να επιµείνω, γιατί ακούστηκαν αντιρρήσεις
για τον θεσµό αυτό, ενώ καλύπτει ένα τεράστιο πρόβληµα που
υπάρχει στην ελληνική κοινωνία. Πολλά από τα παιδιά αυτά είναι
-ας µου επιτραπεί η έκφραση- στα αζήτητα, διότι ο υποψήφιος
ανάδοχος γονέας ή ο υποψήφιος θετός γονέας επιλέγει ένα παι-
δί υγιές. Έτσι, λοιπόν, τα παιδιά αυτά είναι παιδιά ενός κατώτε-
ρου θεού και ο µοναδικός τρόπος να αποϊδρυµατοποιηθούν είναι
η καθιέρωση του θεσµού της επαγγελµατικής αναδοχής. Άλλω-
στε, οι επαγγελµατίες ανάδοχοι θα έχουν εκπαιδευτεί κατάλληλα
και θα έχουν τα προσόντα που θα τους επιτρέψουν να ανταπο-
κριθούν µε επάρκεια στα καθήκοντά τους.

Τέλος, προβλέπεται η θέσπιση της βραχείας επαγγελµατικής
αναδοχής η οποία καλύπτει µια τεράστια ανάγκη και αφορά σε
παιδιά για τα οποία συντρέχει η περίπτωση αφαίρεσης της γονι-
κής µέριµνας λόγω κακού τρόπου άσκησης αυτής από την
πλευρά των γονέων τους και επίκειται κίνδυνος για την υγεία και
τη ζωή τους. 

Θα µου επιτρέψετε τώρα να επανέλθω και να ασχοληθώ λίγο
περισσότερο µε το άρθρο 8 και ειδικότερα µε το σηµείο εκείνο
που παρέχει τη δυνατότητα σε οµόφυλα ζευγάρια να γίνουν ανά-
δοχοι γονείς. Έχει ασκηθεί και εντός της Βουλής, αλλά και από
τον Τύπο, δριµύτατη κριτική.

Λόγω της ανεπάρκειας του χρόνου, για το ζήτηµα αυτό θα
επανέλθω στη δευτεροµιλία µου, γιατί είναι βέβαιο ότι θα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μπορείτε να κάνετε
χρήση του χρόνου της δευτερολογίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Η κριτική επικεντρώνεται, ως
προς το σηµείο αυτό, είτε στο ότι η κοινωνία είναι ανώριµη να
δεχθεί τον θεσµό αυτόν, είτε ότι θα αποβεί σε βάρος του συµ-
φέροντος του παιδιού λόγω της µη διάκρισης του βιολογικού
φύλου των ζευγαριών και της συνεπεία αυτής έλλειψη του αν-
δρικού και του γυναικείου προτύπου.

Η επιστηµονική κοινότητα όµως -πρόσφατα µάλιστα υπήρξε
µια ηχηρή παρέµβαση από την πλευρά πενήντα πέντε ακαδηµαϊ-
κών που εργάζονται είτε σε πανεπιστήµια της Ελλάδας είτε σε
πανεπιστήµια του εξωτερικού- διαπιστώνει ότι το να µεγαλώσει
ένα παιδί από ανάδοχους γονείς που είναι οµοφυλόφιλοι δεν ασ-
κεί καµµία επίδραση ούτε στην ταυτότητα του φύλου του, ούτε
στον σεξουαλικό του προσανατολισµό, ούτε στην ποιότητα των
σχέσεών του µε τους γονείς του και κρίνεται ότι οι γονείς αυτοί
είναι εξίσου κατάλληλοι µε τους γονείς µιας οικογένειας ετερο-
φυλόφιλων ανθρώπων.

Είναι επιτακτική ανάγκη η θεσµοθέτηση και αυτής της δυνα-
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τότητας και για κοινωνικούς και για πολιτικούς και για νοµικούς
λόγους.

Να ξεκινήσουµε από τους νοµικούς λόγους που επιβάλλουν
τη θεσµοθέτηση. Είναι αδύνατο να εξαιρεθούν τα οµόφυλα ζευ-
γάρια, εάν και εφόσον παρασχεθεί η δυνατότητα αυτή στα ετε-
ρόφυλα ζευγάρια που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης. Αν
θα συµβεί κάτι τέτοιο, αυτό αντίκειται τόσο στο ελληνικό Σύν-
ταγµα, στο άρθρο 4 παράγραφος 1 και στο άρθρο 21 παράγρα-
φος 1, και εύκολα θα καταπέσει στα ελληνικά δικαστήρια.

Επίσης αντίκειται στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου και είναι ευνόητο ότι θα καταπέσει στο Ευρωπαϊ-
κό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

Όµως και κοινωνικοί λόγοι επιβάλλουν τη θεσµοθέτηση αυτής
της δυνατότητας. Σας είπα ότι τα παιδιά που ζουν σε ιδρύµατα
είναι τρεις χιλιάδες. Άρα, είναι επιτακτική ανάγκη να διευρυνθεί
ο κύκλος των ανθρώπων που θα µπορούν να γίνουν ανάδοχοι γο-
νείς.

Επίσης συντρέχουν και πολιτικοί λόγοι, γιατί µε τον τρόπο
αυτόν παρέχεται η δυνατότητα και στα οµόφυλα ζευγάρια και
έτσι κατοχυρώνονται και διευρύνονται οι ατοµικές τους ελευθε-
ρίες. Επιµένω, όµως, και πάλι ότι αυτό επ’ ουδενί δεν θα αποβεί
σε βάρος του συµφέροντος των ανήλικων παιδιών, γιατί -όπως
προείπα- δεν θα ασκήσει καµµία απολύτως επίδραση στην ολο-
κλήρωση της προσωπικότητάς τους, στον σεξουαλικό τους προ-
σανατολισµό και στην ταυτότητα φύλου τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάρκου έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπολογίζεται -

γιατί ακριβή στοιχεία δεν έχουµε- ότι υπάρχουν σε ιδρύµατα πε-
ρίπου δύο µε τρεις χιλιάδες παιδιά. Είναι παιδιά που έχουν εγκα-
ταλειφθεί από τη φυσική τους οικογένεια, που οι γονείς τους δεν
µπορούν να τα φροντίσουν για οικονοµικούς λόγους, που εγκα-
ταλείπονται σε ιδρύµατα λόγω αναπηρίας, παιδιά που έχουν
πέσει θύµατα εγκληµάτων από τις φυσικές τους οικογένειες. Από
αυτά µόλις το 10% φαίνεται να τοποθετείται σε ανάδοχη οικογέ-
νεια, ποσοστό που είναι απογοητευτικό, σε σχέση µε άλλες
χώρες όπου η αναδοχή ως εναλλακτική φροντίδα είναι καθιερω-
µένη πρακτική εδώ και χρόνια. Ο κανόνας στη χώρα µας είναι το
ίδρυµα.

Σίγουρα τα ιδρύµατα έχουν παίξει ένα σηµαντικό ρόλο στην
φροντίδα των παιδιών και δεν πρέπει να παραγνωρίζεται το έργο
τους, αλλά και ο νέος ρόλος που µπορούν να παίξουν στην πρώ-
τη υποδοχή και την µετάβαση.

Νοµίζω, όµως, πως όλοι συµφωνούµε ότι ο φυσικός τόπος
ενός παιδιού είναι η οικογένεια. Αυτό προβλέπει και η Διεθνής
Συνθήκη για τα Δικαιώµατα του Παιδιού στο άρθρο 20, που έχει
κυρωθεί στη χώρα µας το 1992. 

Το ίδιο όµως, προκύπτει και από σειρά επιστηµονικών µελετών
οι οποίες αναφέρουν τις αρνητικές συνέπειες που έχει η ιδρυµα-
τοποίηση στον ψυχισµό, αλλά και στην ανάπτυξη των παιδιών. 

Η Νέα Δηµοκρατία, αναγνωρίζοντας ακριβώς τις διαστάσεις
που έχει λάβει το φαινόµενο της εγκατάλειψης παιδιών, ήδη από
τον Ιούλιο του 2016 παρουσίασε µια ολοκληρωµένη δέσµη προ-
τάσεων και παρεµβάσεων για την αναδοχή, την υιοθεσία και τα
εγκαταλελειµµένα παιδιά, προτάσεις όπως η σύσταση ενός πα-
νελλαδικού συντονιστικού οργάνου µε ουσιαστικές αρµοδιότη-
τες εποπτείας και παρακολούθησης, η ενίσχυση του δικαστικού
συστήµατος προστασίας ανηλίκων, των εισαγγελέων ανηλίκων
και των επιµελητών, η ενίσχυση των κοινωνικών υπηρεσιών µε κι-
νητικότητα ή στοχευµένες προσλήψεις, αλλά και η εισαγωγή ορι-
σµένης προθεσµίας για την ολοκλήρωση των δικαστικών διαδικα-
σιών της υιοθεσίας.

Λίγους µήνες µετά, τον Σεπτέµβριο του 2016, η κ. Φωτίου ανα-
κοίνωσε ότι έχει έτοιµο νοµοσχέδιο για τα θέµατα της αναδοχής
και της υιοθεσίας. Πέρασαν τελικά δεκαοκτώ ολόκληροι µήνες
για να έρθει στη Βουλή το παρόν νοµοσχέδιο, µια προσπάθεια
αντιγραφής των περισσοτέρων από των δικών µας προτάσεων.

Θα µπορούσε, λοιπόν, από τότε να έχει γίνει, µε πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης, µια προσπάθεια σύνθεσης των προτάσεων και
συναίνεσης, µια ουσιαστική συζήτηση µε την εµπλοκή και της
κοινωνίας, ούτως ώστε σήµερα να συζητάµε πια για την ουσία. 

Αντ’ αυτού, έχουµε ενώπιον µας ένα νοµοσχέδιο που επιφέρει
θετικές µεν, αλλά ήσσονος σηµασίας αλλαγές στο ισχύον πλαί-
σιο, που δεν λαµβάνει δραστικά µέτρα για τον καλύτερο συντο-
νισµό και την εποπτεία των θεσµών παιδικής προστασίας, που
αφήνει ανέγγιχτο το ζήτηµα της παιδικής δικαστικής προστασίας
των παιδιών.

Παράλληλα, για πρώτη φορά στα χρονικά έχουµε την παρα-
δοχή της απόλυτης κατάρρευσης του συστήµατος παιδικής προ-
στασίας στη χώρα. Φτάσαµε πλέον στο σηµείο σε ένα νοµικό
κείµενο να προβλέπεται η δυνατότητα αρµόδια Αρχή να δηλώνει
αδυναµία εκτέλεσης βασικής αρµοδιότητας, χωρίς παράλληλα
να γίνεται οποιαδήποτε πρόβλεψη για ουσιαστική στήριξη των
υπηρεσιών αυτών σε προσωπικό, τεχνογνωσία και εργαλεία.

Οι αποσπασµατικές παρεµβάσεις που επιχειρούνται χωρίς να
εντάσσονται σε µια συνολική και συνεκτική στρατηγική για την
παιδική προστασία, χωρίς µακροπρόθεσµη επένδυση σε δοµές,
υπηρεσίες και προσωπικό, µπορούν στην καλύτερη περίπτωση
να προσφέρουν µόνο προσωρινές λύσεις.

Να θυµίσω εδώ ότι τον Νοέµβριο του 2014 η προηγούµενη κυ-
βέρνηση, κατόπιν ευρείας διαβούλευσης µε αρµόδιους φορείς,
εµπειρογνώµονες και ΜΚΟ, έδωσε σε δηµόσια διαβούλευση
προσχέδιο του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τα δικαιώµατα του
παιδιού για την περίοδο 2015-2020, που περιελάµβανε, µεταξύ
άλλων, και σειρά ρυθµίσεων για τα θέµατα της αναδοχής και της
υιοθεσίας.

Σχεδόν τρία χρόνια αργότερα, τον Σεπτέµβριο του 2017, προ-
χωρήσατε στη σύσταση Εθνικού Μηχανισµού Εκπόνησης Παρα-
κολούθησης και Αξιολόγησης του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για
το παιδί µε ορίζοντα πλέον για το Εθνικό Σχέδιο την περίοδο
2018-2020. Μάλιστα, είχατε πει τότε ότι βρίσκεται σε τελικό στά-
διο εκπόνησης. Βρισκόµαστε ήδη στα µέσα του 2018 και ακόµα
το Εθνικό Σχέδιο Δράσης, που θα µπορούσε να αποτελέσει αυτό
το απαιτούµενο πλαίσιο στρατηγικής και για τα θέµατα που συ-
ζητούµε σήµερα, δεν έχει παρουσιαστεί ακόµη.

Αυτά ως εισαγωγή για το γενικότερο ζήτηµα της παιδικής προ-
στασίας.

Όσον αφορά το θέµα του νοµοσχεδίου, την αναµόρφωση και
προώθηση των θεσµών της αναδοχής και της υιοθεσίας, από τα
βασικότερα προβλήµατα είναι η έλλειψη κεντρικού σχεδιασµού
και συντονισµού και αυτό γιατί οι υπηρεσίες και οι αρµοδιότητες
είναι κατακερµατισµένες σε κεντρικό, περιφερειακό και δηµοτικό
επίπεδο.

Έχουµε, λοιπόν, ως καινοτοµία του νοµοσχεδίου ακόµα ένα
συµβούλιο που έχει, όµως, µόνο γνωµοδοτικό και συµβουλευτικό
ρόλο, καµµία ουσιαστική αρµοδιότητα. Εµείς δεν είµαστε αντί-
θετοι, αλλά το συµβούλιο αυτό, µε τις αρµοδιότητες που έχει,
δεν απαντά στο πρόβληµα. Ήδη, έχουµε την εµπειρία του Εθνι-
κού Συµβουλίου Υιοθεσιών. Ουσιαστικά, δεν λειτούργησε ποτέ.

Δεν ήταν απαραίτητος ένας νέος φορέας. Θα µπορούσε απλά
το ΕΚΚΑ να ενισχυθεί µε προσωπικό µέσα από στοχευµένη κινη-
τικότητα και µε τις αναγκαίες αρµοδιότητες για να συντονίζει
τους υπόλοιπους φορείς. 

Προβληµατίζει, επίσης, η απουσία των ιδρυµάτων παιδικής
προστασίας από τη σύνθεση του συµβουλίου. 

Γενικά πολλές από τις ρυθµίσεις που εισάγονται, θα µπορού-
σαν να έχουν λυθεί µε απλές διοικητικές βελτιώσεις, ιδίως στο
θέµα των µητρώων, ενώ, ως επί το πλείστον, επαναλαµβάνετε τις
ισχύουσες ρυθµίσεις µε µικρές τροποποιήσεις. Μάλιστα, που-
θενά δεν αναφέρετε ότι τέλος πάντων κληρονοµήσατε και κά-
ποιες δοµές και θεσµούς από προηγούµενες κυβερνήσεις. Κου-
βέντα για το e-pronoia, έργο της προηγούµενης κυβέρνησης,
που περιλαµβάνει τη λειτουργία ηλεκτρονικού φακέλου παιδιού,
αλλά και την τήρηση και διαχείριση των διαφόρων µητρώων. Το
2015 κόψατε, βέβαια, την κορδέλα µε τυµπανοκρουσίες και σή-
µερα νοµοθετείτε σαν να µην υπάρχει. 

Άλλο σοβαρό ζήτηµα που δεν αντιµετωπίζεται επαρκώς, κατά
τη γνώµη µας, είναι η µεταπαρακολούθηση της αναδοχής, η λε-
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γόµενη «εποπτεία» του άρθρου 13. Είναι κάτι που τόνισαν και
όλοι σχεδόν οι φορείς. 

Ακούσατε τις ανησυχίες µας και κάνατε, βέβαια, κάποιες νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις και αυτό είναι θετικό. Θα θέλαµε, όµως,
να δείτε και κάποια άλλα ζητήµατα όπως η τοπική αρµοδιότητας
των φορέων εποπτείας. 

Σας αναφέρω ένα παράδειγµα από την επιτροπή. Έστω ένα
παιδί που βρίσκεται στη Θεσσαλονίκη και ο ανάδοχος είναι στη
Δράµα. Ποιος θα είναι ο αρµόδιος φορέας εποπτείας; Θα είναι
αυτός που εποπτεύει το ίδρυµα στη Θεσσαλονίκη; Θα είναι οι
κοινωνικές υπηρεσίες στη Δράµα; Αυτό νοµίζω πρέπει να ξεκα-
θαριστεί µε µεγαλύτερη σαφήνεια στο κείµενο του νόµου. 

Δεύτερον, η εποπτεία της αναδοχής χρειάζεται µία διεπιστη-
µονική προσέγγιση, όχι να πηγαίνει ένας κοινωνικός λειτουργός
µία φορά τον µήνα ως χωροφύλαξ. Εδώ χρειάζεται ένα σύστηµα
κοινωνικών υπηρεσιών ολοκληρωµένο σε επίπεδο κοινότητας, µε
διεπιστηµονική στήριξη και να στηρίζεται και η βιολογική οικογέ-
νεια -το ξαναλέω!- και να µπορεί, αναλόγως των συνθηκών, κάθε
φορά να έχει πρόσβαση στο παιδί. 

Τρίτον, λέτε ότι θα αναλάβουν φορείς εποπτείας. Μα, αυτοί
είναι οι ίδιοι φορείς που βάσει του άρθρου 26 του νοµοσχεδίου
θα µπορούν να δηλώνουν αδυναµία να εκτελέσουν την απαραί-
τητη κοινωνική έρευνα. Με ποιον τρόπο οι ίδιοι αυτοί φορείς θα
ασκούν αποτελεσµατική εποπτεία στην αναδοχή; 

Ξέρουµε όλοι για τον κανόνα των προσλήψεων. Θα µπορού-
σατε, όµως, αν η παιδική προστασία αποτελούσε πράγµατι προ-
τεραιότητα, µέσα στις χιλιάδες προσλήψεις που έχετε κάνει, να
συµπεριλάβετε και κοινωνικούς λειτουργούς ή έστω να ενισχύ-
σετε τις υπηρεσίες µέσω του θεσµού της κινητικότητας. Ούτε
αυτό κάνατε.

Πηγαίνουµε στο άρθρο 26, σε µία ιδιωτικοποίηση των κοινωνι-
κών υπηρεσιών µέσω του ΣΚΛΕ. Δεν αµφιβάλει κανείς για την
επιστηµονική κατάρτιση του συνδέσµου, ούτε για τις εσωτερικές
πειθαρχικές διαδικασίες. Όµως, θα πρέπει να έχει προβλεφθεί
και ένα σύστηµα εποπτείας και κυρώσεων και για τους κοινωνι-
κούς λειτουργούς που θα αναλαµβάνουν ως εµπειρογνώµονες
την κοινωνική έρευνα, όπως εισάγεται και για τους λοιπούς εµ-
πλεκοµένους στο άρθρο 19. 

Στο άρθρο 26 αναφέρεται µόνο η υποχρέωση συνεργασίας µε
τον φορέα εποπτείας και η τήρηση των προθεσµιών. Συνολικά
είναι απαραίτητη για το συµφέρον του παιδιού µία τακτική επο-
πτεία. Δεν τοποθετούµε ένα παιδί σε µία οικογένεια και νίπτουµε
τας χείρας µας. Πέραν αυτού, πρέπει να διασφαλίσουµε, ειδικά
από τη στιγµή που θα χορηγείται και σχετικό επίδοµα ή που ει-
σάγεται η επαγγελµατική αναδοχή µε αντιµισθία, ότι δεν θα έχου-
µε φαινόµενα βιοµηχανίας αναδόχων ή εκµετάλλευσης ανηλίκων
σε αναδοχή, όπως έχει συµβεί σε άλλες χώρες. 

Όσον αφορά το ίδιο το επίδοµα, προφανώς είναι θετική η επέ-
κταση ως κίνητρο για την αναδοχή. Όµως, δεν µας δίνετε καµµία
λεπτοµέρεια για τι ύψος µιλάµε, για παράδειγµα, εάν είναι όσο
είναι και το επίδοµα τέκνων. 

Στις θετικές ρυθµίσεις συγκαταλέγουµε και τις λοιπές διευκο-
λύνσεις του άρθρου 12 για την ασφαλιστική κάλυψη στα παιδιά
από τον φορέα του αναδόχου, καθώς και την υποχρεωτική επι-
µόρφωση των υποψηφίων αναδόχων και θετών γονέων. 

Βέβαια, όλα αυτά τα ζητήµατα απαιτούν την έκδοση περίπου
δέκα υπουργικών και κοινών υπουργικών αποφάσεων, γεγονός
που µε βεβαιότητα θα καθυστερήσει την εφαρµογή του νόµου. 

Από τις δηµόσιες δηλώσεις Υπουργών και Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ καλλιεργείται η παραπλανητική και απλουστευτική εντύ-
πωση ότι θα ψηφιστεί ο νόµος και ως δια µαγείας γονείς που
περιµένουν δέκα χρόνια για να πάρουν παιδί, θα το έχουν στην
αγκαλιά τους την επόµενη µέρα. 

Μακάρι τα πράγµατα να ήταν τόσο απλά. Ο χρόνος αυξάνεται,
δεν µειώνεται. Το είπε η ίδια η κυρία Υπουργός και στην επιτρο-
πή. Τρεις έλεγχοι, σε τρία στάδια, από ένα τρίµηνο ο καθένας.
Άρα, σίγουρα εννιά µήνες, αντί για τους έξι µήνες που υπήρχαν
στο προϊσχύον καθεστώς. Αυτό δεν είναι απαραίτητα πρόβληµα,
µε την έννοια ότι κύριο µέληµα είναι το συµφέρον του παιδιού,
να διασφαλιστεί ότι το νέο περιβάλλον θα προσφέρει την ηρεµία,
την αγκαλιά και την κανονικότητα που έχει στερηθεί. Μην λέµε,

όµως, ψέµατα στον κόσµο ότι θα µειωθεί ο χρόνος. 
Όσο για την υιοθεσία, σε αφιέρωµα ενηµερωτικής ιστοσελίδας

για τα θέµατα αναδοχής και υιοθεσίας πριν έναν χρόνο, φιλοξε-
νούνται δηλώσεις εκπροσώπων αρµοδίων φορέων για την υιοθε-
σία όπου αναφέρουν ότι υπάρχουν ήδη ζευγάρια σε αναµονή για
τα επόµενα τέσσερα χρόνια. Τελικά, πού οφείλεται η πολυετής
αναµονή; Είναι θέµα γραφειοκρατίας; Είναι θέµα δικαστικών δια-
δικασιών; Είναι θέµα έλλειψης παιδιών που είναι διαθέσιµα για
υιοθεσία; Αυτά πρέπει να τα εξηγήσουµε στον κόσµο κι όχι για
µικροκοµµατικά οφέλη να παριστάνουµε ότι αντιµετωπίζονται
όλα τα προβλήµατα.

Η διαδικασία της αναδοχής και υιοθεσίας δεν είναι διαγωνι-
σµός µε τις άλλες χώρες για να βελτιώσουµε τις στατιστικές.
Έχει απαιτήσεις και δυσκολίες που δεν πρέπει να περνούν στα
ψιλά γράµµατα. Εδώ, ακριβώς, ανήκει και η προβληµατική που
αναπτύξαµε στην επιτροπή, σχετικά µε το σύστηµα δικαστικής
προστασίας των ανηλίκων. Οι καθυστερήσεις για την ολοκλή-
ρωση των υιοθεσιών είναι µεγάλες. Οι ίδιοι οι δικαστές και οι ει-
σαγγελείς έχουν µιλήσει για τα µεγάλα προβλήµατα που υπάρ-
χουν στο θέµα της επιτροπείας και την αδυναµία τους να διαχει-
ριστούν τον τεράστιο όγκο των υιοθεσιών. Τα ιδρύµατα µας µί-
λησαν για τις καθυστερήσεις που αντιµετωπίζουν για να πάρουν
µία απλή ληξιαρχική πράξη για ένα από τα παιδιά που φροντί-
ζουν. 

«Το θέµα δεν αγγίζεται λόγω αρµοδιότητας», µας είπατε. Βέ-
βαια, µέσα σε δεκαοκτώ µήνες θα µπορούσατε να είχατε προ-
χωρήσει σε µία ολοκληρωµένη παρέµβαση, σε συνεργασία, βέ-
βαια, µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Εν πάση περιπτώσει, θέλω να επαναλάβω κι από αυτό εδώ το
Βήµα, µε την ελπίδα να ακούσει και ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ότι
πρέπει άµεσα να δούµε τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν είτε
µε την ίδρυση οικογενειακών δικαστηρίων που θα προχωρούν
πιο γρήγορα και µε µεγαλύτερη ειδίκευση τις διαδικασίες που
έχουν να κάνουν µε παιδιά, είτε µε την ενίσχυση των δικαστικών
υπηρεσιών προστασίας των ανηλίκων.     

Τέλος, θα αναφερθώ και στο ζήτηµα της επέκτασης της ανα-
δοχής και στα ζευγάρια µε σύµφωνο συµβίωσης, εποµένως και
στα οµόφυλα ζευγάρια. Το θέµα είναι περίπλοκο και αφορά των
ψυχισµό των παιδιών. Η ίδια η πραγµατικότητα είναι περίπλοκη
και πρέπει πρώτα να την καταλάβουµε. Για παράδειγµα, το συµ-
φέρον του παιδιού εξυπηρετείται όταν το παιδί είναι παραµελη-
µένο µέσα σε ένα ετερόφυλο ζευγάρι και ποιος θα το διαπιστώ-
σει; Επίσης µπορεί να είναι στη φροντίδα ενός οµόφυλου ζευγα-
ριού και λόγω ενός εξωτερικού περιβάλλοντος, δύσπιστου και
επιφυλακτικού, το παιδί να είναι δυστυχισµένο, όσα «ναι» ή «όχι»
και να πούµε, εµείς ή ο νόµος. 

Μακριά από ακρότητες, κοιτάµε το συµφέρον του παιδιού και
είναι κρίσιµο σε ποιον κοινωνικό περίγυρο και σε ποιο πλαίσιο
τοποθετείται. Ακόµα και στην Αµερική τα πράγµατα είναι πολύ
διαφορετικά από πολιτεία σε πολιτεία.  

Η Νέα Δηµοκρατία επεσήµανε από την αρχή ότι δεν έχει προ-
ηγηθεί στην κοινωνία ο διάλογος αυτός που θα επιτρέψει να
ανοίξει ένα τέτοιο ζήτηµα. Αυτό δεν είναι πρόσχηµα. Η πλειοψη-
φία του κόσµου θεωρεί ακόµη και σήµερα ότι µιλάµε για υιοθεσία
και δεν έχει καταλάβει τη διαφορά µεταξύ της υιοθεσίας και της
αναδοχής. Οι αντιδράσεις που υπάρχουν µέσα στα κόµµατα, αν-
τανακλούν και τις αντιδράσεις µέσα στην κοινωνία. 

Πέρα από το θέµα της ετοιµότητας της κοινωνίας, πώς θα γίνει
µία τέτοια κίνηση, τη στιγµή που η Κυβέρνηση, µέσα από το νο-
µοσχέδιο, παραδέχεται ότι οι αρµόδιες κοινωνικές υπηρεσίες
αδυνατούν να εκτελέσουν το έργο τους; Με ένα τέτοιο σύστηµα
που καταρρέει, ποιος θα προσφέρει τη στήριξη που ίσως χρει-
αστεί σε τέτοιες περιπτώσεις απέναντι σε µία δύσπιστη και επι-
φυλακτική κοινωνία; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πάρω και χρόνο από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. 
Σε ευρωπαϊκό, θεσµικό επίπεδο τίθεται, όµως, και το ζήτηµα

της προστασίας των δικαιωµάτων, όπως αυτά έχουν αποτυπωθεί
στην ΕΣΔΑ και αποκρυσταλλώνονται διαρκώς µέσα από τη νο-
µολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. 
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Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι σηµαντικό και πολυσύνθετο και δεν
προσφέρεται για πολιτική εκµετάλλευση. Το θέµα εδώ δεν είναι
να καταθέσουµε τα διαπιστευτήριά µας, πόσο προοδευτικά ή
συντηρητικά είναι, ούτε είναι θέµα γραµµής, να έχουµε, δηλαδή,
µία απόλυτη άποψη.                    

Το θέµα είναι να µπορεί ένα παιδί, που ήδη έχει περάσει πολλά
για να βρεθεί στην προσωρινή κατάσταση της αναδοχής, να έχει
όσο το δυνατόν πιο ήρεµη και κανονική ζωή και να µην ζήσει νέες
µαταιώσεις. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτή είναι η άποψη της Νέας Δηµοκρα-
τίας και τίθεται στην κρίση του κόσµου. Είναι, όµως, τουλάχιστον
υποκριτικό να κουνάτε το δάχτυλο εσείς και στη Νέα Δηµοκρατία
και στην κοινωνία, αντί να κουνήσετε το δάχτυλο στους εταίρους
σας και στους ίδιους τους Βουλευτές σας.

Ο κόσµος έχει καταλάβει πώς όλα αυτά δεν γίνονται στο
όνοµα κάποιας ιδεολογίας, κανενός προοδευτισµού, καµµιάς
δήθεν προστασίας των δικαιωµάτων. Γιατί εάν η πρόθεση ήταν
να γίνει µια ουσιαστική συζήτηση, θα είχατε φροντίσει -όπως είπα
και στην αρχή- να καλλιεργήσετε αυτή τη συναίνεση. Αυτά τα ζη-
τήµατα δεν λύνονται µε µία διαβούλευση των δύο εβδοµάδων,
ούτε σε τρεις επιτροπές. 

Συνολικά τα περισσότερα απ’ όσα αναφέρονται στο νοµοσχέ-
διο, είναι προφανή και όχι πρωτοφανή. Δεν εισάγεται κάποια µε-
γάλη µεταρρυθµιστική τοµή, αλλά επιχειρούνται διορθώσεις σε
θεσµούς που βρήκατε ως παρακαταθήκη από προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Είχατε τη δυνατότητα τα τελευταία τρία χρόνια να
έχετε λύσει πολλά από τα θέµατα µε διοικητικές παρεµβάσεις,
αλλά δεν το κάνατε.

Για τη Νέα Δηµοκρατία πρωταρχικό µέληµα είναι να διασφα-
λίζεται το βέλτιστο συµφέρον του παιδιού µε τη λειτουργία ενός
αποτελεσµατικού συστήµατος, που µε ταχύτητα και µε ευαισθη-
σία θα φροντίσει ώστε κάθε παιδί να βρίσκει µία οικογένεια είτε
προσωρινά είτε για πάντα, µία οικογένεια που θα του επιτρέψει
να προχωρήσει και να αναπτυχθεί χωρίς τεχνητά µειονεκτήµατα. 

Συνολικά, παρά τις αδυναµίες, η Νέα Δηµοκρατία είναι υπέρ
επί της αρχής του νοµοσχεδίου για την αναδοχή και αυτό διότι
το νοµοσχέδιο καλύπτει, έστω και µε καθυστέρηση, σε πολύ µε-
γάλο βαθµό τις προτάσεις µας για την αναδοχή του Ιουλίου του
2016. Και πρέπει όλοι µαζί, για το χατίρι των παιδιών, να συµβάλ-
λουµε ώστε ο νόµος να µπορέσει να λειτουργήσει στην ουσία
του. 

Διατηρούµε, βέβαια, κάποιες επιφυλάξεις για τα θέµατα που
σας προανέφερα και περιµένουµε να δούµε τυχόν αλλαγές στην
πορεία της συζήτησης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ.
Χριστοφιλοπούλου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητώντας σήµερα για ένα νο-
µοσχέδιο που αφορά ζητήµατα αναδοχής και υιοθεσίας, πρέπει
πρώτα να σκεφτούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό πρέπει να ενώσει
πολλές πτέρυγες της Βουλής προς το συµφέρον κυρίως των παι-
διών µας, προς τα δικαιώµατα των παιδιών µας που πρέπει να
προτάσσονται και ιδιαίτερα για εκείνες τις παιδικές ψυχές που
βρίσκονται µακριά από τη βιολογική τους οικογένεια -γιατί δεν
µπορούν να είναι µαζί της για πάρα πολλούς λόγους- και που
στερούνται τη στοργή και τη φροντίδα που θα έπρεπε να έχει
κάθε παιδί.

Γι’ αυτό εµείς στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη σε όλη τη δια-
δικασία επεξεργασίας του νοµοσχεδίου προτάξαµε αυτό το συµ-
φέρον. Και προτάξαµε τα δικαιώµατα των παιδιών πέρα από κάθε
άλλου είδους ανθρώπινα δικαιώµατα, τα οποία -όπως θα δείτε-
και σεβόµαστε και προασπίζουµε.

Και γι’ αυτό, παρά το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο δεν φέρνει
την τοµή την οποία θα θέλαµε, που τη συζητήσαµε και στην επι-
τροπή, που θα ήταν θεσµός του οικογενειακού δικαστηρίου -και
αναγνωρίζω, κυρία Υπουργέ ότι αυτό είναι συναρµοδιότητα µε
το Υπουργείο Δικαιοσύνης και ελπίζω µε την σύµπραξη πολλών
πολιτικών δυνάµεων να έρθει κάποια στιγµή και αυτό το νοµοθέ-

τηµα που θα φέρει µεγάλη τοµή στο ζήτηµα της υιοθεσίας- στη
Δηµοκρατική Συµπαράταξη πιστεύουµε ότι στο νοµοσχέδιο αυτό
περιέχονται αρκετές θετικές διατάξεις που βοηθούν τόσο τον
θεσµό της αναδοχής όσο και της υιοθεσίας προς την κατεύθυν-
ση των δικαιωµάτων των παιδιών.

Και εδώ εισαγωγικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς ό-
σους από εµάς, σε όποια πτέρυγα της Βουλής και αν ανήκουν,
µιλούν για θέµατα ωριµότητας ή µη της κοινωνίας, θα ήθελα να
θυµίσω τις µεγάλες τοµές του 1982 στο οικογενειακό δίκαιο,
όπως ο πολιτικός γάµος, η ισότητα των φύλων. Οι αλλαγές αυτές
συντάραξαν τότε την κοινωνία και καθόλου αποδεκτές δεν ήταν
από την κοινωνία. Σήµερα, όµως, είναι κεκτηµένο από πολιτικές
δυνάµεις που έστω δεν τις ψήφισαν. 

Αυτή η µεγάλη τοµή του ΠΑΣΟΚ ακολουθήθηκε µε µία τοµή,
επίσης, του νοµοσχεδίου περί υιοθεσίας. Ήθελα να το δω στην
αιτιολογική. Δεν πειράζει, κυρία Υπουργέ, δεν το βάλατε. Είναι ο
ν.2447/1996, ο οποίος έφερε θετικές τοµές -νοµίζω ότι και εσείς
το παραδέχεστε- προς τον θεσµό της υιοθεσίας. Και προσέξτε,
ο νόµος του 1996, πλην της έλλειψης του οικογενειακού δικα-
στηρίου που είναι το επόµενο, δεν έχει τόσες πολλές αδυναµίες
στο κανονιστικό µέρος, αλλά στην εφαρµογή. Και κάποιες από
τις ρυθµίσεις, έτσι όπως διαµορφώθηκαν, του παρόντος νοµο-
σχεδίου βοηθούν στην επίσπευση. Και γι’ αυτό εµάς θα µας
βρουν σύµφωνους ιδιαίτερα µετά τις αλλαγές που έκανε η κυρία
Υπουργός και η Κυβέρνηση µετά την επεξεργασία στην επιτρο-
πή. 

Και θέλω να ευχαριστήσω, γιατί οι προτάσεις της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης, σχεδόν καθολικά, έγιναν αποδεκτές. Διότι
δεν είχαµε κανένα άλλο όφελος παρά να βοηθήσουµε, έτσι ώστε
να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις και οι όποιες αλλαγές να υπη-
ρετούν, όπως είπα, την αποϊδρυµατοποίηση, την ανάγκη του παι-
διού να είναι κοντά στη βιολογική οικογένεια και, βεβαίως, τα
συµφέροντά του.

Και ξεκινώ, λέγοντας ότι στις θετικές αυτές αλλαγές είναι
πρώτα και κυρίαρχα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλλαγή του
άρθρου 8. Διότι είχαµε επισηµάνει και στην επιτροπή -και θέλω
να πάρω ένα-δύο λεπτά για να το εξηγήσω- ότι όπως ήταν το
παλιό προεδρικό διάταγµα, που έθετε την άκαµπτη σειρά υπο-
ψηφιότητας αναδόχων γονέων, µπορούσε να δράσει στρεβλω-
τικά ακόµα και για τα συµφέροντα του ίδιου του παιδιού όταν
έλεγε ο νόµος ότι πρώτα το ζευγάρι -προστέθηκε το σύµφωνο
συµβίωσης εφόσον έγινε νόµος του κράτους και το ψηφίσαµε-
και βεβαίως τα µεµονωµένα άτοµα. 

Όµως, αυτή η άκαµπτη σειρά ενείχε τον κίνδυνο να προταχθεί
µία οικογένεια που δεν ήταν η οικογένεια που θα έπρεπε, δηλαδή
η πιο στοργική, η οικογένεια που θα έδινε την προστασία και την
αγάπη στο παιδί έναντι µιας άλλης οικογένειας ή ενός µεµονω-
µένου ατόµου. Η τροποποίηση που έφερε η κ. Φωτίου µε βάση
και τη δική µας τοποθέτηση, µας βρίσκει σύµφωνους. Γιατί αυτή
τη στιγµή το άρθρο 8 τι λέει; Λέει ότι η καταλληλότητα στην ανα-
δοχή είναι το πρωτεύον κριτήριο. Και λέει, επίσης, ότι στην περί-
πτωση συγγενούς δεν ισχύει το όριο ηλικίας.

Αυτή η τροποποίηση, κυρία Υπουργέ, είναι προς τη σωστή κα-
τεύθυνση, διότι ακριβώς βοηθάει στην περίπτωση που έχουµε
έναν συγγενή του παιδιού να δώσουµε προτεραιότητα, γιατί το
παιδί δεν πρέπει να αποκόπτεται, όπου αυτό είναι εφικτό, από τις
ρίζες του.

Βεβαίως, θα ήθελα εδώ να τονίσω και το πόσο όλοι µας πρέπει
να είµαστε προσγειωµένοι και στο Σύνταγµά µας. Απευθύνοµαι
σε όλους και στον εαυτό µου και δεν θέλω να παρεξηγηθώ γι’
αυτό που θα πω: Περισσεύει η υποκρισία όλων µας όταν ξεχνάµε
ότι έτσι όπως ισχύει ο νόµος σήµερα, πριν ψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο αυτό, οποιοσδήποτε Έλλην πολίτης µεµονωµένος µπορεί
να υιοθετήσει ένα παιδί ή να είναι ανάδοχος γονέας χωρίς, βε-
βαίως, αντισυνταγµατικά να γίνονται διακρίσεις µε βάση το φύλο,
τη θρησκεία ή τη σεξουαλική προτίµηση. 

Και θέλω εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επικαλεστώ
και τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου, που το 2008 έκρινε ότι η γαλλική διοίκηση έκανε
διάκριση εις βάρος νηπιαγωγού, η οποία µε περισσή φροντίδα
ήθελε να υιοθετήσει ένα παιδάκι. Έκανε, λοιπόν, θετική κρίση το
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Ευρωπαϊκό Δικαστήριο προς την κατεύθυνση της υπεράσπισης
των δικαιωµάτων. 

Τα δικαιώµατα του παιδιού, λοιπόν, προτάσσονται, αλλά και
τα δικαιώµατα όλων µας ακολουθούν. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, εµείς στη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη βλέπουµε θετικά τις αλλαγές που έφερε η κ. Φω-
τίου στο άρθρο 8 και το υπερψηφίζουµε.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ εδώ λίγο την ανοχή σας,
γιατί έχουµε µία συζήτηση επί των άρθρων και επί του νοµοσχε-
δίου και είναι πολλά αυτά που θέλω να σταθώ.

Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά το γνωµοδοτικό όργανο, αυτή την
επιτροπή: Κυρία Υπουργέ, θέλουµε να προτείνουµε και πάλι,
όπως κάναµε και στην επιτροπή, αυτό το Εθνικό Συµβούλιο Ανα-
δοχής και Υιοθεσίας, πέρα από τον γνωµοδοτικό του χαρακτήρα,
να έχει και εκπροσώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης και όχι
απλώς του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και εκπροσώπους
των ενώσεων ατόµων µε αναπηρία, δηλαδή της ΕΣΑΜΕΑ και της
ΠΟΣΓΚΑΜΕΑ, δηλαδή των γονιών και κηδεµόνων. Θεωρούµε ου-
σιαστική τη συµβουλή τους στο γνωµοδοτικό όργανο και παρα-
καλούµε θερµά να το δείτε.

Σε ό,τι αφορά τα µητρώα: Κοιτάξτε, πολύς λόγος έχει γίνει αν
ήταν από πριν. Όντως, από προηγούµενη υπουργική απόφαση
υπήρχε το µητρώο. Δεν είναι µεταρρύθµιση το νοµοθετικό «copy
paste» ούτε το να πάρουµε µια υπουργική απόφαση και να την
κάνουµε µητρώο. Όµως, εγώ θα πω ότι δεν πρόκειται εµείς να
σταθούµε αρνητικά στη νοµοθέτηση των µητρώων, διότι υπήρ-
χαν ήδη. Προσπαθείτε να κάνετε τη µετάπτωση των στοιχείων
στην ΗΔΙΚΑ. Σας ευχόµαστε καλή επιτυχία σε αυτό το έργο, αλλά
δεν είναι εκεί το µεγάλο ζήτηµα της σύγκρουσης.

Έρχοµαι τώρα σε δύο σηµεία του νοµοσχεδίου, τα οποία είναι
προς τη θετική κατεύθυνση, µάλιστα έτσι όπως τροποποιήθηκαν
από την κ. Φωτίου: Στους ιδιώτες πραγµατογνώµονες, ρόλο τον
οποίο θα παίξουν οι κοινωνικοί λειτουργοί. Θεωρούµε ότι ο Σύν-
δεσµος Κοινωνικών Λειτουργών Ελλάδας µπορεί να παίξει ένα
σηµαντικό ρόλο στην πιστοποίηση, στην επιµόρφωση, στη συµ-
βουλευτική υποστήριξη όλου του θεσµού υιοθεσίας και αναδο-
χής.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι µε τις κατάλληλες τροποποιήσεις και
ιδίως µε τη θέσπιση πιστοποιήσεων και πρωτοκόλλων µε βάση
τα οποία θα παρακολουθείται µια υιοθεσία, είναι πολύ σηµαντικό
να πάµε σε ιδιώτες πραγµατογνώµονες και αυτοί οι άνθρωποι να
συµπληρώσουν το έργο των κρατικών υπηρεσιών. 

Δεν θέλουµε να απαξιώσουµε τις κοινωνικές υπηρεσίες. Ό-
µως, θεωρούµε ότι αυτό είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και µά-
λιστα θα ήθελα να αναφερθώ στο γεγονός ότι µε τις τροποποι-
ήσεις που επήλθαν στα άρθρα έχουµε και τη νοµοτεχνική
βελτίωση ότι η αναδοχή και η υιοθεσία, κυρίως η υιοθεσία, θα
πρέπει τουλάχιστον κάθε µήνα να εποπτεύεται και να ελέγχεται.
Αυτό, αν θέλετε, αίρει κάποιες επιφυλάξεις που είχαµε στην αρχή
της συζήτησης για το αν θα έχουµε επαρκή εποπτεία και από
πριν και, βεβαίως, µετά την αναδοχή και µετά την υιοθεσία. 

Τέλος, θα κάνω κάποιες επιπλέον προτάσεις. Στο άρθρο 8 πα-
ράγραφος 2 θα ήταν καλό να διατηρήσουµε τη δυνατότητα υπο-
ψηφίων αναδόχων ατόµων µε αναπηρίες τέτοιες που να µην τους
αποτρέπουν, προφανώς, να ασκήσουν το έργο της αναδοχής.
Δεν είναι ρητά στο άρθρο. Αν µπορούµε να το βελτιώσουµε, θα
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.

Στο άρθρο 19, στο πλαίσιο της γενικής και ειδικής πρόληψης,
θα πρέπει να προβλέψουµε ως επιβαρυντική περίσταση την τέ-
λεση ποινικών αδικηµάτων εις βάρος του τέκνου από τους θε-
τούς γονείς και τους αναδόχους. Είναι ακραία περίπτωση, αλλά
καλό είναι ο νόµος να το προβλέπει. Είναι προς τη θετική κατεύ-
θυνση, που µε πρότασή µας η κ. Φωτίου έκανε δεκτή στο άρθρο
8 στην παράγραφο 2 και την περίπτωση άλλων ποινικών αδικη-
µάτων, όπως η ληστεία, αλλά προσθέτουµε και αυτό στο άρθρο
19. Νοµίζω ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.

Τέλος, για το οικογενειακό δικαστήριο νοµίζω ότι έχω τοποθε-
τηθεί. Νοµίζω ότι µπορούµε, αν θέλετε, να χρησιµοποιήσουµε τη
συζήτηση για αυτό το νοµοσχέδιο, για να κάνουµε µια προετοι-
µασία και να κουνήσουµε λίγο τα πολιτικά νερά, γιατί έχει πολύ
µεγάλη σηµασία για τους δικαστές που κρίνουν υιοθεσίες -γιατί

έχουν και αυτοί ένα βαρύ έργο- να µην µπαίνει µια υπόθεση υιο-
θεσίας ή άλλου οικογενειακού δικαίου εν µέσω άλλων υποθέ-
σεων, κλοπών, διαρρήξεων και άλλων ποινικών αδικηµάτων ή άλ-
λων αστικών σοβαρών υποθέσεων.

Θα µου επιτρέψετε, στον χρόνο που µου αποµένει, να ανα-
φερθώ σε µια τροπολογία που καταθέσαµε οι Βουλευτές της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης στο νοµοσχέδιο αυτό ως συναφές
θέµα, επειδή αφορά αρµοδιότητες του Υπουργείου Εργασίας,
όπως αυτό υπάρχει σήµερα. 

Η τροπολογία αυτή είχε κατατεθεί και ως µέρος της πρότασης
νόµου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για την άρση των
ακραίων αδικιών του νόµου Κατρούγκαλου για το ασφαλιστικό ή
µάλλον για το αντιασφαλιστικό, γιατί εκτός των άλλων πέραν από
τις περικοπές είναι και ένας πάρα πολύ αντιασφαλιστικός νόµος
αυτός ο νόµος του 2016.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή λόγω κοινωνικών δεδο-
µένων η πλειονότητα, η συντριπτική πλειοψηφία των ανθρώπων
σε χηρεία αυτή τη στιγµή που υφίστανται τις περικοπές είναι γυ-
ναίκες, επικαλούµαι όλους σας. Τι έχει συµβεί; Γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά ότι οι γυναίκες αυτές έχασαν το 70% της σύνταξης.
Έχουν µόλις το 50%, το οποίο µάλιστα δίδεται για µια τριετία,
εάν έχουν υπερβεί το πεντηκοστό πέµπτο, και δεν επανέρχεται
καν, αν είναι κάτω από πενήντα δύο ετών στο εξηκοστό έβδοµο.
Μιλάµε για ακραία φτωχοποίηση, για ακραία αδικία. Προτείνουµε
την επαναφορά στο προηγούµενο καθεστώς.

Επειδή η κ. Αχτσιόγλου, βλέποντας τις γυναίκες αυτές καθ’
οµολογίαν των ιδίων, τους υποσχέθηκε ότι µετά τον Αύγουστο
θα δει το θέµα τους, σας προτείνουµε, κυρία Υπουργέ, στη δική
µας τροποποίηση του νόµου να βάλετε όποια ηµεροµηνία του
Σεπτεµβρίου εσείς θέλετε. Βάλτε την όµως. Γιατί αλλιώς θα ψεύ-
δεστε. Θα ψεύδεστε σε αυτές τις γυναίκες. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, κυρία Φωτίου, αλλά το ακούµε και
από εσάς αλλά και από άλλους από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, που
ψεύδονται ασυστόλως. Και ως γνωστόν, η Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη έχει πει και το Κίνηµα Αλλαγής εδώ και πρόσφατα στο
συνέδριό του ότι όλος αυτός ο νόµος χρειάζεται σοβαρή αναθε-
ώρηση. Τι ακούµε; Πάλι τη διγλωσσία. Ακούµε τον κ. Τσακαλώτο
ή τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής να λένε «παιδιά δεν µπορεί να
γίνει αυτό, ας µη συζητάµε» και τώρα το ακούµε και από εσάς,
κυρία Φωτίου, και λυπάµαι που το λέω αυτό, από τα πλέον αρ-
µόδια χείλη. Είστε άξια µαθήτρια και εσείς και η κ. Αχτσιόγλου
του κ. Κατρούγκαλου και του κ. Τσίπρα. Πάψτε, λοιπόν, να ψεύ-
δεστε. Μη δουλεύετε τον κόσµο. Πείτε την αλήθεια στον κόσµο
και σε κάθε περίπτωση εµείς µιλάµε για συνολική αναθεώρηση
του νόµου Κατρούγκαλου, αλλά τουλάχιστον για αυτές τις χήρες
βάλτε µια ηµεροµηνία Σεπτεµβρίου και εµείς θα το ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνάδελφος κ. Κασιµάτη ζητεί

άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 7 Μαΐου έως 10
Μαΐου 2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και µια εκ-
παιδευτικός συνοδός τους από το ιδιωτικό γενικό λύκειο Μαλ-
λιάρα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Αϊβατίδης από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το εισαχθέν σχέδιο νόµου φέρει τον τίτλο «Μέτρα για την προ-

ώθηση των Θεσµών της Αναδοχής και Υιοθεσίας». Απαρτίζεται
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από τέσσερα κεφάλαια: Το πρώτο κεφάλαιο εµπεριέχει διατάξεις
για το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής - Υιοθεσίας. Το δεύτερο κε-
φάλαιο εµπεριέχει διατάξεις για την αναδοχή. Το τρίτο κεφάλαιο
διατάξεις για την υιοθεσία, το δε τέταρτο εµπεριέχει οργανωτι-
κές διατάξεις για τις κοινωνικές υπηρεσίες και τα µητρώα.

Τίθεται ένα κρίσιµο ερώτηµα: Ποιο είναι το κίνητρο της συγ-
κυβέρνησης, προκειµένου να εισαχθεί το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου; Ακούστηκαν διάφορες προφάσεις, αλλά ο πολιτικός πυ-
ρήνας του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου είναι το άρθρο 8, το
οποίο επιτρέπει την αναδοχή ανηλίκων παιδιών από οµόφυλα
άτοµα τα οποία έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ πολλάκις στο παρελθόν έχει εισαγάγει διάφορα νο-
µοθετήµατα. Φρονούµε ότι µε τον µανδύα του ανθρωπισµού ει-
σάγει ιδεολογήµατα του αναρχισµού. Και όχι µόνο αυτό, αλλά
προωθεί αυτό το οποίο ονοµάζεται «δικαιωµατισµός». 

Ποιος είναι ο µανδύας στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου; Ο πο-
λιτικός µανδύας, εννοώ. Το καλό του παιδιού. Στην προσπάθεια
να τεκµηριωθεί επιστηµονικά το πολιτικό έρεισµα για το άρθρο
8 έλαβε χώρα µια παρέµβαση πενήντα πέντε ψυχολόγων της
ακαδηµαϊκής κοινότητας, οι οποίοι στο κείµενο το οποίο συνυ-
πογράφουν και το οποίο έφερε έναν προβοκατόρικο τίτλο, πα-
ραπλανητικό, ουσιαστικά δεν αναφέρουν τίποτα για το επίµαχο
ζήτηµα της αναδοχής. 

Θα ήθελα να τονίσω ότι κατά τη διάρκεια των επιτροπών ήταν
εµφανής η προσπάθεια της κυρίας Υπουργού -θα έλεγα ότι
έκανε απεγνωσµένες προσπάθειες και ακολούθησαν, δυστυχώς,
πολλά κόµµατα- να µετατοπίσει το κέντρο βάρους της συζήτη-
σης σε άλλα άρθρα, πέραν του 8, που ενδεχοµένως όσον αφορά
τουλάχιστον στην υιοθεσία και τα σχετικά άρθρα έχουν κάποια
θετικά στοιχεία. 

Κατά τη διάρκεια των επιτροπών ξέσπασε µια εσωτερική δια-
µάχη στον ΣΥΡΙΖΑ. Επειδή κάποιοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ φέ-
ρονταν ότι αντιλέγουν και δεν προτίθενται να υπερασπιστούν
πολιτικά το συγκεκριµένο άρθρο, η κυρία Υπουργός επέλεξε να
µην εστιάσει σε αυτό. Θα θυµίσω ότι υπήρξε µια έντονη διαµάχη
µεταξύ της νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ και των Βουλευτών οι οποίοι
φέρονταν ότι διαφοροποιούνται. 

Ανάλογη εσωτερική διαµάχη ξέσπασε και στη Νέα Δηµοκρατία
και στο Κίνηµα Αλλαγής, αλλά και στους Ανεξάρτητους Έλληνες,
αφού υπήρχαν εµφανείς διαφοροποιήσεις. Αυτές οι διαµάχες εν-
τάθηκαν µετά την προαναγγελία για κατάθεση αιτήµατος ονοµα-
στικής ψηφοφορίας από τη Χρυσή Αυγή.

Εκείνο το οποίο ήθελα να τονίσω είναι ότι κατά τη διάρκεια των
επιτροπών διαπίστωσα µια µεταστροφή στη θέση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αρχικά ακούστηκε ότι θα καταψηφίσει το άρθρο 8.
Κατά το πέρας δε, στη δεύτερη ανάγνωση των επιτροπών, η ει-
σηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας υποστήριξε ή τουλάχιστον
έθεσε υπ’ όψιν των υπολοίπων µελών της επιτροπής ότι θα ψη-
φίσουν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας κατά συνείδηση.

Θα ήθελα να πω, για ιστορικούς λόγους, ότι το σύµφωνο συµ-
βίωσης ψηφίστηκε ως νόµος του κράτους το έτος 2008 επί κυ-
βερνήσεως Κωνσταντίνου Καραµανλή. Αρµόδιος Υπουργός ήταν
ο κ. Αβραµόπουλος. Στη συνέχεια, τον Δεκέµβριο του 2015, η
Νέα Δηµοκρατία και συγκεκριµένα δεκαεπτά Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, προεξάρχοντος του Αρχηγού της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, υπερψήφισαν το σύµφωνο
συµβίωσης και για οµόφυλα άτοµα. Διαπιστώνουµε, δηλαδή, µια
αµφιθυµική προσέγγιση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία ενδεχο-
µένως συνάδει µε µια λιµπεραλιστική, νεοφιλελεύθερη στάση. 

Φρονούµε, όµως, ότι, στην περίπτωση που υπερψηφιστεί από
την πλειονότητα, έστω και από µειονότητα, των Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας το συγκεκριµένο άρθρο 8 στην ονοµαστική
ψηφοφορία που θα ακολουθήσει, θα είναι επίµεµπτο, διότι τονί-
ζουµε πως είναι εθνοφθόρο άρθρο και ουσιαστικά υπερψηφίζε-
ται από κόµµατα τα οποία υποστηρίζουν την πολιτική ορθότητα.
Η Χρυσή Αυγή προσέγγισε πολυεπίπεδα το συγκεκριµένο άρθρο.
Είµαστε ιδεολογικά αντίθετοι στα περί συµφώνου συµβίωσης,
πολλώ δε µάλλον στην αναδοχή από οµόφυλα ζεύγη, διότι κατα-
στρατηγείται ο θεσµός της οικογένειας, που ουσιαστικά αποτελεί
τον θεµέλιο λίθο της κοινωνίας µας. 

Εκτός, όµως, αυτής της προσέγγισης, η οποία είναι µια κα-

θαρά πολιτική προσέγγιση, ακολούθησε και µια επιστηµονική
προσέγγιση, η οποία βασίζεται σε πολυετείς επιστηµονικές έρευ-
νες, ακαταστρατήγητα επιστηµονικά δεδοµένα, τα οποία κατα-
δεικνύουν τα εξής: 

Πρώτον, τα παιδιά, τα οποία έχουν ως ανάδοχη «οικογένεια»
οµόφυλα άτοµα, εµφανίζουν δραµατικά χαµηλές επιδόσεις στον
γνωστικό τοµέα. Δεύτερον, εµφανίζουν πληµµελή κοινωνικοποί-
ηση. Και, τρίτον, -υπάρχουν πολύ µεγάλες µελέτες γι’ αυτό, τις
οποίες θα καταθέσω- εµφανίζουν σε υπερδιπλάσιο ποσοστό συ-
ναισθηµατικές διαταραχές, σύνδροµο υπερκινητικότητας και
σύνδροµο διάσπασης της προσοχής.

Καταθέτω, λοιπόν, τη σχετική έρευνα µαζί µε κάποια µετά-
φραση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αϊβατίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έρευνα, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η απάντηση της κυρίας Υπουργού στα επιστηµονικά αυτά επι-
χειρήµατα ήταν η εξής: Ότι η Χρυσή Αυγή επιστηµονικοποιεί την
οµοφοβική της τάση. Η κυρία Υπουργός προσπαθεί να αντιπα-
ρέλθει αυτά τα επιστηµονικά επιχειρήµατα. Και θα έλεγα ότι η
φράση της αυτή, την οποία δεν ανακάλεσε, είναι πολιτικά επίµεµ-
πτη. Της απάντησα στην αρµόδια επιτροπή ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, τουλά-
χιστον στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και στα συναφή, εµφα-
νίζει µια νορµοφοβική τάση, έναν νορµοφοβικό πολιτικό λόγο,
αφού αντιµάχεται κάθε τι εθνικό: τα ήθη, τα έθιµα, τις παραδό-
σεις, τη θρησκεία, τη γλώσσα µας. Αυτό είναι το πολιτικά επίµεµ-
πτο. 

Από την άλλη πλευρά, η αναφορά της αυτή συνεπάγεται κάτι
πολύ συγκεκριµένο: Ότι η Χρυσή Αυγή χρησιµοποιεί επιστηµο-
νικά επιχειρήµατα. Φυσικά διαφέρει πολύ αυτό που λέγεται «επι-
στήµη» από αυτό που λέγεται «επιστηµονισµός». Διότι η προώ-
θηση της παρέµβασης των πενήντα πέντε αυτών ψυχολόγων,
τόσο από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ όσο και από τον Αρχηγό του
κόµµατος Το Ποτάµι, είναι επιστηµονισµός. 

Όσον αφορά στο ότι προάγεται ένας δικαιωµατισµός από τη
συγκυβέρνηση και ειδικά από τον ΣΥΡΙΖΑ, είναι δεδοµένο. Αυτό
αποτελεί ένα πολιτικό modus operandi, διότι διά του αντιρατσι-
στικού νόµου η Κυβέρνηση τα άτοµα αυτά, τα οποία έχουν κά-
ποιες ιδιορρυθµίες, τα χρησιµοποιεί. Σε περίπτωση που κάποιοι
που ανήκουν στη συντριπτική πλειοψηφία εκφέρουν κάποια
άποψη η οποία δήθεν «προσβάλλει» τα δικαιώµατα αυτών των
συµπολιτών µας, αµέσως κινητοποιείται, ενεργοποιείται ένας µη-
χανισµός ο οποίος χτυπάει τον δήθεν ρατσισµό. Επαναλαµβάνω
ότι η πολιτική χρήση του δικαιωµατισµού είναι κατακριτέα και θα
πρέπει τα άτοµα αυτά, τα οποία έχουν τις συγκεκριµένες ιδιορ-
ρυθµίες, να αντιληφθούν ότι τους χρησιµοποιούν κάποιοι οι
οποίοι εµφανίζονται ως ανθρωπιστές.

Όσον αφορά τις έρευνες που έγιναν, θα ήθελα να πω ότι πράγ-
µατι υπάρχουν και αντίθετες έρευνες. Όµως, στις συγκεκριµένες
µελέτες που έχουν γίνει από τους ψυχολόγους οι οποίοι υποστή-
ριξαν ότι δεν υπάρχει πρόβληµα στα παιδιά αυτά που έχουν ανά-
δοχους γονείς οµόφυλα ζεύγη, το ερωτηµατολόγιο για τη
διερεύνηση των προβληµάτων αυτών τέθηκε στους ανάδοχους
γονείς και όχι στα παιδιά αυτά, αφού ενηλικιωθούν.

Θέλω να πω ότι η µεγαλύτερη µελέτη, η οποία είναι και ο βα-
σικός άξονας για τη θέση της ψυχιατρικής και ψυχολογίας στο
συγκεκριµένο ζήτηµα, έχει διενεργηθεί ήδη από το 1996 από
έναν διακεκριµένο Έλληνα επιστήµονα της Αυστραλίας, τον Σω-
τήριο Σαραντάκο, επιστηµονική άποψη που διάνθισαν στη συνέ-
χεια επιστήµονες από τις Ηνωµένες Πολιτείες, από τον Καναδά
και από άλλες χώρες.

Όσον αφορά στο άρθρο 5, το οποίο θα έλεγα ότι είναι επί-
µαχο, θα πρέπει να µεριµνήσει η Κυβέρνηση να µην υπάρξει ανε-
ξέλεγκτη ένταξη των ασυνόδευτων ανηλίκων µε προσφυγική
ταυτότητα, προσφυγικό προφίλ ας πούµε, στον συγκεκριµένο
αυτόν κατάλογο, στο µητρώο. Το λέω αυτό, διότι αφ’ ενός αυτό
συνεπάγεται την ένταξη ατόµων που δεν γνωρίζει το ελληνικό
κράτος τίποτα για την ταυτότητά τους, αλλά, ακόµα και αν γνω-
ρίζει, οδηγεί σε πληθυσµιακή αλλοίωση τη χώρα. Να θυµίσω ότι
ως ανήλικος εισήλθε στη χώρα µας ο Ιρανός Χουσεΐν Χαβάρι, ο
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οποίος αποπειράθηκε να δολοφονήσει το 2013 µία φοιτήτρια
στην Κέρκυρα και το 2016 δολοφόνησε στο Φράιµπουργκ της
Γερµανίας µια Γερµανίδα υπήκοο.

Στο άρθρο 8 πράγµατι η κυρία Υπουργός έκανε µια νοµοθετική
βελτίωση, υιοθετώντας µια θέση της Χρυσής Αυγής, ότι πρέπει,
τουλάχιστον το ποινικό αδίκηµα της ληστείας, να εµπεριέχεται
στις αιρέσεις για την ένταξη στον συγκεκριµένο κατάλογο. Ό-
µως, µπορούν να αποτελούν αναδόχους άτοµα τα οποία έχουν
καταδικαστεί για ενδοοικογενειακή βία, για ανθρωποκτονία εκ
προθέσεως, για βιασµούς, για διακεκριµένες κλοπές; Θα πρέπει
να γίνει ένας εµπλουτισµός αυτού του καταλόγου.

Κλείνοντας, από όσα είπα αλλά και εν γένει από τη στάση της
Χρυσής Αυγής στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου αλλά και σε άλλα
συναφή, προκύπτει ότι στη Βουλή των Ελλήνων υπάρχει ένα πο-
λιτικό κίνηµα εθνοφρουρός, η Χρυσή Αυγή. Δυστυχώς, υπάρχει
το κόµµα των κοµµάτων που απαρτίζεται από τα λοιπά πολιτικά
κόµµατα, τα οποία έχουν εθνοφθόρο στάση και πολιτική για την
πατρίδα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση στο παρόν σχέδιο νόµου ανα-

φέρεται στην ανάγκη δηµιουργίας ενός θεσµικού πλαισίου, µε
απώτερο στόχο την οικογενειακή αποκατάσταση των παιδιών
που χρήζουν εξατοµικευµένη φροντίδα και µέριµνα εκ µέρους
του κράτους, έτσι ώστε να αποφεύγονται τα προβλήµατα που
παρουσιάζουν τα παιδιά που µεγαλώνουν σε δοµές κλειστής
φροντίδας.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της νοµοθετικής παρέµβασης, θε-
σπίζεται το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής - Υιοθεσίας, το Εθνικό
Μητρώο Ανηλίκων που διαβιούν σε µονάδες παιδικής προστα-
σίας, το Εθνικό Μητρώο Υποψήφιων Ανάδοχων Γονέων για ό-
σους επιθυµούν να υιοθετήσουν παιδί ή να γίνουν ανάδοχοι, την
ανάθεση της κοινωνικής έρευνας και της σύνταξης κοινωνικής
έκθεσης σε ιδιώτες κοινωνικούς λειτουργούς του ΣΚΛΕ, ενώ κα-
θιερώνει την επαγγελµατική αναδοχή για παιδιά µε χρόνια προ-
βλήµατα υγείας, έναντι µηνιαίας αντιµισθίας και ασφάλισης. 

Διαµορφώνει, δηλαδή, από τη µια κάποιους κανόνες που θα
διέπουν τη δηµόσια και ιδιωτική υιοθεσία και αναδοχή, ένα είδος
αναγκαίου αστικού εκσυγχρονισµού, χωρίς όµως να αµφισβητεί-
ται η βασική κατεύθυνση για αποποίηση της ευθύνης του κρά-
τους από το θέµα της παιδικής προστασίας. Από την άλλη, µε-
τατοπίζει την ευθύνη για την παιδική προστασία από το κράτος,
τις δηµόσιες δοµές και υπηρεσίες του στην οικογένεια -φυσική,
θετή ή και ανάδοχη-, στο άτοµο-γονέα, στον ιδιωτικό τοµέα γε-
νικότερα.

Αντιµετωπίζει δηλαδή την τεκνοποιία και την τεκνοθεσία ως
ατοµική υπόθεση και όχι σαν ζήτηµα κοινωνικό, ενώ ταυτόχρονα
διατηρεί και ενισχύει όλο το σύστηµα των ιδιωτικών υιοθεσιών,
τη δράση των µη κυβερνητικών οργανώσεων και των ιδιωτών,
που οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια στην εµπορία παιδιών. 

Στη βάση αυτή, λοιπόν, θεσµοθετείται και η επαγγελµατική
αναδοχή των παιδιών µε αναπηρία ή σοβαρές ψυχικές διαταρα-
χές, µε δικαστική απόφαση σε επαγγελµατίες που προσφέρουν
υπηρεσίες, έναντι της µηνιαίας αντιµισθίας. 

Κατά τη γνώµη µας, οι επαγγελµατίες ανάδοχοι θα είναι επαγ-
γελµατίες και όχι ανάδοχοι γονείς στη βάση µιας ύψιστης αλ-
τρουιστικής πράξης βοήθειας προς το απροστάτευτο παιδί.
Αντικειµενικά, το κίνητρο θα είναι η εξασφάλιση εισοδήµατος
από τον επαγγελµατία. Θα υπάρξουν πιθανά φαινόµενα, που,
προκειµένου να αυξηθεί το κέρδος, θα συµπιέζονται ακόµα και
βασικές ανάγκες του παιδιού, προκειµένου να στοιχίζει λιγότερο.
Η εµπειρία άλλωστε από το εξωτερικό έχει δείξει ότι οι επαγγελ-
µατίες ανάδοχοι ένιωθαν περισσότερο επαγγελµατίες και λιγό-
τερο γονείς και γι’ αυτό υπάρχουν παιδιά που έχουν αλλάξει και
δέκα διαφορετικούς επαγγελµατίες αναδόχους, µε σηµαντικές
επιπτώσεις στην ψυχοκοινωνική τους ανάπτυξη.

Η Κυβέρνηση, στην αδυναµία της να δικαιολογήσει τη συνέ-
χιση της πολιτικής συρρίκνωσης και του κλεισίµατος των δηµό-

σιων δοµών για την παιδική προστασία, αλλά και στην αγωνία της
να δώσει χώρο στις µη κυβερνητικές οργανώσεις και τους επαγ-
γελµατίες αναδόχους, προβάλλει διάφορα επιστηµονικοφανή
επιχειρήµατα, περί δήθεν αποασυλοποίησης των δηµόσιων µο-
νάδων.

Θυµίζουµε ότι µε αντίστοιχο τρόπο απαξιώθηκαν και έκλεισαν
στο παρελθόν οι δηµόσιες ψυχιατρικές µονάδες, µε ολέθριες συ-
νέπειες για τους ψυχικά ασθενείς και τις οικογένειές τους. Οι
όποιες έρευνες, τις οποίες επικαλείται ο ΣΥΡΙΖΑ και αποδει-
κνύουν τις σοβαρές επιπτώσεις που µπορεί να υπάρξουν σε ένα
παιδί που µεγαλώνει σε ίδρυµα, αφορούν τις κρατικές δοµές, δη-
λαδή τις δοµές που οι κυβερνήσεις εγκατέλειψαν χωρίς υποδο-
µές και προσωπικό, χωρίς επιστηµονικό σχεδιασµό. Αυτά ακρι-
βώς τα ιδρύµατα, πρώτοι είµαστε εµείς που λέµε ότι είναι επικίν-
δυνα. Η απολυτοποίηση, όµως, αυτών των ερευνητικών δεδοµέ-
νων σε συνδυασµό µε τη δυσφήµηση του σηµαντικού ρόλου των
καλά όµως οργανωµένων και στελεχωµένων κοινωνικών δοµών
για το παιδί είναι εκ του πονηρού και οδηγεί αντικειµενικά σε εκ-
πτώσεις από τα επιστηµονικά, κοινωνικά κριτήρια για το τι είναι
καλύτερο για τα συµφέροντα του παιδιού.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, αυτό κάνει και µάλιστα προσπαθεί να
κρυφτεί πίσω από δηλώσεις του τύπου «καλύτερα σε µία οικογέ-
νεια, παρά στο ίδρυµα». 

Είναι χοντρό ψέµα, το οποίο επαναλαµβάνει συνεχώς η κυρία
Υπουργός, µε τον τρόπο της βέβαια, ότι το ΚΚΕ είναι υπέρ του
εγκλεισµού των παιδιών σε ιδρύµατα. Από πού βγαίνει αυτό το
συµπέρασµα; 

Κυρία Υπουργέ, µε την Κυβέρνησή σας και τον ΣΥΡΙΖΑ µας χω-
ρίζει έτσι κι αλλιώς άβυσσος. Είναι, βέβαια, θεµιτό να υπάρχουν
διαφορές. Άλλο αυτό, όµως, και άλλο η διαστρέβλωση της θέσης
του ΚΚΕ. Πρόκειται για µια συνηθισµένη τακτική του ΣΥΡΙΖΑ, που
την ενεργοποιεί όταν στριµώχνεται στην αντιπαράθεση, παρου-
σιάζοντας τις θέσεις του ΚΚΕ µε το κεφάλι κάτω και τα πόδια
πάνω. 

Μια και καλή να το ξεκαθαρίσουµε, αν και τη γνωρίζετε τη θέ-
ση µας πάρα πολύ καλά: Το ΚΚΕ, από θέση αρχής, είναι υπέρ
της αναδοχής και υπέρ της υιοθεσίας. Προτεραιότητα έχει η οι-
κογένεια µε το κατάλληλο περιβάλλον, όχι όµως γουρούνι στο
σακί, όχι οποιαδήποτε οικογένεια, όχι οποιαδήποτε αναδοχή και
υιοθεσία. 

Η Κυβέρνηση, όµως, οφείλει να απαντήσει στο εξής: Τα παιδιά
που δεν θα έχουν τη διέξοδο, την τύχη, να βρουν καταφύγιο σε
µια οικογένεια, πού ακριβώς θα πάνε; Ποια είναι η µέριµνα του
κράτους γι’ αυτά; Καµµία. Γιατί το κράτος αυτό, το δικό σας κρά-
τος, τα θεωρεί αυτά τα παιδιά κόστος, τα θεωρεί δηµόσια σπα-
τάλη! Δεν θα δεχθούµε στο όνοµα των ανεπαρκειών, που οι δικές
σας κυβερνήσεις προκάλεσαν, τα απροστάτευτα παιδιά και κυ-
ρίως αυτά µε αναπηρίες και σοβαρές ψυχικές διαταραχές να
είναι εκτεθειµένα στις ΜΚΟ ή να γίνονται «µπαλάκι» ανάµεσα
στους επαγγελµατίες αναδόχους.

Όταν το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αναφέρεται στην προ-
στασία του παιδιού, εννοεί την υπεράσπιση και διεύρυνση των
δικαιωµάτων του µε κριτήριο την οµαλή ψυχοσωµατική και κοι-
νωνική του ανάπτυξη. Σαφέστατο; Σαφέστατο. Είναι αδιαπραγ-
µάτευτη η θέση του ΚΚΕ για κατάργηση των συµβατικών και
ιδιωτικών υιοθεσιών της οποιασδήποτε συναλλαγής µεταξύ φυ-
σικών και θετών γονιών. Η ανάθεση ενός παιδιού σε µια οικογέ-
νεια, ανάδοχη ή θετή, πρέπει να γίνεται µε τους καλύτερους
δυνατούς όρους για το παιδί και άρα µε τα πιο αυστηρά κριτήρια
για τους υποψήφιους θετούς και ανάδοχους γονείς. Ηµίµετρα,
πληµµελείς έλεγχοι και λογικές του τύπου «καλύτερα σε µια
οποιαδήποτε οικογένεια, παρά σε ίδρυµα» ως ΚΚΕ µάς βρίσκουν
απέναντι.

Το ΚΚΕ υποστηρίζει ότι το κράτος θα πρέπει να έχει την
πλήρη, την αποκλειστική ευθύνη στον τοµέα αυτό, ευθύνη που
ξεκινάει από την πρόληψη του φαινοµένου, τη στήριξη των οικο-
γενειών µε κάθε τρόπο, ταυτόχρονα µε την αναδοχή και την υιο-
θεσία, από κατάλληλα επιλεγµένες και εκπαιδευµένες οικογέ-
νειες που δεν θα έχουν ως κίνητρο το κέρδος. Πρέπει να υπάρ-
χουν σύγχρονες και υψηλού επιπέδου µονάδες παιδικής προστα-
σίας, µε όλες τις σύγχρονες υποδοµές, στελεχωµένες µε µόνιµο,
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επαρκές και κατάλληλα εκπαιδευµένο προσωπικό, όχι µόνο για
τα παιδιά που δεν µπορούν να ενταχθούν σε κάποια οικογένεια,
αλλά και για εκείνα που έχουν ήδη οικογένεια, για τις µονογονεϊ-
κές οικογένειες, τις οικογένειες που έχουν ανάπηρα παιδιά και
είναι καταδικασµένα να ζουν στο σπίτι εν είδει ασύλου. 

Εντάσσεται η θέση αυτή στην πρόταση του ΚΚΕ για το πρω-
τοβάθµιο σύστηµα υγείας, µε κορµό το κέντρο υγείας, που θα
έχει την πλήρη εικόνα του πληθυσµού αναφοράς, ώστε να εντο-
πίζονται έγκαιρα οι οικογένειες και τα παιδιά που βρίσκονται σε
κίνδυνο στο επίπεδο της κοινότητας, µε τον οικογενειακό προ-
γραµµατισµό και τη στήριξη των µονογονεϊκών οικογενειών, γε-
νικά µε την ενίσχυση των οικογενειών σε κρίση, ώστε να περιο-
ρίζονται οι παθογένειες, κάτι που θα περιόριζε δραστικά τις πε-
ριπτώσεις των παιδιών που απαιτείται υιοθεσία ή αναδοχή; 

Αυτό, κυρίες και κύριοι, είναι το κύριο και όχι η νοµική κατοχύ-
ρωση του δικαιώµατος ενός ατόµου ή ενός ζευγαριού για τη δυ-
νατότητα αναδοχής ή υιοθεσίας, ειδικά για το παιδί χωρίς
οικογένεια. 

Κατά την άποψή µας χρειάζεται, η συγκρότηση ενιαίου πανελ-
λαδικού φορέα που να έχει την αποκλειστική ευθύνη γι’ αυτό. Ο
φορέας αυτός να έχει στην ευθύνη του τη λειτουργία των κρατι-
κών µονάδων φιλοξενίας των παιδιών. Ταυτόχρονα, όσα νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου πληρούν τις προδιαγραφές να εντάσ-
σονται στον φορέα αυτόν και τα υπόλοιπα να σταµατούν να δρα-
στηριοποιούνται στον τοµέα της παιδικής προστασίας. 

Ο ενιαίος φορέας, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να έχει την ευ-
θύνη για την προετοιµασία, εκπαίδευση, των υποψήφιων αναδό-
χων και θετών γονιών, την παρακολούθηση, τον έλεγχο, τη στή-
ριξη των ανάδοχων και θετών οικογενειών. 

Κυρίες και κύριοι, αυτό το σοβαρό ζήτηµα της προστασίας των
παιδιών, κατά την άποψή µας, έχει ταξικό περιεχόµενο και η Κυ-
βέρνηση προσπαθεί απεγνωσµένα να το κρύψει. Το κρύβει προ-
βάλλοντάς το σαν ένα πεδίο ουδέτερο ταξικά, αποφεύγει να
τοποθετηθεί σε κρίσιµα ερωτήµατα, που τα έχουµε θέσει στις
επιτροπές και απάντηση δεν πήραµε: Γιατί αποδιαρθρώνονται
αυτές οι ελάχιστες δηµόσιες υπηρεσίες για το παιδί; Γιατί είναι
σχεδόν πλήρης η ανυπαρξία δηµόσιων υποδοµών και υπηρεσιών
αναδοχής και υιοθεσίας; Γιατί θεριεύει η εκµετάλλευση και η εµ-
πορία παιδιών; Το ίδιο για την κακοποιηµένη και εκµεταλλευό-
µενη πολλαπλά γυναίκα και µητέρα; Γιατί ενισχύονται όλα αυτά
τα φαινόµενα; Ποιος ευθύνεται;

Το πρόσφατο παράδειγµα της µάνας που άφησε τα παιδιά της
στον εισαγγελέα, γιατί δεν µπορούσε να τα συντηρήσει, αναδει-
κνύει το πρόβληµα και καταδεικνύει την ουδετερότητα του προ-
βλήµατος που επικαλείται η Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ. Πρόκειται
για ένα µόνο παράδειγµα από τις συνέπειες της δίκαιης ανάπτυ-
ξης που στηρίζεται στην ανταγωνιστικότητα, στην κερδοφορία
των επιχειρηµατικών οµίλων, στη δηµιουργία εξαθλιωµένων και
στο κράτος που περιορίζεται στη διαχείρισή τους απλά και µόνο.

Μάλιστα, η κυρία Υπουργός αναφέρει και στην τοποθέτησή
της κατά τη δεύτερη ανάγνωση στην επιτροπή ότι κανένα κοινω-
νικό σύστηµα δεν αντιµετώπιζε αυτές τις τραγωδίες στα παιδιά
όχι µόνον στον 20ό αιώνα αλλά και κατά το 19ο αιώνα.

Το φέρατε από εδώ, το φέρατε από εκεί, στη Σοβιετική Ένωση
το πήγατε. Αντί, όµως, να µας πείτε για τις πρώην, δεν µας λέτε
καλύτερα για τις νυν; Για να δούµε ποια είναι η εικόνα στη σηµε-
ρινή καπιταλιστική Ρωσία της απόλυτης χλιδής και της απόλυτης
φτώχειας, που είναι ψιλά γράµµατα, βέβαια.

Όταν η Ελλάδα της Φρειδερίκης πουλούσε τα Ελληνόπουλα
στην Αµερική, η Σοβιετική Ένωση έδινε τη µάχη, από την πρώτη
στιγµή, µετά τη νίκη της Οκτωβριανής Επανάστασης, για την παι-
δική προστασία, για τη µάνα, για την αντιµετώπιση του αναλφα-
βητισµού.

Κυρίες και κύριοι, το ζήτηµα της παιδικής προστασίας στη Σο-
βιετική Ένωση ήταν λυµένο. Το φαινόµενο µε τα υποσιτισµένα
παιδιά που λιποθυµούν στα σχολεία ή τους παιδικούς σταθµούς
ήταν άγνωστο. Η µεταφορά των παιδιών, όπου χρειαζόταν, γινό-
ταν µε έξοδα του κράτους και όχι να πρέπει ο γονιός να πληρώ-
νει, όπως γίνεται εδώ και στον καπιταλιστικό κόσµο γενικότερα.
Την προστασία της υγείας των παιδιών αναλάµβαναν τα ιδρύ-
µατα για τη θεραπεία και την πρόληψη παιδικών ασθενειών, τα

νοσοκοµεία παίδων, πολυκλινικές, παιδικά τµήµατα των γενικών
νοσοκοµείων, σανατόρια, παιδικοί σταθµοί, τµήµατα παιδικής
υγιεινής, υγειονοµικοί σταθµοί και πάρα πολλά άλλα. Βασικό
ρόλο έπαιζαν οι παιδικές πολυκλινικές και τα εξωτερικά ιατρεία.
Καθιερώθηκε η γενική ιατρική παρακολούθηση των παιδιών από
παιδίατρους και µόνιµες νοσοκόµες.

Αυτή η υπενθύµιση, κυρίες και κύριοι, έχει σήµερα τη δική της
αξία, ειδικά σήµερα που η Κυβέρνηση αυτή, ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, οι
προηγούµενες, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που η µία
σέρνει την άλλη τρενάκι, η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την πολιτική
της µέσα στο καπιταλιστικό σύστηµα επιχειρούν να καλλιεργή-
σουν την αντίληψη στους εργαζόµενους ότι πρέπει να κάνουν εκ-
πτώσεις από τις πραγµατικές τους ανάγκες, να συµβιβαστούν µε
την ακραία φτώχεια, τα ψίχουλα του εισοδήµατος της κοινωνικής
αλληλεγγύης, τις πενιχρές συντάξεις, την πείνα, τη φτώχεια, την
ανέχεια, την ανεργία, µε το να µην µπορούν να στείλουν το παιδί
τους στον παιδικό σταθµό ή µε το να πρέπει να πληρώσουν υπέ-
ρογκα ποσά για τροφεία.

Προφανώς, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ απο-
φεύγουν αυτή τη συζήτηση, διότι αποτελεί και το πιο καυτό, πο-
λιτικά και ιδεολογικά, επίδικο, που αποκαλύπτει τη στρατηγική
τους ταύτιση, που είναι η απαλλαγή του κράτους από την ευθύνη
της παιδικής προστασίας και η ανάθεσή της σε ιδιώτες, στις
ΜΚΟ, στον εθελοντισµό, στη φιλανθρωπία.

Η βαθύτερη στόχευση, όπως και για όλα άλλα ζητήµατα που
σήµερα βασανίζουν τη λαϊκή οικογένεια, είναι να αποσυνδεθούν
από τα κοινωνικά και οικονοµικά αίτια, να καλυφθεί µε ένα αδια-
πέραστο πέπλο η αιτία που τα δηµιουργεί, πράγµα που θα απο-
τελούσε ένα ακόµα στοιχείο αµφισβήτησης του καπιταλιστικού
συστήµατος, που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα
υπηρετούν ευλαβικά. 

Εξ ου και η προσπάθεια να περιοριστεί η συζήτηση -βολικό
αυτό για την Κυβέρνηση- στο άρθρο 8 από τα είκοσι επτά στο
σύνολο σχετικά µε τις προϋποθέσεις για να γίνουν κάποιοι ανά-
δοχοι γονείς και για την ακρίβεια για τη δυνατότητα ακόµα και
σε οµόφυλα ζευγάρια να γίνονται ανάδοχοι γονείς.

Κατά τη γνώµη µας, µε βασικό το κριτήριο της οµαλής ψυχο-
σωµατικής και κοινωνικής ανάπτυξης των παιδιών, το ΚΚΕ εκ-
φράζει τις σοβαρές του επιφυλάξεις για την αναδοχή από
οµόφυλα ζευγάρια, που αποτελεί σκαλοπάτι για την επέκταση
στην υιοθεσία. 

Επαναλαµβάνουµε ότι, όσο σεβαστός και αν είναι ο προσωπι-
κός σεξουαλικός προσανατολισµός, σε αντίθεση µε την απαρά-
δεκτη οµοφοβία και τον αντίστοιχο ρατσισµό διαφόρων ξενοφο-
βικών, ρατσιστικών, χρυσαυγίτικων οµάδων και αντιλήψεων, δεν
δικαιολογεί την παραµόρφωση της γονικής σχέσης ανάµεσα στα
δύο φύλα, ανεξάρτητα αν υπάρχει γάµος ή όχι, αν είναι προϊόν
επιλογής και των δύο φύλων ή όχι.

Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ τολµά να πει όλα όσα οι υπόλοιποι
κρύβουν πίσω από το δάχτυλό τους, ακροβατώντας µεταξύ σφύ-
ρας και άκµονος, για τις αιτίες που αντικειµενικά οξύνουν το
θέµα της παιδικής προστασίας, που ο πυρήνας βρίσκεται στην
ίδια τη φύση του καπιταλιστικού συστήµατος, σε αυτή τη σαπίλα,
σε αυτή την απανθρωπιά που τον διακρίνει, που παράγει βία, ιµ-
περιαλιστικούς πολέµους, προσφυγιά, φτώχεια, ανεργία και οδη-
γεί στην αύξηση των εγκαταλελειµµένων και ασυνόδευτων
παιδιών, που διογκώνει παθογένειες, όπως την ενδοοικογενειακή
βία, τη σεξουαλική κακοποίηση προς τα παιδιά, την τοξικοµανία,
τις ψυχικές ασθένειες και άλλα προβλήµατα, µε αποτέλεσµα παι-
διά να κακοποιούνται, να παραµελούνται ή να επιλέγεται η απο-
µάκρυνσή τους από τους φυσικούς γονείς ή να στέλνονται στα
µαιευτήρια και τα νοσοκοµεία, τα οποία είναι γεµάτα αυτή τη
στιγµή µε τέτοια παιδιά, που οδηγεί στην υποστελέχωση των αρ-
µόδιων δηµόσιων υπηρεσιών για θέµατα υιοθεσίας και αναδο-
χής.

Για αυτό και, κατά την άποψή µας, είναι τουλάχιστον άστοχη -
επιεικής χαρακτηρισµός- η προχθεσινή τοποθέτηση της κυρίας
Υπουργού, η οποία διαπίστωσε ότι δεν έχουν αυξηθεί τα παιδιά
προς υιοθεσία την περίοδο της καπιταλιστικής οικονοµικής κρί-
σης. 

Αντίθετα, κυρίες και κύριοι, επιδεινώνεται το πρόβληµα ακόµα
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περισσότερο στα χρόνια της κρίσης, µε την ανέχεια και την ανερ-
γία, επιπτώσεις που εκφράζονται σε µεγαλύτερο βαθµό στις µο-
νογονεϊκές οικογένειες από τις οποίες προέρχεται ένα σηµαντικό
µέρος αυτών των παιδιών. 

Ας απαντήσει, όµως, η Κυβέρνηση, ο ΣΥΡΙΖΑ, από πού αντλούν
αυτά τα στοιχεία, όταν όλοι γνωρίζουµε ότι τα δηµόσια ιδρύµατα
είναι ανύπαρκτα, έχουν κλείσει ή φυτοζωούν, µε πολύ περιορι-
σµένο αριθµό παιδιών, δεν υπάρχει καταγραφή, όπως επίσης ότι
η συντριπτική πλειοψηφία των υιοθεσιών που γίνονται είναι πα-
ράνοµες. Από πού αντλεί αυτά τα στοιχεία; Δεν ξέρετε, για πα-
ράδειγµα, για τα κυκλώµατα µε τις Βουλγάρες, µε τις Ρουµάνες,
για τις παράνοµες αγοραπωλησίες βρεφών; Πού ζείτε;

Αντί, λοιπόν, να παραπληροφορείτε, ας µας πείτε τι µέτρα θα
πάρει η Κυβέρνηση για το γεγονός ότι σε συνθήκες κρίσης αυ-
ξάνει ο αριθµός των ζευγαριών που επιθυµούν να αποκτήσουν
παιδί, αλλά δυσκολεύονται να τεκνοποιήσουν. Από τη µια, λέει,
υπάρχει µια πληθώρα άτεκνων ζευγαριών που επιθυµούν να υιο-
θετήσουν, από την άλλη είναι λίγες οι περιπτώσεις οικογενειών
που επιθυµούν να γίνουν ανάδοχες οικογένειες. Η έλλειψη προ-
γραµµάτων ενηµέρωσης, εκπαίδευσης και στήριξης των οικογε-
νειών, ώστε να αναλάβουν αναδοχή, έχει σαν αποτέλεσµα οικο-
γένειες που θα µπορούσαν να εξασφαλίσουν ένα κατάλληλο πε-
ριβάλλον για το διάστηµα που χρειάζεται ένα παιδί να µη συµµε-
τέχουν σε αυτή τη διαδικασία.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει πλήρη επίγνωση της κατάστασης.
Συνειδητά, όµως, δεν αντιµετωπίζει µε ουσιαστικό τρόπο και µε
κριτήριο την ψυχοσωµατική και κοινωνική ανάπτυξη των παιδιών
το ζήτηµα της παιδικής προστασίας. Αρκείται σε αυτά τα µέτρα
«µερεµέτια» –η καταγραφή των παιδιών προς αναδοχή και υιο-
θεσία, η αποσυµφόρηση των δηµόσιων δοµών παιδικής προστα-
σίας, η αξιοποίηση ιδιωτών κοινωνικών λειτουργών µέσω ΣΚΛΕ
και κάποια άλλα–, που δεν αµφισβητούν, όµως, την αιτία των
προβληµάτων, απλά, παίρνοντας ως δεδοµένα τα προβλήµατα
αυτά, προσπαθεί να µειώσει την επίδραση των συνεπειών τους. 

Όσα µερεµέτια κι αν γίνουν, ακόµα κι αν απαλύνουν προσω-
ρινά τον πόνο των οικογενειών των παιδιών, η ίδια η φύση του
καπιταλισµού, τα χαρακτηριστικά του είναι εκείνα που αναζωπυ-
ρώνουν, διογκώνουν το πρόβληµα, κάνοντας ακόµα πιο αφόρητη
τη ζωή των εργατικών λαϊκών οικογενειών, αφήνοντας εκτεθει-
µένα τα παιδιά. 

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι, αυτό που πραγµατικά
χρειάζεται ο τόπος, ο λαός µας είναι άλλου τύπου οικονοµία και
εξουσία, που πραγµατικά να θέτει ως στόχο την εξυπηρέτηση
των λαϊκών αναγκών, που οι ίδιες οι συνθήκες ζωής και η ανα-
τροφή των παιδιών να θεωρούνται πριν από όλα, πάνω απ’ όλα
κρατική ευθύνη. Μόνο σε µια τέτοιου τύπου κοινωνία µπορούν
τα παιδιά και µάλιστα τα παιδιά χωρίς οικογένεια να είναι πλήρως
εξασφαλισµένα. 

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους που αναλύσαµε,
ως ΚΚΕ ψηφίζουµε «παρών» συνολικά για το νοµοσχέδιο και κατ’
άρθρον θα επιφυλαχθούµε στη δευτερολογία µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχουν εγγραφεί εβδοµήντα οµιλητές. Είναι προφανές
ότι θα πάµε σε δύο συνεδριάσεις. Απόψε θα πάµε το πολύ µέχρι
τις 22.30’ – 23.00’. Αύριο, η δεύτερη συνεδρίαση, θα ξεκινήσει
στις 10.00’, µε απώτατο όριο τις 14.00’. Οποιαδήποτε διαδικασία,
δηλαδή, κι αν προκύψει, δεν µπορεί να πάει µετά τις 14.00’. Αν
προκύψει θέµα ψηφοφορίας, το απώτατο όριο θα είναι στις
14.00’ η ώρα. Συνεχίζουµε µε αυτά τα δεδοµένα και τα χρονικά
πλαίσια. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µα-
θητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
1ο Γυµνάσιο Πετρούπολης (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Λαζαρίδης από τους ΑΝΕΛ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απόφαση να γίνει κάποιος

ανάδοχος είναι απόφαση ζωής και σίγουρα καθοριστική για τη
ζωή ενός παιδιού. Σηµαίνει την υποστήριξη ενός παιδιού και της
οικογένειάς του µε στόχο να επιτευχθούν µόνιµες βελτιώσεις
στην ποιότητα της καθηµερινότητάς τους και γενικά της ζωής
τους.

Δυστυχώς στη σύγχρονη Ελλάδα τα εγκαταλελειµµένα βρέφη
που φιλοξενούνται σε ιδρύµατα κι έχουν γεννηθεί από µόνες µη-
τέρες, χρήστριες ναρκωτικών ουσιών ή περιπτώσεις γονιών που
απλά δεν αντιλαµβάνονται τον ρόλο τους κι εγκαταλείπουν τα
ίδια τους τα παιδιά, πληθαίνουν. Η δυσάρεστη αυτή εξέλιξη έχει
φέρει την Κυβέρνηση να µελετά και να καταθέτει ένα νέο νοµο-
σχέδιο για να ενισχύσει νοµοθετικά και οικονοµικά τον θεσµό της
αναδοχής. Η ουσία του νοµοσχεδίου είναι ότι επισπεύδει τον
χρόνο για την υιοθεσία και αναδοχή, πράγµα πολύ σηµαντικό και
κατοχυρώνει θεσµικά την όλη διαδικασία µε γνώµονα την προ-
σπάθεια για την προστασία των παιδιών για κάτι το οποίο µας
βρίσκει όλους σύµφωνους.

Οφείλουµε να τονίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως
οι συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής ήταν αρκετά ωφέλιµες
και για να δηµιουργηθεί και για να διαµορφωθεί το κείµενο αυτό
που συζητούµε σήµερα προς ψήφιση, καθώς συζητήθηκαν οι εν-
στάσεις όλων των κοµµάτων και οι προτάσεις για την περαιτέρω
βελτίωση του σχεδίου νόµου.

Αρκετές από αυτές εισακούστηκαν και εισήχθησαν στο κατα-
τεθέν κείµενο. Άλλωστε, το κοινό συµπέρασµα στο οποίο συνέ-
κλιναν σχεδόν όλοι, είναι η αναγκαιότητα για τη σταδιακή αποϊ-
δρυµατοποίηση των παιδιών, της αποσυµφόρησης των ιδρυµά-
των και της επίσπευσης των διαδικασιών για την τεκνοθεσία ή
την αναδοχή τους.

Όσον αφορά τη δική µας θέση, αυτή έχει ήδη εκφραστεί.
Άποψή µας είναι ότι το να γίνει κάποιος ανάδοχος αποτελεί από-
φαση ζωής και σίγουρα είναι καθοριστική για τη ζωή ενός παι-
διού, που θα ενισχύσει την ποιότητα στην καθηµερινότητά του
και που θα το βοηθήσει εξελικτικά στην πορεία του µέσα στην
κοινωνία.

Ο ρόλος της αναδοχής κρίνεται πολύ σηµαντικός ως θεσµός
της παιδικής προστασίας. Απαιτείται, όµως, µεγάλη προσοχή και
σοβαρή προετοιµασία τόσο από πλευράς επιστηµονικής προσέγ-
γισης όσο και κατεύθυνσης και κυρίως από πλευράς των υποψη-
φίων αναδόχων.

Για τον λόγο αυτό, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ζητούµε την ενί-
σχυση των διαδικασιών της υιοθεσίας, κυρίως για τις πολύ µι-
κρές ηλικίες παιδιών και κατά το δυνατόν να προκρίνεται η τε-
κνοθεσία για όλες τις περιπτώσεις, όταν τα κριτήρια και οι συν-
θήκες το επιτρέπουν, µε σύντµηση των διαδικασιών, κάτι το
οποίο επιβάλλεται από τις τρέχουσες ανάγκες.

Έχουµε, όµως, εκφράσει και τις αντιθέσεις µας. Σχετικά µε το
άρθρο 8 του κατατεθέντος σχεδίου νόµου, οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες έχουµε δηλώσει ότι κάθε µορφή υιοθεσίας ή αναδοχής
από οµόφυλα ζευγάρια που έχουν ενωθεί υπό το σύµφωνο συµ-
βίωσης µας βρίσκει αντίθετους, καθώς πέραν των λοιπών αντι-
θέσεων όπως τις έχουµε εκφράσει θεωρούµε πως αποτελεί ένα
ακόµη βήµα και για την υιοθεσία, κάτι που θέλουµε να αποτρέ-
ψουµε να συµβεί. Πέρα από θέση του κόµµατος, θεωρούµε,
όπως άλλωστε έχουν δείξει και οι έρευνες, πως εκφράζουµε και
την άποψη της κοινωνίας.

Όλοι γνωρίζουµε τις συνθήκες που επικρατούν στα ιδρύµατα
ανηλίκων και θεωρούµε επιτακτική ανάγκη την αποϊδρυµατοποί-
ηση των παιδιών αυτών. Αυτή, όµως, πρέπει να γίνει µε τον εκ-
συγχρονισµό του οικείου νοµικού πλαισίου κι όχι σε βάρος της
οµαλής και απρόσκοπτης ψυχοσωµατικής ανάπτυξής τους. 

Εδώ θα ήθελα να κάνω µία παρένθεση και να σταθώ σε µία
άποψη που κατέθεσε µία συνάδελφος. Δεν θα αναφέρω το κόµ-
µα, γιατί εδώ συζητούµε για την προστασία των παιδιών, συζη-
τούµε για την οµαλή ανάπτυξη των παιδιών κι αυτό προέχει κι όχι
η όποια κοµµατική αντιπαράθεση. Μίλησε προηγουµένως η συ-
νάδελφος για τα δικαιώµατα κάποιων ανθρώπων, κάποιων ζευ-
γαριών κ.λπ.. Βεβαίως, έχουν κι αυτοί τα δικαιώµατα, αλλά αυτά
που υπερισχύουν και είναι πάνω απ’ όλα είναι τα δικαιώµατα των

7308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



παιδιών. Εδώ, η ανάγκη αυτού του νοµοσχεδίου είναι ακριβώς η
προστασία, η προβολή και η κατοχύρωση των δικαιωµάτων των
παιδιών και η οµαλή ανάπτυξή τους.

Εκφράζεται έντονα το τελευταίο διάστηµα, κυρίες και κύριοι,
η γενική αντίθεση στη διάταξη που δίνει τη δυνατότητα σε οµό-
φυλα ζευγάρια να αιτηθούν και να γίνουν ανάδοχοι γονείς, καθώς
θέτει σε κίνδυνο το δικαίωµα του ανήλικου παιδιού να διαµορ-
φώσει και να ολοκληρώσει ελεύθερα και ανεπηρέαστα την προ-
σωπικότητα και την ψυχοσωµατική του ανάπτυξη, αλλά και
καθιστά το παιδί αυτό ευάλωτο σε πιθανές κοινωνικές αντιδρά-
σεις, κάτι που οι Ανεξάρτητοι Έλληνες δεν παραβλέπουν. Σεβα-
στές, λοιπόν, όλες οι απόψεις, αλλά εµείς είµαστε αντίθετοι στο
άρθρο 8 και στη δυνατότητα που δίνει σε οµόφυλα ζευγάρια να
αιτηθούν και να γίνουν ανάδοχοι γονείς. 

Όσον αφορά τις διατάξεις για τη διαδικασία ανάρτησης των
υποψηφίων και της επιλογής, διαµορφώνονται πλέον τρία ηλε-
κτρονικά µητρώα που τηρούνται στην ΗΔΙΚΑ: Μητρώο Ανηλίκων,
Μητρώο Υποψηφίων Αναδόχων και Θετών Γονέων, Μητρώο Εγ-
κεκριµένων Αναδοχών και Υιοθεσιών.

Θεωρούµε ως κόµµα -και το έχουµε εκφράσει από την πρώτη
συνεδρίαση- ότι θα πρέπει να είναι ενιαίος ο φορέας που διεξά-
γει τα ζητήµατα της έρευνας και της εκπαίδευσης στην υιοθεσία
και ότι η πολυδιάσπαση αυτών των υπηρεσιών σε διάφορους φο-
ρείς είναι αρνητική για τους υποψήφιους γονείς, αλλά και για τον
έλεγχό τους από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Δική µας πρόταση είναι η ενοποίηση των µητρώων, που θα
αποτυπώνει την εικόνα µε ενδεχόµενες µεταβολές, όπως για πα-
ράδειγµα άρση της αναδοχής, ταυτόχρονα και µε µεγαλύτερη
ασφάλεια και κυρίως µε άµεση επικαιροποίηση των στοιχείων,
προκειµένου η πολιτεία να γνωρίζει τον ακριβή αριθµό των παι-
διών που υπάρχουν στα ιδρύµατα ή που δίδονται για αναδοχή
και υιοθεσία, τον ακριβή αριθµό υποψήφιων γονέων καθώς και
των επαγγελµατιών αναδόχων και κυρίως να γνωρίζει τις µετα-
βολές εν τη γενέσει τους.

Πρέπει να γίνει, κυρία Υπουργέ, µία προσπάθεια προς αυτή
την κατεύθυνση όσο κοστοβόρο ή χρονοβόρο µπορεί να είναι
κάτι τέτοιο.

Όσον αφορά τη µετέπειτα διαδικασία για την ολοκλήρωση της
αναδοχής ή υιοθεσίας απαιτούνται τρεις δικλίδες ασφαλείας:
δύο κοινωνικοί έλεγχοι και η επιτυχής παρακολούθηση ενός επι-
µορφωτικού προγράµµατος, τα οποία θεωρούνται απαραίτητα.
Το γεγονός ότι γίνεται για πρώτη φορά αυτό όχι µόνο για τους
ανάδοχους αλλά και για τους υποψήφιους θετούς γονείς είναι
καινοτόµο και αναγκαίο για την ορθή στάση και συµπεριφορά
απέναντι στα παιδιά, κυρίως για το πρώτο διάστηµα της υποδο-
χής τους και της συµβίωσης µε τη νέα τους οικογένεια.

Κάτι αντίστοιχο, όµως, πρέπει να εξασφαλίσουµε ως πολιτεία
και για το εξειδικευµένο προσωπικό των υπηρεσιών καθότι και οι
ίδιοι χρειάζονται καθοδήγηση για να µπορέσουν να ανταποκρι-
θούν στις νέες απαιτήσεις, κάτι το οποίο οφείλουµε, κυρία Υ-
πουργέ, να καταστήσουµε υποχρεωτικό. Η ενίσχυση αυτή πέρα
από ποιοτική µε την ορθή εκπαίδευσή τους, ίσως πρέπει να είναι
και αριθµητική, µε ενίσχυση του προσωπικού που θα κληθεί να
«τρέξει» τις περιπτώσεις αναδοχής.

Εδώ βλέπουµε ότι συστήνεται ένα κεντρικό όργανο για την
παιδική προστασία, το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής και Υιοθε-
σίας, το οποίο θα παρέχει συµβουλευτική υποστήριξη στους φο-
ρείς παιδικής προστασίας, θα επιλύει τα όποια προβλήµατα
ερµηνείας του νόµου και θα επιβλέπει πανελλαδικά την εφαρ-
µογή των θεσµών της αναδοχής και υιοθεσίας. Βλέπουµε δηλαδή
ότι ο σχετικός σχεδιασµός για έλεγχο µετά την αναδοχή εισάγε-
ται. Και όχι µόνον αυτό, αλλά ο αρµόδιος φορέας που έχει την
εποπτεία της αναδοχής είναι και υποχρεωµένος ανά εξάµηνο να
συντάσσει σχετική έκθεση και να την αποστέλλει στον αρµόδιο
εισαγγελέα.

Είµαστε βέβαια σύµφωνοι σε αυτό, αλλά οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες θεωρούµε απαραίτητη και την αύξηση αριθµού εισαγγε-
λέων ανηλίκων για τη νοµική κατοχύρωση και φροντίδα των παι-
διών, καθώς θα ενισχυθεί η εποπτεία και θα εξασφαλιστεί η
άµεση επέµβαση σε περιπτώσεις άρσης της αναδοχής.

Αναφορικά µε την επαγγελµατική αναδοχή, είναι µια νεοεισερ-

χόµενη µορφή αναδοχής η οποία ακόµη δεν ισχύει στην Ελλάδα
και σύµφωνα µε αυτήν θα υπάρχουν ανάδοχοι επί πληρωµή. Ανη-
συχούµε και εδώ, καθώς δεν υφίσταται προηγούµενη εµπειρία
και για τον λόγο αυτό ζητούµε την ενίσχυση των εισαγγελέων
ανηλίκων, που θα επεµβαίνουν άµεσα όταν δεν εκπληρώνεται ο
ρόλος της αναδοχής και θα εγγυώνται τη µη διατάραξη της υγι-
ούς εξέλιξης των παιδιών. Θεωρούµε πως θα ήταν πιο αποτελε-
σµατικό να υπάρχουν οργανωµένες υπηρεσίες ανά νοµό στελε-
χωµένες ή συνεργαζόµενες µε διεπιστηµονικές οµάδες, που θα
συνεκτιµούν τι είναι καλύτερο για το κάθε παιδί. Και κυρίως εµείς
εµµένουµε στον θεσµό της υιοθεσίας. Θέλουµε ενίσχυση του θε-
σµού της υιοθεσίας µε σύντοµες και δεσµευτικές προθεσµίες για
την παροχή της αναγκαίας συναίνεσης των φυσικών γονέων, του
ελέγχου των προσόντων και της καταλληλότητας των υποψη-
φίων γονέων και αναδόχων, καθώς και για την έκδοση των σχε-
τικών δικαστικών αποφάσεων σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτές τις προτάσεις θεω-
ρούµε πως ενισχύεται και θωρακίζεται ακόµη περισσότερο η ση-
µαντική αυτή νοµοθετική πρωτοβουλία. Η εξέλιξη των παρα-
µεληµένων ή ορφανών παιδιών, η προσαρµογή τους στην κοινω-
νία και η ευεξία τους χρήζει απαραίτητα της αρωγής της πολι-
τείας όταν οι φυσικοί αρµόδιοι γι’ αυτό δεν ανταποκρίνονται στον
γονεϊκό τους ρόλο, αλλά θα πρέπει να γίνεται σε ξεκάθαρα πλαί-
σια και µε τη δέουσα προσοχή, προκειµένου να µη διαταράσσε-
ται η υγιής ανάπτυξή τους ούτε όµως να διαταράσσεται και η
κοινωνική συνοχή.

Τα κακοποιηµένα, εγκαταλελειµµένα, παραµεληµένα και ορ-
φανά παιδιά είναι παιδιά όλων µας. Η ανάπτυξη και η εξέλιξή
τους έχει άµεση σχέση και µε τη δική µας ζωή, είναι η ελπίδα µας
για το αύριο και οφείλουµε να σταθούµε πλάι τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Πετρούπολης
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Μαυρω-
τάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βασικός σκοπός του παρόντος νοµοθετήµατος: «Μέτρα για

την προώθηση των Θεσµών της Αναδοχής και Υιοθεσίας» είναι η
αποϊδρυµατοποίηση των παιδιών που είναι στα διάφορα ιδρύ-
µατα, όχι γιατί δεν είναι καλά τα ιδρύµατα και οι διάφορες δοµές,
αλλά γιατί και το καλύτερο ίδρυµα δεν µπορεί να υποκαταστήσει
την αγκαλιά της οικογένειας στην ψυχή ενός παιδιού.

Στη Βουλιαγµένη, στον λόφο πάνω από την πλαζ του «Αστέ-
ρα», υπάρχει το Εκκλησιαστικό Ορφανοτροφείο Βουλιαγµένης
σε ένα ειδυλλιακό τοπίο -θα το έχετε δει όσοι έχετε περάσει-, µε
τα επιβλητικά πέτρινα κτήρια που χρονολογούνται από το 1920.
Το έβλεπα, όµως, στα µάτια των παιδιών αυτών -παραθερίζαµε
εκεί δίπλα για πολλά χρόνια- ότι ακόµα και αυτό το ζηλευτό πε-
ριβάλλον δεν µπορούσε να υποκαταστήσει στην ψυχή τους την
οικογενειακή φροντίδα και θαλπωρή.

Το λέω αυτό για να τονίσω ότι η αποϊδρυµατοποίηση δεν έχει
να κάνει µε ιδρύµατα - καταγώγια, όπως αυτά που έγραφε ο Κά-
ρολος Ντίκενς. Όσο καλό, λοιπόν, και να είναι ένα ίδρυµα, όσο
καλούς ανθρώπους και να έχει, δεν θα υποκαταστήσει ποτέ το
οικογενειακό περιβάλλον, την αγκαλιά, τη φροντίδα, το χάδι της
οικογένειας.

Αποϊδρυµατοποίηση, λοιπόν, και δυστυχώς τα φώτα της δη-
µοσιότητας έπεσαν στο άρθρο 8, αδικώντας τις υπόλοιπες ση-
µαντικές διατάξεις. Αφήνω, λοιπόν, το άρθρο 8 για το τέλος και
πάω στα άλλα µέρη του νοµοσχεδίου.
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Κάναµε στην επιτροπή την κριτική και τις παρατηρήσεις µας.
Αρκετά εισακούστηκαν και κάποια µένουν προς διευκρίνιση,
όπως η τελευταία παράγραφος του άρθρου 8 που αναφέρεται
στην ισχύ των προϋποθέσεων και µπορεί να προκαλέσει ακόµα
και την ανάκληση της αναδοχής, αν κάποιος χάσει τη δουλειά
του. Ή όπως το άρθρο 12, που αναφέρεται σε παροχές και διευ-
κολύνσεις σε ανάδοχους γονείς και έρχεται λίγο σε σύγκρουση
µε το άρθρο 8, καθότι µε βάση την παράγραφο 2δ’ του άρθρου
8 προϋπόθεση για να επιτραπεί η αναδοχή ανηλίκου είναι και το
να έχουν οι ανάδοχοι γονείς αποδεδειγµένα τη δυνατότητα να
καλύψουν τα βασικά έξοδα διατροφής, µόρφωσης και ιατρικής
περίθαλψης του ανάδοχου τέκνου, διαθέτοντας επαρκείς προς
τούτο οικονοµικούς πόρους και καταβάλλοντας προσωπική φρο-
ντίδα.

Επίσης, αναρωτήθηκα και στις επιτροπές µήπως είναι λίγο
προβληµατικό να λέµε ότι έχουν προτεραιότητα και φοιτούν δω-
ρεάν σε παιδικούς σταθµούς τα παιδιά αυτά χωρίς να βάζουµε
κάποιο εισοδηµατικό κριτήριο. Να δούµε, επίσης, και τα όρια ηλι-
κίας -και να τα προσαρµόσουµε στην εποχή µας- µεταξύ του ανα-
δόχου και του τέκνου.

Και µια γενικότερη πρακτική καλής νοµοθέτησης, που πάντα
επισηµαίνω στα νοµοσχέδια και λείπει και από το συγκεκριµένο
-το είπα και στην επιτροπή στην Υπουργό- είναι ότι όποτε έχουµε
κανονιστικές διατάξεις και προβλέπονται από τον νόµο υπουργι-
κές ή κοινές υπουργικές αποφάσεις καλό θα είναι να µπαίνει και
µία προθεσµία, έτσι ώστε να υπάρχει µία πίεση για τη διοίκηση
να τις εκδώσει. Αλλιώς νοµοθετούµε και µετά επαφίεται στην
καλή διάθεση των υπηρεσιακών παραγόντων το πότε θα υλοποι-
ηθούν οι διατάξεις για την εφαρµογή της νοµοθεσίας. Και το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν είναι εξαίρεση: Παραπέµπει σε
επτά υπουργικές αποφάσεις, έξι κοινές υπουργικές αποφάσεις,
που δεν έχουν όµως χρονοδιάγραµµα. Και έτσι ένα ορθό νοµο-
θέτηµα µπορεί να βαλτώσει στην εφαρµογή.

Το άρθρο 8, όπως είπαµε, µονοπώλησε το ενδιαφέρον. Ο
λόγος ήταν ότι επιτρέπει την αναδοχή σε άτοµα που έχουν συ-
νάψει σύµφωνο συµβίωσης, άρα µπορεί να είναι και οµόφυλα.
Αυτό ενεργοποίησε τα συντηρητικά ανακλαστικά της κοινωνίας
µας, οδηγώντας σε υπερβολές.

Η αναδοχή από οµόφυλα ζευγάρια είναι µία δυνατότητα που
θα την κρίνει ad hoc ο εκάστοτε ειδικός, όπως ακριβώς θα κρίνει
την καταλληλότητα των έγγαµων ζευγαριών, των ετερόφυλων
ζευγαριών µε σύµφωνο συµβίωσης, των µεµονωµένων ατόµων,
των συγγενών κ.λπ.. Μάλιστα, στη νέα βελτιωµένη έκδοση απο-
σαφηνίστηκε ακόµα περισσότερο, καθώς έφυγε η προτεραιοποί-
ηση που υπήρχε και µπήκε η έκφραση «η επιλογή µεταξύ περισ-
σοτέρων υποψηφίων θα γίνεται µε βάση το συµφέρον του ανή-
λικου υπό το πρίσµα και της Διεθνούς Σύµβασης για τα Δικαιώ-
µατα του Παιδιού».

Είτε ετερόφυλο, λοιπόν, είτε οµόφυλο είναι ένα ζευγάρι το
παιδί λένε οι έρευνες ότι θα αναπτυχθεί σωστά, αν στην οικογέ-
νεια αυτή βρίσκει αγάπη και φροντίδα. Γι’ αυτά, λοιπόν, θα κρί-
νονται οι υποψήφιοι ανάδοχοι, για την ψυχική και συναισθηµατική
τους διαθεσιµότητα και όχι για τον σεξουαλικό τους προσανατο-
λισµό.

Είδαµε και διαβάσαµε εκτενή διάλογο για το ζήτηµα τις τελευ-
ταίες ηµέρες µε το ερώτηµα αν οι οµοφυλόφιλοι µπορούν να
είναι το ίδιο καλοί γονείς µε τους ετεροφυλόφιλους. Χθες µάλι-
στα ογδόντα τρεις -τις προηγούµενες ηµέρες ήταν πενήντα
πέντε- καθηγητές ψυχολογίας κατέθεσαν τη θετική επιστηµονική
τους άποψη επί του θέµατος. Η Αµερικάνικη Ένωση Ψυχολόγων
έχει σχετικό ψήφισµα ήδη από το 2004. Η Ευρώπη το έχει απο-
φασίσει εδώ και χρόνια. Η ελληνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου συµφωνεί. Η έκθεση της δικής µας Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής λέει «όχι» στη διάκριση.

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να πω κάτι που ίσως σας πα-
ραξενέψει, αλλά πρέπει να ειπωθεί. Θα ήθελα και από το Βήµα
αυτό να επικροτήσω τη στάση της Ιεραρχίας σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Εξηγούµαι: Την επικροτώ όχι επειδή συµφώνησε. Διαφώ-
νησε η Εκκλησία µε το άρθρο αυτό. Ο εκπρόσωπος της Ιεράς
Συνόδου, που ακούσαµε στην ακρόαση των φορέων, είπε µάλι-
στα ότι δεν είναι τόσο το θέµα των οµόφυλων και ετερόφυλων

ζευγαριών, αλλά διαφωνεί κυρίως στο θέµα της αναδοχής από
άτοµα που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, που το θεωρεί
ως έναν χαλαρό θεσµό σε σχέση µε τον γάµο.

Μπορεί να µη συµφωνώ µε την άποψη αυτή, όµως τη σέβοµαι,
όπως σέβοµαι και επικροτώ τον τρόπο που χειρίστηκε η Ιεραρχία
το θέµα, σε θεσµικό επίπεδο, µε επιχειρήµατα, χωρίς κραυγές,
ένας διάλογος όπως θα πρέπει να γίνεται, χωρίς καταγγελτικό
λόγο, χωρίς αφορισµούς, χωρίς ακραίες φωνές όπως είχαµε -θα
θυµάστε- στο πρόσφατο παρελθόν. Και αυτό νοµίζω ότι θα πρέ-
πει όλοι να το χαιρετίσουµε.

Όµως, ας επιστρέψουµε στα παιδιά. Κάποιοι λένε ότι τα παιδιά
µε αναδόχους οµόφυλα ζευγάρια θα δεχτούν bullying. Κατ’
αρχάς θεωρώ ότι όσοι ισχυρίζονται πως τα παιδιά µε αναδόχους
γονείς οµόφυλα ζευγάρια θα δέχονται bullying, άθελά τους προ-
φανώς, προλειαίνουν το έδαφος γι’ αυτόν τον στιγµατισµό και
αυτό είναι κάτι που θα πρέπει όλοι να αποφύγουµε.

Άλλοι πολιτικοί ισχυρίζονται ότι η κοινωνία µας δεν είναι ακόµη
έτοιµη. Μα, το εύκολο για έναν πολιτικό είναι να ακολουθεί την
κοινή γνώµη. Το δύσκολο είναι να την οδηγεί. Όµως, συνήθως
το δύσκολο είναι και το χρήσιµο. Είµαστε µια συντηρητική κοι-
νωνία και αυτό δεν έχει να κάνει µε κόµµατα αριστερά ή κεντρο-
δεξιά, αλλά µε τη στάση µας απέναντι στην αλλαγή. Είµαστε
δύσπιστοι, καχύποπτοι απέναντι στο νέο, που στα λόγια όλοι το
ευαγγελίζονται και το επικαλούνται, όµως στις πράξεις οι περισ-
σότεροι το ξορκίζουν. Ρίξτε µια µατιά γύρω σας. Τι ευκαιρίες, τι
εµπιστοσύνη δείχνουµε στους νέους; Πόσο εύκολα σπάµε κα-
λούπια για να δηµιουργήσουµε νέα, προσαρµοσµένα στην εποχή
µας;

Πολλοί λένε ότι το άρθρο 8 και η αναδοχή από οµόφυλα ζευ-
γάρια παραείναι προοδευτικό για την ελληνική κοινωνία. Όµως,
µάλλον η ελληνική κοινωνία παραείναι συντηρητική -και εγώ θα
έλεγα ότι είναι και παραπληροφορηµένη- µε αποτέλεσµα  να δυ-
σκολεύεται να βάλει τα δικαιώµατα και το συµφέρον των παιδιών
πάνω από τις προκαταλήψεις και τα στερεότυπά της.

Επίσης, τα δικαιώµατα δεν µπορεί να είναι θέµα πλειοψηφιών,
έτσι ώστε η πλειοψηφία να µπορεί να περιορίζει ατοµικά δικαιώ-
µατα, όπως και τα στερεότυπα και οι προκαταλήψεις δεν µπο-
ρούν να περιορίζουν το πραγµατικό συµφέρον και τα δικαιώµατα
των παιδιών. Το ακούσαµε αυτό και από πολύ εµπειρότερους
από εµένα πολιτικούς, όπως ο κ. Βενιζέλος κι η κ. Μπακογιάννη.

Στο άρθρο 8, λοιπόν, πυξίδα µας πρέπει να είναι τα δικαιώµατα
και το συµφέρον των παιδιών και όχι οι προκαταλήψεις µιας µε-
ρίδας της κοινωνίας. Επειδή, λοιπόν, το Ποτάµι σήκωσε από την
αρχή το βάρος για το άρθρο 8 και χάρη σε αυτό πέρασε από την
επιτροπή όταν όλοι περίµεναν να δουν πού θα πάει το πράγµα,
επειδή το Ποτάµι πήρε από την αρχή θέση, του έριξαν πολλή
χολή αποκαλώντας το «δεκανίκι», «το πρόθυµο Ποτάµι», «οι χρή-
σιµοι ηλίθιοι» κ.λπ. οι «έγκριτοι» δηµοσιογράφοι, στήλες, sites,
τρολς του διαδικτύου, όλοι δηλαδή όσοι το περίφηµο πολωτικό
σύνθηµα του κ. Τσίπρα «ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν»
το έχουν µετατρέψει στο «ή θα τους φάτε ή θα σας φάµε».

Να το ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν: Εµείς σε αυτές τις καταστρο-
φικές πολιτικές της πόλωσης δεν «τσιµπάµε», δεν ετεροπροσδιο-
ριζόµαστε. Όπως έχουµε αποδείξει πολλές φορές, η στάση µας
στα δικαιώµατα δεν είναι αλά κάρτ, ανάλογα µε το τι ψηφίζουν
δηλαδή οι ΑΝΕΛ και τι όχι.

Θεωρούµε τα δικαιώµατα πολύ σοβαρή υπόθεση για να τα
αφήνουµε στον κ. Καµµένο. Η αξιοπιστία ενός χώρου κρίνεται
από τις αρχές του και από το πόσο νερό βάζει στις αρχές του
ανάλογα µε την πολιτική συγκυρία. Εµείς, καλώς ή κακώς, δεν
έχουµε νερωµένες αρχές.

Επιτρέψτε µου, όµως, στο σηµείο αυτό να επισηµάνω και µια
υποκρισία, την υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ. Σίγουρα η κυβερνητική
συµµαχία ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δεν σηµαίνει ότι συµφωνούν σε όλα.
Συµφωνούν σε κάποιες βασικές προτεραιότητες, όπως πολλές
φορές έχουν πει και οι δυο αγκαλιασµένοι. Και τα δικαιώµατα δεν
είναι βασική προτεραιότητα για τον ΣΥΡΙΖΑ; Και αν ναι, πώς συ-
νεργάζεται µε κάποιον που τα τσαλαπατάει; Αυτή, λοιπόν, είναι
η µεγάλη υποκρισία, να λες ότι τα δικαιώµατα είναι για σένα προ-
τεραιότητα και από τις πράξεις σου να αποδεικνύεις ότι τελικά
προτεραιότητα είναι η διατήρηση της εξουσίας.
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Να µην ψηφίσετε, για να τους εκθέσετε, λένε κάποιοι. Ας το
δούµε και αυτό. Ας πούµε ότι δεν ψηφίζονται τα σχετικά νοµο-
σχέδια και τα σχετικά άρθρα, γιατί ένα µέρος της Αντιπολίτευ-
σης, αν και συµφωνεί, δεν τα ψηφίζει για να εκθέσει την Κυβέρ-
νηση. Τι θα γίνει; Ο ΣΥΡΙΖΑ θα ηρωοποιηθεί, λέγοντας «εγώ το
έφερα, έκανα ό,τι µπορούσα, αλλά αυτοί οι ψευδοπροοδευτικοί
έκαναν πίσω, βρίσκοντας πρόφαση τους ΑΝΕΛ, που το ξέρουµε
εξαρχής ότι δεν το ψηφίζουν».

Από την άλλη, ο κ. Καµµένος θα είναι ευχαριστηµένος, γιατί
χάρη στη στάση του απέτρεψε κάτι που δεν ήθελαν οι ψηφοφό-
ροι του και που έτσι µπορεί να τους αβγατίσει κιόλας.

Ποιος χάνει; Πρώτα η Αντιπολίτευση, που θα χρεωθεί την πα-
ραβίαση των αρχών της για µικροπολιτικούς σχεδιασµούς και
χάνει και ένα µέρος από το προοδευτικό ακροατήριο που συνή-
θως βρίσκεται στο κέντρο και είναι αυτό που αµφιταλαντεύεται
κάθε φορά και βέβαια χάνει και το τµήµα της κοινωνίας που
αυτές οι διατάξεις θα του βελτίωναν τη ζωή. Έστω και αν είναι
µειοψηφίες. Τα δικαιώµατα εξάλλου δεν µετρούνται ανάλογα µε
το πόσα «κουκιά» αφορούν.

Αν κάποιος, λοιπόν, νοµίζει ότι ροκανίζει την καρέκλα της συγ-
κυβέρνησης από τη µη ψήφιση τέτοιων νοµοσχεδίων, κάνει
λάθος. Και προσέξτε και την αντίφαση: Από τη µια κατηγορεί τον
ΣΥΡΙΖΑ ότι είναι ανήθικος, ανεύθυνος, οπορτουνιστής, δεν έχει
αρχές και από την άλλη περιµένεις ηθική, υπεύθυνη συµπερι-
φορά και φιλότιµο, ώστε να τα χαλάσει µε τον συνέταιρό του και
να αφήσει την καρέκλα αν δεν περάσει ένα άρθρο ή ένα νοµο-
σχέδιο. Ή το ένα θα ισχύει ή το άλλο.

Ψηφίζοντας αυτά τα νοµοσχέδια, λοιπόν, δεν κάνουµε πλάτες
στον ΣΥΡΙΖΑ. Κάνουµε πλάτες σε όλους αυτούς που περιµένουν
λύση στα προβλήµατά τους τώρα και όχι σε µια δεύτερη πολιτική
παρουσία, που και εκεί δεν ξέρουµε αν και πόσο θα λυθούν.
Εξάλλου, έχουµε τόσα θέµατα για να κάνουµε αντιπολίτευση
στον ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα αντιπολίτευση ουσίας, που κλονίζει την
απέναντι πλευρά, και όχι αντιπολίτευση κραυγών και του «όχι σε
όλα», που συσπειρώνει την απέναντι πλευρά.

Κλείνω αυτό το θέµα λέγοντας το εξής. Κύριοι συνάδελφοι, θα
δώσουµε στον κ. Καµµένο τα κλειδιά των δικαιωµάτων της κοι-
νωνίας και αύριο τα κλειδιά των εθνικών θεµάτων; Η Βουλή δεν
είναι για µικροπολιτική στην πλάτη της κοινωνίας. Αν ήταν µια
πρόταση εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, δεν θα την ψηφίζαµε.
Αυτά τα άρθρα, όµως, είναι πρόταση εµπιστοσύνης στα δικαιώ-
µατα της κοινωνίας και εκεί λέµε ναι.

Άσχετα, λοιπόν, µε το ποια κυβέρνηση τα φέρνει, εµείς βά-
ζουµε τα δικαιώµατα πάνω από όψιµους πολιτικούς σχεδιασµούς
και τα πρωτοσέλιδα δυο - τριών ηµερών. Μπορεί να µην έχουµε
τα µέσα να το προβάλουµε αυτό, µπορεί να µην έχουµε πρωτο-
σέλιδα, εκποµπές και σπόνσορες, µπορεί να µας κτυπούν και από
αριστερά και από δεξιά, αλλά ξέρουµε µέσα µας ότι παίζουµε
κοµβικό ρόλο στο να αλλάξουν κάποια πράγµατα και όχι να µέ-
νουν ακίνητα µέχρι να είναι η κοινωνία έτοιµη, που αυτό αν δεν
τολµήσουν κάποιοι δεν θα γίνει ποτέ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Μαυρωτά.

Ο κ. Φωκάς, ειδικός αγορητής από την Ένωση Κεντρώων, έχει
τον λόγο.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όλοι µέσα σε αυτή την Αίθουσα θεωρώ πως θα έπρεπε
να έχουµε ως κύριο µέληµά µας τη διασφάλιση δυνατοτήτων στα
παιδιά να έχουν καλύτερες επιλογές ζωής και εξέλιξης από
αυτές που τους παρέχει ένα ίδρυµα. Αυτός θα έπρεπε να είναι ο
στόχος του νοµοσχεδίου που σήµερα συζητάµε.

Ωστόσο, όπως προκύπτει και από τις προηγούµενες συζητή-
σεις, δεν αποτελεί αυτό ζητούµενο για την Κυβέρνηση. Αντιθέ-
τως, για την Κυβέρνηση ο στόχος είναι η στήριξη της δικής της
κατ’ επίφαση προοδευτικότητας, αδιαφορώντας για το γεγονός
πως τα παιδιά που θα ζουν µε ανάδοχους οµόφυλους γονείς θα
στιγµατιστούν και θα βιώσουν µια νέα αποµόνωση. Δείχνετε να
µην αντιλαµβάνεστε, για πολλοστή φορά, τις συνέπειες που
έχουν οι πράξεις σας, οι ακραίες αντιλήψεις σας, τα νοµοθετή-

µατά σας, που συχνά έρχονται κόντρα στην κοινή λογική και στο
ανθρώπινο συναίσθηµα.

Κυρίαρχο και πρωτεύον είναι το δικαίωµα του παιδιού και της
σωστής ψυχικής και σωµατικής ανάπτυξής του, καθώς και η ενί-
σχυση του θεσµού της οικογένειας. Η Ένωση Κεντρώων, συνε-
πής σε αυτή την άποψη, δεν θα κουραστεί να το επαναλαµβάνει.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ δεν µιλάµε για την κατοχύρωση δι-
καιωµάτων των οµόφυλων ενηλίκων, αλλά για τα δικαιώµατα των
ανήλικων παιδιών, που κάθε άλλο παρά φαίνεται να τα προασπί-
ζει το παρόν νοµοσχέδιο και δη το άρθρο 8, που επιτρέπει την
αναδοχή τέκνων από οµόφυλα ζευγάρια. Πολύ φοβάµαι πως µε
τη διάταξη ανοίγει ο δρόµος και για την υιοθεσία. Εµείς το είχαµε
προβλέψει αυτό από το νοµοσχέδιο για το σύµφωνο συµβίωσης,
ότι δηλαδή θα ακολουθήσουν και άλλα νοµοσχέδια που θα επι-
τρέπουν την ανάθεση και υιοθεσία παιδιών από οµόφυλα ζευγά-
ρια.

Ο κάθε ενήλικος προφανώς και έχει το δικαίωµα στον αυτο-
προσδιορισµό του και στον τρόπο ζωής που θα επιλέξει. Τα παι-
διά, όµως, δεν επιλέγουν τους γονείς τους. Εδώ θα έπρεπε να
βρίσκεται η πολιτεία, ώστε να διασφαλίζει αυτά τα παιδιά που
βρίσκονται σε ιδρύµατα και να τους εξασφαλίζει ένα καλύτερο
µέλλον.

Σύµφωνα µε µια σειρά ερευνών, σηµαντικότεροι παράγοντες
στην υγιή προσαρµογή και ανάπτυξη των παιδιών είναι η ποι-
ότητα των σχέσεων γονέα-παιδιού, η ποιότητα των σχέσεων ανά-
µεσα στους γονείς και οι οικονοµικοί και οι άλλοι πόροι που είναι
στη διάθεσή τους.

Γίνεται αντιληπτό πως το άλφα και το ωµέγα για τη σωστή κοι-
νωνικοποίηση ενός ατόµου είναι η οικογένεια. Η οικογένεια είναι
αυτή που γαλουχεί τα παιδιά, που διαµορφώνει την προσωπικό-
τητά τους, που δίνει αξίες και αρχές, που δηµιουργεί τις βάσεις
του χαρακτήρα που θα τα συνοδεύουν σε όλη τους τη ζωή.

Κατά συνέπεια η αναδοχή και η υιοθεσία, που αποτελούν τον
κεντρικό πυρήνα του παρόντος νοµοσχεδίου, οφείλουν να συµ-
βάλουν τα µέγιστα στην υγιή ψυχοσωµατική ανάπτυξη των παι-
διών. Γι’ αυτόν τον λόγο είναι απαραίτητο να µεγαλώσουν σε ένα
πλαίσιο οικογένειας µε σχέση πατέρα - µητέρας. 

Αναµφίβολα, κύριο ζητούµενο σε κάθε αναδοχή και υιοθεσία
είναι οι ανάγκες του κάθε παιδιού. Μέσα στον κυκεώνα των προ-
βληµάτων που ταλανίζουν αυτή τη στιγµή τη χώρα µας, δηµιουρ-
γείτε ένα ακόµη ζήτηµα, προκειµένου να αποπροσανατολίσετε
την κοινή γνώµη. Μοιάζετε µε τους «µπαχαλάκηδες» που δια-
λύουν τα πάντα, υποκινούµενοι από τις ιδεοληψίες τους. Ανοί-
γετε συνεχώς νέα ζητήµατα, χωρίς να είστε όµως ικανοί να ολο-
κληρώσετε καµµία σας ενέργεια ή πολιτική.

Δηµιουργείτε εντυπώσεις την ώρα που βρίσκεστε σε απο-
δροµή, προκειµένου να παραµείνετε µε νύχια και µε δόντια στην
καρέκλα της εξουσίας, αδιαφορώντας για τις επιπτώσεις των
πράξεών σας.

Στο πλαίσιο αυτό προσπαθείτε να ενισχύσετε τη δεξαµενή των
ψηφοφόρων σας, κλείνοντας το µάτι σε µια πολύ µικρή µερίδα
πολιτών. Η πραγµατικότητα αποδεικνύει ότι η συντριπτική πλει-
οψηφία της κοινωνίας είναι αντίθετη στην αναδοχή παιδιών από
οµόφυλα ζευγάρια, η πορεία των οποίων είναι άγνωστο τι µονο-
πάτια θα ακολουθήσει.

Γιατί επιδιώκετε να πάτε κόντρα, αδιαφορώντας για πολλοστή
φορά για την κοινή γνώµη και µάλιστα, ειδικά αυτή την περίοδο;
Δείχνετε να αδιαφορείτε για τις πιθανές αντιδράσεις του κοινω-
νικού περίγυρου και περίγελου, δη του σχολικού, απέναντι στα
παιδιά που θα µεγαλώνουν µε ανάδοχους οµοφυλόφιλους γο-
νείς. Θεωρείτε πως µια τέτοια επιλογή είναι παιδαγωγική; Αδια-
φορείτε για το ότι ένα τέτοιο εγχείρηµα χρειάζεται τεράστια ψυ-
χολογική υποστήριξη, κάτι που στην Ελλάδα, δυστυχώς, δεν
έχουµε ακόµα πετύχει. Δεν νοιάζεστε για το bullying που θα αν-
τιµετωπίσουν τα παιδιά αυτά και τις επιπτώσεις που θα έχει αυτή
η µαρτυρική καθηµερινότητά τους για τον ψυχισµό τους. Όσο
θα πιέζεστε από τις συνθήκες που εσείς οι ίδιοι δηµιουργήσατε,
όσο οι µέρες σας ως κυβερνώντες θα µειώνονται, τόσο θα µπαί-
νετε στη διαδικασία γέννησης νέων επεισοδίων στο σίριαλ της
ταλαιπωρίας που προξενεί στους πολίτες η παραµονή σας στην
εξουσία.
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Ζείτε στον κόσµο σας, αυτόν της εξουσίας, της προπαγάνδας
και της επιβολής και αδιαφορείτε για την καθηµερινότητα του
πολίτη, που τον τσακίζετε µε την υπερφορολόγηση. Επιδεικνύετε
περισσή απάθεια για την αγωνία των νέων ανθρώπων που δεν
βρίσκουν εργασία, για τους εργαζόµενους που αδυνατούν να τα
φέρουν εις πέρας, για τους συνταξιούχους που αγωνιούν για τις
νέες περικοπές στις συντάξεις τους.

Είµαστε η µόνη χώρα που έχουµε capital controls, γεγονός που
αποτελεί αγκάθι για τον επιχειρηµατικό κόσµο, τον οποίον αντι-
µετωπίζετε µε καχυποψία και παράλληλα ως την παχιά αγελάδα,
παίρνοντας τα όποια έσοδα µπορεί να έχει. Πολίτες και επαγγελ-
µατίες πληρώνουµε αυξηµένο ΦΠΑ παντού. Όλα αυτά για χάρη
της δηµοσιονοµικής φούσκας των πλεονασµάτων, στην οποία
προστέθηκε η καραµέλα της καθαρής εξόδου, την ώρα που
έχουν ήδη ληφθεί µέτρα για την επόµενη περίοδο.

Κυρίες και κύριοι, πρέπει να πούµε την αλήθεια στον ελληνικό
λαό: Στις 20 Αυγούστου δεν βγαίνουµε από τα µνηµόνια. Στις 20
Αυγούστου σταµατάει η χρηµατοδότηση από τους εταίρους στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Σταµατάµε να παίρνουµε φθηνό χρήµα και
αναγκαζόµαστε να βγούµε στις αγορές, να δανειστούµε µε πολ-
λαπλάσιο επιτόκιο. Τα µνηµόνια παραµένουν εδώ. Οι υποχρεώ-
σεις µας απέναντι στα µνηµόνια είναι εδώ: µειώσεις συντάξεων
από την 1-1-2019, πλεόνασµα 3,5% για τα επόµενα χρόνια, υπερ-
ταµείο για την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας για τα επό-
µενα ενενήντα εννιά χρόνια. Και δεν έχουµε τελειωµό.

Παράλληλα, συµβάλλετε σε ένα δυσνόητο χάος σχετικά µε το
σκοπιανό, που εσείς ανοίξατε, σαν να πρόκειται για µια απλή
παρτίδα πόκερ. Δεν θέλουµε εµείς να µπούµε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ούτε στο ΝΑΤΟ. Το κρατίδιο των Σκοπίων θέλει να µπει
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ.

Αυτοί πρέπει να παρακαλούν την Ελλάδα να τους βοηθήσει.
Το κρατίδιο των Σκοπίων θέλει να µπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Να τους βοηθήσουµε, αλλά χωρίς να παραδώσουµε την ιστορία
µας, το όνοµά µας. Η Μακεδονία είναι Ελλάδα και η Ελλάδα είναι
Μακεδονία. Αυτό το φώναξαν τετρακόσιες χιλιάδες Έλληνες στο
συλλαλητήριο της Θεσσαλονίκης. Στην Αθήνα µαζεύτηκαν ενά-
µισι εκατοµµύριο Έλληνες για να υπερασπιστούν το όνοµα «Μα-
κεδονία».

Όµως και για τα ελληνοτουρκικά φάσκετε και αντιφάσκετε, την
ώρα µάλιστα που οι δύο εταίροι δεν έχετε καν κοινή γνώµη. Πώς
να αισθανθεί ασφάλεια ο Έλληνας πολίτης, όταν καθηµερινά αυ-
τοαναιρείστε, όταν καθηµερινά ανοίγετε νέα ζητήµατα και δηµι-
ουργείτε νέους εχθρούς, όταν ακολουθείτε µια υψηλού ρίσκου
στρατηγική, χωρίς να γνωρίζετε από στρατηγική; Εξακολουθείτε
να πιστεύετε πως οι πολίτες δεν αντιλαµβάνονται την επικοινω-
νιακή σας υποκρισία; Αν ναι, σίγουρα αυταπατάστε. Δεν είναι,
άλλωστε, και η πρώτη φορά που σας συµβαίνει. Το ζείτε αυτό
από το πρώτο επτάµηνο του 2015 και συνεχίζετε στο ίδιο τέµπο.

Η θέση της Ένωσης Κεντρώων είναι µία και ξεκάθαρη: Σταµα-
τήστε να αποπροσανατολίζετε την κοινή γνώµη, όπως επιχειρείτε
εν πολλοίς και µε το άρθρο 8. Εµείς δεν θα σας ακολουθήσουµε
σε αυτή την τακτική.

Καταψηφίζουµε επί της αρχής, καταψηφίζουµε όλα τα άρθρα
ένα προς ένα και ζητάµε από την κυρία Υπουργό να αποσύρει το
άρθρο 8.

Ευχαριστώ.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κυρία Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αγαπητές
και αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµο-
σχέδιο σήµερα και φαίνεται από τον τρόπο που τοποθετούνται
όλα τα κόµµατα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο πρώτα απ’ όλα γεφυρώνει δύο επι-
θυµίες που διατρέχουν όλη την ελληνική κοινωνία: Την επιθυµία
χιλιάδων παιδιών στα ιδρύµατα να βρουν µια ζεστή αγκαλιά και
ένα σπιτικό να τα υποδεχτεί και την επιθυµία χιλιάδων ζευγαριών
και µεµονωµένων ατόµων να την προσφέρουν είτε µε τη µορφή
της αναδοχής είτε της υιοθεσίας-τεκνοθεσίας.

Όλες οι επιστηµονικές απόψεις -κοινωνικών λειτουργών, παι-

δαγωγών, παιδοψυχιάτρων, κοινωνιολόγων και ψυχολόγων- συγ-
κλίνουν στην άποψη ότι κάθε µέρα που περνάει ένα παιδί σε ένα
ίδρυµα, όσο καλό και να είναι αυτό, είναι επιζήµια για την ψυχική
και νοητική του υγεία και κατάσταση. Οι κοινωνικοί και επιστη-
µονικοί φορείς είπαν στη διαβούλευση που έγινε στη Βουλή, ότι
το παιδί υφίσταται µια βλάβη µέσα στο ίδρυµα, η οποία το ακο-
λουθεί σε όλη του τη ζωή και ιδιαίτερα τα µικρά παιδιά έως τριών
ετών, τα οποία µπαίνουν από την αρχή στο ίδρυµα.

Τι οδηγεί τα παιδιά στα ιδρύµατα; Το αναρωτήθηκε και ο εκ-
πρόσωπος του ΚΚΕ. Η ενδοοικογενειακή βία, ο θάνατος, η απου-
σία του ενός γονιού, η ανηµποριά του άλλου, η ανέχεια, φαι-
νόµενα διαχρονικά, εντός και εκτός καπιταλισµού λέµε εµείς.
Υπάρχει διαφωνία σε αυτό;

Πόσα παιδιά είναι στα ιδρύµατα σήµερα, νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού και δηµοσίου δικαίου; 

Δυστυχώς το κράτος δεν έχει σήµερα εκείνον τον µηχανισµό
–παρ’ όλο που τον έχουµε στήσει από πέρυσι, µε συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο-, ο οποίος να παρακολουθεί κάθε µέρα που βρίσκε-
ται κάθε παιδί, πότε µπαίνει, για ποιες αιτίες κ.λπ.. Είναι ανολο-
κλήρωτη ακόµη η προσπάθεια που κάνουµε για τα ιδρύµατα.

Δεν έχουµε, λοιπόν, εικόνα και τους µηχανισµούς εκείνους για
να ελέγχουµε την κίνηση ενός παιδιού.

Μέσα σε ενάµιση µήνα από τη λειτουργία του, θα υπάρχει ο
ηλεκτρονικός φάκελος για το παιδί. Δεν λέω από την ψήφιση του
νοµοσχεδίου, λέω από τη λειτουργία. Και εγώ δεν κρύβοµαι πίσω
από το δάκτυλό µου. Ο νόµος θα απαιτήσει πέντε µε έξι µήνες
για την εφαρµογή του, τη λειτουργία του. Χρειάζονται ηλεκτρο-
νικά µητρώα, χρειάζεται να δώσει όλο το ψηφιοποιηµένο του σύ-
στηµα σε όλα τα ιδρύµατα, χρειάζεται να κάνει εθνικά µητρώα,
χρειάζεται πράγµατι να βγάλει κοινές υπουργικές αποφάσεις και
υπουργικές αποφάσεις. Έχουµε αποδείξει όµως, ότι είµαστε
στην ώρα µας σε όλα αυτά, όταν το υποσχεθούµε, όπως κάναµε
πολλές φορές στο Κοινοβούλιο. Εποµένως θα λειτουργήσει
φέτος.

Ενάµιση µήνα, λοιπόν, από τη λειτουργία του, θα υπάρχει ο
ηλεκτρονικός φάκελος για το παιδί. Έτσι θα ξέρουµε. Δηλαδή,
µόλις µπει το παιδί στο ίδρυµα, θα δηµιουργείται ο ηλεκτρονικός
του φάκελος που θα διατηρείται στο ηλεκτρονικό µητρώο του
ιδρύµατος, αλλά θα υπάρχει και στο Εθνικό Μητρώο των Ανηλί-
κων, που ιδρύεται.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει κάτι πολύ σηµαντικό, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, και συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, που θεωρείτε
ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν φέρνει καινούργια πράγµατα. Σηµαί-
νει ότι µε τον νόµο αυτό κανένα παιδί δεν µπορεί να δοθεί για
αναδοχή ή υιοθεσία, χωρίς την κατάρτιση και την άνοδο του φα-
κέλου του στα ηλεκτρονικά εθνικά και ειδικά µητρώα.

Αυτό σηµαίνει ότι όταν το παιδί ενηλικιωθεί και επιθυµεί να
βρει τις ρίζες του, θα έχει άµεση πρόσβαση σε αυτό το ηλεκτρο-
νικό µητρώο και εποµένως, θα σταµατήσουν µεγάλες τραγωδίες,
τραύµατα και αγωνίες.

Διασφαλίζουµε, λοιπόν, το µέλλον και φροντίζουµε το παρόν.
Τι εννοώ µε αυτό; Το µέλλον θα είναι διασφαλισµένο γι’ αυτά τα
παιδιά. Σήµερα, όµως, πάρα πολλοί ενήλικες αναζητούν τις ρίζες
τους. Σε συνεργασία µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης, λοιπόν, λέω
σήµερα εδώ, ότι θα δηµιουργήσουµε την ψηφιοποίηση όλων των
φακέλων που υπάρχουν στα πρωτοδικεία και στα εφετεία.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, όµως, κάνει και ένα δεύτερο πράγµα.
Επιχειρεί να δώσει τέλος σε µια ψυχοφθόρα αναµονή τεσσάρων
έως έξι ετών, πολλές φορές -όπως είπατε και εσείς οι ίδιοι στην
επιτροπή- και οκτώ ετών κ.ο.κ., µια αναµονή που δηµιουργεί µε-
γάλα δράµατα και αδιέξοδα στους υποψήφιους θετούς ή ανάδο-
χους γονείς, διογκώνει τις υιοθεσίες -και, βεβαίως, το ξέρουµε,
κύριε Συντυχάκη- από τις ξένες χώρες και τρέφει το εµπόριο βρε-
φών.

Με το νοµοσχέδιο αυτό, η αναµονή για µεν τις αναδοχές θα
τελειώνει σε οκτώ έως δώδεκα µήνες, για δε τις υιοθεσίες θα εκ-
κρεµεί µόνο η διαδικασία, η δικάσιµος, που ελπίζουµε -και πάλι
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης- να επισπεύδεται.
Άρα αλλάζει άρδην το τοπίο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
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Γιατί υπήρχε τεράστια αναµονή; Όχι γιατί επί ΣΥΡΙΖΑ κατακρη-
µνίστηκε το κοινωνικό κράτος που είχατε φτιάξει οι προηγούµε-
νοι. Δυστυχώς παραλάβαµε σαράντα κοινωνικούς λειτουργούς
στα κέντρα κοινωνικής προστασίας και άλλους σαράντα στις πε-
ριφέρειες. Αυτοί ήταν οι µόνοι δύο δηµόσιοι φορείς που µπορού-
σαν να βάζουν κοινωνικό λειτουργό για να κάνει την έκθεση. Γι’
αυτό περίµεναν οι άνθρωποι τόσα χρόνια.

Πώς το λύνουµε αυτό; Διευρύνουµε αυτό το Σώµα. Πρώτον,
βάζουµε κοινωνικούς λειτουργούς, δηµοσίους υπαλλήλους
στους δήµους. Δεύτερον, µε τη µεγάλη δεξαµενή του Συνδέσµου
Κοινωνικών Λειτουργών Ελλάδος. Τι είναι ο ΣΚΛΕ, λοιπόν; Είναι
ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου -το οποίο εσείς ψηφίσατε
και το κάνατε δηµοσίου δικαίου πέρυσι, κάτι δηλαδή σαν το ΤΕΕ,
το δικηγορικό σύλλογο κ.λπ.- µε χιλιάδες µέλη, αφού αυτός απο-
νέµει την άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος, µε δώδεκα περιφερει-
ακά τµήµατα και, βέβαια, µε πειθαρχικά συµβούλια κ.ο.κ.. Αυτός
θα δηµιουργήσει το Σώµα Πιστοποιηµένων Κοινωνικών Λειτουρ-
γών, ένα σώµα µε λειτουργούς οι οποίοι θα πιστοποιούνται µε
ειδικές εξετάσεις και ειδική διαδικασία.

Αυτή η τεράστια δεξαµενή, πια, του ΣΚΛΕ θα δηµιουργήσει την
καινούργια κατάσταση, ώστε όλες οι διαδικασίες να επιτυγχά-
νονται.

Υπήρχε πουθενά αυτό; Δεν υπήρχε και το ξέρετε. Άρα επιτα-
χύνουµε µε ασφάλεια τις διαδικασίες.

Μία τρίτη καινοτοµία του νοµοσχεδίου αυτού, που ίσως, πάλι,
δεν έγινε σαφής, είναι ότι κατοχυρώνει για πρώτη φορά στην Ελ-
λάδα σαφή και ενιαία διαδικασία, κοινή διαδικασία, για την κα-
ταλληλόλητα του ζευγαριού είτε πρόκειται για την αναδοχή είτε
πρόκειται για την υιοθεσία. Αυτό µας πήρε πράγµατι δύο χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα να έχω δεκαπέντε µε είκοσι λεπτά, αντί
για δέκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα υπάρξει µια µικρή
ανοχή, κυρία Υπουργέ. Συνεχίστε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ.

Αυτό, λοιπόν, µας πήρε δύο χρόνια, γιατί ακριβώς έπρεπε να
ταιριάξουµε δύο διαφορετικά νοµοθετικά πλαίσια: Από τη µια τον
Αστικό Κώδικα µε άλλες διαδικασίες που αφορά την υιοθεσία και
από την άλλη, τη νοµοθεσία για τις αναδοχές. Αυτό ήταν πολύ
δύσκολο. Δηλαδή ήταν µια κοινή διαδικασία. Και αυτό τι σηµαίνει;
Η αναδοχή, όπως ξέρετε, είναι µια συµβολαιογραφική πράξη,
ενώ για να γίνει η αναθεώρησή του Αστικού Κώδικα χρειάζεται
δύο µε τρία χρόνια και όλη τη διαδικασία την εγείρει, την ξεκινά
το Υπουργείο Δικαιοσύνης.

Εδώ θα ήθελα να αναφέρω τη µεγάλη διαφορά αναδοχής -
υιοθεσίας, γιατί πιστεύω πως ένα µεγάλο µέρος της συζήτησης
που έγινε στην κοινωνία, του φόβου, των ενστάσεων κ.λπ., εδρά-
ζεται στην άγνοια του τι είναι ο θεσµός της αναδοχής.

Η αναδοχή είναι µια πράξη κατά την οποία το παιδί δεν έρχεται
σε σένα µε µία κατάσταση κατά την οποία θα µείνει πάντα σε
σένα. Αντίθετα, το παιδί πρέπει από την πρώτη στιγµή να είναι
σε επαφή µε τον φυσικό του γονιό και αν κάποτε θελήσει να πάει
στη φυσική του οικογένεια, να µπορεί να πάει.

Εποµένως, κατά τη γνώµη µου, η αναδοχή είναι µια πράξη
εξαιρετικής γενναιοδωρίας, εξαιρετικού αλτρουισµού, µια πράξη
που αλλάζει τον ίδιο τον άνθρωπο. Δεν θα χάσει το παιδί. Το παιδί
πάντα θα αναφέρεται σε αυτόν σαν γονιό του, γιατί αυτός τον
µεγάλωσε στο µεγαλύτερο µέρος και στη δύσκολη ώρα της ζωής
του. Και αυτό θα το εισπράττει για πάντα ο γονιός.

Γι’ αυτό λέω σε όλους: Κοιτάξτε την αναδοχή. Πηγαίντε προς
αυτή την κατεύθυνση, έχει τεράστια σηµασία!

Γι’ αυτό δηµιουργούµε και την επαγγελµατική αναδοχή, µία
ακόµη πιο εξειδικευµένη κατάσταση. Δηλαδή, τους αναδόχους
γονείς τους εκπαιδεύουµε περαιτέρω, ώστε να µπορούν να γί-
νουν επαγγελµατίες ανάδοχοι. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι
ούτε ένα παιδί, που δεν το ζητάει κανείς, να µην µπορεί να µείνει
µέσα στο ίδρυµα.

Για παράδειγµα, τα παιδιά µε αναπηρίες έχουν δυσκολίες είτε
να πάνε σε ανάδοχες οικογένειες είτε σε θετές. Εποµένως δηµι-

ουργούµε τον θεσµό της επαγγελµατικής αναδοχής.
Δεύτερον, το παιδάκι, το µωράκι που γεννιέται και µένει µέσα

στο µαιευτήριο, να µπορεί να το πάρει αµέσως ο επαγγελµατίας
ανάδοχος για να περιµένει πια την ώρα που θα το υιοθετήσει κά-
ποιος ή θα γίνει κάποιος ανάδοχος.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η επαγγελµατική αναδοχή έχει τεράστια
σηµασία.

Μίλησα για µια ενιαία διαδικασία είτε στη µία είτε στην άλλη
περίπτωση. Δεν θα µπορεί κανείς να γίνει ανάδοχος ή θετός γο-
νιός αν δεν κάνει αυτή την ενιαία διαδικασία. Αυτό είναι καινούρ-
γιο. Και νοµίζω ότι αυτό είναι εξαιρετικό.

Ποια είναι η διαδικασία; Πάει το ζευγάρι, είτε στα κέντρα κοι-
νωνικής προστασίας των περιφερειών είτε στις υπηρεσίες των
περιφερειών, και κάνει µια ηλεκτρονική αίτηση. Μόλις κάνει την
ηλεκτρονική αίτηση, αυτή ανεβαίνει στο ειδικό µητρώο αυτών
των δύο φορέων. Είναι δηµόσιοι φορείς και είναι σε όλη την Ελ-
λάδα. Αµέσως µετά, µε τη διαδικασία που σας εξήγησα, ορίζεται
ο κοινωνικός λειτουργός. Αν η µία δεξαµενή δεν έχει, δανείζεται
από την άλλη σε συγκεκριµένα χρονικά διαστήµατα. Τρεισήµισι
µήνες µετά για να κάνει την έκθεση. Μόλις γίνεται η έκθεση, ανε-
βαίνει στο ειδικό µητρώο. Και τότε του δίνουµε µαθήµατα γονεϊ-
κότητας. Και αυτό είναι καινούργιο. Θα είναι βραχύβια. Αµέσως
µετά ανεβαίνει στο Εθνικό Μητρώο Γονέων. Μόλις ανέβει στο
Εθνικό Μητρώο Γονέων και επειδή έχουµε το Εθνικό Μητρώο
Ανηλίκων, όπως είπα πριν, τον ηλεκτρονικό φάκελο του παιδιού,
δηλαδή, ξέρουµε αµέσως πού υπάρχουν τα παιδιά και ξέρουµε
αµέσως πού υπάρχουν και οι γονείς. Άρα, µπορούν να κατευθύ-
νονται. Κατευθύνονται στις περιοχές που υπάρχουν. Και από τη
στιγµή που εντοπίσουν το παιδί µε τη συµβουλή των ειδικών, των
ψυχολόγων, τότε γίνεται ο δεύτερος κοινωνικός έλεγχος, η δεύ-
τερη κοινωνική έκθεση που είναι το ταίριασµα του υποψήφιου
γονιού µε το παιδί. Και η δεύτερη έκθεση γίνεται µε τον ίδιο
τρόπο που ανάφερα πριν, µε τις ίδιες αυστηρές ηµεροµηνίες,
τρίµηνες. Άρα, είναι εξάµηνη η διαδικασία και όχι εννεάµηνη.
Εξάµηνη, λοιπόν, είναι η διαδικασία συν την εκπαίδευση, που
µπορεί να είναι όλο µαζί ένας µήνας. Γι’ αυτό µιλάµε για οκτώ
έως δώδεκα µήνες για να ολοκληρώνεται αυτή η διαδικασία µε
σαφήνεια.

Και όταν τελειώσει αυτή η διαδικασία, τι γίνεται µετά; Αν µεν
πρόκειται για αναδοχή, γίνεται η συµβολαιογραφική πράξη, α-
ναρτάται στα µητρώα των εγκεκριµένων αναδοχών και αρχίζει η
εποπτεία. Η εποπτεία είναι αυστηρή. Είναι επί δύο ή τρία χρόνια
και έχει όχι µόνον εκθέσεις κάθε µήνα, αλλά και έκτακτες εκθέ-
σεις. Ποτέ δεν υπήρχε µε τέτοια σαφήνεια και τέτοιον προσδιο-
ρισµό όλη αυτή η διαδικασία και ο έλεγχος. Αυτό είναι δώρο για
την κοινωνία. Είναι δώρο για όλους εµάς και για τα παιδιά.

Αυτή η αδιάβλητη, καθαρή, επιστηµονικά έγκυρη διαδικασία
θα γίνεται µε σαφήνεια και καθαρότητα. Θα είναι γνωστή σε
όλους. Δεν υπάρχουν πια περίεργα µονοπάτια. Υπάρχει µία υπο-
χρεωτική διαδικασία. Και αυτό νοµίζω ότι είναι καινούργιο. Έτσι
εκτιµάται σε κάθε βήµα -όλα τα βήµατα που περιέγραψα- η κα-
ταλληλότητα του υποψήφιου γονιού και όχι ο σεξουαλικός του
προσανατολισµός, ιδιαίτερα και αποκλειστικά για την αναδοχή.
Όχι για την υιοθεσία, γιατί, όπως είπα, αυτό, δυστυχώς, εµπίπτει
στον Αστικό Κώδικα και δεν µπορεί να γίνει.

Δίνουµε, λοιπόν, αυτό το δικαίωµα σε ετερόφυλα και οµόφυλα
ζευγάρια που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, να κριθούν
µε την ίδια διαδικασία, όπως και τα ζευγάρια που έχουν συνάψει
πολιτικό ή θρησκευτικό γάµο, καθώς και µεµονωµένα άτοµα.

Όλες αυτές οι διαδικασίες που περιέγραψα εποπτεύονται από
ένα συλλογικό συµβουλευτικό, γνωµοδοτικό όργανο, το ΕΣΑνΥ,
το «Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής - Υιοθεσίας», το οποίο υπάγεται
στο Υπουργείο Εργασίας, στο χαρτοφυλάκιο της κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης.

Τι κάνει το ΕΣΑνΥ; Το ΕΣΑνΥ παρακολουθεί, γνωµοδοτεί, προ-
ωθεί τη διάδοση των δύο θεσµών αναδοχής και υιοθεσίας, συν-
τονίζει τους εµπλεκόµενους φορείς, καθορίζει το περιεχόµενο
των µαθηµάτων γονεϊκότητας και τα προσόντα των εκπαιδευτών,
κυρίως όµως προωθεί τους δύο θεσµούς στην κοινωνία. Αυτή
είναι η δουλειά του. Έχει εξειδικευµένους ανθρώπους και αυτό
κάνει.
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Τελειώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, το άρθρο 8 ανέδειξε ση-
µαντικές πτυχές του νοµοσχεδίου. 

Ανέδειξε την άγνοια για το τι είναι η αναδοχή, την άγνοια επι-
στηµονικών απόψεων για την συγκρότηση του φύλου. Και εδώ
είχαµε την άποψη εξήντα τεσσάρων ακαδηµαϊκών ειδικών που
διαβεβαιώνουν µε όλες τις παγκόσµιες έρευνες ότι η συγκρό-
τηση φύλου του παιδιού δεν εξαρτάται από τον σεξουαλικό προ-
σανατολισµό των γονιών, όπως ίσως νοµίζουµε πολλοί. Είναι λά-
θος.

Ανέδειξε την άγνοια του νοµικού µας πολιτισµού, όπου το Επι-
στηµονικό Συµβούλιο της Βουλής θεωρεί ότι δεν επιτρέπονται
διακρίσεις. 

Κυρίως, όµως, ανέδειξε τον φόβο για τον άλλον, γι’ αυτόν που
δεν ξέρουµε. Ο φόβος αυτός καταπολεµιέται µόνο µε τη γνώση
και µόνο έτσι σπάει τον ρατσισµό, τις διακρίσεις και την οµοφο-
βία. Δεν την σπάει αλλιώς, µόνο µε τη γνώση.

Πιστεύω, λοιπόν, συνάδελφοι, ότι η Βουλή θα αρθεί στο ύψος
των περιστάσεων και θα ανοίξει έναν δρόµο για όλους τους Έλ-
ληνες πολίτες και για τα παιδιά. Το κοινωνικό σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ
αρνείται κάθε κοινωνικό αποκλεισµό. Στα κοινωνικά δικαιώµατα
πρέπει να είµαστε σώφρονες και τολµηροί. 

Προκάτοχοί µας σε αυτή εδώ την Αίθουσα τόλµησαν µε την
ψήφο τους, την ψήφο στις γυναίκες...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ πολύ,
κυρία Φωτίου, να ολοκληρώσετε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ολοκλη-
ρώνω.

Τόλµησαν τον πολιτικό γάµο, τόλµησαν τη νοµιµοποίηση των
αµβλώσεων, το σύµφωνο συµβίωσης και πρόσφατα την ταυτό-
τητα του φύλου.

Εποµένως, αγαπητοί συνάδελφοι, κάνουµε σήµερα όλοι µαζί
ένα βήµα µπροστά όχι άτολµο ούτε παράτολµο, αλλά ένα βήµα
σίγουρο που το χρειάζεται η κοινωνία µας, ένα βήµα που ανοίγει
νέους ορίζοντες. Θα ακολουθήσουν τα επόµενα βήµατα. Να σας
τα πω και αυτά τώρα µε αυτή την ευκαιρία. 

Δύο βήµατα θα γίνουν µέσα στο 2018: η Εθνική Στρατηγική
της Αποϊδρυµατοποίησης που έχει ανάγκη η χώρα µας και ο νέος
νόµος πλαίσιο για τα ιδρύµατα της χώρας.

Στέλνουµε, λοιπόν, σήµερα ένα µήνυµα στην κοινωνία: Κανένα
παιδί στα ιδρύµατα! Ανοίξτε την αγκαλιά σας για τα παιδιά, υπο-
δεχθείτε τα, µάθετε από αυτά, αλλάξτε µέσα από αυτά!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λόγω του ότι ήταν ει-
δικό το θέµα και το χειρίζεται σε επίπεδο Υπουργείου η κ. Φωτίου
δέχθηκα να είναι αυτή η ανοχή, ο διπλάσιος χρόνος. Σας υπεν-
θυµίζω, όµως, ότι είστε εξήντα εννέα συνάδελφοι. Από ό,τι µε
πληροφόρησε ο Πρόεδρος, αύριο στις 14.00’ θα κλείσει η συνε-
δρίαση. Εάν θέλετε να µιλήσετε όλοι, παράκληση να τηρείται ο
χρόνος.

Τώρα για λόγους που όλοι γνωρίζουµε, παρ’ ότι δεν είναι η σει-
ρά του, θα µου επιτρέψετε να δώσω τον λόγο στον συνάδελφο
κ. Κουράκη. Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Χαρίτσης, για να υπο-
στηρίξει την τροπολογία του για τρία λεπτά. Στη συνέχεια ξεκι-
νάµε πέντε συνάδελφοι, ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Έχουν δηλώσει, ήδη, δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

Ορίστε, κύριε Κουράκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα
ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να ρυθµίσει την πιο ευαίσθητη
πτυχή, τον πυρήνα των δηµόσιων πολιτικών για την παιδική προ-
στασία, τα θέµατα δηλαδή της υιοθεσίας και της αναδοχής.

Προφανώς τα συγκεκριµένα ζητήµατα είναι φορτισµένα µε κοι-
νωνικές και ψυχολογικές διαστάσεις, οι οποίες τα καθιστούν
εξαιρετικά ευαίσθητα όχι µόνο σε σχέση µε τις κοινωνικές αντι-
λήψεις αλλά και στο επίπεδο της νοµοθέτησης.

Στο πλαίσιο αυτό µια βασική µέριµνα του νοµοσχεδίου είναι η
ενίσχυση της διαφάνειας, η δηµιουργία των συγκοινωνούντων
βάσεων δεδοµένων του Εθνικού Μητρώου Ανηλίκων και των Εθ-
νικών Μητρώων Υποψηφίων και Εγκεκριµένων Αναδόχων Γονέων

καθώς και των διασυνδεδεµένων µε αυτά των ειδικών µητρώων,
πράγµα που αποτελεί ένα τεράστιο έργο, το οποίο και θα επιτα-
χύνει και θα θωρακίσει τις διαδικασίες. 

Δεύτερο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ είναι ότι το
παρόν νοµοσχέδιο και στο θέµα της υιοθεσίας και στο θέµα της
αναδοχής δίνει έµφαση σε έναν πολύ συγκεκριµένο στόχο, αυτόν
της αποϊδρυµατοποίησης των παιδιών. Ο στόχος αυτός είναι
κοµβικός και κρίσιµος για την οµαλή ψυχοκοινωνική ανάπτυξη
του παιδιού. Δεν θα συµφωνήσω µε τον εισηγητή του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος που ισχυρίζεται ότι οι κρατικές δοµές -µπορεί
να είναι επαρκώς στελεχωµένες, βεβαίως- είναι υπέρτερες από
µία οικογένεια ανάδοχη ή αυτή που έχει υιοθετήσει ένα παιδί. Η
προσωπική σχέση που αναπτύσσει το παιδί µε τον γονιό είναι
αναντικατάστατη. Αυτό, λοιπόν, που κάνει αυτό το νοµοσχέδιο
είναι να συντονίσει όλους τους φορείς σε αυτή την κατεύθυνση. 

Ο τρίτος µεγάλος στόχος είναι αυτός της επιτάχυνσης των
διαδικασιών. Σηµείο κλειδί στο ζήτηµα αυτό, εκτός από την ψη-
φιοποίηση των µητρώων, είναι και η επιτάχυνση της κοινωνικής
έρευνας µέσω της δυνατότητας ανάθεσης σε κοινωνικούς λει-
τουργούς του Συνδέσµου Κοινωνικών Λειτουργών Ελλάδας. 

Θα ήθελα τώρα να έρθω στις προβλέψεις του άρθρου 5, οι
οποίες σχετίζονται µε το Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων και τη συµπε-
ρίληψη σε αυτό των ασυνόδευτων ανηλίκων. Πρόκειται, πραγµα-
τικά, για µια τεράστιας σηµασίας ρύθµιση η δυνατότητα συµπερί-
ληψης και των παιδιών αυτών που, ωθούµενα από τον πόλεµο ή
άλλες τραγικές περιστάσεις, βρίσκονται στη χώρα µας και απο-
τελούν τµήµα οργανικό της νέας γενιάς µας. 

Ακούστηκαν αδιανόητα και ακραία πράγµατα στην Αίθουσα
αυτή, δυστυχώς, περί άλωσης του ελληνικού γένους µε αυτή τη
διάταξη. Θα πρέπει να ειπωθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε
όλους τους τόνους ότι η πολιτεία οφείλει να µεριµνήσει για τα
παιδιά αυτά, επειδή αυτά είναι δικά της παιδιά. Η προστασία των
παιδιών αυτών µέσω της φιλοξενίας τους στις κατάλληλες δοµές
είναι το πρώτο καθήκον. Το επόµενο βήµα είναι η συµπερίληψή
τους στο πλαίσιο για την αναδοχή και η προσπάθεια αναζήτησης
µιας οικογένειας και γι’ αυτά. 

Θα ήθελα να κλείσω την τοποθέτησή µου στο νοµοσχέδιο µε
µια αναφορά στο θέµα του άρθρου 8, το άρθρο δηλαδή µε το
οποίο διευρύνεται το δικαίωµα στην αναδοχή και στα ζευγάρια
µε σύµφωνο συµβίωσης, οµόφυλα και ετερόφυλα. Θέλω να πω
το εξής: Γονιός δεν γεννιέσαι, γίνεσαι. Άκουσα κάποιους συνα-
δέλφους να ισχυρίζονται ότι ένα παιδί µε οµόφυλους αναδόχους
γονείς απειλείται από ψυχιατρικές διαταραχές, όπως άλλοι να
περιγράφουν τα οµόφυλα ζευγάρια ως ανθρώπους ψυχικά άρ-
ρωστους ή να αντιλαµβάνονται τη σεξουαλική επιλογή ως εκτρο-
πή και να υπερασπίζονται έµφυλα στερεότυπα περί σύγχυσης
των παιδιών µε δύο µαµάδες, µε δύο µπαµπάδες, όπως χαρα-
κτηριστικά ακούστηκε. 

Νοµίζω ότι είναι ώρα να ξεφύγουµε από τέτοιες σκοταδιστικές
αντιλήψεις. Η ισορροπία της οικογένειας δεν εξαρτάται από το
αν τα άτοµα που την απαρτίζουν είναι οµόφυλα ή ετερόφυλα ή
αν η οικογένεια είναι µονογονεϊκή. Θεωρώ ότι η αγάπη, η θέση
και η αφοσίωση στα παιδιά τα οποία αναλαµβάνουν οι οικογέ-
νειες που υιοθετούν ή είναι ανάδοχοι γονείς, είναι πρωταρχικό
και το µόνο κριτήριο για το αν η οικογένεια αυτή είναι κατάλληλη.
Ούτε φυσικά εξαρτάται -γιατί ακούστηκε κι αυτό- από το βλέµµα
των άλλων απέναντι σε ένα παιδί του οποίου η αναδοχή έχει ανα-
τεθεί σε ένα οµόφυλο ζευγάρι. 

Ήδη ακούσαµε στην ακρόαση των φορέων γονείς µε οµόφυ-
λες σχέσεις που έχουν παιδιά από προηγούµενη ετερόφυλη
σχέση να λένε ότι στο σχολείο το µπούλινγκ γίνεται κυρίως στα
παιδιά που είναι κοντά, χοντρά αλλά όχι για τον σεξουαλικό προ-
σανατολισµό των γονιών τους. 

Η σεξουαλική επιλογή, λοιπόν, δεν σχετίζεται µε την ικανότητα
κάποιου να προσφέρει σε ένα παιδί το ασφαλές πλαίσιο που
χρειάζεται. Η σεξουαλική επιλογή δεν είναι πάθηση. Δεν είναι επι-
λογή. Είναι κάτι που προκύπτει στο άτοµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα χρησιµοποιήσω την ιδιότητα µου ως καθηγητή της Ιατρικής

και παιδιάτρου για να σας πω ότι δεν είναι ιατρικό το θέµα, όπως
οι κοινωνιολόγοι θα πρέπει να θεωρούν ότι δεν είναι θέµα κοινω-
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νιολογίας. Είναι αποτέλεσµα µιας πολυσύνθετης, πολυπαραγον-
τικής διαδικασίας, έτσι ώστε κάποια άτοµα να γίνονται ετερό-
φυλα και κάποια οµόφυλα.

Σκεφτείτε ότι είναι κάτι ανάλογο µε την αριστεροχειρία, που
παλιότερα καταπίεζαν τα παιδιά για να γίνουν δεξιόχειρες. Δεν
το επιλέγεις. Προκύπτει. 

Θέλω να υπογραµµίσω, σε αντιδιαστολή µε τα σηµεία της δια-
φωνίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ότι η κλασική θεώρηση
της οικογένειας δεν ανταποκρίνεται σήµερα στις κοινωνικές εξε-
λίξεις. Οφείλουµε να ερµηνεύουµε τα πράγµατα δυναµικά. Τα
πρότυπα του ανδρός και της γυναίκας, στο πλαίσιο ενός πυρη-
νικού µοντέλου οικογένειας, δεν καλύπτει την κοινωνική πραγ-
µατικότητα του σήµερα και αναφέρεται, δυστυχώς, σε έµφυλα
στερεότυπα µιας σκληρής πουριτανικής ηθικής. 

Δεν µου λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που υποστηρίζετε
αυτό το πυρηνικό πρότυπο, όταν έχουµε ένα ζευγάρι που έχει
ένα ή δύο παιδιά και χωρίζει, υπάρχει θάνατος ή αποµάκρυνση
για διάφορους λόγους, οι µονογονεϊκές οικογένειες παύουν να
είναι οικογένειες; Δεν είναι οικογένειες οι µονογονεϊκές οικογέ-
νειες; Και δεν µπορεί µια µονογονεϊκή οικογένεια, που µπορεί να
υιοθετήσει, µετά να συνάψει σχέση µε έναν οµόφυλο σύντροφο; 

Η οµοφυλοφιλία, η ταυτότητα φύλου γενικότερα, είναι µία
συµπεριφορά, όπως είπαµε, παλαιοχρονική και πρέπει να ξεφύ-
γουµε από ένα µεσαιωνικό κυνήγι µαγισσών σε σχέση µε το πώς
αντιλαµβανόµαστε τη σεξουαλική συµπεριφορά συνολικά.  

Ακούσαµε ακόµη στην ακρόαση φορέων σοβαρές προσεγγί-
σεις οργανώσεων που εκπροσωπούν οµόφυλα ζευγάρια, αλλά
και θεσµικούς φορείς παιδικής προστασίας να υπογραµµίζουν
το γεγονός ότι σε άπειρες περιπτώσεις σήµερα οµόφυλα ζευγά-
ρια έχουν παιδιά, είναι ήδη βιολογικοί γονείς. 

Ακούσαµε, επίσης, για την πραγµατικότητα στο εξωτερικό. Το-
νίστηκε η περίπτωση της Ιταλίας, όπου χιλιάδες παιδιά ζουν µε
οµόφυλα ζευγάρια, ενώ και οι φορείς της ψυχικής υγείας υπο-
γράµµισαν ότι δεν υπάρχει καµµία συσχέτιση ανάµεσα στον σε-
ξουαλικό προσανατολισµό των γονέων και στην ψυχική υγεία των
παιδιών ή στην ψυχοκοινωνική τους ανάπτυξη.  

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να επαναπροσδιορίσουµε τις αναφο-
ρές µας στο θέµα αυτό και να ακούσουµε τους φορείς, οι οποίοι
αυτό που µας είπαν είναι ότι δεν πάµε αρκετά µακριά στο ζήτηµα,
καλώντας να ανοίξουµε ακόµα περισσότερο αυτή τη συζήτηση
και σε σχέση µε την υιοθεσία. 

Εκτιµώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το θέµα αυτό είναι
ώριµο και η κοινωνία ζητά από εµάς να προχωρήσουµε πιο γρή-
γορα, όπως κάναµε στο πρόσφατο παρελθόν στα θέµατα της
ιθαγένειας, του συµφώνου συµβίωσης ή της ταυτότητας φύλου
και να ξεφύγουµε, επιτέλους, από φοβικές και στερεοτυπικές αν-
τιλήψεις και αναφορές. Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να το πούµε κα-
θαρά. Ναι, είναι ώριµες οι συνθήκες για να προχωρήσουµε στην
πραγµατική εδραίωση της ισότητας σε σχέση µε τον σεξουαλικό
προσανατολισµό. 

Κυρία Υπουργέ, είπατε ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε χωρίς
αποκλεισµούς. Θα έλεγα, λοιπόν, πως και σε ό,τι αφορά τον πο-
λιτικό γάµο και σε σχέση µε την τεκνοθεσία, είναι η ώρα να προ-
χωρήσουµε τάχιστα στην αναθεώρηση του Αστικού Κώδικα και
να εδραιώσουµε όχι απλά µια πολιτική αποϊδρυµατοποίησης των
παιδιών, που βεβαίως είναι πάρα πολύ σηµαντική, αλλά και κάτι
ακόµα. Είναι σηµαντικό να εγγράψουµε στο Αστικό Δίκαιο το δι-
καίωµα στον γάµο και την υιοθεσία για τα οµόφυλα ζευγάρια, για
την πλήρη άρση των εµποδίων για την ίση µεταχείριση των οµό-
φυλων ατόµων, πραγµατικά χωρίς αποκλεισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι εννέα
µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 26ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο. Μπορείτε να µιλήσετε από τη
θέση σας. Δεν χρειάζεται να έρθετε εδώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Πολύ συνοπτικά, θα ήθελα να πω ότι πρόκειται για µία τροπο-
λογία, βάσει της οποίας προβλέπεται η δυνατότητα ορισµού εν-
διάµεσου φορέα διαχείρισης για τις δράσεις κρατικών ενισχύ-
σεων τοµεακών και περιφερειακών προγραµµάτων του ΕΣΠΑ,
καθώς επίσης και για τους εθνικούς πόρους του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Πρόκειται για µία τεχνική µεν ρύθµιση, η οποία, όµως, είναι
πολύ ουσιαστική, καθώς δίνει τη δυνατότητα στις περιφέρειες,
κυρίως, που µέχρι σήµερα δεν έχουν προχωρήσει στην προκή-
ρυξη αντίστοιχων δράσεων για την ενίσχυση µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων, να προχωρήσουν σε ορισµό του ΕΦΕΠΑΕ, του Ενδιά-
µεσου Φορέα Προγραµµάτων Ανταγωνιστικότητας και Επιχειρη-
µατικότητας, ο οποίος ήδη χρησιµοποιείται στα εθνικά προγράµ-
µατα του ΕΣΠΑ µε αυτόν τον ρόλο, για να προχωρήσουν πολύ
γρήγορα οι σχετικές προκηρύξεις προσκλήσεων για µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις στις δεκατρείς περιφέρειες της χώρας.

Ταυτόχρονα η συγκεκριµένη ρύθµιση θα αξιοποιηθεί -όπως
είπα- και για τα κονδύλια που προβλέπονται στο εθνικό σκέλος
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και συγκεκριµένα
στη ρύθµιση η οποία θα έρθει πολύ σύντοµα στο Κοινοβούλιο
προς ψήφιση για τη θέσπιση του µεταφορικού ισοδύναµου στα
νησιά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Υπουρ-

γέ.
Ήσασταν εξαιρετικά σύντοµος.
Αναγιγνώσκω τώρα την πρώτη πεντάδα: Ο κ. Καραγιαννίδης,

η κ. Καραµανλή, ο κ. Μπαργιώτας, ο κ. Κασιδιάρης, ο κ. Λαµπρο-
ύλης. Μετά τον λόγο θα πάρει ο κ. Αµυράς.

Μετά η δεύτερη πεντάδα είναι: Ο κ. Κατσίκης, ο κ. Δανέλλης,
ο κ. Σαρίδης, ο κ. Θεοχάρης, η κ. Κεραµέως και µετά ο κ. Θεο-
χαρόπουλος.

Μετά τον κ. Καραγιαννίδη, θα πάρει τον λόγο η κ. Παπανάτσι-
ου –επειδή είναι εδώ- για να πει για την τροπολογία της για δύο
λεπτά.

Ορίστε, κύριε Καραγιαννίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά απ’ όσα έχει πει η Υπουργός για το νοµοσχέδιο και µετά

απ’ όσα καταπληκτικά έχει πει ο Τάσος Κουράκης, νοµίζω πολύ
λίγα πράγµατα µπορούµε να πούµε. 

Τούτων δοθέντων, όµως, θα επικεντρωθώ σε ένα και µοναδικό
σηµείο, γιατί µπορεί να αδικεί µεν το νοµοσχέδιο η υπερτόνιση
του άρθρου 8, αλλά εδώ έχουµε σύγκρουση δύο απόψεων και
πρέπει να το πούµε.

Υπάρχει µια αντίληψη -που δυστυχώς συναντιούνται δύο πο-
λιτικές οµάδες, αντίπαλες κατά τα άλλα- που λέει ότι στα ιδρύ-
µατα τα παιδιά µπορούν να µεγαλώσουν υγιώς. Και υπάρχει η
άλλη αντίληψη που λέει ότι σε οικογενειακό περιβάλλον τα παιδιά
µπορούν να είναι παιδιά και να µεγαλώσουν υγιώς. Τη δεύτερη
υποστηρίζει αυτό το νοµοσχέδιο. Τη δεύτερη υποστηρίζει όχι
µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά –θεωρώ- η πλειονότητα της κοινωνίας.

Το άλλο επιχείρηµα που θα πω είναι το εξής. Όταν έρχονται
νοµοσχέδια που αφορούν κοινωνικές οµάδες, θεωρητικά πρέπει
να τις ακούµε τι λένε. Λέει, λοιπόν, η Colour Youth για τη Νέα Δη-
µοκρατία και λάβετε το υπ’ όψιν, γιατί απεικονίζει το σύνολο της
ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας σε αυτό που λένε: «Οι δράσεις και οι πολιτι-
κές που ακολουθήθηκαν στο παρελθόν από τον κ. Μητσοτάκη µε
τις συναντήσεις και τις δηλώσεις, έρχονται να ξεσκεπάσουν το
δήθεν του ευρωπαϊκού προσανατολισµού που ευαγγελίζεται µε
τόση σπουδή η Νέα Δηµοκρατία, επιλέγοντας να αγνοήσει -όπως
φαίνεται- ότι δεκαεπτά από τις είκοσι οκτώ χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης έχουν θεσµοθετήσει χωρίς προβλήµατα την παιδο-
θεσία για οµόφυλα ζευγάρια. 

Ο δε επιστηµονικός λόγος και οι έρευνες που επικαλούνται τα
στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας προσπαθώντας να διατηρήσουν
κάποια ψήγµατα προοδευτικού προσωπείου, ήρθαν να διαψευ-
στούν µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο από µια επιστολή πε-
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νήντα πέντε ακαδηµαϊκών».
Κάνω µια γέφυρα, γιατί είστε υποστηριχτές της αριστείας και

της ακαδηµαϊκότητας και της επιστηµοσύνης. Όταν δεν σας αρέ-
σουν αυτά που λένε οι επιστήµονες, απλώς δεν τα ακούτε. 

Λένε, λοιπόν, αυτοί οι πενήντα πέντε ακαδηµαϊκοί κάτι που δεν
είναι δικό τους, αλλά είναι απόδειξη από την επιστηµονική κοι-
νότητα. Η ανασκόπηση της σχετικής επιστηµονικής βιβλιογρα-
φίας καταλήγει στο ξεκάθαρο συµπέρασµα ότι ο σεξουαλικός
προσανατολισµός των γονέων δεν έχει µετρήσιµες επιπτώσεις
στην ποιότητα των σχέσεων γονέα-παιδιού στην ψυχική υγεία
των παιδιών. 

Εάν θέλετε να το ακούσετε, το λένε επιστήµονες. Δεν το λένε
κάποιοι ως ιδιωτική άποψη. Και έρχοµαι στο ΚΚΕ που είπε επίσης
το εκπληκτικό: «Αυτά είναι ιδιωτικές απόψεις κάποιων ανθρώ-
πων».

Θα ήθελα να θυµίσω στην πλευρά του ΚΚΕ ότι ο Γαλιλαίος
πριν από περίπου πέντε αιώνες διατύπωσε την άποψη ότι η Γη
είναι στρογγυλή και κινδύνευσε η ζωή απ’ αυτό. Το έκανε µετά
από µελέτη.

Επίσης, πριν από εκατόν πενήντα χρόνια δύο κύριοι, ο Καρλ
Μαρξ και ο Φρίντριχ Ένγκελς, κάθισαν στο Βέλγιο, στις Βρυξέλ-
λες, και έγραψαν ένα πενηντασέλιδο, το Κοµµουνιστικό Μανιφέ-
στο. Ιδιωτικές απόψεις έγραψαν σε αυτό το βιβλιαράκι. Γέννη-
σαν, όµως, το κοµµουνιστικό κίνηµα αυτές οι ιδιωτικές απόψεις.

Εάν θέλουµε κάτι να το ενισχύσουµε, να το ενισχύσουµε µε
επιχειρήµατα, όχι µε παρανόηση και διαστρέβλωση αυτών των
πραγµάτων. Οι επιστηµονικές, λοιπόν, απόψεις είναι Αµερικάνοι,
είναι Ευρωπαίοι, είναι δυτικός κόσµος, είναι –δεν ξέρω- καπιτα-
λισµός. Τα πάντα ανάγονται στον καπιταλισµό, τέλος πάντων.
Αλλά εάν θέλουµε να έχουµε µια επαρκή διατύπωση επιχειρηµά-
των, τουλάχιστον αυτό να ανήκει στον επιστηµονικό κόσµο.

Πάω τώρα, λοιπόν, στην κοινωνία που δεν είναι έτοιµη και έχει
ακουστεί κατά κόρον. Θα διαβάσω, για να µην το αδικήσω, ένα
καταπληκτικό κείµενο που έχει γράψει ο Κωστής Λιερός, ένας
φίλος. Λέει σε ένα κόµµατι του κειµένου αυτού: «Όσοι το λένε
αγνοούν πως οι σχέσεις των οµόφυλων ζευγαριών σήµερα πα-
ρουσιάζουν µια ποιοτική διαφορά σε σχέση µε τις προηγούµενες
δεκαετίες. Οι άνθρωποι αυτοί σήµερα δεν σκοπεύουν να ζήσουν
στο σκοτάδι. Ζευγάρια όλων των προσανατολισµών και των έµ-
φυλων αποχρώσεων ζουν µαζί για πολλά χρόνια και για πολλά
από αυτά η απόκτηση των παιδιών, εάν δεν αποτελεί ήδη πραγ-
µατικότητα, υπάρχει ως συνειδητό µέρος του οικογενειακού
τους προγραµµατισµού. 

Η γνώµη τού κάθε πολιτικού στελέχους, που αντιλαµβάνεται
τον εαυτό του ως τροχονόµο στη ζωή των άλλων και ανάγει τις
περιρρέουσες αναχρονιστικές απόψεις σε άτεγκτες ιδιότητες
µιας εκλογικής πελατείας που πρέπει να ικανοποιήσει, δεν απο-
τελεί κάτι για το οποίο πρέπει να αδιαφορούµε. Αποτελεί κάτι το
οποίο η Αριστερά πολεµούσε και πολεµάει και θα πρέπει να το
πολεµάµε µε όλες τις δυνάµεις. 

Οι βαθιά ριζωµένες αντιλήψεις για το σώµα, το φύλο, τον σε-
ξουαλικό προσανατολισµό και την οικογένεια αποτελούν µια
πραγµατικότητα για όλες τις κοινωνίες. Ωστόσο, η ωριµότητα
µιας κοινωνίας να αντεπεξέρχεται σε πιο σύγχρονους όρους της
πραγµατικότητας, να αναστοχάζεται και τελικά να αλλάζει, δεν
καθορίζεται αµιγώς και αφηρηµένα από την κεκτηµένη ταχύτητα
ενός τρένου που έρχεται από το παρελθόν. Πολύ περισσότερο
η πιπίλα της ωριµότητας έχει βασική της θεµελίωση την κοινή
γνώµη, µια κατασκευή που δεν υπάρχει πέρα από κάποιες µεµο-
νωµένες µετρήσεις. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, την αυθεντικότητα της υποστήριξης της
κοινωνίας και ας δούµε τι υπάρχει σήµερα στην κοινωνία». 

Τούτο το λέω για τον εξής λόγο: Συνήθως το ουράνιο τόξο
βγαίνει µετά από βροχή και όταν εµφανίζεται ο ήλιος. Την προ-
ηγούµενη Κυριακή δεν συνέβη αυτό. Το «Ουράνιο Τόξο» στην
Ακαδηµία Πλάτωνος έκανε την έκτη γιορτή οικογενειών «Ουρά-
νιο Τόξο». Δεκάδες παιδιά, δεκάδες γονείς ήταν εκεί και ενηµέ-
ρωσαν, συζήτησαν και διασκέδασαν. Είναι ένας κόσµος που
υπάρχει. 

Για εσάς δεν υπάρχει ουράνιο τόξο, αλλά υπάρχει το µαύρο
και το άσπρο και οι αποχρώσεις του γκρι. Δεν θέλετε να βλέπετε

το ουράνιο τόξο, όταν βγαίνει έξω στην κοινωνία. Το ουράνιο
τόξο, όµως, είναι εδώ και όλα του τα χρώµατα από τη δική µας
πλευρά τουλάχιστον είναι αποδεκτά.

Θα κλείσω µε κάτι το οποίο έχει πει στέλεχος του ΚΚΕ, αλλά
σήµερα δεν θα έρθει να ψηφίσει. «Γεννήτορες είµαστε εν δυνά-
µει όλοι, γονείς µόνο κρινόµενοι ως τέτοιοι από τα παιδιά µας». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Παπανάτσιου,

έχετε τον λόγο για να παρουσιάσετε την τροπολογία σας, για
τρία λεπτά από τη θέση σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1572 και ειδικό 111. Το
πρώτο άρθρο αφορά την τροποποίηση του άρθρου 16 του
ν.1798/1988. Αφορά την απαλλαγή από τα τέλη κυκλοφορίας σε
οχήµατα που εξυπηρετούν ανήλικα πρόσωπα µε αναπηρίες. Ει-
δικότερα δεν είναι πλέον υποχρεωτική η έκδοση άδειας κυκλο-
φορίας στο όνοµα του ανήλικου αναπήρου για τη χορήγηση τής
ως άνω απαλλαγής, δεδοµένου ότι το δικαίωµα αυτό µπορεί να
παραχωρείται στους γονείς ή τον επίτροπο και ισχύει ως την ενη-
λικίωση του αναπήρου.

Το δεύτερο άρθρο ρυθµίζει θέµατα δαπανών της ΑΑΔΕ. Ειδι-
κότερα ρυθµίζονται θέµατα δαπανών που έχουν πραγµατοποι-
ηθεί από τις περιφερειακές υπηρεσίες και ειδικές αποκεντρω-
µένες υπηρεσίες της ΑΑΔΕ από την αρχή του έτους 2017 και
µέχρι την έκδοση της απόφασης του διοικητή της ΑΑΔΕ περί µε-
ταβίβασης αρµοδιοτήτων στις δηµοσιονοµικές υπηρεσίες επο-
πτείας ελέγχου για τις δαπάνες των περιφερειακών υπηρεσιών
και της διαπιστωτικής πράξης του ιδίου περιορισµού των οργα-
νικών µονάδων της ΑΑΔΕ, οι οποίες αποτελούν χωριστές επιχει-
ρησιακές µονάδες. 

Ρυθµίζονται, επίσης, θέµατα που αφορούν τα έξοδα µετακίνη-
σης πρώτης εγκατάστασης και µεταφοράς οικοσκευής αποσπα-
σµένων υπαλλήλων της ΑΑΔΕ σε Υπηρεσίες Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και στη µόνιµη ελληνική αντιπροσωπεία όπως, επίσης, έξοδα
εγκατάστασης αποσπασµένων υπαλλήλων της ΑΑΔΕ σε περιφε-
ρειακές ή ειδικές αποκεντρωµένες υπηρεσίες, σε αποζηµίωση
για υπερωριακή εργασία και εργασία κατά τις εξαιρέσιµες µέρες
και νυχτερινές ώρες, έξοδα µετακίνησης παρελθόντων ετών, σε
δαπάνες διοικητικής εκτέλεσης για το διάστηµα από 1-1-2014
έως 31-12-2016.

Επίσης, στο τρίτο άρθρο µε τις προτεινόµενες διατάξεις ρυθ-
µίζονται θέµατα προσωπικού καθαριότητας, που απασχολήθηκε
στις υπηρεσίες της ΑΑΔΕ και πάλι κατά το χρονικό διάστηµα από
τις 13-12-2017 µέχρι τις 14-3-2018. 

Τι δυνατότητα δίνεται; Παρέχει τη δυνατότητα για όλους τους
εξαιρετικούς λόγους του δηµοσίου συµφέροντος να καταρτι-
στούν συµβάσεις µίσθωσης έργου για την απασχόληση κατά το
ως άνω χρονικό διάστηµα και µετά τον χρόνο λήξης αυτής. Και
παρέχεται η δυνατότητα να θεωρούνται οι δαπάνες, που αφο-
ρούν στην απασχόληση προσωπικού καθαριότητας των υπηρε-
σιών της ΑΑΔΕ για το χρονικό διάστηµα από 13-12-2017 µέχρι
14-3-2018 για τις οποίες δεν έχει τηρηθεί η διαδικασία δέσµευ-
σης των πιστώσεων, νόµιµες ώστε να είναι δυνατή η καταβολή
τους από τις πιστώσεις του προϋπολογισµού της ΑΑΔΕ του τρέ-
χοντος οικονοµικού έτους, τηρουµένων των προϋποθέσεων νο-
µιµότητας και κανονικότητας των δαπανών αυτών. 

Σχετικά µε το τελευταίο άρθρο: Δίνεται η δυνατότητα συµµε-
τοχής στη δευτεροβάθµια επιτροπή καθορισµού του αιγιαλού και
παραλίας, είναι για τη χάραξη του αιγιαλού. Εκεί υπάρχει µια επι-
τροπή σε κάθε νοµό και σε εξαιρετικές περιπτώσεις υπάρχει και
δεύτερη. Στη δεύτερη, επειδή το προσωπικό των κτηµατικών
υπηρεσιών είναι πάρα πολύ λίγο, δίνεται µε τις ίδιες πάλι ιδιότη-
τες στα µέλη να µπορούν να είναι και από κάποια άλλη υπηρεσία
κάποιου όµορου νοµού κ.λπ., προκειµένου να ολοκληρωθεί το
έργο της χάραξης των αιγιαλών µέσα στα χρονικά περιθώρια,
στα οποία πρέπει να ολοκληρωθεί.

Ευχαριστώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, συνεχίζουµε.
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Ένα λεπτό, κύριε Θεοχαρόπουλε, δεν υπάρχει τέτοια διαδικα-
σία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Κανονισµός λέει ότι µετά
από τον Υπουργό, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν λέει, όταν
είναι για τροπολογία, ο Κανονισµός. Δεν λέει κάτι τέτοιο ο Κανο-
νισµός. Μην επικαλούµαστε τον Κανονισµό. 

Τέλος πάντων, για ένα λεπτό, επειδή ξέρω ότι θα το τηρήσετε,
έχετε τον λόγο και όχι εξαιτίας του Κανονισµού. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Απολύτως, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πρώτα-πρώτα η συγκεκριµένη τακτική µάς

φέρνει σε πολύ δύσκολη θέση και ευθύνεστε εσείς και ο τρόπος
νοµοθέτησης. Φέρνετε τροπολογία που σε µερικά άρθρα της, σε
µερικές παραγράφους συµφωνούµε και σε µερικές διαφωνούµε.
Φέρνετε µια τροπολογία, δεν είναι άρθρα µέσα στο νοµοσχέδιο
µε αποτέλεσµα να µην µπορούµε να τη χειριστούµε ενιαία. Τέ-
τοια κρίσιµα θέµατα να έρχονται σε άρθρα νοµοσχεδίου.

Τώρα επί της ουσίας: Επιχειρείτε µια σειρά από νοµιµοποι-
ήσεις δαπανών της ΑΑΔΕ, περιφερειακές υπηρεσίες, οδοιπο-
ρικά, έξοδα οικοσυσκευών, δαπάνες µετακίνησης για το απασχο-
λούµενο µε συµβάσεις προσωπικό καθαριότητας. Αφού το
Υπουργείο Οικονοµικών καθάρισε τις δικές του δαπάνες µε το
τελευταίο νοµοσχέδιο, τώρα κάνει το ίδιο µε τις δαπάνες της
ΑΑΔΕ. Θεωρούµε ότι είναι εξαιρετικά προβληµατικό για το
Υπουργείο να παρουσιάζει µια τέτοια εικόνα.

Τι ακριβώς γίνεται εδώ και γι’ αυτό θέλω µια απάντηση. Δεν
τηρούνται οι διαδικασίες δέσµευσης πιστώσεων. Γίνονται δαπά-
νες καθ’ υπέρβαση των εγγεγραµµένων πιστώσεων, χωρίς την
τήρηση των περί ανάληψης σχετικών διατάξεων ή και χωρίς έκ-
δοση φορολογικού στοιχείου πολλές φορές. Έρχεται µετά ου-
σιαστικά µια τροπολογία που τα διευθετεί όλα. Αυτό δεν είναι
τρόπος λειτουργίας του κράτους, ούτε είναι η ασφάλεια δικαίου
και παρακαλώ για την απάντησή σας, τόσο επί της ουσίας όσο
επί και του τρόπου, γιατί, για παράδειγµα, στην παράγραφο 1,
που θέσατε, συµφωνούµε. Στην παράγραφο 2 δεν συµφωνούµε.
Πώς µπορεί να χειριστεί αυτή τη διαδικασία ένα κόµµα της Αντι-
πολίτευσης µε αυτή τη λογική; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για ένα-ενάµισι λεπτό, εφόσον θέλετε και εσείς να
απαντήσετε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, όσον αφορά τις δαπάνες της ΑΑΔΕ. Πραγµα-
τικά, επειδή έχουµε µια µεταβίβαση στην ΑΑΔΕ από Γενική Γραµ-
µατεία Δηµοσίων Εσόδων στην ανεξάρτητη αρχή και στα έξοδα,
τα οποία µέχρι πρότινος µπορούσαν να τα πληρωθούν από τις
περιφερειακές υπηρεσίες, πλέον γίνονται όλα από τις κεντρικές
υπηρεσίες. 

Με αυτή τη λογική, µέχρις ότου να γίνει η όλη διαδικασία,
έπρεπε να λειτουργήσει η ΑΑΔΕ. Δεν µπορούσαν να µη γίνουν
κάποιες δαπάνες. Όλα αυτά ερχόµαστε τώρα και τα καλύπτουµε.
Επίσης, τα έξοδα µετακίνησης για τη µόνιµη αντιπροσωπεία στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, τα έξοδα που γίνονται κάθε φορά µε τις
εκλογές που είναι από την 1-1-2014 µέχρι 31-12-2016, που ξέρετε
ότι όλα αυτά αργούν πάρα πολύ να φτάσουν στις υπηρεσίες και
να µπορούν να γίνουν οι πληρωµές. 

Θα ήθελα, επίσης, εδώ να αναφέρω ότι δεν υπάρχει περί-
πτωση να γίνονται χωρίς παραστατικά. Σε καµµία περίπτωση! Ό-
λα είναι µε το νόµιµο τρόπο, όλα είναι µε τη διαδικασία που υπάρ-
χει µε τις συγκεκριµένες πιστώσεις της ΑΑΔΕ. Δεν ξεφεύγουµε
από τις πιστώσεις. Υπάρχουν πιστώσεις στην ΑΑΔΕ και τα αντί-
στοιχα κονδύλια και µε αυτόν τον τρόπο θα πρέπει κάποια στιγµή
να ολοκληρωθούν κι αυτές οι πληρωµές. Δεν υπάρχει κάτι το πε-
ρίεργο ούτε κάτι το διαφορετικό από το να πληρωθούν οι οφει-
λές που υπάρχουν στους συγκεκριµένους.

Θα ήθελα εδώ να τονίσω ότι πραγµατικά σεβόµαστε το δηµό-
σιο χρήµα και από ό,τι θα είδατε και στα αποτελέσµατα του 2017,
τα έξοδα του δηµοσίου είναι µειωµένα κατά πάρα πολλά εκατοµ-
µύρια. Είναι πάνω από 1.200.000.000 µειωµένα. Αυτό σηµαίνει
πως ό,τι πληρωµή γίνεται από εµάς, γίνεται µετά από µεγάλη
σκέψη και µετά από µεγάλη σύνεση. 

Προσπαθούµε το δηµόσιο χρήµα να το διαχειριζόµαστε όσο
το δυνατόν καλύτερα. Προς αυτή την κατεύθυνση είναι και οι δύο
συγκεκριµένες τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, εντάξει, προ-
χωρούµε.

Τον λόγο έχει η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Άννα Καραµανλή από
τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν αρχίσω την οµιλία µου θέλω να υπενθυµίσω στον συνά-

δελφό µου κ. Καραγιαννίδη τις υποδείξεις να µην τις κάνει προς
τη Νέα Δηµοκρατία αλλά προς τους συναδέλφους του που θα
καταψηφίσουν το άρθρο 8 και βεβαίως στους ΑΝΕΛ, µε τους
οποίους συγκυβερνά ο ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που η Κυβέρνηση πε-
λαγοδροµεί σε όλα τα µέτωπα, την ώρα που τα προβλήµατα
διογκώνονται και η κοινωνία βράζει, εκδηλώνοντας την οργή της,
το Μαξίµου προσπαθεί επί µαταίω να αποπροσανατολίσει µια
ακόµη φορά και να διχάσει. 

Αντικείµενο του σχεδίου νόµου είναι η βελτίωση των όρων και
των συνθηκών για την υιοθεσία και την αναδοχή. Είναι αλήθεια
ότι η κατάσταση στη χώρα µας είναι πολύ χειρότερη σε σχέση
µε άλλες χώρες. Το ποσοστό υιοθεσιών υπολείπεται κατά πολύ
του ευρωπαϊκού µέσου όρου και οι δαιδαλώδεις γραφειοκρατι-
κές διαδικασίες αποθαρρύνουν ή αποτρέπουν ανθρώπους που
εκδηλώνουν το ενδιαφέρον τους να υιοθετήσουν ή να µεγαλώ-
σουν ένα παιδί, µε αποτέλεσµα βρέφη να µεγαλώνουν στοιβαγ-
µένα στα νοσοκοµεία της χώρας και την ίδια ώρα το εµπόριο
βρεφών να ανθεί.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει καταθέσει εδώ και δυο χρόνια µια συγ-
κεκριµένη δέσµη µέτρων. Πάνω σε αυτή τη βάση θα µπορούσαµε
να συνδιαµορφώσουµε ένα επαρκές θεσµικό πλαίσιο. Αντί γι’
αυτό βλέπουµε µια προσπάθεια να εµφανιστούν ως τοµές και µε-
ταρρυθµίσεις πράγµατα που, εν πολλοίς, ισχύουν και σήµερα.

Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση των ηλεκτρονικών µη-
τρώων, όπου τα τέσσερα από τα πέντε ήδη υφίστανται. Χρειαζό-
ταν νοµοθετική παρέµβαση για τη µετατροπή του σε ψηφιακή
µορφή; Δεν αρκούσε µια απλή υπουργική απόφαση; Απουσιάζει
ακόµη κάθε ρύθµιση που αφορά την αντιµετώπιση των καθυστε-
ρήσεων που παρατηρούνται στο δικαστικό σύστηµα, ώστε να επι-
ταχύνονται οι διαδικασίες υιοθεσίας.

Η κυρία Υπουργός δήλωσε αναρµόδια και παρέπεµψε στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης. Το νοµοσχέδιο υπογράφει και ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, ο κ. Κοντονής. Μα, καλά, επί ενάµιση χρόνο,
που έχει εξαγγείλει αυτό το νοµοσχέδιο, δεν πρόλαβε να συνεν-
νοηθεί µε το συναρµόδιο Υπουργείο και να φέρουν µια ολοκλη-
ρωµένη πρόταση;

Ως Νέα Δηµοκρατία επιµένουµε στην ανάγκη παρεµβάσεων
στο δικαστικό σύστηµα, έχοντας προτείνει αύξηση του αριθµού
των εισαγγελέων ανηλίκων και αποκλειστική προθεσµία για την
ολοκλήρωση του δικαστικού σκέλους της υιοθεσίας. Γιατί αυτό
είναι το κλειδί για την πάταξη της γραφειοκρατίας, αλλά και της
διαφθοράς σε αυτό το κοµµάτι. Όταν οι διαδικασίες πάψουν να
είναι χρονοβόρες και ψυχοφθόρες, τότε θα σταµατήσουν και οι
ενδιαφερόµενοι να απευθύνονται στα κυκλώµατα εµπορίας παι-
διών.

Σε θετική κατεύθυνση η εγγραφή στο µητρώο υποψήφιων
θετών γονέων αλλά δεν αρκεί. Σε θετική κατεύθυνση βρίσκονται
ακόµη κι άλλες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, όπως η επαγγελµα-
τική αναδοχή µε δικλίδες ασφαλείας βέβαια, για να αποτραπούν
φαινόµενα εκµετάλλευσης των παιδιών, τα κίνητρα για τους ανα-
δόχους και η υποχρεωτική επιµόρφωσή τους.

Μια διαδικασία που θα µπορούσε, λοιπόν, να κυλήσει σε κλίµα
απόλυτης συναίνεσης, ναρκοθετείται από επικοινωνιακά κόλπα,
µέσα από µία ακόµα επίδειξη του ψευτοπροοδευτισµού, µε ζη-
τήµατα που η κοινωνία µας είναι συντηρητική και που δεν µπορεί
να αποδεχθεί και αναφέροµαι στο επίµαχο άρθρο 8, το οποίο
προβλέπει την αναδοχή τέκνων από ζευγάρια που έχουν συνάψει
σύµφωνο συµβίωσης, συµπεριλαµβανοµένων και των οµόφυλων
ζευγαριών. 

Κανείς δεν αρνείται την ανάγκη όλων των παιδιών για φροντίδα
και αγάπη, πόσω µάλλον όταν µιλούµε για παιδιά εγκαταλελειµ-
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µένα ή παιδιά που φιλοξενούνται σε ιδρύµατα, για αθώες ψυχές
που έχουν γνωρίσει από πολύ νωρίς το σκληρότερο πρόσωπο
της ζωής. 

Και επειδή καιροφυλακτούν διάφοροι «προοδευτικοί» να απαγ-
γείλουν κατηγορίες περί ρητορικής µίσους, να ξεκαθαρίσω ότι
φυσικά οι προσωπικές επιλογές κάθε πολίτη είναι απολύτως σε-
βαστές και δεν αποτελούν αντικείµενο κριτικής, πόσω µάλλον να
γίνονται αιτία προσβλητικών επιθέσεων. Από την άλλη πλευρά,
όµως, δεν µπορούµε να συναινούµε υπό το βάρος των κατηγο-
ριών περί δήθεν συντηρητισµού. Άλλο η αποδοχή του διαφορε-
τικού σεξουαλικού προσανατολισµού και άλλο η αλλοίωση του
βασικού κυττάρου της ελληνικής κοινωνίας. Άλλο πράγµα η ρύθ-
µιση νοµικών ζητηµάτων µεταξύ ανθρώπων ιδίου φύλου που
έχουν αποφασίσει να ζήσουν µαζί και άλλο η οικογένεια µε την
έννοια που την αποδέχεται η ανθρωπότητα εδώ και αιώνες.

Η οικογένεια είναι ο πρώτος θεσµός µε τον οποίο έρχονται σε
επαφή τα παιδιά. Τα πρώτα τους πρότυπα είναι αυτά της πατρι-
κής και της µητρικής παρουσίας. Και αυτά τα διαχρονικά πρό-
τυπα της ελληνικής οικογένειας επιχειρείτε να τα αλλοιώσετε, να
περάσουµε δηλαδή σταδιακά από τον πατέρα και τη µητέρα στον
γονέα Α και στον γονέα Β, όταν σε αρκετές χώρες, που επιτρέ-
πεται η αναδοχή από οµόφυλα ζευγάρια, επιβάλλεται να υπάρχει
και άτοµο στο οικογενειακό περιβάλλον διαφορετικού φύλου. 

Θα ήθελα να σταθώ στο γεγονός ότι η Υπουργός κ. Φωτίου
έσπευσε να διαβεβαιώσει ότι η αναδοχή από οµόφυλα ζευγάρια
δεν θα οδηγήσει και σε υιοθεσία, ενδεχοµένως για να κατευνάσει
τα πνεύµατα και να απορροφήσει τους κραδασµούς στο εσωτε-
ρικό της Κυβέρνησης. 

Στην προκειµένη περίπτωση, όµως, αυτή η διάκριση ανάµεσα
στην αναδοχή και την υιοθεσία είναι δυσδιάκριτη, γιατί, πέρα από
το νοµικό κοµµάτι, στην καθηµερινότητα των παιδιών δεν υπάρ-
χουν τεράστιες διαφορές. Στην αναδοχή το παιδί ζει και µεγα-
λώνει µε τους ανάδοχους γονείς, µε την επιµέλεια να την έχουν
οι φυσικοί γονείς και στην υιοθεσία ζει και µεγαλώνει µε τους θε-
τούς γονείς, οι οποίοι έχουν και την επιµέλεια. Την ίδια επίδραση
θα έχει στην ψυχοσύνθεσή του, τις ίδιες αντιδράσεις και τον ίδιο
στιγµατισµό θα αντιµετωπίσει στο σχολικό και κοινωνικό του πε-
ρίγυρο. Θα νιώθει ίσως µειονεκτικά, όταν θα αντιλαµβάνεται γύ-
ρω του µια διαφορετική πολιτισµική πραγµατικότητα. Είναι
έτοιµη η πολιτεία να στηρίξει το παιδί απέναντι στη δυσπιστία και
την απόρριψη που µπορεί να γνωρίσει; Έχει τις κατάλληλες
δοµές και υποδοµές στις κοινωνικές της υπηρεσίες, για να αντα-
ποκριθεί σε τέτοιες συνθήκες; 

Εάν κρίνουµε από τα όσα προβλέπει το άρθρο 26, προφανώς
και όχι. Γιατί, όταν οµολογείτε την αδυναµία των κοινωνικών
δοµών να διενεργήσουν την κοινωνική έρευνα πριν την αναδοχή,
πώς θα πραγµατοποιείται µετά η εποπτεία της αναδοχής, η στή-
ριξη της ανάδοχης οικογένειας και του παιδιού; Δεν µπορείτε,
κυρία Υπουργέ, να βάζετε στην ίδια ζυγαριά τις ζωές κάποιων
παιδιών µε µικροπολιτικά σας παιχνίδια και βέβαια µε το βλέµµα
σας στραµµένο στις κάλπες. Όπως σας επεσήµαναν ακόµα και
οι κυβερνητικοί Βουλευτές στην επιστολή τους, δεν υπάρχουν
µόνο τα δικαιώµατα των οµόφυλων ενηλίκων αλλά και τα δικαιώ-
µατα των ανήλικων παιδιών.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνείδησή µου
µου υπαγορεύει την καταψήφιση του άρθρου 8 του υπό συζή-
τηση σχεδίου νόµου. Σέβοµαι απεριόριστα το δικαίωµα του κάθε
συµπολίτη µου να διαλέγει τον τρόπο ζωής που τον κάνει ευτυ-
χισµένο, αλλά διατηρώ ακέραιο και το δικό µου δικαίωµα να υπο-
στηρίζω µε συνέπεια αξίες, όπως είναι ο θεσµός της οικογένειας,
χωρίς συµβιβασµούς και χωρίς υποχωρήσεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο συνάδελφος από
τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη κ. Κωνσταντίνος Μπαργιώτας έχει
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βρισκόµαστε ενώπιον ενός νοµοσχεδίου που έχει να κάνει µε

τα κοινωνικά δικαιώµατα, ένα κοινωνικό νοµοσχέδιο. Εάν έχουν
ένα κοινό χαρακτηριστικό οι συζητήσεις των νοµοσχεδίων αυτού
του τύπου απ’ αυτή την Κυβέρνηση και απ’ αυτή τη Βουλή είναι

ότι παγίως συζητούνται πρακτικά στην ίδια εβδοµάδα µαζί µε ένα
µείζονος σηµασίας πολιτικό ή οικονοµικό νοµοσχέδιο. 

Από την πρώτη στιγµή, από την εποχή της συζήτησης για το
σύµφωνο συµβίωσης, αυτά τα νοµοσχέδια συµπίπτουν χρονικά
πάντα, µα πάντα και ακολουθούν µε µικρή διαφορά τη συζήτηση
είτε των εφαρµοστικών του τρίτου µνηµονίου είτε άλλων νοµο-
σχεδίων είτε σ’ αυτή την περίπτωση το ξεπούληµα της ΔΕΗ. 

Είναι µια πάγια κυβερνητική τακτική να επιδιώκεται η αλλαγή
της πολιτικής ατζέντας επικοινωνιακά µε τη χρήση τέτοιων νοµο-
σχεδίων. Ουσιαστικά πρόκειται για εργαλειοποίηση των κοινωνι-
κών µεταρρυθµίσεων, για εργαλειοποίηση των δικαιωµάτων. Και
αυτό προέρχεται από µια πολιτική παράταξη, η οποία διεκδικεί,
αν όχι την εφεύρεση, σίγουρα την πατρότητα του κινήµατος των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Και δεν είναι έτσι.

Όµως έτσι, µε την επιδίωξη αντιπαλότητας και έντασης, η συ-
ζήτηση υποβαθµίζεται εκ των πραγµάτων. Και εκ των πραγµάτων
γίνεται συζήτηση, η οποία γίνεται µε όρους µανιχαϊστικούς και
χωρίζει το Κοινοβούλιο στα δύο σε συζητήσεις σε θέµατα, τα
οποία κανονικά έπρεπε να γίνονται κατά συνείδηση, ήρεµα και
κατά το δυνατόν συναινετικά.

Από την άλλη µεριά, αυτού του είδους την αντίδραση και την
οξύτητα την πυροδοτεί κατ’ αρχάς η ίδια η σύσταση και η φύση
της Κυβέρνησης. «Είµαστε µε τα δικαιώµατα των παιδιών» άκου-
σα περισσότερες από µία φορές στις επιτροπές. Με αυτή τη λο-
γική, που το θέτουν και οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είµαστε από
την από ’δώ πλευρά και εσείς είσαστε από την απέναντι όχθη. Η
αλήθεια είναι: Ποιοι; Αναρωτιόµουν. Ο ΣΥΡΙΖΑ µόνο; Είστε µε τα
δικαιώµατα των παιδιών, όλοι µαζί, ως Κυβέρνηση; Εισηγείστε
το νοµοσχέδιο ως Κυβέρνηση; Έχει χαθεί ο άλλος εταίρος, όταν
δεν εκπέµπει κηρύγµατα µίσους. Ουσιαστικά απουσιάζει. Είσα-
στε όλος ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί; Ή λείπουν οι πασοκογενείς στην περί-
πτωση αυτή; Δεν µπόρεσα παρά να σχολιάσω τον όρο, ο οποίος
όχι τυχαία πέρασε στον Τύπο, χαρακτηρίζοντας τους δέκα συ-
ναδέλφους, οι οποίοι εξέφρασαν στην αρχή τουλάχιστον της συ-
ζήτησης επιφυλάξεις. 

Το άµεσο αποτέλεσµα είναι όπως είπα, µία δηµόσια συζήτηση,
ανορθολογική, οξεία, µε όρους µανιχαϊστικούς, η οποία, µοιραία,
ερεθίζει προκαταλήψεις, φοβίες και συντηρητικά αντανακλα-
στικά, που υπάρχουν στην κοινωνία. Και µιλάω για τους καλο-
προαίρετους ανθρώπους, οι οποίοι βλέπουν ένα αξιακό σύστηµα
να µεταβάλλεται σιγά-σιγά και έχουν εύλογες επιφυλάξεις. Το εί-
δαµε -από τη µικρή µνήµη που έχω- από την εποχή της αποποι-
νικοποίησης της µοιχείας και µε τα δικαιώµατα που πέρασαν τα
προηγούµενα χρόνια, της ισότητας των δύο φύλων, της νοµιµο-
ποίησης των αµβλώσεων κ.ο.κ.. Τέτοιου είδους αντιδράσεις στην
κοινωνία υπήρχαν. 

Στόχος µιας τέτοιας συζήτησης θα έπρεπε να είναι να κατα-
πραϋνθούν και να καθησυχαστούν και όχι να γίνουν πιο οξείες
και πιο επιθετικές. Αυτό όµως που έγινε µε τον τρόπο που συζη-
τούνται αυτά τα νοµοσχέδια τα τελευταία χρόνια, είναι αφ’ ενός
η εµφάνιση ήδη αντιδράσεων για πρώτη φορά στο εσωτερικό
του κυβερνώντος κόµµατος σε ό,τι αφορά δικαιώµατα και κοινω-
νικά δικαιώµατα. Και ταυτόχρονα, οδήγησε και χάρη στην πολι-
τική της ατολµία οφείλω να οµολογήσω στην σίγαση των φιλε-
λεύθερων φωνών που υπήρχαν µέχρι και µέσα στη Νέα Δηµο-
κρατία, αφήνοντας πραγµατικά ανυπεράσπιστες τις αρχές του
κοινωνικού φιλελευθερισµού από εκείνη την πλευρά και δείχνον-
τας ένα σκληρό, σιγά-σιγά, υπερσυντηρητικό πρόσωπο. δεν θα
σχολιάσω πράγµατα που άκουσα τις τελευταίες ηµέρες και,
πραγµατικά, παρά τις προσπάθειες της κ. Μάρκου, από άλλους
έχω ακούσει πράγµατα τα οποία δεν θέλω να αναπαράγω. 

Όλοι είµαστε µε τα δικαιώµατα των παιδιών. Πρέπει να συζη-
τάµε για τα δικαιώµατα των παιδιών. Και πρέπει να συζητάµε και
για τα δικαιώµατα των µειονοτήτων, την ελευθερία του ατόµου,
τα δικαιώµατα του ατόµου, της αυτοδιάθεσης κ.λπ.. Είναι πάνω
στις αρχές που έχει κατοχυρώσει ένας αιώνας, τουλάχιστον,
αγώνων, κοινωνικού φιλελευθερισµού στην Ευρώπη, στην ευρω-
παϊκή ήπειρο εδώ και πολλά-πολλά χρόνια και που πάει, αν θέ-
λετε, πίσω, µέχρι την εποχή του Ιωάννη του Ακτήµονα. Αυτή είναι
η ευρωπαϊκή παράδοση και πάνω σε αυτή πρέπει να σταθούµε.
Η παράδοση της προάσπισης των ατοµικών ελευθεριών και των
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δικαιωµάτων. 
Η εργαλειοποίηση των κοινωνικών δικαιωµάτων δεν προσφέ-

ρει σε αυτή τη διαδικασία. Η συζήτηση χωρίς προκαταλήψεις
είναι αυτό που πρέπει να επιδιώκουµε πάντα. Και, δυστυχώς, σε
αυτή τη φάση αυτό δεν έγινε. 

Για να γυρίσω στο περίφηµο άρθρο 8, για το οποίο έγινε –
κακώς κατά τη γνώµη µου- η όλη συζήτηση: δεν συνιστά στην
πραγµατικότητα κανενός είδους µεταρρύθµιση, µα καµµία. Δεν
υπάρχει τίποτε στο υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο –και σωστά
κατά τη γνώµη µου- που να απαγορεύει την αναδοχή παιδιών µε
βάση τον σεξουαλικό προσανατολισµό, το φύλο, τη φυλή, την
καταγωγή ή οτιδήποτε άλλο. Δεν υπάρχει και καλώς δεν υπάρχει.
Και ούτε µπορεί να σταθεί -και πρέπει να το πούµε στον ελληνικό
λαό- ουδεµία τέτοια διάταξη ούτε στον ελληνικό, νοµικό πολιτι-
σµό ούτε πολύ περισσότερο στην ευρωπαϊκή παράδοση. Είναι
κάτι το οποίο απλώς είναι ασύµβατο µε τα ήθη, µε το ήθος, αν
θέλετε, της εποχής µας, στο µέρος του κόσµου στο οποίο
έχουµε ταχθεί και έχουµε προσπαθήσει να ενταχθούµε µε πολ-
λούς τρόπους τα τελευταία πενήντα χρόνια. Αντίκειται στις ευ-
ρωπαϊκές αρχές οποιοσδήποτε διαχωρισµός µε βάση φυλετικά,
σεξουαλικά ή θέµατα καταγωγής.

Το άρθρο 8, όµως, µε τον τρόπο που βελτιώθηκε και µετά από
δική µας παρέµβαση, είναι ένα άρθρο το οποίο βοηθάει -όπως
και γενικά το νοµοσχέδιο- έναν άνθρωπο στο θέµα της αναδοχής,
το εκσυγχρονίζει, το κάνει πιο εύκολο. Θα το ψηφίσουµε µετά
την υιοθέτηση των βελτιώσεων που έκανε η κ. Φωτίου µε γνώ-
µονα πάντα το συµφέρον των παιδιών, το οποίο είναι δεδοµένο.
Δεν θα επαναλάβω όσα πολλά έχουν ακουστεί για το πόσο κα-
λύτερα µεγαλώνουν τα παιδιά εκτός ιδρυµάτων. Είναι κάτι για το
οποίο έχουµε καταλήξει εδώ και πολλά χρόνια.

Με αυτή τη λογική, µε τη λογική µιας προσπάθειας που εκσυγ-
χρονίζει και βελτιώνει το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο -ούτε µε-
γάλη µεταρρύθµιση είναι ούτε καµµία τεράστια αλλαγή- που
βελτιώνει τα σηµεία ενός νοµικού πλαισίου, ενός θεσµικού πλαι-
σίου που έχει προβλήµατα, µε αυτή τη λογική το προσεγγίσαµε
κι εµείς και κάναµε προτάσεις. Έγιναν εν µέρει αποδεκτές, γιατί
έτσι πρέπει να γίνεται η συζήτηση γι’ αυτού του είδους τα νοµο-
σχέδια και γι’ αυτού του είδους τα άρθρα και τονίσαµε, όσο µπο-
ρούσαµε, ότι η ουσία βρίσκεται αφ’ ενός µεν στην επιτάχυνση
της διαδικασίας, η οποία χωλαίνει στην Ελλάδα, αλλά και στον
έλεγχο, στον έλεγχο κατά περίπτωση, στον έλεγχο στην αξιολό-
γηση των υποψηφίων αναδόχων και προς υιοθεσία και των γο-
νέων για υιοθεσία, στον έλεγχο της διαβίωσης του παιδιού σε
όλη τη διάρκεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, δεν θα το ξεπεράσω.
Ας µην κρυβόµαστε. Ζώντας σε µια κοινωνία, στην οποία κάθε

µέρα ακούµε για κακοποίηση παιδιών από τους ίδιους τους φυ-
σικούς τους γονείς, αυτό που πρέπει να συζητάµε κι αυτό που
πρέπει να υπογραµµίζουµε είναι η ανάγκη του διαρκούς ελέγχου
της κατάστασης του παιδιού ανά πάσα στιγµή στη διαδικασία της
αναδοχής και της υιοθεσίας. Αυτό είναι το σηµαντικό. Ελπίζουµε,
πραγµατικά, ότι και µε την έκδοση, την ολοκλήρωση των διαταγ-
µάτων θα βελτιωθεί το υφιστάµενο πλαίσιο, το οποίο έχει πολλά
µεγάλα κενά. Προς αυτή την κατεύθυνση πρέπει να επικεντρώ-
σουµε.

Λυπάµαι που έφυγε η κ. Αχτσιόγλου. Ήθελα να της τονίσω ότι
µαζί µε την κατάργηση του ειδικού φόρου στο κρασί, η διευθέ-
τηση του θέµατος των συντάξεων χηρείας καταντούν να γίνουν
τα δύο µεγάλα ανέκδοτα αυτής της Κυβέρνησης. Κάθε εβδο-
µάδα πηγαίνουν στην επόµενη. Καταθέσαµε ξανά µια τροπολο-
γία. Είµαστε έτοιµοι να συζητήσουµε οποιαδήποτε άλλη πρότα-
ση. Κάποια στιγµή, όµως, επιτέλους αυτό το πράγµα πρέπει να
τελειώσει. Ή το κάνω έτσι και να το συζητήσουµε ή δεν το κάνω,
βρε αδελφέ. Κάθε εβδοµάδα να πηγαίνουµε µετά από δεκαπέντε
µέρες, δεν έχει κανένα νόηµα.

Τέλος, ένα σχόλιο για την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας,
στο πνεύµα της παρατήρησης που έκανε ο κ. Θεοχαρόπουλος
προηγουµένως στην κ. Παπανάτσιου. Δεν µπορεί να υπάρχουν
τροπολογίες-σκούπα, οι οποίες, πραγµατικά, από παράγραφο σε

παράγραφο είναι εντελώς αλλοπρόσαλλες.
Η πρώτη παράγραφος της τροπολογίας του Υπουργείου

Υγείας φορτώνει στους προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων, οι
οποίοι είναι πετσοκοµµένοι και πετσοκόβονται διαρκώς, και τα
έξοδα που προκύπτουν από καταδικαστικές αποφάσεις εναντίον
των νοσοκοµείων και των γιατρών. Πληρώνονται κατ’ ευθείαν
από τους προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων, το οποίο είναι,
κατά τη γνώµη µας, απαράδεκτο. Οι υπόλοιπες έχουν κατά πε-
ρίπτωση θετική ή αρνητικό αντίκτυπο στην κατάσταση του συ-
στήµατος υγείας και των νοσοκοµείων ειδικότερα. Επιτέλους
είναι αδύνατον να συζητηθούν, από τη στιγµή που είναι ένα ολό-
κληρο κατεβατό, εντελώς αλλοπρόσαλλες και χωρίς καµµία λο-
γική σύνδεση η µία µε την άλλη. Θα ήταν καλύτερο να κατατίθε-
ντο σε ένα νοµοσχέδιο, να είναι άρθρα, για να µπορούµε να τα
συζητήσουµε και να συνεισφέρουµε εκεί που µπορούµε να συ-
νεισφέρουµε.

Σας ευχαριστώ και λυπάµαι για την κατάχρηση του χρόνου,
κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος από τη Χρυσή Αυγή κ. Ηλίας Κασιδιάρης.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ψηφίσει πάρα
πολύ σοβαρά νοµοσχέδια για την πρόοδο της χώρας σε περίοδο
κρίσης, όπως το νοµοσχέδιο άντρας να παντρεύεται µε άντρα,
το νοµοσχέδιο η κάνναβη να είναι ελεύθερη για να καίγονται τα
µυαλά και να µην υπάρχει αντίδραση στην κοινωνία, το νοµοσχέ-
διο ο άντρας να γίνεται γυναίκα µε µια υπογραφή από τα δεκα-
πέντε του χρόνια -εκεί διαφώνησε η Νέα Δηµοκρατία, είπε να
γίνεται µεν, αλλά στα δεκαοκτώ του χρόνια-, ένα σωρό άλλα
εθνοµηδενιστικά νοµοθετήµατα, να δίνονται λεφτά σε µετανά-
στες, να γεµίσει η χώρα µε ισλαµικά τζαµιά και να ισλαµοποιηθεί.
Έχει ψηφίσει τον αντιρατσιστικό νόµο, ούτως ώστε εάν κάποιος
αντιδράσει σε όλα αυτά τα αίσχη, να πηγαίνει φυλακή, να πηγαί-
νει ο εισαγγελέας να τον συλλαµβάνει και να του βάζει και διοι-
κητικό πρόστιµο κάποιες εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ.

Το συµπέρασµα από όλη αυτή την ιστορία είναι το σηµερινό
νοµοθέτηµα που εισάγετε, όπου ο άντρας που έχει παντρευτεί
µε άντρα, θα µπορεί να υιοθετεί και παιδί.

Μιλάµε για την ύστατη παρακµή, για την οριστική διάλυση των
πάντων, για τον απόλυτο εκφυλισµό. 

Θα ήθελα για την οικονοµία της συζήτησης, κατ’αρχάς να ορί-
σουµε -να πούµε εδώ µε βάση την ετυµολογία, µε βάση την ελ-
ληνική γλώσσα-, τι είναι το «φυσιολογικό». Αν ετυµολογήσουµε,
λοιπόν, τη λέξη «φυσιολογικό», η έννοια αυτής της λέξης είναι,
ό,τι εξελίσσεται σύµφωνα µε τη φύση. Όπως ξέρουµε, στη φύση
δυνατότητα αναπαραγωγής, δυνατότητα τεκνοποίησης, δυνατό-
τητα δηµιουργίας απογόνων έχουν τα ετερόφυλα άτοµα. Αν
εσείς σήµερα, λοιπόν, νοµοθετείτε να υιοθετούν παιδιά τα οµό-
φυλα άτοµα, είστε µη φυσιολογικοί. Αυτό το νοµοθέτηµα είναι
µη φυσιολογικό, είναι παρά φύση.

Υπάρχει, βέβαια, η περιβόητη «καραµέλα» περί «ρατσισµού».
Θα έλεγα ότι υπάρχει ρατσισµός. Σε κάθε περίπτωση ιδίως όταν
εισάγονται τέτοιου είδους νοµοθετήµατα, υπάρχει ρατσισµός, ο
ρατσισµός που ασκείται σε βάρος των φυσιολογικών. Δηλαδή
εσείς είστε ρατσιστές και µε αυτόν τον ιδιότυπο ρατσισµό αντι-
µετωπίζετε οποιονδήποτε σκέφτεται και δρα φυσιολογικά. Και
βέβαια υπάρχει και ο ρατσισµός εναντίον των παιδιών. Διότι -
προσέξτε- εδώ τα θύµατα στην όλη υπόθεση είναι τα παιδιά. Γιατί
ο νόµος του κράτους εµπεριέχει βία, διότι λέτε ότι µε τον νόµο
του κράτους και χωρίς τη θέλησή τους κάποια συγκεκριµένα παι-
διά, θα βιώσουν µια κατάσταση άνευ προηγουµένου, µια κατά-
σταση όχι απλώς αλλοπρόσαλλη, αλλά µια κατάσταση απόλυτης
περιθωριοποίησης και ψυχικής καταπίεσης και κοινωνικού στιγ-
µατισµού. Διότι αυτό είναι βέβαιο, αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Εδώ στη Βουλή µπορεί να ακούγονται από τους εισηγητές της
πλειοψηφίας ωραία λόγια, αλλά δεν ζούµε σε έναν κόσµο, όπως
είναι ο κόσµος του ΣΥΡΙΖΑ, όπου είναι όλα ροζ, όπου δεν υπάρ-
χουν φύλα, όπου τα παιδιά πηγαίνουν µόνο στο αµερικανικό κολ-
λέγιο και στις Σχολές Χιλλ. Ζούµε σε έναν κόσµο, όπου θα υπάρ-
χουν παιδάκια µετά από αυτό το νοµοθέτηµα το οποίο εισάγετε
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σήµερα, που θα πηγαίνουν σχολείο και θα τους λένε τα άλλα παι-
δάκια: «έρχεται η µαµά σου για τον έλεγχο;» και θα λέει: «όχι έρ-
χεται ο Λάκης». Θα έρχονται οι µαµάδες και γι’ αυτό το παιδάκι
θα έρχεται ένας καράφλας. Και θα ρωτάει το παιδάκι αυτό τον
εαυτό του: «γιατί εγώ βιώνω αυτή την κατάσταση;». Και δεν είναι
µόνο αυτό που λέτε «bullying», δηλαδή ο σχολικός εκφοβισµός,
που θα βιώσει ένα παιδί που θα βρεθεί στην κατάσταση αυτή.
Είναι, κυρίως, αυτό που θα αντιµετωπίσει στον εσωτερικό του
κόσµο. 

Γι’ αυτό το ξαναλέω, αν υπάρχει ένας ρατσισµός, είναι ο ρα-
τσισµός που ασκείται σε βάρος αυτών των παιδιών, που χωρίς
τη θέλησή τους θα βιώσουν αυτή την κατάσταση περιθωριοποί-
ησης και κοινωνικού στιγµατισµού στην πραγµατική ζωή και όχι
σε αυτή που παρουσιάζετε εσείς, την εικονική ζωή του ΣΥΡΙΖΑ
που δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Βάλατε και κάποιους πανεπιστηµιακούς -εντάξει ξέρουµε ότι
στα πανεπιστήµια αν δεν είσαι συριζαίος, δεν υπάρχει ποτέ πε-
ρίπτωση να γίνεις καθηγητής, να έχεις µια έδρα και να διδάσκεις-
να υπογράψουν ένα έγγραφο, το οποίο βρίθει αντιεπιστηµονικών
απόψεων. Από την άλλη πλευρά, ο ειδικός αγορητής της Χρυσής
Αυγής, ο κ. Αϊβατίδης, ιατρός, ιατροδικαστής, πρώην Πρόεδρος
των Ελλήνων Ιατροδικαστών, είναι ένας από τους πολλούς «α-
µόρφωτους» της Χρυσής Αυγής. Είµαστε αµόρφωτοι εµείς! Τε-
λειώσαµε ελληνικά πανεπιστήµια, αλλά σύµφωνα µε τη δική σας
νοοτροπία -που τα ηγετικά σας στελέχη δεν ξέρουν να οµιλούν
την ελληνική γλώσσα-, είµαστε αµόρφωτοι! Εµείς, λοιπόν, οι
«αµόρφωτοι» καταθέσαµε όλα τα σχετικά στοιχεία, επιστηµονικά
στοιχεία, που αποδεικνύουν ότι αυτό το οποίο εισάγεται σήµερα
ως σχέδιο νόµου, είναι και επιστηµονικά απαράδεκτό.

Από εκεί και πέρα υπάρχει ένας απώτερος στόχος σε όλη αυτή
τη διαδικασία. Ο στόχος είναι η διάλυση της οικογένειας. Η οι-
κογένεια είναι το βασικό κύτταρο του εθνικού κράτους. Μέσω
της διάλυσης του θεσµού της οικογένειας έχετε στόχο να διαλύ-
σετε τον πυρήνα της κοινωνίας, να ισοπεδώσετε το εθνικό κρά-
τος. Αυτός είναι ο σκοπός. Είναι ένα κλασικό και οργανωµένο
σχέδιο της παγκοσµιοποίησης, στο οποίο αντιστέκεται µόνο η
Χρυσή Αυγή. Μόνο ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή µε τη ρη-
τορική και τις πολιτικές θέσεις που εκφράζει µέσα στη Βουλή και
τον αγώνα του στην κοινωνία, αντιστέκεται στο σχέδιο της παγ-
κοσµιοποίησης σε αντίθεση µε το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας.
Βεβαίως ο Κυριάκος Μητσοτάκης ψήφισε το σύµφωνο συµβίω-
σης, η Ντόρα Μπακογιάννη τώρα θα ψηφίσει την υιοθεσία παι-
διών από οµόφυλα ζευγάρια. Δεν µπορεί, λοιπόν, να λέει η Νέα
Δηµοκρατία ότι εκπροσωπεί τον συντηρητικό ψηφοφόρο. Με
αυτή τη νοοτροπία, ξαναλέω, είναι κόµµα «τραβεστί». Το πρωί
είναι µε την Εκκλησία, το βράδυ είναι µε τους τρανσέξουαλ. Είναι
κόµµα «τραβεστί», δεν είναι κόµµα το οποίο έχει συγκεκριµένη
πολιτική θέση και σε καµµία περίπτωση δεν εκφράζει τον συντη-
ρητικό κόσµο στην Ελλάδα.

Από εκεί και πέρα υπάρχει κάτι απείρως σηµαντικότερο και
χειρότερο για την πορεία του έθνους µας στο σηµερινό νοµοθέ-
τηµα. Είναι η αναδοχή και αλλοδαπών παιδιών. Και δεν µιλάω για
τα παιδιά αυτά, τα οποία µπορεί να προέρχονται από ζώνες πο-
λέµου -εδώ η Χρυσή Αυγή έχει συγκεκριµένη θέση και βεβαίως
να περιθάλψουµε όσα παιδιά προέρχονται από ζώνες πολέµου-,
όµως µε το να εισάγονται συνεχώς στην ελληνική κοινωνία αµέ-
τρητοι -καθηµερινά έρχονται µέσα στη χώρα παράνοµα- λαθρο-
µετανάστες. σε λίγο καιρό θα είναι πλειοψηφία µέσα στην
Ελλάδα και εµείς οι Έλληνες θα είµαστε µειοψηφία µέσα στη
χώρα µας.

Το µείζον πρόβληµα είναι ο αφελληνισµός της Ελλάδας, τον
οποίο µε κάθε νοµοθέτηµα προσπαθείτε να επιβάλλετε στη χώρα
και βέβαια είναι το χτύπηµα στις ρίζες του Ελληνισµού, είναι το
χτύπηµα στους συνεκτικούς δεσµούς του Ελληνισµού. Κάποτε ο
Ηρόδοτος, τον 5ο αιώνα π.Χ., είχε ορίσει το όµαιµον, το οµόγλωσ-
σον, το οµόθρησκον και το οµότροπον. Με τους σηµερινούς κα-
νόνες ο Ηρόδοτος θα είχε δίωξη µε βάση τον αντιρατσιστικό
νόµο! Όταν µιλούσε για το όµαιµον, µιλούσε για κοινό αίµα, κοινή
φυλετική καταγωγή. Και βέβαια, το κοινό αίµα, η κοινή φυλετική
καταγωγή πλήττονται σήµερα από τη λαθροεισβολή, γιατί θέλετε
µια Ελλάδα χωρίς Έλληνες. Το οµόγλωσσον πλήττεται µε σχέ-

διο, από τη δεκαετία του ’70, ακόµα όταν ήταν η κυβέρνηση
Ράλλη, Νέας Δηµοκρατίας, όταν καταργήθηκε η διδασκαλία των
Αρχαίων Ελληνικών. Το οµόθρησκον, βεβαίως, πλήττεται µε τα
συνεχή νοµοθετήµατα περί ισλαµοποιήσεως της Ελλάδος και ισ-
λαµικών τζαµιών, τα οποία ψηφίζουν όλες οι πτέρυγες της Βου-
λής, από τον ΣΥΡΙΖΑ µέχρι τη Νέα Δηµοκρατία, µε µοναδική
εξαίρεση και φωνή αντίστασης τη Χρυσή Αυγή. Και βέβαια πλήτ-
τεται το οµότροπον µε τα ξενόφερτα ήθη, µε τα τουρκοσίριαλ
που έχουν γίνει νόµος, µε τα Survivor, µε τα παρακµιακά ριάλιτι
που φέρνει ο Αλαφούζος σε συνεργασία µε έναν Τούρκο. Αυτό
είναι το µιντιακό σύστηµα στην Ελλάδα. Μόνο στην Ελλάδα βλέ-
πουµε κάθε µέρα στα δελτία ειδήσεων Ερντογάν και προπα-
γάνδα υπέρ του τουρκικού ιµπεριαλισµού. 

Όλη αυτή η κατάσταση, λοιπόν, έχει απέναντί της τον ελληνικό
λαό, ο οποίος εµπιστεύεται ακόµα και σήµερα, φανατικά, ελπίζει
ακόµα και σήµερα στο τρίπτυχο: πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια
και γι’ αυτόν τον λόγο η Χρυσή Αυγή είναι η ανερχόµενη πολιτική
δύναµη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος κ. Γεώργιος Λαµπρούλης.
Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτηση του νοµοσχεδίου γίνεται σε µια περίοδο, που το

θέµα της παιδικής προστασίας οξύνεται σηµαντικά από τις συ-
νέπειες της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης, µε πολλαπλασια-
σµό των παθογενειών στην οικογένεια, ενδοοικογενειακή βία,
παιδική σεξουαλική κακοποίηση, τοξικοεξάρτηση, ψυχικές ασθέ-
νειες και άλλα, αλλά και από τους ιµπεριαλιστικούς πολέµους και
τις άθλιες συµφωνίες Ευρωπαϊκής Ένωσης – Τουρκίας - Ελληνι-
κής Κυβέρνησης, που µετατρέπουν τη χώρα µας σε αποθήκη
ασυνόδευτων προσφυγόπουλων. 

Βέβαια η Κυβέρνηση έχοντας επίγνωση της σοβαρότητας της
κατάστασης και των προβληµάτων που έχει να αντιµετωπίσει, τι
κάνει; Ανάγει σε αιτία του προβλήµατος το αποτέλεσµα, όπως
δηλώνει άλλωστε, µιλώντας για παιδιά που µένουν µέσα στα
ιδρύµατα για µεγάλο διάστηµα, για το ότι δεν γνωρίζει τον αριθ-
µό των παιδιών αυτών ούτε την πορεία τους ή για το ότι λόγω
των ελλείψεων κοινωνικών λειτουργών καθυστερούν οι υιοθεσίες
και οι αναδοχές κ.λπ.. Έτσι αφήνει αφ’ ενός απείραχτη τη ρίζα,
τις πραγµατικές αιτίες του προβλήµατος, αφ’ ετέρου αρκείται σε
µέτρα διαχείρισης ορισµένων πλευρών του προβλήµατος στο
πλαίσιο της πολιτικής της και µε όσο το δυνατόν λιγότερες δα-
πάνες και ευθύνες για το αστικό κράτος που υπηρετεί. Όµως την
ίδια ώρα η συνολικότερη πολιτική και της σηµερινής Κυβέρνη-
σης, όπως και των προηγούµενων κυβερνήσεων, συνεχίζει να δη-
µιουργεί και να αναπαράγει τους κοινωνικούς όρους: εκµετάλ-
λευση, βία, πολέµους, φτώχεια και ανεργία, που οδηγούν στην
αύξηση των εγκαταλελειµµένων παιδιών, των παιδιών χωρίς οι-
κογένεια ή των παιδιών από ακατάλληλα οικογενειακά περιβάλ-
λοντα. Και ακριβώς αυτό που προσπαθεί και µέσω του νοµο-
σχεδίου, είναι να διαχειριστεί και να µειώσει την επίδραση των
συνεπειών αυτής της ίδιας της πολιτικής της, µιας πολιτικής που
είναι πιστή στις ευρωενωσιακές στρατηγικές επιλογές για µείωση
της βλάβης και διατήρηση της κοινωνικής συνοχής. Να γιατί στο
νοµοσχέδιο δεν γίνεται πουθενά αναφορά, για παράδειγµα, στην
εξασφάλιση της καλύτερης λειτουργίας των υποχρηµατοδοτού-
µενων και υποστελεχωµένων δηµόσιων υπηρεσιών παιδικής προ-
στασίας, αλλά αντίθετα συνεχίζεται η υπονόµευση της λειτουρ-
γίας τους, αφού και αυτές οι δοµές είναι ενταγµένες στην πολι-
τική συρρίκνωσης των δηµόσιων ιδρυµάτων, σταδιακά, εδώ και
πάνω από είκοσι χρόνια. 

Ποιος είναι ο στόχος; Η αποποίηση της κρατικής ευθύνης και
στο ζήτηµα της παιδικής προστασίας και η ανάθεσή της στους
παντός είδους ιδιώτες, µε ενίσχυση του ρόλου τους, συντηρών-
τας συγχρόνως το σύστηµα των ιδιωτικών υιοθεσιών, που επι-
τρέπει τη λειτουργία κυκλωµάτων και την εµπορία παιδιών. 

Μάλιστα µε την εισαγωγή του απαράδεκτου και προκλητικού
θεσµού των επαγγελµατιών αναδόχων για τις δύσκολες περιπτώ-
σεις παιδιών µε αναπηρία, µε ψυχολογικά προβλήµατα αντικαθί-
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σταται η αναδοχή από πράξη βοήθειας και αλτρουισµού προς το
απροστάτευτο παιδί, µε επαγγελµατίες που προσφέρουν υπηρε-
σίες έναντι µισθού, ασφάλισης κ.λπ.. Στόχος; Το κέρδος αλλά
και συγχρόνως η βαθύτερη στόχευση είναι και ο επηρεασµός της
συνείδησης του λαού µας για αποδοχή της σαπίλας του ίδιου
του συστήµατος, του γεγονότος, δηλαδή, πως όλα πουλιούνται
και όλα αγοράζονται, µετατρέποντας τα ίδια τα παιδιά σε εµπό-
ρευµα.

Όντως η συνεισφορά σας, κύριοι της Κυβέρνησης και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, στο σύστηµα και µέσω αυτής της πράξης είναι πολύτιµη.
Προκειµένου να πείσει η Κυβέρνηση, τι κάνει; Περνά σε µια υπε-
ραπλούστευση των επιστηµονικών δεδοµένων για την παραµονή
του παιδιού στο ίδρυµα, προβάλλοντας το επιχείρηµα της δήθεν
αποασυλοποίησης και δαιµονοποίησης των ιδρυµάτων.

Αλήθεια οι έρευνες που επικαλείστε, σε ποια ιδρύµατα αναφέ-
ρονται; Σε αυτά που έχετε αφήσει στο έλεος, χωρίς προσωπικό
και υποδοµές, χωρίς επιστηµονικό σχεδιασµό και γι’ αυτό είναι
επικίνδυνα; Εµείς δεν υπερασπιζόµαστε τη σηµερινή κατάσταση
αυτών των ιδρυµάτων, όµως δεν ανεχόµαστε, δεν δεχόµαστε στο
όνοµα των αδυναµιών, των προβληµάτων που οι πολιτικές σας
προκάλεσαν και προκαλούν, τα απροστάτευτα παιδιά και κυρίως
αυτά µε αναπηρίες και ψυχικές διαταραχές να µένουν εκτεθει-
µένα, να γίνονται κλοτσοσκούφι ανάµεσα σε αναδόχους επαγ-
γελµατίες. Εµείς θεωρούµε, πως η κατεύθυνση αυτή θα έχει
σηµαντικές επιπτώσεις στην ψυχοκοινωνική ανάπτυξη των παι-
διών, γεγονός που αναδεικνύεται και από την εµπειρία στο εξω-
τερικό.

Η ίδια τακτική, εξάλλου, δεν ακολουθήθηκε στο πλαίσιο της
πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των ελληνικών κυβερνή-
σεων, προκειµένου το κράτος να αποσυρθεί από την ευθύνη που
πρέπει να έχει στη λειτουργία των ψυχιατρικών µονάδων; Έτσι
στο όνοµα της αποασυλοποίησης αφού πρώτα απαξιώθηκαν και
εγκαταλείφθηκαν οι ψυχιατρικές δοµές, το αποτέλεσµα ποιο
ήταν; Οι ασθενείς να οδηγούνται στον ιδιωτικό τοµέα, όσοι µπο-
ρούν να πληρώσουν, ενώ η ανυπαρξία κρατικών δοµών και υπη-
ρεσιών ψυχικής υγείας αύξησε κατακόρυφα το φαινόµενο της
περιστρεφόµενης πόρτας, open door όπως το λέτε, να µπαινο-
βγαίνουν δηλαδή ασθενείς στα εναποµείναντα ψυχιατρικά νοσο-
κοµεία που στενάζουν.

Αποδεικνύεται µε τον πιο ανάγλυφο τρόπο ότι οι πολιτικές της
ιδιωτικοποίησης και εµπορευµατοποίησης της ψυχικής υγείας
που εφαρµόστηκαν και εφαρµόζονται, έχουν ως πρώτα θύµατα
τους ίδιους τους πάσχοντες και τις οικογένειές τους που υποτί-
θεται πως ευεργετούν.

Θεωρούµε, λοιπόν, πως η αναδοχή πρέπει να γίνεται µε αυ-
στηρούς όρους και προϋποθέσεις από κατάλληλα επιλεγµένες
και εκπαιδευµένες οικογένειες, που δεν θα έχουν ως κίνητρο το
κέρδος, ενώ για όσα παιδιά δεν θα εντάσσονται σε κάποια οικο-
γένεια, θα πρέπει να υπάρχουν σύγχρονες, υψηλού επιπέδου µο-
νάδες παιδικής προστασίας, µε σύγχρονες υποδοµές, στελεχω-
µένες µε µόνιµο, επαρκές και κατάλληλα εκπαιδευµένο προσω-
πικό.

Έχοντας ως κριτήριο το τι είναι πραγµατικά συµφέρον για το
απροστάτευτο παιδί, την οµαλή ψυχική, σωµατική και κοινωνική
του ανάπτυξη, υποστηρίζουµε πως το κράτος, θα πρέπει να έχει
την πλήρη και αποκλειστική ευθύνη σε αυτόν τον τοµέα, µε στόχο
την πρόληψη του φαινοµένου και τη στήριξη των οικογενειών µε
κάθε τρόπο, τον εντοπισµό έγκαιρα των οικογενειών και των παι-
διών που αντιµετωπίζουν προβλήµατα µέσα από το πρωτοβάθµιο
σύστηµα υγείας, µέσα από το κέντρο υγείας που θα έχει την ει-
κόνα του πληθυσµού αναφοράς του και µέσω του οικογενειακού
προγραµµατισµού θα στηρίζει µονογονεϊκές οικογένειες, τις οι-
κογένειες σε κρίση, µε στόχο βέβαια την εκδήλωση των παθογε-
νειών.

Για το απροστάτευτο παιδί, το παιδί χωρίς οικογένεια απαιτεί-
ται η συγκρότηση ενιαίου πανελλαδικού φορέα στελεχωµένου
επιστηµονικά, µε επιστηµονικό προσωπικό, µε τεχνικό προσω-
πικό, που θα έχει την πλήρη ευθύνη για τη λειτουργία των κρατι-
κών µονάδων φιλοξενίας των παιδιών, ένταξης στον φορέα όσων
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου πληρούν τις προδιαγρα-
φές, ενώ µέσω του φορέα να γίνεται η προετοιµασία, η εκπαί-

δευση και η στήριξη των υποψήφιων αναδόχων και θετών γονιών.
Άρα, πού ακούσατε ότι το ΚΚΕ θέλει τα παιδιά στα ιδρύµατα;
Πρόκειται, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριοι Βουλευτές του

ΣΥΡΙΖΑ, ξεκάθαρα για συκοφάντηση και συνειδητή διαστρέ-
βλωση των θέσεων του ΚΚΕ. 

Όπως και η προστασία των ασυνόδευτων ανηλίκων πρέπει ή
δεν πρέπει να αποτελεί βασική υποχρέωση του κράτους και όχι
των µη κυβερνητικών οργανώσεων; Και γι’ αυτό τι λέτε; Τι κά-
νετε;

Εµείς λέµε ότι απαιτείται ανάπτυξη επαρκών κρατικών υποδο-
µών µε την αναγκαία στελέχωση στα σηµεία εισόδου και διέλευ-
σης των προσφυγικών ροών, ώστε να εντοπίζονται έγκαιρα και
να εξασφαλίζεται άµεσα η προστασία των παιδιών και όχι παιδιά
σε καθεστώς κράτησης σε κοινούς καταυλισµούς µε ενήλικες και
επισφαλείς συνθήκες.

Απαιτείται στελέχωση και ανάπτυξη των κρατικών υπηρεσιών
σε θέµατα ασύλου και οικογενειακών επανενώσεων, ώστε να
προωθούνται µε ταχύτητα οι διαδικασίες, ενώ για τα παιδιά που
δεν διαθέτουν οικογένεια, να προβλέπεται η άµεση τοποθέτησή
τους σε ανάδοχη οικογένεια ή υιοθεσία και το κράτος να ανα-
λαµβάνει την ευθύνη για την στήριξη των γονιών αυτών, οικονο-
µική, κοινωνική, κ.λπ..

Δεν έχουµε καµµία αυταπάτη, πως αυτά µπορούν να επιτευχ-
θούν µέσα σε αυτό το σύστηµα που σαπίζει και που δεν µπορεί
να δώσει λύσεις σε βασικά κοινωνικά ζητήµατα εν έτει 2018 και
γι’ αυτό λέµε ότι απαιτείται αγώνας µέσα από το εργατικό λαϊκό
κίνηµα, ενάντια σε αυτό το σύστηµα που οδηγεί τη χώρα µας και
τον λαό µας σε αυτή την σαπίλα, στη φτώχεια, στην εξαθλίωση
και στην εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο, ανοίγοντας πα-
ράλληλα τον δρόµο, να µπορέσει ο λαός πραγµατικά να γίνει
αφέντης, αυτός να γίνει εξουσία στη χώρα µας, γιατί µόνο έτσι
θα βρεθεί στο επίκεντρο η εξυπηρέτηση των λαϊκών αναγκών,
ανάµεσά τους και η εξασφάλιση των συνθηκών ζωής και ανατρο-
φής των παιδιών µε την τεκνοποίηση και την τεκνοθεσία, που δεν
θα αντιµετωπίζονται ως ατοµική υπόθεση, όπως γίνεται σήµερα,
αλλά ως ζήτηµα κοινωνικό που πρέπει να διασφαλίζεται πλήρως
µέσω του κράτους, των υπηρεσιών και των δοµών του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Βουλευτής κ. Μα-

ρία Αντωνίου ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό
από 13 Μαΐου έως 16 Μαΐου 2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Αγίου Ανδρέα Αρκαδίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
από το Ποτάµι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η ελληνική κοινωνία τόσο

συντηρητική, που να καταντά οπισθοδροµική όταν συζητάµε για
ανθρώπινα δικαιώµατα, όταν συζητάµε για την αυτονόητη υπο-
χρέωση της πολιτείας, να παρέχει ίση πρόσβαση προς όλους για
το ίδιο δικαίωµα;

Αυτή την συζήτηση θα έλεγα ότι την έχουµε ξαναζήσει όσον
αφορά την ατµόσφαιρά της και στο πρόσφατο παρελθόν και
όταν συζητούσαµε για την επέκταση του συµφώνου συµβίωσης
στα οµόφυλα ζευγάρια και για την ταυτότητα φύλου και πιο
παλιά από εµάς, όταν συζητούσαν οι εκπρόσωποι της ελληνικής
Βουλής για τον πολιτικό γάµο, για την αποποινικοποίηση της µοι-
χείας και ακόµα πιο παλιά για την ψήφο των γυναικών.

Εγώ, λοιπόν, θα πω ότι όχι, η ελληνική κοινωνία δεν είναι οπι-
σθοδροµική. Συντηρητική είναι, οπισθοδροµική δεν είναι. Οπι-
σθοδροµικοί είναι αρκετοί πολιτικοί, αρκετοί Βουλευτές που
φοβούνται, τρέµουν τους ψηφοφόρους τους και τρέχουν πίσω
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από τους ψηφοφόρους τους, λέγοντας την γνωστή «καραµέλα»
- επιχείρηµα: «δεν είναι έτοιµη ακόµα η κοινωνία». Και πότε θα
είναι έτοιµη η κοινωνία; Και ποιος θα κρίνει εάν είναι έτοιµη η κοι-
νωνία; Η κοινωνία ξέρει πολύ καλά εάν είναι έτοιµη. Είναι και πα-
ραείναι έτοιµη, για να δεχτεί και την αναδοχή από οµόφυλα
ζευγάρια.

Μια µικρή αναδροµή στο παρελθόν, βέβαια, θα µας κάνει σο-
φότερους. Το 1893 στην οδό Αθηνάς, τον δρόµο που ενώνει την
Οµόνοια µε το Μοναστηράκι, κυκλοφορούσαν επί µέρες πάνω
στο οδόστρωµα τέσσερις οδοστρωτήρες βάρους εξήντα τόνων.
Το έκαναν αυτό, διότι οι Αθηναίοι δεν ήθελαν να µπουν στον ηλε-
κτρικό. Φοβόντουσαν, διότι και ο Τύπος, που δεν έχει αλλάξει και
πολύ από τότε, έβγαινε µε πρωτοσέλιδα και έλεγε: «Η γη θα
πέσει να πλακώσει εκείνους που θα βρίσκονται από κάτω παγι-
δευµένοι», εννοώντας τους επιβάτες του ηλεκτρικού σιδηροδρό-
µου στο κοµµάτι της οδού Αθηνάς που ήταν υπόγειο, τούνελ,
ακόµα και σήµερα.

Άρα θέλω να πω ότι µε ενηµέρωση, µε σωστή πληροφόρηση
του κόσµου -και έχει βεβαίως και ο κόσµος ευθύνες και για το
πώς ενηµερώνεται και για το πού στρέφει την προσοχή του- µπο-
ρούν να γίνουν θαύµατα σε αυτή την χώρα. Δεν περιµένουµε κα-
νέναν πολιτικό που να κρύβεται, να φοβάται και να µας λέει ότι η
κοινωνία δεν είναι έτοιµη. Δεν τον θέλουµε, δεν τον χρειαζόµα-
στε. 

Μήπως ήταν η κοινωνία έτοιµη τότε µε την αποποινικοποίηση
της µοιχείας; Κάποιοι είχαν ξεσηκωθεί και τότε. Μήπως ήταν η
κοινωνία έτοιµη µε τον πολιτικό γάµο; 

Άρα πρέπει να ανοίξουµε τα µάτια µας και αναφέροµαι κυρίως
στους Έλληνες και στις Ελληνίδες της πολιτικής. Πρέπει να ανοί-
ξουµε τα µάτια µας.

Το 1982 -συνεχίζω τις µικρές ιστορικές αναδροµές και πλη-
σιάζω προς το σήµερα- είχαµε στην Ελλάδα τη γέννηση του πρώ-
του και παγκοσµίως δέκατου τρίτου «παιδιού του σωλήνα», όπως
λέγονταν τότε. Δηλαδή παιδιά που προήλθαν από εξωσωµατική
γονιµοποίηση, µια ευρέως διαδεδοµένη σήµερα µέθοδο τεκνο-
ποίησης, µέθοδο που ανακάλυψαν Βρετανοί γιατροί και στην πο-
ρεία των χρόνων ο όρος «σωλήνας» χάθηκε. Όταν η ελληνική
κοινωνία ήρθε πρώτη φορά σε επαφή µε την εξωσωµατική γονι-
µοποίηση, είχαµε τίτλους όπως: «Τα πρώτα δίδυµα του σωλήνα».
Στην Αγγλία από την «DAILY MAIL» είχαµε τον τίτλο «Super
baby», «Το υπερµωρό έφτασε». Στην Ελλάδα ήταν ένα µεγάλο,
καυτό θέµα. Μάχη ποιος θα γίνει νονός. «Συναγερµός στην Τήνο
για τα βαφτίσια του παιδιού του σωλήνα». Σήµερα γεννιούνται
χιλιάδες παιδιά µε τη µέθοδο της εξωσωµατικής γονιµοποίησης
και ευτυχώς πέρασε στη σφαίρα του κανονικού και του συνηθι-
σµένου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ποιον λόγο να ψηφίσουµε
«ναι», όσον αφορά το άρθρο 8 του παρόντος σχεδίου νόµου για
τη δυνατότητα σε οµόφυλα ζευγάρια να προχωρούν σε αναδοχή
παιδιών; Διότι έχουµε τα εξής: Άρθρο 8 της Ευρωπαϊκής Σύµβα-
σης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, το δικαίωµα στην οικογενειακή
ζωή και τον σεβασµό της είναι αυτονόητο. Έχουµε το άρθρο 14
της ίδιας σύµβασης, όπου απαγορεύονται οι διακρίσεις λόγω
φύλου, φυλής, χρώµατος, γλώσσας, θρησκείας, πολιτικών ή
άλλων πεποιθήσεων. Έχουµε τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, που λέει ότι πρέπει να
υπάρχει ίση µεταχείριση ατόµων, πρέπει να έχουν ίσα και ίδια δι-
καιώµατα ανεξαρτήτως σεξουαλικού προσανατολισµού ή σε-
ξουαλικής επιλογής. Έχουµε στο κάτω κάτω το άρθρο 4 του
Συντάγµατος, που λέει ότι όλοι οι Έλληνες είναι ίσοι ενώπιον του
νόµου, ότι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες έχουν ίσα δικαιώµατα και
υποχρεώσεις. Έχουµε τέλος και το άρθρο 2 του Συντάγµατος,
µε το αυτονόητο ότι ο σεβασµός και η προστασία της αξίας του
ανθρώπου αποτελεί πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας. Αυτή
είναι η πρωταρχική υποχρέωση εµάς των Ελλήνων Βουλευτών
και των Ελληνίδων Βουλευτριών. Όχι να κρυβόµαστε πίσω από
τους ψηφοφόρους, αλλά να οδηγούµε µπροστά την κοινωνία
εκεί που πρέπει. Και η κοινωνία σας πληροφορώ ότι είναι πολύ
πιο έτοιµη, για πάρα πολλά πράγµατα απ’ ό,τι φαντάζεται κά-
ποιος Βουλευτής, που φοβάται µη χτυπήσει το καµπαναριό εις
βάρος του στην τοπική του περιφέρεια. 

Η προστασία των παιδιών είναι αυτονόητη και αδιαπραγµά-
τευτη για εµάς στο Ποτάµι, αλλά και των µελλοντικών γονιών που
θα τα αναδεχθούν είναι µία κατάκτηση του δυτικού πολιτισµού.
Πώς να το κάνουµε; 

Στα ιδρύµατα της χώρας µας βρίσκονται δύο χιλιάδες παιδιά.
Ανά έτος υιοθετούνται διακόσια παιδιά. Μόλις είκοσι έως τριάντα
παιδιά οδηγούνται σε ανάδοχες οικογένειες. Όπως παραδέχεται
και η αιτιολογική έκθεση, έχει παρατηρηθεί διεθνώς και είναι
προτιµότερο για τα παιδιά να βρουν ένα σπίτι, αγάπη, φροντίδα,
από το να παραµένουν σε κλειστές δοµές όπως τα ιδρύµατα.
Άρα το συµφέρον του παιδιού είναι αυτό που µας οδηγεί να δεχ-
θούµε φυσικά το άρθρο 8. Εµείς θα το θέλαµε και διευρυµένο
στο Ποτάµι. Εµείς είµαστε υπέρ της τεκνοθεσίας από οµόφυλα
ζευγάρια. Εµείς είµαστε υπέρ της αναγνώρισης του δικαιώµατος
οµόφυλων ανθρώπων στον πολιτικό γάµο, είµαστε πολύ πιο
µπροστά απ’ αυτά που σήµερα συζητάµε. Όµως θεωρούµε ότι
είναι καθήκον της πολιτείας, να επιλέγει τους καταλληλότερους
ανάδοχους γονείς για την ποιοτικότερη ανατροφή του παιδιού.
Αυτό πρέπει να είναι το κριτήριό µας και κανένα άλλο.

Ας έρθουµε τώρα σε κάποια θέµατα που δεν ήθελα να απαν-
τήσω και να ασχοληθώ, αλλά επειδή άκουσα κάποια τέρατα να
βγαίνουν από τα στόµατα κάποιων συναδέλφων, οφείλω να
απαντήσω. Η Αµερικανική Ψυχολογική Εταιρεία διαπιστώνει σε
πλήθος µελετών της ότι δεν υπάρχουν επιστηµονικά στοιχεία,
που να υποστηρίζουν ότι η γονεϊκή αποτελεσµατικότητα εξαρτά-
ται από τον σεξουαλικό προσανατολισµό των γονέων. Σε όσους
Βουλευτές και Βουλεύτριες µας λένε το αντίθετο, να τους κλείσω
εγώ ένα ραντεβού µε την Αµερικανική Ψυχολογική Εταιρεία, να
πάνε να αντιπαρατεθούν στους επιστήµονες της Αµερικανικής
Ψυχολογικής Εταιρείας, µήπως τους κάνουν να αλλάξουν γνώµη,
αν έχουν τέτοια ατράνταχτα στοιχεία για το αντίθετο. Όµως δεν
έχουν απολύτως τίποτα. 

Έχουµε τους πενήντα πέντε ακαδηµαϊκούς ψυχολόγους από
Ελλάδα και εξωτερικό, που στο γνωστό κείµενό τους που υπέ-
γραψαν και που όλοι έχουµε διαβάσει καταλήγουν στο εξής:
Ισχυρισµοί ότι παιδιά οµοφυλόφιλων γονέων δεν αναπτύσσονται
τάχα µου το ίδιο καλά σε σχέση µε τα παιδιά ετεροφυλόφιλων
γονέων, δεν βρίσκουν υποστήριξη στην επιστηµονική ερευνητική
βιβλιογραφία. 

Αντιθέτως επιστηµονικά ευρήµατα συµφωνούν ότι οι οµοφυ-
λόφιλοι άνθρωποι είναι τόσο κατάλληλοι και ικανοί ως γονείς όσο
και οι ετεροφυλόφιλοι. 

Για µένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρία είναι τα πολύ ση-
µαντικά και τα κύρια που θα πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας,
όταν συζητούµε οτιδήποτε σε σχέση µε τα παιδιά. Πρώτον, την
ποιότητα των σχέσεων µεταξύ του γονιού και του παιδιού, δεύ-
τερον, την ποιότητα των σχέσεων µεταξύ των γονέων που ανή-
κουν στο περιβάλλον του παιδιού και τρίτον, τους οικονοµικούς
πόρους ή όποια άλλα µέσα διάθεσης για τη στήριξη των παιδιών
κατέχουν οι γονείς, ανεξαρτήτως σεξουαλικού προσανατολι-
σµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ποτάµι, φυσικά, λέει «ναι».
Δεν µας ενδιαφέρει τι λένε οι ΑΝΕΛ. Δεν περιµένουµε εµείς, να
ακούσουµε από τους ΑΝΕΛ αν θα πούνε «ναι» ή «όχι», για να προ-
κληθεί πρόβληµα στην Κυβέρνηση. Κανένα πρόβληµα δεν έχουν.
Πορεύονται µια χαρά ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ κι έτσι θα πάνε µέχρι τέ-
λους. 

Εµείς, όµως, τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τις βασικές µας αρχές
πέριξ αυτών, δεν τις θυσιάζουµε για τίποτε και γι’ αυτό µπαί-
νουµε πάντοτε µπροστά σε τέτοιες µάχες. 

Θέλω να κλείσω µε το εξής: Ο Γρηγόριος Ξενόπουλος, το 1904
έγραψε ένα χρονογράφηµα µε τίτλο «Παράξενη Ζωή. Δια τον
φόβον των Αθηναίων», αναφερόµενος στον φόβο των Αθηναίων
να µπουν στον ηλεκτρικό σιδηρόδροµο και να πάνε από την Οµό-
νοια στο Μοναστηράκι, διότι φοβόντουσαν το τούνελ ότι θα πέσει
η γη και θα τους πλακώσει. Ακούστε, λοιπόν, τι έλεγε ο Ξενόπου-
λος στις 16 Σεπτεµβρίου 1904, που νοµίζω ότι έχει απόλυτη
εφαρµογή και στο 2018. Έλεγε: «Η πάλη που θα υπάρχει, θα
είναι µεταξύ παλαιού και νέου, ερχοµένου και απερχοµένου, πα-
ρελθόντος και µέλλοντος. Παρόµοιοι αγώνες…» -της εποχής του
Ξενόπουλου του 1900 δηλαδή- «…λανθάνοντες ή απτοί, νοητοί
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ή ορατοί, εσηµείωσαν κατά τα τελευταία έτη τη θριαµβευτική πο-
ρεία προς την πρόοδο και τον πολιτισµό».

Καλώ, λοιπόν, κι εγώ τους Έλληνες Βουλευτές και τις Ελληνί-
δες Βουλευτίνες, να προχωρήσουµε προς την πρόοδο και τον
πολιτισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε στο 2018. Δεν είµαστε
ούτε καν στο 1893, όπου οι Αθηναίοι φοβόντουσαν να µπούνε
στον ηλεκτρικό σιδηρόδροµο. Ελάτε, λοιπόν, να γίνετε κι εσείς
επιβάτες του µέλλοντος και να µην είστε προσκολληµένοι στον
µουτζούρη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος κ. Κατσίκης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι ο εισηγητής ούτε ο ει-

δικός αγορητής για την επεξεργασία και τη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου αυτού. Τοποθετούµαι κατά µόνας, θέλοντας να εν-
σπείρω, όχι δαιµόνια, αλλά ανησυχίες στη σκέψη, στη λογική και
στο συναίσθηµα όλων µας, εκφράζοντας, ταυτόχρονα, τις θέσεις
και τη βούληση των πολιτών, που µου ανέθεσαν την ευθύνη της
εκπροσώπησής τους στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

«Και εποίησεν ο Θεός άνθρωπον άρρεν και θήλυ. Εποίησεν αυ-
τούς και ευλόγησεν αυτούς ο Θεός, λέγων: Αυξάνεσθε και πλη-
θύνεστε». Γένεσις, Παλαιά Διαθήκη, χωρίο 27-28. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρ’ όλα τα επιφωνήµατα που ακούγονται στην Αίθουσα, αυτή

είναι η αλήθεια και αυτή λέω. 
Ο Θεός, όµως, δεν έπλασε µόνον του τον άνθρωπο. Του κά-

λυψε και την ανάγκη για συντροφικότητα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. «Oύ καλόν είναι τον άνθρωπον µόνον,ποιήσοµε αυτώ
βοηθόν κατ’ αυτόν». Από το ίδιο βιβλίο της Γενέσεως, Δεύτερο
κεφάλαιο, χωρίον 18. Έτσι δηµιούργησε τη γυναίκα οµότιµη αλ-
λά και διαφορετική από τον σύντροφό της, δίνοντάς του τη συ-
ναίσθηση και την ανάγκη, για να ζουν µαζί και να αλληλοσυµπλη-
ρώνονται.

Αυτή τη συζυγία ανδρός και γυναικός ευλόγησε ο Θεός και
τους χάρισε τη δυνατότητα απόκτησης τέκνων, µε το θεϊκό του
πρόσταγµα «αυξάνεσθε και πληθύνεσθε». Πρόκειται για έναν εν-
τελώς ξεχωριστό δεσµό στενότερο από κάθε άλλη συγγένεια και
γι’ αυτούς µόνο ισχύει το «ένεκεν τούτου καταλείψει άνθρωπος
τον πατέρα αυτού και την µητέρα και προσκολληθήσεται προς
την γυναίκα αυτού και έσονται οι δύο εις σάρκα µίαν». Βιβλίο της
Γενέσεως πάλι, Δεύτερο κεφάλαιο, χωρίο 24.

Η διαφορετικότητα των φύλων επιστηµονικά τεκµηριωµένη σε
επίπεδο βιολογικό, φυσιοανατοµικό και συναισθηµατικό, συνη-
γορεί υπέρ της ανάγκης της αλληλοσυµπλήρωσής τους, προκει-
µένου να συµβιώνουν αρµονικά ο άνδρας και η γυναίκα. 

Δύο λόγοι, κατά την άποψή µου, προκαλούν την οµοφυλοφι-
λία. Ο πρώτος έχει να κάνει -όπως επιστηµονικά ερευνάται και
σε ένα βαθµό τεκµηριώνεται- µε την επιστήµη της γενετικής και
τους βιογενετικούς δείκτες, που είναι διαφορετικοί σε κάποιους
ανθρώπους. O δεύτερος λόγος είναι ότι η οµοφυλοφιλία προκύ-
πτει από το στενό ή το ευρύτερο περιβάλλον ενός ανθρώπου. Τα
αίτια σε κάθε περίπτωση, όµως, της οµοφυλοφιλίας δεν είναι
απόλυτα σαφή. Eξαρτώνται από διάφορους ψυχογενείς, οικογε-
νειακούς και κοινωνικούς παράγοντες. 

Σε πολλές περιπτώσεις η οµοφυλοφιλία αποτελεί επιλογή και
όχι αναπόφευκτο αποτέλεσµα. Η επιχειρηµατολογία των θιασω-
τών της οµοφυλοφιλίας πως η αγάπη δεν είναι αµαρτία, έχει
απάντηση. Φυσικά και δεν είναι αµαρτία η αγάπη. Εξαρτάται,
όµως, και το πού κατευθύνεται. Η αγάπη στο χρήµα που καθιστά
τον άνθρωπο πλεονέκτη και ικανό να διαπράξει φρικτά εγκλή-
µατα υποδουλωµένος σε αυτό του το πάθος, δεν είναι αµαρτία;
Η αγάπη ενός πατέρα προς την κόρη του που είναι διαφορετική
της πατρικής, είναι ή όχι αµαρτία; 

Την ίδια αγάπη θα µπορούσαν να ισχυριστούν πως έχουν και
οι παιδόφιλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Σε αυτές τις περι-
πτώσεις η αγάπη είναι αµαρτία και µάλιστα τερατώδης! Στις οµο-
φυλοφιλικές σχέσεις θεωρείται αθώα αυτή η αγάπη; 

Όλα τούτα ξεπερνούν, πράγµατι, τη λογική µας. Έχουν γίνει

λογική της παράνοιας. Ανακαλέστε στη θύµησή σας, τις σκηνές
που διαδραµατίστηκαν εδώ, στα θεωρεία αυτής της Βουλής,
όταν περάσατε το σύµφωνο συµβίωσης. Εάν οι απρεπείς -και ξέ-
ρετε πολύ καλά τι εννοώ- και ξέφρενοι πανηγυρισµοί των ανθρώ-
πων αυτών -εάν σηµειώνω!- είχαν συντελεστεί στα ίδια θεωρεία
από ετερόφυλους µε αφορµή κάτι που θα τους αφορούσε, θα
αντιµετωπίζονταν µε την ίδια ανοχή, που αντιµετωπίστηκαν οι
συγκεκριµένοι; Σας απαντώ πως όχι, δεν θα αντιµετωπίζονταν
όµοια. Και ξέρετε γιατί; Γιατί βιώνουµε τη δικτατορία του διαφο-
ρετικού. Φοβόµαστε να πούµε αυτό που σκεπτόµαστε, όχι βέβαια
εγώ, γιατί φίµωτρο δεν µου βάζει κανείς. Στηρίζω την ελευθερία
του λόγου µου και τη διακίνηση της ελευθερίας των ιδεών µου.
Σκεφτόµαστε, λοιπόν, και φοβόµαστε να πούµε αυτό που θέ-
λουµε, γιατί φοβόµαστε ότι θα µας τρολάρουν, θα µας περιλού-
σουν µε µύρια όσα κοσµητικά επίθετα, θα µας µηνύσουν.

Εµένα, µάλιστα, µε έχουν µηνύσει. Με µήνυσε το Παρατηρη-
τήριο του Ελσίνκι για τις απόψεις µου για το σύµφωνο συµβίω-
σης, επειδή είπα ότι πρόκειται για µικρή πληθυσµιακή οµάδα
σεξουαλικά παρεκτρεποµένων. Σε λίγο θα είµαι στο δικαστήριο,
για να υπερασπιστώ τον εαυτό µου. Και όταν έρθει εκείνη η ώρα,
θα σας ζητήσω να άρετε την ασυλία µου. Θα µας χαρακτηρί-
σουν, λοιπόν, ρατσιστές και οµοφοβικούς για την άποψή µας.
Είναι όνειδος -βλέπετε- να την εκφράζουµε, εάν δεν συµπίπτει
µε τη δική τους.

Και τώρα, µετά την κορυφή του παγόβουνου που ζήσαµε µε
την αναγνώριση του συµφώνου συµβίωσης οµόφυλων ζευγα-
ριών, φτάνουµε στο µέσον -είναι βέβαιο ότι θα βιώσουµε και
άλλα- µε τη θεσµοθέτηση της αναδοχής παιδιών από τα ζευγάρια
αυτά, την καλή πρόθεση των οποίων, βεβαίως, αµφισβητώ.

Και σας αναφέρω το εξής: Οι άνθρωποι αυτοί που έχουν την
ικανότητα να συνευρίσκονται σεξουαλικά µε σεβασµό στον σε-
ξουαλικό τους προσανατολισµό, δεν θέλουν να χρησιµοποιήσουν
αυτή την ικανότητα για να αναπαραχθούν, για να διαιωνίσουν το
γένος τους, αλλά θέλουν να γίνονται ανάδοχοι, για παιδιά που
τα κακά ιδρύµατα δεν τους προσφέρουν όλες εκείνες τις υπηρε-
σίες για να περνάνε καλά. Και εδώ έχει ευθύνη η ίδια η πολιτεία,
γιατί αυτά τα ιδρύµατα δεν λειτουργούν σωστά και υποφέρουν
αυτά τα ορφανά παιδιά. Από την άλλη εκείνα τα ετερόφυλα ζευ-
γάρια που προσπάθησαν και δεν κατάφεραν να τεκνοποιήσουν,
να µην έχουν το απόλυτο δικαίωµα της αναδοχής και της υιοθε-
σίας, αλλά να τους παρακάµπτετε, γιατί θα το αποκτήσουν µε
αυτό το νοµοθέτηµα -εάν ψηφιστεί- και εκείνα τα οµόφυλα ζευ-
γάρια, που σε καµµία περίπτωση δεν το δικαιούνται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ
θερµά. Δύο λεπτά και τελειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό και κλεί-
νετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Το ζητούµενο, όµως, στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση, είναι πρωτίστως η συναισθηµατική και ψυ-
χική ασφάλεια των παιδιών. Προφανώς το περιβάλλον της οικο-
γένειας προκρίνεται έναντι του περιβάλλοντος που διαµορφώνει
η καθηµερινότητα στα ιδρύµατα, όπου τα παιδιά αυτά φιλοξε-
νούνται, της οικογένειας της οποίας, όµως, οι ρόλοι είναι διακρι-
τοί και αλληλοσυµπληρωµένοι, της οικογένειας που ακόµα και
εννοιολογικά κανείς δεν θα µπορούσε να προσδώσει χαρακτηρι-
στικά αµφισηµίας. Η οικογένεια δεν είναι λέξη σε καρκινική επι-
γραφή, για να διαβάζεται µε διάφορους τρόπους. Έχει δοµή και
πυλώνες. 

Η συγχυτική κατάσταση στην οποία θα περιέλθει ένα νήπιο,
προκειµένου να ξεκαθαρίσει και να οριοθετήσει στο συνειδητό
του την έννοια του πατέρα και της µητέρας, δηλαδή του στενού
πυρήνα της οικογένειας, πώς θα αντιµετωπιστεί; 

Παρατηρώ την ελαφρότητα µε την οποία αντιµετωπίζεται το
θέµα αυτό από τους συναδέλφους διαφόρων πολιτικών σχηµα-
τισµών και µένω ενεός. Η νοµοθέτηση διατάξεων που επιφέρουν
τέτοιες πρωτόγνωρες νοµικές αλλαγές στον κοινωνικό πυρήνα,
θα πρέπει να έχει σηµείο αναφοράς την απόλυτη κοινωνική συ-
ναίνεση. 

Και επειδή η Κυβέρνηση πρέπει να αποτελεί τον πολιτικό εγ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 8 MΑΪΟΥ 2018 7323



γυητή της κοινωνικής συνοχής, θέλω να ρωτήσω την αξιότιµη
κυρία Υπουργό, η οποία δεν βρίσκεται αυτή τη στιγµή εδώ το
εξής: Έχει εξαντληθεί προς κάθε κατεύθυνση µε διάλογο και συ-
ζήτηση, έχει παραµετροποιηθεί κάθε πτυχή του νοµοθετήµατος
αυτού και έχει εξασφαλιστεί συνολικά η κοινωνική αποδοχή; Γιατί
ξέρετε, τα παιδιά αυτά δεν θα µεγαλώσουν εδώ µέσα, προστα-
τευµένα από «προοδευτικά» µυαλά, που θα έχουν αποφασίσει το
πώς αυτά θα µεγαλώσουν. Θα µεγαλώσουν εκεί έξω, φορτωµένα
µε µια διαφορετικότητα, που θα είναι παντελώς αδύνατο να δια-
χειριστούν, όταν η κοινωνική καθηµερινότητα δεν θα είναι έτοιµη
να το κάνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσίκη, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε νοµοθετήσεις αυτού του ειδικού βάρους πρέπει πρώτα και

πάνω απ’ όλα να εξασφαλίζεται η συνοχή και η ακρισία της κοι-
νωνικής βάσης πάνω στην οποία θα τοποθετηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσίκη, µη µε
αναγκάσετε να κλείσω µικρόφωνο. Παρακαλώ πολύ, κλείστε.
Έχετε πάρει δυόµισι λεπτά πάνω από τον κανονικό σας χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεν νοµίζω να είµαι ο µόνος. 
Εν πάση περιπτώσει, κλείνω λέγοντας ότι οι Ανεξάρτητοι Έλ-

ληνες, προασπιζόµενοι την πολιτική µας αυθυπαρξία, αυτονοµία
και αυτοτέλεια, θα καταψηφίσουµε το άρθρο 8 του σχεδίου
νόµου, προτρέποντας και όσους τείνουν ευήκοα ώτα στα θέλω
της κοινωνίας, να πράξουν το ίδιο υπακούοντας στους ισχυρό-
τερους νόµους όλων, στους νόµους της ηθικής και των αξιών
που κανείς νοµοθέτης δεν έγραψε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σπύρος Δανέλλης από το Ποτάµι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας ξεκαθαρίσω κάτι εξαρχής.

Η θετική µου ψήφος, κύριε Υπουργέ, δεν ακολουθείται από επαί-
νους. Και αυτό οφείλεται στη λογική του «µη χείρον βέλτιστο». 

Πριν διαβάσω το νοµοσχέδιο, από τον ντόρο που είχε προκλη-
θεί, νόµιζα πως επιτέλους θα ολοκληρώναµε κάποιες από τις
µισές δουλειές, που αφήσαµε όταν ψηφίσαµε για το σύµφωνο
συµβίωσης. Μεταξύ αυτών των µισών δουλειών που αφήσαµε,
ήταν και οι υποθέσεις της υιοθεσίας, όρος που πρέπει να αλλάξει
και να αντικατασταθεί από την «τεκνοθεσία» ή «παιδοθεσία», γιατί
ας µην ξεχνάµε ότι ο µόνος τρόπος να περιγράψουµε µεταξύ µας
τον κόσµο και να συνεννοηθούµε, είναι βεβαίως η γλώσσα και η
ακρίβεια των όρων. 

Δυστυχώς, όµως, διαψεύστηκα. Δεν είµαστε ακόµα ικανοί να
το συζητήσουµε, όπως φαίνεται, και ας είναι κυρίαρχο το πρό-
ταγµα της διευθέτησης και της επίλυσης ζητηµάτων, που έχουν
να κάνουν µε τη ζωή των ανθρώπων και ειδικά µε εκείνη των παι-
διών. Προτιµούµε να αφήνουµε τα παιδιά να σαπίζουν στα ιδρύ-
µατα, παρά να τους δώσουµε µια ευκαιρία να αλλάξουν το
πεπρωµένο τους, παρά να τους εξασφαλίσουµε να έχουν καλύ-
τερες επιλογές ζωής και εξέλιξης, από αυτές που τους παρείχε
ένα ίδρυµα όσο καλές προθέσεις και αρχές κι αν διαθέτει. 

Ποιες είναι, όµως, οι αντιρρήσεις; Με τι επιχειρήµατα αντιστέ-
κεται µια σεβαστή µερίδα της κοινωνίας στο αναιµικά φιλελεύ-
θερο άρθρο 8, που προβλέπεται η αναδοχή –προσοχή, όχι η
υιοθεσία!- από ζευγάρια τα οποία συνδέονται µε σύµφωνο συµ-
βίωσης και προφανώς σε αυτά συµπεριλαµβάνονται και τα οµό-
φυλα ζευγάρια;

Το πρώτο επιχείρηµα προέρχεται από µία στείρα αναπαρα-
γωγή στερεοτύπων, µια δουλεία που θέλει όλους τους οµοφυ-
λόφιλους, ανεξαρτήτως, σεξοµανείς, παιδόφιλους και διαφθο-
ρείς και, βεβαίως, τους µόνους δράκους στην αγγελικά πλασµέ-
νη κοινωνία µας.

Βέβαια είναι η νόρµα, που συνιστά ευκολία σκέψης για την
πλειοψηφία της κοινωνίας και, βεβαίως, χρησιµοποίησης από
πολλούς αυτής της ιδεοληψίας και της εµµονής. Αλλά και λογικά
να το δει κανείς, δεν προκύπτει από πουθενά, πως τα οµόφυλα
ζευγάρια δεν είναι κατάλληλα για γονείς. Έρευνες καταδει-
κνύουν, πως έχουν κατά µέσο όρο υψηλότερο κίνητρο και επι-
δεικνύουν περισσότερη δέσµευση σε σχέση µε τα ετερόφυλα

ζευγάρια στην ανατροφή παιδιών, αφού πάντα η επιλογή τους
να µεγαλώσουν παιδιά είναι συνειδητή. Επιπλέον πρέπει να πε-
ράσουν τη δοκιµασία της υιοθεσίας, µια διαδικασία χρονοβόρα,
ψυχοφθόρα και γραφειοκρατική πριν φτάσουν στο τέλος του
δρόµου.

Με την ευκαιρία ο χρόνος, οι διαδικασίες πρέπει να συντοµευ-
θούν, χωρίς, βεβαίως, αυτό να σηµαίνει και έκπτωση στην ουσια-
στική αξιολόγηση της καταλληλότητας των αιτουµένων την τε-
κνοθεσία. 

Οι οµόφυλοι γονείς έχουν, λοιπόν, αποδείξει την ισχυρή επι-
θυµία τους και το κίνητρό τους, να αποκτήσουν οικογένεια πριν
ακόµη πάρουν στην αγκαλιά τους το παιδί τους. Αντιθέτως ίσως
το 50% των ετερόφυλων ζευγαριών γίνονται γονείς κατά λάθος.
Και το ξέρουµε πολύ καλά και εµείς από εµάς.

Επανέρχοµαι, όµως, στο θέµα της υιοθεσίας ή της τεκνοθε-
σίας. Εδώ δεν έχουµε «κατά λάθος». Έχουµε συνειδητή επιλογή
και γι’ αυτό επιµένω. Η Κυβέρνηση πρέπει να δώσει τη δυνατό-
τητα σε ζευγάρια του συµφώνου συµβίωσης και να υιοθετήσουν.
Η δικαιολογία είναι πως η τεκνοθεσία διέπεται από τον Αστικό
Κώδικα και αφορά έγγαµα ζευγάρια και µόνο. 

Ας τροποποιήσουµε, λοιπόν, τον Αστικό Κώδικα, µε τον ίδιο
τρόπο που το κάναµε για το σύµφωνο συµβίωσης, όπου λίγο ή
πολύ τροποποιήσαµε δεκαπέντε άρθρα ή για τα συναινετικά δια-
ζύγια όπου τροποποιήσαµε δυο άρθρα. 

Επιµένω, γιατί στα ιδρύµατα της χώρας βρίσκονται τουλάχι-
στον δύο χιλιάδες παιδιά. Ανά έτος τα παιδιά που υιοθετούνται
είναι µόλις διακόσια, ενώ µόλις δεκαπέντε έως είκοσι δίνονται σε
ανάδοχες οικογένειες, όταν µάλιστα εκκρεµούν πολύ περισσό-
τερες αιτήσεις.

Οικογένειες µε δυο µπαµπάδες ή δυο µαµάδες υπάρχουν στην
κοινωνία και ας κάνουµε, εξαιτίας της υποκρισίας µας και των
αρχών µας, πως δεν τις βλέπουµε. Ας µην επιτρέψουµε στον
στρουθοκαµηλισµό της κοινωνίας, να παρεισφρήσει και στο νο-
µοθετικό µας έργο. Έχουµε άλλη ευθύνη άλλη βαρύτητα. Το
θέµα είναι να πάψουµε να υπεκφεύγουµε, σε ό,τι αφορά τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, σε αυτό που δοκιµαζόµαστε όλοι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, όχι µονάχα όσοι αυτοπροσδιοριζόµαστε
ως προοδευτικοί αλλά και εκείνοι που αυτοπροσδιορίζονται ως
φιλελεύθεροι.

Είναι τα ζητήµατα εκείνα, που έχουν να κάνουν µε τα δικαιώ-
µατα µε τα δικαιώµατα του ανθρώπου και τα δικαιώµατα του πο-
λίτη. Βεβαίως τα δικαιώµατα της κάθε µειοψηφίας δεν επιδέ-
χονται τη βάσανο του απολύτου δίκαιου της πλειοψηφίας. Τα δι-
καιώµατα αυτά είναι πρώτης προτεραιότητας και, βεβαίως, δεν
επιδέχονται συµψηφισµών, τακτικισµών και µικροπολιτικών θεω-
ρήσεων.

Εµείς, το Ποτάµι, από την πρώτη στιγµή της ύπαρξής µας δεν
ετεροπροσδιοριζόµαστε ως προς τη στάση µας σε τέτοιας τάξης
ζητήµατα και ψηφίζουµε σήµερα γι’ αυτό το θέµα, η επίλυση του
οποίου δεν µπορεί να µετατεθεί αύριο. 

Το «στρίβειν διά του αρραβώνος», η δήθεν ψήφος κατά συνεί-
δηση σε τέτοιου είδους νοµοσχέδια που αφορούν τα δικαιώµατα
του ανθρώπου ή του πολίτη, είναι ψευδεπίγραφη και υποκριτική,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και δεν αρµόζει σε πολιτικούς. Άλ-
λωστε η δουλειά των πολιτικών, όπως κατ’ επανάληψη ο µεγάλος
Ζακ Ντελόρ έλεγε, είναι να ανοίγει δρόµους, πείθοντας την κοι-
νωνία στα δύσκολα και όχι να χαϊδεύει τα αφτιά και να ακολουθεί,
αλλιώς αυτοακυρώνεται, δεν έχει ρόλο να παίξει. 

Εξάλλου σύµφωνα µε το Σύνταγµα η ψήφος κάθε Βουλευτή,
ούτως ή άλλως και σε κάθε νοµοσχέδιο, πρέπει να είναι πάντα
κατά συνείδηση. Το ότι στην καθηµερινή κοινοβουλευτική µας
πρακτική η συνείδηση των Βουλευτών χρησιµοποιείται κατά το
δοκούν για να βγάλει τα κόµµατα από τα πολιτικά τους αδιέξοδα,
είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να µας απασχολήσει ως πολιτικό σύ-
στηµα για την ποιότητα της δηµοκρατίας µας. Και όσοι µιλούν
και κόπτονται για τις απειλές που το κράτος δικαίου κατά και-
ρούς αντιµετωπίζει, να σκεφθούν ότι αυτός ακριβώς ο σεβασµός
στο κράτος δικαίου, τους υποχρεώνει να ψηφίσουν «ναι» στο
άρθρο 8 του νοµοσχεδίου, έτσι κολοβό και µισό όπως είναι σή-
µερα. 

Η αλά κάρτ σχέση µας µε το κράτος δικαίου µε τον ευρωπαϊ-
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σµό και τον φιλελευθερισµό δεν µπορεί να ισχύει. Ισχύει µόνο
στην ψευδή δηµοκρατία, που πιθανώς φτιάχνουµε στο µυαλό
µας, γιατί νοµίζουµε ότι κάποια στιγµή µας βολεύει.

Ουαί δε υµίν, γραµµατείς και Φαρισαίοι υποκριτές ότι η µονα-
στική κοινότητα του Αγίου Όρους που µας θυµήθηκε και µας
έστειλε τη γνωστή επιστολή που λάβαµε όλοι, ενώ σιωπά εν ει-
ρήνη σε όλα τα άλλα ζητήµατα αδικιών που έχουµε να αντιµετω-
πίσουµε, µε τους αυτονοµαζόµενους προοδευτικούς ή ευρω-
παϊστές ή φιλελεύθερους ή όσους κόπτονται, κατά τα λοιπά, για
τα δικαιώµατα και, βεβαίως, για την αναγκαιότητα προστασίας
των παιδιών.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και του ΣΥ-

ΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο

συνάδελφος κ. Ιωάννης Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να ξεκινήσουµε, απαντώντας σε

ένα βασικό ερώτηµα σήµερα µέσα απ’ αυτή την Αίθουσα: Για ποι-
ους νοµοθετούµε σήµερα εµείς εδώ; Ποιανών τη ζωή αλλάζουµε
µε την παρουσία µας και µε την ψήφο µας; Ποιους επιχειρούµε
να προστατεύσουµε;

Αυτά είναι τα πραγµατικά ερωτήµατα, που θα πρέπει να µας
απασχολούν κάθε φορά που νοµοθετούµε σ’ αυτή την Αίθουσα.
Εάν η απάντηση στο συγκεκριµένο ερώτηµα σήµερα είναι για τα
παιδιά, εάν, πράγµατι, αυτό που θέλουµε να πετύχουµε, είναι η
προστασία της παιδικής ηλικίας και η θεραπεία των πληγών που
αφήνει σε ένα παιδί ο χωρισµός για οποιονδήποτε λόγο από τους
γονείς του, τότε ξαφνικά, αγαπητοί συνάδελφοι, τα άρθρα και οι
διατάξεις του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου απλουστεύονται και
γίνονται ευκολότερα κατανοητές. 

Προσωπικά, λυπάµαι πολύ για το τραγικό και αδιαµφισβήτητο
γεγονός πως το εγχώριο πολιτικό σύστηµα των τελευταίων σα-
ράντα ετών απέτυχε παταγωδώς στο να διατηρήσει ζωντανό και
γόνιµο τον απαραίτητο διάλογο µέσα στην κοινωνία, τη συζήτηση
δηλαδή εκείνη που κρατά ζωντανή τη δηµοκρατία σ’ έναν τόπο,
γιατί γίνεται µε τη βάση της παραδοχής της αλήθειας, της ίδιας
αλήθειας, ώστε αυτή να είναι κοινή ανάµεσα στον Υπουργό που
προτείνει νόµους για τον πολίτη, τον νοµοθέτη που ψηφίζει νό-
µους για τον πολίτη και τον δικαστή που εφαρµόζει τους νόµους
για τον πολίτη.

Αυτός ο διάλογος στη χώρα µας, αγαπητοί συνάδελφοι, πνί-
γηκε, χάθηκε ανάµεσα στις απάτες και τις αυταπάτες. Μπλέχτηκε
στα πόδια των λαϊκιστών και ποδοπατήθηκε. Η αλήθεια στην πα-
τρίδα µας έχει σπάσει σε χίλια κοµµάτια και τα κοµµάτια αυτά,
δυστυχώς, απέκτησαν κοµµατική ταυτότητα. Έχουµε φθάσει στο
σηµείο να ακούγεται σοβαρός ο ισχυρισµός «πες µου τι ψηφίζεις
και θα σου πω τι πιστεύεις πως έγινε». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία και η αλήθεια δεν ψη-
φίζουν, δεν εκλέγονται και δεν έχουν κοµµατική ταυτότητα. Εάν
ο διάλογος ανάµεσα σε εµάς που βρισκόµαστε σ’ αυτήν εδώ την
Αίθουσα και σε όσους βρίσκονται εκτός αυτής και υφίστανται τις
συνέπειες των δικών µας πράξεων, τα αποτελέσµατα, δηλαδή,
των δικών µας αποφάσεων, ήταν πραγµατικά ειλικρινής, τότε θα
έπρεπε να ξεκινά θέτοντας επιτακτικά το ερώτηµα «για το καλό
ποιων νοµοθετούµε;». 

Εάν αυτό που µας νοιάζει σήµερα είναι τα παιδιά, τότε ένας
νόµος που προβλέπει λιγότερα παιδιά στα ιδρύµατα και στοχεύει
–δεν ξέρουµε αν θα το πετύχει- στο κανένα παιδί σε ίδρυµα, είναι
σίγουρα καλύτερος από ένα νόµο που προβλέπει την ιδιωτικο-
ποίηση των ιδρυµάτων ή το χτίσιµο νέων και περισσότερων ιδρυ-
µάτων. 

Τι σηµαίνει ίδρυµα; Τι σηµαίνει ανακλητική κατάθλιψη; Τι ση-
µαίνει προδροµική µορφή ιδρυµατισµού; Τι σηµαίνει η έκφραση
spasmus nutans; 

Σας διαβάζω από βιβλίο που διδάσκεται στα πανεπιστήµιά µας:
«Τα βασικά χαρακτηριστικά του ιδρυµατισµού είναι η απάθεια, η
έκφραση δυστυχίας, η ανορεξία, η απώλεια βάρους, η περιορι-
σµένη κινητικότητα και η σηµαντική καθυστέρηση της πνευµατι-
κής εξέλιξης. Στις περισσότερες βαριές καταστάσεις επέρχεται
ο µαρασµός. Τα παιδιά που πάσχουν από µαρασµό δεν έχουν τις

δυνατότητες να δηµιουργήσουν κοινωνικές σχέσεις». 
Αυτά γράφουν τα βιβλία µας, αυτή είναι η αλήθεια. Κάθε από-

φαση, κάθε απόφασή µας που κρατά παιδιά σε ιδρύµατα κατα-
δικάζει αυτά τα παιδιά στον κίνδυνο του µαρασµού. 

Με αυτά µέσα στο µυαλό µου η πρότασή µου προς το κόµµα,
η οποία δεν έγινε αποδεκτή, ήταν η υπερψήφιση επί της αρχής
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και η καταψήφιση των άρθρων
εκείνων στα οποία διαφωνούµε, τηρώντας έτσι την πολιτική µας
δέσµευση και επιλογή να στηρίζουµε ό,τι είναι σωστό και να κα-
ταψηφίζουµε ό,τι είναι λάθος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε την
κ. Νίκη Κεραµέως και στη συνέχεια θα ακολουθήσει ο κ. Θεοχά-
ρης.

Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ µέρες τώρα,

εβδοµάδες τώρα, πολύ στενά τον δηµόσιο διάλογο που εξελίσ-
σεται σχετικά µε το παρόν νοµοσχέδιο περί αναδοχής και υιοθε-
σίας και οφείλω να οµολογήσω ότι είναι µια εικόνα, µια έκφανση
του δηµόσιου διαλόγου που µε λυπεί πραγµατικά. 

Και εξηγούµαι. Η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων ξέρουν
για αυτό το νοµοσχέδιο µονάχα ένα πράγµα, µονάχα ένα τµήµα
ενός εκ των είκοσι οκτώ άρθρων του: το άρθρο 8 που προβλέπει
τη δυνατότητα αναδοχής παιδιού από ζευγάρια που έχουν συ-
νάψει σύµφωνο συµβίωσης και, άρα, που προβλέπει τη δυνατό-
τητα αναδοχής παιδιού από οµόφυλα ζευγάρια, µε ευθύνη βε-
βαίως και της Κυβέρνησης, που για λόγους ψηφοθηρικούς και
πόλωσης επιλέγει να επενδύει στο συγκεκριµένο αυτό άρθρο και
να εργαλειοποιεί τη συγκεκριµένη συζήτηση.

Εδώ θέλω να είµαι σαφής. Ασφαλώς το άρθρο 8 είναι ένα ση-
µαντικό άρθρο, το οποίο µάλιστα διχάζει την ελληνική κοινωνία.
Άλλοι συµφωνούν, άλλοι διαφωνούν και η άποψη του καθενός
και της καθεµιάς είναι απολύτως σεβαστές. 

Έρχοµαι, όµως, στο γιατί µε λυπεί ο δηµόσιος διάλογος που
διεξάγεται γύρω απ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Γιατί πολύ απλά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει µόνο το άρθρο 8, όσο
σηµαντικό και αν είναι αυτό το άρθρο. Με λυπεί, γιατί είναι λυ-
πηρό ο Έλληνας πολίτης που παρακολουθεί την επικαιρότητα να
µην έχει την ευκαιρία να πληροφορηθεί για το µείζον πρόβληµα
το οποίο έχουµε ως πολιτεία να αντιµετωπίσουµε αναφορικά µε
την αναδοχή και την υιοθεσία. Γιατί είναι λυπηρό να µην έχει γίνει
ευρέως γνωστό ότι στη χώρα µας υπάρχουν περίπου τρεις χιλιά-
δες παιδιά που διαβιούν σε µαιευτήρια και σε ιδρύµατα της
χώρας, τρεις χιλιάδες παιδιά που είτε είναι εγκαταλελειµµένα
είτε έχουν αποµακρυνθεί από τους φυσικούς τους γονείς µε ει-
σαγγελική εντολή λόγω κακοποίησης. Παιδιά που είναι υγιή και
που παρ’ όλα αυτά, παραµένουν σε µαιευτήρια για χρονικό διά-
στηµα που πολλές φορές υπερβαίνει τον ένα χρόνο, σε µαιευτή-
ρια ενίοτε χωρίς πρόσβαση σε φυσικό φως, χωρίς να µπορούν
να νιώσουν τη στοργή ενός γονέα. Και, βεβαίως, το προσωπικό
σ’ αυτά τα µαιευτήρια καταβάλλει υπεράνθρωπες προσπάθειες,
για να ανταποκριθεί σε ένα έργο το οποίο δεν είναι το αντικείµενο
εργασίας του. Γεγονός, όµως, είναι ότι αυτά τα υγιή παιδιά πα-
ραµένουν σε νοσοκοµεία µόνο και µόνο γιατί το καθεστώς ανα-
δοχής και υιοθεσίας στη χώρα µας είναι εξόχως προβληµατικό. 

Έχουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, το εξής παράδοξο: Από τη
µια, έχουµε τόσα εγκαταλελειµµένα παιδιά, τα οποία σε µαιευ-
τήρια και κυρίως ιδρύµατα της χώρας µπορούν να µείνουν µέχρι
επτά και οκτώ χρόνια και από την άλλη, έχουµε τόσα νεαρά ζευ-
γάρια που θέλουν απεγνωσµένα να αποκτήσουν ένα παιδί, να γί-
νουν ανάδοχοι ή θετοί γονείς και που όµως δεν τα καταφέρνουν.

Γιατί δεν τα καταφέρνουν; Γιατί, για παράδειγµα, υπάρχουν
µόνο δυο εισαγγελείς ανηλίκων σήµερα σε όλη την Αθήνα και
αυτοί οι δυο εισαγγελείς πρέπει να δώσουν την απαραίτητη έγ-
κριση, για να µεταφερθούν τα εγκαταλελειµµένα παιδιά από τα
µαιευτήρια σε ιδρύµατα και, εν συνεχεία, σε αναδόχους ή θετούς
γονείς. 

Γιατί δεν υπάρχουν οργανωµένες λίστες υποψηφίων αναδό-
χων και θετών γονέων σε εθνικό επίπεδο, προκειµένου να µην κα-
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θυστερεί η διαδικασία όταν θα έχει ήδη βρεθεί ένα παιδί προς
αναδοχή ή προς υιοθεσία. Γιατί δεν υπάρχει συντονισµός µεταξύ
των αρµόδιων φορέων. Γιατί τα ιδρύµατα και οι αρµόδιοι φορείς
είναι υποστελεχωµένοι, µε αποτέλεσµα, κυρίες και κύριοι, για να
ολοκληρωθεί µια υιοθεσία στη χώρα µας, να χρειάζεται πολλές
φορές σήµερα πέντε, έξι, ακόµη και επτά χρόνια.

Κυρίες και κύριοι, οι µελέτες έχουν δείξει ότι τα παιδιά τα
οποία έχουν µείνει σε µαιευτήρια και ιδρύµατα για παρατεταµένα
χρονικά διαστήµατα αντιµετωπίζουν πολύ συχνά σοβαρά προ-
βλήµατα, προβλήµατα στη σωµατική τους ανάπτυξη, προβλή-
µατα στην πνευµατική τους ανάπτυξη, προβλήµατα στη νευ-
ρολογική ανάπτυξη και στη συναισθηµατική ανάπτυξη. 

Και επειδή, κυρίες και κύριοι, τα λόγια είναι φτωχά µπροστά
στις πραγµατικές εικόνες, σας προτρέπω να επισκεφτείτε ένα τέ-
τοιο νοσοκοµείο, όπως το Νοσοκοµείο Παίδων, στο οποίο διαβι-
ούν τέτοια παιδιά και να δείτε ιδίοις όµµασι πραγµατικά την άδικη
ζωή που επιφυλάσσει η πολιτεία µας στα παιδιά αυτά.

Έρχεται, λοιπόν, προς ψήφιση το νοµοσχέδιο αυτό, το οποίο
παρά τα κάποια τρωτά σηµεία του, κινείται στη σωστή κατεύ-
θυνση. Βλέπετε, κυρία Υπουργέ, δεν έχω τον παραµικρό ενδοι-
ασµό να αναγνωρίσω τη σωστή κατεύθυνση και τις θετικές
επιπτώσεις που θα έχει το παρόν νοµοσχέδιο στα τρεις χιλιάδες
αυτά εγκαταλειµµένα παιδιά, αλλά και στους υποψήφιους θετούς
και αναδόχους γονείς. Το πιστεύω πραγµατικά.

Θα περίµενε, όµως, κάποιος ότι κι εσείς θα είχατε την πολιτική
ωριµότητα και το πολιτικό σθένος να αναγνωρίσετε ότι στο νο-
µοσχέδιο αυτό ενσωµατώνετε σχεδόν στο σύνολο τις προτάσεις
που είχε κάνει η Νέα Δηµοκρατία πριν από δύο χρόνια, τον Ιούλιο
του 2016, προτάσεις συγκεκριµένες που είχε θέσει στον δηµόσιο
διάλογο.

Προτάσεις της Νέας Δηµοκρατίας όπως η λειτουργία ενός
Εθνικού Μητρώου Ανηλίκων, στο οποίο θα καταγράφονται υπο-
χρεωτικά όλα τα παιδιά που διαβιούν σε µονάδες παιδικής προ-
στασίας.

Προτάσεις όπως η λειτουργία ενός Εθνικού Μητρώου Εγκε-
κριµένων Αναδόχων και Θετών Υποψηφίων Γονέων, για να προ-
χωρήσει πιο γρήγορα η διαδικασία όταν θα έχει βρεθεί ένα παιδί
προς αναδοχή ή υιοθεσία.

Προτάσεις όπως η θεσµοθέτηση ενός συνολικού χρονικού
πλαισίου, µέσα στο οποίο να ολοκληρώνεται η διαδικασία της
αναδοχής ή υιοθεσίας.

Προτάσεις όπως η σύσταση ενός πανελλαδικού συντονιστικού
οργάνου, το οποίο θα είναι αρµόδιο για τη διευκόλυνση της συ-
νεργασίας των εµπλεκόµενων φορέων και υπηρεσιών επί θεµά-
των υιοθεσιών και αναδοχών.

Περιµέναµε, κυρία Υπουργέ, να αναγνωρίσετε ότι ενσωµατώ-
νετε σχεδόν στο σύνολό τους τις προτάσεις αυτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, όπως κι εµείς σήµερα αναγνωρίζουµε ότι το νοµο-
σχέδιο αυτό κινείται στη σωστή κατεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν θέµατα που είναι
πέρα και πάνω από κόµµατα, πέρα και πάνω από πολιτικούς τυ-
χοδιωκτισµούς και ψηφοθηρικές τακτικές και ο δηµόσιος διάλο-
γος, όπως και η συζήτηση στο εθνικό Κοινοβούλιο, θα έπρεπε να
αφορά τη µεγάλη αυτή εικόνα, θα έπρεπε να αφορά πρωτίστως
τα παιδιά τα οποία αυτά δεν έχουν ίσες ευκαιρίες στη ζωή και
που αγωνίζονται και ευελπιστούν να γνωρίσουν µια µέρα γονείς
που θα τα περιβάλλουν µε φροντίδα και µε αγάπη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παιδιά αυτά θα πρέπει και
θα έπρεπε να είναι η πολιτική µας προτεραιότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, είναι δύο συ-
νάδελφοι, ο κ. Θεοχάρης και ο κ. Χαρακόπουλος που θα µιλή-
σουν, µετά, όπως είπα, ο κ. Θεοχαρόπουλος. Τώρα, κύριε Θεο-
χαρόπουλε, σας ερωτώ -µόνο εάν συµφωνήσετε-, επειδή θέλει
να µιλήσει για τρία λεπτά ο κ. Ξανθός για την τροπολογία, µήπως
θέλετε να τον ακούσετε, γιατί νοµίζω ότι παρόµοια παρατήρηση
θα κάνετε, γιατί παρόµοια περίπτωση είναι και αυτή η τροπολο-
γία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Την ξέρετε καλά εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, τον λόγο

έχει ο κ. Θεοχάρης, ο κ. Χαρακόπουλος, µετά ο κ. Ξανθός για
τρία λεπτά και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης.

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για

πράγµατα αυτονόητα. Το 2005 ο Αµερικανός συγγραφέας Ντέι-
βιντ Φόστερ Γουάλας µίλησε στην τελετή αποφοίτηση των φοι-
τητών του Kenyon College. Η συγκινητική οµιλία του για τη δυ-
σκολία της ενσυναίσθησης, τη σηµασία της ισορροπίας στη ζωή,
αλλά και τη µελαγχολία και τη µοναξιά του ενήλικου βίου είχε
τίτλο «Αυτό είναι το νερό».

Ξεκινούσε µε µια διασκεδαστική όσο και διδακτική παραβολή:
Δυο νεαρά ψάρια κολυµπούν και συναντούν ένα µεγαλύτερο
ψάρι που κολυµπούσε από την αντίθετη κατεύθυνση. Το µεγάλο
ψάρι τα χαιρετάει και τους λέει: «Καληµέρα παιδιά. Πώς είναι το
νερό;». Τα δύο ψάρια συνεχίζουν να κολυµπούν και µετά από
λίγο το ένα γυρίζει και λέει στο άλλο: «Τι στο καλό είναι το νερό;». 

Οι αυτονόητες αλήθειες είναι οι πιο δύσκολες να δούµε. Αν
επιλέξουµε να κλείσουµε τα µάτια µας σε αυτές, δεν φεύγουν
επειδή τα κλείσαµε. Ίσα-ίσα, έτσι ίσως να είναι πιο εύκολο να τις
δούµε. Με κλειστά τα µάτια.

Η Διεθνής Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Παιδιού αναφέρει:
«Όταν οι µεγάλοι παίρνουν αποφάσεις που αφορούν τα παιδιά
πρέπει να υπολογίζουν πριν από όλα το συµφέρον των παιδιών.
Η πολιτεία πρέπει να προστατεύει και να φροντίζει τα παιδιά, αν
οι γονείς τους δεν µπορούν να το κάνουν». 

Συζητάµε σήµερα, λοιπόν, για τα παιδιά και για το καλό τους,
όχι για τους γονείς. Συζητάµε για παιδιά που η πολιτεία τα προ-
στατεύει από τους ίδιους τους γονείς τους, αφαιρώντας από
τους τελευταίους την επιµέλεια. Συζητάµε στην πραγµατικότητα
ένα νοµοσχέδιο διοικητικής φύσεως, που τακτοποιεί ένα άναρχο
τοπίο πολλών δεκαετιών. 

Με την ευκαιρία -είναι εδώ η Υπουργός-, να κάνω µια παρέκ-
βαση για να προτείνω και κάτι: Κυρία Υπουργέ, ενεργοποιήστε
µηχανισµό δικαστικής διαµεσολάβησης για την υιοθεσία από
εξειδικευµένους στο Οικογενειακό Δίκαιο δικαστές. Πρέπει να
σταµατήσει αυτή η ταλαιπωρία και η καθυστέρηση τόσων συµ-
πολιτών µας που θέλουν να υιοθετήσουν. Ακόµα, αυξήστε τον
αριθµό των εισαγγελέων ανηλίκων. Μίλησε για τα προβλήµατά
τους προηγουµένως η συνάδελφος η κ. Κεραµέως. Πνίγονται µε
τραγικές συνέπειες.

Επιστρέφω στο νοµοσχέδιο, που θέτει αυστηρούς κανόνες
σχετικά µε τις οικογένειες που είναι ικανές να δέχονται ένα παιδί
στους κόλπους τους, καταπολεµώντας κυκλώµατα που λυµαί-
νονται αυτούς τους χώρους, εκµεταλλευόµενα συναισθήµατα και
ανθρώπινες ανάγκες. Συζητάµε, όµως αυτό; Όχι. Για την ακρί-
βεια δεν συζητάµε. Κραυγάζουµε και προκαλούµε σύγχυση. Οι
µεν µε µισαλλοδοξία. Προσπαθούσα να παρακολουθήσω προ-
ηγουµένως τον κ. Κατσίκη και δεν τα κατάφερα. Οι δε λύνοντας
τα προβλήµατα στάγδην, για να κρατούν πολιτικούς όµηρους
τους πολίτες. Και αυτήν τη στιγµή είναι συµπολίτες µας όµηροι
του ΣΥΡΙΖΑ, που δεν λύνει τα προβλήµατα µε τη µια, αλλά λίγο-
λίγο για να τους κρατάει.

Εξηγήσαµε πως η διαδικασία της υιοθεσίας και της αναδοχής
είναι δύο διαδικασίες που πρακτικά αλλά και ουσιαστικά είναι αν-
τίθετες µεταξύ τους; Πως η υιοθεσία είναι µια διαδικασία που
δίνει λύση σε δύο γονείς που δεν µπορούν να κάνουν παιδί, ενώ
η διαδικασία της αναδοχής είναι µια διαδικασία προστασίας του
ίδιου του παιδιού; Και πως όλη αυτή η διαδικασία της αναδοχής
πραγµατοποιείται µέσω ενός επιστηµονικού συµβουλίου, το
οποίο και αποφασίζει στο τέλος αν ένα ζευγάρι, είτε οµόφυλο
είτε όχι, είναι ικανό και πληροί όλες εκείνες τις προϋποθέσεις
που απαιτούνται, για να ολοκληρωθεί η αναδοχή για κάθε συγ-
κεκριµένο παιδί; 

Σήµερα, χωρίς να υπάρχουν επίσηµα στοιχεία, υπολογίζεται
ότι πάνω από δύο χιλιάδες παιδιά φιλοξενούνται σε ιδρύµατα,
κρατικά, δηµόσια ή ιδιωτικά. Ανά έτος δίνονται για υιοθεσία λίγο
πάνω από διακόσια παιδιά, σύµφωνα µε στοιχεία της Στατιστικής
Υπηρεσίας και ακόµα λιγότερα για αναδοχή. Στην πραγµατικό-
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τητα και µε το νοµοσχέδιο αυτό, οι πιθανότητες να δοθεί ένα
παιδί για αναδοχή σε οµόφυλο ζευγάρι είναι ελάχιστες. Εξάλλου,
δεν είναι καν αυτό το ζητούµενο. Το ζητούµενο είναι να βρίσκει
κάθε παιδί την αγάπη που αξίζει σε µια κατάλληλη οικογένεια.

Ισχυρίζονται κάποιοι: «Μα, δεν είναι έτοιµη η ελληνική κοινω-
νία». Μα, ήταν έτοιµη πριν από τριάντα χρόνια, όταν ξεκινούσε η
διαδικασία αποϊδρυµατισµού του Ασύλου της Λέρου, τότε που
όλοι µιλούσαν για επικίνδυνους τρελούς που θα τους αφήσουµε
ελεύθερους;

Και από πότε τα ανθρώπινα δικαιώµατα ενός παιδιού ζυγίζον-
ται µε την ετοιµότητα της κοινωνίας; 

Ας το δούµε όµως και µε αυτούς τους όρους. Ας το δούµε και
µε τους όρους του φόβου και των φόβων της κοινωνίας. Η έρευ-
να της ακαδηµαϊκής βιβλιογραφίας στην επιστήµη της ψυχολο-
γίας δείχνει ότι ο σεξουαλικός προσανατολισµός των γονιών δεν
επηρεάζει αρνητικά το παιδί σε µια σειρά κρίσιµων δεικτών για
την ανάπτυξή του, όπως η κοινωνική προσαρµογή, το άγχος, η
αυτοεκτίµηση, η κατάθλιψη, τα προβλήµατα συµπεριφοράς. Δεν
είναι τα οµόφυλα ζευγάρια από τη φύση τους ακατάλληλα να µε-
γαλώσουν ένα παιδί ή να το φροντίσουν. 

Δεν αρκεί, βέβαια, µόνη της η νοµοθετική ρύθµιση. Απαιτείται
ενίσχυση των δοµών του κοινωνικού κράτους και των εξειδικευ-
µένων υπηρεσιών ψυχοκοινωνικής παρέµβασης για την πλήρη
ενσωµάτωση των παιδιών, που µπορεί να δεχτούν οποιαδήποτε
διάκριση. Διότι πρέπει τα παιδιά αυτά -και οφείλουµε- να τα προ-
στατεύουµε και από τον στιγµατισµό και από το µπούλινγκ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε στην εποχή όπου, δυστυ-
χώς, λείπει η νηφαλιότητα στη δηµόσια συζήτηση όσον αφορά
σπουδαία κοινωνικά ζητήµατα και γι’ αυτό έχει µεγάλες ευθύνες
σύσσωµο το πολιτικό σύστηµα. 

Σε µια εποχή όπου τα κοινωνικά δικαιώµατα δέχονται βάναυση
καταπάτηση οφείλουµε όλοι όσοι πιστεύουµε στο µεγαλείο της
ανθρώπινης αξιοπρέπειας να ακούσουµε τουλάχιστον τους ειδι-
κούς της επιστήµης οι οποίοι διδάσκουν ότι οι οµόφυλοι άνθρω-
ποι είναι το ίδιο κατάλληλοι και ικανοί ως γονείς όσο και οι
ετεροφυλόφιλοι. Στο κάτω κάτω η συντριπτική πλειοψηφία αυτών
των παιδιών έχει αφαιρεθεί η επιµέλεια από ετεροφυλόφιλους
γονείς.

Κλείνοντας, θα πω µια ιστορία που µου διηγήθηκε ο Πρόεδρος
του Κέντρου Βρεφών «Μητέρα». Είναι η ιστορία ενός παιδιού µε
µπερδεµένη σεξουαλική ταυτότητα που ούτε ίδρυµα ήθελε να
µπλέξει, αλλά ούτε οικογένεια βρέθηκε για να το αποδεχθεί.
Ζούσε, λοιπόν, στους δρόµους και έπεσε αντικείµενο εκµετάλ-
λευσης από γνωστά κυκλώµατα. Αν το παιδί αυτό είχε δοθεί έστω
για αναδοχή, θα είχε µεγαλώσει σε ένα καλύτερο περιβάλλον,
θα είχε µορφωθεί, θα είχε µια άλλη διαδροµή στη ζωή του. 

Τα παιδιά χρειάζονται µια οικογένεια για να τα προστατεύει
και να τα αγαπά. Αυτή η µεγάλη αλήθεια, που την ξέρει κάθε γο-
νιός αλλά και κάθε ενήλικας που θέλει αλλά δεν µπορεί να τεκνο-
ποιήσει, πρέπει να φωτίσει τον δρόµο της ψήφου µας. Αυτή µε
οδηγεί να ψηφίσω θετικά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ, της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μάξιµος Χαρακόπουλος.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία δεν αποτε-

λείται από χρυσόψαρα. Αντιλαµβάνεται ότι το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο, που έρχεται µε καθυστερήσεις, µε ελλείψεις και στρε-
βλώσεις, στοχεύει πρωτίστως στον αποπροσανατολισµό της κοι-
νής γνώµης από τη ζοφερή οικονοµική πραγµατικότητα. 

Ενώ καλούµαστε να βρούµε λύσεις σε ένα µείζονος σηµασίας
ζήτηµα, όπως είναι αυτό των παιδιών που βρίσκονται σε ιδρύ-
µατα και αναζητούν την οικογενειακή στοργή, η Κυβέρνηση το
χρησιµοποιεί για αλλότριους σκοπούς, και ας φωνασκεί για το
αντίθετο. 

Διότι πράγµατι το συγκεκριµένο πρόβληµα επιδεινώνεται χρό-
νο µε τον χρόνο. Η οικονοµική κρίση που κάνει πολλές οικογέ-
νειες να µην µπορούν να αντεπεξέλθουν στα βάρη που συνεπά-

γεται η ανατροφή των παιδιών, αλλά και οι µεταναστευτικές ροές
που φέρνουν στις ακτές µας πολλά ασυνόδευτα παιδιά συνι-
στούν λόγους για την όξυνση του φαινοµένου. 

Την ίδια ώρα, όµως, έχουµε και την επιθυµία πολλών ζευγα-
ριών να υιοθετήσουν παιδιά. Δυστυχώς, οι υιοθεσίες ακολουθούν
σταθερά πτωτική πορεία. Λιµνάζουν τα αιτήµατα σε µια ατέρ-
µονη γραφειοκρατική διαδικασία. Οι υποψήφιοι γονείς περνούν
µια ψυχοφθόρα περιπέτεια, απογοητεύονται και έτσι συνήθως
εγκαταλείπουν την προσπάθεια. Το περιβάλλον αυτό αποθαρρύ-
νει εύλογα και άλλα ζευγάρια που θα επιθυµούσαν να υιοθετή-
σουν παιδιά ή τα κατευθύνει σε παράνοµες οδούς για την επί-
τευξη του ονείρου τους. Αρκεί να ανατρέξει κανείς στο αστυνο-
µικό δελτίο όπου θα συναντήσει περιστατικά εµπορίας βρεφών,
κυρίως, από χώρες της Βαλκανικής 

Ως εκ τούτου, πρωταρχικός στόχος µιας κυβέρνησης που θα
έθετε ως λογική προτεραιότητα τη στήριξη της οικογένειας θα
ήταν η απλοποίηση των διαδικασιών για την υιοθεσία, χωρίς εκ-
πτώσεις, εννοείται, στις προϋποθέσεις για την έγκριση γονέων.
Αυτό ήταν κάτι που ζήτησε η Νέα Δηµοκρατία εξαρχής µε την
κατάθεση ολοκληρωµένης πρότασης, αναδεικνύοντας την αξία
της καθιέρωσης αποκλειστικής προθεσµίας για την ολοκλήρωση
του δικαστικού σκέλους της υιοθεσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο, αν και κι-
νείται προς τη σωστή κατεύθυνση, παρουσιάζει και άλλα κενά.
Εγείρονται ζητήµατα σε σχέση µε την απουσία ενίσχυσης των
υπαρχουσών δοµών φιλοξενίας για τα παιδιά µε την πρόσληψη
επιπλέον εξειδικευµένου προσωπικού, αλλά και µε τον τρόπο επι-
λογής των ζευγαριών που θα γίνουν ανάδοχοι και πρωτίστως µε
τη διαδικασία παρακολούθησης της συµπεριφοράς τους.

Προσοχή πρέπει να δοθεί και σε ό,τι αφορά την επαγγελµατική
αναδοχή, η οποία έρχεται να δώσει λύσεις σε δύσκολες περιπτώ-
σεις παιδιών που θα παρέµεναν στα ιδρύµατα, αλλά θα µπο-
ρούσε να οδηγήσει σε φαινόµενα εκµετάλλευσης.

Έρχοµαι τώρα στο περιβόητο άρθρο 8. Όταν διαβεβαιώνατε
ότι το σύµφωνο συµβίωσης δεν σκόπευε στη δυνατότητα τεκνο-
θεσίας σε οµόφυλα ζευγάρια, προφανώς παραπλανούσατε τη
Βουλή και τον ελληνικό λαό, γιατί εκείνο ήταν το πρώτο βήµα για
να µπορούν οµόφυλα ζευγάρια να γίνουν ανάδοχοι. Και ας δή-
λωνε ο τότε αρµόδιος Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Παρασκευόπου-
λος ότι η «Κυβέρνηση σχεδιάζει νόµους τίµια, αν ήθελε την
τεκνοθεσία ή την υιοθεσία, θα το έκανε ρητά, είναι ένα θέµα που
ενδιαφέρει την κοινωνία και η Κυβέρνηση δεν θα το περνούσε
αορίστως ή κρυµµένο σε µια διάταξη ενός νοµοσχεδίου».

Καταθέτω το σχετικό απόσπασµα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται ασφαλώς για µια απόφαση που συλλαµβάνει εξαπί-
νης την κοινωνία, δεν έχει συζητηθεί επαρκώς και συναντά τερά-
στιες και -θα έλεγα- εύλογες αντιδράσεις. Τούτο δεν οφείλεται,
βεβαίως, σε µια εγγενή συντηρητική στάση των Ελλήνων, όπως
υποστηρίζουν οι αυτοχαρακτηριζόµενοι προοδευτικοί. Διότι δεν
σηµαίνει πως κάθε µέτρο που αντίκειται σε θεµελιώδεις αρχές
που έχει θεσπίσει µια κοινωνία, όπως αυτή της οικογένειας, αυ-
τόµατα πρέπει να βαφτίζεται και ως προοδευτικό και ως εκ τού-
του και θετικό.

Φοβούµαι ότι πίσω από αυτή τη λογική υποκρύπτεται σαφώς
µια αντιδηµοκρατική διάθεση, όταν µειονότητες προσπαθούν να
επιβάλουν τα πιστεύω τους στις πλειονότητες. 

Ο θεσµός της οικογένειας και η ανατροφή των παιδιών στηρί-
ζεται στη σχέση του πατέρα και της µητέρας και ο καθένας από
τους δύο συµβάλλει, κατά τη φύση του, στη σωστή διαπαιδαγώ-
γηση των παιδιών.

Σήµερα ερχόµαστε αυτήν την αυταπόδεικτη αλήθεια να την
αµφισβητήσουµε, µε τη γνώµη κάποιων ψυχολόγων και την επί-
κληση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, παρά το γεγονός ότι η
γνώµη κάποιων ψυχολόγων δεν συνιστά επιστηµονικό θέσφατο,
καθολικά αποδεκτό από την παγκόσµια ακαδηµαϊκή κοινότητα.

Νοµίζω ότι η επίκληση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων γίνεται
µονόπλευρα προς τους ανθρώπους που θα ήθελαν να γίνουν
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ανάδοχοι ενός παιδιού. Ωστόσο, δικαιώµατα έχει και το ίδιο το
παιδί, τα οποία, όπως φαίνεται, δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν, διότι
εξαναγκάζεται να συµβιώσει µε µια κατάσταση, η οποία ασφα-
λώς είναι δικαίωµα του κάθε ενήλικα να τη βιώνει, αλλά του ιδίου
του παιδιού θα του δηµιουργήσει το λιγότερο σύγχυση. Γι’ αυτό
και καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει, έστω την ύστατη ώρα,
τη σχετική ρύθµιση.

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τονίσω ότι η
προστασία του παιδιού, αλλά και εν γένει της οικογένειας, πρέπει
να αναχθεί σε βασική προτεραιότητα για την πολιτεία. Ο τρόπος
που διαχειριζόµαστε το πρόβληµα µε τα παιδιά που ζητούν την
οικογενειακή θαλπωρή και αγάπη µας χαρακτηρίζει και ως πολι-
τισµό.

Πέρα από τις όποιες µικροπολιτικές, κοµµατικές ή άλλες επι-
διώξεις, είµαστε υπεύθυνοι απέναντι σε ευαίσθητες ανθρώπινες
ψυχές και η σκέψη αυτή θα πρέπει να διέπει τις πράξεις, αλλά
και τις αποφάσεις µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία-τέσσερα λεπτά από την θέση σας για να πα-
ρουσιάσετε την τροπολογία σας. 

Μετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ο κ. Θεοχαρόπουλος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να παρουσιάσω µια τροπολογία
του Υπουργείου µε γενικό αριθµό 1569 και ειδικό 109, η οποία
αφορά ρυθµίσεις εκκρεµοτήτων που υπάρχουν στην καθηµερι-
νότητα του συστήµατος υγείας -µικροεκκρεµοτήτων θα έλεγα-
που έχουν, όµως, έναν επείγοντα χαρακτήρα, διότι δηµιουργούν
πολλές δυσκολίες.

Το πρώτο σηµείο είναι στην περίπτωση που επιδικάζονται απο-
ζηµιώσεις από τα δικαστήρια στα νοσοκοµεία µετά από προσφυ-
γές γιατρών ή λοιπών εργαζοµένων, µετά από δικαστικές απο-
φάσεις για δεδουλευµένα, τα οποία δεν έχουν καταβληθεί, κ.λπ.,
αυτή η αποζηµίωση, η διαδικασία της εκκαθάρισης να γίνεται
από τα νοσοκοµεία και όχι από τις υπηρεσίες του Υπουργείου,
όπως γινόταν στο παρελθόν µε αποτέλεσµα να χρονοτριβούν
πάρα πολύ, να καθυστερεί η πληρωµή και να υπάρχουν και τόκοι
υπερηµερίας που επιβαρύνουν το δηµόσιο.

Το δεύτερο σηµείο είναι η απαλλαγή των νοσοκοµείων από
πρόστιµα και προσαυξήσεις προς τον ΕΔΣΝΑ, Σύνδεσµος Δια-
χείρισης Αποβλήτων στην Αττική, για την διαχείριση των αποβλή-
των των νοσοκοµείων για οφειλές που έχουν αποπληρωθεί, αλλά
για λίγες µέρες υπήρξαν προσαυξήσεις και πρόστιµα. Θεωρούµε
λογικό αυτό να µην επιβάλλεται από την στιγµή που έχουν απο-
πληρωθεί πλήρως να διαγραφούν αυτές οι απαιτήσεις για να δι-
ευκολυνθεί και η διαχείριση των νοσοκοµείων.

Το τρίτο σηµείο είναι ο οικονοµικός απολογισµός των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου και των εποπτευόµενων φορέων
από το Υπουργείο που οφείλουν να υποβάλλουν στο Ελεγκτικό
Συνέδριο µε βάση έναν νόµο, τον ν.4129/2013, εντός διµήνου
από το κλείσιµο του προηγούµενου οικονοµικού έτους. Ρυθµί-
ζουµε αυτό να αφορά τον απολογισµό των χρηµατοδοτήσεων
και των πληρωµών και όχι τον απολογισµό της συνολικής οικο-
νοµικής διαχείρισης, ο οποίος µπορεί να γίνεται σε διάστηµα
ενός εξαµήνου, γιατί είναι πρακτικά αδύνατον να συµβεί αυτό
µέσα σε δύο µήνες.

Το τέταρτο αφορά την µισθοδοσία. Υπήρξε ένα νοµοθετικό
κενό στη µισθοδοσία των ειδικευοµένων στη ιατροδικαστική και
τοξικολογία, όπου για διάφορους γραφειοκρατικούς λόγους
είχαν µείνει για πολλούς µήνες απλήρωτοι. Είναι λίγοι αυτοί οι
συνάδελφοι στο σύστηµα υγείας. Διευθετείται αυτό και πληρώ-
νονται πλέον από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας και
όχι του Υπουργείου Παιδείας, γιατί αυτοί υπηρετούν σε εργα-
στήρια του πανεπιστηµίου του ΕΚΠΑ και του ΑΠΘ.

Υπάρχει, επίσης, µια ρύθµιση που αποσαφηνίζει την διαδικασία
έκδοσης διαπιστωτικών πράξεων κατάταξης των πρώην γιατρών
του ΙΚΑ-ΕΟΠΥΥ σε θέσεις γιατρών-οδοντιάτρων ΕΣΥ. Είναι η θη-
τεία των αιρετών µελών των υπηρεσιακών συµβουλίων στα

ΝΠΔΔ του Υπουργείου που παρατείνεται και λήγει στις 31-12-
2018 και εναρµονίζεται µε το πλαίσιο που αφορά όλο τον υπό-
λοιπο δηµόσιο τοµέα.

Αποσαφηνίζεται η διαδικασία τοποθέτησης έµµισθων ειδικευό-
µενων ακτινοφυσικών. Παλαιότερα οι ακτινοφυσικοί έκαναν ένα
χρόνο ειδικότητα άµισθοι. Τώρα προβλέψαµε να έχουν τρία χρό-
νια διάρκεια στην ειδικότητα και να είναι έµµισθοι. Διευκρινί-
ζουµε, λοιπόν την διαδικασία µε βάση τον ν.4486/2017 και τις
προϋποθέσεις για να δώσουµε άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος. 

Και τελευταίο, κάνουµε µία επαναδιατύπωση στον ν.4532/2018
που µας δίνει τη δυνατότητα να παρατείνουµε τη θητεία σε πε-
ρίπου πεντακόσιους επικουρικούς γιατρούς, οι οποίοι χρηµατο-
δοτούνταν µέσω ενός ειδικού προγράµµατος του ΕΣΠΑ. Τους
δώσαµε τη δυνατότητα διασφαλίζοντας ένα επιπλέον κονδύλιο
από το Υπουργείο Οικονοµίας, µέσα από συγχρηµατοδοτούµενα
προγράµµατα, να παρατείνεται η θητεία τους µέχρι 31-1-2019. 

Αυτές είναι οι ρυθµίσεις και σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος. 
Κύριε Θεοχαρόπουλε, θα έχετε και µία ανοχή αν θέλετε να κά-

νετε παρατήρηση επί της τροπολογίας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς -το είπαµε και πριν από λίγο- αυτή

η διαδικασία της τροπολογίας, η οποία περιλαµβάνει πολλά
άρθρα, πολλές παραγράφους, αντί αυτά να έρθουν ως άρθρα
σε ένα νοµοσχέδιο έτσι ώστε να µπορούµε να τοποθετηθούµε
θετικά και αρνητικά σε κάποια, καταλαβαίνετε ότι δεν είναι ορθή
νοµοθετική πρακτική και δεν µπορούµε να λειτουργήσουµε όπως
θα έπρεπε. Για παράδειγµα η συγκεκριµένη ρύθµιση, την οποία
φέρνετε αν ήταν ξεχωριστά από τις παραγράφους 3 έως 8 θα τις
ψηφίζαµε. Την παράγραφο 1 και τη 2 δεν θα την ψηφίζαµε. Αυτήν
τη στιγµή µας φέρνετε σε µία λογική. Συνεπώς, θα ψηφίσουµε
«παρών» στη συγκεκριµένη τροπολογία λόγω του ότι στην πρώτη
παράγραφο ουσιαστικά φορτώνονται οι προϋπολογισµοί των νο-
σοκοµείων σε ένα υπαρκτό πρόβληµα, το οποίο βλέπουµε µπρο-
στά µας. Στη δε παράγραφο 2 δεν αποσαφηνίζετε πρώτον, ποια
νοσοκοµεία αφορά, πώς θα επιφορτιστεί το κόστος των ήδη επι-
βληθέντων προστίµων και κυριότερα λέτε στην αιτιολογική έκ-
θεση ότι κρίνεται αναγκαία για τη διασφάλιση της εύρυθµης
λειτουργίας νοσοκοµείων, λαµβανοµένης υπ’ όψιν της δυσχε-
ρούς δηµοσιονοµικής κατάστασης σε συνδυασµό µε τη στέρηση
της χρηµατοδότησης των νοσοκοµείων από τους φορείς κοινω-
νικής ασφάλισης. 

Ενώ δηλαδή στον προϋπολογισµό µιλάτε για πλεονάσµατα νο-
σοκοµείων, ενώ έχετε αυξήσει την ασφαλιστική εισφορά των
ασφαλισµένων υπέρ υγείας και κατά συνέπεια υπέρ των εσόδων
του ΕΟΠΥΥ που προορίζονται για την αποπληρωµή των νοσοκο-
µείων, τώρα κάνετε λόγο για δυσχερή οικονοµική κατάσταση. Δι-
γλωσσία! Και αφού υπάρχει οικονοµική δυσχέρεια, γιατί µε την
παράγραφο 1 κάνετε ακριβώς το αντίθετο; 

Αυτά είναι ερωτήµατα που καταλαβαίνω ότι δεν µπορούν να
συζητηθούν σε ένα τόσο κρίσιµο νοµοσχέδιο, όπως αυτό που συ-
ζητάµε σήµερα της αναδοχής. Σας λέω όµως ότι είναι καλό να
µπορούµε να τα συζητάµε σε νοµοσχέδια στα οποία θα υπάρ-
χουν και τα ξεχωριστά άρθρα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα παιδιά έχουν µόνο µία ευκαι-
ρία να µεγαλώσουν σε συνθήκες ασφάλειας και αυτή η ευκαιρία
είναι που θα καθορίσει τη σωµατική και ψυχική τους υγεία ως
ενήλικες. Θα έπρεπε, λοιπόν, σήµερα µε την υπευθυνότητα και
τη σοβαρότητα που απαιτεί η προστασία των δικαιωµάτων του
παιδιού να εστιάσουµε τη συζήτησή µας στους κρίσιµους θε-
σµούς της αναδοχής και της υιοθεσίας τους οποίους και αναφέ-
ρει το νοµοσχέδιο, αλλά και στο πώς αυτοί εντάσσονται σε ένα
συνολικό σχέδιο δράσης για την παιδική προστασία, σε ένα σχέ-
διο που θα εξελίσσεται σε πολλαπλά επίπεδα, από την πρόληψη,
την ευαισθητοποίηση και την εκπαίδευση έως τη λειτουργία των
θεσµών και των δοµών παιδικής προστασίας και που θα προτάσ-
σει αποκλειστικά το συµφέρον του παιδιού κι όχι να µονοπωλεί
τη συζήτησή µας το ζήτηµα της επέκτασης της αναδοχής σε
όσους έχουν υπογράψει σύµφωνο συµβίωσης ετερόφυλα και
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οµόφυλα ζευγάρια. Το µονοπώλησε γιατί από την αρχή Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ και του συγκυβερνώντος κόµµατος των ΑΝΕΛ
αρνήθηκαν αυτήν την αλλαγή. 

Κυριαρχεί στον δηµόσιο διάλογο για άλλη µια φορά µε τα γνω-
στά στερεότυπα, µια επιχειρηµατολογία που στο βάθος της κρύ-
βει συντηρητικά αντανακλαστικά για θέµατα που έχουν αντι-
δηµοφιλή χαρακτήρα και ανήκουν στο δύσκολο πεδίο των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι, όµως, ανεπίτρεπτο σε µια χώρα
που θέλει να συγκαταλέγεται στα σύγχρονα ευρωπαϊκά κράτη,
αντί να επιταχύνονται τα βήµατα για την κατάργηση των διακρί-
σεων και την υπεράσπιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων να µπαί-
νουν τρικλοποδιές. Και η ανάγκη προοδευτικών αλλαγών, όπως
αυτή, και τοµών, ιδίως στο πεδίο του Οικογενειακού Δικαίου να
παρακωλύεται από φοβικές ενστάσεις και αντιλήψεις. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η πρόβλεψη για επέκταση
της αναδοχής σε όσους έχουν υπογράψει σύµφωνο συµβίωσης,
είτε αυτά είναι ετερόφυλα είτε οµόφυλα ζευγάρια. Μια αυτο-
νόητη προοδευτική αλλαγή. 

Το δικαίωµα στην αναδοχή από ζευγάρια χωρίς διάκριση
φύλου είναι νοµικό επακόλουθο του συµφώνου συµβίωσης που
αποτελεί νόµο του κράτους και που το ψηφίσαµε σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα. Δεν υπάρχει καµµία διάκριση για το σύµφωνο συµ-
βίωσης, δεν θα υπάρχει ούτε εδώ. Είναι αδιανόητο το δικαίωµα
στην ίση προστασία του νόµου, όπως προβλέπει και η οικουµε-
νική διακήρυξη των δικαιωµάτων του ανθρώπου, αυτό το δι-
καίωµα να διαφυλάσσεται κατ’ επιλογήν. 

Η ρύθµιση για τις προϋποθέσεις αναδοχής δεν µπορεί να εµ-
περιέχει οποιαδήποτε διάκριση. Οποιαδήποτε διαφοροποίηση
για τα οµόφυλα ζευγάρια θα κατέπιπτε –και σωστά θα κατέπιπτε-
στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, που βα-
σίζεται στην αρχή της απαγόρευσης των διακρίσεων. 

Αυτό οφείλουµε να κάνουµε κι εµείς εδώ, αγαπητοί συνάδελ-
φοι. Και η κατεύθυνσή µας πρέπει να είναι η προστασία των δι-
καιωµάτων, ο σεβασµός της ευρωπαϊκής σύµβασης δικαιωµάτων
του ανθρώπου και της νοµολογίας. Ας σταµατήσουµε, επιτέλους,
να τρέχουµε πίσω από τις εξελίξεις. Η χώρα µας εξακολουθεί και
σήµερα να συγκαταλέγεται στην πρώτη πεντάδα, από πλευράς
αριθµού, καταδικαστικών αποφάσεων. Ας διεκδικήσουµε άλλες
πρωτιές. 

Εν τέλει, από πού κι ως πού ο σεξουαλικός προσανατολισµός
επηρεάζει τη γονεϊκή αποτελεσµατικότητα και την υγιή ψυχοσω-
µατική ανάπτυξη των παιδιών; Αν θέλουµε µια ειλικρινή απάν-
τηση, µακριά από υποκειµενικές αντιλήψεις, αρκεί να ανατρέ-
ξουµε σε όσα λένε οι ειδικοί. 

Πρόσφατη δηµόσια παρέµβαση ακαδηµαϊκών ψυχολόγων από
την Ελλάδα και το εξωτερικό καταλήγει στο συµπέρασµα ότι οι
πιο σηµαντικοί παράγοντες που επηρεάζουν την υγιή προσαρ-
µογή των παιδιών είναι η ποιότητα των σχέσεων γονέα-παιδιού
και των σχέσεων µεταξύ των σηµαντικών ενηλίκων στη ζωή του
παιδιού, κυρίως δηλαδή µεταξύ των γονέων και ότι ο σεξουαλι-
κός προσανατολισµός δεν έχει επιπτώσεις στην ποιότητα των
σχέσεων γονέα-παιδιού, στη ψυχική υγεία των παιδιών ή στην
κοινωνική τους προσαρµογή. 

Ερχόµαστε, όµως, για µια ακόµη φορά αντιµέτωποι µε συντη-
ρητικές αντιλήψεις και µε εγκλωβισµό σε στερεότυπα, τις οποίες
δεν συναντούµε µόνο στους ΑΝΕΛ. Εδώ θέλω να κάνω µία πα-
ρένθεση, κυρία Υπουργέ. Ακούσαµε πριν από λίγο τον συγκυβερ-
νήτη σας, εννοώ της Κυβέρνησης, τον κ. Κατσίκη, να λέει για την
οµοφυλοφιλία ότι είναι έγκληµα, αντίστοιχο της παιδοφιλίας. 

Αυτά θα τα περιµέναµε, ίσως, από τη Χρυσή Αυγή, αλλά πρό-
κειται για µία δήλωση –τους χαρακτήρισε εγκληµατίες- που έρ-
χεται από το σκοτεινό παρελθόν και η οποία πρέπει να κατα-
δικαστεί. Γιατί δεν είναι δυνατόν, και µάλιστα ένας Βουλευτής
της κυβερνητικής πλειοψηφίας, να αναφέρεται µε αυτόν τον
τρόπο σε µία οµάδα στη χώρα µας, η οποία διεκδικεί τα δικαιώ-
µατά της. Βέβαια, δεν είναι λίγες οι φορές που έχουν ξεδιπλώσει
και άλλες χειρότερες, οµοφοβικές, ρατσιστικές θέσεις. Σήµερα,
όµως, πραγµατικά νοµίζω ότι ξεπέρασαν κάθε όριο.

Όπως, βέβαια, και τα επιχειρήµατα για την «ανέτοιµη κοινωνία»
-τα ακούσαµε από τη Νέα Δηµοκρατία, τα ακούσαµε και από
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ στον δηµόσιο διάλογο- αποτελούν µία

γνήσια συντηρητική και δεξιά νοοτροπία και αντίληψη. Από πότε
η πολιτική, όπως και η κοινοβουλευτική λειτουργία µπορούν να
έχουν στην ηµερήσια διάταξη µόνο τα µεγάλα προβλήµατα της
οικονοµίας για παράδειγµα και όχι τα δικαιώµατα, που χρειάζον-
ται δηµοκρατικές ρυθµίσεις, νοµικές αποφάσεις, που καθορίζουν
τη ζωή των πολιτών. 

Ας αφήσουµε στην άκρη το παραµύθι της «ανέτοιµης κοινω-
νίας», εξετάζοντας τις πραγµατικές αντοχές της. Δεν αµφισβητεί
κανείς ότι υπάρχουν συντηρητικά αντανακλαστικά σε ένα µέρος
της κοινωνίας. Ήταν, όµως, η κοινωνία έτοιµη τη δεκαετία του
1980, όταν προχώρησε ο πολιτικός γάµος το 1982; Αµέσως µετά
το δέχθηκε, όµως, η κοινωνία. Εν τέλει, πώς ετοιµάζεται µια κοι-
νωνία; Δεν συµβάλλει σε αυτό η πολιτική της ηγεσία; Δεν οφείλει
να καταβάλλει επίµονη προσπάθεια για την αποµάκρυνσή της
από τέτοιους συντηρητισµούς και για έµφαση στην ουσία των
ζητηµάτων και στην πρόληψη; 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη και το Ποτάµι, το Κίνηµα Αλλα-
γής, µε τις οµιλίες των εισηγητών, της κ. Χριστοφιλοπούλου και
του κ. Μαυρωτά, τοποθετήθηκαν ξεκάθαρα σε αυτό το θέµα,
όπως έχει τοποθετηθεί κα η κ. Γεννηµατά. Οι πολιτικές ηγεσίες
δεν είναι να καθοδηγούνται από την κοινωνία, είναι να καθοδη-
γούν την κοινωνία και σε αυτό το πλαίσιο εµείς λειτουργούµε. 

Και βέβαια, τι να πει κάποιος και για την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση που επιβεβαιώνει και πάλι, δια της ηγεσίας της, ότι αδυ-
νατεί να µετατραπεί σε ένα σύγχρονο, ευρωπαϊκό, φιλελεύθερο,
κεντροδεξιό κόµµα. 

Είναι απολύτως λογικό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να τέ-
µνουν οριζόντια το πολιτικό σύστηµα. Εποµένως, είναι λογικό να
υπάρχουν αποχρώσεις σε κάθε κόµµα. Και βεβαίως, είναι αυτο-
νόητο θέµατα ανθρωπίνων δικαιωµάτων να µην µπαίνουν στη
σφαίρα οποιασδήποτε κοµµατικής πειθαρχίας. Τουλάχιστον σε
αυτό το θέµα, φαίνεται ότι έχει ωριµάσει το πολιτικό µας σύ-
στηµα. Είναι άλλο θέµα οι οριζόντιες αποχρώσεις στο κοµµατικό
σύστηµα κι άλλο ποια θέση παίρνουν οι ηγεσίες. 

Σε αυτό το θέµα ο κυβερνητικός σας εταίρος οι ΑΝΕΛ και η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση της Νέας Δηµοκρατίας, είναι κατώτε-
ροι των περιστάσεων. Είναι δυνατόν ο κυβερνητικός εταίρος µίας
σύγχρονης ευρωπαϊκής χώρας να διαφωνεί συντεταγµένα και µε
αυτή τη ρητορική που ακούσαµε πριν από λίγο; Επίσης, Βουλευ-
τές του κυβερνητικού ΣΥΡΙΖΑ να ψηφίζουν τις µειώσεις συντά-
ξεων και όλα τα δογµατικά µέτρα λιτότητας και να αντιδρούν
στην αναδοχή των παιδιών χωρίς διακρίσεις και να θεωρούνται
κιόλας Βουλευτές της Ριζοσπαστικής Αριστεράς;

Εµείς, όµως, δεν λειτουργούµε σε συνάρτηση µε το εάν έχετε
πλειοψηφία ή όχι, ούτε µε τακτικισµούς σε θέµατα ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. Στηρίζουµε την επέκταση της αναδοχής και σε ζευ-
γάρια που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης. Όπως έχουµε
ψηφίσει όλες τις προοδευτικές αλλαγές χωρίς ετεροπροσδιορι-
σµούς, το σύµφωνο συµβίωσης, την ιθαγένεια, τη δυνατότητα
ανέγερσης τζαµιού. Όπως σταθερά έπραττε ο χώρος της προ-
οδευτικής παράταξης που υπερασπίστηκε τον πολιτικό γάµο, την
ισότητα των φύλων στην πράξη, που προώθησε τοµές στον το-
µέα της υιοθεσίας, της επιτροπείας ανηλίκων και της δικαστικής
συµπαράστασης, που ήταν θετικός σε προοδευτικές αλλαγές,
όπως οι αστυνοµικές ταυτότητες και το θρήσκευµα, σε όλα τα
πεδία. Αυτό πράττουµε και τώρα.

Τέτοιες προοδευτικές αλλαγές για την κατοχύρωση των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων βρίσκονται στον πυρήνα της ευρωπαϊκής
σοσιαλδηµοκρατίας, που στέκεται απέναντι σε κάθε είδους διά-
κριση. 

Οι ενστάσεις που διατυπώθηκαν από ΑΝΕΛ και Νέα Δηµοκρα-
τία έχουν δύο πιθανά κίνητρα: Μία κακώς εννοούµενη θεώρηση
της έννοιας της πολιτικής που αφορά µόνο τα µεγάλα αφηγή-
µατα, αλλά δεν πιάνει το νήµα µε τις καθηµερινές αγωνίες, και
µία άλλη που κρύβει έναν βαθύ συντηρητισµό σε όλα τα αιτή-
µατα µειοψηφικών οµάδων. Είναι µια συγκροτηµένη αντίθεση
στο αίτηµα της ανοιχτής κοινωνίας.

Η σηµερινή, λοιπόν, συζήτηση στην Βουλή αποκαλύπτει τελικά
ότι οι ιδεολογικές διαφορές δεν είναι µόνο αυτές που αφορούν
στο ποιος είναι ο φίλος του λαού και ποιος όχι, γιατί σε αυτή τη
διάκριση κρύβονται πολλοί. Αλλά είναι και αυτές που αφορούν
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µια αντιδηµοφιλή ατζέντα, η οποία αφορά πολλές φορές και θέ-
µατα δικαιωµάτων. Εκεί που το φαντασιακό υπερισχύει της πο-
λιτικής ορθότητας, εκεί που οι διακρίσεις νικούν την αλήθεια.
Σήµερα, λοιπόν, αποκαλύπτεται µια σοβαρή διάκριση ιδεών, η
διάκριση της ανοιχτής και της κλειστής κοινωνίας. 

Εάν, όµως, θέλουµε πραγµατικά ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό
κράτος, εάν θέλουµε να διαγράψουµε κάθε οπισθοδρόµηση και
να χαράξουµε έναν κύκλο ισονοµίας και σεβασµού στην προσω-
πικότητα προς όλους, οφείλουµε να διεκδικήσουµε επιτέλους
την ανοιχτή κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αποδεικνύουµε επίσης, στην
πράξη ότι δεν δεχόµαστε ούτε απορρίπτουµε άκριτα ό,τι φέρνετε
στην Βουλή. Αυτό κάνει η προγραµµατική αντιπολίτευση. Αυτός
είναι ο ρόλος ο δικός µας. Σας καταθέτουµε προτάσεις, επιδιώ-
κουµε και διεκδικούµε ουσιαστικές αλλαγές και όταν αυτές επι-
τυγχάνονται –όπως έγινε στο συγκεκριµένο θέµα στο άρθρο 8,
που καταθέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις, γιατί τις αποδεχθή-
κατε και δείξατε διάθεση βελτιώσεων και στο συγκεκριµένο άρ-
θρο- τότε προχωρούµε στο επόµενο βήµα.

Τι ζητήσαµε, για να το πούµε ξεκάθαρα; Να µην υπάρχει προ-
τεραιοποίηση, δηλαδή, πρώτα να έχουν προτεραιότητα στην
αναδοχή όσοι βρίσκονται σε γάµο, µετά όσοι βρίσκονται στο
σύµφωνο συµβίωσης και µετά τα µεµονωµένα άτοµα. Το προ-
εδρικό διάταγµα του 2009 δεν ανταποκρίνεται στη σηµερινή κα-
τάσταση, που έχει επεκταθεί και στο σύµφωνο συµβίωσης. Βά-
λαµε προτεραιότητα το συµφέρον του παιδιού. Ζητήσαµε την
προτεραιότητα αυτή. Το αποδεχθήκατε. 

Και λέει χαρακτηριστικά η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής: «Το κριτήριο του συµφέροντος του ανηλίκου
κατά την επιλογή του αναδόχου γονέα, κριτήριο κυρίαρχο στο
πλαίσιο του εν λόγω θεσµού, σύµφωνο µε τη διεθνή σύµβαση για
τα δικαιώµατα του παιδιού, υπερτερεί του δικαιώµατος των υπο-
ψήφιων αναδόχων γονέων να καταστούν εν τέλει ανάδοχοι». Μας
επιβεβαιώνει, δηλαδή, σε αυτό το οποίο διεκδικήσαµε την αλ-
λαγή και στην οποία προχωρήσατε.

Το νοµοσχέδιο δεν παύει να έχει και ορισµένες βέβαια ασά-
φειες και ορισµένα άλλα ζητήµατα. Κάθε βήµα, κυρία Υπουργέ,
προς την αποϊδρυµατοποίηση των παιδιών είναι θετικό. Επι-
τρέψτε µου, όµως, να πω ότι και εδώ υπάρχει ένας βολονταρι-
σµός. Γιατί; Γιατί σε κάποιες περιπτώσεις ανάµεσα στην αποµά-
κρυνση του παιδιού από την οικογένεια και την τοποθέτησή του
σε φιλοξενία, χρειάζονται κάποια µεταβατικά στάδια. Χρειάζεται
ένας µεταβατικός χώρος. Υπάρχουν ορισµένες δύσκολες περι-
πτώσεις και χρειάζεται µια οµαλή διαδικασία σύνδεσης παιδιού
µε την οικογένεια φιλοξενίας. Χρειάζεται να προχωρήσουµε στην
αποϊδρυµατοποίηση, αλλά να γνωρίζουµε και τις δύσκολες πε-
ριπτώσεις και πώς θα τις αντιµετωπίσουµε. Εξάλλου, πρόσφατα
βρεθήκαµε στη διαδικασία για παράδειγµα στην Βέροια στη
«Πρωτοβουλία για το Παιδί» µε πολύ δύσκολες περιπτώσεις εκεί,
και µε τον τρόπο µε τον οποίο προσπαθούν αυτές τις µεταβατι-
κές περιόδους να τις υποστηρίξουν. 

Δεν αρκεί, επίσης, η λειτουργία του θεσµού της αναδοχής αλ-
λά χρειάζεται και µια καµπάνια ενηµέρωσης. Πρέπει να δούµε µε
πολύ προσοχή τόσο τον a priori κρατικό έλεγχο της αναδοχής
όσο και τη µετά παρακολούθησή της. Διότι και ο έλεγχος πριν
την αναδοχή πρέπει να είναι πλήρης και αποτελεσµατικός. Αλλά
και αυτός της εποπτείας µετά την έγκριση της αναδοχής, θα πρέ-
πει να είναι συνεχής και προϋποθέτει την ανάπτυξη συνεργειών. 

Δεν σηµαίνει ότι ο σηµερινός πιο κατάλληλος ανάδοχος θα πα-
ραµείνει και ο πιο κατάλληλος µετά από πέντε χρόνια. Το πρό-
σφατο παράδειγµα του ιερέα αναδόχου στην Κύπρο, γονέα που
κακοποιούσε σεξουαλικά ανάδοχο παιδί και που τελικά το οδή-
γησε στην αυτοκτονία, αποτελεί χαρακτηριστικό τραγικό παρά-
δειγµα και για τις δύο αυτές περιπτώσεις.

Δυστυχώς, η κοινωνία µας βρίθει από άτοµα τέτοια «κατάλ-
ληλα» και υπεράνω υποψίας. Αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε
οποιαδήποτε διάκριση µεταξύ ετερόφυλων και οµόφυλων ζευ-
γαριών. Πρέπει να ενεργοποιηθούν ουσιαστικά οι κρατικές υπη-
ρεσίες για όλα αυτά τα προβλήµατα, γιατί το κύριο είναι η
προάσπιση του συµφέροντος του παιδιού και η υγιής ανάπτυξή
του.

Επίσης, αναφερθήκατε ότι θα χρειαστούν πέντε-έξι µήνες για
την εφαρµογή. Και εµείς σας έχουµε κάνει αυτή την κριτική. Αµ-
φιβάλλουµε µε βάση τις υπουργικές αποφάσεις και τις κοινές
υπουργικές αποφάσεις, κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου να
µη χρειαστεί πολύ πιο µεγάλο χρονικό διάστηµα, να µη χρειαστεί
πάνω από χρόνος για να εφαρµοστούν όλα αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για τη διαµόρφωση ενός σύγ-
χρονου αφηγήµατος για το µέλλον της Ελλάδας, για την επικρά-
τηση, επιτέλους, της ανοικτής κοινωνίας των αξιών της κοινω-
νικής δικαιοσύνης, της ισότητας και της αλληλεγγύης απαιτούν-
ται προοδευτικές αλλαγές, ορισµένες φορές µε πολιτικό κόστος,
που, όµως, είναι πρόσκαιρο, διότι η κοινωνία σύντοµα αντιλαµ-
βάνεται την ανάγκη τέτοιων αλλαγών. Και σήµερα έχουµε µια τέ-
τοια ευκαιρία, να αποδείξουµε αν θα λειτουργήσουµε σαν
κατάλληλοι «ανάδοχοι» των αξιών αυτών και αν θα προχωρήσου-
µε επιτέλους στην «υιοθεσία» προοδευτικών πολιτικών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Κέλλας από την
Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου επι-

χειρείται η ενίσχυση των θεσµών της αναδοχής και της υιοθε-
σίας. Προς τον σκοπό αυτό επικαλείστε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,
που δείχνουν την δραµατική µείωση των υιοθεσιών κατά τα τε-
λευταία πέντε έτη.

Όλοι µας θέλουµε λιγότερα παιδιά στα ιδρύµατα και συµφω-
νούµε πως η υπάρχουσα νοµοθεσία χρειάζεται βελτίωση µε νέες
ρυθµίσεις, που θα καταστήσουν τους θεσµούς περισσότερο απο-
τελεσµατικούς.

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει κάποιες διατάξεις, οι οποίες εµ-
πίπτουν στο φάσµα των προτάσεων του κόµµατός µας που είχαν
γίνει ήδη γνωστές από τον Ιούλιο του 2016, αλλά θα πρέπει να
επισηµάνουµε συγκεκριµένα σηµεία που δείχνουν «επαναληψι-
µότητα» και ελλείψεις και κυρίως, να τονίσουµε την αντιπαιδα-
γωγική διάσταση, που η Κυβέρνηση επιχειρεί να επιβάλει, χωρίς
να υπολογίζει τις επιπτώσεις της στην κοινωνικοποίηση των παι-
διών και αδιαφορώντας για την απόρριψή της από την συντρι-
πτική πλειοψηφία της κοινωνίας.

Το νοµοσχέδιο αποτελείται από είκοσι οκτώ άρθρα. Από αυτά,
τα δεκαπέντε αφορούν την αναδοχή και µόλις τα έξι την υιοθε-
σία. Όπως ανέφερα και στην αρµόδια επιτροπή, θέλετε να ενι-
σχύσετε την αναδοχή περισσότερο και όχι την υιοθεσία, αφού
για την πρώτη προσφέρετε πολλαπλά κίνητρα, ενώ για την υιο-
θεσία κανένα. Και δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιος εδώ µέσα που
να διαφωνεί µε το ότι ο θεσµός της υιοθεσίας είναι πολύ πιο ισχυ-
ρός από τον θεσµό της αναδοχής. Θα µπορούσατε, λοιπόν, να
δώσετε κίνητρα στους υποψήφιους θετούς γονείς, όπως δίνετε
στους αναδόχους.

Επίσης, θα ήθελα να εστιάσω στο γεγονός ότι επαναφέρετε
διατάξεις, οι οποίες καλύπτονται από την υπάρχουσα νοµοθεσία,
δίχως να εισφέρετε κάποια καινοτοµία, κυρία Υπουργέ. 

Περαιτέρω, το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής Υιοθεσίας δεν
είναι κάτι καινούργιο. Έχει θεσπιστεί ως όργανο υπό τον τίτλο:
«Εθνικό Συµβούλιο Υιοθεσιών» από το 1996 και δεν λειτούργησε.
Αλλά και στην παρούσα του µορφή, πάλι δεν έχει ουσιαστικές
αρµοδιότητες. Το ίδιο ισχύει, βέβαια, και για τα µητρώα στα άρ-
θρα 5, 6 και 21 που προϋπήρχαν µε διαφορετικές ονοµασίες,
όπως και η λίστα αναµονής των υποψηφίων θετών γονέων που
φέρνετε στη θέση της το αντίστοιχο µητρώο.

Κοντολογίς, θα µπορούσατε να ορίσετε τη λειτουργία λιγότε-
ρων µητρώων, που θα ήταν πιο αποτελεσµατικά και θα απάλλασ-
σαν τους υποψήφιους αναδόχους και θετούς γονείς από τη
γραφειοκρατία. 

Εµείς αυτό έχουµε προτείνει, όπως έχουµε προτείνει και τη
συγκρότηση εθνικού συντονιστικού οργάνου για τους δύο θε-
σµούς που θα έχει, όµως, ουσιαστικές αρµοδιότητες. 

Επιπλέον, δεν λαµβάνεται καµία µέριµνα για τη στήριξη των
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υποδοµών των υπαρχόντων ιδρυµάτων ούτε έχετε συµπεριλάβει
την προοπτική των συνεργειών µεταξύ δηµοσίου και ιδιωτικών
φορέων για την άντληση χρηµατοδότησης και την πραγµατοποί-
ηση δράσεων που θα µπορούσαν να ενισχύσουν τις υπάρχουσες
δοµές. 

Οµοίως, δεν προβλέπεται απολύτως καµµία δράση για την
ευαισθητοποίηση της κοινής γνώµης προς τον θεσµό των υιοθε-
σιών. Όλα αυτά τα υπογραµµίζω, διότι αφορούν προτάσεις της
Νέας Δηµοκρατίας, που δεν λάβατε υπόψη σας. Ενισχύετε τον
θεσµό της αναδοχής χωρίς, όµως, να έχετε κοστολογηµένο σχέ-
διο, χωρίς να υπάρχει εκτίµηση από το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους και τον ΟΠΕΚΑ, που θα χορηγεί την ενίσχυση.

Να στηρίξετε τους αναδόχους, βεβαίως. Τώρα µάλιστα, θα
µπορούν όλοι οι ανάδοχοι να λάβουν ενίσχυση µέχρι τα είκοσι
έξι έτη των παιδιών στις περιπτώσεις των ΑΜΕΑ, των σπουδών
και στράτευσης. Ωστόσο, ορίζεται και η αποδεδειγµένη ικανό-
τητα της κάλυψης των εξόδων των παιδιών από τους αναδόχους
και τους προσφέρετε µια σειρά από διευκολύνσεις.

Αντίστοιχα µέτρα θα µπορούσαν να ληφθούν και για τις θετές
οικογένειες και να λειτουργήσουν ως κίνητρα. Άλλωστε, η υιο-
θεσία είναι αυτή που δένει παντοτινά το παιδί µε την οικογένεια
και έτσι προστατεύεται µέχρι την ενηλικίωσή του. Ας µην γελιό-
µαστε, οι ανάγκες των παιδιών σήµερα και οι συνθήκες της κοι-
νωνίας µας είναι τέτοιες, που τα παιδιά συνήθως χρειάζονται
συµπαράσταση και µετά τα δεκαοκτώ έτη στις σπουδές τους και
έως ότου αποκατασταθούν επαγγελµατικά.

Θα στηρίξουµε τις περισσότερες ρυθµίσεις, κυρία Υπουργέ,
γιατί πράγµατι θέλουµε να ενισχύσουµε τον θεσµό της αναδο-
χής, παρά τις ελλείψεις. Ωστόσο, το µείζον πρόβληµα της χώρας
σήµερα είναι η έλλειψη πόρων και η παροχή κινήτρων σε νέα ζευ-
γάρια, προκειµένου να δηµιουργήσουν οικογένειες, όπως και η
στήριξη των πολύτεκνων και τρίτεκνων οικογενειών.

Το βασικότερο θέµα για την πατρίδα µας και τη βιωσιµότητά
της είναι το δηµογραφικό και η αντιµετώπιση της υπογεννητικό-
τητας. Ασχοληθείτε επιτέλους σοβαρά µε αυτό το ζήτηµα και
αφήστε κατά µέρος τα περί προοδευτισµού και οπισθοδρόµη-
σης. Αν προοδευτικό είναι η διάλυση της ελληνικής οικογένειας,
εγώ είµαι οπισθοδροµικός. Αλλά να είστε σίγουροι ότι είµαι πολύ
πιο προοδευτικός από τους περισσότερους από εσάς! 

Στο άρθρο 8 ορίζεται η αναδοχή παιδιών από ζευγάρια που
έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης και προφανώς και από οµό-
φυλα ζευγάρια. 

Σας θυµίζω ότι ο κ. Παρασκευόπουλος, ως Υπουργός Δικαιο-
σύνης, όταν είχε φέρει το σύµφωνο συµβίωσης είχε πει πως δεν
πρόκειται να επιφέρει την υιοθεσία τέκνων από οµόφυλους. Τη
φέρνετε βεβαίως, σήµερα, µε την πλάγια οδό, κύριε συνάδελφε.

Άκουσα πολλούς να θέτουν το δίληµµα «τι είναι προτιµότερο;
τα παιδιά σε ιδρύµατα ή σε οµόφυλα ζευγάρια;» Δηλαδή έτσι θα
µειωθεί το πρόβληµα της εγκατάλειψης παιδιών σε ιδρύµατα;
Αυτό θέλετε να µας πείτε; Βεβαίως και είναι αναφαίρετο δι-
καίωµα του καθενός να επιλέξει τον σεξουαλικό του προσανατο-
λισµό, αρκεί όµως η επιλογή αυτή να γίνει συνειδητά, ελεύθερα,
ανεπηρέαστα και στην κατάλληλη ηλικία. Δεν αµφισβητώ ούτε
την αγάπη, που µπορούν να έχουν οµόφυλοι γονείς προς το
παιδί, αλλά εµείς εξετάζουµε το θέµα από την πλευρά του παι-
διού. 

Το να προωθούνται και να θεσπίζονται τεχνητά πρότυπα, που
θα επηρεάζουν το εκάστοτε παιδί, σε σχέση µε τις προσλαµβά-
νουσες, που αντλεί από την οικογένεια, είναι αντιπαιδαγωγικό και
αυτό δεν αµφισβητείται από κανέναν.

Η οικογένεια είναι ο πρωτογενής φορέας κοινωνικοποίησης,
που διαδραµατίζει καθοριστικό ρόλο στα πρώιµα χρόνια της
ζωής και της µετέπειτα εξέλιξης του κάθε παιδιού. Γι’ αυτό κάθε
παιδί θα πρέπει να έχει ολοκληρωµένες προσλαµβάνουσες. 

Προσωπικά, είµαι αντίθετος µε το άρθρο 8, όσον αφορά την
αναδοχή των παιδιών από τα οµόφυλα ζευγάρια. Εσείς, όµως,
έχετε χάσει την επαφή µε την κοινωνία. Είστε µια Κυβέρνηση σε
αποδροµή, γι’ αυτό και τελειώνετε γρήγορα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Καββαδία από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία

ότι οι θεσµοί της τεκνοθεσίας και της αναδοχής ανηλίκων απο-
τελούν µείζονος σηµασίας θεσµούς παιδικής προστασίας, προ-
κειµένου να προσφερθεί η απαραίτητη φροντίδα, η µέριµνα και
η αγάπη που έχουν ανάγκη τα παιδιά, που αποχωρίζονται από τη
φυσική τους οικογένεια. Φροντίδα, µέριµνα και αγάπη µπορούν
να δοθούν σωστά και απλόχερα µόνο σε εξατοµικευµένη δράση
και σίγουρα, όχι µέσα από δοµές κλειστής φροντίδας.

Τα ιδρύµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είτε αυτά είναι δη-
µόσια, είτε ιδιωτικά είτε εκκλησιαστικά, όσο άρτια και αν υποθέ-
σουµε ότι µπορεί να είναι, σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να
θωρακίσουν την ψυχική και συναισθηµατική υγεία των παιδιών
που µεγαλώνουν εκεί. 

Η όσο το δυνατόν αρµονικότερη κοινωνική τους ένταξη, η όσο
το δυνατόν πληρέστερη ψυχοσυναισθηµατική ενηλικίωσή τους
δεν µπορούν να επιτευχθούν, παρά µόνο στο πλαίσιο ενός υγι-
ούς οικογενειακού περιβάλλοντος. Γι’ αυτό και δεν νοείται να
υπάρχουν παιδιά για χρόνια κλεισµένα σε ιδρύµατα και ταυτό-
χρονα υποψήφιοι γονείς, που για χρόνια περιµένουν, χάνοντας
πολλές φορές τις ελπίδες τους. 

Τι περιµένουν; Περιµένουν απλώς να έχουν την ευκαιρία να
προσφέρουν απλόχερα την αγάπη τους. 

Δυστυχώς, στον τοµέα της τεκνοθεσίας και της αναδοχής,
όπως και σε πολλούς άλλους τοµείς της κοινωνικής πρόνοιας, η
Κυβέρνησή µας παρέλαβε µια απαράδεκτη κατάσταση. Ουσια-
στικά, παραλάβαµε µια µαύρη τρύπα. Δεν υπήρχαν ούτε καν κα-
ταγραφές, που να αποτύπωναν πόσα παιδιά ήταν σε ιδρύµατα.
Οι διαδικασίες ήταν εξαιρετικά χρονοβόρες, µε αποτέλεσµα ο
χρόνος αναµονής να φθάνει στα έξι χρόνια. Παιδιά χάνονταν από
τα µητρώα, κυκλώµατα κερδοσκοπούσαν εκµεταλλευόµενα την
επιθυµία των συνανθρώπων µας να αποκτήσουν ένα παιδί.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται να αποτελέσει ένα
πολύ µεγάλο βήµα θεραπείας όλων αυτών των παθογενειών. Έρ-
χεται να απαλύνει το δράµα παιδιών, αλλά και υποψηφίων ανα-
δόχων. Έτσι όπως έχει επισηµανθεί -εν τάχει θα αναφερθώ κι
εγώ- επιταχύνονται εξαιρετικά οι διαδικασίες αναδοχής και υιο-
θεσίας και πλέον, θα απαιτούνται από οκτώ έως δώδεκα µήνες. 

Παράλληλα, ισχυροποιείται επιστηµονικά και θεσµικά όλη η
διαδικασία υπέρ του συµφέροντος του παιδιού, καθώς προβλέ-
πονται δυο στάδια ελέγχου. Στο πρώτο στάδιο ελέγχεται επί
τρεις µήνες η καταλληλότητα των υποψηφίων να γίνουν ανάδο-
χοι ή θετοί γονείς και στο δεύτερο στάδιο, αφού έχει προηγηθεί
η επιµόρφωσή τους -κάτι επίσης καινοτόµο που εισάγει ο νέος
νόµος- και αφού έχει επιλεγεί το προς αναδοχή παιδί, διεξάγεται
δεύτερος έλεγχος για το κατά πόσο το συγκεκριµένο ζευγάρι
είναι κατάλληλο για το παιδί που έχει επιλέξει. Όλοι αυτοί οι
έλεγχοι προφανώς, θα πραγµατοποιούνται από ειδικούς κοινω-
νικούς λειτουργούς. 

Δηµιουργούνται παράλληλα τρία ηλεκτρονικά µητρώα: Μη-
τρώο ανηλίκων, µητρώο υποψηφίων αναδόχων και θετών γο-
νέων, µητρώο εγκεκριµένων αναδόχων και υιοθεσιών. Με αυτό
τον τρόπο, το κράτος θα γνωρίζει τον ακριβή αριθµό παιδιών,
που υπάρχουν στα ιδρύµατα ή δίνονται για αναδοχή και υιοθεσία,
καθώς και τον ακριβή αριθµό υποψηφίων γονέων.

Και, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί η δηµόσια συ-
ζήτηση να επικεντρώνεται σ’ αυτά τα πολύ θετικά, που επιτέλους
ρυθµίζονται, υπάρχουν κάποιοι και κάποιες, ίσως και για να συγ-
καλύψουν τη δική τους χρόνια ανεπάρκεια, οι οποίοι επιλέγουν
να ασχολούνται µε το ότι αποκτούν δικαίωµα αναδοχής και οµό-
φυλα ζευγάρια, που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης. 

Οι κινδυνολόγες αυτές φωνές επικαλούνται µια δήθεν ανωρι-
µότητα της ελληνικής κοινωνίας. Τα ίδια επιχειρήµατα ανθρώ-
πων, που «διυλίζουν τον κώνωπα και καταπίνουν την κάµηλο»
έχουν χρησιµοποιηθεί παλαιότερα και για άλλα θέµατα: για τον
πολιτικό γάµο, για το σύµφωνο συµβίωσης, για την ταυτότητα
φύλου. 

Και όµως, η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι, έκανε αυτές
τις κραυγές να σωπάσουν, όπως θα συµβεί και τώρα, αφού κα-
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νείς δεν µπορεί να αρνηθεί την πραγµατικότητα. Και ποια είναι η
πραγµατικότητα; Μα, η ύπαρξη παιδιών σε οµόφυλα ζευγάρια,
µια διεθνώς νοµοθετηµένη υπαρκτή κατάσταση, που συναντάται
ήδη στην ελληνική κοινωνία και που ενοχλεί µόνο αυτούς, που
έχουν αλλεργία σε καθετί διαφορετικό. Θα είχε ενδιαφέρον, πολ-
λοί και πολλές συνάδελφοι, οι οποίοι εκφράζουν αυτή την αντί-
θετη άποψη, να βρίσκονταν µαζί µας την προηγούµενη Κυριακή
στη γιορτή των οικογενειών «Ουράνιο Τόξο». Θα είχαν πολλά να
µάθουν και να διδαχθούν.

Εδώ θέλω να προσθέσω το εξής. Σε όσους υποκριτικά ή έστω
από άγνοια, επιµένουν ακόµη και σήµερα να µιλούν περί ανωρι-
µότητας, αρκεί να παραθέσουµε κάποια αδιάψευστα νούµερα.
Με το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο, το 2016 σε σύνολο διακοσίων
είκοσι µιας τεκνοθεσιών οι σαράντα τρεις απ’ αυτές, δηλαδή ένα
ποσοστό 20%, έγιναν από µονογονεϊκές οικογένειες, από οικο-
γένειες δηλαδή από τις οποίες απουσιάζει το πατρικό ή το µη-
τρικό πρότυπο, χωρίς αυτό να έχει δηµιουργήσει καµµία απο-
λύτως κοινωνική αναστάτωση.

Επιπλέον, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι από καµµία επιστηµο-
νική έρευνα δεν τεκµηριώνεται ότι τα παιδιά που µεγαλώνουν σε
οµόφυλες οικογένειες υιοθετούν συγκεκριµένη σεξουαλική ταυ-
τότητα ή είναι περισσότερο ή λιγότερο κοινωνικά, επαγγελµατικά
επιτυχηµένα ή απλώς ευτυχισµένα. Γι’ αυτό και εµείς, επιµένουµε
ότι πρέπει άµεσα να προχωρήσουµε και να υλοποιήσουµε κάτι,
που αποτελεί και συνεδριακή θέση του ΣΥΡΙΖΑ και αναφέροµαι
στη δυνατότητα πολιτικού γάµου και τεκνοθεσίας και από τα
οµόφυλα ζευγάρια.

Προφανώς, υπάρχουν κοινωνικές οµάδες, που φοβούνται ό,τι
δεν ξέρουν και γι’ αυτό αντιδρούν. Προφανώς, υπάρχουν συγκε-
κριµένοι κύκλοι, που συνειδητά υποδαυλίζουν αυτές τις αντιδρά-
σεις, επενδύοντας σ’ αυτές. Είναι οι ίδιοι κύκλοι, που έχουν
πρωταγωνιστήσει σε πολλές σκοταδιστικές δράσεις τα τελευταία
χρόνια, οι ίδιοι κύκλοι, που είτε επιτίθενται αρνητικά σε ό,τι είναι
ελάχιστα ελευθεριακό είτε επαναλαµβάνουν την «καραµέλα» της
µη κοινωνικής ωρίµανσης, σε κάθε ευκαιρία. 

Η δράση αυτών των κύκλων διευκολύνεται από τη στάση
άλλων, οι οποίοι είναι περισσότεροι, οι οποίοι αντιµέτωποι και µε
τα προσωπικά τους στερεότυπα γενικεύουν τον δικό τους δι-
σταγµό, προσδίδοντάς του ψευδώς κοινωνικά χαρακτηριστικά. 

Ο ρόλος, όµως, µιας προοδευτικής κυβέρνησης δεν είναι να
υποκύπτει σε κοινωνικούς αυτοµατισµούς, σε αστήρικτα φοβικά
σύνδροµα ή σε καιροσκοπισµούς, αλλά να ανοίγει δρόµους, να
διευκολύνει την κοινωνία να κάνει προοδευτικά βήµατα, να εξε-
λίσσεται. Ο ρόλος µιας προοδευτικής κυβέρνησης είναι να δια-
παιδαγωγεί το κοινωνικό σώµα, απέναντι σε θέµατα προκαταλή-
ψεων, διαφορετικότητας και ρατσισµού, πάντα µε γνώµονα το
γενικότερο συµφέρον και µε σεβασµό στα ατοµικά δικαιώµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε αύριο να ψηφί-
σουµε ένα νοµοσχέδιο, που θα επιτρέψει σε περισσότερα παιδιά
να απαγκιστρωθούν γρηγορότερα από το ιδρυµατικό πλαίσιο,
ελαχιστοποιώντας τις βλάβες στη συναισθηµατική, ψυχική και
κοινωνική τους ανάπτυξη. Ταυτόχρονα, το νοµοσχέδιο εξασφα-
λίζει -και εκεί θα έπρεπε να επικεντρώνεται η συζήτησή µας- σο-
βαρές δικλίδες ελέγχου των υποψηφίων ανάδοχων γονέων,
πάντα µε γνώµονα το συµφέρον της παιδικής ψυχής, που έχει
ανάγκη από οικογενειακή θαλπωρή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε τέτοιες νοµοθετικές ρυθµίσεις -και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- είναι σωστό, όλες και όλοι να ψηφίζουµε κατά συνείδηση,
µακριά από µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. Δεν υπάρχουν κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευαισθησίες a la carte. Ή είσαι υπέρ-
µαχος των ανθρώπινων δικαιωµάτων ή όχι. Σας καλώ, λοιπόν, κι
από αυτό εδώ το Βήµα να ακούσουµε τη συνείδησή µας κι όχι
απλώς να ψηφίσουµε τον νέο νόµο, αλλά αυτός να περάσει µε
ευρεία πλειοψηφία, στέλνοντας έτσι ένα συγκεκριµένο ηχηρό µή-
νυµα, σε όσους θέλουν να ακούσουν. Για τους υπόλοιπους,
όσους έχουν κλειστά τα αυτιά, πολύ απλά, θα τους προσπεράσει
η ίδια η πραγµατικότητα και εντέλει, η ίδια η ζωή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ως Νέα Δηµοκρατία, συµφωνούµε µε τις βασικές κα-
τευθύνσεις του νοµοσχεδίου, που άλλωστε περιλαµβάνουν και
δικές µας θέσεις. Πιστεύουµε ότι οι προβλέψεις του πρέπει να
κρίνονται µε γνώµονα την καλύτερη δυνατή προστασία και ευη-
µερία όσων περισσότερων παιδιών διαβιούν σήµερα σε ιδρύµατα
ή δεν µπορούν να είναι µε τη βιολογική τους οικογένεια. Περιµέ-
νουµε οι υπουργικές αποφάσεις, από τις οποίες θα εξαρτηθεί σε
µεγάλο βαθµό η επιτυχία ή η αποτυχία αυτής της νοµοθετικής
παρέµβασης, να εκδοθούν γρήγορα και στη βάση παρατηρή-
σεων που κάναµε στην επιτροπή.

Είναι σωστή και αναγκαία η εκπαίδευση των υποψηφίων γο-
νέων και των εγκεκριµένων αναδόχων, όπως σωστή και αναγκαία
είναι η εκπαίδευση και η πιστοποίηση των κοινωνικών λειτουργών
εκτός δηµοσίου, που θα βοηθήσουν ώστε να γίνονται ταχύτερα
οι απαιτούµενες κοινωνικές έρευνες. Όλες αυτές οι διαδικασίες,
όµως, πρέπει να υποστηρίζονται από µια οµάδα διαφορετικών
επιστηµονικών ειδικοτήτων.

Τα γενικά και ειδικά µητρώα για τα παιδιά, για τους υποψήφι-
ους γονείς και για τους εγκεκριµένους αναδόχους δεν είναι κάτι
καινούργιο. Είχαν θεσµοθετηθεί και στο παρελθόν. Αυτό που έχει
σηµασία, είναι αυτή τη φορά να λειτουργήσουν σωστά. Γι’ αυτό
και είναι θετικό ότι προβλέπονται κυρώσεις σε φορείς εποπτείας
και σε µονάδες παιδικής προστασίας, που δεν τηρούν τις υπο-
χρεώσεις ενηµέρωσης του Εθνικού Μητρώου και των Ειδικών
Μητρώων Αναδοχής. Θα περιµέναµε πρόβλεψη ανάλογων κυρώ-
σεων και για τα µητρώα που αφορούν την τεκνοθεσία.

Δυστυχώς, ούτε αυτήν τη φορά έχουµε µία έστω ενδεικτική ει-
κόνα για το πόσο θα κοστίσουν πολλά από αυτά που αναφέρον-
ται στο νοµοσχέδιο.

Δεν γνωρίζουµε, άρα δεν γνωρίζουν οι φορολογούµενοι πόσο
θα στοιχίσουν οι αναθέσεις σε κοινωνικούς λειτουργούς εκτός
δηµοσίου ή τα επιµορφωτικά προγράµµατα για τους υποψήφι-
ους γονείς και τους εγκεκριµένους αναδόχους, αλλά και η µισθο-
δοσία των επαγγελµατιών αναδόχων.

Δεν γνωρίζουµε πόσο θα επιβαρυνθεί ο ΟΠΕΚΑ, ο οποίος θα
καταβάλλει οικονοµική ενίσχυση στους αναδόχους φροντιστές.
Είναι µια σηµαντική δαπάνη, που δεν προκύπτει µόνο από τη χρο-
νική επέκταση της καταβολής για ορισµένες κατηγορίες παιδιών
µετά την ενηλικίωσή τους, όπως τα ΑΜΕΑ. Προκύπτει κυρίως,
από την καταβολή της ενίσχυσης σε όλους τους δικαιούχους,
αφού µέχρι σήµερα µόνο ένας µικρός αριθµός αναδόχων, που
πραγµατοποιούνται µέσω συγκεκριµένων ιδρυµάτων, παίρνει την
προβλεπόµενη από τον νόµο οικονοµική ενίσχυση.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση
για το δικαίωµα αναδοχής και από άτοµα του ίδιου φύλου, που
έχουν υπογράψει σύµφωνο συµβίωσης, οι αντιρρήσεις είναι πολ-
λές και πολύπλευρες. Αρκετοί από εµάς, που είµαστε αρνητικοί
σε ένα τέτοιο ενδεχόµενο, κάναµε δύο παρατηρήσεις.

Η πρώτη είναι ότι τα επιστηµονικά δεδοµένα, που όλα αφο-
ρούν το εξωτερικό, οδηγούν σε αντικρουόµενα συµπεράσµατα
και δεν έχουν εκείνο το χρονικό βάθος, που θα τους έδινε αξιο-
πιστία. Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι, εφόσον το µεγαλύτερο
µέρος της κοινωνίας έχει αρνητική στάση στο συγγενές µε την
αναδοχή θέµα της τεκνοθεσίας από οµοφυλόφιλα ζευγάρια, το
παιδί σε αναδοχή θα αντιµετωπίζεται κατά κανόνα αρνητικά στο
ευρύτερο κοινωνικό περιβάλλον του, µε ό,τι αυτό µπορεί να ση-
µαίνει για την καλή ψυχική του υγεία και την οµαλή κοινωνική του
ένταξη.

Επειδή ορισµένοι συνάδελφοι έθεσαν ζητήµατα συνταγµατι-
κότητας, προσωπικά, µου αρκεί αυτό που λένε αναγνωρισµένοι
συνταγµατολόγοι, δηλαδή ότι το άρθρο 8 µπορεί να γραφεί µε
τέτοιο τρόπο, ώστε το δικαίωµα της αναδοχής να αφορά µόνο
ετερόφυλα ζευγάρια, χωρίς να δηµιουργείται πρόβληµα συνταγ-
µατικότητας.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο οι ειδικοί
όσο και η εµπειρία έχει δείξει ότι οι επιτροπές, τα συµβούλια και
τα µητρώα από µόνα τους δεν φθάνουν. Χρειάζεται σχέδιο για
την ενίσχυση των σηµερινών δοµών παιδικής φροντίδας, που να
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κινητοποιεί τον ιδιωτικό τοµέα. Χρειάζεται ενηµέρωση του κό-
σµου για την αναδοχή, ώστε κάποια στιγµή, στο όχι πολύ µακρινό
µέλλον, να έχει δηµιουργηθεί µια κουλτούρα αναδοχής στην κοι-
νωνία µας. Χρειάζεται ένα επιστηµονικό πρωτόκολλο, µε το οποίο
η διαδικασία της αναδοχής θα γίνεται µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο
από όλους τους φορείς, αντί της κατακερµατισµένης κατάστα-
σης που υπάρχει σήµερα. 

Μόνο έτσι θα µπορούµε να ελπίζουµε σε ένα καλύτερο σύ-
στηµα παιδικής προστασίας και να δώσουµε το δικαίωµα της ελ-
πίδας σε εκατοντάδες, εάν όχι χιλιάδες, παιδικές ψυχές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κ. Ηγουµενίδη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

συµβάλω στη σηµερινή µας συζήτηση µε τέσσερις παρατηρή-
σεις. 

Πρώτη παρατήρηση, για να έχουµε και µια τάξη µεγέθους.
Από ότι φάνηκε στη συζήτηση στις επιτροπές, µιλάµε περίπου,
συνολικά για δυόµισι µε τρεις χιλιάδες παιδιά, που βρίσκονται
σήµερα σε µονάδες παιδικής προστασίας και φροντίδας σε όλη
την επικράτεια. Και αυτή είναι η πρώτη µου παρατήρηση, µε την
έννοια ότι, επιτέλους, τα δεδοµένα άρχισαν µε ασφάλεια να κα-
ταγράφονται. Δηµιουργείται µητρώο για παιδιά που διαβιούν σε
µονάδες παιδικής προστασίας και φροντίδας, µητρώο για όλους
τους υποψήφιους ανάδοχους και θετούς γονείς. Επιτέλους, δη-
µιουργείται µια πραγµατική βάση δεδοµένων µε όρους προστα-
σίας των προσωπικών δεδοµένων. Και βέβαια, δεν µπορούµε να
παραβλέψουµε το τι γινόταν µέχρι σήµερα, δηλαδή ότι η δια-
δροµή του παιδιού ή κοµµάτι αυτής της διαδροµής κάπου χανό-
ταν.

Δεύτερη παρατήρηση: παρά το ότι δεν φωτίστηκε τόσο πολύ
στις µέχρι τώρα τοποθετήσεις των συναδέλφων, θα ήθελα να
σταθώ στα άρθρα 16 και 17 όπου εισάγεται ο θεσµός της επαγ-
γελµατικής αναδοχής. Είναι ένδειξη µιας πραγµατικής συµπαρά-
στασης και παρέµβασης του κράτους στα παιδιά που βρίσκονται
σε πραγµατική δυσχέρεια, παιδιά που η τοποθέτησή τους σε
αναδοχή είναι δύσκολη, όπως παιδιά µε ειδικές ανάγκες ή ψυχο-
λογικά προβλήµατα. Εδώ, ουσιαστικά θεσµοθετείται και υποβοη-
θείται µε µηνιαία αντιµισθία και ο ανάδοχος γονέας. Κατά τη
γνώµη µου, σωστά σε τέτοιες περιπτώσεις χρειάζεται η υποβοή-
θηση και η στήριξη όλων.

Τρίτη παρατήρηση: Ο στόχος είναι, κανένα παιδί να µην µένει
σε ίδρυµα. Όλες οι τελευταίες επιστηµονικές παραδοχές, που
τουλάχιστον εγώ έχω υπ’ όψιν µου, καταλήγουν στο συµπέρασµα
ότι η παραµονή του παιδιού σε ιδρύµατα δεν είναι προς όφελος
του παιδιού, δεν είναι προς όφελος της προστασίας και της
υγείας του παιδιού. Κατά τη γνώµη µου, µιλάµε για ένα πλέγµα
µέτρων µε την άρση σηµαντικών γραφειοκρατικών και διοικητι-
κών πράξεων, µε τη µείωση του χρόνου για την ολοκλήρωση της
αναδοχής και της υιοθεσίας, µε τη συγκέντρωση όλων των σχε-
τικών δηµόσιων κοινωνικών λειτουργών, τη χορήγηση επιδόµα-
τος αναδοχής, την κατοχύρωση του δικαιώµατος των ανάδοχων
γονέων να απολαµβάνουν τις ίδιες άδειες για τη φροντίδα του
ανηλίκου. 

Όλα τούτα συγκλίνουν σε αυτό: Στο να φεύγει το παιδί από το
ίδρυµα. Η οποιαδήποτε λύση είναι προτιµότερη από την παρα-
µονή του παιδιού στο ίδρυµα. Πώς εξυπηρετείται το συµφέρον
του παιδιού; Με το να µην µένει ούτε µία µέρα στο ίδρυµα. Εδώ
εντάσσονται και όλες οι σχετικές µε το άρθρο 8 πρωτοβουλίες. 

Κατά τη γνώµη µου, η εµµονή στο άρθρο 8, επειδή δεν είναι
το µόνο, αδικεί ουσιαστικά, το ίδιο το νοµοσχέδιο. Πιστεύω ότι
δεν είναι σωστό να χάνουµε το δάσος της παιδικής προστασίας,
για ένα δέντρο αυτού του δάσους. Παράλληλα, πιστεύω ότι όλες
οι απαραίτητες ασφαλιστικές δικλίδες έχουν ενσωµατωθεί στο
νοµοσχέδιο, όλες οι πολιτικές αποϊδρυµατοποίησης στηρίζονται
από τις σύγχρονες και σοβαρές σχετικές επιστηµονικές µελέτες.
Με τούτη την έννοια, στηρίζω το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρατήρηση τέταρτη και τελευταία. Παρά το ότι δεν ήταν στο

ίδιο µήκος κύµατος όλες οι τοποθετήσεις των συναδέλφων της
Νέας Δηµοκρατίας, δεν µπορώ να µη σταθώ στην τοποθέτηση
και εδώ στην Ολοµέλεια, αλλά και στις επιτροπές, της εισηγή-
τριας της Νέας Δηµοκρατίας -και όχι µόνον αυτής- ότι ούτε λίγο
ούτε πολύ, η Νέα Δηµοκρατία παρουσίασε ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο, το οποίο µε καθυστέρηση µάλιστα κάποιων µηνών η Κυ-
βέρνηση το αντέγραψε -και µάλιστα, κυρία Υπουργέ, δεν το αν-
τιγράψατε καλά- και ότι το θέµα που συζητούµε δεν είναι θέµα
ιδεολογίας. 

Εν πάση περιπτώσει, µου δηµιουργούνται ορισµένα ερωτή-
µατα. Πιστεύω, κατ’ αρχήν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
χρειάζεται περίσσεια πολιτικού θράσους για να βαδίσει κανείς
σε τέτοια µικροπολιτικά µονοπάτια. Χρειάζεται περίσσεια πολιτι-
κού καιροσκοπισµού για να βαδίσει κανείς σε τέτοιες ρουσφετο-
λογικές διαδροµές και πολύ περισσότερο πάνω στις πλάτες των
πλέον ανυπεράσπιστων ανθρώπων αυτής εδώ της κοινωνίας. 

Βέβαια, προσωπικά, δεν µε εκπλήσσει η Νέα Δηµοκρατία ούτε
για τα ρουσφετολογικά της ανοίγµατα ούτε για τον πολιτικό της
καιροσκοπισµό. Είναι κάτι που το περιµένω από το κόµµα της
συντηρητικής παράταξης. Αλλά να φτάσουνε στο σηµείο να µι-
λάνε για κατάρρευση του συστήµατος της παιδικής προστασίας;

Δεν κατάλαβα και θέλω να καταθέσω µερικά ερωτήµατα: Αλή-
θεια, µιλάτε εσείς, που δεν ξέρατε ούτε πόσα παιδιά είναι στα
ιδρύµατα; Δεύτερον, δεν ασχολείστε, δεν είναι στην πολιτική σας
να ασχοληθείτε, αλλά κανένας δεν σας είπε ή από κανέναν δεν
ακούσατε για τα παιδιά, που ψάχνουν να βρουν τις ρίζες τους -
ακόµα και ενήλικες πια- και τις περισσότερες φορές µε αποτυχία;
Από κανέναν δεν ακούσατε για το τι χάνεται στη διαδροµή του
παιδιού από την εξέλιξή του, από το ίδιο το παιδί, από το σύνολό
του; Κανένας δεν σας µίλησε για τα ζευγάρια που έφτασαν να
πάνε στο εξωτερικό; Κάποιοι -και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας- τοποθετήθηκαν σε αυτά τα προβλήµατα. 

Αλήθεια, αυτές τις δεκαετίες που περάσανε ποιος κυβερ-
νούσε; Δεν ήταν η Νέα Δηµοκρατία; Η παλιά ήταν; Αλήθεια, είναι
διαφορετική η Νέα Δηµοκρατία µε σύµβολο τον πυρσό, από τη
Νέα Δηµοκρατία µε σύµβολο την καρικατούρα του πυρσού; Δεν
κατάλαβα! 

Θα µπορούσα βεβαίως, να απαριθµήσω και να απαντήσω ότι
ναι, σήµερα για πρώτη φορά στην Ιστορία, µε την «πρώτη φορά
Αριστερά», χτίζεται ένα πραγµατικό τείχος προστασίας απέναντι
στα πιο ευάλωτα κοινωνικά στρώµατα. Θα µπορούσα όντως, σε
απάντηση των όσων είπατε, να απαριθµήσω µία προς µία όλες
τις προσπάθειες της Κυβέρνησης, πρώτη φορά µε την Αριστερά
στην Κυβέρνηση, εδώ και τρία χρόνια, προσπάθειες για να µην
µείνει κανένας πολίτης στο περιθώριο. 

Ωστόσο, η βασική µας διαφορά, κύριοι, είναι αλλού και γι’ αυτό
δεν στέκοµαι σε αυτά τα επιµέρους. Η βασική µας διαφορά είναι
ότι η Αριστερά στην Ελλάδα έρχεται από πολύ µακριά και τρα-
βάει ακόµα µακρύτερα, πολύ µακριά, έξω από τον δικό σας συν-
τηρητικό ορίζοντα. Και στις αποσκευές της, στο όραµα για την
Ελλάδα µας, στην αγωνιστική της διαδροµή, στο DNA της τελικά,
η Αριστερά έχει καταγεγραµµένους στόχους την κατάργηση της
εκµετάλλευσης ανθρώπου από άνθρωπο, την κοινωνική απελευ-
θέρωση, την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Να γιατί η Αριστερά, ακόµα και στις πιο αντίξοες συνθήκες –
είναι αντίξοες οι συνθήκες της πρόσφατης τριετίας, έχουµε πε-
ράσει και πολύ χειρότερες καταστάσεις- µπορεί να εφαρµόζει
κοινωνική πολιτική και κοινωνική δικαιοσύνη, που πλευρές της
περιλαµβάνονται και στο σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Να γιατί η όποια κριτική σας, πέρα από το ότι δικαιολογηµένα
εξοργίζει κάποιους συναδέλφους, που νιώθουν να τους πνίγει το
δίκαιο, το µόνο που µπορεί να κάνει η όποια κριτική σας σε αυτό
το πεδίο της κοινωνικής πολιτικής προς την Αριστερά, είναι να
προκαλέσει το γέλιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αξίες, στις οποίες υποτάσσει
τη δράση της η Αριστερά, υπηρετούν την κοινωνία, υπηρετούν
το δηµόσιο συµφέρον. Εν προκειµένω, για το νοµοσχέδιο που
συζητάµε, υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον των ανυπεράσπι-
στων, ανήλικων παιδιών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σπαρτινός από τον ΣΥΡΙΖΑ
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γιατί επί προσωπι-

κού; Δεν αναφέρθηκε σε εσάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Εγώ έκανα κριτική στη Νέα Δη-

µοκρατία. Δεν έκανα κριτική σε κανέναν...
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Λαµπρούλη, επί προσωπικού.

Εισηγήτρια δεν είµαι; Για µένα µίλησε.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Έχει δικαίωµα να το αναπτύξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν υπήρχε

προσωπικό. Αν από το Βήµα, κάποιος Βουλευτής κάνει κριτική
σε ένα άλλο κόµµα, αυτό θεωρείται προσωπικό ζήτηµα; Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ. Μην χάνουµε τον χρόνο.

Ελάτε, κύριε Σπαρτινέ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Για µένα δεν µίλησε; Για το περίσσιο

θράσος µου; Για την εισηγήτρια µίλησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη χάνουµε τον

χρόνο.
Κύριε Σπαρτινέ, συνεχίστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση στη χώρα µας,

όσον αφορά το θέµα της υιοθεσίας, σωστότερα της τεκνοθεσίας
–και εγώ αυτόν τον όρο θα χρησιµοποιώ- είναι απελπιστική, µέχρι
τώρα. Δυστυχώς, όλες οι µέχρι τώρα κυβερνήσεις έκλειναν τα
µάτια σε καταστάσεις, που όλοι µας γνωρίζουµε και για τις ο-
ποίες θα έπρεπε ως κοινωνία και ως πολιτεία να ντρεπόµαστε.

Ιδρύµατα γεµάτα από παιδιά εγκαταλειµµένα ή κακοποιηµένα,
που ακόµα και αν µεγαλώνουν σε ασφαλές περιβάλλον, µέσα σε
αυτά τα ιδρύµατα, στερούνται το σηµαντικότερο πράγµα για την
υγιή ανάπτυξη ενός παιδιού: την αγάπη και τη στοργή, που µπο-
ρεί να τους παρέχει µια οικογένεια.

Από την άλλη, ζευγάρια που επιθυµούν να τεκνοθετήσουν και
περιµένοντας πολλές φορές έξι και επτά χρόνια, χωρίς αποτέλε-
σµα, καταφεύγουν συχνά σε τεκνοθεσίες επ’ αµοιβή. Ως αποτέ-
λεσµα αυτής της κατάστασης, αναπτύσσονται κυκλώµατα, που
εκµεταλλεύονται την επιθυµία αυτών των ανθρώπων και φτάνουν
ακόµα και στο να πωλούν βρέφη σε ένα ιδιότυπο trafficking, που
εµπλέκονται συχνά φυσικοί και θετοί γονείς, γιατροί, δικηγόροι
και φυσικά πρόσωπα µε εγκληµατική δράση.

Πόσα χρόνια όλα αυτά µας είναι γνωστά; Πόσα χρόνια κατά
καιρούς βλέπουµε να εξαρθρώνονται σπείρες; Τι κάνατε, κυρίες
και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, τα χρόνια που
κυβερνούσατε, ώστε να διασφαλίσετε την απαιτούµενη σωστή
διαδικασία;

Σήµερα η Κυβέρνηση τολµά και φέρνει ένα ριζοσπαστικό νο-
µοσχέδιο, που ισχυροποιεί επιστηµονικά και θεσµικά όλη τη δια-
δικασία, µε κύριο γνώµονα το συµφέρον του παιδιού. Για να
επιτευχθεί αυτό, δύο στόχοι πρέπει να ικανοποιούνται: η µείωση
του χρόνου αναµονής και η θεσµική και επιστηµονική κατοχύ-
ρωση της διαδικασίας, που τώρα γίνεται ψηφιακή.

Όσον αφορά τον πρώτο στόχο, η Βουλή θέσπισε µε νόµο ήδη
το 2016 τον Σύνδεσµο Κοινωνικών Λειτουργών Ελλάδας ως ανώ-
τατη αρχή απόδοσης άδειας άσκησης επαγγέλµατος και πειθαρ-
χικού ελέγχου για κοινωνικούς λειτουργούς. Ο Σύνδεσµος, µε
αδιάβλητες εξετάσεις, θα δηµιουργήσει Σώµα Πιστοποιηµένων
Κοινωνικών Λειτουργών, που θα συµβάλλουν στην ολοκλήρωση,
µέσα σε λίγους µήνες, του έργου των κοινωνικών ερευνών και
εκθέσεων που απαιτούνται. Έτσι µειώνεται ο συνολικός χρόνος
που απαιτείται γι’ αυτή τη διαδικασία στους οκτώ µε δώδεκα το
πολύ µήνες.

Όσον αφορά τον δεύτερο στόχο, η διαδικασία πλέον που απαι-
τείται είναι σαφής. Είναι ψηφιακή, όπως είπα ήδη, και καταλήγει
σε τρία ηλεκτρονικά µητρώα, που τηρούνται στην ΗΔΙΚΑ και τα
διαχειρίζεται το Εθνικό Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Με αυτόν τον τρόπο, το κράτος θα γνωρίζει τον ακριβή αριθµό
των παιδιών, που υπάρχουν στα ιδρύµατα κρατικά και ιδιωτικά,
αυτά που δίνονται για τεκνοθεσία ή αναδοχή, καθώς και τον
ακριβή αριθµό υποψήφιων γονέων και αναδόχων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παραπάνω συνιστούν

µια πραγµατική τοµή του κράτους κοινωνικής πρόνοιας µιας δη-
µοκρατικής κοινωνίας, που σέβεται πρώτα από όλα τα δικαιώ-
µατα του παιδιού, αλλά και τον ίδιο τον εαυτό της.

Επιπλέον, δίνει ελπίδα σε υποψήφιους θετούς γονείς ή αναδό-
χους και οδηγεί στην αποϊδρυµατοποίηση των παιδιών, που είναι
το κρίσιµο ζητούµενο για την ψυχολογία τους, αφού τους προ-
σφέρει τη δυνατότητα να µεγαλώσουν σε ένα περιβάλλον αγά-
πης, φροντίδας και στοργής. 

Κατά τη γνώµη µου, η ιδρυµατοποίηση είναι η παρέκκλιση από
την ανθρώπινη φύση και όχι οι διάφορες ανθρώπινες συµπερι-
φορές, στις οποίες αναφέρονται κάποιοι και συχνά µε απαράδε-
κτο τρόπο.

Όσον αφορά δε, τις διαφορές µεταξύ τεκνοθεσίας και αναδο-
χής, είναι σαφείς, ειπώθηκαν και από τους εισηγητές και από την
Υπουργό και από άλλους συναδέλφους και δεν πρέπει να οδη-
γούν σε συγχύσεις. Κατά την τεκνοθεσία, ο θετός γονιός αντικα-
θιστά πλήρως τον φυσικό γονέα και στις υποχρεώσεις και στα
δικαιώµατα. Στην αναδοχή, ο ανάδοχος συνυπάρχει µε τον φυ-
σικό γονέα και µάλιστα, έχει υποχρέωση να συνεργάζεται µαζί
του. Η τεκνοθεσία, σύµφωνα µε τον Αστικό Κώδικα, αφορά έγ-
γαµα ζευγάρια και µόνο, που αντικαθιστούν πλήρως τους φυσι-
κούς γονείς. Η αναδοχή µπορεί να γίνει από έγγαµα ζευγάρια,
από ζευγάρια µε σύµφωνο συµβίωσης, αλλά και από µεµονω-
µένα άτοµα.

Να υπενθυµίσω σε όσους και όσες θέλουν να το ξεχνούν, ότι
το σύµφωνο συµβίωσης είναι νόµος του κράτους και η ισότιµη
µεταχείριση όλων των πολιτών βασική συνταγµατική επιταγή.
Άρα, δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα εξαιρέσεων, που θα δηµι-
ουργούσε θέµα άνισης µεταχείρισης οµάδας πολιτών.

Στη γειτονική Ιταλία εκατό χιλιάδες οµόφυλα ζευγάρια έχουν
γίνει ανάδοχοι γονείς, χωρίς να υπάρξει κανένα κοινωνικό πρό-
βληµα. Άλλα είναι τα κοινωνικά και πολιτικά προβλήµατα, που
έχει σήµερα η Ιταλία. Εµείς θα µείνουµε προσκολληµένοι σε µε-
σαιωνικές αντιλήψεις, σε βάρος των δικαιωµάτων των παιδιών;
Και να µην ξεχνάµε ακόµα ότι πάνω από χίλια παιδιά σήµερα βρί-
σκονται απροστάτευτα στο δρόµο, πέρα από αυτά τα δύο µε
τρεις χιλιάδες που βρίσκονται µέσα σε ιδρύµατα. 

Κάποιοι -όχι όλοι, πολλοί όµως- από τους επικριτές του σχε-
δίου νόµου και ειδικότερα του άρθρου 8 στέκονται πίσω από ιδε-
οληψίες ή ακόµα χειρότερα, από µικροκοµµατικές και ψηφοθη-
ρικές σκοπιµότητες. Νοµίζουν ότι µπορούν να παίξουν µε την Κυ-
βέρνηση και τον ΣΥΡΙΖΑ. Κάνουν λάθος. Στην πραγµατικότητα
παίζουν µε το µέλλον εκατοντάδων παιδιών, δικών µας παιδιών,
της κοινωνίας δηλαδή αυτής, στην οποία ζούµε όλοι µας και µε
την αγωνία, επίσης, πολλών ζευγαριών και µεµονωµένων συµπο-
λιτών, που επιζητούν µια καθαρή και δίκαιη διαδικασία τεκνοθε-
σίας ή αναδοχής, αναδεικνύοντας έτσι αυτοί οι επικριτές το
πραγµατικό τους πρόσωπο κοινωνικής ευαισθησίας και την
πραγµατική πολιτική τους φυσιογνωµία, πέρα από ετικέτες, τσι-
τάτα και παρελθόντα.

Εµείς, ως ριζοσπαστική αριστερή παράταξη, οικοδοµώντας
ένα σοβαρό κράτος κοινωνικής πρόνοιας και αλληλεγγύης έ-
χουµε την υποχρέωση να οδηγήσουµε την κοινωνία µπροστά,
πολεµώντας τον συντηρητισµό, από όπου και αν προέρχεται και
εξασφαλίζοντας έτσι ίσα δικαιώµατα και ίσες ευκαιρίες για όλους
τους πολίτες, ανεξαρτήτως της όποιας διαφορετικότητας. Αυτό
κάνουµε και µε το σηµερινό νοµοθέτηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Λαγός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Αρχικά, θα ήθελα να πω ότι είναι λίγο
αστείο το φαινόµενο -επειδή µιλάει η Χρυσή Αυγή για κάποια νο-
µοσχέδια, που ξέρετε ότι υπάρχει η αντίθεση µας- να υπάρχουν
έξω από την είσοδο των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής γύρω
στους δεκαπέντε µε είκοσι αστυνοµικούς, όταν στις άλλες εισό-
δους βρίσκονται γύρω στα δύο άτοµα περίπου από την Ασφάλεια
της Βουλής.

Αν φοβάστε ότι πρόκειται να σας πειράξουµε, σας υποσχόµα-
στε ότι δεν πρόκειται να σας πειράξουµε. Απλώς λέµε την αλή-
θεια. Το µοναδικό που έχετε να κάνετε είναι να κλείνετε το µικρό-
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φωνο, για να µην ακουγόµαστε. Αν, από την άλλη, είναι για να
µας εκφοβίσετε, σας δίνουµε και πάλι τον λόγο µας ότι δεν πρό-
κειται να µας εκφοβίσετε και την άποψή µας θα τη λέµε, όπως
και να έχουν τα πράγµατα. Να είστε βέβαιοι γι’ αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τι λέει, κύ-
ριε Πρόεδρε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να κλείσουµε το µικρόφω-
νο; 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τι καταγ-
γέλλει τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καθίστε, κυρία Υ-
πουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κοιτάξτε! Είναι έξω από την πόρτα και πε-
ριµένουν να µπουν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κυρία µου, ελάτε εδώ να δείτε.
Είναι απ’ έξω από την πόρτα και περιµένουν µπουν!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Φεύγουν! Τρέχουν και φεύγουν! Το είδατε.
Μη µιλάτε, άµα δεν ξέρετε. Εκτίθεστε. Αφήστε µε να τελειώσω
την οµιλία µου. Θα είναι καλύτερα για εσάς, αν το αφήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ηρεµή-
στε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Θα φέρετε και τα ΜΑΤ; Είστε
τόσο δηµοφιλείς, που θα έρθετε µε τα  ΜΑΤ στη Βουλή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε παρα-
καλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ας µπούµε στο νοµοσχέδιο. 
Έχουµε ακούσει εδώ και τρεις-τέσσερις ώρες περίπου, τον ει-

σηγητή του ΣΥΡΙΖΑ και πάρα πολλούς από τους Βουλευτές, που
στηρίζουν το εν λόγω νοµοσχέδιο, να µας µιλάνε για επιστηµο-
νικές έρευνες, για αναλύσεις και για οτιδήποτε δείχνει ότι τα παι-
διά που υιοθετούνται από οµοφυλόφιλα ζευγάρια δεν έχουν
κάποιες συνέπειες. 

Όµως, ξέχασαν όλοι να αναφέρουν –γιατί «δηµοκρατικά» δεν
αναφέρονται συγκεκριµένα πράγµατα- µία έρευνα συγκεκριµένη,
που έχει γίνει από τον επίκουρο Καθηγητή Κοινωνιολογίας του
Πανεπιστηµίου του Τέξας, τον Μαρκ Ρέγκνερους -µάλιστα αυτό
είχε γίνει τον Ιούνιο του 2012- η οποία λέει άλλα πράγµατα απ’
αυτά που πιστεύετε ή θέλετε να πιστεύετε και που λέτε στον
κόσµο. Για να είστε σίγουροι γι’ αυτό που λέµε, το δείγµα ανέρ-
χεται σε δεκαπέντε χιλιάδες ενήλικες Αµερικανούς, δεκαοκτώ
έως τριάντα εννέα ετών. Για να µην νοµίζουµε ότι είναι µια έ-
ρευνα, η οποία δεν έχει καµµία σηµασία, απλώς η προοδευτικό-
τητα και τα σύγχρονα µέσα µαζικής ενηµέρωσης αποχαύνωσης
φροντίζουν να µην ακούγεται. 

Λέει, λοιπόν, η συγκεκριµένη αυτή έρευνα ότι τα παιδιά των
οµοφυλόφιλων οικογενειών παρουσιάζουν χαµηλότερα ποσοστά
επιτυχίας στον τοµέα της εκπαίδευσης, χειρότερη σωµατική και
πνευµατική υγεία, µεγαλύτερο ποσοστό εµφάνισης κατάθλιψης,
µεγαλύτερα ποσοστά ανάγκης από ψυχιατρική βοήθεια, έχουν
µεγαλύτερο ποσοστό τάσεως στην αυτοκτονία, ειδικά όσα παιδιά
έχουν οµοφυλόφιλους άντρες για γονείς. Είναι µερικά µόνο.
Είναι απ’ αυτά που δεν έχουν καµµία συνέπεια για τα παιδιά. Όλα
είναι κατ’ ευχήν για εσάς. 

Εν συνεχεία, ο συγκεκριµένος κύριος ανέφερε ότι σε έρευνες
που έχουν γίνει και που λένε ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα για
τα παιδιά που έχουν υιοθετηθεί από οµοφυλόφιλα ζευγάρια, οι
έρευνες συγκεκριµένα έχουν γίνει µεταξύ συγγενών και φίλων
µιας παρεΐστικης οµαδούλας, που βγάζουν ό,τι θέλουν. Αυτό λέει
ο άνθρωπος αυτός. Μάλιστα υπήρξαν κραυγές εις βάρος του,
υπήρξαν καταγγελίες, έγιναν έρευνες, αλλά δυστυχώς για όλους
τους –εντός εισαγωγικών- «ανθρωπιστές» αποδείχθηκε ότι όλα
όσα έλεγε ο συγκεκριµένος ήταν αληθή. 

Προχωράµε, λοιπόν –αν δεν πιστεύετε σε όλα αυτά- σε κά-
ποιες από τις µαρτυρίες των συγκεκριµένων παιδιών. Συγκεκρι-
µένα η κ. Στεφάνοβιτς αναφέρει τα εξής: «Έχω εκτεθεί σε εµφα-
νείς σεξουαλικές δραστηριότητες, όπως σοδοµία, γυµνότητα,

πορνογραφία, οµαδικό σεξ, σαδοµαζοχισµό µε εφήβους. Δεν
υπήρχε» -όπως λέει η συγκεκριµένη κυρία- «καµµία εγγύηση ότι
οποιοσδήποτε από τους συντρόφους του πατέρα µου θα ήταν
για πολύ καιρό και συχνά έπρεπε να τους υπακούω. Τα δικαιώ-
µατά µου και η αθωότητά µου παραβιάστηκαν», όπως λέει η συγ-
κεκριµένη. 

Εν συνεχεία, υπάρχει η κ. Μπάρµπαρα Κλέιν, η οποία λέει:
«Την ίδια στιγµή µου δόθηκε το µήνυµα ότι αν δεν συµφωνούσα
µαζί τους -κάτι που εγώ δεν έκανα- ήµουν ηλίθια και καταδικα-
σµένη σε µία ζωή τιµωρίας και εχθρότητας από τη µητέρα µου
και τη σύντροφό της. Το έκαναν αυτό µε την ενθάρρυνση όλων
των οµοφυλόφιλων φίλων τους στην κοινότητα και ήταν σαν µία
παραθρησκευτική οµάδα. Η τιµωρία, αν διαφωνούσα, ήταν να
µην µου επιτρέπεται η έξοδος από το σπίτι, παρά µόνο για να
πάω στο σχολείο.» Ανθρωπιστικά πράγµατα, τα οποία δεν υπάρ-
χουν για εσάς, είναι σε έναν άλλο πλανήτη. 

Καταλήγουµε µε τον κ. Ρόµπερτ Όσκαρ Λόπεζ -αυτοί είναι µε-
ρικοί µόνο απ’ όλους αυτούς- ο οποίος περιγράφει ότι βίωνε µε-
γάλη σεξουαλική σύγχυση, εξαιτίας της έλλειψης πατρικής
φιγούρας στη ζωή του, που τον οδήγησε σε µία ζωή πορνείας µε
πελάτες, κυρίως ηλικιωµένους στην εφηβική του ηλικία, προκει-
µένου να ψάξει και να αναζητήσει την πατρική φιγούρα που του
έλειπε. Αυτά λένε.

Εν συνεχεία, οι συγκεκριµένοι, µαζί µε πολλούς άλλους, κατέ-
θεσαν µήνυση στο Ανώτατο Δικαστήριο των ΗΠΑ, προκειµένου
να σταµατήσουν οι γάµοι µεταξύ οµοφυλόφιλων ζευγαριών και
φυσικά, η υιοθεσία παιδιών. Η υπόθεση αυτή έχει προχωρήσει.
Δεν έχει εκδοθεί ακόµα απόφαση, όµως φτάσαµε σε σηµείο, τέσ-
σερις πολιτείες των Ηνωµένων Πολιτειών να έχουν απαγορεύσει
πλέον τον γάµο οµοφυλόφιλων, µετά από τα συγκεκριµένα. Αυτά
προς γνώση και ίσως συµµόρφωση. 

Πρώτα απ’ όλα, ακούµε εδώ να µιλάτε ανθρωπιστικά για τα
παιδάκια, τα οποία πραγµατικά, χρήζουν βοήθειας, για να µην
µεγαλώνουν σε ιδρύµατα. Όµως, ξεχνάµε κάτι άλλο. Αν φτάσαµε
αυτή τη στιγµή να υπάρχουν σε ιδρύµατα περίπου τρεις χιλιάδες
παιδιά, είναι γιατί οι πολιτικές σας, οι πολιτικές των µνηµονίων,
δεν έχουν φροντίσει, προκειµένου να υπάρχουν σωστές υποδο-
µές στις ελληνικές οικογένειες.

Είναι γιατί εσείς, εδώ και οκτώ, τουλάχιστον, χρόνια, µας έχε-
τε βάλει στα νύχια των διεθνών τοκογλύφων κι έτσι οι ελληνικές
οικογένειες δεν έχουν να ταΐσουν τα παιδιά τους και πολλές απ’
αυτές πηγαίνουν και αφήνουν τα παιδάκια σε διάφορα ιδρύµατα
και είτε τα αφήνουν πέντε µέρες την εβδοµάδα και τα παίρνουν
µόνο ένα σαββατοκύριακο, είτε δεν τα παίρνουν καθόλου, γιατί
δεν µπορούν να τα συντηρήσουν. Άρα, µην µιλάτε για ανθρωπι-
σµό εσείς, που έχετε αναγκάσει αυτούς τους ανθρώπους να ψά-
χνουν στα σκουπίδια για τρόφιµα! Ψεύτες και υποκριτές! 

Φτάνουµε, λοιπόν, σε µία κοινωνία σήµερα, στην οποία ένας
Μαροκινός θα µπορούσε να δηλώνει Σουηδός, ένα άνδρας µπο-
ρεί να δηλώνει γυναίκα ή ακόµα και ουδέτερος. Σε αυτές τις κοι-
νωνίες ζούµε. Θέλετε να µας φτάσετε σε κοινωνίες χαλαρές, σε
ανθρώπους ρηχούς, οι οποίοι να µην έχουν αρχές πρότυπα και
ιδεολογία. 

Φανταστείτε έναν άνθρωπο όταν δεν υποστηρίζει καν ότι είναι
το φύλο που γεννήθηκε, αν είναι άνδρας ή αν είναι γυναίκα -δεν
υποστηρίζει καν αυτό- τι θα υποστηρίξει στη ζωή του; Θα υπο-
στηρίξει την πατρίδα του; Θα υποστηρίξει την οικογένειά του; Τι
να υποστηρίξει; Είναι ένας άνθρωπος χαµένος, πραγµατικά, ο
οποίος στο όνοµα, δήθεν, του «ανθρωπισµού» πετάγεται βορά
στα ψυχολογικά του προβλήµατα και σε ό,τι αυτό θα του δηµι-
ουργήσει.

Φανταστείτε έναν άνδρα, ο οποίος γεννιέται και στα δέκα, στα
δώδεκα, στα δεκαπέντε αλλάζει το φύλο του και µια γυναίκα αν-
τιστρόφως. Αυτή είναι η πολυπολιτισµική κοινωνία, µια κοινωνία
µαζανθρώπων, που θέλετε και σιγά-σιγά εκεί µας οδηγείτε.

Πριν από λίγες µέρες, έλαβε χώρα µια έρευνα, η οποία µάλι-
στα ακούστηκε και στο Οικονοµικό Φόρουµ των Δελφών, από τον
Δηµήτρη Μαύρο, όπου αναφέρονται κάποια πράγµατα, που δεν
συνάδουν µε τις απόψεις σας περί σοβαρότητας, που θέλετε να
µας πείτε για την κοινωνία. Συγκεκριµένα, η έρευνα αυτή έλεγε
ότι το 98% των Ελλήνων δηλώνουν εµπιστοσύνη στον θεσµό της
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οικογένειας. Δεν ξέρω τι λέτε εσείς θεσµό της οικογένειας, αλλά
εµείς λέµε µία µητέρα, έναν πατέρα και τα παιδιά. Αν εσείς λέτε
οικογένεια, άνδρα µε άνδρα, γυναίκα µε γυναίκα κι έναν συρ-
φετό, τον οποίο δηµιουργείτε, λυπόµαστε, κρατήστε το για τους
εαυτούς σας. Και συνεχίζει µετά ότι ακολουθούν οι θεσµοί των
Ενόπλων Δυνάµεων, της Αστυνοµίας και της Δικαιοσύνης. Επί-
σης, το 85% των ερωτηθέντων δήλωσε ότι πιστεύει στον Θεό και
το 60% ότι βρίσκεται κοντά στη θρησκεία, πηγαίνοντας τακτικά
στην εκκλησία.   

Αυτές είναι οι έρευνες οι οποίες, φυσικά, δεν σας συµφέρουν
να ακούγονται.  Και µάλιστα, ακούσαµε χαρακτηριστικά από πολ-
λούς από τους προηγούµενους Βουλευτές, που µίλησαν, να λένε
ότι η κοινωνία δεν είναι έτοιµη να δεχθεί αυτά τα µέτρα, που φέρ-
νουµε. Σοβαρά; Έτσι σας είπαν; Και είπαν ότι εµείς –λέει- είµαστε
για άλλα πράγµατα, από αυτά που λέει η κοινωνία. 

Ξέρετε κάτι; Αυτό, εσείς οι αριστεροί παλιά θα το λέγατε δι-
κτατορία. Δηλαδή, υπάρχει µία κυβέρνηση, η οποία δεν έχει καµ-
µία ταύτιση µε την ελληνική κοινωνία, όµως, αποφασίζει κατά το
δοκούν, όπως αυτή θέλει. Αλλού χρησιµοποιούµε την πλειοψη-
φία, αλλού δεν χρησιµοποιούµε την πλειοψηφία, φτάνει να κά-
νουµε αυτό που εµείς θέλουµε. Ας κρίνει, λοιπόν, ο ελληνικός
λαός τι συµβαίνει µέσα στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, µέσα
στην Αίθουσα στην οποία έχουν δηµιουργηθεί τα περισσότερα
δεινά για τους Έλληνες πολίτες. 

Θα ήθελα να συνεχίσω λέγοντας ότι είναι πραγµατικά προσχη-
µατική η συµπεριφορά Νέας Δηµοκρατίας και ΑΝΕΛ. Ειδικά οι
ΑΝΕΛ, βγαίνουν και κατακεραυνώνουν την Κυβέρνηση, φωνά-
ζουν και ωρύονται ότι δεν θα έπρεπε να περάσει το συγκεκριµένο
άρθρο του νοµοσχεδίου, όπως έχουν φωνάξει κατά καιρούς και
για πάρα πολλά άλλα νοµοσχέδια.       

Ξεχνούν, όµως, ότι µε την παρουσία τους και µε τη στήριξη
που δίνουν στην Κυβέρνηση, αυτή η ανθελληνική και προδοτική
Κυβέρνηση περνάει όλα αυτά τα νοµοσχέδια. Είναι και οι ΑΝΕΛ
άµεσα υπεύθυνοι για το τι συµβαίνει στην πατρίδα µας και να
αφήσουν τα κροκοδείλια δάκρυα!

Όσον αφορά τη Νέα Δηµοκρατία, πραγµατικά βλέπουµε ότι
άγεται και φέρεται από τις διαθέσεις των µπολσεβίκων κοµµου-
νιστών, οι οποίοι αποφασίζουν και διατάζουν επί της πραγµατι-
κότητας. Να είστε βέβαιοι όλοι ότι η Νέα Δηµοκρατία ούτε κατά
συνείδηση δεν θα ψήφιζε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Θα ψή-
φιζαν «ναι» και αυτοί.

Απλά, η παρουσία της Χρυσής Αυγής τους φέρνει σε πάρα
πολύ δύσκολη θέση. Και ό,τι κάνει, το κάνει µόνο και µόνο για να
γλιτώσει λίγο το εκλογικό της ακροατήριο και την εκλογική της
πελατεία. Μόνο γι’ αυτό δήθεν κάποιοι αντιδρούν. Αν δεν υπήρχε
Χρυσή Αυγή µέσα στην Ελληνική Βουλή, σίγουρα και η Νέα Δη-
µοκρατία θα ψήφιζε και όλοι οι Βουλευτές θα ψήφιζαν αυτά τα
πράγµατα, όπως άλλωστε έκαναν µε το σύµφωνο συµβίωσης και
µε το τζαµί στο Βοτανικό. Στηρίζουν και αυτοί αυτήν την Κυβέρ-
νηση.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να κλείσω λέγοντας, ότι υπάρχει µία
επιστολή από την Ιερά Κοινότητα του Αγίου Όρους, η οποία λέει
ότι όλοι οι Έλληνες Βουλευτές θα πρέπει να αντισταθούν και να
µην περάσει το νοµοσχέδιο αυτό. Θα ήθελα να την καταθέσω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να είναι σίγουροι οι πατέρες µας, οι µοναχοί που κρατάνε
Θερµοπύλες πραγµατικά, αυτή τη στιγµή για την Ορθοδοξία µας,
για την πατρίδα µας, ότι εµείς δεν πρόκειται ποτέ να πουλήσουµε
τα πιστεύω µας και πραγµατικά, θα αγωνιζόµαστε γι’ αυτά που
έχουµε πει, γι’ αυτά που λέµε και έξω από την Αίθουσα του Κοι-
νοβουλίου, αλλά και µέσα, µε οποιοδήποτε τίµηµα.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στον εισηγητή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είπε το πρωί ότι δεν µπορούµε να απαγορεύσουµε στα
οµόφυλα ζευγάρια να κάνουν την αναδοχή, γιατί είναι ενάντια
στο νόµο και ότι µε τον τρόπο αυτό κατοχυρώνονται –λέει- τα δι-

καιώµατά των οµόφυλων ζευγαριών. Επίσης, λένε ότι πρέπει να
σεβόµαστε τους νόµους.

Ακούστε, λοιπόν, τι λέει η λογική πλευρά. Αλήθεια, ποιος
νόµος είναι υπεράνω του λογικού; Ποιος ανθρώπινος νόµος µπο-
ρεί να είναι υπεράνω του θείου; Ποιος νόµος µπορεί να υπερβεί
τον Θεό και τη φύση, που έτσι έκαναν τους ανθρώπους; Άντρας,
γυναίκα και τα παιδιά, αυτό είναι οικογένεια. Γι’ αυτό θα συνεχί-
σουµε να αγωνιζόµαστε. Και προσέχετε πάρα πολύ καλά, γιατί
αυτά που κάνετε, δεν θα τα επιτρέψει ο ελληνικός λαός και η τι-
µωρία σας θα είναι πραγµατικά πολύ σκληρή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 50ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής: «Προσαρµογή της ελ-
ληνικής νοµοθεσίας προς τις διατάξεις της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 26ης Ιου-
νίου 2013, σχετικά µε τις απαιτήσεις για την υποδοχή των αιτούν-
των διεθνή προστασία (αναδιατύπωση, L180/96/29.6.2013) και
άλλες διατάξεις – Τροποποίηση του ν.4251/2014 (Α’ 80) για την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία 2014/66/ΕΕ
της 15ης Μαΐου 2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου σχετικά µε τις προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής υπη-
κόων τρίτων χωρών στο πλαίσιο ενδοεταιρικής µετάθεσης –
Τροποποίηση διαδικασιών ασύλου και άλλες διατάξεις».

Τον λόγο έχει ζητήσει η κυρία Υπουργός για κάποιες νοµοτε-
χνικές βελτιώεις, τις οποίες δεν ανέφερε στην οµιλία της.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι ορι-
σµένες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

«1. Στον τίτλο του σχεδίου νόµου προστίθεται η φράση «και
άλλες διατάξεις».

2. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 2 µετά τη περίπτωση θ. προ-
στίθεται περίπτωση ι’ ως εξής: «Έναν εκπρόσωπο της Πανελλή-
νιας Οµοσπονδίας Σωµατείων Γονέων και Κηδεµόνων Ατόµων µε
Αναπηρία.». 

Πρόκειται για αίτηµα πολλών κοµµάτων, να µετέχει στο ΕΣΑνΥ
και ένας φορέας από την αναπηρία. Εδώ συγκεκριµένα επιλέ-
γουµε την ΠΟΣΓΚΑµεΑ. Είναι οι γονείς παιδιών µε αναπηρία.

«3. Όπου στο κείµενο αναγράφεται η φράση «ανάδοχων γο-
νέων» αντικαθίσταται από τη φράση «αναδόχων γονέων».

4. Πριν το άρθρο 28 του σχεδίου νόµου προστίθεται ο τίτλος
«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΕΜΠΤΟ Λοιπές διατάξεις» και διαγράφεται ο τίτ-
λος «Διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών από την
τροπολογία 1572/111».

5. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 28 προτίθεται η
φράση «, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά σε επιµέρους διατά-
ξεις.».

Θα σας διανεµηθούν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, πα-

ρακαλώ να καταθέσετε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, για να λά-
βουν γνώση τα κόµµατα. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Βεβαίως,
κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Θεανώ Φωτίου
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

7336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 8 MΑΪΟΥ 2018 7337



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
µιας που πήρατε τον λόγο, θα µπορούσατε να ανακοινώσετε στο
Σώµα εάν κάνετε δεκτές κάποιες τροπολογίες;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, αυτό
θα έλεγα µόλις τώρα, κύριε Πρόεδρε. Έχω κάνει αποδεκτές και
τις τρεις υπουργικές τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Χρυσής Αυγής κ. Μιχαλολιάκος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, εάν νοµίζουν κάποιοι ότι τοποθετώντας αστυνο-
µικούς έξω από την είσοδο που εισέρχονται οι Βουλευτές της
Χρυσής Αυγής θα µας τροµοκρατήσουν, κάνουν λάθος. Εδώ ήρ-
θαµε και µε χειροπέδες µε συνοδεία και µιλήσαµε και σας είπαµε
την αλήθεια. Δεν λυγίζει η Χρυσή Αυγή. Πάρτε το απόφαση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Όταν ήλθε εδώ το νοµοσχέδιο µε το σύµφωνο συµβίωσης, το

οποίο πάλι κατά συνείδηση ψήφισαν οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, συγκεκριµένος Υπουργός της Κυβερνήσεως του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είπε ότι θα έλθει και η υιοθεσία παιδιών. 

Είστε µπολσεβίκοι και δεν το κρύβετε. Χρησιµοποιείτε την τα-
κτική του σαλαµιού, κοµµάτι-κοµµάτι. Τελειώνετε όµως. Δεν σας
αρκεί ο χρόνος να διαλύσετε αυτή την πατρίδα, αυτό το έθνος
µε τη µεγάλη και ένδοξη ιστορία. Έτσι, λοιπόν, πριν προχωρή-
σετε καν στο να κάνετε το σύµφωνο συµβίωσης γάµο -δεν τολ-
µάτε- προχωράτε σε κάτι ακόµη χειρότερο, στην υιοθεσία παι-
διών. 

Πρέπει από την αρχή να ξεκαθαρίσουµε ότι ο Λαϊκός Σύνδε-
σµος - Χρυσή Αυγή διαµορφώνει την αντίληψή του πάνω σε αυτό
το θέµα µε βάση το ιερό δικαίωµα του παιδιού από τη φύση και
από τον Θεό να έχει µητέρα και πατέρα. 

Εσείς γνήσια τέκνα του «διαφωτισµού» -εντός πολλών εισαγω-
γικών- των κοινωνικών συµβολαίων πολεµάτε ενάντια στη φύση,
ενάντια στην εθνική ταυτότητα, βαφτίζοντας Έλληνα όποιον
έρθει, µε αδιαφανείς διαδικασίες και τώρα προσπαθείτε να δια-
λύσετε και διαλύετε τον θεσµό της οικογενείας. 

Κάθε παιδί έχει δικαίωµα να έχει µητέρα και πατέρα. Στη δοµή
µιας οµοφυλικής οικογενείας δεν είναι σεβαστό αυτό το δι-
καίωµα του παιδιού. Και για του λόγου το αληθές, πρόκειται ου-
σιαστικά για µια θεµελιώδη παραβίαση των δικαιωµάτων του
παιδιού. 

Ποιος θα προστατεύσει αυτό το παιδί από µια φυσιολογική
ανάπτυξη µε έναν πατέρα και µια µητέρα; Η πολιτεία. Η πολιτεία,
όµως, όχι µόνο δεν το προστατεύει, αλλά στην συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση νοµοθετεί τις συνθήκες µέσα στις οποίες δηµιουργείται
µια κοινωνική τερατογένεση. 

Ένα παιδί που µεγαλώνει υποθέτοντας ότι οι γονείς του είναι
δύο γυναίκες ή δύο άντρες, εξαρχής δεν είναι σωστά ενηµερω-
µένο για την προέλευσή του από τα δύο φύλα. Διαλύετε εντελώς
ακόµη και αυτό το οποίο δέχεστε εσείς οι αριστεροί, το φροϋδικό
µοντέλο εξελίξεως του ανθρώπου µε το ανδρικό και το γυναικείο
πρότυπο. 

Υπάρχουν σηµαντικές διαφορές µεταξύ του τρόπου ζωής των
οµοφυλόφιλων και των ετεροφυλόφιλων ζευγαριών από στατι-
στικής πλευράς. Ανέφερε προηγουµένως ο συναγωνιστής µου ο
Γιάννης Λαγός συγκεκριµένες έρευνες που έχουν γίνει στις Ηνω-
µένες Πολιτείες. Η διαφωνία των οµοφυλοφίλων ανδρών που
ζουν µαζί είναι πολύ υψηλότερη απ’ ότι σε µια συνηθισµένη
σχέση πατέρα και µητέρας και στις ανάγκες των παιδιών. 

Για τα κορίτσια ο πατέρας είναι το πλέον σηµαντικό µέτρο
προσδοκιών, όσον αφορά τη συµπεριφορά των ανδρών. Αυτό το
πρότυπο δεν υπάρχει µέσα σε µια τέτοια οικογένεια. Και δεν είναι
τυχαίο ότι η αρχή της αποδοχής αυτού του τύπου της οικογέ-
νειας έγινε την 1η Απριλίου 2001 -πού αλλού;- στην Ολλανδία,
εκεί που υπάρχει και κόµµα παιδόφιλων και άνθρωποι, οι οποίοι
τους αρέσει και τους επιτρέπεται να συνευρίσκονται µε τα κτήνη.
Εκεί οδηγείτε και την Ελλάδα. Η Ελλάδα, όµως, δεν είναι ούτε
Ολλανδία ούτε Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. 

Στις απόψεις που διατύπωσαν εδώ συναγωνιστές από τη Χρυ-

σή Αυγή, βγήκαν Υπουργοί και στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και είπαν ότι
δεν είναι δεκτές αυτές οι απόψεις και ότι είναι διχαστικές κ.λπ..
Σοβαρώς; Επί χιλιάδες χρόνια που υπήρχε ο θεσµός της οικογέ-
νειας µε τον πατέρα, τη µητέρα, όλο αυτό ήταν παρά φύση κι
εσείς αποκαθιστάτε την κοινωνική τάξη πραγµάτων; 

Η Χρυσή Αυγή θα ψηφίσει «όχι» κατηγορηµατικά και καταγ-
γέλλει στο σηµείο αυτό και τη Νέα Δηµοκρατία και το κατά συ-
νείδηση. Ποια συνείδηση; Αν έχετε συνείδηση, καταψηφίστε το.
Αυτό σηµαίνει. Αν έχετε συνείδηση και πιστεύετε σε αυτό που
λέγεται οικογένεια, πρέπει να το καταψηφίσετε. Καταγγέλλω και
το ΠΑΣΟΚ, βέβαια, το οποίο θα ψηφίσει «ναι». Σύρεται κι αυτό
πίσω από αυτό το δόγµα της πολιτικής ορθότητος. Το ίδιο και το
Ποτάµι. 

Όσο για το κόµµα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, ζούµε πάλι την
κωµωδία του «ναι µεν, αλλά». «Καταψηφίζω το νοµοσχέδιο αυτό,
αφού υπάρχουν άλλοι από το Ποτάµι και από το ΠΑΣΟΚ να το
υπερψηφίσουν». Ας τα αφήσει αυτά το κόµµα του Πάνου Καµµέ-
νου και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. Αν θέλουν να είναι αντίθετοι στο
νοµοσχέδιο, υπάρχει δρόµος: να αποσύρουν σήµερα, τώρα, την
εµπιστοσύνη τους και να ρίξουν την Κυβέρνηση. Αν δεν το κά-
νουν αυτό, όλα τα άλλα είναι υποκρισία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Είναι δεδοµένο ότι δεν διαθέτετε τη δεδηλωµένη. Και αυτό το

βλέπουµε σε πλήθος νοµοσχεδίων µε τους Ανεξάρτητους Έλλη-
νες, οι οποίοι προσπαθούν να διασώσουν την ήδη λεηλατηθείσα
κοµµατική τους πελατεία. Με τους «ζητωπατριώτες» µαζί, λοιπόν,
κάνετε δηλώσεις και φέρνετε νοµοσχέδια τα οποία όποτε τους
βολεύει τα καταψηφίζουν, γιατί βρίσκονται άλλοι και τα ψηφί-
ζουν. 

Μιας και µιλάµε για νοµοσχέδια, πρόσφατα τρία Ελληνόπουλα
έκαναν το πατριωτικό τους καθήκον µέσα στη θύελλα που υπάρ-
χει από την τουρκική απειλή και πήγαν σε µια ελληνική νησίδα,
σε εθνικά κυρίαρχο έδαφος και ανέβασαν µία ελληνική σηµαία.
Και βγήκατε όλοι και τους καταδικάσετε σαν επικίνδυνους. Είναι
επικίνδυνος όποιος βάζει την ελληνική σηµαία σε εθνικά κυ-
ρίαρχο έδαφος; Όχι. Και εκµεταλλεύεστε την ασάφεια του νόµου
του 1978, ενός από τους πρώτους νόµους της Μεταπολιτεύ-
σεως, που πράγµατι έχει ασάφειες και ούτε λίγο ούτε πολύ µπο-
ρεί να θεωρείται και παράνοµο το να βάζει κανείς τη σηµαία στο
σπίτι του εάν δεν είναι ηµέρα εθνικής εορτής. 

Για τον λόγο αυτό, καταθέσαµε πρόταση νόµου προς τη Βου-
λή των Ελλήνων, την οποία καταθέτω και στα Πρακτικά, νόµο µε
τον οποίο κάθε Έλληνας πολίτης θα έχει το δικαίωµα να υψώνει
την ελληνική σηµαία σε κάθε τµήµα του ελληνικού εδάφους,
ακόµη και στα Ίµια αν χρειαστεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-

σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επιτέλους, σταµατήστε να φοβάστε και να τρέµετε µπροστά
στους Τούρκους. Έχετε εφαρµόσει στα Σώµατα Ασφαλείας και
στις Ένοπλες Δυνάµεις το δόγµα Μαχµάτµα Γκάντι, της παθητι-
κής άµυνας. Οι αστυνοµικοί φοβούνται να τραβήξουν το πιστόλι
τους για να µην τους πάτε φυλακή και τους κατηγορήσετε και
τους απολύσετε. Το ίδιο γίνεται πλέον και µε τις Ένοπλες Δυνά-
µεις. 

Το πλήρωµα του Λιµενικού το οποίο διεµβολίστηκε κοντά στα
Ίµια από τουρκικό πολεµικό πλοίο, έλαβε συγχαρητήρια γιατί -
λέει- έκανε ελιγµούς και την κοπάνησε. Όποιος την κοπανάει για
την Κυβέρνησή σας είναι άξιος συγχαρητηρίων. Στην κανονιο-
φόρο που διεµβολήσθη από τουρκικό εµπορικό πλοίο µέσα στα
χωρικά ύδατα της Ελλάδος, ετιµωρήθη ο κυβερνήτης της διότι
δεν έκανε ελιγµούς, δηλαδή δεν την κοπάνησε. Όποιος την κο-
πανάει για εσάς είναι ήρωας! Όποιος υψώνει την ελληνική ση-
µαία, είναι επικίνδυνος! 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο δύο χιλιάδες εννιακόσιοι λαθροµε-
τανάστες πέρασαν στον Έβρο τον Απρίλιο. Εκεί σε έναν φράκτη,
που καλώς έγινε και έπρεπε να είναι και µεγαλύτερος -µήκους
µόνο 10 χιλιοµέτρων-, δεν υπάρχουν ούτε στρατιώτες ούτε αστυ-
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νοµικοί να τον φυλάνε, παρά µόνο κάµερες. Όποτε οι κάµερες
εντοπίσουν λαθροµετανάστες να µπαίνουν, οι αστυνοµικές ή οι
στρατιωτικές δυνάµεις δεν προλαβαίνουν να πάνε. Υπάρχουν
ανοιχτά σύνορα και στη θάλασσα και στη στεριά. 

Η Χρυσή Αυγή δεν θα σταµατήσει να το λέει: Κλείστε τα σύ-
νορα. Προστατεύστε την Ελλάδα και σε θάλασσα και σε στεριά!
Οι Ένοπλες Δυνάµεις να αναλάβουν τη φύλαξη των συνόρων
µας και να θεωρείται ποινικό αδίκηµα η παράνοµη είσοδος. Αντ’
αυτού, όµως, εσείς λέτε: «Ανοιχτά σύνορα». 

Ξέχασα, έχουµε και τον περισπούδαστο µπολσεβίκο, επαγγελ-
µατικό στέλεχος του ΚΚΕ στο παρελθόν, τον κ. Κοτζιά, τον
Υπουργό σας, ο οποίος λέει: «Δεν περάσανε τις κόκκινες γραµ-
µές οι Τούρκοι. Πού τις περάσανε; Τη βύθισαν την κανονιοφόρο;
Δεν τη βύθισαν. Μόνο τη διεµβόλισαν. Το σκάφος του Λιµενικού
το ίδιο. Συλλάβανε και δύο Έλληνες στρατιώτες και τους έχουν
αιχµάλωτους. Δεν είναι κόκκινες γραµµές»!

Κόκκινη γραµµή γι’ αυτόν είναι µόνο η καρέκλα του. Η καρέκλα
σας είναι η κόκκινη γραµµή! Αλλά όπως πάτε, δεν είναι βέβαιον
ότι θα µακροηµερεύσει και πολύ η εξουσία σας. Κι αυτό φάνηκε
πολύ καθαρά στην πρόσφατη επίσκεψη του Πρωθυπουργού σας
Αλέξη Τσίπρα στη Λέσβο. 

Ο «δηµοφιλής», ο «χαµογελαστός» είχε πάει στη Λήµνο προ-
ηγουµένως. Έρηµο νησί η Λήµνος εκεί δεν υπήρχαν συγκεντρώ-
σεις διαµαρτυρίας. «Μου κόψατε τη σύνταξη» του είπε ένας.
«Έλα µωρέ, εντάξει». Χαµογελαστός. Ωραία, τελειώσαµε. 

Στη Μυτιλήνη, όµως; Υπήρχαν πέντε χιλιάδες και περισσότεροι
κάτοικοι που διαδήλωναν. Και τι έκανε ο δηµοφιλής; Έφερε τα
ΜΑΤ για να τους σταµατήσουν και να τους χτυπήσουν. Έτσι θα
πάτε –να το πάρετε απόφαση- µέχρι την προεκλογική περίοδο.
Η περίοδος χάριτος τέλειωσε. Μόνο µε τα ΜΑΤ θα µπορείτε να
κυκλοφορείτε. Να το πάρετε είδηση. Ο ελληνικός λαός αντιστέ-
κεται!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Όσο γι’ αυτούς –µεταξύ των οποίων και ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης Κοντονής- που είπαν ότι αυτοί που διαδήλωσαν στη Μυτι-
λήνη ήταν µια φασιστική µειοψηφία και χρυσαυγίτες, µας τιµάνε
µε αυτά που λένε, αλλά δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικό-
τητα. 

Αυτό που ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα είναι ότι είστε
µια θλιβερή µειοψηφία. Φαίνεται σε όλες τις πολιτικές έρευνες.
Αυτή τη στιγµή αν είχατε πολιτικό φιλότιµο, έπρεπε να έχετε πα-
ραιτηθεί. Και στην προσπάθεια να πέσει ο ΣΥΡΙΖΑ του εθνοµη-
δενισµού, να ξέρετε ότι θα είναι εθνική πρωτοπορία η Χρυσή
Αυγή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βαρβιτσιώτης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

άλλο ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης προσπαθεί να µετατρέψει
αυτή την Αίθουσα σε αρένα, στην οποία γίνεται ένας ιδιότυπος
διαγωνισµός ευαισθησίας: ποιος είναι πιο ευαίσθητος από τον
άλλο, ποιος είναι πιο ανεκτικός από τον άλλο, ποιος έχει αξίες
πανανθρώπινες σε σχέση µε άλλους που δεν υπηρετούν παναν-
θρώπινες αξίες, ενώ σε αυτή την Αίθουσα αυτό το οποίο µετράει
είναι ο απολογισµός των πολιτικών που ασκούνται. Κι εδώ έχουµε
µπροστά µας µια Κυβέρνηση η οποία έχει έναν πολύ ισχνό απο-
λογισµό πραγµατικής και ουσιαστικής ευαισθησίας.

Παρακολουθώντας τα θέµατα του προσφυγικού και µετανα-
στευτικού όλο αυτό το διάστηµα, θα σας πω ότι δεν υπάρχει
εβδοµάδα που τα διεθνή µέσα µαζικής ενηµέρωσης δεν εστιά-
ζουν στην κατάσταση που βρίσκονται οι ασυνόδευτοι ανήλικοι
στη χώρα µας. Δεν υπάρχει εβδοµάδα που διεθνής οργανισµός
να µην ζητάει από την Κυβέρνηση να πάρει µέτρα αντιµετώπισης
του προβλήµατος των ασυνόδευτων ανηλίκων. Δεν υπάρχει
εβδοµάδα στην οποία να µην δηµοσιεύονται κραυγές αγωνίας
ανηλίκων που έχουν πέσει θύµατα σεξουαλικής εκµετάλλευσης,
θύµατα όλων των ειδών των εκµεταλλεύσεων λόγω της απουσίας
οποιουδήποτε µηχανισµού προστασίας. 

Γι’ αυτή την απουσία του µηχανισµού προστασίας αρµόδιο
είναι το Υπουργείο σας, αρµόδιο είναι το Εθνικό Κέντρο Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, το οποίο έχει να παρουσιάσει µόνο την τε-

λευταία χρονιά έναν ισχνό απολογισµό. Θα σας διαβάσω απλά
τα νούµερα για να καταλάβετε.

Πέρυσι, τέτοια περίπου εποχή, υπήρχαν χίλιες διακόσιες είκοσι
εννιά θέσεις φιλοξενίας. Φέτος, αυτές οι θέσεις έχουν µειωθεί
στις χίλιες εκατό. Έχουµε περίπου 10% µείωση σε σχέση µε πέ-
ρυσι. Την ίδια στιγµή πέρυσι περίµεναν για θέσεις φιλοξενίας χί-
λιοι τετρακόσιοι, ενώ σήµερα που µιλάµε είναι δύο χιλιάδες
τετρακόσιοι αυτοί που περιµένουν να βρουν µια τέτοια θέση φι-
λοξενίας. 

Αυτή είναι µια τεράστια αποτυχία τη στιγµή που υπάρχει
άπλετη χρηµατοδότηση για να αντιµετωπιστεί. Κι αυτή η αποτυ-
χία έχει σαφέστατα ανθρώπινο και πολιτικό πρόσωπο. Έχει πρό-
σηµο αρνητικό για την Κυβέρνησή σας και έχει πρόσηµο αρνη-
τικό για τη διαχείρισή σας. 

Έχω µπροστά µου τις καταγγελίες που έχουν κάνει όλες οι µη
κυβερνητικές οργανώσεις που ασχολούνται µε το θέµα των ασυ-
νόδευτων ανηλίκων. Η οργάνωση «Ηλιαχτίδα» λέει ότι, ενώ έχει
καταθέσει από τις 11 Δεκεµβρίου τον προγραµµατισµό της και
την αίτησή της να χρηµατοδοτηθεί για το 2018, ακόµα και σή-
µερα δεν έχει υπαχθεί στο πρόγραµµα µε αποτέλεσµα το προ-
σωπικό της να µένει απλήρωτο. 

Το ίδιο συµβαίνει στις δοµές φιλοξενίας που υπάρχουν στα
νησιά –βασικά στο ένα νησί, στο νησί της Λέσβου. Στα υπόλοιπα
νησιά, παρ’ ότι υπάρχει θέµα, δεν έχετε καταφέρει να δηµιουρ-
γήσετε καµµία δοµή φιλοξενίας ασυνόδευτων ανηλίκων. Στη Χίο
έχετε µόνο δεκαοχτώ θέσεις και στη Σάµο οκτώ θέσεις. Δεν µι-
λάµε γι’ αυτές. Μιλάµε για τη Λέσβο των εκατόν εβδοµήντα θέ-
σεων που πάλι λόγω της υπαγωγής των κονδυλίων µέσα από τη
γραφειοκρατική σας αντίληψη στο Υπουργείο Οικονοµίας και
Ανάπτυξης ακόµα τα προγράµµατα του 2018 –και είναι Μάιος
του 2018- δεν έχουν ούτε συµβασιοποιηθεί ούτε πληρωθεί. Πε-
ριµένουµε από κάποιους τρίτους να κάνουν τη δουλειά που θα
έπρεπε το ίδιο το κράτος να κάνει. 

Θέλετε να σας πω και κάτι παραπάνω; Έχω βαρεθεί πραγµα-
τικά αυτό το παραλήρηµα διαφόρων στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ που
λένε «ακροδεξιά η Νέα Δηµοκρατία», «ακραίες θέσεις η Νέα Δη-
µοκρατία». 

Σήµερα το Γραφείο του ΣΥΡΙΖΑ βγήκε και είπε ότι είναι ρατσι-
στικές οι δηλώσεις του Δηµάρχου της Μήλου, που αποκάλεσε
«λαθροµετανάστες» πενήντα έξι Πακιστανούς που έφθασαν µε
πλοιάριο στη Σάµο. 

Την ίδια στιγµή, το ίδιο Γραφείο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ δεν έχω
δει να βγάλει µία ανακοίνωση για τον κ. Κατσίκη, ο οποίος εδώ,
σ’ αυτό το Βήµα, πριν από λίγο δεν είχε διαφορά στο τι έλεγε µε
τους οµιλητές και αγορητές της Χρυσής Αυγής. Τα ίδια ακριβώς
έλεγε στον ίδιον ακριβώς τόνο µε την ίδια ακριβώς φιλοσοφία.
Όµως ο κ. Κατσίκης δεν είναι ακροδεξιός στα δικά σας µάτια,
είναι ο απαραίτητος για να µένετε στην καρέκλα σας, γιατί µέσα
από την ψήφο ακραίων στην ψυχή, στο µυαλό και στον λόγο πα-
ραµένετε στην εξουσία.

Δυστυχώς, αυτή η διαφορετική διάσταση που δίνετε στις
αξίες, ο εξευτελισµός τους και όχι η υπηρεσία τους, το γεγονός
ότι δεχόσαστε το ακροδεξιό παραλήρηµα, το φασιστικό -όπως
θέλετε ονοµάστε το, εγώ θα το έλεγα ρατσιστικό παραλήρηµα
του κ. Κατσίκη- και δεν το καταδικάζετε εσείς οι ίδιοι, σας κάνει
να έχετε χάσει την οποιαδήποτε επαφή µε οποιεσδήποτε αξίες
µπορεί να είχε κάποτε η Αριστερά ή να θεωρούσατε ότι εσείς
υπηρετήσατε.

Δυστυχώς, δεν έχετε καµµία άλλη αξία παρά µόνο την αξία της
εξουσίας. Αυτήν υπηρετείτε, αυτήν γνωρίζετε, αυτήν θέλετε.

Ευχαριστώ πολύ,.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, τι
θέλετε;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, δεν ζητώ τον λόγο επί προσωπικού, αλλά επ’ ευκαιρία του
νοµοσχεδίου ο Βουλευτής αναφέρθηκε στις δοµές ασυνόδευτων
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ανηλίκων και όχι, βέβαια, σε δοµές για παιδιά, για ιδρύµατα, γι’
αυτό το νοµοσχέδιο που συζητάµε –άρα έµπλεξε δύο θέµατα-
και επειδή ίσως χρειάζεται µια πληροφόρηση ενός λεπτού για
όσα είπε, αν µπορώ να έχω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, κυρία
Υπουργέ, στα όρια του ενός λεπτού, αν µπορείτε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ωραία, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, όσον αφορά τα στοιχεία του ΕΚΚΑ, που
αναφέρατε, αποκρύψατε ένα µεγάλο κοµµάτι. Έντεκα χιλιάδες
εκατό παραποµπές ανηλίκων έχουν γίνει από το 2016 µέχρι το
2018 σε δοµές, τις οποίες προφανώς παρακολουθούµε και προ-
σπαθούµε να οργανώσουµε. 

Σήµερα οι δοµές όλες αυτές που αναφέρατε βρίσκονται κάτω
από έλεγχο κρατικό µε την έννοια τόσο σε επίπεδο λειτουργικών
δοµών, λειτουργίας όσο και τεχνικών προδιαγραφών. Έχουµε
κάνει µαζί τους όλες τις συνεννοήσεις και πληρώνονται κανονικά.

Τρίτον, το «δύο χιλιάδες παραποµπές» δεν σηµαίνει ότι έχουµε
δύο χιλιάδες παιδιά, τα οποία βρίσκονται στον δρόµο. Αυτό είναι
µια πολύ δύσκολη ιστορία, που θα ήθελα να σας την εξηγήσω.

Όσον αφορά τα παιδιά, δεν είναι ακριβώς το νούµερό τους
τρεις χιλιάδες. Σήµερα είναι η πρώτη φορά που εµείς φτιάχνουµε
ηλεκτρονική πλατφόρµα που θα παρακολουθεί την κίνηση του
κάθε παιδιού, διότι πολλά από τα παιδιά αυτά έχουν φύγει στο
εξωτερικό. Άρα δεν ισχύει ότι υπάρχουν δύο χιλιάδες παιδιά
στους δρόµους και χίλια εκατό µέσα στις δοµές. 

Βεβαίως, επιχειρούµε κάθε µέρα να  ανοίγουµε νέες δοµές και
θα είµαστε πολύ γρήγορα στη θέση να ενηµερώσουµε το Κοινο-
βούλιο αποκλειστικά γι’ αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό πα-
ρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κύριε Βαρβιτσιώτη.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Θα ήθελα να καταθέσω, επειδή
δεν κατέθεσα, τα στοιχεία του ΕΚΚΑ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι διαδικασία
αυτή τώρα. Είστε παλιός και τα γνωρίζετε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: …στα οποία αναφέρονται ότι
στις 30-4-2018…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να καταθέ-
σετε κάτι; Καταθέστε το.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: …εξακόσια πενήντα εννιά παιδιά
είναι άστεγα και δεν αναφέρεται η τοποθεσία σε άλλα τριακόσια
ενενήντα έξι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καταθέστε το στα
Πρακτικά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Θα το καταθέσω στα Πρακτικά,
ώστε η κυρία Υπουργός να ξέρει ότι χίλια παιδιά τουλάχιστον
είναι στους δρόµους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δύο χιλιά-
δες παιδιά είπατε ότι είναι στους δρόµους!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Χίλια είναι στους δρόµους. Τα
άλλα είναι αλλού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σταύρος Θεοδωράκης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Ποταµιού.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι):  Κυρίες και κύριοι, οι υποθέσεις που συζητάµε σήµερα δεν
πρέπει να είναι αφορµή για πολιτικάντικες συγκρούσεις, γιατί το
µέλλον των παιδιών που έχουν εγκαταλειφθεί από τους φυσικούς
τους γονείς ή έχουν στερηθεί τους φυσικούς τους γονείς δεν
µπορεί να ορίζεται από µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

Πρώτιστο καθήκον των πολιτικών είναι να τοποθετούνται σε

αυτά τα θέµατα, αφού πρώτα ακούσουν προσεκτικά τους επαΐ-
οντες. 

Τι λένε, λοιπόν, οι επιστήµονες; Η βιβλιογραφία και οι έρευνες
λένε µε δύο λόγια τα εξής: Ο ισχυρισµός ότι τα παιδιά οµοφυλο-
φίλων δεν αναπτύσσονται το ίδιο καλά σε σχέση µε τα παιδιά ετε-
ροφυλοφίλων δεν ευσταθεί. 

Δεύτερον, η αυτοεκτίµηση, το άγχος, η κατάθλιψη, τα προβλή-
µατα συµπεριφοράς των παιδιών δεν εξαρτώνται από τις σεξουα-
λικές σχέσεις των γονέων. 

Και τρίτον, η ανατροφή από οµοφυλόφιλους γονείς δεν επη-
ρεάζει µονοδιάστατα την ταυτότητα φύλου του παιδιού. 

Εκατοντάδες µελέτες που διεξήχθησαν τις τελευταίες δεκαε-
τίες στην Ευρώπη και στην Αµερική λένε ότι οι σηµαντικότεροι
παράγοντες για την ανατροφή των παιδιών είναι τρεις: Η ποι-
ότητα των σχέσεων µεταξύ των γονέων και µεταξύ των γονέων
και του παιδιού, η σχέση του παιδιού µε σηµαντικούς ανθρώπους
στο περιβάλλον του, για παράδειγµα τους παππούδες και τέλος
οι οικονοµικοί και άλλοι πόροι που είναι στη διάθεση του παιδιού
ή του εφήβου. 

Ο σεξουαλικός προσανατολισµός των γονέων, λένε τα βιβλία,
δεν είναι καθοριστικός παράγοντας για τη ζωή του παιδιού. Οµο-
φυλόφιλοι γονείς δεν σηµαίνει προβληµατικά παιδιά και βέβαια
δεν γίνεσαι οµοφυλόφιλος επειδή οι γονείς σου είναι οµοφυλό-
φιλοι. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την πλήρη τοποθέτηση ογδόντα τριών
πανεπιστηµιακών της Ελλάδας και του εξωτερικού από τον ευ-
ρύτερο χώρο της ψυχολογίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του κόµµατος Το Ποτάµι κ.
Σταύρος Θεοδωράκης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Οι επιστήµονες, λοιπόν, λένε αυτά που εµπειρικά γνωρίζουµε
όλοι: Υπάρχουν και καλοί γονείς και κακοί γονείς, αλλά δεν είναι
καλοί οι ετεροφυλόφιλοι και κακοί οι οµοφυλόφιλοι. Άλλωστε,
υπάρχει και ένα υποκριτικό στοιχείο. Είµαστε στην εποχή της τε-
χνητής γονιµοποίησης και της παρένθετης µητρότητας, που
πλέον δηµιουργεί και στην Ελλάδα καινούργιες οικογένειες, µα-
κριά από το παραδοσιακό πρότυπο. 

Δεν είναι, λοιπόν, υποκριτικό να διυλίζουµε την αναδοχή; Τι θα
πούµε δηλαδή; Ότι «εσείς που έχετε κάνει σύµφωνο συµβίωσης
και είστε άνδρας και γυναίκα ετεροφυλόφιλοι έχετε δικαίωµα
αναδοχής, ενώ εσείς που έχετε κάνει σύµφωνο συµβίωσης και
είστε οµοφυλόφιλοι δεν έχετε δικαίωµα αναδοχής»; Δεν θα ήταν
παράλογο να υπάρξει αυτός ο διαχωρισµός, πέρα από το γεγο-
νός ότι θα καταδικαστούµε αµέσως από τα διεθνή δικαστήρια;

Ως δηµοσιογράφος έδωσα µάχες για να αλλάξει το καθεστώς
στην αναδοχή και στις υιοθεσίες, γιατί είδα εγκαταλελειµµένα
παιδιά, είδα παιδιά και εφήβους σε δεκάδες ιδρύµατα που η πο-
λιτεία δεν ήξερε καν ότι υπάρχουν, παιδιά που τις περισσότερες
φορές έπασχαν από µία και µόνο ασθένεια: Την ιδρυµατοποίηση!

Και βέβαια γνώρισα, όπως προφανώς όλοι έχουµε γνωρίσει
στους κύκλους µας, αλλά εγώ λόγω της δουλειάς είχα γνωρίσει
πολύ περισσότερα, ζευγάρια που έτρεχαν από γραφείο σε γρα-
φείο και από ίδρυµα σε ίδρυµα µέχρι να χάσουν την υποµονή
τους και να αναζητήσουν κάποιο παιδί στην Αφρική ή –ακόµη χει-
ρότερα και όλοι το ξέρουµε και το συζητάµε- να υιοθετήσουν πα-
ράνοµα, µετέχοντας σε εξευτελιστικές συναλλαγές.

Αυτή είναι η κατάσταση µέχρι και σήµερα και αυτά πρέπει να
τελειώσουν. Πρέπει να δηµιουργηθεί ένα εθνικό µητρώο και να
πάψουν να υπάρχουν παιδιά στα αζήτητα. Πρέπει να ξέρει η πο-
λιτεία ανά πάσα στιγµή τι παιδιά υπάρχουν και πού και να µπορεί
να τα συνταιριάξει µε τα ζευγάρια που αναζητούν εναγωνίως ένα
παιδί για αναδοχή ή υιοθεσία. 

Αν έχετε µιλήσει –που όλοι θα έχετε µιλήσει- µε αυτούς που
έχουν αφιερώσει τη ζωή τους στα ιδρύµατα και σε αυτά τα παι-
διά, θα σας έχουν πει ότι κανένα ίδρυµα, όσο καλό και αν είναι,
δεν µπορεί να αντικαταστήσει µια οικογένεια, ακόµα και µια
λειψή οικογένεια, µια οικογένεια µε αδυναµίες. 

Πρέπει, λοιπόν, η πολιτεία να δώσει το βάρος στην επιλογή
των ζευγαριών. Εδώ µας θέλω! Θα πρέπει να φροντίσουµε ώστε
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τα σπίτια της αναδοχής, τα σπίτια της υιοθεσίας να επιλέγονται
µε αυστηρά κριτήρια, µε διάφανα και επιστηµονικά κριτήρια, µε
ελέγχους πριν, αλλά και κατά τη διάρκεια της αναδοχής, ώστε
να εξασφαλίζουµε ότι το παιδί θα ανατραφεί σωστά και πνευµα-
τικά και σωµατικά. 

Εδώ θέλω να δώσω µια απάντηση σε αυτούς –πολιτικούς, σχο-
λιαστές, δηµοσιογράφους- που όλες τις προηγούµενες µέρες
κατηγορούσαν το Ποτάµι για την ξεκάθαρη θέση του για την ανα-
δοχή παιδιών από οµόφυλα ζευγάρια. Έλεγαν ότι όποιος ψηφίσει
µια τέτοια διάταξη, δήθεν βοηθάει µια αποκρουστική Κυβέρνηση
να αποκτήσει ένα ευαίσθητο κοινωνικό πρόσωπο. 

Εµείς, όµως, δεν δειλιάσαµε και η επιµονή µας έφερε το άρ-
θρο 8 στην Ολοµέλεια και τελικά ελπίζω ότι θα ψηφιστεί από
όλους τους Βουλευτές του Κινήµατος Αλλαγής. 

Το δόγµα –και θέλω να κάνω µια γενικότερη αναφορά εδώ- κυ-
ρίες και κύριοι, «κανένα ναι, ποτέ και πουθενά», ακόµη και σε νο-
µοθετήµατα που διορθώνουν έστω και λίγο την πραγµατικότητα,
προσβάλλει τη δηµοκρατία. Δοξάστηκε, βέβαια, στα χρόνια της
κρίσης. «Κανένα ναι, ποτέ και πουθενά» έλεγε η Νέα Δηµοκρατία
στον Γιώργο Παπανδρέου. 

Και βέβαια, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, «κανένα ναι και
πουθενά» λέγατε και εσείς όταν ήσασταν στην αντιπολίτευση,
σαµποτάροντας ακόµη και τις πλέον αναγκαίες µεταρρυθµίσεις.
Και τώρα κάποιοι θεωρούν ότι είναι σωστό να πληρώσουν τους
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε το ίδιο νόµισµα. Μόνο που η χώρα δεν θα πάει
µπροστά µε καπρίτσια και ρεβανσισµούς. 

Οι Βουλευτές εκλέγονται για να υπερασπιστούν τα δικαιώµατα
των πολιτών και για αυτό υποχρεούνται να προτείνουν λύσεις,
να διορθώσουν προβλήµατα, να αγωνίζονται για να αλλάξει η
ζωή των πολιτών προς το καλύτερο. Δεν εκλέγονται για να περι-
µένουν στον πάγκο την καλή κυβέρνηση ή τη δική τους κυβέρ-
νηση. 

Οι συνεχείς αναβολές που έχουµε συνηθίσει να δίνουµε στην
επίλυση των προβληµάτων σκουριάζουν τους αρµούς της κοινω-
νίας, µεταδίδουν ένα µήνυµα µαταιότητας στους πολίτες και
τους σπρώχνουν στην αποχή, αφού τίποτα δεν αλλάζει και κάθε
προσπάθεια είναι µάταιη. 

Όµως θα µου επιτρέψετε, κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι αρκε-
τοί από αυτούς που λένε σήµερα «όχι στην αναδοχή» επειδή δεν
θέλουν να στηρίξουν την Κυβέρνηση, λένε ψέµατα. Στην πραγ-
µατικότητα δειλιάζουν, φοβούνται τις αντιδράσεις των συντηρη-
τικών κύκλων, φοβούνται µητροπολίτες, φοβούνται τα καφενεία,
φοβούνται να συγκρουστούν µε τις προκαταλήψεις και για να
µην πάρουν θέση για την αναδοχή στα οµόφυλα ζευγάρια, το
αναγάγουν στη µεγάλη πολιτική σύγκρουση. 

Πολιτική, όµως, για εµάς δεν είναι να µετράς κουκιά στην ουρά
της κοινωνίας. Πολιτική είναι να προηγείσαι και τελικά να ηγείσαι. 

Καλώ, λοιπόν, όσο µπορώ, όλους όσοι είναι και δηλώνουν προ-
οδευτικοί σε αυτήν τη Βουλή να µην κλείσουµε τα µάτια στην
πραγµατικότητα, στην εξέλιξη, στη λογική, στα δικαιώµατα. Η
χώρα έχει ανάγκη από µία µεγάλη πολιτική αλλαγή, αλλά αυτή
δεν µπορεί να είναι µόνον µία κυβερνητική εναλλαγή. Πρέπει να
αλλάξουµε νοοτροπία, να τρέξουµε, να προλάβουµε τις εξελί-
ξεις,  να δώσουµε µάχες για το αύριο και όχι άλλες µάχες οπι-
σθοφυλακών. 

Ψηφίζουµε, λοιπόν, τον νόµο, µετά τις απαραίτητες τροπολο-
γίες που ήδη είχαµε καταθέσει, γιατί το Ποτάµι έγινε από εµάς
που πιστεύουµε ότι πάντα είναι η κατάλληλη στιγµή για να κάνεις
το σωστό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αλεξάνδρα Παπαρήγα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εκ µέ-
ρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας δηλώνω ότι δεν φοβόµαστε και ότι δεν σεβό-
µαστε το ευρωπαϊκό δίκαιο και τα ευρωπαϊκά δικαστήρια που τα
επικαλέστηκε και η Υπουργός και είπε ότι πάρθηκαν υπ’ όψιν,
πέρα από τις γενικότερες στρατηγικές αντιλήψεις, για τη διαµόρ-
φωση του νοµοσχεδίου. 

Επίσης, απορρίπτουµε εντελώς, 100% τη θέση ότι πρέπει να

πάρουµε υπ’ όψιν σε ποιο βαθµό είναι ώριµος ή δεν είναι ώριµος
ο ελληνικός λαός. Εάν το παίρναµε αυτό υπ’ όψιν πριν από εκατό
χρόνια, σε συνθήκες αφόρητου σκοταδισµού, το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας δεν θα έβαζε στις ιδρυτικές του θέσεις τον δια-
χωρισµό της Εκκλησίας από το Κράτος, που δεν τολµάτε να τον
φέρετε. Θέλετε διακριτότητα ως ΣΥΡΙΖΑ. Επίσης, δεν θα υπο-
στηρίζαµε την εξίσωση των παιδιών εντός και εκτός γάµου το
1918. Σήµερα είναι πανεύκολο να το λέει κανείς και είναι και
σωστό. Έχει λυθεί. Εν πάση περιπτώσει, για ό,τι πούµε δεν είναι
αυτό το κριτήριο που παίρνουµε υπ’ όψιν.

Η Κυβέρνηση µε περίσσια αυτοϊκανοποίηση και αίσθηµα αυ-
τάρκειας έφερε ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο κάνει µια προσπά-
θεια να µειώσει δραστικά τη σπατάλη χρόνου, τον τροµακτικό
χρόνο που χρειάζεται για να γίνει η τεκνοθεσία και η αναδοχή.
Ευχόµαστε να το πετύχετε αυτό. Καλό είναι. Δεν µπορώ να πω
ότι σίγουρα θα το πετύχετε, αλλά πραγµατικά το εύχοµαι. Και τα
µητρώα που φτιάξατε καλά είναι. Βέβαια εδώ είναι και το µπόι
σας. Σε κάτι τέτοια συγκρίνεστε µε τη Νέα Δηµοκρατία ή µε το
ΠΑΣΟΚ και τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Μέχρι εκεί φτάνει το
µπόι σας, σε ζητήµατα ψηφιοποίησης, σε θέµατα οργανωτικά
κ.λπ. ή καταπολέµησης µιας γραφειοκρατίας, η οποία ήταν απο-
κρουστική στο συγκεκριµένο θέµα.

Η ουσία του νοµοσχεδίου είναι ότι στηρίζεται σε παρωχηµένες
ιδέες, θα έλεγα ακόµη και στο πλαίσιο αυτού του συστήµατος
που ζούµε. 

Η πρώτη παρωχηµένη ιδέα είναι η αντίληψη της ατοµικής ευ-
θύνης της οικογένειας. Είναι παρωχηµένη ιδέα. Στην ουσία, δη-
λαδή, αντιµετωπίζεται η οικογένεια ως ατοµική οικονοµική οµά-
δα, κάτι που έχει ξεπεραστεί από τον περασµένο αιώνα, για να
µην πω ότι υπήρχε τάση ξεπεράσµατος από τα τέλη του προπε-
ρασµένου αιώνα. Σε άλλα κράτη είχε ξεπεραστεί πιο πριν ακόµη
και από την Ελλάδα.

Στην ουσία αυτή η έννοια της ατοµικής ευθύνης συνδέεται και
µε την ιδιωτικοποίηση. Μάλιστα, το νοµοσχέδιο το επεξεργαστή-
κατε µε τον ίδιο τρόπο και την ίδια µεθοδολογία που επεξεργα-
στήκατε τα νοµοσχέδια για την ιδιωτικοποίηση µονάδων της ΔΕΗ
και άλλα. 

Ξέρετε, στο πεδίο της οικονοµίας υπάρχει ένας σχεδόν αυτό-
µατος πιλότος και στον καπιταλισµό και µε µία έννοια -είναι δια-
φορετικές οικονοµίες- και στον σοσιαλισµό, µπορώ να πω. Στα
κοινωνικά θέµατα τα πράγµατα είναι πολύ πιο σύνθετα. Δεν γί-
νεται έτσι επεξεργασία, µε αυτήν τη µεθοδολογία. Εσείς την κά-
νατε µε τον ίδιο τρόπο. Είχατε έναν αυτόµατο πιλότο.

Πού φαίνεται αυτό που λέµε η επικράτηση του ιδιωτικού
τοµέα, του ατόµου – ιδιώτη και της ιδιωτικοποίησης; Πρώτα –
πρώτα, ένα από τα κριτήρια -δεν λέω ότι είναι το αποκλειστικό-
για την τεκνοθεσία, για την αποδοχή ενός ζευγαριού να αποκτή-
σει θετά παιδιά είναι η οικονοµική του κατάσταση, το πορτοφόλι.
Εάν έχει µάλιστα και µια περιουσία για να το πάει στη Ντίσνεϊ-
λαντ, ακόµα πιο εύκολα θα υιοθετήσει! Δεν λέω ότι είναι µόνο
αυτό, αλλά είναι βασικό κριτήριο. Αν υπάρχει ένα ζευγάρι που
έχει οικονοµικά προβλήµατα, δεν θα κάνει ούτε αίτηση να µπει
στο µητρώο. Δηµιουργείτε έναν θεσµό που είναι εµπορευµατι-
κός, δηλαδή του επαγγελµατία ανάδοχου που πληρώνεται και
δεν βάζετε το γονεϊκό δικαίωµα για µια οικογένεια που δεν έχει
καλά οικονοµικά, έχει χαµηλό εισόδηµα, δεν έχει περιουσία, δεν
έχει µεζονέτα, δεν έχει αυτοκίνητα, δεν έχει τραπεζικές καταθέ-
σεις. Αυτοί θα έπρεπε να στηρίζονται. 

Το γονεϊκό, λοιπόν, δικαίωµα αποδίδεται ταξικά και αυτοί που
θα κάνουν την τελική κρίση θα πάρουν ως πρώτο παράγοντα το
πορτοφόλι, αλλά βέβαια και τους άλλους παράγοντες, τους οποί-
ους δεν λέω ότι δεν θα τους λάβετε υπ’ όψιν. Αυτό τι σηµαίνει;
Οικογένεια, ατοµική ευθύνη.

Άλλο στοιχείο της ιδιωτικοποίησης: Τον τελικό ρόλο ποιος τον
έχει; Ο πιστοποιηµένος κοινωνικός λειτουργός. Δεν λέω ότι δεν
είναι αρµόδιος ο κοινωνικός λειτουργός και δεν µπορεί να έχει
γνώµη ή δεν µπορεί να διεξάγει τα ραντεβού. Όµως εδώ καταρ-
γείται η έννοια της συλλογικότητας. Εδώ ατοµικός λειτουργός,
όπως γίνεται και στους µηχανικούς και σε άλλα επιµελητήρια; Το
ποιος θα στέλνεται µπορεί να έχει και παρασκήνιο και φακελάκι
και παραδάκι. Ακόµα δεν υπάρχει το κριτήριο ποιος θα βγάλει τα
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περισσότερα λεφτά. Με το κεφάλι θα πληρώνεται ο κοινωνικός
λειτουργός. Υπάρχει, όπως και να το κάνουµε, ο κίνδυνος του
υποκειµενισµού, από τον οποίο κανείς δεν είναι απαλλαγµένος
σε ένα τέτοιο ευαίσθητο θέµα. Δεν είναι ότι βλέπω ένα θετικό
έργο, που σε µένα αρέσει και σε έναν άλλο δεν αρέσει. Όλα αυτά
είναι ιδιωτικοποίηση –ας το πω έτσι- στο πεδίο της κοινωνικής
πολιτικής.

Επιπλέον, κάνετε δύο πολιτικές απάτες και το λέω έστω και αν
υπάρχει επίκριση ότι χαλάω τον πολιτικό πολιτισµό του Κοινο-
βουλίου. Η πρώτη πολιτική απάτη –και την κάνετε και εσείς ως
Υπουργός, γιατί παρακολούθησα και την επιτροπή, µην κοιτάτε
που δεν είµαι πολλές ώρες εδώ, όπως και οι Βουλευτές σας-
είναι η εξής: «Στο δίληµµα, λέει, οικογένεια ή ίδρυµα, το ΚΚΕ εί-
ναι µε το ίδρυµα». Αυτό είναι πολιτική απάτη.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν είπαµε
αυτό.  

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Το είπατε. Άκουσα και σήµερα τον
κ. Καραγιαννίδη και άλλους. Ακόµα Αλτσχάιµερ δεν έπαθα. Μπο-
ρεί να πάθω αύριο. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ερώτηση…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Παρακολουθώ, το είπατε και στην
επιτροπή. «Προτάσσει το ίδρυµα». Η λέξη «ίδρυµα» είναι απαρά-
δεκτη. Είναι ανεξάρτητη από το κοινωνικό σύστηµα. Έτσι γινόταν
και στον σοσιαλισµό. Στην επιτροπή είπατε «δεν το βλέπετε στις
πρώην σοσιαλιστικές χώρες;». Άλλο πρώην σοσιαλιστικές χώρες,
άλλο σοσιαλισµός. Όµως δεν θέλω να επεκταθώ πολύ σε αυτό
το ζήτηµα.

Θέλω να ξεκαθαρίσω το εξής: Στα κοινωνικά θέµατα, ιδιαίτερα
τα κοινωνικά, αυτά τα τόσο λεπτά θέµατα, ενδεχοµένως όχι σε
όλα, η αξία των επιστηµονικών µελετών, ακόµα και αν καταλή-
γουν σε αντικρουόµενα συµπεράσµατα, έχει µεγάλη σηµασία.
Κατ’ αρχήν εδώ δεν ήρθαν ούτε εκθέσεις πανεπιστηµίων, γιατί
τα πανεπιστήµια δεν ασχολούνται µε τέτοια θέµατα. Τα πανεπι-
στήµια ασχολούνται µε ό,τι πουλιέται στους επιχειρηµατίες. Εδώ
αυτό θέλει µακρόχρονες εκθέσεις.

Επιστρατεύθηκαν ορισµένες µελέτες που έχουν σοβαρές αδυ-
ναµίες και τις αξιοποίησε η φασιστική Χρυσή Αυγή, η οποία είναι
αποτρόπαια οµοφοβική. Τις αξιοποίησε, γιατί αυτές οι µελέτες
που επιστρατεύθηκαν, οι οποίες αναφέρονται στα παιδιά των
ετερόφυλων, των οµόφυλων ή των µονογονεϊκών οικογενειών,
αντικρούστηκαν από άλλα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα και άλλες
επιστηµονικές οµάδες στις Ηνωµένες Πολιτείες. 

Δεν ήρθε η αντίκρουση. Τι λέει η αντίκρουση; Ότι δεν έγινε
σωστή επιλογή του δείγµατος που χρησιµοποιήθηκε. Δεν ακο-
λουθήθηκαν σταθερές µεταβλητές και περιορίστηκαν στην εξέ-
ταση των παιδιών που ήταν ήδη στην παιδική ηλικία και όχι στην
εξέταση των παιδιών που ήταν στα πρώτα χρόνια της ενηλικίω-
σης.

Όταν εσείς ή εγώ πηγαίνουµε σε έναν ψυχίατρο ή έναν ψυχο-
λόγο, γιατί έχουµε διάφορα προβλήµατα, το πρώτο που θα µας
ρωτήσει είναι πώς ήταν η παιδική µας ηλικία. Αυτό θα µας το ρω-
τήσει και στα πενήντα χρόνια και στα εξήντα και στα εβδοµήντα.
Θα µας ρωτήσει αν έχουµε τραύµατα από την παιδική µας ηλικία.
Δεν βγαίνει έτσι εύκολα µία τέτοια µελέτη.

Τέλος, ναι, σε αυτό το νοµοσχέδιο που φέρατε δεν παίρνετε
υπ’ όψιν σηµαντικές εξελίξεις -που άλλες είναι αντικειµενικά θε-
τικές και προοδευτικές και άλλες είναι αντιδραστικές και κακές,
αλλά όλα αυτά υπάρχουν- στον θεσµό της οικογένειας. Δεν παίρ-
νετε υπ’ όψιν εξελίξεις θετικές που υπάρχουν στην παιδαγωγική
επιστηµονική αντίληψη για το παιδί, που αφορά και το παιδί µε
τους βιολογικούς γονείς και το παιδί σε τεκνοθεσία και το παιδί
σε αναδοχή κ.λπ.. Αυτές δεν τις παίρνετε καθόλου υπ’ όψιν. Βά-
λατε ένα δίληµµα «οικογένεια-ίδρυµα», που δεν απαντά στη συν-
θετότητα του προβλήµατος. Σας αρέσει το δίληµµα «µαύρο-
άσπρο». Δεν βγαίνει έτσι.

Θα σας πω ποιες είναι οι αλλαγές και οι εξελίξεις. Σήµερα οι
σύγχρονες αντιλήψεις, ακόµα και αυτών που ιδεολογικά είµαστε
αντίθετοι, λένε ότι το παιδί της οικογένειας που είναι βιολογικό
παιδί, πολύ περισσότερο και για τα άλλα παιδιά, πρέπει να συν-

δυάζει τη ζωή µέσα στην οικογένεια και σε µια σειρά από κοινω-
νικές δοµές -βρεφικούς, παιδικούς σταθµούς, κέντρα δηµιουρ-
γικής απασχόλησης κ.λπ., κ.λπ.- γιατί το παιδί δεν µπορεί να
µεγαλώνει αποκλειστικά και µόνο µέσα στο πλαίσιο µιας οικογέ-
νειας, όσο και αν αυτή η οικογένεια αγαπάει και λατρεύει αυτό
το παιδί. Αυτό είναι το ένα. Αυτό δεν το παίρνετε υπ’ όψιν. Το
παιδί θέλει µια οικογένεια και µια αγκαλιά.

Να πάρουµε την άλλη πλευρά. Ανάδοχες εθελόντριες -µπράβο
τους!- ποιες γίνονται; Γυναίκες µεγάλης ηλικίας, που θα πάρουν
παιδιά που ενδεχοµένως έχουν προβλήµατα και δεν τα θέλουν
για τεκνοθεσία. Είναι γυναίκες πενηντάρες, εξηντάρες -µπράβο
τους!- δεν είναι οικογένειες που έχουν µικρά παιδιά µέσα, αν τα
παιδιά έχουν σοβαρά προβλήµατα, δεν µιλώ για πιο απλά. Και
αυτές οι γυναίκες κάποια στιγµή κουράζονται. Μετά από δύο
χρόνια τα παρατάνε.

Η δε επαγγελµατική απασχόληση ως ανάδοχη χρησιµοποιείται
σε ορισµένες ιδιωτικές δοµές. Αυτά ούτε καν ψάξατε να τα
βρείτε και αλλάζουν τέσσερις και πέντε φορές τα παιδιά οικογέ-
νεια. Τα παιδιά αυτά πάνε σε οικογένειες που δεν έχουν παιδιά.
Υπάρχει επαγγελµατίας -δεν ξέρω αν κρατούνται βιβλία προσλή-
ψεων κ.λπ.- που παίρνει τέσσερα-πέντε παιδιά και το βράδυ, όταν
παθαίνει κρίση το ένα, ξυπνούν και τα άλλα τέσσερα, γιατί για να
βγάλεις ένα εισόδηµα, πρέπει να πάρεις περισσότερα παιδιά. Εί-
µαστε κάθετα αντίθετοι στην επαγγελµατική αναδοχή.

Θα µπορούσε, παραδείγµατος χάριν, να συνδυάζονται τα παι-
διά, να είναι σε σύγχρονες κοινωνικές δοµές. Κλείστε όσες -και
τις ιδιωτικές- δεν είναι κατάλληλες. Τις εκκλησιαστικές δοµές δεν
µπορείτε να τις ψάξετε; Πρέπει να είναι τα παιδιά σε εκκλησια-
στικές δοµές; Εγώ δεν λέω γιατί τις κάνει η Εκκλησία, αλλά πρέ-
πει να είναι σε εκκλησιαστικές δοµές τα παιδιά; Κλείστε τις.
Φτιάξτε σύγχρονες δοµές που να µπορούν να συνδυάζουν και
την αναδοχή, αλλά και την κοινωνικοποίηση και κοινωνικές δοµές
που να είναι µέσα στον ιστό της πόλης, όχι δέκα χιλιόµετρα έξω
από την πόλη, όπου τα παιδιά να µπορούν να βγαίνουν, να πη-
γαίνουν στην παιδική χαρά.

Κοιτάξτε να δείτε: Συµφωνούµε, όλα τα παιδιά σε οικογένεια,
αλλά δυστυχώς έχουµε καινούργια προβλήµατα που τα ζήσαµε
τα τελευταία χρόνια: Τα παιδιά τα προβληµατικά, τα παιδιά των
φαναριών, τα παιδιά στα κυκλώµατα, τα ασυνόδευτα παιδιά.
Είναι και αυτό ένα ζήτηµα, όπου ενδεχοµένως έχει χαθεί η επι-
κοινωνία µε τους γονείς, δεν ξέρουµε αν ζουν οι γονείς τους και
δεν µπορούν να δοθούν άµεσα για τεκνοθεσία, αν δεν λυθεί αυτό
το ζήτηµα. Γιατί δεν µπορούν αυτά τα παιδιά να συνδυάζουν κοι-
νωνικές δοµές και ανάδοχες οικογένειες και µε κάποια κριτήρια
για τις ανάδοχες οικογένειες; Είναι προτιµότερο να είναι σε µια
οικογένεια που υπάρχει και ένα άλλο παιδί.

Υπάρχουν, λοιπόν, σοβαρά ζητήµατα, υπάρχει εξέλιξη και στην
οικογένεια. Εσείς την εξέλιξη της οικογένειας τη βλέπετε µόνο
ως προς τον σεξουαλικό προσανατολισµό, τίποτα άλλο και
οπωσδήποτε ούτε καν σκέφτεστε να εξετάσετε τι επίδραση µπο-
ρεί να έχει σε ένα παιδί, στην ενηλικίωσή του, όταν δεν µεγαλώνει
σε µια οικογένεια µε διακριτή σχέση άνδρας-γυναίκα, δηλαδή
µάνα-πατέρας. Αυτό δεν µπαίνει στη συζήτηση και αυτό δεν λύ-
νεται όταν το παιδί είναι τριών, τεσσάρων και πέντε χρόνων. Βε-
βαίως, τότε δεν υπάρχει πρόβληµα. Γιατί να υπάρχει;

Υπάρχουν και άλλες επιστηµονικές µελέτες που µπορεί να αν-
τικρούονται µεταξύ τους. Όλες να τις δούµε και όλες να τις µε-
λετήσουµε, αλλά εσείς πρώτα παίρνετε θέση και µετά χρησιµο-
ποιείτε και την επιστήµη.

Τέλος, συγγνώµη, µια κουβέντα θα πω. Επειδή είπατε ότι και
στον σοσιαλισµό υπάρχουν ζητήµατα, θα σας παρακαλέσω να
µελετήσετε ένα θέµα, γιατί όντως τα κοινωνικά ζητήµατα που
προκαλούνται δεν λύνονται µε «αυτόµατους πιλότους», ούτε έτσι
απλά.

Μετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο δηµιουργήθηκε ένα τεράστιο
πρόβληµα στη Σοβιετική Ένωση. Υπήρξαν είκοσι εκατοµµύρια
νεκροί στρατιώτες που ήταν νέας ηλικίας, γιατί πήγαιναν στα εί-
κοσι πέντε, στα τριάντα. Δεν ήταν εβδοµήντα χρονών και πάνω
σαν κι εµένα. Αυτοί είχαν παιδιά –παντρεύονταν και νωρίς εν τω
µεταξύ- και έµειναν είκοσι εκατοµµύρια γυναίκες κατά βάση
χωρίς άντρα, αλλά και µε παιδιά. Δεν µιλάµε, βέβαια, για τους
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τραυµατισµένους, τους ανάπηρους, κ.λπ., που ήταν νέοι άνθρω-
ποι στην ηλικία.

Έτσι, λύθηκε µεν το ζήτηµα της προστασίας της µονογονεϊκής
οικογένειας που έγινε και των παιδιών αυτών, αλλά το σύνθετο
ζήτηµα ότι ήταν πολύ λιγότεροι οι άντρες και πολύ περισσότερες
οι γυναίκες δηµιούργησε µία ολόκληρη κατάσταση, η οποία λύ-
θηκε –επειδή κοιτάζετε πολύ αφ’ υψηλού τον σοσιαλισµό- µε κρι-
τήριο την κυριαρχία της αντίληψης για τον αµοιβαίο έρωτα. Δεν
λύθηκε µε κριτήριο το αν είχε γίνει γάµος ή όχι, γιατί αυτό ήταν
η βάση µε εκείνο το επίπεδο ζωής που υπήρχε µετά τον Β’ Παγ-
κόσµιο Πόλεµο. 

Έτσι, λοιπόν, λύθηκε. Ούτε µε δικαστήρια ούτε µε φασαρίες
ούτε µε ηθικολογίες. Ήταν ένα υπαρκτό πρόβληµα. Νέες γυναί-
κες, λιγότεροι άντρες, οι άντρες έφευγαν εύκολα από τη σχέση
που είχαν και αυτό πια αντιµετωπίστηκε κοινωνικά. Ούτε µε το
Ευαγγέλιο ούτε µε τον νόµο ούτε µε τα δικαστήρια. Έχει και µια
σηµασία το ότι τα κοινωνικά ζητήµατα δεν αντιµετωπίζονται µε
έναν αφηρηµένο µοντερνισµό και νεωτερισµό. Είναι πολύ πιο
βαθιά και ουσιαστικά, όταν έχουν να κάνουν µε τον ανθρώπινο
παράγοντα και ιδιαίτερα µε το παιδί. 

Εµείς δεν θα επικαλεστούµε επιστηµονικές έρευνες που λένε
το άλφα ή το βήτα. Ωστόσο έπρεπε να έρθουν όλες οι επιστηµο-
νικές έρευνες µε τη σωστή µεθοδολογία, όχι αυτές που έχουν
προκαθορισµένο αποτέλεσµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ:  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι ζούµε την τε-

λευταία περίοδο αυτής της Κυβέρνησης. Δεν θα µπορούσε εξάλ-
λου να είναι διαφορετικά, όταν αυτή περιµένει ένα πολιτικό σω-
σίβιο από νοµοσχέδια σαν το σηµερινό για να διασώσει το τάχα
προοδευτικό της πρόσωπο.

Θεώρησε, λοιπόν, µία µοναδική ευκαιρία να δηµιουργήσει
πρόβληµα στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και ιδίως στη Νέα
Δηµοκρατία µε το άρθρο 8 του νοµοσχεδίου. Πρόκειται για µία
ακόµα παταγώδη αποτυχία της Κυβέρνησης που κανένα πολιτικό
όφελος δεν θα αποκτήσει από τη σηµερινή συζήτηση. 

Αντίθετα, µας δίνει την ευκαιρία να αναδείξουµε την πολυσυλ-
λεκτικότητα και τον δηµοκρατικό χαρακτήρα του κόµµατός µας.
Γι’ αυτό, επικροτώ τη στάση του κόµµατός µας απολύτως. Προ-
φανώς, επί της αρχής δεν µπορούµε να µην ψηφίσουµε «ναι» σε
ένα νοµοσχέδιο που επί της ουσίας ενσωµατώνει στην έννοµη
τάξη δικές µας προτάσεις, τις οποίες δεν διατυπώσαµε τώρα,
αλλά τις έχουµε διατυπώσει από το 2016.

Θα αναφερθώ τώρα στο περίφηµο άρθρο 8. Η Νέα Δηµοκρα-
τία ήταν και είναι ένα µεγάλο κόµµα εξουσίας. Δεν έγινε την τε-
λευταία πενταετία, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ. Έχουµε µάθει να ζούµε και
µε τις διαφωνίες µας, εφόσον συµφωνούµε στα βασικά. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, µην έχετε καµµία απορία. Στα µείζονα
ζητήµατα η Νέα Δηµοκρατία είναι αδιαίρετη και ενωµένη πίσω
από τον Αρχηγό της. Γι’ αυτό και µπορεί να αντέξει επιµέρους
απόψεις των στελεχών της για ζητήµατα που τίθενται κατά και-
ρούς, όπως αυτό του άρθρου 8. 

Σέβοµαι απόλυτα την άποψη και τις ευαισθησίες των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας που ενδεχοµένως ψηφίσουν «ναι»
στο επίµαχο άρθρο. Όµως, σεβόµενος τις δικές µου απόψεις και
ευαισθησίες, φρονώ πως οφείλω να καταψηφίσω το άρθρο 8.

Εξηγούµαι: Κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου για το σύµ-
φωνο συµβίωσης για τα οµόφυλα ζευγάρια είχα εκφράσει τη δια-
φωνία µου, όχι γιατί θεωρούσα επί της αρχής ότι δεν θα έπρεπε
να δοθεί στα οµόφυλα ζευγάρια η δυνατότητα να συνάπτουν τέ-
τοια σύµφωνα αφού είναι επιλογή τους, αλλά γιατί θεωρούσα ότι
δεν θα έπρεπε αυτή η δυνατότητα να αποτελέσει προποµπό για
άλλα ζητήµατα, όπως η αναδοχή σήµερα και η υιοθεσία αύριο.

Ζήτησα τότε ως εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας να υπάρ-
χουν συγκεκριµένες νοµοθετικές δικλείδες, ώστε να αποφευχθεί
αυτό το ενδεχόµενο, καθώς βλέποντας το ζήτηµα αυστηρά νο-
µικά, οι κερκόπορτες ήταν προφανείς και εφόσον δεν νοµοθετή-
θηκαν αυτές οι δικλείδες, καταψήφισα το σχέδιο νόµου.

Υπάρχει µια θεµελιώδης διαφορά ανάµεσα στο σύµφωνο συµ-
βίωσης και την αναδοχή από οµόφυλα ζευγάρια που έχουν συ-

νάψει σύµφωνο συµβίωσης. Στη σύναψη του συµφώνου το µεί-
ζον είναι τα ίδια τα άτοµα που το συνάπτουν να ρυθµίσουν τις
µεταξύ τους σχέσεις κατά το δοκούν. Σε αυτό δεν µπορώ να αρ-
νηθώ πως έχουν αυτό το δικαίωµα. Στην αναδοχή, όµως, προέχει
το συµφέρον του παιδιού, η προστασία του παιδιού, ενός παιδιού
που κατά πάσα πιθανότητα, όταν θα γίνει η αναδοχή, θα είναι
πάρα πολύ νεαρό. Θα πρέπει να διασφαλίσουµε πως εισέρχεται
σε ένα περιβάλλον που είναι αυτό που πρέπει να είναι και να µην
το θέσουµε σε κίνδυνο. Οι επιλογές του νοµοθέτη στον τοµέα
αυτό οφείλουν να ελαχιστοποιούν τα ρίσκα, καθώς πρωτεύει το
συµφέρον των παιδιών. Εµείς εδώ σε αυτή την αίθουσα οφεί-
λουµε να τα προστατέψουµε.

Ας µε συγχωρήσουν οι διαφωνούντες, αλλά θα µπορούσα να
ψηφίσω «ναι» µόνο αν ήµουν πεπεισµένος πως αυτό είναι προς
το συµφέρον του παιδιού. Δεν µπορώ να συναινέσω µόνο και
µόνο για να καµώνοµαι δήθεν τον προοδευτικό στους ψηφοφό-
ρους µου. Θεωρώ προϋπόθεση να έχει γίνει συζήτηση στην ελ-
ληνική κοινωνία για το θέµα αυτό, να δούµε τι λέει η επιστήµη,
οι παιδοψυχίατροι, οι παιδαγωγοί, οι κοινωνιολόγοι, άλλα θε-
σµικά όργανα, πώς διασφαλίζουµε αυτά τα παιδιά. Να εξασφα-
λίσουµε ότι δεν θα χαθούν γενιές παιδιών που θα υποστούν το
στίγµα του µπούλινγκ, όταν θα πάνε στο σχολείο ως τέκνα οµό-
φυλου ζευγαριού. 

Έχουν δίκιο αρκετοί Βουλευτές σας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που
εκφράζουν τις αµφιβολίες τους, τις επιφυλάξεις, αν θέλετε, και
ας µην έχει η παράταξή σας την ίδια άποψη περί πλουραλισµού
µε τη δική µας, και αναφέροµαι ειδικά µόνο στην αναδοχή από
οµόφυλα ζευγάρια.

Αν µου επιτρέπετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, θεωρώ
ότι αδικείτε το νοµοσχέδιό σας µε το να εστιάσετε σε αυτό το
θέµα διχάζοντας την κοινωνία, αντί να εστιάσετε στα οφέλη των
λοιπών άρθρων του νοµοσχεδίου, για το οποίο υπάρχει πλατιά
συναίνεση. Η κοινωνία δεν µπορεί να αιφνιδιάζεται, ούτε να τί-
θενται στους πολίτες τέτοια εκβιαστικά διλήµµατα, ότι δηλαδή
αν δεν συµφωνείς µε την αναδοχή και αύριο µε την υιοθεσία παι-
διών από οµόφυλα ζευγάρια, οι απόψεις σου είναι µεσαιωνικές.

Όχι, κυρίες και κύριοι, τα πράγµατα δεν έχουν έτσι. Θέλω τα
ανήλικα παιδιά να έχουν σαφή πρότυπα, πρότυπο ανδρικό, πρό-
τυπο γυναικείο, και σαφείς ρόλους, ρόλος µητέρας, ρόλος πα-
τέρα. Ως εκ τούτου και ως έχουν τα πράγµατα προτιµώ να είµαι
συνεπής στις απόψεις µου και θεωρώ ότι εκφράζω έτσι και την
πλειοψηφία της κοινωνίας στο ζήτηµα αυτό. 

Επειδή έγινε λόγος, αλλά ενδεχοµένως και άλλοι οµιλητές να
αναφερθούν στην ΕΣΔΑ, στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου, για το θέµα αυτό, θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη
τοποθέτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο την ανοχή σας. Εξάλλου έχω
ένα λεπτό.

Το άρθρο 8 της ΕΣΔΑ τι ορίζει; Λέει: «Κάθε πρόσωπο δικαιού-
ται στο σεβασµό της ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής». Η παρά-
γραφος 2 λέει: «Δεν επιτρέπεται να υπάρξει επέµβαση δηµοσίας
αρχής εν τη ασκήσει του δικαιώµατος τούτου, εκτός εάν η επέµ-
βαση αύτη προβλέπεται από τον νόµο του εθνικού νοµοθέτη και
αποτελεί µέτρο το οποίον εις µια δηµοκρατική κοινωνία είναι ανα-
γκαίο για την εθνική ασφάλεια, για την προάσπιση της ηθικής και
λοιπά».

Προσέξτε. Καθιερώνεται µια αρνητική υποχρέωση για τον
εθνικό νοµοθέτη. Με τη διάταξη δεν επιτρέπεται να υπάρξει
επέµβαση δηµόσιας αρχής εν τη ασκήσει του δικαιώµατος τού-
του, δηλαδή της προστασίας της οικογενειακής και ιδιωτικής
ζωής. Όµως, θέτει, όπως θα δείτε, και τις παρακάτω θετικές προ-
ϋποθέσεις, δηλαδή την εξαίρεση εάν η επέµβαση αυτή προβλέ-
πεται από τον νόµο, όπως σας είπα. Κάµπτεται, δηλαδή, η αρνη-
τική υποχρέωση αυτή µπροστά στις θετικές προϋποθέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Από τις διατάξεις αυτές προκύπτει ότι κάθε κράτος-µέλος δια-
τηρεί ένα ορισµένο περιθώριο εκτίµησης, έτσι ώστε να επιτυγ-
χάνει δίκαια ισορροπία µεταξύ των ανταγωνιστικών συµφερό-
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ντων του ατόµου και του συνόλου της κοινωνίας. Το ανταγωνι-
στικό δηµόσιο συµφέρον της παραγράφου 2 του άρθρου 8 κα-
λείται να προστατεύσει το κράτος µε το εσωτερικό του δίκαιο,
προσδιορίζοντας το κανονιστικό περιεχόµενο του δικαιώµατος
της παραγράφου 1, κυρία Κοζοµπόλη. Άρα, δεν υπάρχει υποχρέ-
ωση νοµοθέτησης αναδοχής υιοθεσίας από οµόφυλα ζευγάρια
και επιπλέον η µη νοµοθέτηση δεν προσκρούει στην αρχή της
ισότητος.

Το πρωί η κ. Χριστοφιλοπούλου, την οποία εκτιµώ πάρα πολύ,
αναφέρθηκε σε µία απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για
µία Γαλλίδα, η οποία προσέφυγε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο,
γιατί δεν της δόθηκε αναδοχή. Φαντάζοµαι να έχουµε την ίδια
υπόθεση υπόψη. Τι ήταν η υπόθεση αυτή; Αναφέρθηκε στο 2008,
πιστεύω ότι είναι η ίδια και λέει ότι οι αρχές απέρριψαν το αίτηµα
για υιοθεσία, η οποία υπό άλλες περιπτώσεις θα ήταν νόµιµη,
γιατί στηριζόταν αποκλειστικά και µόνο στον γενετήσιο προσα-
νατολισµό του αιτούντα και δεν αναφερόταν και στο συµφέρον,
δεν έκρινε δηλαδή αν είναι προς το συµφέρον του τέκνου».

Προσέξτε όµως, µια άλλη, βασική απόφαση -λέγεται «από-
φαση Frette», έτσι λέγεται, εκ µέρους οµοφυλοφίλων, για την υιο-
θεσία των οµοφυλοφίλων- το δικαστήριο αναγνώρισε «Ευρύ
περιθώριο εκτίµησης στα κράτη και εν τέλει έκρινε σύννοµη την
άρνηση των αρχών να επιτρέψουν την υιοθεσία από άγαµο οµο-
φυλόφιλο, επικαλούµενο µεταξύ άλλων την ανάγκη προστασίας
του βέλτιστου συµφέροντος του τέκνου. 

Τελευταία έχει βγει πρόσφατα και απόφαση το 2012, είναι πάλι
από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, πάλι προσβολή της γαλλικής
απόφασης. «Έκρινε το δικαστήριο», σας διαβάζω ακριβώς, «ότι
η άρνηση των αρχών να επιτρέψουν υιοθεσία σε οµοφυλόφιλη
αιτούσα, η οποία επιθυµούσε να υιοθετήσει το τέκνο της συντρό-
φου της, δεν αποτελούσε διακριτική µεταχείριση». Και ξέρετε
γιατί; Αιτιολογία: «Διότι η νοµική κατάσταση των δύο γυναικών
δεν ήταν συγκρίσιµη µε αυτή του εγγάµου ζεύγους». Αυτά, για
να λήξει το θέµα της υιοθεσίας …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
ελάτε τώρα, σας παρακαλώ ολοκληρώσετε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τέλειωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου, η

ανοχή του Προεδρείου νοµίζω ήταν αρκετή. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βέβαια, να µην αναφέρεται και το άρθρο 12, που πρέπει να

διαβάσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, να µην το δια-

βάσετε. Κύριε Αθανασίου, σας παρακαλώ, θα κλείσω το µικρό-
φωνο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τελείωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, υποµονή

δείχνουµε, κατανόηση δείχνουµε, ανοχή δείχνουµε, τρία λεπτά
πήρατε. Δικαίως οι υπόλοιποι συνάδελφοι θα θέλουν επί του χρό-
νου τους επιπλέον χρόνο και είναι πενήντα οµιλητές ακόµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω.
Να θυµίσω, θα καταθέσω εδώ, τι είχε πει και ο κ. Παρασκευό-

πουλος από τα Πρακτικά τότε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν διαµαρτυρόµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, όταν ανεβαί-

νετε, κύριε Κυριαζίδη, στο Βήµα, άλλα λέτε. Από κάτω µπορεί να
λέτε ότι δεν διαµαρτυρόµαστε, αλλά όµως, όταν ανεβείτε στο
Βήµα κι αρχίσει να κτυπάει το κουδούνι για τη λήξη του χρόνου,
τότε όλοι σας θυµάστε και ζητάτε την ανοχή. Όχι!  

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θεωρούσα ότι έπρεπε να κάνω
µία επιστηµονική ανάλυση των διατάξεων της ΕΣΔΑ, γιατί υπάρ-
χει µεγάλη σύγχυση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Αθανασίου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής: Μην ξεχνάτε ότι κατά την
ψήφιση του Συµφώνου µεταξύ των οµόφυλων ζευγάρι ήρθε εδώ,
µε βουλευτική τροπολογία την τελευταία στιγµή, λίγα λεπτά πριν
ψηφιστεί, διάταξη µε την οποία, κύριε Πρόεδρε καταργήθηκε η
παρά φύση ασέλγεια. Κι αυτό φοβάµαι -το είπα και τότε- ότι ήταν

πρόδροµος για τα νοµοθετήµατα που θα φέρνετε. 
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δώστε µου και εµέ-
να τότε ένα λεπτό, πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή.

Να ενηµερώσω το Σώµα ότι από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Χρυσής Αυγής υπάρχει αίτηµα που αφορά διεξαγωγή ονο-
µαστικής ψηφοφορίας επί του άρθρου 8 του νοµοσχεδίου.

Το δεύτερο που ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα είναι ότι,
όπως γνωρίζετε, το πρωί µε την έναρξη της συνεδρίασης οριο-
θετήθηκε η σηµερινή συνεδρίαση να λήξει γύρω στις 22.30’ το
βράδυ, που σηµαίνει ότι αν τηρήσουµε τον χρόνο, το επτάλεπτο
αυτό, µπορούµε να φτάσουµε στο νούµερο πενήντα του κατα-
λόγου των οµιλητών. Είµαστε στο δεκαεννέα, κάντε έναν υπολο-
γισµό, είναι περίπου τριάντα ακόµα οµιλητές συν-πλην. 

Άρα, λοιπόν, µε στόχο στις 22.30’ να ολοκληρώσουµε τη ση-
µερινή συνεδρίαση και αύριο, όπως ειπώθηκε από το Προεδρείο,
στις 10.00’ να γίνει η έναρξη και να ολοκληρώσουµε στις 14.00’
το µεσηµέρι αυστηρά, να ξεκινήσει όπως ήδη καταλάβατε η ψη-
φοφορία, αλλά κυρίως η ονοµαστική, ζητώ λοιπόν και από το
Σώµα -πέρα από το αν υπάρχουν διαφωνίες, αυτά που βάζουµε
ως Προεδρείο, να µας το πείτε- να τηρήσουµε τους χρόνους, το
επτάλεπτο, για να µπορέσουν να µιλήσουν όσο το δυνατόν πε-
ρισσότεροι οµιλητές σήµερα. 

Διότι αύριο, αν κάνετε έναν απολογισµό, είναι τέσσερις ώρες
από τις 10.00’ µέχρι τις 14.00’. Υπολείπονται τέσσερις κοινοβου-
λευτικοί εκπρόσωποι και άγνωστο εάν θα µιλήσουν και Πρόεδροι
Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Άρα, λοιπόν, θερµή παράκληση -και
κλείνω µε αυτό- να τηρείται το επτάλεπτο. 

Να δώσουµε τώρα τον λόγο στην κ. Αραµπατζή, από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα πολύ δύ-

σκολο και πολύ ευαίσθητο θέµα µέσα από τις σελίδες αυτού του
νοµοσχεδίου. Συζητάµε για τα παιδιά. Για τα παιδιά που δεν
είχαν, που δεν έχουν ακόµα την τύχη να µεγαλώσουν σε ένα οι-
κογενειακό περιβάλλον µε αγάπη και φροντίδα. Συζητάµε για τα
παιδιά που βρίσκονται σε ιδρύµατα, που περιµένουν πώς και πώς
να βρεθούν ξανά σε ένα περιβάλλον θαλπωρής και οικογενει-
ακής ευτυχίας και να µεγαλώσουν χωρίς πλήγµατα και χωρίς ψυ-
χικά τραύµατα. Το σηµερινό νοµοσχέδιο ρυθµίζει ζητήµατα
υιοθεσίας και αναδοχής παιδιών και θα περίµενε κανείς το αυτο-
νόητο. Να ήταν ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα ένωνε την κοινωνία
και βεβαίως τις πολιτικές δυνάµεις. Αντ’ αυτού, για µια ακόµα
φορά ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε να παίξει και µ’ αυτό το ευαίσθητο θέµα
και να το χρησιµοποιήσει για να φρεσκάρει την υποτιθέµενη αρι-
στερή και δήθεν προοδευτική του ταυτότητα. 

Έφερε ένα νοµοσχέδιο που περιλαµβάνει το περίφηµο πλέον
άρθρο 8, για την αναδοχή παιδιών και από οµόφυλα ζευγάρια
που έχουν κάνει σύµφωνο συµβίωσης. Μια ρύθµιση που έχει δι-
χάσει την κοινωνία. Μια ρύθµιση που πήγε να διχάσει και τον
ίδιον τον ΣΥΡΙΖΑ εσάς, δηλαδή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της
κυβερνητικής πλειοψηφίας. 

Σε ένα σηµείο έχει δίκιο η κ. Φωτίου, όταν λέει ότι η επικέν-
τρωση της συζήτησης στο συγκεκριµένο άρθρο αδικεί το υπό-
λοιπο νοµοσχέδιο. Όµως την αποκλειστική ευθύνη γι’ αυτό την
έχει η ίδια µε τους χειρισµούς της. 

Επί της αρχής του νοµοσχεδίου για την αναδοχή ως Νέα Δη-
µοκρατία έχουµε δηλώσει ότι συµφωνούµε µε τις βασικές διατά-
ξεις. Άλλωστε αυτό το νοµοσχέδιο, έστω και µε πολύ καθυστέ-
ρηση καλύπτει σε πολύ µεγάλο βαθµό, δανείζεται, θα έλεγα,
προτάσεις που το κόµµα µας εγκαίρως και αιτιολογηµένα είχε
υποβάλει για την αναδοχή και την υιοθεσία από τον Ιούλιο του
2016. Προτάσεις που θα µπορούσαν να αποτελέσουν βάση για
µια εποικοδοµητική συζήτηση και για διάλογο, γιατί στη δική µας
λογική, κυρίες και κύριοι, λογική ανθρώπινη και πολιτική, το πρώ-
το µέληµα όλων είναι το παιδί και το συµφέρον του. Μέληµά µας
η αποϊδρυµατοποίηση των παιδιών και το πως θα τους οδηγή-
σουµε στις οικογένειες. Η κ. Φωτίου όµως επέλεξε τον δρόµο
της ελάχιστης συζήτησης. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι το νοµοσχέδιο τέθηκε σε δηµόσια
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διαβούλευση για πολύ λίγο χρόνο, λιγότερο από ένα µήνα κι
ήρθε στη Βουλή µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση αφήνοντας ανοι-
χτά ζητήµατα που αντιµετωπίζει επιδερµικά, όπως το ζήτηµα της
αναδοχής, η µείωση θεωρητικά του χρόνου για την κοινωνική
έρευνα από έξι σε τρεις µήνες χωρίς να εξηγείτε τον τρόπο µε
τον οποίον αυτή θα προχωρήσει σε τόσο µικρό χρονικό διά-
στηµα, η έλλειψη κάθε πρόβλεψης, παρά τις σχετικές επισηµάν-
σεις των φορέων στην επιτροπή, για προγράµµατα επιµόρφωσης
των υπαλλήλων που ασχολούνται µε τα κρίσιµα ζητήµατα της
αναδοχής και η υποστελέχωση, βεβαίως, του δικαστικού συστή-
µατος προστασίας ανηλίκων. Η Νέα Δηµοκρατία είχε εγκαίρως
προτείνει λύσεις για την υποστελέχωση, προκειµένου να αντιµε-
τωπιστεί το αγκάθι του τεράστιου αυτού χρόνου, αλλά βλέπετε,
κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το ενδιαφέρον σας σε σχέση µε το
δηµόσιο εξαντλείται στους διορισµούς κολλητών, φίλων, συγγε-
νών του κοµµατικού κράτους του ΣΥΡΙΖΑ. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 8 που έχει προκαλέσει και τη µεγα-
λύτερη συζήτηση, τον περισσότερο θόρυβο εντός και εκτός Κοι-
νοβουλίου. Η Κυβέρνηση επέλεξε να φέρει τη δυνατότητα ανα-
δοχής παιδιών από οµόφυλα ζευγάρια στα κρυφά, χωρίς καµµία
αναφορά στο θέµα, ούτε στην αιτιολογική έκθεση, ούτε στο ίδιο
το σχέδιο νόµου, ούτε στην εκτίµηση των συνεπειών της ρύθµι-
σης. Το κρύψατε, κυρία Υπουργέ, γιατί φοβηθήκατε και τους
Βουλευτές σας, όπως διεφάνη, αλλά κυρίως τον κυβερνητικό
σας εταίρο, τους ΑΝΕΛ, που κάθε φορά που φέρνετε ανάλογα
νοµοσχέδια βρίσκονται απέναντι και ψηφίζουν «όχι». Στηρίζουν
βέβαια πάντα και αδιάλειπτα την Κυβέρνησή σας. 

Όµως η διάταξη ήρθε στην επιφάνεια και από εκείνη τη στιγµή
ξεκίνησαν οι σφοδρές αντιδράσεις της κοινωνίας που αντιτίθεται
στη συγκεκριµένη ρύθµιση. Αγνοείτε συστηµατικά την κοινωνία,
όχι µόνο µε τις καταστροφικές οικονοµικές σας πολιτικές αλλά
και µε πολιτικές που αγγίζουν τις ευαισθησίες τις παραδόσεις,
τον κοινωνικό ιστό και τη συνοχή της. Ακόµα ηχούν στα αυτιά
µου οι δεσµεύσεις του τότε Υπουργού Δικαιοσύνης, του κ. Νίκου
Παρασκευόπουλου, το 2015. Υπεραµυνόµενος του συµφώνου
συµβίωσης οµόφυλων ζευγαριών και απαντώντας στις αιτιάσεις
των Βουλευτών ότι ανοίγετε την κερκόπορτα για τις υιοθεσίες
παιδιών από οµόφυλα ζευγάρια, έλεγε χαρακτηριστικά –διαβάζω
από τα Πρακτικά: «Ακριβώς επειδή διατυπώθηκε ο φόβος αυτός
από µία από τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, διευκρινίζω ότι είναι
φανερό ότι υπό τους όρους “αξιώσεις, παροχές, προνόµια”, δεν
µπορεί να νοείται µε κανέναν τρόπο υιοθεσία ούτε κοινωνικά,
ούτε λογικά, ούτε φραστικά, ούτε νοµικά. Εποµένως, δεν ρυθµί-
ζεται η τεκνοθεσία». Αυτό είχε πει ο κ. Παρασκευόπουλος. 

Επίσης, η κ. Φωτίου έσπευσε να διευκρινίσει ότι η αναδοχή δεν
θα οδηγήσει σε υιοθεσία παιδιών από οµόφυλα ζευγάρια. 

Προφανώς, αντιλαµβανόµαστε, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνη-
σης, ότι αναδοχή και υιοθεσία είναι δύο διαφορετικές έννοιες νο-
µικά. Πρακτικά, όµως, κοινωνικά και λογικά, για να χρησιµο-
ποιήσω τις λέξεις του κ. Παρασκευόπουλου, η απόσταση είναι
δυσδιάκριτη, καθώς η καθηµερινότητα των δύο εννοιών απέχει
ελάχιστα. Στην υιοθεσία το παιδί ζει και µεγαλώνει µε τους θε-
τούς γονείς, οι οποίοι έχουν και την επιµέλειά του. Στην αναδοχή
το παιδί ζει και µεγαλώνει µε τους ανάδοχους γονείς, έχοντας
απλά την επιµέλεια οι φυσικοί γονείς.

Επί της ουσίας, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιό σας το αναδεχόµενο
παιδί µπορεί να µεγαλώσει κανονικά σε οικογένεια οµόφυλων
ζευγαριών µε σύµφωνο συµβίωσης, ασχέτως αν δεν υπάρχει ο
τυπικός τίτλος της υιοθεσίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κάνετε λάθος. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Την ίδια, λοιπόν, επιρροή -εσείς που

αντιδράτε- στον ψυχισµό του, τις ίδιες αντιδράσεις, το ίδιο ενδε-
χοµένως στίγµα, bullying, στον σχολικό και κοινωνικό του περί-
γυρο, αλλά και στα πρώτα ευαίσθητα χρόνια του θα δεχθεί το
παιδί, ασχέτως αν είναι µε αναδοχή και όχι µε την αυστηρή έν-
νοια του όρου υιοθεσία. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μα τι λέτε τώρα; 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Μη µε διακόπτετε, µε ενοχλείτε. 
Κανείς δεν µπορεί να αποκλείσει, ούτε βέβαια ο εισηγητής σας

µε την περισσή του ελαφρότητα, ότι η αναδοχή παιδιών από οµό-
φυλα ζευγάρια ενδέχεται να έχει συνέπειες, βεβαίως, στα παιδιά

και επίδραση στον σεξουαλικό προσανατολισµό τους, όταν υ-
πάρχουν µάλιστα ισχυρές επιστηµονικές απόψεις που το υπο-
στηρίζουν. 

Όταν, λοιπόν, ύψιστο µέληµά µας είναι το συµφέρον και η ευ-
τυχία του παιδιού, ποιος θα το προστατεύσει, όταν αυτό αντιλαµ-
βάνεται γύρω του µια διαφορετική κοινωνική και οικογενειακή
πραγµατικότητα από αυτή την οποία βιώνει; 

Σε ό,τι αφορά δε τις συνταγµατικές ευαισθησίες της κ. Φωτίου,
η οποία δήλωσε ότι δεν µπορεί να κάνει διαχωρισµό των ζευγα-
ριών που έχουν κάνει σύµφωνο συµβίωσης σε οµόφυλα και ετε-
ρόφυλα, διότι µια τέτοια ρύθµιση θα κατέπιπτε στα δικαστήρια,
πρέπει να γνωρίζει η κυρία Υπουργός ότι υπάρχουν πολλοί έγ-
κριτοι συνταγµατολόγοι που υποστηρίζουν ότι µπορεί να υπάρξει
διατύπωση του σχετικού άρθρου, ώστε να αφορά αποκλειστικά
ετερόφυλα ζευγάρια, χωρίς να εγείρεται ζήτηµα αντισυνταγµα-
τικότητας. 

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι σέβοµαι απε-
ριόριστα το δικαίωµα και την επιλογή του καθενός να αυτοπροσ-
διορίζεται. Πάνω απ’ όλα σέβοµαι, όµως, και προτάσσω την υπο-
χρέωση της πολιτείας να εγγυάται το συµφέρον των παιδιών,
που δεν έχουν άλλωστε και το δικαίωµα της επιλογής. 

Η συνείδησή µου µού υπαγορεύει την καταψήφιση του άρ-
θρου 8, καθώς δεν µπορείτε µε ελαφρότητα να διαµορφώνετε
θεσµούς, τους οποίους η κοινωνία ηθικά αποβάλλει, εµµένοντας
πιστά σε αξίες, όπως ο θεσµός της οικογένειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λήψη µέτρων για την άρση

των προβληµάτων και την επιτάχυνση των διαδικασιών αποϊδρυ-
µατοποίησης ανηλίκων που στερούνται γονεϊκής φροντίδας οφεί-
λει να αποτελεί κοινό στόχο όλων µας. Όπως κοινό στόχο πρέπει
να αποτελεί η πρόνοια για τη δηµιουργία κατάλληλων δοµών,
που θα εξασφαλίζουν τη µέριµνα και την πρόοδο των υπό ανα-
δοχή και υιοθεσία παιδιών. 

Θα ήθελα να επισηµάνω, βέβαια, ότι τέτοια ζητήµατα που αφο-
ρούν ευαίσθητα κοινωνικά θέµατα πρέπει να προετοιµάζονται κα-
λύτερα σε µεγαλύτερο βάθος χρόνου, µε περισσότερη ενηµέ-
ρωση της κοινής γνώµης. 

Αυτές οι πρωτοβουλίες δεν θα πρέπει να υποτάσσονται σε λο-
γικές δηµιουργίας εντυπώσεων και απονοµής βραβείων προ-
οδευτισµού. Άλλωστε, δεν κατέχετε µόνο εσείς το προνόµιο
αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Στους ΑΝΕΛ δεν
αναφέροµαι καν, γιατί αυτοί απλά σέρνονται, πληρώνοντας το τί-
µηµα της εξουσίας. 

Πρόοδος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαίνει να ακούς την
κοινωνία, να µην την υποτιµάς, να µην της κουνάς το δάκτυλο,
να τη συµµερίζεσαι και να της ανοίγεις τον δρόµο στο µέλλον µε
σεβασµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµική και διοικητική ρύθµιση
των θεσµών υιοθεσίας και αναδοχής είναι ζήτηµα υψίστης σηµα-
σίας για ένα ευρωπαϊκό κοινωνικό κράτος δικαίου. Ο σχεδιασµός
και η αναµόρφωση του νοµοθετικού πλαισίου πρέπει να γίνεται
µε γνώµονα τη βέλτιστη κάλυψη των αναγκών του κοινωνικού συ-
νόλου. Με σεβασµό στην κουλτούρα της ελληνικής κοινωνίας ο
νοµοθέτης οφείλει να παρεµβαίνει για να ρυθµίζει µε επάρκεια
τα κενά και τις αδυναµίες που εντείνουν ένα κοινωνικό πρόβληµα.
Οφείλει να προχωράει σε τοµές, όταν αυτές είναι απαραίτητες,
προκειµένου να εξοµαλύνει φαινόµενα κοινωνικής δυσλειτουρ-
γίας. Η απλούστευση και η επιτάχυνση των διαδικασιών υιοθε-
σίας και αναδοχής φέρνει τη χώρα µας ένα βήµα πιο κοντά σε
άλλες ευρωπαϊκές κοινωνίες. 

Έως σήµερα ο µέσος όρος αναδοχής και υιοθεσιών ιδρυµατι-
σµένων παιδιών απέχει πολύ από τα ευρωπαϊκά δεδοµένα. Οι επί-
πονες και χρονοβόρες διαδικασίες υιοθεσίας σε συνδυασµό µε
τη συνεχή πτώση του βιοτικού επιπέδου στη χώρα έχει οδηγήσει
σύµφωνα µε την Εθνική Στατιστική Υπηρεσία σε µείωση του αριθ-
µού υιοθεσιών τα τελευταία έτη. 

Από την άλλη πλευρά, η αναδοχή αποτελεί έναν ευεργετικό
θεσµό κοινωνικής προστασίας των ανηλίκων. Το παιδί δεν ανήκει
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νοµικά στους ανάδοχους γονείς, εξακολουθεί δηλαδή να είναι
νόµιµο παιδί των φυσικών του γονέων, γι’ αυτό και η διαδικασία
εµπίπτει σε ένα πιο ευέλικτο νοµικό πλαίσιο. 

Δυστυχώς, στην Ελλάδα ο θεσµός της αναδοχής ανηλίκων πα-
ραµένει αρκετά υποβαθµισµένος και δεν εφαρµόζεται ικανοποι-
ητικά. Η ευθύνη για το γεγονός αυτό βαραίνει την πολιτεία και
όχι προφανώς την ελληνική κοινωνία. Το κράτος δεν είχε προχω-
ρήσει στη στοχευµένη και υπεύθυνη ενηµέρωση των Ελλήνων
πολιτών και δεν είχε προχωρήσει, ως όφειλε, στην ευαισθητοποί-
ηση του κοινωνικού συνόλου αναφορικά µε τις σοβαρές επιπτώ-
σεις που προκαλεί στο παιδί η κλειστή ιδρυµατική φροντίδα.
Έτσι, η ορθή και ολοκληρωµένη πληροφόρηση των εναλλακτι-
κών µορφών φροντίδας για τα παιδιά που στερούνται γονεϊκής
µέριµνας, είναι απαραίτητες προϋποθέσεις για να επιτευχθεί η
απαραίτητη κοινωνική ανταπόκριση. 

Κυρία Υπουργέ, σας είπα και πριν ότι την κοινωνία τη θέλουµε
σύµµαχο και αρωγό σε τέτοιες σηµαντικές παρεµβάσεις και όχι
απέναντί µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ν.4356/2015 στο άρθρο 1 προ-
βλέπει τη δυνατότητα δύο ανηλίκων προσώπων να ρυθµίζουν τη
συµβίωσή τους µε συµβολαιογραφικό έγγραφο, ανεξάρτητα από
το φύλο τους. Στο άρθρο 8 του σηµερινού υπό ψήφιση νοµοσχε-
δίου προβλέπεται η δυνατότητα απόκτησης της ιδιότητας του
αναδόχου γονέα σε όσους έχουν υπογράψει σύµφωνο συµβίω-
σης. 

Επιπρόσθετα, η µέχρι σήµερα ισχύουσα νοµοθεσία επιτρέπει
να γίνουν ανάδοχοι γονείς και µεµονωµένα άτοµα ή µονογονεϊ-
κές οικογένειες. Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θεσπίσει κανόνες που
στοχεύουν στην εξάλειψη κάθε διάκρισης που προσβάλει το δι-
καίωµα στην αυτεξουσιότητα και τον αυτοπροσδιορισµό του ατό-
µου. Η ανάπτυξη της προσωπικότητας µε όλες τις εκφάνσεις,
χωρίς εξαιρέσεις συνιστά ύψιστο και θεµελιώδες ανθρώπινο δι-
καίωµα. Και το δικαίωµα αυτό δεν µπορεί να ασκείται κατά περί-
πτωση. 

Είναι πλούσια η νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, σύµφωνα µε την οποία κρίνεται απολύ-
τως απαράδεκτη κάθε έννοια αποκλεισµού και διάκρισης λόγω
σεξουαλικού προσανατολισµού, καθώς θεωρείται ότι παραβιά-
ζονται άρθρα της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου. Αυτή είναι η µία διάσταση του ζητήµατος. 

Η άλλη αφορά στην επιστηµονική κοινότητα, που ορθά υπο-
στηρίζει ότι ο ιδρυµατισµός βρεφών και νεαρών παιδιών ενέχει
υψηλό κίνδυνο εµφάνισης ποικίλων προβληµάτων, τόσο στη σω-
µατική όσο και στην ψυχοκοινωνική τους ανάπτυξη. 

Η παρέµβαση των πενήντα πέντε αρµόδιων Ελλήνων ακαδη-
µαϊκών κατά τη δηµόσια συζήτηση του νοµοσχεδίου είναι γόνιµη,
τόσο ως προς την ενηµέρωση της ελληνικής κοινωνίας όσο και
ως προς την αποφυγή οριοθέτησης βάσει διακρίσεων του δι-
καιώµατος ανάληψης γονεϊκού ρόλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι καιρός και ανάγκη
να προσεγγίσουµε τους θεσµούς της αναδοχής και της υιοθε-
σίας µε γνώµονα την προαγωγή του συµφέροντος της ευαίσθη-
της κοινωνικής οµάδας των παιδιών που δεν τυγχάνουν γονεϊκής
φροντίδας, µε κριτήριο τη θεµελιώδη υποχρέωση ενός ευρωπαϊ-
κού κράτους δικαίου να σέβεται την ανθρώπινη αξία και τα συν-
ταγµατικά δικαιώµατα που την εξειδικεύουν και µε σεβασµό στην
προσφορά της επιστηµονικής έρευνας στα θέµατα προστασίας
της σωµατικής, πνευµατικής και ψυχικής υγείας των παιδιών που
βρίσκονται σε κλειστή ιδρυµατική φροντίδα. 

Επειδή ο νοµοθέτης οφείλει και υποχρεούται να παρεµβαίνει
στις αναγκαίες εκσυγχρονιστικές τοµές µε γνώµονα την προ-
αγωγή του κοινωνικού συµφέροντος, υποστηρίζω την ανάγκη
εξεύρεσης µιας ρεαλιστικής λύσης, που θα ρυθµίζει µε σεβασµό
και αποτελεσµατικότητα ένα τόσο σηµαντικό κοινωνικό πρό-
βληµα. 

Άλλωστε, η κοινωνική πρόοδος και η προάσπιση των ατοµικών
ελευθεριών και δικαιωµάτων στη σύγχρονη ελληνική κοινωνία
δεν είναι προνόµιο της Αριστεράς. Είναι δικαίωµα και υποχρέωση
για όλους και όλες εµάς που πιστεύουµε σε ανοιχτές, δηµοκρα-
τικές και φιλελεύθερες κοινωνίες, σε κοινωνίες αλληλεγγύης,
προστασίας και πρόνοιας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακολουθεί ο κ. Λάπ-
πας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Λάππα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να που και η Νέα Δηµοκρατία έχει φωτεινούς φάρους, πυρ-

σούς αλήθειας, ειλικρίνειας, αλληλεγγύης και κοινωνικής ευαι-
σθησίας. Μου άρεσε ο λόγος σας, κυρία Κεφαλογιάννη, και το
δηλώνω δηµόσια. Μόνο που λίγο πριν από εσάς εδώ µίλησε η κ,
Αραµπατζή και ο κ. Αθανασίου. Να δούµε τελικά ποιοι έχουν
δίκιο. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τα τρία χρόνια που εί-
µαστε Βουλευτές -οι περισσότεροι είµαστε «φρέσκοι», άλλοι
είναι επαγγελµατίες, είναι δεκαετίες ολόκληρες- έχουµε παρα-
τηρήσει όσον αφορά τον χώρο των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, ότι
τελικά τα νοµοθετήµατα που έρχονται στη Βουλή, έρχονται µετά
από µεγάλες νοµικές, πολιτικές και ιδεολογικές περιπέτειες. 

Και γιατί το λέω; Αυτό δεν συνέβη µε το θέµα της ιθαγένειας;
Αυτό δεν συνέβη µε το σύµφωνο συµβίωσης και παλιότερα µε τη
µάχη των ταυτοτήτων; Ακόµη παλαιότερα µε τη µάχη της τροπο-
ποίησης του οικογενειακού δικαίου και της αποποινικοποίησης
της µοιχείας, όταν σηκώθηκε ολόκληρη η κοινωνία εναντίον του
νοµοσχεδίου, διότι έλεγαν ότι διαλύεται η οικογένεια; Και τι έγινε
από το 1983; Ήταν η τελευταία χώρα στην Ευρώπη που αποποι-
νικοποίησε τη µοιχεία. 

Πού ήταν οι ευρωπαϊστές και οι «µένουµε Ευρώπη» και οι οπα-
δοί που ευρωπαϊκού δικαίου και του ευρωπαϊκού πολιτισµού
τότε; Τότε κατηγορούσαν την κυβέρνηση του Παπανδρέου ότι
διαλύει το τρίπτυχο «Πατρίς-θρησκεία-οικογένεια». Κοιτάξτε τι
έγινε. Ο οικογενειακός κώδικας έγινε αναίµακτα πλήρως αποδε-
κτός από την κοινωνία και βοήθησε και την κοινωνία και τα µέλη
της.

Το ίδιο συµβαίνει και σήµερα. Οι κραυγές που ακούτε σε όλα
τα επίπεδα, στα πάνελ, σοβαρές επιστηµονικές αντιρρήσεις,
αυτό λένε πάλι, δηλαδή ότι δήθεν κινδυνεύει το τρίπτυχο «πα-
τρίς-θρησκεία-οικογένεια», το τρίπτυχο της επτάχρονης δικτατο-
ρίας δηλαδή.

Το 1969, νοσηλευόµενος στο Ιπποκράτειο ο Γιώργος Σεφέρης
-µόλις είχε πάρει το Νόµπελ και δεν βγήκε ποτέ από το νοσοκο-
µείο δυστυχώς- ακούστε τι έγραψε µέσα στον πόνο της ασθέ-
νειάς του -βέβαια απευθυνόταν στους δικτάτορες. Έγραψε ένα
τετράστιχο ποίηµα. Επικεφαλίδα: «Από βλακεία». «Ελλάς πυρ!
Ελλήνων πυρ! Χριστιανών πυρ! Τρεις λέξεις νεκρές. Γιατί τις σκο-
τώσατε;». Ας µην κάνουµε το ίδιο σήµερα. Δεν έχουµε αυτό το
δικαίωµα.

Είχα γράψει έναν λόγο, κύριε Πρόεδρε, και είχα στο µυαλό
µου άλλα. Ακούγοντας, όµως, τους συναδέλφους των άλλων
κοµµάτων πριν από λίγο, είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω σε
µερικά πράγµατα. Ήρθε εδώ η κ. Καραµανλή πριν από ώρα και
είπε ότι το νοµοσχέδιο δηµιουργεί έλλειψη διάκρισης και διακρι-
τότητας ανάµεσα στις έννοιες αναδοχή και υιοθεσία. Το επανέ-
λαβε εδώ και η κ. Αραµπατζή.

Καλά, δεν έχετε νοµικούς στο κόµµα σας; Ξέρετε πόσο διαφέ-
ρει η έννοια της υιοθεσίας από την αναδοχή; Έτη φωτός! Οι δια-
φορές είναι κολοσσιαίες. Είναι δοµικές διαφορές. Και γιατί, κυρία
συνάδελφε; Εµείς οι δικηγόροι τουλάχιστον τα ξέρουµε από τα
φοιτητικά µας χρόνια. Η υιοθεσία είναι νοµικός δεσµός, που ση-
µαίνει ότι το τέκνο που υιοθετείται είναι όπως το παιδί που γεν-
νήθηκε από δύο φυσικούς γονείς, µε όλα τα δικαιώµατα που
αποκτά ένα φυσικό τέκνο. Έχει συγγένεια µε τους γονείς. Έχει
συγγένεια µε τους συγγενείς των γονέων που το υιοθετούν. Είναι
ένα φυσικό τέκνο. Η αναδοχή δεν δηµιουργεί νοµικό δεσµό ούτε
µε τους αναδόχους ούτε µε τους συγγενείς των αναδόχων. Είναι
κοινωνικός δεσµός. 

Και εδώ πριν άκουσα τον κ. Αθανασίου να λέει πόσο εύκολα
υπάρχει ο κίνδυνος να ανοίξει η πόρτα της τεκνοθεσίας στα οµό-
φυλα ζευγάρια. Το σύµφωνο συµβίωσης, λέει, το είπε και τότε.
Το κάνει και τώρα το νοµοσχέδιο, ανοίγει την πόρτα αυτή.

Κύριε Αθανασίου, ήσασταν Υπουργός Δικαιοσύνης και εξαίρε-
τος δικαστής, από ό,τι λένε οι συνάδελφοί σας, και γνώστης της
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νοµικής επιστήµης. Δεν ξέρετε ότι για να µεταβεί ένα παιδί από
τη φυσική του οικογένεια σε οποιονδήποτε άλλον, έστω κι αν
είναι οµόφυλο ζευγάρι, πρέπει να πληρούνται σοβαρές προϋπο-
θέσεις; 

Πρώτη και κύρια προϋπόθεση -και πρέπει να το λέµε όλοι εδώ
σε αυτή την Αίθουσα- για να φύγει ένα παιδί από τη φυσική του
οικογένεια, είναι να ζει εφιάλτη σε όλα τα επίπεδα, οικονοµικό
εφιάλτη, συναισθηµατικό εφιάλτη, διαπροσωπικό εφιάλτη. Δεν
το παίρνει η κρατική υπηρεσία ή οι δοµές που έχουν δηµιουργη-
θεί και λειτουργούν από τη φυσική του οικογένεια για να πάει σε
ένα άλλο ετερόφυλο ή οµόφυλο ζευγάρι έτσι και ως έτυχε,
επειδή αυτό «καρφώθηκε» στην κρατική δοµή ή υπηρεσία. Υπάρ-
χουν προβλήµατα, που είναι ο εφιάλτης του παιδιού.

Πείτε µου τι απαντάτε. Τι πρέπει να γίνει; Να συνεχίσει το παιδί
να ζει έναν εφιάλτη; Γι’ αυτό γίνονται αυτά τα νοµοσχέδια και αυ-
τές οι δοµές. 

Σε αυτό έχετε απάντηση; Τι λέτε, δηλαδή; Το παιδί, ψυχικά
τραυµατισµένο σε όλα τα επίπεδα, να παραµείνει στους φυσι-
κούς γονείς, όπου ο ένας µπορεί να είναι φυλακή, ο άλλος δεν
ξέρουµε τι µπορεί να κάνει; Μα, όταν µιλάµε για την αναδοχή,
τέτοια προβλήµατα θέλουµε να λύσουµε και γι’ αυτό µην ξεχνάτε
ποτέ και να έχετε πάντα στο µυαλό σας ότι η αναδοχή δεν δηµι-
ουργεί νοµικό δεσµό. Του παιδιού, όταν πάει στους ανάδοχους
γονείς, εξακολουθούν να θεωρούνται γονείς, οι φυσικοί γονείς
και γι’ αυτό οποιαδήποτε στιγµή, ακόµα και όταν το θελήσει το
ίδιο µεγαλώνοντας ή κάτω από άλλες προϋποθέσεις, µπορεί να
µεταβεί στη φυσική του οικογένεια. 

Μην µπερδευόµαστε, γιατί ακούω λόγια τα οποία για εµάς
τους νοµικούς είναι τρελά πράγµατα, όπως ότι είναι δυσδιάκριτη
η σχέση µεταξύ των εννοιών της αναδοχής και της υιοθεσίας.
Είναι παράλογα, είναι τρελά πράγµατα. Αυτό είναι το ένα.

Και κάτι άλλο θέλω να πω. Δεν είναι µόνη προϋπόθεση να ζει
εφιάλτη όταν είναι κοντά στους φυσικούς γονείς. Χρειάζεται να
κριθεί από τους αρµόδιους κοινωνικούς λειτουργούς και τις υπη-
ρεσίες ότι αυτό είναι υποχρεωτικό να γίνει, να φύγει, δηλαδή,
από τον φυσικό του γονέα και να πάει κάπου αλλού. Πρέπει να
κριθεί αυτό από τις υπηρεσίες, από τον κοινωνιολόγο, από τον
παιδοψυχολόγο, από τον ψυχοθεραπευτή. Κάποιοι πρέπει να το
κρίνουν.

Άρα, τι µας τροµάζουν όλα αυτά; Το παιδί θα φύγει για να
ζήσει κάπου καλύτερα. Δεν θα φύγει για να πάει κάπου χειρό-
τερα. Αυτό εξυπηρετεί το νοµοσχέδιο.

Και σκεφτείτε, κυρία Υπουργέ, και να το λάβετε υπ’ όψιν σας -
για να ξέρουµε τελικά αυτή η χώρα πώς είναι αγκυλωµένη στα
συντηρητικά και φοβικά σύνδροµα- ότι η Κύπρος καθιέρωσε την
αναδοχή το 1956 µε έναν νόµο περί παίδων και ήταν πιο τολµη-
ρός ο νόµος του 1956 από το δικό µας νοµοσχέδιο. Να τα ακούνε
αυτά οι συνάδελφοι  της Νέας Δηµοκρατίας. Το 1956 καθιερώ-
θηκε η αναδοχή, ενώ στην Ελλάδα η αναδοχή καθιερώνεται για
πρώτη φορά µε το νοµοσχέδιο 2447/1996, µετά από σαράντα
χρόνια δηλαδή. Και η Κύπρος δεν ήταν ένα κράτος στον πυρήνα
της Ευρώπης. Είναι ένα σχεδόν οµόθρησκο και οµόφυλο έθνος,
που λίγο πολύ ζούµε στις ίδιες συνθήκες. Αυτό για να καταλά-
βετε τις µεγάλες καθυστερήσεις που έχουµε σ’ αυτήν τη χώρα
σε µια σειρά ζητηµάτων.

Ας πάµε παρακάτω, κύριε Πρόεδρε. Δεν πιστεύω να γίνει σε
επίπεδο Αρχηγών κουβέντα και να ακούσουµε πάλι από τον Αρ-
χηγό της Νέας Δηµοκρατίας για κάποιο άλλο εξωγήινο, όχι του
Υµηττού –για του Υµηττού µάς έλεγε ότι θα τρέχουν τα δεκαπεν-
τάχρονα παιδιά στα χειρουργεία για να αλλάξουν φύλο- αλλά
µάλλον της Πεντέλης όπου θα τρέχουν τα οµόφυλα ζευγάρια να
κάνουν αναδοχή των παιδιών ξεγελώντας την επιστηµονική υπη-
ρεσία των δοµών των κρατικών και αναιρώντας όλες τις προϋπο-
θέσεις που θέτει ο νόµος. Μην τα ακούσουµε πάλι σήµερα. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που συζητάµε σή-
µερα, αυτές οι φοβικές αντιλήψεις και αντιστάσεις θα έλεγα εγώ,
πότε γίνονται; Διακόσια είκοσι χρόνια µετά τον Διαφωτισµό και
τη Διακήρυξη της Γαλλικής Επανάστασης. Μήπως θέλετε να σας
θυµίσω τι έλεγε το προοίµιο της Γαλλικής Επανάστασης; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λάππα, µε αυ-
τό ολοκληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι αντιπρόσωποι του γαλλικού λαού, επειδή πιστεύουµε ότι η

άγνοια, η λήθη και η περιφρόνηση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
–τονίζω τις λέξεις  «των ανθρωπίνων δικαιωµάτων»- είναι οι απο-
κλειστικοί λόγοι της κοινής δυστυχίας και διαφθοράς των κυβερ-
νήσεων, γι’ αυτό αποφασίζουµε να εκθέσουµε σήµερα σε µία
διακήρυξη την προάσπιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, που
είναι τα εξής και τα περιγράφει.

Τώρα, λοιπόν, διακόσια είκοσι χρόνια µετά από αυτά τα πράγ-
µατα, ακόµα συζητάµε τα αυτονόητα, που έχουν, όπως σας είπα,
λυθεί στην Κύπρο πριν από σαράντα πέντε χρόνια.

Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με αυτό είπατε ότι

θα ολοκληρώνατε. Άρα, να δώσουµε τον λόγο στον επόµενο οµι-
λητή.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν θέλω να παραθέσω, κύριε Πρό-
εδρε, τις βασικές επιλογές. Κάνω, όµως, µία παρατήρηση. Είναι
πολύ σηµαντικό το άρθρο 15, το οποίο µιλάει για τις άρσεις της
αναδοχής. Εδώ απευθύνοµαι στους νοµικούς κυρίως. Εκτός από
τα άρθρα 1662 και 1663, την άρση της αναδοχής µπορούσαν να
την κάνουν, σύµφωνα µε τον κώδικα, µόνο οι φυσικοί γονείς, ο
επίτροπος και το δικαστήριο, αν ορίσθηκαν οι ανάδοχοι µε δικα-
στική απόφαση. Τώρα µε το νοµοσχέδιο έχουµε µια πληρέστατη
διάταξη, όπου όλοι οι ενδιαφερόµενοι πλέον µπορούν να άρουν
την αναδοχή και οι ίδιοι οι ανάδοχοι γονείς, ακόµα και µε απλή
αίτηση του αρµόδιου εισαγγελέα, όταν από έρευνα ή από δηµο-
σιεύµατα πληροφορείται ότι το παιδί στους ανάδοχους γονείς
δεν περνάει καλά ή τουλάχιστον περνάει χειρότερα απ’ ό,τι περ-
νούσε µε τους φυσικούς του γονείς. Άρα, όλοι οι ενδιαφερόµενοι
πλέον µπορούν να άρουν την αναδοχή για συγκεκριµένους λό-
γους υπέρ των συµφερόντων του παιδιού.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ήταν µεγάλη η οµιλία µου. Τελειώνω

µε µία φράση του 1940.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είπατε ότι τελει-

ώσατε. Σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε. Είναι δύο

σειρές. Είναι φράση του 1940. Γεώργιος Θεοτοκάς: «Δεν κατορ-
θώνουν να πιστέψουν οι Έλληνες ότι ένας άνθρωπος που σκέ-
φτεται διαφορετικά από αυτούς µπορεί να είναι πολύ άξιος, πολύ
έντιµος, πολύ χρήσιµος άνθρωπος. Άξιοι, έντιµοι, χρήσιµοι µονά-
χα αυτοί που συµφωνούν µαζί µας. Όλοι οι άλλοι φωτιά και τσε-
κούρι».

Κύριοι συνάδελφοι, είναι µία πολύ µεγάλη ευκαιρία σήµερα µε
αυτό το νοµοσχέδιο η χώρα µας τουλάχιστον να µη σύρεται στα
ευρωπαϊκά δικαστήρια. Και δεν είναι µόνο αυτό, αλλά σε συνθή-
κες σκληρής λιτότητας και επιτροπείας να µην πληρώνουµε 40,
και 70 και 80 εκατοµµύρια πρόστιµα για τέτοιες καταδίκες. 

Ας σταµατήσει αυτό επιτέλους, προς όφελος και της οικονο-
µίας και των συµφερόντων της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Παπαηλιού και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κεφαλογιάννης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η αναδοχή ανηλίκων αποσκοπεί στην αποϊδρυµατο-
ποίηση και στην ένταξη σε οικογενειακό περιβάλλον, παιδιών που
χρήζουν ιδιαίτερης µέριµνας και φροντίδας. Πρόκειται για παιδιά
ηλικίας µέχρι δεκαοκτώ ετών, τα οποία πριν από την τοποθέτησή
τους σε µονάδες παιδικής προστασίας και φροντίδας ήταν είτε
έκθετα, είτε εγκαταλειµµένα, είτε κακοποιηµένα από τους φυσι-
κούς γονείς τους, είτε είχαν διαπράξει τα ίδια ποινικά αδικήµατα. 

Τα περισσότερα από αυτά τα παιδιά, είτε δεν είχαν καθόλου
οικογένεια είτε οι φυσικοί γονείς ήταν ανίκανοι να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους και ακατάλληλοι να ασκήσουν τη γονική
µέριµνα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)
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Έχει αποδειχθεί –και το είπαν όλοι οι συνάδελφοι οµιλητές-
ότι οι δοµές κλειστής φροντίδας δεν αποτελούν το καλύτερο πε-
ριβάλλον για την ψυχοκοινωνική, συναισθηµατική και εκπαιδευ-
τική ανάπτυξη του παιδιού και την ένταξή του στην κοινωνία. 

Σε αυτό το πλαίσιο η αναδοχή συνιστά θεσµό παιδικής προ-
στασίας. Μέσω του υπό κρίση νοµοσχεδίου τίθενται προϋποθέ-
σεις και µε τη συνεκτίµηση της γνώµης όλων των ενδιαφερο-
µένων, ελέγχεται και κρίνεται εάν ο αποχωρισµός του παιδιού
από τη φυσική οικογένειά του είναι προς το συµφέρον του. 

Μέχρι σήµερα υπάρχει έλλειψη έγκυρων στατιστικών στοι-
χείων, η συλλογή των οποίων πραγµατοποιείται από τους γραµ-
µατείς των πρωτοδικείων, µετά την αναγγελία της υιοθεσίας και
περιορισµένη καταχώριση στο Εθνικό Μητρώο Υιοθεσιών.

Επιπλέον υπάρχει πληµµελής έως ανύπαρκτη και κατακερµα-
τισµένη εποπτεία επί των ιδρυµάτων στα οποία τοποθετούνται
παιδιά, αφού αυτή ασκείται κεντρικά από το Υπουργείο Εργα-
σίας, Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
αποκεντρωµένα από τις περιφέρειες και τους δήµους, ενώ ο συν-
τονιστικός ρόλος του κράτους είναι ανύπαρκτος. 

Όµως, και ο θεσµός της υιοθεσίας αποσκοπεί στην παιδική
προστασία, αλλά και στην κάλυψη της ανάγκης να αποκτήσουν
παιδιά σύζυγοι που έχουν αδυναµία βιολογικής απόκτησης. Σε
αυτό το πλαίσιο ανακύπτουν προβλήµατα, όπως οι µεγάλες κα-
θυστερήσεις ως προς τη διαχείριση των σχετικών αιτήσεων, ή µη
καταγραφή και χαρτογράφηση των παιδιών που φιλοξενούνται
σε ιδρύµατα µετά από εισαγγελικές εντολές και δικαστικές απο-
φάσεις και η µη προώθησή τους για οικογενειακή ένταξη και απο-
κατάσταση, η ύπαρξη πολλαπλών νοµικών και διαδικαστικών
κωλυµάτων που αφορούν τα παιδιά, τα οποία φιλοξενούνται σε
δοµές κλειστής φροντίδας, η απουσία παρακολούθησης των
δράσεων κοινωνικής προστασίας. 

Το υπό κρίση νοµοσχέδιο αποσκοπεί στη µείωση του χρόνου
ολοκλήρωσης, αλλά και στη διαφάνεια των σχετικών διαδικα-
σιών. Προς τούτο θεσπίζεται συµβουλευτικό γνωµοδοτικό όρ-
γανο, το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής και Υιοθεσίας για τη διευ-
κόλυνση της συνεργασίας των εµπλεκοµένων φορέων και την πα-
ροχή συµβουλευτικών υπηρεσιών στους φορείς παιδικής προ-
στασίας. 

Εισάγεται το Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων, στο οποίο καταγρά-
φονται όλα τα παιδιά που φιλοξενούνται σε µονάδες παιδικής
προστασίας. 

Εισάγεται το Εθνικό Μητρώο Υποψηφίων Αναδόχων Γονέων,
στο οποίο καταχωρίζονται όλοι όσοι επιθυµούν να υιοθετήσουν
παιδί ή να γίνουν ανάδοχοι γονείς, εφόσον πληρούν τις νόµιµες
προϋποθέσεις και έχουν παρακολουθήσει το υποχρεωτικό πρό-
γραµµα εκπαίδευσης, επιµόρφωσης και συµβουλευτικής υπο-
στήριξης. 

Εισάγεται ο θεσµός της ανάθεσης της διεξαγωγής κοινωνικής
έρευνας και της σύνταξης κοινωνικής έκθεσης σε πιστοποιηµέ-
νους, από τον Σύνδεσµο Κοινωνικών Λειτουργών, κοινωνικούς
λειτουργούς. Έτσι, µειώνεται ο χρόνος αναµονής και αποσυµ-
φορούνται οι κοινωνικές υπηρεσίες. 

Επιπλέον, καθιερώνεται ο θεσµός της επαγγελµατικής αναδο-
χής για παιδιά µε χρόνια προβλήµατα υγείας και συµπεριφοράς,
καθιερώνεται ο θεσµός της βραχείας αναδοχής και αναλαµβά-
νεται η ασφαλιστική κάλυψη των παιδιών σε αναδοχή από τον
ασφαλιστικό φορέα των αναδόχων γονέων, όπως επίσης και η
οικονοµική ενίσχυση των αναδόχων γονέων από ενιαίο φορέα. 

Είναι προφανές, κυρία Υπουργέ, ότι όλα αυτά θα κριθούν στην
πράξη. Δυστυχώς, η συζήτηση για την αναδοχή ανηλίκων και την
υιοθεσία επικαλύφθηκε από τη ρύθµιση για την αναδοχή ανηλί-
κων από οµόφυλα ζευγάρια και αυτό αδικεί το συνολικό περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου. 

Πράγµατι, υπάρχουν αντιρρήσεις και ενστάσεις για την ανα-
δοχή ανηλίκου από οµόφυλα ζευγάρια που συνδέονται µε σύµ-
φωνο συµβίωσης. Βέβαια, πρέπει να πω ότι κατά την πρόοδο της
συζήτησης του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή και σήµερα
στην Ολοµέλεια οι αντιρρήσεις και οι ενστάσεις βαίνουν µειού-
µενες. Παρά ταύτα, εξακολουθούν και υπάρχουν. 

Ως προς αυτές τις ενστάσεις θέλω να διευκρινιστεί ότι η ανα-
δοχή ούτως ή άλλως συνιστά νοµική δυνατότητα και όχι πραγ-

µατική κατάσταση. Το αν συγκεκριµένο ζευγάρι είναι κατάλληλο
να αναλάβει καθήκοντα αναδόχου, αν πληροί τις ουσιαστικές
προϋποθέσεις, κρίνεται από την αρµόδια κοινωνική υπηρεσία και
τα δικαστήρια. 

Σε αυτό το πλαίσιο οι ενστάσεις είναι αβάσιµες, πολλώ µάλλον
που δυνατότητα ακόµα και υιοθεσίας έχουν και οµοφυλόφιλοι
ατοµικά, αφού ο νόµος δεν προβλέπει κάτι διαφορετικό, δηλαδή
δεν αποκλείει άτοµα άλλου σεξουαλικού προσανατολισµού να
προβούν σε υιοθεσία. 

Και εν πάση περιπτώσει, η αναδοχή ανηλίκων δεν είναι υιοθε-
σία, στην οποία µπορούν να προβαίνουν µόνο ζευγάρια που συν-
δέονται µε γάµο, όπως προβλέπεται από τον νόµο. Κατά την
υιοθεσία ο θετός γονέας αντικαθιστά τον φυσικό γονέα πλήρως,
δηλαδή στις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα. Κατά την αναδοχή
ο ανάδοχος γονέας ασκεί περιορισµένα την πραγµατική φρον-
τίδα του παιδιού και συνυπάρχει ενδεχοµένως µε τον φυσικό
γονέα και µάλιστα έχει υποχρέωση να συνεργάζεται µαζί του.
Μέσω των αναδόχων γονέων δεν ασκείται η γονική µέριµνα, η
οποία σε πολλές περιπτώσεις ασκείται από τους φυσικούς γο-
νείς, από τους οποίους ο ανήλικος δεν αποκόπτεται. 

Εξάλλου, κύριοι συνάδελφοι, αν εξαιρούνταν τα οµόφυλα ζευ-
γάρια, θα ετίθετο θέµα παραβίασης των αρχών της ισότητας και
ρυθµίσεων της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου. Και πάντως, η νοµοτεχνική βελτίωση του άρθρου 8 πα-
ράγραφος 1 εδάφιο 2 νοµίζω ότι αίρει τις όποιες επιφυλάξεις
υπάρχουν, αφού η επιλογή γίνεται ad hoc, όχι υποχρεωτικά µε
τη σειρά αναφοράς των πιθανών υποψηφίων αναδόχων, όπως
προβλεπόταν στην αρχική εκδοχή του νοµοσχεδίου, αλλά επα-
ναλαµβάνω ad hoc µε γνώµονα το συµφέρον του ανηλίκου υπό
το πρίσµα της Διεθνούς Σύµβασης για τα Δικαιώµατα του Παι-
διού. 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι θετικό ότι και κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης και συνάδελφοι Βουλευτές τάσσονται υπέρ της υπερψή-
φισης του νοµοσχεδίου. Αυτή τη φορά φαίνεται ότι κατισχύει η
εποικοδοµητική αντιπολίτευση και όχι οι άναρθρες αντιπολιτευ-
τικές κραυγές. Έτσι, αποδεικνύεται ότι υπάρχουν περιθώρια ευ-
ρύτερων συναινέσεων, όταν πρυτανεύει η κοινή λογική και η
καλή πίστη. 

Όσον αφορά τους υπόλοιπους που θα καταψηφίσουν το νο-
µοσχέδιο, δανείζοµαι µία αναφορά του Ευάγγελου Βενιζέλου,
που απαντώντας σε Βουλευτή του κόµµατός του είπε ότι «κανείς
δεν έχει το πολιτικό και ηθικό δικαίωµα να χρησιµοποιεί ζητήµατα
ανθρωπίνων δικαιωµάτων µε κριτήρια στιγµιαίου τακτικισµού.
Όποιος θέλει να κάνει αξιόπιστη αντιπολίτευση έχει πολλά άλλα
θέµατα να επιλέξει». Αρκεί, βέβαια, αυτή η αναφορά να αποτε-
λέσει κανόνα για τη στάση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και
όχι ευκαιριακή προσέγγιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, αν
θέλετε, ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Από την επιχειρηµατολογία των συναδέλφων της Αντιπολίτευ-

σης κάτι τέτοιο, δυστυχώς, δεν διαφαίνεται, ανεξαρτήτως της
ψήφου που θα δώσουν στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ξέρετε
γιατί; 

Διότι πολλές φορές, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
υποκύπτετε στον πειρασµό της µικροπολιτικής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Κεφαλογιάννης. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ζήσαµε και αυτό στην Αίθουσα, να βλέπουµε Βουλευτή του

ΣΥΡΙΖΑ να υπερασπίζεται τον Ευάγγελο Βενιζέλο, πράγµα πρω-
τόγνωρο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ξεχνάτε τον Κατσίκη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αυτό ας το λύσουν µεταξύ

τους. Έχουµε, όµως, µου φαίνεται να δούµε πολλά ακόµα στην
Αίθουσα αυτή!

Θα ξεκινήσω την οµιλία µου απαντώντας σε κάτι που άκουσα
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από τον αγαπητό συνάδελφο τον κ. Λάππα. Αναρωτήθηκε ο αγα-
πητός συνάδελφος πού ήταν η Νέα Δηµοκρατία τη δεκαετία του
’70 ή στις αρχές της δεκαετίας του ’80 -σχετικά µε την Ευρώπη,
µε το «Μένουµε Ευρώπη»- και ποιες ήταν οι θέσεις της. 

Να θυµίσω στον αγαπητό συνάδελφο ότι η παράταξη στην
οποία έχω την τιµή να ανήκω -τότε εγώ προσωπικά ήµουν αγέν-
νητος-, στην οποία µάλιστα ανήκε και ο πατέρας του προηγού-
µενου οµιλητή -ήταν Βουλευτής Αρκαδίας µε τη Νέα Δηµο-
κρατία- πολεµούσε για να µπούµε στον σκληρό πυρήνα της Ευ-
ρώπης. Οι άλλοι έλεγαν: «ΕΟΚ και το ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο».
Την ίδια στιγµή κάποιοι άλλοι ζούσαν µε σοσιαλιστικούς παρα-
δείσους. Πίστευαν ότι στο σιδηρούν παραπέτασµα υπήρχε ο πα-
ράδεισος! Από εκεί και πέρα το πού ήταν η κάθε παράταξη στις
αρχές της δεκαετίας του ’80 και πού ήταν στα τέλη της δεκαετίας
του ’70…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εµείς όχι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Από αλλού προερχόµαστε εµείς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μπορεί να µην σας αρέσει,

αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, ηρεµήστε πα-
ρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ξέρω ότι δεν σας άρεσε, αλλά
πολιτικά ο καθένας ξέρει πού βρισκόταν.

Προτού πάω στα του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να κάνω ένα σχό-
λιο. Το τελευταίο διάστηµα ακούω ως τελευταίο πολιτικό επιχεί-
ρηµα από πλευράς της Συγκυβέρνησης Ανεξαρτήτων Ελλήνων
και ΣΥΡΙΖΑ ότι «µπορεί να είχαµε πολιτικές απάτες η αυταπάτες,
αλλά τουλάχιστον δεν κλέψαµε, είµαστε τουλάχιστον τίµιοι». Δυ-
στυχώς, η επικαιρότητα το τελευταίο διάστηµα έχει κατακλειστεί
από περιπτώσεις στις οποίες υπάρχουν τουλάχιστον σκιές, που
δεν έχουν απαντηθεί από την πλευρά της Κυβέρνησης. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε. Κάνουµε έναν πολιτικό διάλογο εδώ. Μπορείτε να

απαντήσετε όταν θα πάρετε τον λόγο. Καταλαβαίνω τον εκνευ-
ρισµό.

Είχαµε την παραίτηση ενός εγνωσµένης αξίας επιστήµονα από
τον Ελληνικό Διαστηµικό Οργανισµό του κ. Κριµιζή -δεν ήταν δική
µας επιλογή, του κ. Παππά ήταν- ο οποίος παραιτήθηκε λέγοντας
ότι υπήρχε κατάχρηση, ότι εξαπατήθηκε από τον κ. Παππά προ-
κειµένου να τοποθετηθεί στον οργανισµό και ότι ενώ του υπο-
σχέθηκε αξιοκρατία, άρχισαν, όπως είπε, να παρκάρουν φίλους
και γνωστούς. Καταθέτω για τα Πρακτικά απόσπασµα από σηµε-
ρινή του συνέντευξη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα συνέντευξη, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελικά, απ’ ό,τι φαίνεται αντί να δηµιουργήσουν την ελληνική
NASA πήγαν να δηµιουργήσουν την ελληνική «µάσα»! 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, ησυχία!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Καταλαβαίνω τον εκνευρισµό

σας, κύριοι συνάδελφοι.
Πάµε στη δεύτερη περίπτωση. Έγινε καταγγελία πριν από µε-

ρικές ηµέρες ότι κάποιος επιχειρηµατίας προσεγγίστηκε από κά-
ποιον σύµβουλο του κ. Τσακαλώτου, τον κ. Πουλιάση συγκεκρι-
µένα, και ζητήθηκε µίζα 1,8 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτή η υπόθεση
–και καλώς- είναι στη δικαιοσύνη. Ωστόσο υπάρχουν κάποια ερω-
τήµατα.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

δεν ακούγεστε, ακούγεται µια οχλαγωγία. Αφήστε τον κ. Κεφα-
λογιάννη να ολοκληρώσει την οµιλία του και αν υπάρχει κάποια
ένσταση θα τοποθετηθείτε µετά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε
πολύ καλά ότι ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µπορώ να σχο-
λιάσω την επικαιρότητα. Θα πάω και στα του νοµοσχεδίου. Ξέ-
ρετε –τουλάχιστον όσοι µε γνωρίζετε σε αυτήν την Αίθουσα- ότι
πάντα τοποθετούµαι επί των νοµοσχεδίων.

Έγινε, λοιπόν, µια καταγγελία για µίζα 1,8 εκατοµµυρίων ευρώ.
Μάλιστα µέρος της µίζας, σύµφωνα µε τα καταγγελλόµενα –εγώ
δεν τα υιοθετώ, είναι η υπόθεση στη δικαιοσύνη- θα πήγαινε και
στον κ. Τσακαλώτο.

Ερώτηµα πρώτο: Ο κ. Πουλιάσης παραµένει ή όχι ακόµα σύµ-
βουλος του κ. Τσακαλώτου;

Ερώτηµα δεύτερο: Αν όλα αυτά είναι µια σκευωρία ή αποκύη-
µα της φαντασίας του κ. Λιβανού, γιατί µέχρι τώρα δεν έχει γίνει
καµµία µήνυση εναντίον του; 

Ερώτηµα τρίτο: Γιατί η Κυβέρνηση καθυστέρησε την παρα-
ποµπή της υπόθεσης στη δικαιοσύνη;

Και βεβαίως υπάρχουν και κάποια ερωτήµατα και προς τη δι-
καιοσύνη, γιατί όλοι κρινόµαστε και εντός και εκτός αυτής της
Αίθουσας. 

Γιατί άραγε δεν έχει κληθεί από τον αρµόδιο εισαγγελέα ο κ.
Λιβανός για να αποδείξει το αληθές των λεγοµένων του; Και πώς
εξηγείται, ενώ υπάρχει τόσο µεγάλη ευαισθησία σε άλλες υπο-
θέσεις –είχαµε πρόσφατα την υπόθεση «NOVARTIS» εδώ στη
Βουλή και µάλιστα τότε υπήρχαν τρεις ανώνυµες καταγγελίες,
ενώ τώρα είναι µία επώνυµη καταγγελία- να µην έχει παραπεµ-
φθεί η υπόθεση στη Βουλή; 

Τρίτη περίπτωση. Πολύ καλώς ξεσκεπάστηκε ένα σκάνδαλο µε
τα αντικαρκινικά φάρµακα σε δηµόσια νοσοκοµεία. Δεν λέω προ-
φανώς ότι φταίει η Κυβέρνηση γι’ αυτό. Το ερώτηµα όµως είναι
το εξής: Ενώ στη µία περίπτωση, της «NOVARTIS», βλέπουµε ότι
υπάρχουν πολιτικές καταγγελίες ακόµα και εναντίον πρώην Πρω-
θυπουργών, ότι έπρεπε να είχαν την εποπτεία, έπρεπε να κοιτού-
σαν τι γινόταν κ.λπ., εδώ δεν υπάρχει κάποια πολιτική εποπτεία; 

Οι διοικητές των νοσοκοµείων δεν έχουν κάποια πολιτική ευ-
θύνη; Οι διοικήσεις των νοσοκοµείων παραµένουν αυτή τη στιγµή
ή όχι; Δεν έχουν κάποια πολιτική ευθύνη; Η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Υγείας δεν θα έπρεπε να ζητήσει, τουλάχιστον, την παραί-
τησή τους;

Εµείς, από το Βήµα αυτό, ζητάµε τουλάχιστον την άµεση απο-
ποµπή τους. Κάποιος θα πρέπει να αναλάβει την πολιτική ευθύνη.
Η ζηµία του ελληνικού δηµοσίου ήταν 25 εκατοµµύρια και βε-
βαίως και των καρκινοπαθών και κανείς αυτή τη στιγµή δεν έχει
αναλάβει έστω µία πολιτική ευθύνη. Δεν µιλάω για την ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας, αλλά έστω για τις διοικήσεις των νοσο-
κοµείων, που θα έπρεπε να είχαν κάνει καλύτερα τον έλεγχο.

Πάµε λοιπόν στο νοµοσχέδιο για να µην υπάρχουν ενοχλήσεις
στους συναδέλφους. Πριν τοποθετηθώ, κυρία Υπουργέ, επί του
νοµοσχεδίου, νοµίζω ότι οφείλω να σας δώσω µια απάντηση σε
όσα έχετε δηλώσει το τελευταίο διάστηµα στις ραδιοφωνικές και
τηλεοπτικές σας εµφανίσεις έναντι των δεσµεύσεων της Νέας
Δηµοκρατίας σχετικά µε την καταπολέµηση της φτώχειας και
σχετικά µε την επερχόµενη νέα µείωση των συντάξεων από τη
δική σας Κυβέρνηση.

Αν θυµάµαι καλά, είχατε δώσει και µια συνέντευξη στην «ΕΡΑ»
λέγοντας ότι η δέσµευση του κ. Μητσοτάκη για την αύξηση του
συγκεκριµένου κονδυλίου στο 1 δισεκατοµµύριο από τα 760 εκα-
τοµµύρια ήταν πολιτική πλειοδοσία. Μάλιστα, είχατε αναρωτηθεί
–αν επίσης έχω σηµειώσει καλά- στη συγκεκριµένη συνέντευξη
«πού ήταν η Νέα Δηµοκρατία όλα αυτά τα χρόνια που για πρώτη
φορά εφαρµόστηκε αυτό, από το 2017»; 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα σας
απαντήσω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα σας θυµίσω, κυρία Υπουρ-
γέ, ότι το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα νοµοθετήθηκε και εφαρ-
µόστηκε για πρώτη φορά από την προηγούµενη κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ και µάλιστα επί υπουργίας του κ. Βρού-
τση. Να σας θυµίσω επίσης ότι εκείνη την περίοδο οι καταγγελίες
και οι λυσσώδεις αντιδράσεις του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ήταν στην
αντιπολίτευση, κατά της εφαρµογής και της υλοποίησης του ελά-
χιστου εγγυηµένου εισοδήµατος υπήρξαν παροιµιώδεις. Νοµίζω
ότι κάποια στιγµή σ’ αυτήν την Αίθουσα πρέπει να επικρατήσει
τουλάχιστον µια ειλικρινής, θα έλεγα, στάση.

Θυµάστε ότι εσείς –όχι προσωπικά, εννοώ σαν κόµµα- αντι-
δρούσατε τότε λέγοντας ότι είναι µια κακή ρύθµιση και αφού ήρ-
θατε στην κυβέρνηση, όχι µόνο δεν την καταργήσατε –και καλώς
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δεν την καταργήσατε- αλλά την εφαρµόζετε και δεν µπορείτε να
έχετε την πρωτοτυπία αυτής της συγκεκριµένης ρύθµισης. Βε-
βαίως, την εφαρµόσατε αφού πρώτα σε έναν βαθµό επιβλήθηκε
από τους θεσµούς µε τους οποίους µιλάτε.

Όσον αφορά την ερώτησή σας για το πού θα βρει τα χρήµατα
η Νέα Δηµοκρατία για να εφαρµόσει αυτά που λέει, σας διαβάζω
από τα πρακτικά του EUROGROUP, της 22ας Ιανουαρίου, τα
εξής: «Τα χρήµατα του κοινωνικού µερίσµατος δόθηκαν τον Δε-
κέµβριο, γιατί η Κυβέρνηση από βούληση ή γραφειοκρατία δεν
κατένειµε ισόποσες κοινωνικές χορηγήσεις που προβλέπονταν
στον προϋπολογισµό». Δεν έχω αλλάξει ούτε µία λέξη.

Οι θεσµοί σάς λένε και κάτι άλλο και πρέπει να καταγραφεί.
Λένε ότι το 60% περίπου των κοινωνικών παροχών πηγαίνει στο
ανώτερο 40% της εισοδηµατικής κλίµακας. Νοµίζω ότι, αν κάνετε
τον συνδυασµό αυτών των δύο προτάσεων, κυρία Υπουργέ, θα
δείτε πού µπορούν να βρεθούν τα χρήµατα.

Πάµε στα των συντάξεων. Σε τηλεοπτική δική σας συνέντευξη
αυτή τη φορά είχατε συστήσει στους συνταξιούχους να σπεύ-
δουν βραδέως, υπονοώντας ότι οι επικείµενες περικοπές δεν θα
εφαρµοστούν.

Χθες κατατέθηκε µια ερώτηση από τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, που σας ρωτούν ποιες ακριβώς είναι οι µειώσεις
που έχει συµφωνήσει η Κυβέρνηση να επιβληθούν στις συντάξεις
από 1η Ιανουαρίου 2019, πόσους συνταξιούχους αφορούν και
σε ποιον τοµέα. Επίσης, σε πόσες νέες και παλιές συντάξεις –
µετά την ψήφιση του νόµου Κατρούγκαλου- έχει ήδη εφαρµοστεί
η µείωση λόγω της προσωπικής διαφοράς.

Και βεβαίως, κυρία Υπουργέ, όσο δεν δίνετε απαντήσεις σε
αυτά τα ερωτήµατα, το σύνολο των συνταξιούχων και των εργα-
ζοµένων αυτής της χώρας θα βρίσκεται σε µία πλήρη αναστά-
τωση και θα ευλόγως αγωνιά καθηµερινά για τις νέες επώδυνες
και αχρείαστες µειώσεις στις συντάξεις, που η δική σας Κυβέρ-
νηση έχει συµφωνήσει να εφαρµόσει.

Στα του νοµοσχεδίου τώρα. Κυρία Υπουργέ, νοµίζω θα συµ-
φωνήσετε µαζί µου ότι το καθεστώς αναδοχής και υιοθεσίας που
επικρατεί σήµερα στη χώρα δεν τιµά το πολιτικό µας σύστηµα
στο σύνολό του, δεν τιµά το εξαιρετικά µικρό ποσοστό υιοθε-
σιών. Δεν τιµά κανέναν η µακροχρόνια αναµονή για την υιοθεσία,
που φτάνει ακόµα και τα επτά έτη. 

Βεβαίως, όπως είπαν και πολλοί άλλοι συνάδελφοι, δεν τιµά
κανένα µας το γεγονός ότι αυτή τη στιγµή στα ιδρύµατα βρίσκον-
ται παιδιά, που ο αριθµός τους φτάνει δύο µε τρεις χιλιάδες. Επί-
σης, δεν τιµά κανένα µας το γεγονός ότι ουσιαστικά έχουµε
φτάσει στο σηµείο σήµερα να παραδεχόµαστε την κατάρρευση
του συστήµατος παιδικής προστασίας. Άρα, υπό αυτή την έννοια
καλοδεχούµενη η προσπάθειά σας να βελτιώσετε αυτήν την κα-
τάσταση. 

Εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, και διά της εισηγήτριάς µας, σας
είπαµε ότι και επί της αρχής είµαστε θετικοί στο νοµοσχέδιο. Δεν
ακολουθούµε τη δική σας στάση ως αντιπολίτευση, µε το «όχι»
σε όλα. Και στην πλειονότητα των συγκεκριµένων άρθρων θα ψη-
φίσουµε «ναι».

Θα µου επιτρέψετε µόνο να σας πω ότι για να γίνει ουσιαστική
και η δική σας πρωτοβουλία, απαιτείται κάτι παραπάνω από εκ-
δήλωση µιας ευαισθησίας, µε τα συνήθη χαρακτηριστικά, µιας
συνθηµατολογίας και σίγουρα πολλά περισσότερα από έναν συ-
νήθη βολονταρισµό που µας έχει συνηθίσει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
και Ανεξαρτήτων Ελλήνων.

Ελπίζω ότι µετά από τρεισήµισι χρόνια στα κυβερνητικά
έδρανα θα έχετε εγκαταλείψει τους ευσεβείς πόθους ότι τα σύν-
θετα ζητήµατα, όπως αυτό το οποίο συζητούµε σήµερα, µπο-
ρούν να διευθετηθούν µόνο µε την ψήφιση ενός νοµοσχεδίου
άµεσα και ότι δεν είναι µια προσπάθεια την οποία πρέπει να ανα-
λάβει το κράτος και πριν την ψήφιση του νοµοσχεδίου και βε-
βαίως, κατά την εφαρµογή του. Ελπίζω, επίσης, να έχετε επίγνω-
ση µιας σειράς προβληµάτων τα οποία αυτή τη στιγµή το νοµο-
σχέδιό σας όχι µόνο δεν επιλύει, αλλά ούτε και θίγει, ώστε να
µπορέσουµε αργότερα ως Βουλή των Ελλήνων να τα νοµοθετή-
σουµε.

Εποµένως, θα έλεγα ότι, πέρα από τα θετικά τα οποία σας ανέ-
φερα προηγουµένως, δηλαδή το γεγονός ότι αυτή τη στιγµή δί-

δονται κίνητρα και διευκολύνσεις στους αναδόχους και ασφαλι-
στική κάλυψη στα παιδιά, υπάρχει πράγµατι υποχρεωτική επι-
µόρφωση των υποψηφίων, υπό προϋποθέσεις επαγγελµατική
αναδοχή για τα παιδιά µε αναπηρία ή ψυχικές παθήσεις και η
προσπάθεια για τη µείωση του χρόνου ολοκλήρωσης της διαδι-
κασίας της υιοθεσίας, υπήρχε και µια σειρά από ζητήµατα, που
νοµίζω ότι πρέπει να τα δείτε ως Υπουργείο. 

Είναι ζητήµατα, όπως ο κατακερµατισµός, αλλά και η επικά-
λυψη αρµοδιοτήτων ανάµεσα σε διαφορετικούς φορείς, η ανυ-
παρξία συντονισµού µεταξύ των αρµοδίων φορέων, η οποία
ανυπαρξία οδηγεί δυστυχώς σε καθυστερήσεις, η αντιµετώπιση
των παράνοµων κυκλωµάτων, που αναφέρθηκε από πολλούς οµι-
λητές, η καθιέρωση αποκλειστικής προθεσµίας για την ολοκλή-
ρωση του δικαστικού σκέλους της υιοθεσίας, ο προγραµµα-
τισµός από κοινοτικά κονδύλια για δράσεις ενηµέρωσης και ευαι-
σθητοποίησης του θεσµού της αναδοχής. Όλα αυτά είναι, δυ-
στυχώς, ζητήµατα τα οποία όχι µόνο δεν διευθετούνται, αλλά
ούτε και θίγονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αντιθέτως, αυτό που ακούσαµε για άλλη µια φορά είναι νέες
εξαγγελίες, όπως αυτές που κάνατε στο δηµόσιο ραδιόφωνο
περί εθνικής στρατηγικής για την αποϊδρυµατοποίηση και ακόµα
για έναν νέο νόµο-πλαίσιο για τα ιδρύµατα της χώρας.

Θα σταθώ, βεβαίως -και λόγω του µεγέθους της δηµόσιας συ-
ζήτησης- λίγο στην ουσία των όσων θίγει το άρθρο 8 και ιδιαί-
τερα στη νοµική δυνατότητα της αναδοχής, που παρέχεται στα
οµόφυλα ζευγάρια που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης.

Κυρία Υπουργέ, όπως συνέβη και παλαιότερα µε το ίδιο το
σύµφωνο της συµβίωσης ή τη νοµική αναγνώριση της αλλαγής
φύλου, έτσι και τώρα η αναδοχή των παιδιών από οµόφυλα ζευ-
γάρια έχει αναγορευτεί από πάρα πολλούς µέσα στην Αίθουσα
ως «λυδία λίθος» του κοινωνικού εκσυγχρονισµού. Αίφνης, ό-
ποιος διαφωνεί ή διατηρεί κάποιες επιφυλάξεις όπως εισάγεται
ο θεσµός, χαρακτηρίζεται αµέσως ως συντηρητικός, αναχρονι-
στής ή δέσµιος συντηρητικών κοινωνικών οµάδων, που αντιστέ-
κονται στην αναγνώριση δικαιωµάτων σε ορισµένες κοινωνικές
οµάδες.

Μάλιστα, από κάποιους συναδέλφους έγινε και επίκληση της
Ευρωπαϊκής Σύµβασης για την Προστασία των Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου, η οποία στο άρθρο 14 απαγορεύει -και πολύ σωστά-
τη διακριτική µεταχείριση των ανθρώπων µε βάση το φύλο, τη
φυλή, το χρώµα, τη γλώσσα, τη θρησκεία, τις πολιτικές ή άλλες
πεποιθήσεις ή ακόµα και την εθνική ή κοινωνική καταγωγή.

Το ερώτηµα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι: Είναι
αυτή η περίπτωση; Η άποψή µου είναι ότι η αναδοχή, όπως και η
υιοθεσία, δεν µπορεί να αποτελεί κριτήριο προσδιορισµού του
εύρους των δικαιωµάτων των υποψηφίων θετών γονέων. Είναι
πεποίθησή µου ότι δεν έχουµε να κάνουµε τόσο µε ένα βήµα εξο-
µοίωσης των οµόφυλων ζευγαριών µε τα ετερόφυλα όσο µε την
παροχή φροντίδας σε µικρά παιδιά, που δεν είχαν την τύχη να
έχουν τους φυσικούς τους γονείς να µεγαλώσουν.

Και επειδή γίνεται πολλές φορές επίκληση της νοµολογίας του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, νοµίζω ότι πρέπει να θέσουµε στη συ-
ζήτηση τουλάχιστον δύο δεδοµένα. Το πρώτο είναι ότι απουσιά-
ζει µια γενική κατευθυντήρια γραµµή για την υιοθεσία και θα
λέγαµε, µάλιστα, ότι σε πολλά σηµεία είναι και αντιφατική.

Το δεύτερο και κυριότερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ότι από τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου συνάγεται
ότι η διαφορετική µεταχείριση µε κριτήριο το φύλο, τη θρησκεία
ή άλλη κατάσταση ορισµένες φορές είναι αναγκαία, αν τα απο-
τελέσµατα αυτής της κατάστασης εγείρουν ένα συγκεκριµένο
ερώτηµα υπό έρευνα.

Αν, για παράδειγµα, η θρησκεία κάποιου µπορεί να εξηγεί πρα-
κτικές ή συµπεριφορές -και αυτό που σας λέω είναι η νοµολογία
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου- που έχουν αποτελέσµατα αντί-
θετα στα συµφέροντα των παιδιών, τότε η κατάσταση αυτή νο-
µίµως µπορεί να ληφθεί υπ’ όψιν, όταν διακυβεύεται η ευτυχία
των παιδιών. Είναι η περίπτωση Ισµαΐλοβα κατά Ρωσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Κεφαλογιάννη.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, τι θα συµβεί, αν, για παράδειγµα, αύριο οι ελληνικές κοι-

νωνικές υπηρεσίες και οι δικαστικές αρχές εκλάβουν ως αρνη-
τικό παράγοντα το οικογενειακό περιβάλλον στο οποίο πρόκειται
να ζήσει το ανάδοχο παιδί ενός οµόφυλου ζευγαριού; Θα επικα-
λεστούµε το σεξουαλικό; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ακριβώς! Θα το λάβουν υπ’ όψιν! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μισό λεπτό. Μη βιάζεστε, κύριε

Λάππα, γιατί είστε εξαίρετος νοµικός, αλλά και από την άλλη
είστε και εξαίρετος στο να στρίβετε και να δηµιουργείτε µία κα-
τάσταση, η οποία δεν είναι η πραγµατική.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν το κάνω ποτέ αυτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα επικαλεστούµε, λοιπόν -και

ολοκληρώνω- τον σεξουαλικό προσανατολισµό και θα προσφεύ-
γουµε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, προκειµένου να απαγορεύ-
σουµε την εις βάρος µας διάκριση, ακόµα και εάν πασίδηλα ο
σεξουαλικός προσανατολισµός του ζευγαριού είναι λόγος, για
παράδειγµα, για τη µη οµαλή κοινωνικοποίηση του παιδιού; Αυτό
το λέω πάντα µε βάση τη νοµολογία του Ευρωπαϊκoύ Δικαστη-
ρίου. 

Υποστηρίχθηκε ακόµα το επιχείρηµα ότι είναι προς όφελος
ενός παιδιού να µεγαλώσει από ένα οµόφυλο ζευγάρι, που έχει
διάθεση να αφιερώσει χρόνο και είναι σε θέση να δώσει φρον-
τίδα και αγάπη, παρά από µία κοινωνική δοµή, όπως είναι το
ίδρυµα. 

Επιτρέψτε µου εδώ να σηµειώσω ότι ο λόγος, που θεωρούµε
ότι είναι καλύτερο για ένα παιδί να µεγαλώσει σε µία θετή ή ανά-
δοχη οικογένεια από ό,τι σε ίδρυµα δεν είναι µόνο γιατί αυτή
είναι σε θέση να δώσει φροντίδα και αγάπη σε ένα παιδί. Προ-
φανώς, είναι ένας από τους βασικούς λόγους. Όµως, ο άλλος
βασικός λόγος είναι ότι µία θετή ή ανάδοχη οικογένεια είναι σε
θέση να διασφαλίσει καλύτερα από ένα ίδρυµα την οµαλή κοι-
νωνική ενσωµάτωση του παιδιού. Αυτό επίσης πρέπει να το λά-
βουµε υπ’ όψιν µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κεφαλογιάννη,
σας παρακαλώ, έχουµε φτάσει στα δεκαέξι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό και µου κάνει εξαιρετικά αρνητική εντύπωση η προ-

σπάθεια από ορισµένους να υποβαθµίσουν το ζήτηµα του κοινω-
νικού στιγµατισµού. 

Προκύπτει, λοιπόν, από το παρόν νοµοσχέδιο έστω και ως ανα-
φορά –και κλείνω µ’ αυτό, κύριε Πρόεδρε- η αναγκαιότητα για
την κατάρτιση ενός σχεδίου πρόληψης, ψυχολογικής υποστήρι-
ξης, ερευνητικής καταγραφής, υποστήριξης της εκπαιδευτικής
κοινότητας και των τοπικών κοινωνικών δοµών, που θα προσφέ-
ρει µια διέξοδο στο πρόβληµα του κοινωνικού στιγµατισµού. 

Όµως, αυτό δεν το προσφέρει το νοµοσχέδιο. Και αυτό, κυρία
Υπουργέ, είναι κάτι το οποίο πρέπει να το δείτε, προφανώς γιατί
ελπίζετε ότι το πρόβληµα θα λυθεί και αυτό µέσω του συνηθι-
σµένου πολιτικού βολονταρισµού. Όµως, αυτό πρέπει να το δεί-
τε, γιατί εν τέλει τα παιδιά είναι εκείνα τα οποία θα είναι τα θύ-
µατα αυτής της κατάστασης. 

Εµείς σ’ αυτήν την περίπτωση και διά της εισηγήτριάς µας σας
εξηγήσαµε τις θέσεις µας. Είµαστε εδώ πέρα για να µπορέσουµε
να βελτιώσουµε ό,τι γίνεται παραπάνω όσον αφορά το νοµοσχέ-
διο. Είµαστε θετικοί στο σύνολο σχεδόν του νοµοσχεδίου µε τις
επιφυλάξεις που έχουµε σε συγκεκριµένα άρθρα. Εξάλλου υιο-
θετείτε προτάσεις, που δηµοσίως είχε καταθέσει η Νέα Δηµο-
κρατία το 2016

Από εκεί και πέρα, λάβετε υπ’ όψιν ότι η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση τηρεί µια υπεύθυνη στάση, σε αντίθεση βεβαίως µε αυτά
τα οποία κάνατε εσείς ως αντιπολίτευση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεφαλογιάννη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-

γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και έξι
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Φηρών
Σαντορίνης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο δι’ ολίγον;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κυρία Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο, για να µας εξηγήσετε τι ακριβώς θέλετε να
πείτε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα αναφερθώ στα περί αντιµετώπισης της ανθρωπιστικής
κρίσης και της φτώχειας, που ανέφερε µόλις ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κύριε Βαρδινογιάννη …
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κεφαλογιάννη εννοείτε!
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Λάθος, λά-
θος. Κεφαλογιάννη ήθελα να πω. Είναι οικογένειες µεγάλες και
µπερδεύοµαι. Με συγχωρείτε. 

Έχει συµβεί κάτι που δεν το γνωρίζετε, όπως φαίνεται. Ο ελ-
ληνικός λαός υπέστη µια τεράστια κρίση, µια κρίση µεγάλης
φτώχειας και ανέχειας από το 2008 µέχρι το 2015 και δεν υπήρξε
ούτε ένα νοµοθέτηµά σας, που να αντιµετωπίζει αυτόν τον τερά-
στιο όγκο, εκτός ενός πιλοτικού προγράµµατος στο τέλος του
2014, λίγο πριν πέσετε, στο πλαίσιο του οποίου είχατε βάλει 20
εκατοµµύρια ευρώ όλα κι όλα για να αντιµετωπίσετε τη φτώχεια
και τη µεγάλη κρίση. Τόσα χρόνια δεν την είδατε, όπως δεν εί-
δατε και τα παιδιά που λιποθυµούσαν στα σχολεία. 

Είχατε βάλει, λοιπόν, 20 εκατοµµύρια ευρώ όλα κι όλα! Και ό,τι
διαβάσατε τώρα ότι σας εµπνέει για να τα βρει τα λεφτά ο Αρχη-
γός σας, είναι η έκθεση της Wells Bank, η οποία ακριβώς κατα-
δίκαζε όλο το δικό σας πιλοτικό σχέδιο λέγοντας ότι είναι άκυρο
και ότι είναι και χάλια. Το λέω µε απλά λόγια. Μπορώ, όµως, να
το πω και επιστηµονικά. 

Αντ’ αυτού, εµείς από το 2015 µέχρι και ολόκληρο το 2017 δώ-
σαµε 400 εκατοµµύρια ευρώ για την ανθρωπιστική κρίση και σή-
µερα, βέβαια, 700 εκατοµµύρια ευρώ για την ανθρωπιστική κρίση
και για την ενίσχυση των φτωχών. Τώρα ξαφνικά θυµηθήκατε
τους φτωχούς. Είναι καλή πελατεία; Δεν νοµίζω ότι έχουν ευήκοα
ώτα προς εσάς που τους αφήσατε τόσα χρόνια στην τύχη τους. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-

ρία Υπουργό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να µου

δώσετε για ένα λεπτό τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κεφαλογιάννη,

δεν θα ανοίξουµε διάλογο. Δεν µπορώ να σας δώσω τον λόγο
αυτή τη στιγµή. Συγγνώµη. Αν σας δώσω τον λόγο, θα ανοίξουµε
διάλογο. Μετά θα θέλει να σας απαντήσει η κυρία Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα µείνω κυριολεκτικά σε ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν υπάρχει επί προ-
σωπικού κάποιο θέµα. Δεν µπορώ να σας δώσω τον λόγο αυτή
τη στιγµή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατ’ αρχάς η κυρία Υπουργός
µπέρδεψε το επώνυµό µου. Όµως, πέρα από αυτό, θα µου δώ-
σετε τον λόγο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί νοµίζω ότι
είναι χρήσιµος ο πολιτικός διάλογος εδώ πέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης ): Ελάτε, κύριε Κεφαλο-
γιάννη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θέλω να κάνω δύο πολύ σύν-
τοµες παρατηρήσεις, κυρία Υπουργέ. Κατ’ αρχάς, δεν πέσαµε,
µας ρίξατε. Ξεκινάµε µε τα βασικά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Μα, τι λέτε τώρα;
Θα ξαναγράψουµε την ιστορία;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Το λέω αυτό γιατί ακούω πολ-
λούς συναδέλφους, που λένε ότι είναι κακό να γίνουν πρόωρες
εκλογές και τι είναι αυτά που λέτε. Πρέπει να θυµόµαστε σε αυτή
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την αίθουσα τι γίνεται. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Εσείς δεν κάνατε

εκλογές για τον Πρόεδρο νωρίτερα από τρεις µήνες;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν µε αφήνετε να µιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριοι συνά-

δελφοι. Αφήστε να ολοκληρώσει για να συνεχίσουµε τη διαδικα-
σία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Υπάρχει πολύς εκνευρισµός σε
αυτή την Αίθουσα σήµερα.

Κατά δεύτερον, η ρύθµιση την οποία σας περιέγραψα προ-
ηγουµένως νοµοθετήθηκε και εφαρµόστηκε επί της Νέας Δηµο-
κρατίας και ΠΑΣΟΚ, της προηγούµενης συγκυβέρνησης, πιλο-
τικά σε ένα πρώτο στάδιο και για το 2015 και το 2016 υπήρχαν
συγκεκριµένες προβλέψεις οι οποίες θα εφαρµοζόντουσαν µε
χρήµατα πολύ περισσότερα από αυτά τα οποία εφαρµόσατε
εσείς κατά το καταστρεπτικό εξάµηνο του 2015, αλλά και στη συ-
νέχεια όπως πήγε η όλη διαδικασία Ξεχνάτε επίσης κοινωνικό µέ-
ρισµα των 500 εκατοµµυρίων ευρώ .

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Γι’ αυτό βά-
λατε το 2015…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Άρα, το να µας κάνετε εσείς
µαθήµατα οικονοµικής πολιτικής όταν ευθύνεστε για το κατα-
στρεπτικό εξάµηνο του 2015, νοµίζω ότι πάει πολύ. Ένα εξάµηνο
που µας στοίχισε τουλάχιστον 100 δισεκατοµµύρια ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει από την

Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Τσόγκας για επτά λεπ-
τά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το παρόν νοµοσχέδιο αναφέρεται σε δύο ιδιαίτερα σοβα-
ρούς θεσµούς του δικαίου, δύο έννοιες που σηµατοδοτούν ή
µπορούν να σηµατοδοτήσουν τον βαθµό εγγύτητας της κοινωνι-
κής πραγµατικότητας και της κρατικής οντότητας ως πυξίδα της
διαχρονικότητας των αξιών που κυριαρχούν στην ιστορική τους
εξέλιξη.

Αρχίζοντας από την αναδοχή, πρέπει να ειπωθεί ότι τα στοιχεία
που τη χαρακτηρίζουν είναι η συµπληρωµατικότητα, σε σχέση
µε τη γονική µέριµνα και την επιµέλεια, και η προσωρινότητα. Και
κυρίαρχο στόχο έχει την επανένταξη του ανήλικου στη φυσική
του οικογένεια όταν αυτό κριθεί δυνατό, µακριά από τον ασφυ-
κτικό εναγκαλισµό τους ιδρύµατος.

Αξίζει, βεβαίως, να αναφερθεί ότι ο Αστικός Κώδικας ρυθµίζει
την αναδοχή, αν όχι εξαντλητικά, τουλάχιστον την αντιµετωπίζει
µε τη δέουσα σοβαρότητα. Όµως, η αναγκαιότητα της δικαιοπο-
λιτικής εξέλιξης επιβάλλει την προσαρµογή και τη βελτίωση του
νοµικού οπλοστασίου και ως προς αναδοχή, αν θέλουµε να προ-
ηγηθούµε της εποχής µας και όχι να ακολουθούµε ασθµαίνον-
τες.

Αντίπαλο δέος του νοµοσχεδίου και πάλι οι συνήθεις ύποπτοι,
µε κουµανταδόρο τη Νέα Δηµοκρατία, µε το έωλο επιχείρηµα ότι
«η κοινωνία δεν είναι έτοιµη να δεχθεί τις ρυθµίσεις του και ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ επιχειρεί να αποπροσανατολίσει την κοινωνία». Εδώ ανα-
δεικνύεται αφ’ ενός η ιδεολογικοπολιτική απόσταση, που µας χω-
ρίζει και αφ’ ετέρου η υπαινικτικότατα και ο τακτικισµός στο
µεγαλείου του, η ταξική της αδιαφορία για τα αιτήµατα της κοι-
νωνίας, µια κοινωνία που αγωνιά και εγκλωβίζεται στην πνιγηρή
ατµόσφαιρα των ιδρυµάτων, µια κοινωνία που πολλές φορές
ανασαίνει µε καλάµι, όπως είπε ο ποιητής.

Έχοντας υπ’ όψιν τις ποικίλες αυτές κοινωνικές, πολιτικές και
πολιτισµικές αναγκαιότητες, οι υπό κρίση ρυθµίσεις του παρόν-
τος νοµοσχεδίου είναι µονόδροµος, αφού η µη επίλυση ενδηµι-
κών προβληµάτων, η διαιώνισή τους και η συνεχής στρέβλωση
του νοµικού πλαισίου υπονόµευσε τόσο τον θεσµό της αναδοχής
όσο και της υιοθεσίας, µε αποτέλεσµα τη φθίνουσα πορεία των
υιοθεσιών και τα λογής παραστρατήµατα στην αναδοχή σε βαθ-
µό κακουργήµατος πολλές φορές, ούτω:

Η αναδοχή ως θεσµός κοινωνικής προστασίας των ανηλίκων,
ως εναλλακτική µορφή φροντίδας τους, η αναγκαιότητα της γρή-
γορης αποµάκρυνσης από τις ιδρυµατικές δοµές, ο αναγκαίος

αποχωρισµός του ανηλίκου και µε γνώµονα το συµφέρον του, η
επικίνδυνα πληµµελής εκτέλεση των καθηκόντων του ελέγχου
και επόπτευσης εκείνων των νοµικών προσώπων, που δραστη-
ριοποιούνται στη φύλαξη και φροντίδα των ανηλίκων, ο αναιµικός
συντονισµός του αρµοδίου Υπουργείου και ουσιαστικά ο ανύ-
παρκτος έλεγχος του συνόλου της διαδικασίας της αναδοχής
συνέβαλε τα µάλα στην ανοχή, αν όχι στην ενθάρρυνση ή και στη
στήριξη καθεστώτων διαπλοκής και ανοµίας.

Ταυτόχρονα, οι δραµατικές καθυστερήσεις της διαχείρισης
των αιτήσεων των υποψηφίων από τα κέντρα κοινωνικής πρό-
νοιας των περιφερειών, η ανυπαρξία καταγραφής και εντοπισµού
των ανηλίκων που φιλοξενούνται από διάφορα νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου, οι δήθεν προσπάθειες επανένταξης στην οικο-
γένεια του ανηλίκου και η εν γένει πολυπλοκότητα του υπάρχον-
τος συστήµατος, ήταν τα δεδοµένα που επέβαλαν την ανα-
θεώρηση και βελτίωση του νοµικού πλαισίου και της αναδοχής
και της υιοθεσίας. 

Έτσι, µε το παρόν νοµοσχέδιο θωρακίζεται επιστηµονικά και
θεσµικά το σύνολο της διαδικασίας και προσεγγίζεται µε ασφά-
λεια και βεβαιότητα το συµφέρον του ανηλίκου, µε κυρίαρχο
στόχο τη µείωση του χρόνου αναµονής, αφού επιταχύνονται οι
διαδικασίες αναδοχής και υιοθεσίας από έξι έτη σε οκτώ µε δώ-
δεκα µήνες, µέσω της αντιµετώπισης της ελλιπούς στελέχωσης
των κοινωνικών υπηρεσιών, που επέτρεπε τους εξαιρετικά µεγά-
λους χρόνους των δύο αναγκαίων κοινωνικών ερευνών, εκ των
οποίων η πρώτη αφορούσε στον έλεγχο των προσόντων καταλ-
ληλότητας των υποψηφίων αναδόχων ή θετών γονέων, αλλά και
της εξειδικευµένης καταλληλότητας αυτών των υποψηφίων µε
τον συγκεκριµένο ανήλικο, δηλαδή το αναγκαίο matching, δη-
λαδή το «κούµπωµα» των χαρακτήρων των υποψηφίων και των
υπαρχόντων ανηλίκων.

Η επιτυχής προσέγγιση του παραπάνω στόχου θα στηρίζεται
στο νέο Σώµα Πιστοποιηµένων Κοινωνικών Λειτουργών του Συν-
δέσµου Κοινωνικών Λειτουργών, του ΣΚΛΕ, που θα συνδράµει
τις υφιστάµενες υποστηρικτικές δοµές, όταν κρίνεται αναγκαίο.

Η δεύτερη κοινωνική έρευνα αφορά στη διαδικασία του εκσυγ-
χρονισµού του τρόπου λειτουργίας των διαδικασιών της αναδο-
χής και υιοθεσίας και εγγυάται τη διαφάνεια της διαχείρισης, της
ορθότητας και του αδιάβλητου αυτής, στοιχεία που καθιστούν
τα εγχειρήµατα αυτά κοινωνικά και νοµικά αξιόπιστα, αφού εδρά-
ζεται στην πλήρη ψηφιοποίηση των διαδικασιών αυτών σε τρία
ηλεκτρονικά µητρώα, που τηρούνται στην ΗΔΙΚΑ και διαχειρίζε-
ται το ΕΚΚΑ. 

Τα βήµατα που προτείνονται για την πραγµάτωση των στόχων
των διατάξεων του παρόντος νοµοσχεδίου είναι οι ακόλουθες
πραγµατικά καινοτόµες ρυθµίσεις, που αντιστοιχούνται πλήρως
µε τις ανάγκες της εποχής µας, ήτοι:

Στην κατεύθυνση της προστασίας του παιδιού, η σύσταση του
Εθνικού Συµβουλίου Αναδοχής και Υιοθεσίας, του ΕΣΑνΥ.

Η Συγκρότηση Εθνικού Μητρώου Ανηλίκων, σηµαντική καινο-
τοµία, αφού υπάρχει πλέον ακριβής χάρτης των ανηλίκων, που
ζουν σε µονάδες παιδικής προστασίας.

Η δηµιουργία Εθνικού Μητρώου Υποψηφίων Αναδόχων Γο-
νέων, επίσης σηµαντική καινοτοµία, διότι προκαλείται η κατα-
γραφή των επιθυµούντων να είναι ανάδοχοι γονείς και διευκολύ-
νεται η κρίση τους περί την ύπαρξη ή όχι των απαιτούµενων προ-
σόντων.

Τέλος, καθιερώνεται ο θεσµός της επαγγελµατικής αναδοχής,
της ανάληψης της ασφαλιστικής κάλυψης των σε αναδοχή ανη-
λίκων, της οικονοµικής ενίσχυσης των αναδόχων γονέων και της
βραχείας αναδοχής.

Τελειώνοντας, µε το άρθρο 8 του νοµοσχεδίου, το οποίο άρ-
θρο παρουσιάζει δύο όψεις, ή αν θέλετε αντιµετωπίστηκε µε δύο
διαφορετικές προσλαµβάνουσες, η πρώτη µε τη γνωστή ισοπε-
δωτική αντιπολιτευτική και στείρα σκοπιµότητα, γνωστή πλέον
πολιτική διαστροφή ότι εξ αντικειµένου η οποιαδήποτε νοµοθε-
τική προσπάθεια της παρούσας Κυβέρνησης προσκρούει υπο-
χρεωτικά σε εγγενείς της αδυναµίες, που οφείλονται δήθεν στην
εµµονική αριστερή της ταυτότητα, δηλαδή ο λαϊκισµός στην από-
λυτη µεγαλοπρέπειά του.

Η δεύτερη οφείλεται σε λάθος ερµηνείες της διάταξης και
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σύγχυσής της µε την έννοια της υιοθεσίας, αναφορικά µε τα
λεπτά νοµικά χαρακτηριστικά που τις χαρακτηρίζουν, που όµως
σε επίπεδο εφαρµοσµένης πολιτικής διαφέρουν πολύ.

Είµαι σίγουρος ότι µετά τις στοχευµένες, αλλά ουσιώδεις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις της κυρίας Υπουργού, πρέπει να ήρθησαν
και οι τελευταίες τυχόν αµφιβολίες για τις τεράστιες νοµικές και
κοινωνικές διαφορές των δύο εννοιών.

Ορθά, λοιπόν, το άρθρο 8 δίνει το δικαίωµα στα οµόφυλα ζευ-
γάρια να καθίστανται ανάδοχοι γονείς, καθ’ όσον οι ισχύουσες
διατάξεις, µαζί µε τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου, δια-
γράφουν ένα εγγυητικό πλαίσιο, το οποίο εφόσον εφαρµοστεί
σωστά, ουδείς κίνδυνος εκτροπής, σε καµµία κατεύθυνση, υφί-
σταται, δεδοµένου ότι ο θεσµός της αναδοχής δεν µεταβάλλει
τους δεσµούς συγγένειας και βαίνει παράλληλα µε τη γονική µέ-
ριµνα ή την επιτροπεία και δεν συνεπάγεται αφαίρεση της επι-
µέλειας από τους γονείς, οι οποίοι την ασκούν ταυτόχρονα µε τη
διοίκηση της περιουσίας και εκπροσώπησης των τέκνων κατά τις
διατάξεις 1501, 1510 και 1603 του Αστικού Κώδικα. Θα µπορούσε
κάποιος να ισχυριστεί όσα και νοµολογιακά γίνονται δεκτά, δη-
λαδή ότι οι ανάδοχοι γονείς γίνονται οι εκτελεστές πράξεων επι-
µέλειας για λογαριασµό των φυσικών γονέων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι πεπεισµένος ότι το παρόν
νοµοσχέδιο λύνει σηµαντικά προβλήµατα της κοινωνίας, συµβάλ-
λει αποφασιστικά στην οµαλοποίηση ακραίων συνθηκών διαβίω-
σης των ανηλίκων και εγγυάται την ειρηνική, κοινωνική συµβίωση
και εκτιµώ ως αυτόθροη υποχρέωση όλων µας την υπερψήφιση
του παρόντος νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Καΐ-
σας εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο, το οποίο λέει ότι παίρνει µέτρα για την αναδοχή και την υιο-
θεσία. Θα επικεντρωθώ σε δυο-τρία ζητήµατα τα οποία πραγµα-
τικά επιλύει. 

Επιταχύνει τη διαδικασία της αναδοχής και της υιοθεσίας; Η
σηµερινή κατάσταση είναι τραγική. Οι περισσότεροι ανέφεραν
ότι χρειάζονται πέντε, έξι, επτά χρόνια για να ολοκληρωθεί µια
διαδικασία υιοθεσίας. Αυτό, αν το δούµε στην πράξη µε νούµερα
που βγήκαν το 2016, σηµαίνει το εξής: Το 2016 τα παιδιά, που
ήταν στα ιδρύµατα υπολογίζονται ανάµεσα σε δυο χιλιάδες οκτα-
κόσια µε τρεις χιλιάδες. Δεν ξέρουµε ακριβώς πόσα είναι. Άλλο
δεδοµένο κι αυτό. Το 2018 δεν ξέρουµε πόσα παιδιά έχουµε στα
ιδρύµατα. Απ’ αυτά τα παιδιά υιοθετήθηκαν το 2016 διακόσια εί-
κοσι ένα. Καταλαβαίνουµε ότι είναι κάτω από το 10% των παιδιών
που είναι µέσα στα ιδρύµατα. Δηλαδή, πάνω από το 90% των παι-
διών παραµένουν στα ιδρύµατα. 

Προχωρώντας στα στοιχεία, βλέπουµε ότι είκοσι δύο παιδιά
απ’ αυτά τα διακόσια είκοσι ένα υιοθετήθηκαν σε ηλικίες έντεκα
ως δεκαοκτώ ετών. Δηλαδή, αυτά τα παιδιά ήταν δεκαοκτώ χρό-
νια στα ιδρύµατα. Yπάρχει κι ακόµα χειρότερο. Τριάντα δύο παι-
διά απ’ αυτά τα διακόσια είκοσι ένα υιοθετήθηκαν σε ηλικία
µεγαλύτερη των δεκαεννιά ετών. Καταλαβαίνουµε τι έγκληµα γί-
νεται µ’ αυτόν τον τρόπο; 

Οι προηγούµενες κυβερνήσεις αυτό συνέχιζαν και τώρα µας
κουνάνε το δάχτυλο γιατί εδώ και δεκαοκτώ µήνες δεν φέραµε
το νοµοσχέδιο και δεν πήραµε τα µέτρα. Γι’ αυτήν την κατάντια
υπάρχουν πολιτικές ευθύνες. Καµµία από τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις δεν έκανε την αυτοκριτική της. Ψυχές ιδρυµατοποι-
ήθηκαν, ζωές καταστράφηκαν µέσα σ’ αυτά τα ιδρύµατα και
έρχονται σήµερα και φωνάζουν ποιοι; Αυτοί που ήταν και είναι
υπεύθυνοι γι’ αυτήν την κατάντια. Είναι πάρα πολύς ο κόσµος,
που µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο προσπάθησε να υιοθετήσει.
Νοµίζω ότι όσοι το έζησαν κατάλαβαν ότι δεν µπορούσε να συ-
νεχιστεί αυτή η κατάσταση. Τα ζευγάρια που ήθελαν τα υιοθε-
τούσαν ή τα παρατούσαν ή έβρισκαν άλλους τρόπους. Βέβαια,
µέσα σε όλα αυτά υπήρχε και το εµπόριο και ό,τι άλλο µπορεί να
φανταστεί κανείς. 

Αυτήν την κατάσταση έρχεται να λύσει µε τα µέτρα που παίρ-
νει αυτό το νοµοσχέδιο. Έρχεται να λύσει αυτή την τροµακτική

καθυστέρηση, την οποία πληρώνουν ζωές ολόκληρες και παιδιά.
Λέει για οκτώ µε δώδεκα µήνες. Είναι αυτός στόχος που µπορεί
να επιτευχθεί; Πιστεύω ότι είναι, δεδοµένου ότι παίρνονται τα
µέτρα. Ποια µέτρα; Έχουν αναφερθεί από πολλούς, αλλά θα τα
αναφέρω κι εγώ. Το µητρώο ανηλίκων. Δεν ξέρουµε πόσοι είναι
προς υιοθεσία. Αυτό από µόνο του είναι ένα εµπόδιο. Το µητρώο
των προς υιοθεσία ενδιαφεροµένων ζευγαριών. Από τη στιγµή
που θα έχουµε αυτά κι από τη στιγµή που θα προηγείται η κοι-
νωνική έρευνα στους ενδιαφερόµενους, νοµίζω ότι συντοµεύεται
κατά πολύ το διάστηµα αυτό. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι δηµιουργείται ο επαγγελµατίας
ανάδοχος, το ζευγάρι εκείνο που θα είναι ανάδοχος επαγγελµα-
τίας. 

Είναι ένας θεσµός, ο οποίος θα βοηθήσει τα µέγιστα, ώστε να
µην φθάνουν τα παιδιά -κυρίως τα νεογέννητα και τα παιδιά µε
αναπηρία- στα ιδρύµατα. Αυτός ο θεσµός, µε τα µέτρα που λαµ-
βάνονται και τις λεπτοµέρειες που προβλέπονται, όπως την εκ-
παίδευση και όλα αυτά, νοµίζω ότι είναι ό,τι καλύτερο θα µπο-
ρούσε να θεσµοθετηθεί αυτήν τη στιγµή.

Ως εκ της προηγούµενης δουλειάς µου ως γιατρός, έχω ζήσει
-και πολλοί έχουµε ζήσει- περιπτώσεις µε τέτοια εγκαταλελειµ-
µένα παιδιά στα µαιευτήρια και στα νοσοκοµεία, όπου γίνονταν
προσπάθειες να βρεθεί ένα ίδρυµα, αλλά δεν τα έπαιρναν εύ-
κολα. 

Νοµίζω ότι ο καθένας µας πρέπει να δει σοβαρά αυτά τα ζη-
τήµατα και πιστεύω ότι δεν θα υπάρξει κανένας Βουλευτής που
να µην ψηφίσει αυτά τα µέτρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ τον
κύριο συνάδελφο και για την οικονοµία στον χρόνο. 

Η κ. Καρασαρλίδου έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο

νόµου, που πιστεύω πως µόνο ικανοποίηση µπορεί να µας φέρει.
Το λέω αυτό, γιατί ακουµπά ένα τεράστιο κοινωνικό ζήτηµα, το
ζήτηµα της υιοθεσίας και της αναδοχής. 

Οι στρεβλώσεις και τα προβλήµατα, που υπάρχουν είναι γνω-
στά και διαχρονικά. Έρχεται, όµως, αυτό το σχέδιο νόµου και
επιχειρεί να βάλει τέλος στα αδιέξοδα που δηµιουργεί η υπάρ-
χουσα κατάσταση. Πρόκειται για αδιέξοδα και δράµατα, που
ζουν και αντιµετωπίζουν πολλοί συµπολίτες µας, που είτε θέλουν
να υιοθετήσουν ένα παιδί ή είναι τα ίδια τα παιδιά που παραµέ-
νουν επί χρόνια σε ιδρύµατα. 

Οι περισσότεροι φαίνεται πως κατανοούµε γιατί είναι τόσο ση-
µαντικό ένα παιδί να ζει έξω από το ίδρυµα, να ζει σε µια οικογέ-
νεια, να µεγαλώνει µε στοργή και φροντίδα, να του δίνουµε τη
δυνατότητα να αναπτύσσει τους δικούς του προσωπικούς δε-
σµούς αγάπης. Γνωρίζουµε, επίσης, τις αρνητικές συνέπειες της
ιδρυµατοποίησης και πόσο αυτές οι συνέπειες µπορούν να επη-
ρεάσουν απολύτως αρνητικά και την ψυχική και τη νοητική και
τη συναισθηµατική κατάσταση ενός µικρού παιδιού. 

Από την άλλη, υπάρχουν ενήλικες που συνήθως έχουν ταλαι-
πωρηθεί πολύ από την προσπάθειά τους να αποκτήσουν ένα δικό
τους παιδί και επιθυµούν πια να υιοθετήσουν. Εκεί για αυτούς
ξεκινά ένας δεύτερος «Γολγοθάς», που διαρκεί για πάρα πολλά
χρόνια. Πολλοί από αυτούς, δυστυχώς, πέφτουν και θύµατα εκ-
µετάλλευσης από ένα σύστηµα που έχει οικοδοµηθεί όλα αυτά
τα χρόνια. Αναφέροµαι σε ένα σύστηµα συναλλαγής, δηλαδή της
εµπορίας των βρεφών και των µικρών παιδιών. 

Σε όλα αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα έρχεται να απαντήσει το
παρόν σχέδιο νόµου, που δύο είναι οι βασικές του τοµές, η
πρώτη εκ των οποίων µειώνει τον χρόνο αναµονής και θέτει κα-
νόνες για µεγαλύτερη διαφάνεια στις διαδικασίες. 

Αυτό γίνεται µε αυτό που έχουν πει πολλοί συνάδελφοι, µε τα
τρία µητρώα, το µητρώο ανηλίκων, το µητρώο υποψηφίων ανα-
δόχων και θετών γονέων και το µητρώο εγκεκριµένων αναδοχών
και υιοθεσιών που θεσµοθετούµε. Έτσι, η πολιτεία θα είναι σε
θέση να γνωρίζει τον ακριβή αριθµό των παιδιών που υπάρχουν
στα ιδρύµατα και τον ακριβή αριθµό των υποψήφιων γονέων. 
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Επιπλέον, µε τη συµβολή του Συνδέσµου Κοινωνικών Λειτουρ-
γών Ελλάδος, ενός αξιόπιστου και θεσµοθετηµένου επιστηµονι-
κού φορέα, που θα λειτουργεί σε όλη τη χώρα -και στις δεκα-
τρείς περιφέρειες- οι διαδικασίες επιταχύνονται και από τα έξι
χρόνια που φθάνουν να είναι σήµερα, θα διαρκούν περίπου δώ-
δεκα µήνες. 

Μπαίνει, όµως, τέλος και σε µία άλλη τραγωδία. Άνθρωποι,
που είναι υιοθετηµένοι είναι αναγκασµένοι να ψάχνουν σε όλα τα
πρωτοδικεία της χώρας για να βρουν τους φυσικούς τους γονείς.
Αυτοί εύκολα πια θα µπορούν να βρουν τον φάκελό τους, άρα
να βρουν τις ρίζες τους. 

Το δεύτερο εξαιρετικά ουσιώδες και καινοτόµο είναι ότι επι-
λύει χρόνια προβλήµατα του θεσµού της αναδοχής, ενώ παράλ-
ληλα την πριµοδοτεί. Θεσπίζεται, δηλαδή, για πρώτη φορά στη
χώρα µας ο θεσµός της επαγγελµατικής αναδοχής για τις περι-
πτώσεις, που είναι δύσκολο να βρεθούν ανάδοχοι γονείς, όταν
τα παιδιά είναι ΑΜΕΑ ή παιδιά µε ψυχικά προβλήµατα ή, εν πάση
περιπτώσει, παιδιά που νοσούν σωµατικά, νοητικά και ψυχικά. 

Συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε από τον κοινωνικό µας περί-
γυρο, από το οικογενειακό µας περιβάλλον την έκταση και το µέ-
γεθος αυτού του προβλήµατος. Ακόµη όµως και σήµερα, παρά
το ότι γνωρίζουµε πόσο µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα είναι αυτό, που
µας δίνεται η ευκαιρία να συζητήσουµε επί της ουσίας, δίνοντας
πραγµατικές λύσεις και διέξοδο σε χιλιάδες συµπολίτες µας, κά-
ποιοι συνεχίζουν να επικεντρώνουν τη συζήτηση στο άρθρο 8,
που αφορά το δικαίωµα της αναδοχής σε όλα τα ζευγάρια που
έχουν κάνει σύµφωνο συµβίωσης, είτε είναι ετερόφυλα είτε είναι
οµόφυλα. 

Καταλαβαίνετε όλοι πως δεν θα µπορούσε για πολλούς λό-
γους -συνταγµατικούς, λόγους ανθρωπίνων δικαιωµάτων, λό-
γους ισοτιµίας- να γίνει κανένας διαχωρισµός. Άλλωστε, αν
υπήρχε τρόπος να τον κάνουµε, είναι σίγουρα ότι θα κατέπιπτε
στα ελληνικά δικαστήρια ή στα ευρωπαϊκά. 

Αυτό που είναι κυρίαρχο και ουσιαστικό και πρέπει να µας εν-
διαφέρει είναι η καταλληλότητα του υποψήφιου για τον γονεϊκό
του ρόλο. Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, διασφαλίζει τις διαδι-
κασίες και τον έλεγχο της καταλληλότητας του υποψήφιου γονέα
και υπηρετεί τον βασικό του στόχο, τον περιορισµό του χρόνου
αναµονής, την αποϊδρυµατοποίηση και την προστασία των δι-
καιωµάτων του παιδιού. Αυτό είναι το µείζον. Γι’ αυτό σας καλώ
να υπερψηφίσουµε αυτό το σχέδιο νόµου, αφήνοντας στην άκρη
µικροκοµµατικές λογικές, αναχρονιστικές αντιλήψεις ή προκατα-
λήψεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Κατσανιώτης από τη Νέα Δηµο-

κρατία. Στη συνέχεια έχει ζητήσει τον λόγο ο Υφυπουργός ο κ.
Ηλιόπουλος. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, και µόνο το γεγονός πως το σηµερινό νοµο-

σχέδιο αφορά παιδιά και µάλιστα παιδιά που δεν είχαν την τύχη
να µεγαλώνουν σε κανονικές οικογένειες µε τους πραγµατικούς
τους γονείς, θα έπρεπε να µας ενώνει και να µας κάνει να αφή-
νουµε εκτός ατζέντας πολιτικές σκοπιµότητες και να δηµιουργεί
σε όλους –κυρίως στην Κυβέρνηση, που έχει την πρωτοβουλία
των κινήσεων- την ανάγκη για αυτοπεριορισµούς που θα άνοιγαν
διάπλατα τις πόρτες µιας πλατιάς, πολιτικής και κοινωνικής συ-
ναίνεσης. 

Αντί αυτού όµως, η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί ένα ακόµα µείζον
κοινωνικό θέµα ως επικοινωνιακό τρικ, αφ’ ενός για να διατρα-
νώσει τον δήθεν προοδευτισµό της, κατηγορώντας όσους δια-
φωνούν µαζί της ως αναχρονιστές και σκοταδιστές, αφ’ ετέρου
για να βάλει ένα ακόµα γαλόνι στην αριστεροφροσύνη, εργαλει-
οποιώντας τα ατοµικά δικαιώµατα. 

Σε ό,τι µε αφορά τουλάχιστον, αλλά πιστεύω και για τη µεγάλη
πλειοψηφία του ελληνικού λαού, έχει καταντήσει απολύτως προ-
βλέψιµο, αλλά και εξοργιστικό αυτό το διαρκές παιχνίδι της Κυ-
βέρνησης µε τις αξίες και τα ατοµικά δικαιώµατα και µάλιστα την
ίδια ώρα που αυτή ακριβώς η Κυβέρνηση έχει λάβει τα πιο ακ-

ραία µέτρα στην οικονοµία και έχει αποδειχθεί ο καλύτερος υπη-
ρέτης των δανειστών, διογκώνοντας τη φτώχεια και διαλύοντας
το κοινωνικό κράτος. 

Κυρίες και κύριοι, απέναντί µας –και δεν το λέω ως πολιτικός
αντίπαλος, αλλά ως πολίτης- έχουµε µια Κυβέρνηση, που δυστυ-
χώς δεν νοιάζεται για τα παιδιά. Αυτό δεν αποδεικνύεται από το
παρόν σχέδιο νόµου, αλλά από το γεγονός ότι επί τρία χρόνια η
Κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα απολύτως για τη στήριξη των οικο-
γενειών, τη στήριξη των ανθρώπων που µεγαλώνουν παιδιά. 

Αντίθετα, χρησιµοποίησε τις οικογένειες ως τα µεγαλύτερα
φορολογικά υποζύγια και θυµίζω ότι πρόσφατη έκθεση του
ΟΟΣΑ αποκαλύπτει ότι οι Έλληνες εργαζόµενοι, που συντηρούν
οικογένεια µε δύο παιδιά είναι οι πιο βαριά φορολογούµενοι µε-
ταξύ όλων των κρατών-µελών του οργανισµού. Κι αυτή είναι η
πιο τρανή απόδειξη ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει βάλει στο στόχα-
στρο τη µέση ελληνική οικογένεια και ότι στο όνοµα των ιδεολη-
ψιών της έχει οδηγήσει σε καταστροφή τα µεσαία και κατώτερα
στρώµατα της κοινωνίας, ενώ παριστάνει την προοδευτική και
κοινωνικά ευαίσθητη.

Όµως, µήπως το ίδιο ακριβώς δεν κάνει και µε τους µετανά-
στες; Στο όνοµα του δήθεν ανθρωπισµού και προοδευτισµού της
τους αφήνει να σκοτώνονται µεταξύ τους στην Πάτρα και στο
όνοµα των ιδεοληψιών της κρατάει σε οµηρία εκατοντάδες µε-
τανάστες και χιλιάδες πολίτες µαζί σε ένα σηµαντικό λιµάνι στη
χώρα. Αυτό το ιδεοληπτικό περίβληµα διατρέχει την πολιτική
µιας ανίκανης Κυβέρνησης λαϊκιστών, που δεν νοιάζεται για την
απλοποίηση του συστήµατος των υιοθεσιών. 

Σήµερα η Κυβέρνηση λέει πως έχει τη λαϊκή εντολή για να
εφαρµόσει την πολιτική της. Ποιου είδους λαϊκή εντολή, όµως;
Εγώ θυµάµαι ότι υποσχέθηκε κατώτατο µισθό 751 ευρώ, επανα-
φορά των συντάξεων και κατάργηση του ΕΝΦΙΑ. Γι’ αυτά ψηφί-
στηκε. Με αυτά κορόιδεψε και υφάρπαξε την ψήφο του ελλη-
νικού λαού πριν από τρία χρόνια. Υποσχέθηκε προεκλογικά ότι
θα φέρει σύµφωνο συµβίωσης και θα επιτρέψει την αναδοχή σε
οµόφυλα ζευγάρια και ψηφίστηκε γι’ αυτό από τον ελληνικό λαό;

Και να θυµίσω και κάτι ακόµη. Όταν ήρθε στη Βουλή προς ψή-
φιση το σύµφωνο συµβίωσης εξέφρασα τη διαφωνία µου λέγον-
τας τότε ότι ανοίγει πόρτα και για την αναδοχή παιδιών από
οµόφυλα ζευγάρια. Η συµπολιτευόµενη πτέρυγα, όµως, απέρρι-
πτε κατηγορηµατικά ένα τέτοιο ενδεχόµενο και µε το ίδιο πάντα
προσωπείο του ψευτοπροοδευτισµού έκανε λόγο για σενάρια
φαντασίας, για ανυπόστατες εικασίες συντηρητικών κύκλων. Σή-
µερα αποδεικνύεται ποιοι έφτιαχναν σενάρια, ποιοι λειτουργού-
σαν µε σκοπιµότητα και υστεροβουλία, ανοίγοντας αρχικά το
ζήτηµα του συµφώνου συµβίωσης και µετά το ζήτηµα αναδοχής
από οµόφυλα ζευγάρια. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά µε φανατισµό και ακραία ρητορική η
Κυβέρνηση και τα «εξαπτέρυγά» της κατηγορούν εκείνους που
διαφωνούν σε µια νοµοθετική πρόβλεψη που είναι βέβαιο πως
θα δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα από όσα επιχειρεί,
µε τον χειρότερο τρόπο, να λύσει. Δεν καταλαβαίνει βέβαια πως
όταν θίγει την οικογένεια και πλήττει αξίες µιλώντας για σκοτα-
δισµό, ουσιαστικά τα βάζει µε τη συντριπτική πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να διαχωρίσω την ουσία
του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου από τις πολιτικάντικες επιδιώξεις
της Κυβέρνησης. Εννοείται ότι πρέπει να βρεθούν τρόποι ώστε
να απλοποιηθούν και να επιταχυνθούν οι υιοθεσίες. Εννοείται ότι
πρέπει να προσφέρουµε τη δυνατότητα σε κάθε παιδί να µεγα-
λώσει σε οικογένεια. Εννοείται ότι δεν µπορούµε να κλείνουµε
άλλο τα µάτια στην ανυπόφορη γραφειοκρατία ή στο θησαύρι-
σµα παρανόµων κυκλωµάτων υιοθεσίας. 

Από την άλλη, όµως, δεν πρέπει να αγνοούµε µερικά πράγ-
µατα. Ας φανταστούµε -και ξέρουµε κυρίως στα θέµατα υιοθε-
σίας τις δυσκολίες που υπάρχουν και τη βοήθεια που πρέπει να
παρέχεται στις οικογένειες- την περίπτωση αναδοχής από οµό-
φυλο ζευγάρι. Φανταστείτε τα παιδιά του σχολείου να πληροφο-
ρηθούν ότι ο συµµαθητής τους έχει δυο πατέρες, δυο µητέρες,
αντί για έναν κι έναν. Φανταστείτε τι θα γίνει. 

Επιπλέον, διερωτώµαι: Υπάρχουν οι υπηρεσίες και το εξειδι-
κευµένο προσωπικό που θα δεχτεί να αντιµετωπίσει επαρκώς τα
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νεοεµφανιζόµενα προβλήµατα αυτού του νέου θεσµού; Έχει
πραγµατοποιηθεί η κατάλληλη προετοιµασία υποδοχής του θε-
σµού αυτού; Όπως γνωρίζετε καλά, δεν έχει γίνει τίποτα. Όταν
θέλεις να δηµιουργήσεις έναν νέο θεσµό, οφείλεις να τον υπο-
στηρίξεις. Είναι προφανές ότι απαιτείται µεγάλη προσοχή. 

Θα συµφωνήσω µε όλους όσοι λένε πως σηµασία δεν έχει το
φύλο, αλλά η αγάπη που µπορεί να προσφέρει κάποιος σε ένα
παιδί. Αλλά ας συµφωνήσουµε όλοι ότι στην κοινωνία µας υπάρ-
χουν και όρια, τα οποία δεν µπορούν να ξεπεραστούν, ειδικά
όταν αυτά τα όρια επιχειρείται να ξεπεραστούν για άλλους λό-
γους από µια Κυβέρνηση που διέλυσε οικονοµικά τον τόπο και
προσπαθεί να τον διαλύσει κοινωνικά, ηθικά κι εθνικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό σε όλους ότι η οι-
κογένεια έχει αποτρέψει τη ρήξη του κοινωνικού µας ιστού. Αυτό
οφείλουµε να το αναγνωρίζουµε για να είµαστε δίκαιοι µε την
ιστορία. Μια τέτοια παραδοχή, φυσικά, δεν σηµαίνει σε καµµιά
περίπτωση ότι δεν αναγνωρίζουµε τις υποχρεώσεις που έχει η
δηµοκρατία µας για να τηρεί όλα τα θεµελιώδη δικαιώµατα του
ανθρώπου. Όµως, πρέπει να καταλάβουµε ότι η κοινωνία µας δεν
αντέχει, δεν µπορεί και δεν πρέπει να δεχθεί το άρθρο αυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσανιώτη.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ηλιόπουλος. 

Αν δεν κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ, είναι η πρώτη σας οµιλία.
Σωστά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σωστά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Καλή επιτυχία! Θα σας
δώσω πέντε λεπτά, γιατί έτσι προβλέπεται, µε µια σχετική ανοχή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα ήθελα να
ξεκινήσω έτσι, όµως, νοµίζω ότι αν κάποιος θα µπορούσε µε
τρεις λέξεις να χαρακτηρίσει τη στάση της Αντιπολίτευσης από
το πρωί µέχρι αυτήν τη στιγµή στη συζήτηση, νοµίζω ότι θα ήταν
ενόχληση, εκνευρισµός και αµηχανία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Το νοµοσχέδιο το ψηφίζουµε και µας
λέτε αυτά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Φαίνονται και
τα τρία από τις τοποθετήσεις που γίνονται εδώ. Φαίνονται και τα
τρία από τη στάση της συνολικά, πως συµµετέχει. Κατά τη γνώµη
µου, δεν συµµετέχει στη σηµερινή συζήτηση.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Έχουν µιλήσει δέκα βουλευτές και
µας λέτε ότι δεν έχει µιλήσει κανείς;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ίσως το πιο
χαρακτηριστικό φάνηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο,
που µίλησε πριν από λίγο, που η τοποθέτηση του είναι 80% γε-
νική πολιτική τοποθέτηση και 20% για το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, ακριβώς γιατί έπρεπε να κρύψει αυτήν την αµηχανία. 

Και πού εδράζεται αυτή η αµηχανία, πέρα από όλα τα άλλα;
Ότι η πρώτη επιτυχία του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου είναι το
ζήτηµα του χρόνου. Ότι µια αναδοχή και µια υιοθεσία η οποία
µέχρι τώρα ήθελε έξι, πέντε, επτά, οκτώ χρόνια για να προχωρή-
σει, µε αυτό το νοµοσχέδιο πλέον αυτό το πρόβληµα λύνεται.

Και εδώ µπαίνει ένα βασικό ερώτηµα: Πώς έγινε αυτό; Πώς κα-
τάφερε αυτή η Κυβέρνηση, δηλαδή, να δηµιουργήσει ένα πλαί-
σιο που θέτει τέλος σε µια βαριά, ανορθολογική, γραφειοκρατική
διαδικασία; Έγινε µήπως γιατί είναι απλά ένα ζήτηµα τεχνοκρα-
τικής επάρκειας; 

Όχι, δεν είναι ένα ζήτηµα τεχνοκρατικής επάρκειας. Είναι ένα
ζήτηµα πολιτικό, είναι ένα ζήτηµα πολιτικής αφετηρίας, γιατί η
πολιτική αφετηρία αυτού του νοµοσχεδίου είναι οι κοινωνικές
ανάγκες. Το ζήτηµα των χρόνων, τα ζητήµατα της διαδικασίας
πάντα ήταν και παραµένουν βαθιά πολιτικά, γιατί µέχρι σήµερα
ένα νέο ζευγάρι, ένας άνθρωπος που ήθελε να µπει στη διαδικα-
σία της αναδοχής και της υιοθεσίας αντιµετώπιζε έναν λαβύρινθο

και αυτός ο λαβύρινθος δεν ήταν ένα ζήτηµα λάθους, δεν ήταν
ένα ζήτηµα κάποιας τεχνοκρατικής ανεπάρκειας. Ήταν ένα συ-
νειδητό κοµµάτι ενός παλιού συστήµατος εξουσίας, ενός συστή-
µατος εξουσίας που είχε διαφορετικές προτεραιότητες, ενός
συστήµατος εξουσίας που ζούσε και συντηρούσε αυτόν τον λα-
βύρινθο, ενός συστήµατος εξουσίας που σχεδίαζε µε αφετηρία
τα ιδρύµατα και όχι τις ανάγκες των παιδιών.

Και εδώ νοµίζω ότι βρίσκεται η βασική διαχωριστική γραµµή
που εξηγεί γιατί αυτή η Κυβέρνηση µπορεί να κάνει αυτήν την
τοµή σε αντιπαράθεση µε το παλιό πολιτικό σύστηµα, η βασική
διαχωριστική γραµµή ότι κανένα παιδί δεν πρέπει να µένει σε
ίδρυµα. Και, άρα, σχεδιάζουµε ένα σύστηµα, σχεδιάζουµε µια
διαδικασία µε αφετηρία τις ανάγκες του παιδιού ή σχεδιάζουµε
µια διαδικασία και ένα σύστηµα µε τις ανάγκες πώς διατηρούµε
την παλιά κατάσταση µε τα ιδρύµατα;

Υπάρχουν κριτήρια; Ναι, προφανώς και υπάρχουν και τα έχει
εξηγήσει η Υπουργός πάρα πολύ αναλυτικά. Να το δούµε ξεκά-
θαρα, όµως. Ο σεξουαλικός προσανατολισµός δεν µπορεί και
δεν πρέπει να είναι ένα από αυτά τα κριτήρια. Δεν µπορεί και δεν
πρέπει για λόγους επιστηµονικούς που έχουν τεκµηριωθεί. Κα-
τανοώ απολύτως ότι για αρκετές πτέρυγες της Βουλής το επί-
πεδο του δηµόσιου διαλόγου κυµαίνεται στο επίπεδο του δια-
λόγου ανάµεσα στην Ιερά Εξέταση και στον Γαλιλαίο. Ευτυχώς
για εµάς, οι κοινωνίες προχωράνε και θα συνεχίσουν να προχω-
ράνε. Όµως, πέρα απ’ αυτά, υπάρχει και ένα αυτονόητο, που θα
το καταλάβαινε νοµίζω πολύ εύκολα και η πλειοψηφία του κό-
σµου -όπου πολύ εύκολα κάποιοι πιστεύουν ότι αυθεντικά εκφρά-
ζουν- είναι ότι η αγάπη και η θέληση να µεγαλώσει κάποιος ένα
παιδί. Αυτό είναι το βασικό κριτήριο και όχι ο σεξουαλικός προ-
σανατολισµός.

Και εδώ ερχόµαστε στο δεύτερο κοµµάτι που ακούµε συνεχώς
και συνεχώς: «Δεν είναι έτοιµη η κοινωνία». Να υπενθυµίσω ότι
πολλές φορές αυτοί οι οποίοι υπερασπίζονται το επιχείρηµα ότι
δεν είναι έτοιµη η κοινωνία, στην πραγµατικότητα προσπαθούν
να µεταθέσουν µια δικιά τους ευθύνη, προσπαθούν να µεταθέ-
σουν µια δικιά τους µη ετοιµότητα. Και ας θυµηθούµε ότι αυτή η
κοινωνία δεν ήταν έτοιµη να ψηφίζουν οι γυναίκες, αυτή η κοινω-
νία µπορεί να µην ήταν έτοιµη να έχουν οι γυναίκες το δικαίωµα
να ορίζουν το σώµα τους και να έχουν το δικαίωµα στην έκτρω-
ση, αυτή η κοινωνία µπορεί να µην ήταν έτοιµη για πάρα µα πάρα
πολλά πράγµατα.

Όµως, να το πούµε και πολύ απλά. Μια κοινωνία που νοιώθει
ασφάλεια µε παιδιά σε ιδρύµατα, αλλά δεν νοιώθει ασφάλεια αν
ένα παιδί βρεθεί σε ένα σπίτι που µπορεί ο σεξουαλικός προσα-
νατολισµός να µην ορίζεται από τα κυρίαρχα πρότυπα και από
αυτό που κάποιοι -που πιστεύουν ότι αυθεντικά εκφράζουν την
κοινωνία- θεωρούν κυρίαρχο και φυσιολογικό, αυτή η κοινωνία
πρέπει να αλλάξει.

Εάν µπορούσε να γλιτώσει έστω και ένα παιδί µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, και πάλι θα άξιζε τον κόπο και τη διαδικασία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό που ήταν πράγµατι συνεπέστατος στον χρό-
νο. «Έβαλε τα γυαλιά» σε πολλούς από τους παλαιότερους. 

Ο κ. Θραψανιώτης έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χρειάζεται πράγµατι µεγάλη υποκρισία, αλλά και µεγάλο θρά-

σος να εγκαλείται αυτή η Κυβέρνηση ότι δεν µπόρεσε µέσα σε
τρία χρόνια να φτιάξει όλα αυτά τα οποία δεν έφτιαξαν εκείνοι
που κυβερνούσαν όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Και να µην ξεχνιόµαστε, γιατί ο ελληνικός λαός δεν πρόκειται
να ξεχάσει, ποιες πολιτικές οδήγησαν τη χώρα στην επιτροπεία
και στην επιβολή των µνηµονίων. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά τη διάρκεια
της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου «Μέτρα για την προώθηση
των Θεσµών της Αναδοχής και Υιοθεσίας» του Υπουργείου Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης στις
επιτροπές έγινε, αλλά και εξακολουθεί να γίνεται, µια πάρα πολύ
µεγάλη και ενδιαφέρουσα οµολογουµένως συζήτηση. 

Υπήρξε κατά το µεγαλύτερο µέρος της προσπάθεια µέσα από
τον διάλογο να αναδειχθούν όλες εκείνες οι βέλτιστες πρακτικές
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που διευκολύνουν, βελτιώνουν και θα ενισχύουν τις νέες συνθή-
κες, µέσα στις οποίες θα αναζητήσουν µια νέα ευκαιρία όσα παι-
διά έχουν στερηθεί το οικογενειακό περιβάλλον.  

Ασκήθηκε κριτική, έγιναν παρατηρήσεις, ακούστηκαν προτά-
σεις και έγιναν υπερβάσεις. Από το Υπουργείο δόθηκαν διευκρι-
νίσεις και έγιναν δεκτές ορισµένες από τις προτάσεις της Ανα-
πληρώτριας Υπουργού κ. Φωτίου, µε στόχο τη βελτίωση και το
αποτέλεσµα κρίνεται οµολογουµένως θετικό. 

Χρειάζεται παραπέρα βελτίωση; Προφανώς! Εξάλλου, το ανέ-
φερε και η Υπουργός: «Εχθρός του καλού είναι πάντα το καλύ-
τερο».

Η κριτική που ασκήθηκε από ορισµένες πλευρές και εστίασε
κυρίως στο δικαίωµα της αναδοχής από όσους έχουν συνάψει
σύµφωνο συµβίωσης, µεταξύ των οποίων και άτοµα διαφορετι-
κού σεξουαλικού προσανατολισµού, συνετέλεσε ώστε να περά-
σουν σε δεύτερη µοίρα άλλες θετικές πλευρές του νοµοσχεδίου,
γεγονός που το αδικεί. 

Η εστίαση της κριτικής σε ορισµένα µόνο σηµεία -είτε καλο-
προαίρετη είτε µε σκοπιµότητα- προβληµατίζει. Αλλά, ανεξάρ-
τητα από προθέσεις, δίνει τη δυνατότητα διαλόγου, ώστε να
διερευνηθούν πτυχές του προβληµατισµού, στην προσπάθεια να
µπουν στη συζήτηση ερωτήµατα και να αναζητηθούν απαντή-
σεις. Είναι ερωτήµατα σχετικά µε τις ανθρώπινες σχέσεις και τι
ανάγκες που απορρέουν από αυτές, την ψυχολογία, τη διαφορε-
τικότητα, την κοινωνική τάξη, το φύλο και τις επιρροές που µπο-
ρούν να ασκηθούν στη συµπεριφορά, ερωτήµατα που απα-
σχολούν την κοινωνία, είναι υπαρκτά, αναζητούν απαντήσεις και
δεν αφορούν µονάχα στη χώρα µας, αλλά αποτελούν µέρος ενός
γενικότερου προβληµατισµού σε παγκόσµια κλίµακα. 

Μάλιστα, επισηµάνθηκε µε έµφαση ότι η κοινωνία δεν είναι
ώριµη να αποδεχθεί µια συγκεκριµένη πρόταση. Τι σηµαίνει,
όµως, «ώριµη κοινωνία»; Ποιος και µε ποια κριτήρια αποφασίζει
εάν είναι ώριµη ή όχι; Πότε διαχρονικά ιστορικά γεγονότα περί-
µεναν να ωριµάσει η κοινωνία; Για παράδειγµα, την κατάργηση
των φυλετικών διακρίσεων, την κατοχύρωση ίσων δικαιωµάτων
ανάµεσα στα φύλα, ακόµα και την ελληνική επανάσταση δεν ήταν
για κάποιους ώριµη η κοινωνία να τα αποδεχθεί. 

Η αλληλεπίδραση µεταξύ κοινωνικών γεγονότων και κοινωνιών
είναι αµφίδροµη. Οι όποιες αλλαγές συντελούνται µέσω διεκδι-
κήσεων και ανατροπών. Παρεµπιπτόντως, να θυµίσω ότι σήµερα
στα δηµοσιεύµατα αναφέρεται ότι η Σαουδική Αραβία επέτρεψε
στις γυναίκες να οδηγούν. 

Πάντως, είναι ερωτήµατα που δεν εξαντλούνται σε µία συζή-
τηση ή µε την ψήφιση ενός νόµου, αλλά εξακολουθούν να υπάρ-
χουν βασανιστικά, ώσπου τη λύση τη δίνει η ίδια η ζωή. 

Παρ’ όλα αυτά, ζητούµενο είναι να επικεντρώσουµε σε έναν
διάλογο, ώστε να αναδειχθούν οι καλές πρακτικές και οι διαδι-
κασίες για καλύτερα αποτελέσµατα.

Και το παρόν νοµοσχέδιο έχει αυτόν τον προσανατολισµό µε
σηµαντικές καινοτοµίες. Θεσµοθετεί την καταγραφή των παι-
διών, όσων έχουν ανάγκη της προστασίας, τεκνοθεσίας και ανα-
δοχής µέσω του µητρώου των ανηλίκων, καθώς και των εγκεκρι-
µένων θετών και αναδόχων γονέων µέσω του µητρώου των ενη-
λίκων. 

Δηµιουργείται το Μητρώο Εγκεκριµένων Υιοθεσιών και Αναδο-
χής, µέσω του οποίου γίνεται γνωστό πόσες πράξεις έχουν ολο-
κληρωθεί. Με αυτόν τον τρόπο ο φορέας που συστήνεται, το
Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής και Υιοθεσίας, µπορεί να έχει ολο-
κληρωµένη εικόνα για το πόσα παιδιά, παραδείγµατος χάριν,
υπάρχουν για υιοθεσία, αναδοχή, πόσοι ενδιαφερόµενοι και εγ-
κεκριµένοι θετοί και ανάδοχοι γονείς και πόσες πράξεις έχουν
ολοκληρωθεί. 

Ως ιδιαίτερα σηµαντικό επισηµαίνεται η µείωση του χρόνου τε-
κνοθεσίας από τα έξι έως οκτώ χρόνια που απαιτούνται σήµερα.
Ο χρόνος θα περιοριστεί σηµαντικά. Η επιτυχία αυτού του στό-
χου θα δώσει µεγάλη ώθηση και θα συµβάλλει στην αναστροφή
της πτωτικής τάσης για τεκνοθεσία. 

Το ζήτηµα της ηλικίας προβληµατίζει ως προς το ποια είναι η
καταλληλότερη. Ανάµεσα στους παιδοψυχολόγους υπάρχει
διαρκής συζήτηση σχετικά µε την ηλικία, στην οποία η ψυχολο-
γική, συναισθηµατική διαµόρφωση ενός παιδιού έχει ολοκληρω-

θεί. Κάποιοι υποστηρίζουν ότι αυτό συµβαίνει ήδη από την ηλικία
των δύο έως την ηλικία των τριών χρόνων ενώ κάποιοι άλλοι υπο-
στηρίζουν ότι αυτή η διαδικασία δεν τελειώνει ποτέ. 

Συµπερασµατικά, ως κατάλληλη ηλικία µπορεί να θεωρηθεί η
κάτω των έξι ετών, µε καταλληλότερη τα δύο µε τρία χρόνια. Τα
πάνω από έξι χρονών έχουν λιγότερες πιθανότητες να υιοθετη-
θούν, ιδιαίτερα αν η διαδικασία εξακολουθήσει να παραµένει αρ-
κετά χρονοβόρα, όπως µέχρι σήµερα. 

Κατά προσέγγιση, η υιοθεσία κάτω των έξι ετών αντιπροσω-
πεύει το 80% περίπου, ενώ η άνω των έξι ετών αντιπροσωπεύει
το 20%. Εάν δεν αλλάξει αυτή η αναλογία, το µέλλον αυτών των
παιδιών δεν προβλέπεται αισιόδοξο. 

Το θέµα της υγείας είναι επίσης εξαιρετικά σηµαντικό. Ορισµέ-
νοι αναζητούν παιδιά µε κάποια πρότυπα, να είναι, παραδείγµα-
τος χάριν, εµφανίσιµα, του ίδιου χρώµατος ή φυλής, υγιή και
λοιπά. Τα παιδιά µε αναπηρίες δεν προτιµώνται, γιατί απαιτούν
µεγαλύτερη φροντίδα ενώ µερικές φορές δίνονται για υιοθεσία
από γονείς που δεν µπορούν να τα φροντίσουν. Αυτές τις περι-
πτώσεις έρχεται να καλύψει η επαγγελµατική αναδοχή. 

Σηµαντική και καθοριστική είναι η συµβολή και ο ρόλος του
Συνδέσµου Κοινωνικών Λειτουργών Ελλάδας στην εκπαίδευση,
στην αξιολόγηση, στην επιλογή καταλληλότητας θετών και ανα-
δόχων και στην παρακολούθηση όλης της διαδικασίας και κατά
τη διάρκεια αυτής. 

Η ικανότητα και η ετοιµότητα των κρατικών υπηρεσιών, η υπο-
στήριξη, η ενηµέρωση και η εκπαίδευση, η ενίσχυση σε προσω-
πικό και υποδοµές, η συνεργασία µε τους επιστηµονικούς φορείς
και τις τοπικές κοινωνίες αποτελούν βασικές προϋποθέσεις για
την επιτυχία του σκοπού. 

Δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε, επίσης, το γεγονός ότι κατά
το µεγαλύτερο µέρος η τεκνοθεσία και η αναδοχή είναι απόφαση
και πράξη εθελοντισµού και ως τέτοια δεν έχουµε το δικαίωµα
να τη στερήσουµε από κανέναν, εφόσον κατά νόµο πληροί τις
προϋποθέσεις. 

Τελειώνοντας, προσωπικά δεν θα προτρέψω κανέναν Βου-
λευτή να ψηφίσει το νοµοσχέδιο. Εναπόκειται στη βούληση κα-
θενός από εµάς. 

Θέλω, όµως, να επισηµάνω και να αναλογιστούµε ότι η τυχόν
άρνηση ίσως στερήσει από κάποια παιδιά ένα καλύτερο µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Θραψανιώτη. 

Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Καρακώστα από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Να καλησπερίσω και εγώ µε

τη σειρά µου τις συναδέλφισσες και τους συναδέλφους. 
Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που έχει στόχο το πέρασµα

από την ιδρυµατική προστασία των παιδιών –που για διάφορους
λόγους το καθένα αποµακρύνεται από τη φυσική του οικογένεια-
στην όσο το δυνατόν ευρύτερη ένταξη τέτοιων παιδιών σε οικο-
γένειες ή σε κατοικίες που µπορεί να µην είναι οικογένειες, γιατί
έχουµε και τις µονογονεϊκές οικογένειες και πρέπει αυτό να το
τονίσουµε. Στόχος, τέλος πάντων, του νοµοσχεδίου είναι το πέ-
ρασµα αυτών των παιδιών στην αποκλειστική αγάπη. Και αυτό
είναι η σοβαρή διαφορά. 

Ακούστηκε από έναν συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας ότι τα
περισσότερα άρθρα σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν αναφέρονται
στην υιοθεσία, αλλά στην αναδοχή. 

Κατά τη γνώµη µου δεν είναι τυχαίο. Είχαν τα ίδια προβλήµατα
ως προς τον χρόνο, που αναφέρθηκαν όλα εδώ από πάρα πολ-
λούς συναδέλφους. Στόχος, βέβαια, είναι να λυθούν τα γραφει-
οκρατικά προβλήµατα, τα οποία πράγµατι τα λύνει το νοµο-
σχέδιο.

Επίσης, η καταγραφή των υποψηφίων γονέων για υιοθεσία ή
για αναδόχους και των αντιστοίχων παιδιών για αναδοχή ή υιο-
θεσία µέσω του κεντρικού οργάνου εποπτείας που συστήνεται,
το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής και Υιοθεσίας, και όλα αυτά τα
οποία ακούστηκαν και τα οποία περιγράφονται στο νοµοσχέδιο
είναι εξαιρετικά, επίσης επιλύει πολλά γραφειοκρατικά ζητήµατα,
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κάτι που έγινε αποδεκτό από όλες τις πολιτικές πλευρές.
Εκείνο που πραγµατικά έχει πολύ µεγάλη σηµασία –εξηγήθηκε

πάρα πολύ καλά από τον συνάδελφο, τον κ. Λάππα- και γι’ αυτό
µιλάµε και για την αναδοχή, είναι ότι η υιοθεσία αποµονώνει το
παιδί από τον φυσικό του γονέα. Το παιδί αποκτά δικούς του γο-
νείς. Βεβαίως και εδώ υπάρχει µια πολύ µεγάλη πρόοδος στην
κοινωνία. Θα θυµάστε ότι παλαιότερα τα υιοθετηµένα παιδιά δεν
µάθαιναν ποτέ ότι είναι υιοθετηµένα. Το απέφευγε η κοινωνία και
µυστικά ψιθύριζε «αυτό είναι υιοθετηµένο». Δεν το έλεγε. Τώρα
οι γονείς που υιοθετούν παιδιά, τους το µαρτυρούν από πάρα
πολύ µικρή ηλικία. Αυτές είναι αλλαγές νοοτροπιών που καλώς
ή κακώς γίνονται. Προηγήθηκε όµως ο νόµος για την υιοθεσία
και µετά άλλαξε η νοοτροπία. 

Το ίδιο ισχύει και για την αναδοχή και αυτό πρέπει να καταλά-
βει ο κόσµος που µας ακούει. Σήµερα διαµορφώνουµε µία νέα
συνθήκη, τη διευρύνουµε σε πάρα πολλές περιπτώσεις, δηλαδή
και στη µονογονεϊκή οικογένεια και στο σύµφωνο συµβίωσης,
έτσι ώστε να έχουµε περισσότερες δυνατότητες αποϊδρυµατο-
ποίησης των παιδιών. Είναι σαφές και ειπώθηκε από πάρα πολ-
λούς ότι είναι προτιµότερο ένα παιδί να ζει την αποκλειστική
αγάπη στη ζωή του, παρά σε ένα ίδρυµα. Άλλωστε όλοι οι ειδικοί
των ιδρυµάτων -όσα ιδρύµατα και αν επισκεφθείτε στην Ελλάδα-
θα σας πουν το ίδιο, ότι είναι προτιµότερο να φύγει ένα παιδί από
το ίδρυµα και να πάει σε µια οικογένεια και πολλές φορές στην
οικογένει, αν συµµορφωθεί -γιατί, όπως καταλαβαίνετε, για να
φύγει από αυτήν υπήρχαν ελαττώµατα- η οικογένειά του, να ξα-
ναγυρίσει σε αυτήν. Προτιµούν ακόµα και αυτές τις συνθήκες,
παρά το ίδρυµα.

Ξέρετε, η δηµοκρατία κατοχυρώνεται όταν το πολιτειακό σύ-
στηµα κατοχυρώνει τα δικαιώµατα της µειοψηφίας και όχι της
πλειοψηφίας. Αυτό σηµαίνει ουσιαστική δηµοκρατία. Εδώ, λοι-
πόν, έχουµε παιδιά, που αποτελούν µειοψηφία βεβαίως στην κοι-
νωνία µας, αλλά πρέπει να διαµορφώσουµε εκείνες τις συνθήκες,
ώστε να έχουν τα περισσότερα δυνατά δικαιώµατα.

Σε αυτό το πλαίσιο επίσης εντάσσεται και αυτό για το οποίο
έγινε τόσο πολλή συζήτηση. Θέλω να πω στους συναδέλφους
που διαφωνούν στο άρθρο 8 ότι ειλικρινά έχουµε παραδείγµατα
αναγνωρίσιµων ανθρώπων οι οποίοι πήραν παιδιά, τα µεγάλω-
σαν, ήταν οµοφυλόφιλοι, τους σεβόµαστε απεριόριστα -δεν είναι
σκόπιµο να αναφέρουµε ονόµατα, αλλά όλοι τους γνωρίζουν- και
έχουν κάνει εξαιρετική πορεία. Είναι κρίµα να κλείνουµε τα µάτια
σαν τα µικρά παιδιά που θέλουν να κρυφτούν και βάζουν το χέρι
στα µάτια τους και δεν βλέπουν τι γίνεται γύρω τους.

Θέλω να πω ότι πραγµατικά αυτό πρέπει να το δούµε ο καθέ-
νας µε βάση την προσωπική του ευαισθησία και δεν έχω κανένα
πρόβληµα αν κάποια µέλη του όποιου κόµµατος, είτε της Αντι-
πολίτευσης είτε του δικού µας κόµµατος, έχουν διαφορετικού
επιπέδου συνείδηση και ψηφίσουν διαφορετικά. Εδώ πρέπει να
καταλάβουν ότι τα κινήµατα των µειοψηφιών διαµόρφωσαν τις
προόδους της κοινωνίας. Καµµία επανάσταση δεν έγινε από τις
πλειοψηφίες. Ξεκίνησε από τις µειοψηφίες και ακολούθησαν οι
πλειοψηφίες. Άρα, καθήκον της αριστερής Κυβέρνησης σήµερα
είναι να διαµορφώσει ένα τέτοιο πλαίσιο.

Ειπώθηκε επίσης κάτι από την κ. Παπαρήγα, που µου έκανε εν-
τύπωση και το θεώρησα µια σοβαρή αντίφαση και θέλω να το
πω. Ενώ, παραδείγµατος χάριν, έµπλεξε τον καπιταλισµό και όλα
αυτά που λένε συνήθως οι σύντροφοι –θα τους πω- του ΚΚΕ,
σχετικά µε τα οικονοµικά κριτήρια της οικογένειας που βάζουµε
και στην αναδοχή σε ένα βαθµό, αλλά και στην υιοθεσία και από
την άλλη πλευρά έλεγε για την επαγγελµατική αναδοχή. Δεν µπο-
ρεί, ενώ θέλει τη στήριξη της οικογένειας που υιοθετεί, να µην
αποδέχεται την επαγγελµατική αναδοχή και να αναφέρει παρα-
δείγµατα µε τρία και τέσσερα παιδιά κ.λπ..

Είπαµε προηγουµένως -και αυτό πρέπει να το κατανοήσουµε-
το εξής. Η επαγγελµατική αναδοχή δίνει τη δυνατότητα σε αν-
θρώπους που δεν έχουν οικονοµικά, αλλά θέλουν να βοηθήσουν
πραγµατικά και µάλιστα ειδικά παιδιά, είτε ανάπηρα είτε µε ψυ-
χολογικά προβλήµατα είτε παιδιά που έχουν φύγει από τα σω-
φρονιστικά ιδρύµατα, µε συνεχή παρακολούθηση και µε ειδική
εκπαίδευση, να το κάνουν. 

Αυτό το νοµοσχέδιο έχει άρθρα που εκπαιδεύει τους µελλον-

τικούς γονείς είτε για υιοθεσία είτε ανάδοχους, αλλά συγχρόνως
παρακολουθεί και εκπαιδεύει και κατά τη διάρκεια λειτουργίας
αυτού του νόµου αυτά τα παιδιά και τις οικογένειες. Άρα, είναι
πολύ σοβαρό -και πάρα πολλοί συνάδελφοι το είπαν- από την
εφαρµογή του νόµου και ο νόµος το προβλέπει. 

Διευρύνει τους ειδικούς -επειδή οι ειδικοί που έχουµε δεν µας
φτάνουν- και από άλλους χώρους, όχι µόνο από το συγκεκριµένο
Υπουργείο και τις συγκεκριµένες θέσεις, ώστε να έχουµε πληρό-
τητα των ειδικών που θα φροντίσουν αυτή τη διαδικασία. Όλοι
και όλες πρέπει να ευχόµαστε άµεσα και γρήγορα να µην έχουµε
κανένα τέτοιο ίδρυµα στην Ελλάδα. Μακάρι!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Καρακώστα. 

Τον λόγο έχει η κ. Κοζοµπόλη για επτά λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο, που συζητείται σήµερα, έρχεται να προσθέσει

µια ακόµα ψηφίδα στα ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα µε έµ-
φαση στα δικαιώµατα του παιδιού. 

Θέλω να επαινέσω τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Υπουργού
κ. Φωτίου, που µε επιµονή και υποµονή, εντοπίζοντας το πρό-
βληµα, έφερε αυτό το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, το
οποίο έρχεται να θεραπεύσει παθογένειες δεκαετιών. Έρχεται
να φωτίσει ένα –µε επιεική χαρακτηρισµό- θολό τοπίο, ένα τοπίο
κατάλληλο να εκκολάψει και να γεννήσει συµπεριφορές που κα-
κοποιούν τις παιδικές ψυχές, που πληγώνουν αθεράπευτα τον
άνθρωπο. 

Είναι κοινός τόπος –το αντιλαµβάνεται ο κάθε κοινός νους, το
δείχνουν οι µελέτες- ότι η τοποθέτηση ενός ανηλίκου σε ανάδοχη
ή θετή οικογένεια είναι η καλύτερη επιλογή της πολιτείας στις
περιπτώσεις εκείνες που ο ανήλικος ή δεν έχει οικογένεια ή για
κάποιους λόγους η πολιτεία κρίνει ότι είναι προς το συµφέρον
του να αποµακρυνθεί από τη φυσική του οικογένεια. 

Οι δύο θεσµοί, αναδοχή και υιοθεσία, έχουν νοµοθετηθεί στη
χώρα µας εδώ και χρόνια. Όµως στρεβλώσεις της διαδικασίας
µας κατέστησαν µάρτυρες δύσκολων καταστάσεων για τις παι-
δικές ψυχές, αλλά και απόγνωσης ανθρώπων που επιθυµούσαν
και είχαν τις προϋποθέσεις να υιοθετήσουν ένα παιδί, αλλά δεν
µπόρεσαν να το κάνουν. 

Και ενώ οι τελευταίοι αναγκάζονταν µετά από χρόνια ταλαιπω-
ριών να εγκαταλείψουν πικραµένοι το όνειρό τους να µεγαλώ-
σουν µε αγάπη ένα παιδί ή κατέφευγαν σε άλλες χώρες για να
το επιτύχουν, τα µοναχικά παιδιά µεγάλωναν και ενηλικιώνονταν
χωρίς να ζήσουν την οικογενειακή θαλπωρή. 

Αυτός είναι ένας από τους λόγους της φθίνουσας πορείας του
αριθµού των υιοθεσιών τα τελευταία χρόνια. Βέβαια τα στοιχεία
που οδηγούν στο συµπέρασµα αυτό, πρέπει να τα διαβάζουµε
µε επιφύλαξη, καθώς δεν υπάρχει σύστηµα καταγραφής όλων
των υιοθεσιών, αλλά ούτε και των παιδιών που βρίσκονται σε
ιδρύµατα και ειδικά στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται. Η πολιτεία οφείλει να µην κλείνει τα µάτια
µπροστά σε αυτό το τεράστιο κοινωνικό πρόβληµα. 

Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο επιχειρεί να δώσει λύση στο Εθ-
νικό Μητρώο Υιοθεσιών, που δεν παρέχει εγγυήσεις ακρίβειας,
στην πληµµελή εποπτεία –και αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό- των
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου και ΜΚΟ, όπου τοποθε-
τούνται παιδιά µετά από εισαγγελικές εντολές ή δικαστικές απο-
φάσεις, στη µη καταγραφή και χαρτογράφηση των παιδιών που
φιλοξενούνται σε αυτά και άρα στην αδυναµία τοποθέτησής τους
σε ανάδοχους γονείς και κυρίως στη µεγάλη καθυστέρηση στη
διαχείριση των αιτήσεων των υποψηφίων θετών ή ανάδοχων γο-
νέων. 

Με τη δηµιουργία ενός οργάνου για την παιδική προστασία λύ-
νεται το πρόβληµα που περιέγραψα παραπάνω. Ειπώθηκε: Είναι
το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής και Υιοθεσίας, που θα παρέχει
συµβουλευτική υποστήριξη στους φορείς παιδικής προστασίας
και κυρίως θα επιβλέπει πανελλαδικά την εφαρµογή των θεσµών
αναδοχής και υιοθεσίας και ποιων µητρώων; Του µητρώου ανη-
λίκων, όπου θα καταγράφονται όλοι οι ανήλικοι, του µητρώου
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υποψηφίων θετών γονέων, όπου όλοι οι υποψήφιοι θετοί γονείς
θα καταγράφονται, πότε; Όταν έχουν ολοκληρωθεί οι κοινωνικοί
έλεγχοι και η παρακολούθηση των κοινωνικών προγραµµάτων
και έχει εγκριθεί η εγγραφή τους. Επίσης, θα επιβλέπει το Εθνικό
Μητρώο Υποψηφίων Ανάδοχων Γονέων, όπου θα καταγράφονται
όλοι οι υποψήφιοι ανάδοχοι γονείς µετά από σχετικό έλεγχο και
έγκριση της εγγραφής τους.

Επιπλέον, προβλέπεται η ενοποίηση και επαναδιατύπωση ενός
ολοκληρωµένου καθολικού Εθνικού Μητρώου Υιοθεσιών και ενός
καθολικού Μητρώου Εγκεκριµένων Αναδοχών Ανηλίκων. Τα µη-
τρώα των προς υιοθεσία αναδοχή παιδιών από την µια, από την
άλλη πλευρά, τα µητρώα των υποψηφίων θετών και αναδόχων
γονέων δηµιουργούν µια διαφάνεια στην όλη διαδικασία. Επι-
πλέον, η ύπαρξη του µητρώου των υποψηφίων ανάδοχων-θετών
γονέων, που για την κατάρτισή του θα έχει προηγηθεί ο έλεγχος
καταλληλότητας, µε τις υπηρεσίες που διεξάγουν τους ελέγχους
και µε τη διεύρυνσή τους από τους πιστοποιηµένους προς τούτο
κοινωνικούς λειτουργούς -και αυτό είναι µια καινοτοµία που πρέ-
πει να χαιρετίσω, γιατί θα διευκολύνει έτσι τους ελέγχους µε
τους ανθρώπους αυτούς, που θα αιµοδοτήσουν όλο το σύστηµα
των κοινωνικών λειτουργών- επιταχύνει τη διαδικασία και µειώνει
τους χρόνους αναµονής, µειώνει τα δράµατα.

Όλη η διαδικασία κατάρτισης των µητρώων, κυρίως τα κριτή-
ρια καταλληλότητας των υποψηφίων θετών - ανάδοχων γονέων
γίνεται αποκλειστικά µε γνώµονα το συµφέρον του παιδιού. Είναι
σηµαντικό ότι η ενίσχυση του θεσµού της αναδοχής επιτυγχάνε-
ται και µε την οικονοµική ενίσχυση των ανάδοχων γονέων. Πολύ
σηµαντικό, επίσης, θα έλεγα ότι είναι πως προβλέπονται όργανα
για την παρακολούθηση των δύο θεσµών -και της αναδοχής και
της υιοθεσίας- µετά την έγκρισή τους, κάτι που σχεδόν ήταν ανύ-
παρκτο µε το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο.

Και ενώ όλα τα παραπάνω ξεκαθαρίζουν το θολό τοπίο, βγά-
ζουν τα παιδιά από τα ιδρύµατα και κυριολεκτικά σώζουν ανθρώ-
πινες ψυχές, υπάρχουν κάποιοι που εθελοτυφλούν και µε
περισσή υποκρισία εξανίστανται για τη δυνατότητα όσων έχουν
συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, άρα και οµόφυλων, να γίνουν ανά-
δοχοι γονείς.

Μήπως θα πρέπει να ελέγξουµε τον σεξουαλικό προσανατο-
λισµό και των µεµονωµένων ατόµων, που δύνανται επίσης να θέ-
σουν διαθεσιµότητα για να φιλοξενήσουν και να περιθάλψουν
ανήλικα παιδιά από µια µέρα µέχρι όσο χρειαστεί; Μήπως λησµο-
νούµε δράµατα που έχουν δει το φως της δηµοσιότητας, µε πρό-
σφατα µάλιστα τραγικά παραδείγµατα που τα προκάλεσαν ετε-
ρόφυλοι θετοί γονείς;

Ποιο ακριβώς είναι το πρόβληµα, αν οµόφυλα ζευγάρια θα
έχουν κριθεί µε τον µηχανισµό που προαναφέρθηκε κατάλληλα
προς τούτο να φιλοξενήσουν από µια µέρα µέχρι όσο χρειαστεί
παιδιά που θα έχουν το ονοµατεπώνυµό τους, τους φυσικούς
τους γονείς, στους οποίους θα επιστρέψουν, όταν αρθούν οι
λόγοι που προσωρινά τους αποµάκρυναν από αυτούς είτε γιατί
είναι προσφυγόπουλα και τους αναζητούν είτε γιατί τους αφαι-
ρέθηκε προσωρινά η επιµέλεια; Ποιο είναι το πρόβληµα να προ-
σφέρουν αγάπη, εάν -επαναλαµβάνω- έχουν, όπως όλοι οι υπο-
ψήφιοι, κριθεί κατάλληλοι;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα επηρεάσουν µήπως τον ανήλικο που έχουν αναδεχθεί προς

την κατεύθυνση της οµοφυλοφιλίας; Μα, αυτοί οι ίδιοι οι θετοί
γονείς είναι παιδιά ετερόφυλων γονέων.

Σας καλώ να δούµε το σχέδιο νόµου συνολικά, να κρίνουµε αν
αυτό υπηρετεί τον σκοπό για τον οποίο θεσπίζεται, το συµφέρον
του παιδιού και αν ανοίγει αγκαλιές, χωρίς προκαταλήψεις, µε
λογική και ευαισθησία και τότε είµαι βέβαιη ότι από µια τέτοια
θεώρηση όλοι θα οδηγηθούµε στην ψήφισή του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κοζοµπόλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω

δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Καλού Χω-
ριού Λασιθίου και από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Ασγούρου Ρόδου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γερµενής εκ µέρους της Χρυσής Αυγής.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το παρόν νοµοθέτηµα η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επι-

χειρεί µία νέα προσέγγιση του θεσµού της οικογένειας µέσα από
τη ρύθµιση του θεσµού της αναδοχής και της υιοθεσίας. Είναι
µία προσέγγιση µε την οποία διαφωνούµε, δεδοµένου ότι ανοίγει
ο δρόµος για την υιοθέτηση ανηλίκων από οµόφυλα ζευγάρια.
Αυτό και µόνο είναι αρκετό για να διαφωνήσουµε µε το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο.

Για να προλάβω, µάλιστα, τους ΑΝΕΛ σε περίπτωση που βγουν
και πουν ότι το καταψηφίζουν, θα ήθελα να τους πω ότι θα µπο-
ρούσαν να µη θυµούνται όποτε θέλουν και τους βολεύει ότι τη
µία είναι κυβερνητικοί και την άλλη ότι δεν είναι κυβερνητικοί και
καταψηφίζουν ό,τι τους συµφέρει. Θα µπορούσαν να πουν, όταν
το νοµοσχέδιο ήταν ακόµα στη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή,
ότι αφού είναι Κυβέρνηση δεν το ψηφίζουν και να µην κρύβονται
πίσω από κόµµατα, όπως είναι το ΠΑΣΟΚ ή το Ποτάµι. Να βγουν
εδώ και να πουν ότι σήµερα παραιτούµαστε και ρίχνουµε την Κυ-
βέρνηση και δεν περνά ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που είναι βόµβα
στα θεµέλια της ελληνικής οικογένειας.

Είναι, βέβαια, σαφές –αυτό δεν το συζητάµε- ότι τα ανήλικα
παιδιά χρήζουν νοµικής προστασίας και πρέπει να διασφαλιστεί
η ακεραιότητά τους. Όµως, πρέπει να πούµε ότι τα τελευταία
χρόνια υπάρχει µία εισροή λαθροµεταναστών, µία εισροή µετα-
ναστών σε ολόκληρη την Ευρώπη. Υπάρχουν παιδιά µη καταγε-
γραµµένα και όλοι γνωρίζουµε πού έχουν πέσει τα παιδιά που
δεν είναι καταγεγραµµένα, σε τι δίκτυα, σε τι σωµατεµπορία και
σε τι ανώµαλα µυαλά ακόµα έχουν βρεθεί κατά καιρούς. Βγαί-
νουν στη δηµοσιότητα και ακούµε τα χαΐρια τους από ανθρώ-
πους που δήθεν το παίζουν προοδευτικοί.

Επίσης, πρέπει να πούµε ότι δεν υπάρχουν µόνο λαθροµετα-
ναστάκια ή µεταναστάκια που έχουν πρόβληµα και είναι ορφανά.
Υπάρχουν και Ελληνόπουλα που δεν βιώνουν την οικογενειακή
θαλπωρή. Υπάρχουν στοιχεία που δείχνουν στα χρόνια του µνη-
µονίου πόσες ελληνικές οικογένειες έχουν αναγκαστεί να εγκα-
ταλείψουν τα βρέφη τους, γιατί δεν µπορούν να τα µεγαλώσουν
κανονικά σε µία οικογένεια, όπως µεγάλωσαν οι παππούδες µας.
Αυτά τα παιδιά έπρεπε η ελληνική πολιτεία να πέσει πάνω τους
και να τα βοηθήσει, τη στιγµή που το ελληνικό κράτος και το ελ-
ληνικό έθνος έχει τεράστιο δηµογραφικό πρόβληµα, όσον αφορά
στις γεννήσεις.

Αυτά είναι προβλήµατα που εµείς ως Χρυσή Αυγή τα έχουµε
θίξει από την πρώτη στιγµή που µπήκαµε σ’ αυτήν εδώ την Αί-
θουσα και έχουµε και λύσεις. Έχουµε προτάσεις στο πρόγραµµά
µας µε συγκεκριµένες θέσεις οι οποίες λένε ότι πρέπει να υπάρ-
χουν επιδόµατα στις ελληνικές οικογένειες για να ανταποκρίνον-
ται στη δύσκολη οικονοµική κατάσταση. Λέµε ότι είναι αναγκαίο
να προστατευθεί η µητρότητα. Πρέπει να επιδοτηθεί η µητρό-
τητα και να υπάρξει προστασία της ανύπαντρης µητέρας, καθώς
και γενναία ενίσχυση των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών.

Θυµόµαστε κάθε φορά που φέρνει η Κυβέρνηση νέα οικονο-
µικά µέτρα -κάθε φορά βρισκόµαστε σ’ αυτήν τη θέση στην Αί-
θουσα- να ψηφίζονται µέτρα κατά των τρίτεκνων και των πολύ-
τεκνων, να φορολογείται ο Έλληνας από το πρώτο παιδί που
κάνει, σε αντίθεση µε νέα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
όπως είναι η Πολωνία ή η Ουγγαρία που βοηθούν τη µητρότητα
και τις νέες οικογένειες. 

Τέτοιες χώρες πρέπει να είναι παραδείγµατα για το ελληνικό
κράτος, για το ελληνικό έθνος για τη σηµερινή προοδευτική,
δήθεν, ελληνική Κυβέρνηση και όχι να λοιδορείται όποιος σή-
µερα έχει το θάρρος, θα πω εγώ, και τον ηρωισµό να είναι πολύ-
τεκνος. 
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Στον βωµό, δήθεν, της ίσης µεταχείρισης φέρατε πέρυσι εκεί-
νες τις διατάξεις που άνοιξαν την πόρτα σε οµοφυλόφιλους να
δηµιουργούν οικογενειακό πυρήνα, συνάπτοντας το γνωστό σύµ-
φωνο συµβίωσης. Το επόµενο βήµα το κάνετε σήµερα, επιτρέ-
ποντας στα ζευγάρια αυτά να γίνουν ανάδοχοι γονείς. Είπαµε και
πριν ότι ο σκοπός σας είναι ένας και µοναδικός, η διάλυση της
παραδοσιακής οικογένειας. 

Σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου να κάνω µια αναφορά σε µια
επίσηµη επιστηµονική ανάλυση της Παιδιατρικής Εταιρείας του
Αµερικανικού Κολλεγίου. Είναι πάνω από τριακόσιοι επιστήµο-
νες, ψυχολόγοι και ψυχίατροι, που το υπογράφουν.

Το καταθέτω και στα Πρακτικά
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γερµενής καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εν λόγω µελέτη αφορά στο φαινόµενο της δυσφορίας γέ-
νους που παρατηρείται σε ένα ποσοστό ανηλίκων παιδιών. Ό-
µως, το πιο σηµαντικό κεφάλαιο αφορά στα προβλήµατα που αν-
τιµετωπίζουν οι ενήλικοι, οι οποίοι βρίσκονται σε ανακολουθία µε
το βιολογικό τους φύλο, δεδοµένου ότι κατά πλειοψηφία αντιµε-
τωπίζουν σοβαρά ψυχολογικά προβλήµατα, όπως, παραδείγµα-
τος χάριν, κατάθλιψη και αυτοκτονικές τάσεις. Η δυσφορία γέ-
νους των ανηλίκων αναφέρεται στην ψυχολογική κατάσταση κα-
τά την οποία ο ανήλικος βιώνει µια αναντιστοιχία µεταξύ του βιω-
µατικού φύλου και του βιολογικού φύλου. Δηλαδή ένα παιδί που
θα γεννηθεί αρσενικό, για διάφορους ψυχολογικούς λόγους που
έχουν να κάνουν εκτός από το ενδοκρινολογικό και µε το ψυχο-
λογικό βιωµατικό περιβάλλον του, µπορεί να αντιµετωπίσει το εν
λόγω πρόβληµα δυσφορίας γένους.

Πέραν τούτου, όπως αποδεικνύεται από τις µελέτες που µόλις
κατέθεσα στα Πρακτικά, δεν αποτελεί έµφυτο χαρακτηριστικό,
αλλά προκύπτει µε την πάροδο των χρόνων, εξαιτίας κυρίως της
πιθανότητας να βιώσουν µια λανθάνουσα εµπειρία σχετικά µε τη
διάκριση των βιολογικών φύλων. 

Από την εν λόγω προσέγγιση µπορούµε να υποστηρίξουµε ότι
το έγκληµα που σήµερα διαπράττεται µε τη νοµιµοποίηση της
αναδοχής ανηλίκων από οµόφυλα ζευγάρια θα προκαλέσει σε
βάθος χρόνου σοβαρό κοινωνικό πρόβληµα. 

Με λίγα λόγια τι λέει η µελέτη; Ένα νέο παιδάκι –άρρεν, θήλυ-
στο σχολείο του που θα πηγαίνει καθηµερινά, τι θα λέει; Από εδώ
ο µπαµπάς µου ο ένας και από εκεί ο µπαµπάς µου ο δύο ή η
µαµά µου η µία και η µαµά µου η δύο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε! Δεν σας δια-

κόψαµε.
Πώς θα το βιώσει το παιδί; Ελάτε στη θέση ενός έφηβου, ενός

µωρού, ενός παιδιού που βιώνει καθηµερινά αυτό στο πετσί του.
Ποιος θα είναι ο κοινωνικός ρατσισµός που εσείς θα επιβάλλετε
να βιώσει ένα τέτοιο παιδάκι, όταν συναντάµε καθηµερινά δηµο-
σιεύµατα ότι τέτοιου είδους οικογένειες φέρνουν νέα παιδιά,
πραγµατικά, σε καταστάσεις αυτοκτονίας, σήψης και παρακµής; 

Εσείς οι δήθεν ανθρωπιστές, που νοιάζεστε γι’ αυτού του εί-
δους τα παιδιά, να κοιτάξετε πρώτα να φέρετε την οικονοµία εκεί
που οι ελληνικές οικογένειες να µην την εγκαταλείπουν. Όµως,
θα το πάω ένα βήµα πιο µακριά. Εσείς που λατρεύετε την παγ-
κοσµιοποίηση, να µην φτιάχνετε πολέµους και να µη βοµβαρδί-
ζετε κράτη, σοβαρά κράτη, όπως ήταν η Συρία και ο Λίβανος.
Τέτοιες τερατογενέσεις δηµιουργείτε και τέτοια τερατογένεση
είναι και ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, όπως το σηµερινό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Σέλ-
τσας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΕΛΤΣΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
τρόπος µε τον οποίο µια οργανωµένη πολιτεία αντιµετωπίζει το
θέµα της υιοθεσίας και της αναδοχής των ανηλίκων αποτελεί τον
καθρέφτη του κοινωνικού της πολιτισµού. 

Επί δεκαετίες στη χώρα µας υπήρχε ένα ανεξέλεγκτο θεσµικό
πλαίσιο που ρύθµιζε τις υιοθεσίες, ένα πλαίσιο που το µόνο που

κατάφερνε ήταν να δηµιουργεί ταλαιπωρία και αδικαιολόγητη κα-
θυστέρηση στους υποψήφιους θετούς γονείς, στους επιβλέπον-
τες φορείς, αλλά κυρίως στα ίδια τα παιδιά. 

Η χώρα µας είναι η µοναδική χώρα στην Ευρώπη που δεν είχε
σύστηµα παρακολούθησης των δράσεων της παιδικής προστα-
σίας. Δεν γνωρίζαµε ως κοινωνία πόσα ήταν τα παιδιά µου που
φιλοξενούνταν σε δοµές που λειτουργούσαν ως νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια, αλ-
λάζει επιτέλους το θεσµικό πλαίσιο που διέπει την αναδοχή και
την υιοθεσία. Δίνεται έµφαση στο συµφέρον του παιδιού. Θεσπί-
ζεται για πρώτη φορά το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής και Υιοθε-
σίας, που ο ρόλος του θα είναι καθοριστικός για τη συνεργασία
όλων των εµπλεκοµένων φορέων. Θεσµοθετείται για πρώτη φο-
ρά το Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων, στο οποίο θα καταγράφονται
όλα τα παιδιά που θα τοποθετούνται σε Μονάδες Παιδικής Προ-
στασίας και Φροντίδας. Επιτυγχάνονται όλες οι απαραίτητες κοι-
νωνικές έρευνες, προκειµένου να µειωθεί ο χρόνος αναµονής για
την ολοκλήρωση των υιοθεσιών. Ανοίγουµε διάπλατα τις πόρτες
στον θεσµό της ανάδοχης. Η αναδοχή δεν είναι µόνο µία απλή
διαδικασία, είναι δικαίωµα των παιδιών να έχουν τη φροντίδα της
οικογένειας. 

Πρόκειται για σηµαντικές παρεµβάσεις που στόχο έχουν την
οικογενειακή αποκατάσταση των παιδιών, που χρήζουν ιδιαίτε-
ρης φροντίδας. Ο στόχος της κοινωνίας µας πρέπει να είναι έ-
νας: κανένα παιδί στα ιδρύµατα. Υπάρχουν χιλιάδες ζευγάρια
που επιθυµούν ένα παιδί µέσω της υιοθεσίας ή της αναδοχής και
το κράτος τους στερούσε αυτήν την δυνατότητα λόγω των τε-
ράστιων καθυστερήσεων. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό τα κακώς κείµενα αλλάζουν. Οφεί-
λουµε να αντιληφθούµε όµως ότι αλλάζει και η κοινωνία µας, αλ-
λάζει η δοµή της σύγχρονης οικογένειας, αλλάζουν οι προτε-
ραιότητες. Δεν πρέπει να στερηθεί κάποιος πολίτης το δικαίωµα
να γίνει ανάδοχος γονέας και να προσφέρει. Οφείλουµε ως κοι-
νωνία να δώσουµε κίνητρα στους ανθρώπους που θέλουν να γί-
νουν ανάδοχοι γονείς. Είναι το λιγότερο που µπορούµε να κά-
νουµε γι’ αυτούς. 

Η οργανωµένη πολιτεία είναι αυτή που θα επιλέξει ποια χαρα-
κτηριστικά θα πρέπει να έχει ένας άνθρωπος για να γίνει ανάδο-
χος. Θέλουµε για τα παιδιά ανθρώπους προσανατολισµένους
στο θετικό τρόπο ζωής, ανθρώπους που είναι ενεργοί και προ-
βληµατίζονται. Πρέπει να δώσουµε έµφαση στο συµφέρον των
παιδιών. Όλοι οι πολίτες πρέπει να είναι ίσοι απέναντι στη σπου-
δαία πράξη της ανάδοχης, χωρίς διακρίσεις και προκαταλήψεις.
Να παραµείνουµε στοχοπροσηλωµένοι στην εξασφάλιση των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων. Αυτή είναι η παρακαταθήκη µας.

Με το νοµοσχέδιο αυτό φιλοδοξούµε να µπει ένα τέλος στον
ιδρυµατισµό. Αυτό απαιτεί η κοινωνία και η ηθική µας. Και η κα-
λύτερη επιβράβευση για µας θα είναι όταν όλα τα παιδιά θα βρί-
σκονται µέσα σε µία οικογένεια που τα φροντίζει και τα αγαπά. 

Τέλος, αφιερώνω τη θετική ψήφο στο νοµοσχέδιο σε όλα τα
παιδιά που φιλοξενήθηκαν στις παιδουπόλεις της Φρειδερίκης.
Δίνεται και τυπικά τέλος σε αυτή τη βάρβαρη δοµή του ελληνικού
κράτους. Αφιερώνω σε όλους τους συµπατριώτες µου που «φι-
λοξενήθηκαν» σε αυτές τις δοµές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σέλιτσα και για την οικονοµία του χρόνου. 

Ορίστε, κύριε Μπαλωµενάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι έχει ειπωθεί ήδη ότι

η δηµόσια συζήτηση για το σηµερινό νοµοσχέδιο έχει αδικηθεί
κατά κάποιον τρόπο, διότι επικεντρώθηκε κυρίως στο άρθρο 8
και στις προεκτάσεις σε διαφορετικές εκτιµήσεις. 

Το σχέδιο νόµου, όµως, είναι πλούσιο σε καινοτοµίες που αξί-
ζουν προσοχής. Είναι ένα σύγχρονο, οραµατικό σχέδιο νόµου
που διαπνέεται από µία αρχή, την οποία µε συνέπεια και µε πρα-
κτικά µέτρα υπηρετεί, την αρχή της σύγχρονης κοινωνίας ότι το
παιδί, οι ανάγκες του, οι προοπτικές οµαλής ένταξης της νέας
γενιάς στον κοινωνικό κορµό είναι εκτός από θεµελιακό δικαίωµα
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και εξίσου πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας. Η υποχρέωση
αυτή πηγάζει απευθείας από το Σύνταγµα, από το άρθρο 2, που
λέει ότι ο σεβασµός και η προστασίας της αξίας του ανθρώπου
αποτελούν πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας. 

Το άρθρο 21, στις παραγράφους 1 και 3, αλλά και ιδιαίτερα
στην παράγραφο 6, όπως έχει σήµερα µετά την τροποποίηση,
θεσπίζει ρητή υποχρέωση του κράτους να φροντίζει ώστε τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες να απολαµβάνουν µέτρων που εξα-
σφαλίζουν τη συµµετοχή τους στην κοινωνικοοικονοµική ζωή,
υποχρέωση που καλύπτεται µε τον καλύτερο τρόπο από το
άρθρο 16 του παρόντος σχεδίου νόµου, µε το οποίο για πρώτη
φορά συστηµατοποιείται και οργανώνεται η δυνατότητα αποϊ-
δρυµατοποίησης για νεαρά άτοµα, που χρίζουν ειδικών συνθη-
κών φροντίδας. Είναι το άρθρο που προβλέπει την επαγγελµα-
τική αναδοχή.

Είναι αλήθεια, πλην εξαιρέσεων που πραγµατικά τιµούν το δη-
µοσιογραφικό λειτούργηµα, ότι ο τρόπος µε τον οποίον η κοινή
γνώµη οικειοποιήθηκε ως σήµερα το περιεχόµενο αυτού του νο-
µοθετήµατος, είναι ενδεικτικός πολλών απ’ αυτές που ονοµά-
ζουµε –και όχι άδικα- παθογένειες του δηµόσιου λόγου. 

Κατ’ αρχάς υπήρξε µια ευτυχώς αποτυχηµένη εξ αρχής προ-
σπάθεια κοµµατικής εκµετάλλευσης των συντηρητικών αντανα-
κλαστικών, µε αφορµή το θέµα της αναδοχής από οµόφυλα ζευ-
γάρια που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης. Δεν θέλω να
προσθέσω τίποτα περισσότερο εδώ στην πολύ ορθή θέση ότι θα
ήταν αδιανόητη, αντισυνταγµατική και αντίθετη µε την ισότητα
των πολιτών έναντι του νόµου οποιαδήποτε φύσεως εξαίρεση. 

Κάνω µια µικρή παρένθεση. Μου έκανε εντύπωση ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, που αν δεν κάνω
λάθος, αν ερµήνευσα σωστά τα λόγια του, εισηγείται κατά κά-
ποιον τρόπο να χαλαρώσει το κριτήριο όσον αφορά στα οµό-
φυλα ζευγάρια. Αυτή την εξαίρεση δεν την προτείνει ευθέως. Την
πρότεινε έµµεσα. Θα ήθελα, αν ήταν εδώ, να µας έδινε µια εξή-
γηση, γιατί πραγµατικά τέτοιου είδους εξαιρέσεις είναι επικίνδυ-
νες, αν και βεβαίως είναι αδιανόητες στη γενικότερη έννοµη
τάξη.

Νοµίζω ότι όλοι όσοι αντιδρούν στη ρύθµιση του άρθρου 8 δεν
λαµβάνουν υπ’ όψιν τους τις µεταβολές που επέρχονται στο κοι-
νωνικό σώµα λόγω µιας αλλαγής στη νοµοθεσία. Συνεπώς, κρί-
νουµε µε σηµερινά µέτρα και σταθµά καταστάσεις που σίγουρα
θα έχουν διαφορετική αντιµετώπιση στο µέλλον. Παράδειγµα
είναι το πόσο έχει αλλάξει η αντίληψη για τον πολιτικό γάµο, που
στην αρχή θεωρείτο µη γάµος. Άλλο παράδειγµα είναι το πόσο
επέδρασε η νοµοθετική µεταρρύθµιση του οικογενειακού δικαίου
το 1982-1983 στις αντιλήψεις για την ισοτιµία µέσα στην οικογέ-
νεια, δηµιουργώντας καταστάσεις που τότε φαίνονταν αδιανόη-
τες ενώ σήµερα το αντίθετο είναι το αδιανόητο. Λόγου χάρη, να
ζητάει µια γυναίκα άδεια από τον σύζυγό της ως προϋπόθεση
για να ασκήσει εµπορικό επάγγελµα. Όπως θυµόµαστε ορισµέ-
νοι, τότε ήταν υποχρεωτικό να ζητήσει µια έγγαµη γυναίκα άδεια
ενώ σήµερα αυτό είναι απλώς αδιανόητο. 

Κάπως έτσι και µε την επίδραση νοµοθετηµάτων που αυτή η
Κυβέρνηση εισήγαγε και θα εισάγει, η συζήτηση για το αν µπορεί
ή όχι ένα οµόφυλο ζευγάρια να αναδεχθεί ανήλικο, µετά από κά-
ποιον καιρό θα φαίνεται και θα είναι ξεπερασµένη. 

Με την ευκαιρία της συζήτησης αυτού του σχεδίου νόµου,
καλό θα είναι επίσης να ανοίξουµε τη συζήτηση και σε ένα άλλο
επίπεδο. Στον προβληµατισµό δηλαδή, ποιος είναι ο καλύτερος
τρόπος οργάνωσης της παροχής υπηρεσιών στους ανάδοχους
γονείς και άτοµα, στην καλύτερη παρακολούθηση της πορείας
υλοποίησης των υποχρεώσεών τους έναντι των ανηλίκων, τις πα-
ρεµβάσεις των υπηρεσιών, την παροχή συµβουλών κ.λπ.. 

Είναι εντελώς φανερό και το έχει πει και το Υπουργείο και η
κυρία Υπουργός, ότι οι σηµερινές υποδοµές δεν επαρκούν. Χρει-
άζεται η άµεση στελέχωση των σχετικών δοµών µε επιστηµονικό
και εξειδικευµένο προσωπικό, πράγµα για το οποίο η Κυβέρνηση
δεσµεύεται µάλιστα εν όψει της κατάργησης των αναγκαστικών
περιορισµών στην ανανέωση του προσωπικού στο δηµόσιο, που
όπως ξέρουµε έχει οριοθετηθεί χρονικά. 

Οι δυνατότητες που ανοίγονται µε αυτό το σχέδιο νόµου για
την παροχή ολοκληρωµένων υπηρεσιών πριν και µετά την ανα-

δοχή και καθ’ όλη τη διάρκεια της σχέσης αναδόχου και ανηλί-
κου, είναι πολλές. Οδηγούν στην διαµόρφωση ενός εντελώς και-
νούργιου πλαισίου άσκησης κοινωνικής πολιτικής στους τοµείς
που αφορούν στην ανήλικη ζωή, πιο αποτελεσµατικού και κυρίως
περισσότερο και πιο πρακτικά ωφέλιµου για τον αποδέκτη αυτών
των υπηρεσιών, που είναι το παιδί και οι ανάγκες του. 

Το σύνθηµα «κανένα παιδί σε άσυλο» είναι φυσικά συγκινητικό.
Θα είναι εφικτό όµως µε άλλου τύπου δοµές, µε την ενίσχυση σε
προσωπικό, τη σταδιακή διαµόρφωση κανόνων, που ας µην ξε-
χνάµε ότι εφαρµόζονται και µε την αναγκαία αυστηρότητα σε
άλλες χώρες. 

Η καλύτερη οργάνωση του χώρου των κοινωνικών λειτουργών
είναι σίγουρο πως θα συµβάλλει στην αναβάθµιση του ρόλου
τους, καθώς δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για να γίνουν ως
σώµα σύµβουλος της πολιτείας σε θέµατα όπως αυτά που συ-
ζητούµε σήµερα. Θα αυξήσει τον βαθµό ευθύνης και θα ενισχύ-
σει τον ρόλο και την υπευθυνότητα του επαγγελµατικού τους
κλάδου. 

Το τοπίο θα συµπληρώσουν οι αλλαγές και στα ζητήµατα υιο-
θεσίας ή τεκνοθεσίας, αν ευδοκιµήσει η πρόταση για την αλλαγή
ορολογίας, όταν ολοκληρωθούν οι εργασίες της ειδικής επιτρο-
πής του Υπουργείου Δικαιοσύνης που έχει την αρµοδιότητα και
φυσικά η ίδρυση και η στελέχωση του οικογενειακού δικαστη-
ρίου που είναι µέσα στις προθέσεις της παρούσας Κυβέρνησης. 

Τελειώνοντας, θέλω να κάνω ένα σχόλιο πάνω σε διάφορες το-
ποθετήσεις που έγιναν εδώ και στη δηµόσια σφαίρα. Είναι µερικά
νοµοθετήµατα που ανοίγουν δρόµο σε σηµαντικούς τοµείς της
ζωής και στην αρχή δεν γίνονται αντιληπτά ως τέτοια. Το αποτύ-
πωµά τους εκτείνεται πέρα από τις επιµέρους ρυθµίσεις. Από τον
βαθµό ανταπόκρισης της συµµετοχής και από την καλύτερη δια-
µόρφωσή τους, αλλά και την υλοποίηση κρινόµαστε όλοι. 

Έχουµε ξαναπεί ότι στην Ελλάδα, παρά το ζοφερό κλίµα των
δηµοσιονοµικών καταναγκασµών, διεξάγεται µία πάλη ανάµεσα
στο παλιό και στο νέο, ανάµεσα στη συντήρηση και στην εξέλιξη.
Δεν πρόκειται για µία καινούργια διαπίστωση. Σταθερά και µελε-
τηµένα γίνονται βήµατα από την Κυβέρνηση για µια δικαιότερη
και πιο ανθρώπινη κοινωνία. Αποµένουν ασφαλώς πολλά. Άλλω-
στε, είναι η ίδια Κυβέρνηση αυτή που δέχεται ότι χρειάζεται χρό-
νος και γενναία προσπάθεια για να συγκρουστεί κανείς µε κα-
τεστηµένες αντιλήψεις, µε συµφέροντα. 

Όλοι και όλες κρινόµαστε και θα κριθούµε στο τέλος της θη-
τείας και από τον βαθµό ανταπόκρισης στις σύγχρονες ανάγκες
και από τη συνέπεια λόγων και έργων και από το πόσο συχνά
αγνοήσαµε το πολιτικό κόστος και προτάξαµε το καλό της κοι-
νωνίας απέναντι σε πρόσκαιρα κοµµατικά συµφέροντα και ψη-
φοθηρικούς µικροϋπολογισµούς. 

Αυτή την τελευταία παρατήρηση, ότι δηλαδή απαιτείται κά-
ποιος χρόνος για να µπορέσουν να ευδοκιµήσουν οι καινοτόµες
πολιτικές, την αφιερώνω σε όσους βιάζονται για εκλογές και κυ-
ρίως σε όσους δεν µπορούν να καταλάβουν ότι εκτός από την
επιτυχηµένη έκβαση της πορείας για την απαγκίστρωση της
χώρας από τα µνηµόνια, που θα γίνει στην ώρα της, ο λαός θα
µας πιστώσει και µε τον χρόνο ολοκλήρωσης του µεταρρυθµι-
στικού έργου που έχουµε ξεκινήσει. 

Γι’ αυτό ας µην παραξενευτούν που και η επόµενη τετραετία
θα ανήκει στον ΣΥΡΙΖΑ και σε όσες δυνάµεις θελήσουν να συµ-
πορευθούν µαζί για µία πραγµατική αναγέννηση της πατρίδας
µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Μπαλωµενάκη.
Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος από τη Χρυσή Αυγή για επτά

λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τρόµαξα έτσι όπως έκλεισε ο προηγούµενος οµιλητής, γιατί

άµα παραµείνει άλλα τέσσερα χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα µιλάµε
για Ελλάδα, αλλά για κάποιο άλλο κράτος. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Πολύ εύκολα τροµάζετε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να µετα-

µορφώσει το κράτος, όχι βέβαια µε τις µεταρρυθµίσεις µε τις
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οποίες δήθεν συγκρούεται µε το κεφάλαιο και άλλα τέτοια που
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ –µε κανένα κεφάλαιο δεν συγκρούεται- αλλά µε
όλα αυτά τα νοµοθετήµατα που φέρνει συνεχώς στο Ελληνικό
Κοινοβούλιο και έχουν σαν στόχο τη διάλυση της ελληνικής κοι-
νωνίας. 

Δείτε τι έχει κάνει σε αυτά τα τέσσερα χρόνια. Φαντασθείτε να
µείνει άλλα τέσσερα χρόνια! Έχετε εφεύρει εδώ στο Ελληνικό
Κοινοβούλιο το πειθαρχικό. Την προηγούµενη εβδοµάδα µιλούσα
σε µία επιτροπή για το συγκεκριµένο θέµα και είπε η κ. Χριστο-
δουλοπούλου: «Δεν συµφωνώ µε τις απόψεις σας. Θα σας στεί-
λω στο πειθαρχικό». Με διέκοψε την ώρα που µιλούσα.

Σήµερα µιλούσα σε µία άλλη επιτροπή για το θέµα του ασύλου
των προσφύγων και βγήκε ο Υπουργός -νοµίζω ο Μουζάλας- και
είπε ότι δεν αποδέχοµαι τις απόψεις σας και δεν θέλω να τις
ακούω. Το είπε ο Υπουργός που ήταν εκεί στην επιτροπή. 

Θα πρέπει να ζητάµε την άδεια από κάθε στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ
πριν ανέβουµε εδώ στο Βήµα για το τι θα πούµε. Αυτή είναι η δη-
µοκρατία του ΣΥΡΙΖΑ, να νοµοθετεί συνεχώς για µειοψηφίες, για
όλους αυτούς που αποτελούν το 0,0001% του ελληνικού πληθυ-
σµού.

Βέβαια, αυτά τα νοµοθετήµατα, για να µην κοροϊδευόµαστε
και να µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, αλλά και για
να καταλάβουν όσοι µας παρακολουθούν, έχουν διπλό σκοπό.
Πρώτον, να πετάξουν τη µπάλα στην εξέδρα. Την ώρα που ελλη-
νικός λαός πένεται, την ώρα που τα εθνικά θέµατα -Τούρκοι, Αλ-
βανοί, Σκοπιανοί- µας έχουν διαλύσει, εµείς συζητάµε για το αν
θα πρέπει κάποια οµοφυλόφιλα ζευγάρια να υιοθετούν. 

Βέβαια, όταν λέω «διπλό σκοπό», εννοώ ότι εξυπηρετείτε και
τη σκληρή κοµµατική βάση του ΣΥΡΙΖΑ. Γύρισα στο σπίτι µετά
από αυτή τη συζήτηση στην Επιτροπή και µου λέει η γυναίκα
µου: «Σίγουρα δεν θα τα πιστεύουν αυτά». «Κι όµως», της είπα,
«το χειρότερο δεν είναι ότι τα λένε, το χειρότερο είναι ότι οι Συ-
ριζαίοι και οι λοιποί βέβαια, γιατί πολλοί θα το ψηφίσουν και από
τα άλλα κόµµατα, το πιστεύουν». 

Αυτό είναι το δραµατικότερο στην ελληνική κοινωνία σήµερα,
ότι υπάρχουν άνθρωποι που πιστεύουν ότι πρέπει ένα παιδί να
µεγαλώσει µε δύο πατεράδες ή δύο µανάδες. Είναι τροµακτικό.
Εάν το λέγαµε αυτό πριν από κάποια χρόνια, θα τροµάζαµε στη
σκέψη. Σήµερα θεωρείται φυσιολογικό. Βέβαια, θεωρείται φυ-
σιολογικό από εσάς. Το 0,0001% του πληθυσµού. Για εµάς το
99,9% του ελληνικού πληθυσµού αυτό είναι αφύσικο, είναι πα-
ράλογο και βέβαια καταδικαστέο. 

Το ότι τα παιδιά έχουν ανάγκη από το δίπολο µάνας - πατέρα
είναι αδιαπραγµάτευτο. Δεν συζητάµε ότι µπορεί να υπάρξει οι-
κογένεια χωρίς αυτό το δίπολο. Η φύση που όρισε ότι για να γεν-
νηθεί ένα παιδί χρειάζεται ένας άντρας και µια γυναίκα, προ-
φανώς για εσάς του ΣΥΡΙΖΑ είναι ρατσίστρια. 

Θα έπρεπε να είχε προβλέψει, λοιπόν, η φύση να µπορεί ένα
οµόφυλο ζευγάρι, ένας άντρας µε έναν άντρα ή µία γυναίκα µε
µία άλλη γυναίκα, να γεννούν. Δυστυχώς για εσάς δεν το έχει
προβλέψει η φύση. Γι’ αυτό λέµε να ανοίξετε κανένα λεξικό για
να µάθετε τι σηµαίνει «αφύσικο», «παρά φύση», πείτε το όπως
θέλετε. 

Ο πολιτικός σας µαρξισµός σάς επιβάλλει συνεχώς να συγ-
κρούεστε µε τη λογική, µε την ηθική, µε τις παραδόσεις µας και
την ίδια τη φύση. Το θεωρείτε υπέρτατο αγαθό ή όπως το λέτε
κιόλας –και το έχω σηµειώσει γιατί είναι πάρα πολύ ωραίες οι εκ-
φράσεις που χρησιµοποιείτε εσείς οι δήθεν αριστεροί- κοινωνικό
δικαίωµα. Δηλαδή το κοινωνικό δικαίωµα, όπως το λέτε, είναι
υπέρτερο αγαθό από το δικαίωµα του κάθε παιδιού στον κόσµο
να µεγαλώνει µε έναν µπαµπά και µία µαµά, το πιο φυσιολογικό
δηλαδή πράγµα στον κόσµο. Δεν δίνετε εσείς, οι ψευτοδηµοκρά-
τες, που τόσο κόπτεστε για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, την επι-
λογή σε ένα παιδί να επιλέξει εάν θέλει να ζει σε µια τέτοια
οικογένεια. Το δικαίωµα αυτό το δίνετε µόνο στους ενηλίκους. 

Δύο ενήλικες λοιπόν, ο Γιώργος µε τον Κίτσο, έχουν πάρει την
απόφαση ότι θέλουν ένα παιδί. Το κράτος, λοιπόν, από εδώ και
πέρα θα τους δίνει αυτό το δικαίωµα, χωρίς αυτό το παιδάκι,
χωρίς να ερωτηθεί ποτέ αυτή η παιδική ψυχή που θα µεγαλώσει
σε ένα τέτοιο αρρωστηµένο περιβάλλον. Όταν θα φτάσει βέβαια
δέκα οκτώ ετών θα σας διαβάσω τι λένε τα παιδιά που έχουν µε-

γαλώσει σε τέτοιες οικογένειες. 
Μία κοπέλα λέει: «Τα παιδιά έµφυτα λαχταρούν…». Καταλα-

βαίνετε αυτή τη λέξη; «Λαχταρούν»! Φέρτε µας κι εσείς µια τέτοια
απόδειξη από παιδιά που έχουν µεγαλώσει φυσιολογικά σε τέ-
τοιες οικογένειες. Δεν υπάρχουν! Τι λέει το κοριτσάκι εδώ; Λέει:
«…έµφυτα λαχταρούν τη µητέρα και τον πατέρα τους. Δεν είναι
κάτι που τους το διδάσκει η κοινωνία να θέλουν». Αυτό εσάς δεν
σας νοιάζει. Δεν σας αφορά βέβαια τι λένε τα παιδιά αυτά. Λέει:
«Η µέρα του πατέρα είναι χάλια. Η µαµά µου νοµίζει ότι φταίει η
κοινωνία, όταν στην πραγµατικότητα φταίει µόνο αυτή. Την
αγαπώ, αλλά έλεος. Μιλάει για τα φύλα σαν να µην έχουν σηµα-
σία όταν µεγαλώνει κανείς παιδιά. Αν δεν έχουν σηµασία, γιατί
θέλει να περνάω τόσο πολύ χρόνο µε τους άντρες φίλους της,
ώστε να έχω µία πατρική φιγούρα; Θέλω να ξέρω ποιος είναι ο
πατέρας µου. Είναι το µισό αυτού που είµαι. Είµαστε σάρκα και
αίµα. Είναι, κυριολεκτικά, µέσα στο DNA µου». 

Τα καταλαβαίνετε αυτά, εσείς οι Συριζαίοι ανθρωπιστές; 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πώς να τα καταλά-

βουµε εµείς; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πού να τα καταλάβεις εσύ; Βέ-

βαια, δεν τα καταλαβαίνεις. 
Λέει, λοιπόν: «Δεν µπορείτε να κάνετε ένα παιδί να σταµατήσει

να λαχταρά τον χαµένο του πατέρα ή τη χαµένη του µητέρα µε
λόγια». Αυτά είναι πράγµατα που λένε τα παιδάκια που έχουν µε-
γαλώσει σε τέτοιες οικογένειες. Βέβαια, η κυρία Αναγνωστοπού-
λου και οι υπόλοιποι Συριζαίοι, βέβαια, δεν θα ήθελαν να έχουν
µεγαλώσει σε µια τέτοια οικογένεια. Είµαι σίγουρος γι’ αυτό,
διότι θα είχαν χιλιάδες προβλήµατα. Βέβαια, δεν ξέρω, µπορεί
να τα έχουν και τώρα. Πόσο µάλλον να είχαν µεγαλώσει σε µία
τέτοια οικογένεια. 

Το τι θα κάνει καθένας στο κρεβάτι του –το καταδικάζω βέβαια
εάν έχει τέτοιες ορέξεις κάποιος- είναι δικαίωµά του. Είναι ενή-
λικας. Μετά τα δέκα οκτώ έτη, µπορεί ο καθένας να κάνει ό,τι
θέλει. Το να παίζει, όµως, ο οποιοσδήποτε πατώντας επάνω σε
τέτοια δικαιώµατα και να παίζει µε την ψυχή ενός παιδιού, όχι
απλά δεν το ανέχοµαι, αλλά το θεωρώ απάνθρωπο. Αυτό δεν
είναι πρόοδος. Αυτό είναι ύβρις για την ελληνική κοινωνία και για
τη φύση την ίδια. Μετά την ύβρη, ξέρετε τι έρχεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Επίσης, εµείς εδώ, αν δεν το γνωρίζετε, κατά 98% µε 99% πάλι,
είµαστε Έλληνες χριστιανοί ορθόδοξοι. Η πίστη µας λοιπόν που
εκφράζεται από τους ιερείς, τους ιεράρχες, τους απλούς πι-
στούς δηλώνει αποτροπιασµό γι’ αυτό το φαινόµενο, γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο που πάτε να ψηφίσετε και έτσι όπως θέλετε να κά-
νετε την ελληνική κοινωνία. 

Θα σας διαβάσω λοιπόν, τι έστειλαν οι πατέρες του Αγίου Ό-
ρους, η Ιερά Επιστασία, όχι όλο το Άγιο Όρος, βέβαια. Το κατα-
θέσαµε όλο στα Πρακτικά. Σας ήρθε και στα email σας, σε ό-
λους, αλλά βέβαια δεν µπήκατε στον κόπο να το διαβάσετε, γιατί
δεν σας ενδιαφέρει τι λένε οι πατέρες στο Άγιο Όρος. Θα δια-
βάσω δύο φράσεις: 

«Πώς είναι δυνατόν το νοµοσχέδιο να µεριµνά για την ψυχική
και τη συναισθηµατική υγεία του παιδιού και να επιτρέπει το παιδί
να ανατρέφεται από ”ζεύγος”...». Εντός εισαγωγικών η λέξη «ζεύ-
γος», γιατί δεν θεωρούν ζεύγος αυτό που εννοείτε εσείς. «…όπου
τη θέση του πατρός θα κατέχει γυναίκα ή αντιστοίχως της µη-
τρός-άντρας, χωρίς αυτό να έχει οιανδήποτε δυνατότητα επιλο-
γής;». Λένε αυτά που λέµε κι εµείς. 

«Δεν παραβιάζονται τα στοιχειώδη ανθρώπινα δικαιώµατα του
παιδιού όταν από την τρυφερή ηλικία του διατρέχει σοβαρούς
ηθικούς κινδύνους;». Ευθυγραµµιζόµαστε πλήρως µε αυτή την
άποψη των πατέρων, όπως ευθυγραµµιζόµαστε και µε έναν άλλο
ιεράρχη, τον Σεβασµιότατο Αµβρόσιο, που τον στείλατε στο δι-
καστήριο επειδή ένας άνθρωπος, ένας ιεράρχης είπε την αλή-
θεια, αυτό που πιστεύει όλος ο ελληνικός λαός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Ηλιόπουλε, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τον στείλατε να δικαστεί
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µε τον αντιρατσιστικό, δεν ξέρω µε ποιον νόµο. Γιατί συνεχώς
εφευρίσκετε νόµους για να µην µπορούµε να µιλήσουµε. Μας το
απαγορεύετε. Τόσο δηµοκράτες είστε! Αυτά δεν έχουν συµβεί
ποτέ. Αυτά που κάνετε εσείς, αυτά που νοµοθετείτε για να µας
φιµώσετε, δεν έχουν συµβεί ποτέ. 

Στείλατε, λοιπόν, τον Αµβρόσιο να δικαστεί και εκεί στο δικα-
στήριο του φώναζαν οι συνήγοροι της πολιτικής αγωγής: «Είτε
µητροπολίτης, είτε απλός πολίτης, για µια ζωή, Αµβρόσιε, θα
είστε χρυσαυγίτης». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
έχουµε φτάσει στα εννέα λεπτά. Σας παρακαλώ!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούστε τι φωνάζατε σε έναν
ιεράρχη! Βέβαια αυτό για µας αποτελεί ύψιστη τιµή, να ταυτιζό-
µαστε µε έναν άνθρωπο που λέει την αλήθεια, που µιλάει τη
γλώσσα της απλής λογικής. 

Η απλή λογική, όσο κι αν προσπαθείτε να µην επιβληθεί στην
ελληνική κοινωνία, η φύση, η απλή λογική, η πίστη µας στην πα-
τρίδα, στη θρησκεία, στην οικογένεια, χιλιάδες χρόνια τώρα, ζει
και επιβιώνει µέσα στις ψυχές των Ελλήνων. Από εκεί δεν µπο-
ρείτε να την ξεριζώσετε µε όσα νοµοθετήµατα κι αν µας επιβάλ-
λετε. Η πίστη µας για µία οικογένεια που αποτελείται από µαµά,
µπαµπά και παιδί δεν πρόκειται να βγει από την ψυχή µας όσες
χιλιάδες χρόνια κι αν περάσουν. 

Ακόµα κι αν θέλετε να διαλύσετε την ελληνική κοινωνία, ακόµη
και ένας χρυσαυγίτης να υπάρχει, θα είναι εδώ, απέναντί σας και
θα αντιστέκεται. Μπροστά στη λογική, µπροστά στη φύση δεν
υπολογίζουµε κανένα τέτοιο νοµοθέτηµα, το οποίο εντός ολίγου
θα βρεθεί εκεί που αξίζει, στα σκουπίδια της ιστορίας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτι-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Σπηλίου Ρεθύµνου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Δουζίνα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Είναι δυνατόν µία ωραία µέρα η ανθρωπότητα να αποφασίσει

δηµοκρατικά ότι ένα µέρος της πρέπει να εξολοθρευτεί». Αυτό
έγραφε η Χάνα Άρεντ, η µεγάλη φιλόσοφος, στο βιβλίο της
«Απαρχές του Ολοκληρωτισµού» το 1951. Όταν το έγραψε αυτό
η Άρεντ, αυτό στο οποίο αναφερόταν είχε συµβεί, διότι είχαν εξο-
λοθρευτεί οι Εβραίοι, οι γκέι, οι οµοφυλόφιλοι, οι Ροµά, οι κοµ-
µουνιστές. Όχι για το τι έκαναν ή για το τι πίστευαν, εκτός από
τους κοµµουνιστές, αλλά για το ποιοι ήταν, για το πού είχαν γεν-
νηθεί, πώς είχαν γεννηθεί, σε ποια φυλή είχαν γεννηθεί ή µε ποια
σεξουαλική επιθυµία. 

Αναγκάστηκα να τα πω αυτά διότι σήµερα στη Βουλή ακού-
στηκαν πράγµατα στα οποία θα πρέπει να απαντήσουµε εµείς
και ως Βουλευτές και σαν δάσκαλοι, άνθρωποι µε µία διδακτική
διδασκαλία. Έχουµε και τους µαθητές εκεί επάνω. Αν δεν απαν-
τήσουµε σε αυτή τη λογική και τη ρητορική του µίσους, της µι-
σαλλοδοξίας, της εχθρότητας απέναντι στους συνανθρώπους
µας, νοµίζω ότι δεν εκτελούµε το καθήκον µας. 

Μίλησαν πολλοί για ανθρώπινα δικαιώµατα. Χρησιµοποίησαν
και τη λογική του τι λέει το δικαστήριο του Στρασβούργου κι
αυτό θα µας οδηγήσει αναγκαστικά εκεί. Υπάρχει, λοιπόν, µία
κοινοτυπία. Ξέρετε εγώ έχω δουλέψει πολλά χρόνια µε αυτά τα
πράγµατα. «Τα ανθρώπινα δικαιώµατα ανήκουν στους ανθρώ-
πους ακριβώς επειδή είναι άνθρωποι». Είναι ένα κλισέ και όπως
όλα τα κλισέ είναι µισή αλήθεια. Τα ανθρώπινα δικαιώµατα δεν
δίνονται επειδή είµαστε άνθρωποι. Η ανθρωπότητα από µόνη της
δεν µας δίνει τίποτα. Αποκτήσαµε δικαιώµατα και διεκδικούµε και
διατηρούµε τα δικαιώµατα επειδή αγωνιζόµαστε, επειδή αγωνί-
στηκαν οι διάφορες κατηγορίες ανθρώπων. 

Όταν µιλάµε για πράγµατα, όπως είναι η φυλή, το χρώµα, η
σεξουαλική επιθυµία, δηλαδή για το τι είµαι εγώ ως άνθρωπος,

δεν µιλάµε για δικαιώµατα. Αυτά έρχονται πριν από τα δικαιώ-
µατα. Αφορούν τον ορισµό του ανθρώπου το τι σηµαίνει να είσαι
άνθρωπος.

Κι όπως ξέρουµε στην ιστορία µας, παρ’ ότι η λογική της αν-
θρωπότητας έχει εισαγάγει µία λογική καθολικότητας, ισότητας
κ.λπ., πολιτικά η έννοια της ανθρωπότητας έχει χρησιµοποιηθεί,
και ακόµα χρησιµοποιείται, ακριβώς για να χωρίσει τους ανθρώ-
πους σ’ αυτούς που είναι πλήρεις, σε άλλους που είναι λίγοι και
σε άλλους που δεν είναι καθόλου, που δεν µιλάνε τη γλώσσα
µας, που δεν µοιράζονται τη θρησκεία µας, που ανήκουν στη
λάθος τάξη, στο λάθος χρώµα, στη λάθος σεξουαλικότητα. Αυτοί
έχουν µείνει και µένουν ακόµη έξω από τον ορισµό της ανθρω-
πότητας.

Ήθελα να τελειώσω αυτήν την εισαγωγική παρατήρηση λέγον-
τας ότι δεν είναι, λοιπόν, η ανθρωπότητα που µας δίνει τα δικαιώ-
µατα, αλλά ακριβώς οι αγώνες µας και αυτά τα δικαιώµατα που
έχουµε κερδίσει και συνεχίζουµε να κερδίζουµε -γιατί τα χάνουµε
κιόλας- είναι αυτά που µας κάνουν περισσότερο ή λιγότερο αν-
θρώπους.

Όσον αφορά αυτά που ακούστηκαν σήµερα στη Βουλή, αν λε-
γόντουσαν σε οποιοδήποτε άλλο ευρωπαϊκό κράτος, θα είχαν
οδηγήσει σε διώξεις και είναι όνειδος να ακούµε τέτοια πράγ-
µατα στη Βουλή των Ελλήνων.

Όµως, να έρθω τώρα στο θέµα, το οποίο συζητάµε και να ανα-
φέρω τις τέσσερις µεγάλες αντιρρήσεις που ακούσαµε, δυστυ-
χώς και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, γύρω από το θέµα
της αναδοχής και της τεκνοθεσίας των οµόφυλων ζευγαριών.

Να ξεκινήσω µ’ ένα πρώτο αρνητικό επιχείρηµα. Για τα ιδρύ-
µατα και τον ιδρυµατισµό ακούστηκαν πολλά. Όµως, όποιος τα
έχει ψάξει λιγάκι ξέρει, επίσης, ότι ενώ όλη η ευρωπαϊκή βιβλιο-
γραφία λέει ότι τα παιδιά πρέπει να µένουν στα ιδρύµατα για ένα
µέσο όρο έξι µηνών, εδώ µένουν για ένα µέσο όρο έξι χρόνων.
Και δεν ήταν µόνο αυτά. Στα διάφορα εκκλησιαστικά ιδρύµατα,
σε ιδρύµατα ιδιωτικού δικαίου κ.λπ. -έχουµε συγκεκριµένα στοι-
χεία- είχαµε επιβολή στα ανήλικα παιδιά ακραίας συµπεριφοράς,
όπως απαγόρευση στα κορίτσια να φορούν παντελόνια, επιβολή
αυστηρής νηστείας, απαγόρευση συµµετοχής σε εκδροµές. Εί-
χαµε, δηλαδή, την πιο σκληρή βιοπολιτική, έναν τρόπο για να
φτιάχνονται άνθρωποι, συνειδήσεις και συµπεριφορές της πλή-
ρους υπακοής, να µην µπορεί να σκέφτονται από µόνοι τους.

Αυτό λοιπόν, είναι το αρνητικό επιχείρηµα: Προτιµάς αυτό ή
προτιµάς να πάρει µία οικογένεια, οποιουδήποτε είδους οικογέ-
νεια, τα παιδιά αυτά και να τα πάει σε ένα σπίτι και να το µεγα-
λώσει µε την αγάπη;

Το δεύτερο επιχείρηµα που ακούσαµε -και το άκουσα, και δυ-
στυχώς στεναχωρήθηκα, και από την κ. Παπαρήγα- είναι ότι
υπάρχει –λέει- µία αµφισβήτηση στην επιστήµη. Υπάρχουν, λέει,
επιχειρήµατα και από εδώ και από εκεί. Ακούσαµε κάτι από το
Τέξας, ακούσαµε κάτι που λέει ο ένας, ο άλλος κ.λπ.. 

Κοιτάξτε να δείτε. Αυτό το επιχείρηµα είναι τελειωµένο και θα
σας πω γιατί είναι τελειωµένο. Το 2013 είχαµε µία µεγάλη υπό-
θεση στο Ανώτατο Δικαστήριο, στο Supreme Court, των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών, την υπόθεση Windsor εναντίον των Ηνωµένων
Πολιτειών. Ήταν µία υπόθεση που συζήτησε το θέµα του γάµου
µεταξύ οµοφύλων ζευγαριών. Εκεί, λοιπόν, έγινε ένα amicus cu-
riae. Επειδή δεν ξέρετε πιθανόν, αυτό σηµαίνει «φίλος του δικα-
στηρίου». Δηλαδή, στην Αµερική δικαιούνται εταιρείες, σύλλογοι,
άνθρωποι, που γνωρίζουν κάποιο θέµα και που ενδιαφέρονται να
συµµετάσχουν σε µία δικαστική απόφαση που θα έχει αποτελέ-
σµατα και επιρροή σε πάρα πολύ κόσµο, να καταθέσουν µία έκ-
θεση. Αυτό το amicus curiae, την έκθεση, την κατέθεσαν οι εξής:
Η Αµερικανική Ψυχολογική Εταιρεία, η Αµερικανική Ακαδηµία
των Παιδιάτρων, η Αµερικανική Ψυχιατρική Εταιρεία, η Αµερικα-
νική Ψυχοαναλυτική Εταιρεία και η Εθνική Εταιρεία Κοινωνικών
Λειτουργών. Είναι οι µεγαλύτερες εταιρείες στον κόσµο.

Τι λέει αυτό; Το καταθέτω εδώ στα Πρακτικά, διότι αυτό απαν-
τάει τα πάντα. Κοιτάνε όλες τις έρευνες που είχαν υπάρξει µέχρι
το 2012, τις µαζεύουν και βάζουν αυτήν την έκθεση στο δικαστή-
ριο γι’ αυτό το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δουζίνας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
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βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λέει; Ο ισχυρισµός ότι η νοµική αναγνώριση του γάµου οµο-
φύλων ζευγαριών υποσκάπτει τον θεσµό του γάµου και βλάπτει
τα παιδιά τους αντίκειται στα επιστηµονικά δεδοµένα. Η επιστη-
µονική τεκµηρίωση υποστηρίζει το συµπέρασµα ότι η οµοφυλο-
φιλία αποτελεί φυσιολογική έκφραση της ανθρώπινης σεξουαλι-
κότητας και δεν επιλέγεται. Υποστηρίζουν ότι τα οµόφυλα ζευ-
γάρια δηµιουργούν σταθερές και αφοσιωµένες σχέσεις, που
είναι ισοδύναµες µε αυτές των ετερόφυλων ζευγαριών. 

Τα οµόφυλα ζευγάρια δεν είναι λιγότερο ικανά από τα ετερό-
φυλα να µεγαλώνουν παιδιά, γιατί αυτά είναι εξίσου ψυχικά υγιή
και κοινωνικά προσαρµοσµένα µε αυτά των ετερόφυλων ζευγα-
ριών. Αυτό ήταν το δεύτερο συµπέρασµα. Όποιος πει ότι λέει
άλλα η επιστήµη, λέει ψέµατα. Αυτά υπογράφουν είναι οι µεγα-
λύτερες εταιρείες στον κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τρίτο πραγµατικό γεγονός είναι ότι αυτή τη στιγµή υπάρχουν
τέτοια παιδιά. Υπάρχουν παιδιά που έχουν µεγαλώσει και που µε-
γαλώνουν είτε µε έναν γονέα, σε µονογονεϊκές οικογένειες οµο-
φυλοφίλων είτε σε οικογένειες µε δύο οµόφυλους γονείς, µέσα
από διάφορες διαδικασίες που τις ξέρουµε. 

Είχαµε το «Ουράνιο Τόξο» την Κυριακή. Είναι πραγµατικότητα.
Για τι πράγµα µιλάτε; Γιατί επιτίθεστε σε αυτά τα παιδιά, για να
τους κάνετε να αισθανθούν κατώτεροι;

Να πω και κάτι τελευταίο που το ακούσαµε αυτές τις ηµέρες,
δυστυχώς, από τη Νέα Δηµοκρατία. Το διαβάζω από την «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ»: «Η αναδοχή ή η τεκνοθεσία θα αποβεί εις βάρος των
παιδιών, λόγω παραγώγου στίγµατος, που µπορεί να οδηγήσει
σε φαινόµενα bullying». 

Την έκφραση «παράγωγο στίγµα», παρ’ όλο που είµαι κοινωνι-
κός επιστήµονας χρόνια, δεν την είχα ξανακούσει. Δεν ξέρω εδώ
ποιος την επινόησε, αλλά λέει το εξής: Ότι εάν παιδιά, που είναι
είτε θετά είτε ανάδοχα παιδιά µε τους όρους που προβλέπει ο
νόµος, πάνε στο σχολείο, θα τους κάνουν bullying, θα τους ασκή-
σουν βία, ψυχολογική υποτίµηση και επίθεση. Θα το έλεγε το ίδιο
για παιδιά ΑΜΕΑ, ανάπηρα, που έχουν κάποιο άλλο πρόβληµα
υγείας; Όχι. Εδώ το λέει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Δηλαδή, τι λέει; Κανονικοποιεί,
φυσικοποιεί την επίθεση, τη βία, λέει ότι είναι στην κοινωνία και
τι να κάνουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε φτάσει στα εννέα λεπτά! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Εάν είναι στην κοινωνία αυτή η
βία, η επίθεση, το bullying, είµαστε υποχρεωµένοι να το σταµα-
τήσουµε. Δεν µπορούµε όµως να το δεχθούµε και να πούµε ότι
αυτό είναι το επιχείρηµα, ώστε αυτά τα παιδιά να µην έχουν τέ-
τοιους γονείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, µε
ακούσατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.  
Αυτό το βήµα, είναι κοµµάτι του εκσυγχρονισµού του ελληνι-

κού κράτους, του αστικού κράτους, το οποίο το κάνει µόνο αυτή
η Κυβέρνηση βήµα βήµα.  Φτιάχνει ένα ελληνικό, αστικό, κοινω-
νικό κράτος και βέβαια ταυτόχρονα βάζει µέσα και τα σπέρµατα
για να το ριζοσπαστικοποιήσει. 

Από τη µία µεριά έχουµε αυτή τη λογική που είναι «βήµα βήµα
να προχωρήσουµε σε αυτή την κατεύθυνση» και από την άλλη
έχουµε µία λογική και µία πολιτική από τη Νέα Δηµοκρατία που
σιγά σιγά αποχωρίζεται από τα ευρωπαϊκά κεκτηµένα και δεδο-
µένα. Και αυτό είναι κάτι που κάνει µεγάλη ζηµιά στην Ελλάδα.
Διότι καλά λένε συνεχώς ότι ο Καραµανλής µας έβαλε στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση κ.λπ.. Εάν κοιτάξετε τις αποφάσεις και τις δη-
λώσεις της ηγεσίας της Νέας Δηµοκρατίας τους τελευταίους
τρεις – τέσσερις µήνες, έχουν αποµακρυνθεί από την ευρωπαϊκή
λογική. 

Εµείς είµαστε και ευρωπαίοι και ριζοσπάστες µε µέτρα σαν και
αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δουζίνα. 
Τον λόγο έχει η κ. Βάκη για επτά λεπτά. Παρακαλώ πολύ για

την τήρηση του χρόνου. Ανοχή υπάρχει, αλλά να µην την υπερ-
βαίνετε σε µεγάλη έκταση. 

Αµέσως µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Παπαχριστόπουλος,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τους Ανεξάρτητους Έλλη-
νες. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε

σήµερα για την αναδοχή και την τεκνοθεσία εµφορείται από µία
και µόνο µία αρχή: κανένα παιδί σε ίδρυµα, κανένα παιδί στα αζή-
τητα, κανένα παιδί χωρίς µία οικογένεια να του προσφέρει ό,τι
του στέρησαν αυτοί που το εγκατέλειψαν: φροντίδα και αγάπη! 

Όµως, είναι και ένα νοµοσχέδιο που προασπίζεται τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα και εν προκειµένω το δικαίωµα στη µητρότητα
και πατρότητα, χωρίς αποκλεισµούς και αστερίσκους. Οι ασφα-
λιστικές δικλίδες και οι πρόνοιες του νοµοσχεδίου νοµίζω ότι
αναλύθηκαν ενδελεχώς και από τους εισηγητές και από τους συ-
ναδέλφους. Επιτρέψτε µου να υπεισέλθω στο πνεύµα του νόµου.

Η διευκόλυνση και επίσπευση του χρόνου τεκνοθεσίας και
αναδοχής µε πλήρη διαφάνεια και αυστηρό έλεγχο καταλληλό-
τητας σήµερα είναι επιτακτική ανάγκη. Πληµµύρησαν τα ιδρύ-
µατα από παιδιά εγκαταλελειµµένα, ενώ καθηµερινά παρελαύ-
νουν φωτογραφίες µε παιδιά σε συντρίµµια βοµβαρδισµένων πό-
λεων, παιδιά ξεριζωµένα από τα σπίτια τους, παιδιά-εµπορεύ-
µατα, παιδιά σε βάρκες διακινητών µε προορισµό το άγνωστο,
παιδιά πεταµένα σε υπονόµους και ακάλυπτους. Την ίδια στιγµή
αγώνας, άγχη και περιουσίες επενδύονται στις πιο προηγµένες
τεχνολογίες τεχνητών συλλήψεων για να εκπληρωθεί το πολυ-
πόθητο όνειρο της µητρότητας και της πατρότητας, πολλές
φορές εις µάτην. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνώ ότι το νοµοσχέδιο
αδικήθηκε κατάφωρα από τη σχεδόν αποκλειστική επικέντρωση
στη διάταξη περί του δικαιώµατος αναδοχής τέκνων από όσες
και όσους συνήψαν σύµφωνο συµβίωσης, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και των οµόφυλων ζευγαριών. Οι συνεδριάσεις των επιτρο-
πών, η δηµόσια σφαίρα έγιναν πεδίο βολής διασταυρούµενων
πυρών, κραυγών και ύβρεων για το δικαίωµα στην αναδοχή παι-
διών οµόφυλων ζευγαριών, κυρίως µε το γνωστό επιχείρηµα µιας
κοινωνίας ανώριµης και απαράσκευης να συµφιλιωθεί µε οµόφυ-
λους γονείς, δεδοµένης της επικράτησης του στερεότυπου των
ετερόφυλων γονέων. 

Η φύση και η βιολογία ούτε προδικάζουν ρόλους ούτε είναι
πεπρωµένα. Η αγάπη που εισπράττει το παιδί στο οικογενειακό
περιβάλλον, αλλά και η ορθή διαπαιδαγώγηση δεν άπτονται του
σεξουαλικού προσανατολισµού των γονέων. Το πρόβληµά µας
δεν είναι αν οι γονείς είναι οµόφυλοι ή ετερόφυλοι, αλλά αν είναι
καλοί ή κακοί γονείς. Το παιδί δεν είναι µόνο δωρεά της φύσης,
αλλά και µιας πολιτείας πρόνοιας και ισότητας που δεν απο-
κλείει, που δεν στερεί από κανέναν και καµµία το δικαίωµα στη
µητρότητα και την πατρότητα. 

Αναδοχή, εν προκειµένω, σηµαίνει προσφορά αγάπης και βοή-
θειας στο παιδί, που του στερούν οι βιολογικοί γονείς του. Η ανα-
δοχή είναι µία µορφή φιλοξενίας, κατά την οποία διατηρείται η
επαφή του παιδιού µε τους βιολογικούς του γονείς, στους οποί-
ους µπορεί και να επιστρέψει όποτε το ζητήσει. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι θεσµικές τοµές πάντα υπόκειν-
ται στη βάσανο της δηµόσιας σφαίρας και του διαλόγου µε την
κοινωνία και ο διάλογος µε την κοινωνία προϋποθέτει κανόνες
και επιχειρήµατα. Κραυγές και αφορισµοί δεν προσήκουν, άλλω-
στε, σε µια κοινωνία διαφωτισµένη. 

Ο διάλογος περί ηθικής προϋποθέτει και µία ηθική διαλόγου.
Εύλογη απορία πώς θα αποφευχθούν αποκλεισµοί και περιθω-
ριοποιήσεις ή το στίγµα οµόφυλων γονέων σε µία κοινωνία που
δυστυχώς ουδέποτε βαφτίστηκε στα ανάµµατα του Διαφωτισµού
και προσφάτως παλινδροµεί προς άγραν ταυτότητας στην εθνι-
κοφροσύνη και τη θεοκρατία που ανασύρονται από τη ναφθαλίνη
του µετεµφυλιακού κράτους. 

Κατανοητός ο προβληµατισµός περί του βαθµού ωριµότητας
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της κοινωνίας µας, όταν η τελευταία ουδέποτε φωτίστηκε από
το ασεβές για κάποιους φως του Διαφωτισµού που κάποτε δό-
νησε την Ευρώπη και γέννησε δικαιώµατα, ελευθερίες και επα-
ναστάσεις. Με µία µεγάλη ένσταση, όµως: Ουδέποτε οι κοινωνίες
στην ιστορία ωρίµασαν όταν ο νοµοθέτης απλώς αφουγκραζόταν
τον κοινό νου και θώπευε τα κυρίαρχα στερεότυπα και ανακλα-
στικά. Την ωριµότητα και το δίχτυ προόδου πάντα επέφεραν θε-
σµικές τοµές που ενίοτε ήταν τόσο ρηξικέλευθες, ώστε να
προκαλούν κραδασµούς και σοκ, για να αφοµοιωθούν στη συνέ-
χεια και να γίνουν κοινοί τόποι, εκτός αν σιωπηρή παραδοχή των
αιτιάσεων στην επίµαχη διάταξη είναι ότι γονιός γεννιέσαι και δεν
γίνεσαι και ότι οι οµοφυλόφιλοι είναι ανώµαλοι, εκτός αν πίσω
από τις αντεγκλήσεις κείνται συντηρητικά ανακλαστικά µιας κοι-
νωνίας που πρόσφατα έδωσε άφεση αµαρτιών στα ρατσιστικά
παραληρήµατα του γνωστού Μητροπολίτη, που αν είχε όπλο και
του το επέτρεπε ο νόµος, θα το χρησιµοποιούσε για να ξεµπερ-
δεύει µε τους οµοφυλόφιλους, για τον απλούστατο λόγο ότι οι
τελευταίοι δεν είναι δηµιουργήµατα του Θεού. 

Θα ήθελα να θυµίσω –γιατί ξεχνάµε- τις καµπάνες που χτυπού-
σαν πένθιµα, όταν ψηφιζόταν το σύµφωνο συµβίωσης. Θα ήθελα
να θυµίσω ότι το νοµοσχέδιο για την ταυτότητα φύλου, ήτοι για
το στοιχειώδες, φιλελεύθερο και συνταγµατικά θεµελιώδες δι-
καίωµα του έµφυλου αυτοπροσδιορισµού, καταγγέλθηκε από κά-
ποιους σχεδόν ως παρά φύσιν. Θα ήθελα να θυµίσω το απορη-
µένο βλέµµα ενός µικρού παιδιού, του Αφγανού Αµίρ, όταν το
σχολείο του τού στέρησε τη σηµαία που του χάρισε η κλήρωση
γιατί ήταν αλλόθρησκος και κατά τι σκουρόχρωµος. Θα ήθελα
να θυµίσω και τον κολοφώνα της εθνικοφροσύνης µας και του
«πατρίς – θρησκεία - οικογένεια», την πρόσφατη απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας για το µάθηµα των θρησκευτικών,
κατά την οποία η κατάργηση του κατηχητικού τους χαρακτήρα
απάδει προς τη θρησκευτική αγωγή των ελληνόπαιδων. 

Το 1939 -και κλείνω- παραµονές του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου
και µεσούντος του γερµανικού ναζισµού, ο ιδρυτής της Σχολής
της Φρανκφούρτης, ο Μαξ Χορκχάιµερ, έγραφε το εξής: «Ό-
ποιος δεν θέλει να µιλήσει για τον καπιταλισµό, δεν πρέπει να µι-
λάει και για τον φασισµό». Παραφράζοντας τον Χορκχάιµερ, θα
µπορούσε κανείς να ισχυριστεί ότι όποιος θέλει να µιλήσει για
τα ανθρώπινα δικαιώµατα χωρίς εξαιρέσεις, χωρίς υποσηµει-
ώσεις, δεν θα πρέπει να µιλάει για τους αρνητές και τους εχ-
θρούς της δηµοκρατίας, που σήµερα πολλαπλασιάζονται επικίν-
δυνα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Βάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, για δώδεκα λεπτά. Ακο-
λουθούν η κ. Δριτσέλη και η Πρόεδρος κ. Χριστοδουλοπούλου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όπως οι πιο πολλοί σε

αυτήν την Αίθουσα, έτσι και εγώ έχω µεγαλώσει σε ένα χωριό.
Θυµάµαι από πολύ µικρή ηλικία ένα µεγαλύτερο από εµένα παιδί.
Δεν θα ήθελα να δώσω χαρακτηρισµό, αλλά δεν ήταν ιδιαίτερα
ευφυές. Ήταν ο αδύναµος κρίκος. Σχεδόν όλα τα άλλα παιδιά
του χωριού -λυπάµαι που το λέω- έβγαζαν τα απωθηµένα τους,
των γονιών τους -δεν ξέρω ποιων- πάνω σε ένα αδύναµο παιδί,
το οποίο ήταν η «ατραξιόν» του χωριού για πάρα πολλά χρόνια.
Έβλεπα ότι αυτό το σκηνικό, αυτήν την κατάσταση, αυτό που
ακούω εδώ πέρα ότι είναι bullying, δηλαδή ότι κάποιοι πιέζουν,
ήταν αποδεκτό από όλη σχεδόν την κοινωνία του µικρού χωριού.
Εθεωρείτο φυσιολογικό ότι αυτός είναι αδύναµος και πρέπει να
φύγει από τη µέση. Κάπως έτσι τουλάχιστον το εισέπραξα εγώ.

Θέλω να αναφερθώ σε µερικά παραδείγµατα, γιατί τον τελευ-
ταίο καιρό ακούω τη λέξη «bullying». Ο Στελάκης ήταν ένα παιδί
κλεισµένο σε ένα ίδρυµα για οκτώ χρόνια. Στα οκτώ χρόνια που
ήταν στο ίδρυµα δεν τον επισκέφθηκε ποτέ κανένας. Δεν είχε µία
επίσκεψη! Επιβίωσε. Κάποια στιγµή δραπετεύει από το ίδρυµα
και τον βρήκαµε να ψάχνει σε κάδους απορριµµάτων να βρει
τροφή. Ένας πονόψυχος άνθρωπος -δικός µου φίλος κιόλας- το
µάζεψε αυτό το παιδί. Αυτό έγινε πριν από επτά, οκτώ χρόνια.

Σήµερα ο Στελάκης έχει έρθει στα σύγκαλά του. Έκανε αυτό που
είχε στερηθεί από την οικογένειά του τα οκτώ χρόνια που κανείς
δεν ασχολήθηκε µαζί του. Είναι ένα παιδί που το ξέρω. Ήθελα
να το καλέσω να µιλήσει κατά την ακρόαση των φορέων, αλλά
κάπου δίστασα, γιατί ήταν προσωπικό δεδοµένο. 

Η ιστορία αυτού του παιδιού είναι η εξής: Οι γονείς του ήταν
όχι ιδιαίτερα ευφυή άτοµα –δεν µου αρέσουν οι ακραίες εκφρά-
σεις- και η µητέρα του ήταν και χρήστης. Ήταν εννιά παιδιά µε
διαφορετικούς γονείς. Όλα αυτά τα παιδιά µε τη µία έµπαιναν σε
ιδρύµατα. Τρία από αυτά τα παιδιά πέθαναν και δεν ασχολήθηκε
ποτέ κανείς, κανείς δεν ενδιαφέρθηκε γιατί και πώς πέθαναν
αυτά τα παιδιά. Δύο από αυτά τα παιδάκια είναι σχεδόν «φυτά»
και τα υπόλοιπα κάπως επιβιώνουν.

Δεν θέλω να είµαι αυστηρός µε αυτά τα ιδρύµατα, γιατί µερικά
από αυτά δεν έχω πραγµατικά κανέναν δισταγµό να πω ότι κά-
νουν καλά τη δουλειά τους. Σε µεγάλο, όµως, ποσοστό δεν την
κάνουν. Ακόµα και τα καλύτερα από αυτά είναι ιδρύµατα. Δεν µε-
γαλώνει φυσιολογικά ένα παιδί εκεί. Μία κοπελίτσα, που τώρα
έχει φτάσει τα δεκαεπτά, αδελφή του Στελάκη, κάθε φορά που
την πάνε να µπει πάλι στο ίδρυµα, παθαίνει νευρικό κλονισµό γι’
αυτό που θα της συµβεί, που θα µπει µέσα σε ένα κολαστήριο.
Έχει όµως το αίσθηµα να βοηθήσει δυο αδελφούλες της που
είναι πραγµατικά –συγγνώµη για την έκφραση- «φυτά». Αυτή
είναι η πραγµατικότητα και για όσους αβρόχοις ποσί κάνουν κρι-
τική, καλό θα ήταν να ασχοληθούν λίγο, να µπουν και να επισκε-
φθούν αυτά τα ιδρύµατα, να δουν ότι εκτός από ένα πιάτο φαΐ
και ένα ποτήρι νερό, ένα παιδί χρειάζεται και κάτι άλλο που δεν
το έχει. 

Πρόσφατα ένας υπάλληλος τέτοιου ιδρύµατος έλεγε ότι µετά
από δώδεκα χρόνια που ένα άλλο παιδάκι πέθανε κάτω από πε-
ρίεργες συνθήκες στο ίδρυµα, δεν ασχολήθηκε ποτέ κανένας να
µάθει από ποια αιτία πέθανε αυτό το παιδί. Πέρασαν δώδεκα
χρόνια. Τα στοιχεία τα έχω για όποιον τα θέλει. 

Ακόµα, υπάρχουν επίορκοι γιατροί που εµπορεύονται παιδιά.
Δεν το έχετε ακούσει; Πρώτη φορά το ακούτε; Πρόθυµες –σε ει-
σαγωγικά η λέξη- «µητέρες» κάνουν αυτήν τη δουλειά. Εγώ δεν
θέλω να στιγµατίσω καµµία κατηγορία ούτε αλλοδαπών ούτε
άλλων. Το ξέρουµε ή δεν το ξέρουµε; 

Δεν θέλω να πω ονόµατα αυτήν τη στιγµή, γιατί για µένα είναι
λεπτό αυτό το θέµα. Μου έκανε αλγεινή εντύπωση, γιατί είναι ένα
θέµα κατά τη γνώµη µου τόσο ευαίσθητο που δεν χωράει πολι-
τική αντιπαράθεση. 

Έχω το καταστατικό του κοινωνικού κράτους της Σουηδίας
που εγκαθιδρύθηκε επί Ερλάντερ και Ούλωφ Πάλµε. Το πρώτο
πράγµα που έκανε αυτός ο πολιτικός ήταν ένα κοινωνικό κράτος
- σηµείο αναφοράς για όλον τον πλανήτη. 

Άκουσα πριν τον φίλτατο κ. Δουζίνα που είχε µία ατράνταχτη
επιχειρηµατολογία. Θέλω να πω πως όποιος διαβάζει αυτό το κα-
ταστατικό –δεν ξέρω εάν είναι σύµπτωση- θα δει ότι έχει πολλά
κοινά µε αυτήν τη µεγάλη κοινωνική τοµή που έρχεται πολύ αργά
στη χώρα µας. Έχει µεγάλη σηµασία αυτό 

Οι συνταξιούχοι έχουν ένα όργανο και διεκδικούν τα δικαιώ-
µατά τους και καλά κάνουν. Το ίδιο οι Βουλευτές, οι γιατροί, οι
καθηγητές, οι δικαστικοί, όλοι. Ο αδύναµος κρίκος αυτής της κοι-
νωνίας δεν είναι απλά τα µικρά παιδιά –που είναι- αλλά είναι τα
εγκαταλελειµµένα, τα πεταµένα στην κυριολεξία µικρά παιδιά. Η
ευαισθησία θα έπρεπε να είναι στα ύψη για όποιον πραγµατικά
πιστεύει ότι βάζει ένα µικρό λιθαράκι στη φράση «κοινωνικό κρά-
τος». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Έχει επικεντρωθεί όλη η ιστορία στο 3‰. Θέλω να θυµίσω ότι
οι ασφαλιστικές δικλείδες που βάζει αυτό το νοµοσχέδιο είναι
πολλές και -θα έλεγα- πολύ αυστηρές. Ένας πατέρας που είναι
χαρτοπαίκτης, που δέρνει τη σύζυγό του, που είναι αλκοολικός,
που χρωστάει, που έχει καταδικαστεί, σαφώς και δεν πρέπει να
είναι ανάδοχος. 

Θα µπορούσα να σας πω δεκάδες παραδείγµατα γυναικών
που µπορεί να έχουν την καλή πρόθεση, αλλά δεν έχουν τη δυ-
νατότητα. Σε ένα άτοµο, ας πούµε, µε µία υπερβολικά υστερική
συµπεριφορά είτε είναι άντρας είτε είναι γυναίκα, είτε είναι µο-
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νογονεϊκή οικογένεια είτε είναι γυναίκα που έχασε τον άντρα της
ή το παιδί της και δικαιούται να υιοθετήσει, θα πρέπει προσεκτικά
να λειτουργήσει η ασφαλιστική δικλείδα. Μπαίνει θέµα εάν µπο-
ρεί να το κάνει. Η γνώµη µου είναι ότι το κάνει. 

Άκουσα πολλούς φίλους συναδέλφους να λένε ότι η άγνοια
σκοτώνει. Πιστεύω ότι πολλοί απ’ αυτούς που κάνουν κριτική στο
νοµοσχέδιο δεν το έχουν διαβάσει. Έχω την αίσθηση ότι δεν το
έχουν διαβάσει. Είναι µία συγκλονιστική τοµή που άργησε πολύ
να έρθει. 

Ερχόµαστε στο επίµαχο που αφορά το άρθρο 8. Μιλάµε από
το πρωί ως το βράδυ για το 3‰. Ποιος εµποδίζει αυτή την επι-
τροπή που δεν είναι µία; Κάθε µήνα µπορεί να ελέγχει –εκτάκτως
µερικές φορές- να κάνει ό,τι θέλει. Η αναδοχή κατ’ αρχάς είναι
προσωρινή. Βέβαια, µπορεί να διαρκέσει, αλλά αυτό το κρίνουµε. 

Ποιος µας λέει, δηλαδή, ότι ένα ετερόφυλο ζευγάρι a priori
είναι ικανό ή ένα άτοµο µόνο του είναι ικανό και δεν είναι ικανό
ένα άτοµο που έχει µία ιδιαίτερη σεξουαλική προτίµηση; Ναι,
µπορεί και αυτό να µην είναι ικανό. Γιατί θα γίνει αυτός ο διαχω-
ρισµός; Για ποιον λόγο γίνεται αυτός ο διαχωρισµός; Θέλω να
το καταλάβω.

Ξαναλέω: Πολλά από αυτά τα παιδιά πεθαίνουν, µερικά γίνον-
ται «φυτά» και είναι θέµα επιβίωσης. Ποιος εµποδίζει τις ασφα-
λιστικές δικλείδες της κυρίας Υπουργού να πάρουν πίσω την
αναδοχή; Κανείς δεν τις εµποδίζει.

Άκουσα µε πολύ σεβασµό -δεν ξέρω αν κατάλαβα καλά, µπο-
ρεί και να µην κατάλαβα, έµεινα εµβρόντητος, όταν την άκουσα-
την οµιλία της κ. Όλγας Κεφαλογιάννη, µία οµιλία που θα µπο-
ρούσα να δανειστώ και να αντιγράψω, να αναφερθώ µόνο σε
αυτήν και τίποτα άλλο. Δεν έχω καν ανταλλάξει ούτε καληµέρα,
αλλά έµεινα θετικά εµβρόντητος από τον τρόπο που αντιµετώ-
πισε αυτή η συνάδελφος το θέµα του σηµερινού νοµοσχεδίου.

Θα ήθελα, τελειώνοντας, να πω µία κουβέντα. Έχουµε ξενυ-
χτήσει ώρες ολόκληρες ακούγοντας τον «Μεγάλο Ερωτικό» του
Μάνου Χατζηδάκη, διαβάζαµε την «Ιθάκη» του Καβάφη και παίρ-
ναµε µηνύµατα ανθρωπισµού, πηγαίναµε στην Επίδαυρο και βλέ-
παµε τον Κουν και µαθαίναµε τι θα πει θέατρο, διαβάζαµε «Το
Πορτραίτο του Ντόριαν Γκρέυ» και συγκλονιζόµασταν σαν φοι-
τητές και θαυµάζαµε όλοι τον Λόρδο Μπάιρον, που άφησε την
άνεση της χώρας του και ήλθε να θυσιαστεί στην Ελλάδα.

Σε αυτούς τους ανθρώπους κάποιοι σε αυτή την Αίθουσα δεν
αναγνωρίζουν το στοιχειώδες δικαίωµα του ανθρωπισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Η συνάδελφος κ. Παναγιώτα Δριτσέλη έχει τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα

χαίροµαι διπλά για τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, αρχικά
γιατί φαίνεται ότι επί της αρχής -και δεν αναφέροµαι καθόλου
στη Χρυσή Αυγή- αυτό το νοµοσχέδιο αγκαλιάζεται και χαιρετί-
ζεται από όλες τις πλευρές. Άρα διαφαίνεται η αναγκαιότητα και
η τοµή που εισάγει το νοµοσχέδιο αυτό, κατά τη γνώµη µου -και
όλοι µάλλον το είπαν, δεν είναι µόνο δική µου γνώµη- για µία
υπέρτατη στάση ζωής, αγάπης και αλτρουισµού, η οποία για
πολλά χρόνια φαίνεται ότι ήταν αγκυλωµένη σε γραφειοκρατικά
γρανάζια. Όµως, πέρα από αυτό, πέρα από το ότι δεν έδινε κα-
θόλου προσοχή στα παιδιά, εξέτρεφε, φαίνεται -και το έχουµε
δει και από την εξάρθρωση διαφόρων κυκλωµάτων- και την αδια-
φάνεια, αλλά κυρίως και την εµπορία βρεφών, µε ό,τι συνέπειες
αυτό µπορεί να είχε.

Ο δεύτερος λόγος ο οποίος µε κάνει να είµαι και συγκινηµένη
-διότι, όταν µιλάµε για τα παιδιά, δεν µπορούµε να µην είµαστε
συγκινηµένοι και να µιλάµε µόνο πολιτικά- και να χαίροµαι είναι
γιατί πραγµατικά αυτή η Κυβέρνηση φαίνεται ότι έχει στον πυ-
ρήνα και στο κέντρο της πολιτικής της µία τακτική και µία στρα-
τηγική για την προστασία του παιδιού.

Αν δεν κάνω λάθος, αυτό το νοµοσχέδιο είναι το τρίτο ή το τέ-
ταρτο και κάνει πράξη τη δέσµευση και της κυρίας Φωτίου, αλλά
και της Κυβέρνησης ότι το 2018 θα είναι έτος για το παιδί. Με τα
σχολικά γεύµατα και µε τα οικογενειακά επιδόµατα και µε τους
βρεφονηπιακούς σταθµούς και µε την προσχολική αγωγή φαίνε-

ται ότι επιτέλους το παιδί παίρνει σε αυτήν την κοινωνία και σε
µία κοινωνία που τα τελευταία δέκα χρόνια µαστίζεται από κρίση,
τη θέση που του αξίζει.

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, εισάγει µία τοµή και κακώς το
λέµε έτσι, γιατί δεν θα έπρεπε καν τα τελευταία χρόνια να υφί-
σταται η ανάγκη να αντιµετωπιστεί αυτή η στάση ζωής -ξαναλέω-
ανθρώπων που θέλουν να µοιραστούν αγάπη µε παιδιά τα οποία
βρίσκονται σε ιδρύµατα και υποφέρουν -όχι κατά κανόνα, αλλά
συνήθως αυτό συµβαίνει- από απίστευτη ταλαιπωρία και απί-
στευτη χρονοβόρα διαδικασία επτά και οκτώ ετών, προκειµένου
να φύγουν από παγερούς τοίχους ιδρυµάτων.

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, θα δώσει ώθηση σε χιλιάδες οι-
κογένειες που θέλουν να έχουν πρόσβαση στις διαδικασίες της
τεκνοθεσίας και κυρίως –το λέω ξανά- θα εµβαθύνει σε έναν στό-
χο, ο οποίος είναι η παιδική προστασία και η αποϊδρυµατοποί-
ηση. 

Ακούστηκαν πάρα πολλά γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. Διαστρεβλώ-
θηκαν κατά βάση επικοινωνιακά οι επιδιώξεις αυτού του νοµο-
σχεδίου. Κυρίως δεν απασχόλησαν τη δηµόσια συζήτηση αυτές
οι καινοτοµίες οι οποίες εισάγονται, γιατί ενισχύεται επιτέλους η
διαφάνεια και επιταχύνονται οι διαδικασίες που σήµερα αποτε-
λούν και ανασταλτικό παράγοντα για πολλές οικογένειες, οι
οποίες θέλουν προχωρήσουν σε πράξεις υιοθεσίας ή αναδοχής. 

Εδώ και πολλά χρόνια στην Ελλάδα υφίσταται ένας κανόνας.
Υπάρχει ένας κατακερµατισµός ιδρυµάτων, δηµοσίων αλλά και
περιφερειακών, δηµοτικών και ιδιωτικών. Πολλά από αυτά τα
ιδρύµατα έχουν προβλήµατα, άλλα έχουν ελλείψεις. Πολλά πρω-
τοπορούν -και µπορούµε να το πούµε- και παρέχουν πρότυπες
υπηρεσίες. Άλλα δεν έχουν καν ενταχθεί σε έναν ενιαίο κατάλογο
και δεν υπάρχει και άµεση εικόνα για το έργο που κάνουν. 

Παράλληλα, χιλιάδες οικογένειες δεν µπορούν να εξασφαλί-
σουν µια ταχεία πρόσβαση στη διαδικασία, µε αποτέλεσµα αυτά
τα παιδιά να µένουν παγιδευµένα για πολλά χρόνια σε ιδρύµατα,
µε ό,τι αυτό µπορεί να συνεπάγεται για τη ψυχοκοινωνική τους
ανάπτυξη. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, απαντά σε αυτά τα προβλήµατα
µε δύο βασικούς τρόπους, στους οποίους αξίζει να αναφερ-
θούµε. Ο πρώτος αφορά στη µετάβαση των υπηρεσιών και των
φορέων στην ψηφιακή εποχή. Η δηµιουργία µητρώων και σε σχέ-
ση µε την αναδοχή και σε σχέση µε την υιοθεσία, αλλά και η δια-
σύνδεση µ’ αυτά των Ειδικών Αποκεντρωµένων Μητρώων, απο-
τελεί µία τοµή, η οποία θα πρέπει άµεσα να ολοκληρωθεί. Με τη
δηµιουργία αυτών των βάσεων το σύστηµα εδραιώνει διαδικα-
σίες διαφάνειας και αποτελεσµατικότητας. 

Η δεύτερη καινοτοµία του νοµοσχεδίου αφορά στην επίσπευ-
ση των διαδικασιών που αφορούν στην κοινωνική έρευνα και
στην καταλληλότητα των υποψηφίων γονέων. Σήµερα αυτές οι
διαδικασίες καθυστερούν εξαιτίας των ελλείψεων των κοινωνικών
υπηρεσιών και του µεγάλου φόρτου που καλούνται προφανώς
να διαχειριστούν. Άρα αυτό το νοµοσχέδιο απαντά στο πρό-
βληµα µε τη δυνατότητα ανάθεσης της κοινωνικής έρευνας σε
κοινωνικούς λειτουργούς του Συνδέσµου Κοινωνικών Λειτουρ-
γών Ελλάδας, δηλαδή ενός επαγγελµατικού και επιστηµονικού
κλάδου, ο οποίος λειτουργεί εδώ και πενήντα χρόνια. 

Άρα λοιπόν, σ’ αυτό το νοµοσχέδιο συντονίζονται όλοι οι φο-
ρείς σε έναν και µόνο στόχο, σ’ αυτόν της αποϊδρυµατοποίησης
της παιδικής προστασίας. 

Αυτή η αλλαγή δεν σηµαίνει –και δεν πρέπει να σηµαίνει- ότι
το κράτος δεν ενδιαφέρεται για τη βελτίωση της εικόνας στα
ιδρύµατα παιδικής προστασίας. Εν τούτοις, ο πρώτος στόχος
των δηµοσίων πολιτικών σε αυτό το θέµα είναι να παραµένουν
τα παιδιά όσο το δυνατόν λιγότερο σε περιβάλλον ιδρύµατος,
ακόµα και αν αυτό λειτουργεί µε τα υψηλότερα κοινωνικά και επι-
στηµονικά πρότυπα. 

Η ανατροφή ενός παιδιού σε περιβάλλον οικογένειας προφα-
νώς και είναι ο πρώτος στόχος και σε αυτόν εδράζεται όλη η φι-
λοσοφία του νοµοσχεδίου. Σ’ αυτό το πλαίσιο, βέβαια, εντάσσε-
ται και η επαγγελµατική αναδοχή, ένας θεσµός ο οποίος εισάγε-
ται για πρώτη φορά και αφορά σε περιπτώσεις παιδιών είτε µε
αναπηρίες, είτε µε ειδικές ανάγκες. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να αναφερθώ σε δύο άρθρα για τα
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οποία ακούστηκαν διάφορες ακρότητες, ξενοφοβικές και οµο-
φοβικές, πέρα από κάθε κοινωνική λογική, όπως θα πω εγώ και
δεν θα αναφερθώ µόνο στους επιστήµονες. 

Το πρώτο ζήτηµα αφορά στο άρθρο 5 και στο Εθνικό Μητρώο
Ανηλίκων, το οποίο δηµιουργείται µε στόχο την καταγραφή όλων
των ανηλίκων που βρίσκονται σε ιδρύµατα παιδικής προστασίας.
Σ’ αυτό το µητρώο αντιµετωπίζεται για πρώτη φορά µία πραγµα-
τικότητα η οποία υπάρχει τα τελευταία χρόνια και στη χώρα µας.
Πλέον θα εντάσσονται και τα ασυνόδευτα προσφυγόπουλα. Για
όλα τα άλλα τα οποία ακούµε περί αλλοίωσης της νέας γενιάς
και όλα τα σχετικά, δεν χρειάζεται να αναφερθούµε άλλο. Νοµίζω
ότι δεν απαντούν σε καµµία λογική. Αυτά τα παιδιά, τα προσφυ-
γόπουλα, είναι δικά µας παιδιά –θα πρέπει να το λέµε- και η µέ-
ριµνα για την ψυχοκοινωνική ανάπτυξή τους θα πρέπει να είναι
δική µας υπόθεση και κανενός άλλου. 

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά φυσικά στο άρθρο 8 και στη διεύ-
ρυνση του δικαιώµατος αναδοχής και σε ζευγάρια που έχουν συ-
νάψει σύµφωνο συµβίωσης, οµόφυλα και ετερόφυλα. Ακούστη-
καν διάφορα αδιανόητα και ατεκµηρίωτα γι’ αυτό το άρθρο. Η
οικογενειακή ευτυχία δεν σχετίζεται µε το εάν ένα ζευγάρι είναι
οµόφυλο ή ετερόφυλο, αλλά µε τη στοργή και τους συναισθη-
µατικούς δεσµούς που αναπτύσσονται και καθιστούν τα άτοµα
οικογένεια. 

Η ανάληψη της αναδοχής από ένα οµόφυλο ζευγάρι µπορεί
να προσφέρει σε ένα παιδί όλα όσα χρειάζεται, όπως ακριβώς
µπορεί να το κάνει και ένα ετερόφυλο ζευγάρι. Αυτό είναι το
πρώτο ζήτηµα.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι αυτό που υπογράµµισαν έντονα και
οι φορείς: Η ψυχοκοινωνική συµπεριφορά και η ανάπτυξη ενός
παιδιού µε το αν διαβιεί µε ένα ανάδοχο οµόφυλο ζευγάρι δεν
σχετίζεται µε την ψυχοκοινωνική συµπεριφορά τους ούτε καθο-
ρίζεται, και δεν πρέπει να επιτρέψουµε να καθορίζεται, από το
βλέµµα των άλλων απέναντι στις σεξουαλικές επιλογές των ανα-
δόχων γονέων του. Μία ανάδοχη οικογένεια µπορεί να αποτελεί-
ται από ετερόφυλα ζευγάρια, από οµόφυλα άτοµα ή µπορεί να
είναι µονογονεϊκή, γιατί ακριβώς αυτή είναι και η ελληνική πραγ-
µατικότητα. 

Έρχοµαι στο µεγάλο, «τρανταχτό» επιχείρηµα µερίδας της
Νέας Δηµοκρατίας περί του κοινωνικού στιγµατισµού. Εδώ έρ-
χοµαι να πω και να αναρωτηθώ κατά πόσο αυτός ο κοινωνικός
στιγµατισµός ενισχύεται από µια στάση όπου αντιµετωπίζει το
αν ένας γονέας είναι άξιος ή όχι µε βάση τον σεξουαλικό του
προσανατολισµό ή µε βάση το αν είναι καλός ή όχι αποδεδειγ-
µένα και από επιστηµονικούς φορείς. 

Αν θεωρεί η Νέα Δηµοκρατία ότι µία κοινωνία µπορεί να πάει
µπροστά ή µπορεί να αυτοπροσδιορίζεται ως προοδευτική µόνο
και µόνο επειδή το λέει, χωρίς να ανακυκλώνει στερεότυπα,
όπως κάνει τώρα, χωρίς να ενεργοποιεί συντηρητικά χαρακτηρι-
στικά και αντανακλαστικά, όπως κάνει τώρα, και χωρίς να γυρ-
νάει την πλάτη της σε µια υπαρκτή πραγµατικότητα, τότε πείτε
µου τι άλλο ενισχύει αυτόν τον κοινωνικό στιγµατισµό.

Θα πρέπει όλοι να καταλάβουµε ότι τα παιδιά σε οικογένειες
που δεν απαρτίζονται απαραιτήτως από ετερόφυλα ζευγάρια
είναι πλέον µία πραγµατικότητα και θα πρέπει να τη δεχθούµε.
Αν εµείς στα παιδιά µας εµφυσήσουµε τη νοοτροπία ότι αυτά τα
παιδιά είναι ενός κατώτερου θεού ή δεν µεγαλώνουν κανονικά
όπως άλλα παιδιά που ανήκουν σε άλλες οικογένειες, τότε να
είστε σίγουροι ότι εσείς παίρνετε και στρέφετε το δάχτυλο απέ-
ναντι σε αυτά τα παιδιά και στην κοινωνία, αλλά και στα σχολεία.

Τέλος, για να µην αναφερθώ σε σχέση µε την ετοιµότητα της
οικογένειας, να πω και κάτι τελείως διαφορετικό για το πώς µια
κοινωνία µπορεί να είναι έτοιµη ή όχι. Δεν θα αναφερθώ ούτε
στην έκτρωση, ούτε στις αµβλώσεις, ούτε στον πολιτικό γάµο,
ούτε τίποτα. Θα πω το εξής. Πριν περίπου είκοσι χρόνια, το 2000,
ο αδελφός που επέλεξε για γυναίκα της ζωής του τη σύντροφό
του η οποία είναι ινδικής καταγωγής. Όταν ο γάµος έγινε στα
Τρίκαλα, σας πληροφορώ ότι ήρθαν τα τοπικά µέσα για να κα-
λύψουν το γεγονός ως κάτι πρωτόγνωρο. Φαντάζοµαι ότι αν
αυτό συµβεί σήµερα και στα Τρίκαλα και στο χωριό µου, δεν θα
τύχει προφανώς της ίδιας αντιµετώπισης. 

Εύχοµαι σε είκοσι χρόνια από τώρα χιλιάδες παιδιά να έχουν

φύγει από ιδρύµατα, να έχουν µεγαλώσει σε οικογένειες µε αγά-
πη και στοργή και εδώ όλοι µαζί να είµαστε περήφανοι που φέ-
ραµε αυτό το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να συνεννοηθούµε για

κάτι. Η ώρα λήξης της σηµερινής συνεδρίασης είναι 22.30’. Όταν
θα φτάσει αυτή η ώρα, θα σταµατήσουµε και θα έχουν µιλήσει
όσοι µίλησαν µέχρι εκείνη την ώρα. Το λέω γιατί αν είχε τηρηθεί
και αν τηρείται κανονικά ο χρόνος, θα µπορούσαµε να είχαµε
φτάσει στο νούµερο πενήντα του καταλόγου των οµιλητών. Δεν
θα φτάσουµε στο νούµερο πενήντα, αλλά η συνεδρίαση στις
22.30’ θα τελειώσει. Σας το λέω για να είµαστε συνεννοηµένοι.

Η συνάδελφος κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου, Αντιπρό-
εδρος της Βουλής, έχει τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Καλησπέρα. Έχοντας παρακολουθήσει σχεδόν όλη τη
συζήτηση, νοµίζω ότι αξίζει να κάνουµε έναν µικρό απολογισµό. 

Στη συζήτηση που έχει προηγηθεί, όλο το θέµα κεντραρίστηκε
κυρίως από τους επικριτές του νοµοσχεδίου στο αν είναι καλό ή
κακό, ηθικό ή ανήθικο και λοιπά να συµµετέχουν στο θεσµό της
αναδοχής τα οµόφυλα ζευγάρια. Δεν είναι απλώς ότι αδικήθηκε
το νοµοσχέδιο, αλλά νοµίζω ότι, για µία ακόµη φορά, η Βουλή
χρησιµοποιήθηκε ως µέσο για να διακηρύξει ο καθένας τις ηθι-
κολογίες του και να υποκριθεί πόσο ευαίσθητος είναι που ενδια-
φέρεται για τα παιδιά. Για ποια παιδιά εν τω µεταξύ;

Τα παιδιά που είναι στα ιδρύµατα, τα οποία είµαι σίγουρη ότι
κανένας από όσους µίλησαν δεν τα έχει επισκεφθεί ποτέ ούτε
καν τα Χριστούγεννα, ότι δεν έχει πάει σε ένα ορφανοτροφείο,
ότι δεν έχει πάει σε έναν οργανισµό που υιοθετούν παιδιά, ότι
δεν έχει δει από κοντά το δράµα που βιώνουν τα παιδιά και βε-
βαίως κανείς δεν έχει πάει ποτέ να πάρει ένα παιδί µε εικοσιτε-
τράωρη άδεια να το πάει στο θέατρο, να το πάει βόλτα, να το
βγάλει έξω µε τα δικά του παιδιά. Όµως, έρχονται εδώ σήµερα
να χύσουν κροκοδείλια δάκρυα. 

Τι συµβαίνει τελικά; Ποιοι είναι αυτοί οι αυτόκλητοι προστάτες
των ανηλίκων προς αναδοχή; Ποιος τους κάλεσε; Από πού προ-
κύπτει ότι υπάρχει κίνδυνος γι’ αυτά τα παιδιά; Υπάρχουν, κύριοι
και κυρίες, ένα σωρό µηχανισµοί και θεσµοί ελέγχου της αναδο-
χής; Υπάρχουν, πρώτον, οι φυσικοί γονείς, οι οποίοι έχουν τερά-
στια δικαιώµατα: να παρέµβουν οποιαδήποτε στιγµή, να ζητή-
σουν ανάκληση της αναδοχής, να ζητήσουν αντικατάσταση, να
ζητήσουν και να πάρουν πίσω τα παιδιά τους. Δεύτερον, υπάρχει
ο εισαγγελέας ανηλίκων ο οποίος είναι «Κέρβερος» για το τι συµ-
βαίνει και ειδικά µε αυτά τα παιδιά. Υπάρχουν ακόµη οι κοινωνικοί
λειτουργοί, οι οποίοι φροντίζουν και παρακολουθούν από κοντά
και εποπτεύουν τις συνθήκες κάτω από τις οποίες ζουν τα ανή-
λικα παιδιά. Υπάρχουν τόσοι άλλοι θεσµοί κοινωνικής προστα-
σίας, που µόνο τους Βουλευτές δεν περιµέναµε εδώ να µας πουν
πόσο ενδιαφέρονται γι’ αυτά τα παιδιά. Γιατί εδώ υποκρίνονται,
κύριοι. Γιατί, αντί να µιλήσουµε για το τι είναι η αναδοχή, πόσα
παιδιά και γιατί είναι στα ιδρύµατα, πώς µπορούµε να σπάσουµε
την αποϊδρυµατοποίηση, µιλάµε για τους οµοφυλόφιλους. 

Σήµερα, τόσες ώρες –δεν µπορώ να το πιστέψω- τι γίνεται τε-
λικά; Έρχεται ένα νοµοσχέδιο, του οποίου αντικείµενο της ρύθ-
µισης είναι τα ανήλικα παιδιά. Και συζητάµε εδώ και έχουµε πέσει
στη λούµπα, και πολλοί από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ στο να απαν-
τάνε, σαν το θέµα της ρύθµισης να είναι οι οµοφυλόφιλοι και τα
δικαιώµατά τους. Και κάνουµε µία συζήτηση για το ποια είναι τα
δικαιώµατα των οµοφυλοφίλων, ποια είναι τα όρια, αν µπορούν
να υιοθετήσουν, αν µπορούν να είναι ανάδοχοι και τι πρέπει να
κάνουµε, η κοινωνία πώς να το αντιµετωπίσει; Ενώ το ζήτηµα
είναι αλλιώτικο: τι είναι ο θεσµός της αναδοχής. 

Κατ’ αρχάς, όσοι µας ακούνε, που δεν τα ξέρουν αυτά τα
πράγµατα, θα νοµίζουν ότι εισήχθη µόλις τώρα ο θεσµός της
αναδοχής και όλοι πανικόβλητοι βγαίνουµε είτε να τον υπερασπι-
στούµε είτε να τον κατακεραυνώσουµε. Ο θεσµός αυτός ισχύει
χρόνια στην Ελλάδα. Τι συµβαίνει τελικά; Τα παιδιά που είναι σε
ίδρυµα πρέπει να παραµείνουν εκεί; Ή έπρεπε αυτή η νοµοθετική
πρωτοβουλία –και άργησε, θα έλεγα εγώ- ακριβώς να επισπεύσει
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τους χρόνους, αλλά µέσα από διαδικασίες που να είναι αντικει-
µενικές, που να είναι αξιόπιστες, που να αντέχουν στο χρόνο,
που να µη δηµιουργούν ζητήµατα, που να µην πληγώνουν αν-
θρώπους; Θα µιλήσουµε για τη δυνατότητα, γιατί –ξέρετε- µέσω
της αναδοχής δύο τινά θα συµβούν: ή το παιδί θα επιστρέψει στη
φυσική του οικογένεια, ή το παιδί, µέσω των αναδόχων, θα υιο-
θετηθεί. Αυτές τις δύο διαδροµές πώς τις εξασφαλίζουµε; Εγώ
θα ήθελα να πω ότι δεν υπάρχουν πολλά για την κοινωνική έρευ-
να, για την αντικατάσταση του αναδόχου, εάν εµποδίζει το παιδί
να έλθει σε επαφή µε τους φυσικούς του γονείς. Αυτά πρέπει να
συζητάµε εδώ. Και τι συζητάµε; Μιλάµε για τρεις χιλιάδες παιδιά,
τόσα είναι αυτά που είναι προς αναδοχή ή προς υιοθεσία. Και
πόσοι είναι οι ενδιαφερόµενοι; Αµέτρητοι! 

Κατά συνέπεια, τι θεωρείτε τώρα όλοι εδώ, που µονοπωλήσατε
και αποπροσανατολίσατε και στάξατε δηλητήριο στις ψυχές της
κοινωνίας; Τι θέλετε να πείτε; Ότι όταν θα µπουν στο µητρώο οι
ανάδοχοι, θα επιλεγεί ο οµοφυλόφιλος, ο µόνος; Γιατί µέχρι
τώρα µπορούσε και ένας µόνος του να πάρει ένα παιδί και ένας
χήρος και ένας διαζευγµένος, και ένας οποιοσδήποτε. Κανείς δεν
ανησυχούσε. Όλοι κοιµόντουσαν µια χαρά. Δεν είχαν πάθει τί-
ποτα. Η κοινωνία τίποτα, ο χριστιανισµός, η ηθικολογία, όλα ήταν
τέλεια. Ξαφνικά, τώρα, βγήκε όλος αυτός ο πανικός, για να δη-
λητηριάσουµε την κοινωνία.

Πού είναι λοιπόν; Για να τα ξαναδούµε τα ζητήµατα. Οι κοινω-
νικοί λειτουργοί, όταν θα έχουν εκατό αιτήσεις προς αναδοχή και
πέντε παιδιά, ποιον θα διαλέξουν; Δεν θα διαλέξουν την καλύ-
τερη οικογένεια; Δεν θα διαλέξουν όχι µόνο να έχει ιδιόκτητο
σπίτι, που δεν το προβλέπει ο νόµος, αλλά να έχει και εξοχική
κατοικία και να έχει και σπίτι στο Λονδίνο ή στο Παρίσι; Με τέτοια
κριτήρια θα τα δώσουν. Με τα κριτήρια ότι ένα παιδί που έχει κα-
κοποιηθεί και έχει παραµεληθεί στα ιδρύµατα από τη φυσική του
οικογένεια για διάφορους λόγους, πρέπει να τύχει αγάπης και
στοργής. 

Εδώ θα έπρεπε να συζητάµε όλα αυτά τα ζητήµατα, τι είναι τα
ιδρύµατα, όχι µόνο τα θρησκευτικά αλλά και τα άλλα, τα ιδιωτικά.
Ξέρουµε από τα γηροκοµεία. Ξέρουµε τι είχε αποκαλυφθεί για
τη Στέγη Παιδιών στον Πειραιά. Τα ξέρουµε όλα. Πώς κακοποι-
ούν τους ανθρώπους. Πώς τους φτιάχνουν χαρακτήρες για να
εκδικηθούν την κοινωνία στη συνέχεια. Για να εκδικηθούν τα
πάντα. Γιατί τι τους λείπει; Τους λείπει αγάπη και στοργή. Γι’
αυτό όταν υπάρχουν άνθρωποι που διεκδικούν να το διεκπεραι-
ώσουν και να το διαχειριστούν, δεν µπορούµε να τους γυρίζουµε
την πλάτη. 

Άρα το ζήτηµα εδώ δεν είναι αν οι οµοφυλόφιλοι ή οι ετερό-
φυλοι ή ποιοι θα πάρουν ένα ανήλικο παιδί για να του δώσουν
την αγάπη, αλλά πώς η κοινωνία θα είναι συµµέτοχη στο ζήτηµα
της κοινωνικής προστασίας των παιδιών. Είµαστε µια παιδοκεν-
τρική κοινωνία, ειδικά η ελληνική κοινωνία. Αυτά που κάνουµε για
τα παιδιά µας πρέπει να φροντίζουµε ώστε όλα τα παιδιά να απο-
λαµβάνουν αυτών των δικαιωµάτων κι αυτών των παροχών της
αγάπης, της στοργής, της φροντίδας. 

Κλείνοντας, ήθελα να πω ότι αυτό το ζήτηµα και η συζήτηση
που έχει προηγηθεί ήταν µία ακόµα χαµένη ευκαιρία για να συ-
ζητήσουµε για τα οξύτατα κοινωνικά προβλήµατα που έχει η
χώρα µας. Είµαστε κατώτεροι των περιστάσεων, γιατί αυτό που
µας κινητοποιεί είναι η δεισιδαιµονία, η προκατάληψη, η πολιτική
αντιδικία χωρίς λόγο. 

Επιτρέπεται, κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, να κά-
νουµε αντιδικία για την Τουρκία, για τα Σκόπια, για το µετανα-
στευτικό. Όµως, όταν το θέµα έχει να κάνει µε τα παιδιά και την
προστασία τους, απαγορεύεται να είµαστε υποκριτές, να χύ-
νουµε κροκοδείλια δάκρυα, προκειµένου να απευθυνθούµε σε
ένα ακροατήριο που φανταζόµαστε ότι υπάρχει, γιατί υποτιµάµε
τον ελληνικό λαό. Υποτιµάµε την ελληνική κοινωνία, η οποία ξέρει
και καταλαβαίνει τι παίζεται κάθε φορά, προκειµένου να πάρουµε
κανένα ψηφαλάκι, αδιαφορώντας για τη δυστυχία που υπάρχει,
για τον πόνο και των φυσικών γονέων που εγκαταλείπουν το παιδί
τους και για το παιδί που δεν έχει τους φυσικούς γονείς του, και
καθυστερεί εγκληµατικά να βρεθεί σε µία οικογένεια για να ρου-
φήξει αγάπη.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Η συνάδελφος κ. Αικατερίνη Ιγγλέζη έχει τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο

νόµου που µας φέρνει σε κάθε του άρθρο αντιµέτωπους µε το
ερώτηµα: Πόσο ανοιχτή είναι η αγκαλιά µας και η καρδιά µας
ατοµικά και συλλογικά για να στηρίξουµε και να προστατεύσουµε
όλα αυτά τα παιδιά που για πολλούς και διάφορους λόγους δεν
βρίσκονται µε την οικογένειά τους; Με ποιον τρόπο µπορούµε να
βάλουµε ένα λιθαράκι ώστε να διορθωθούν τα κακώς κείµενα του
παρελθόντος; 

Προφανώς δεν θέτω το ερώτηµα µε τη λογική της ευσπλα-
χνίας και της φιλανθρωπίας. Το ερώτηµα αυτό είναι βαθύτατα
κοινωνικό. Είναι ερώτηµα περί κοινωνικής αλληλεγγύης και συλ-
λογικής ανάληψης της ευθύνης που έχουµε απέναντι στα παιδιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω ότι κανείς σ’ αυτή
την Αίθουσα θα διαφωνήσει µε την ανάγκη προστασίας των παι-
διών. Αυτό φάνηκε και στις συζητήσεις που έχουν προηγηθεί στις
επιτροπές αλλά και τη σηµερινή συζήτηση. Το ερώτηµα όµως
είναι πώς εφαρµόζεται στην κοινωνία και την πράξη η καλή αυτή
πρόθεση που έχουµε. Με αυτό το σκεπτικό, λοιπόν, οι διατάξεις
που δίνουν τη δυνατότητα συγκέντρωσης κι οργάνωσης των δε-
δοµένων είναι το πρώτο βήµα στην κατεύθυνση επίλυσης του
προβλήµατος, αν µπορούµε να το πούµε αυτό.

Όταν αναφέροµαι σε πρόβληµα, δεν αναφέροµαι στην αιτία
για την οποία τα παιδιά βρίσκονται δίχως οικογένεια. Θεωρώ ότι
αυτή είναι µία συζήτηση πολύ σηµαντική, αλλά διαφορετική.
Πρόβληµα εννοώ την οργάνωση και τον έλεγχο της διαδικασίας
αναδοχής και τεκνοθεσίας. 

Ως εκ τούτου, τα µητρώα που θεσπίζονται τα θεωρώ σηµαν-
τικά. Μέσα από µία συγκροτηµένη διαδικασία καταγραφής δε-
δοµένων θα µπορέσουµε να έχουµε την εικόνα της πραγµατικό-
τητας, ώστε να οδηγηθούµε στη λήψη αποφάσεων. 

Εξίσου σηµαντική, όµως, είναι και η θέσπιση του Εθνικού Συµ-
βουλίου Αναδοχής και Υιοθεσίας, που αποτελεί το επιτελικό όρ-
γανο για τη χάραξη πολιτικής για την αναδοχή και την τεκνο-
θεσία. 

Παράλληλα, όµως, οι διαδικασίες έχουν και αποκεντρωµένο
χαρακτήρα, καθώς το µητρώο και τα αιτήµατα των ενδιαφερό-
µενων διασυνδέονται µέσω των κέντρων κοινωνικής προστασίας
και των κοινωνικών υπηρεσιών των περιφερειών. 

Στόχος σε κάθε περίπτωση είναι η επιτάχυνση των διαδικασιών
προς όφελος των παιδιών και το όφελος των παιδιών συνίσταται
στο να βρεθούν σε ασφαλές οικογενειακό πλαίσιο το ταχύτερο
δυνατόν και στην αποφυγή της εισόδου τους σε ίδρυµα -και αυτό
για να γίνει χρειάζεται τη συνεργασία πολλών και διαφορετικών
φορέων του δηµοσίου αλλά και ευρύτερα. 

Η απαξίωση και η υποστελέχωση των κρατικών δοµών είναι γε-
γονός, στο οποίο κανείς δεν εθελοτυφλεί και αυτό βαραίνει όλες
τις κυβερνήσεις διαχρονικά. Σε κάθε περίπτωση, όµως, το νοµο-
σχέδιο αυτό δεν επιχειρεί να καταργήσει τις κρατικές δοµές ούτε
και τον αναγκαίο κρατικό έλεγχο, αλλά να µειώσει τον χρόνο των
διαδικασιών µε γνώµονα, όπως ήδη ανέφερα, την προστασία των
παιδιών και την ένταξή τους σε ασφαλές οικογενειακό πλαίσιο,
καθώς και τη θεσµική και επιστηµονικά ορθή κατοχύρωση της
διαδικασίας. 

Ως εκ τούτου, το διαχρονικό αίτηµα για ενίσχυση των κρατικών
δοµών που θα υποστηρίζουν αυτές τις διαδικασίες θα µε βρίσκει
πάντα σύµφωνη. Όµως, είναι απαραίτητο να έχουµε στην οπτική
µας την διεπιστηµονική στελέχωση των αρµόδιων υπηρεσιών και
φορέων, καθώς και τη διεπιστηµονική συνεργασία.

Το ζητούµενο, συνάδελφοι, δεν είναι µόνο το παιδί να πάει σε
µία ανάδοχη οικογένεια. Το µεγάλο ζητούµενο για εµάς, ως κοι-
νωνία, είναι η ολιστική υποστήριξη των οικογενειών αυτών -και
των γονεϊκών και των αναδόχων- και σαφώς και των ίδιων των
παιδιών. Σε αρκετές περιπτώσεις πρέπει να διερευνάµε και τους
όρους µε τους οποίους θα γυρίσουν το παιδί πίσω στη γονεϊκή
του οικογένεια και να δηµιουργούµε τις προϋποθέσεις για αυτό. 

Για τον λόγο αυτό, θα πρέπει η κάθε οικογένεια να υποστηρί-
ζεται από διεπιστηµονική οµάδα µε σταθερότητα, ώστε η ανα-
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δοχή, ως κοινωνικός θεσµός, να κατέχει τη θέση που της αρµό-
ζει. 

Σε αυτό το πλαίσιο, θα πρέπει να υπάρξει πρόβλεψη για τη
ρητή υποστήριξη και την παρακολούθηση της οικογένειας συ-
στηµατικά, καθώς και για την παρακολούθηση της οικογένειας
σε σχέση µε την εξέλιξη του θεσµού της αναδοχής. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό που
ακουµπάει πυρηνικά ζητήµατα της κοινωνίας µας για ακόµα µία
φορά προκάλεσε τα πιο συντηρητικά αντανακλαστικά. Πολύ εύ-
κολα κανείς µπορεί να αποπροσανατολίσει τη συζήτηση στο αν
οµόφυλα ζευγάρια δικαιούνται να είναι ανάδοχοι ή να προχωρή-
σουν σε τεκνοθεσία. Αποδεικνύεται για ακόµη µία φορά ευκολό-
τερο να µιλήσουµε για διακρίσεις, παρά για το τι πραγµατικά
σηµαίνει να είναι ένας άνθρωπος ικανός να γίνει ανάδοχος γο-
νέας ή να τεκνοθετήσει. 

Όµως έχει παρέλθει προ πολλού η εποχή αυτών των συζητή-
σεων. Οφείλουµε, συνάδελφοι, να µιλάµε για τους όρους µε τους
οποίους οµόφυλα ζευγάρια, αλλά και άνθρωποι που έχουν επι-
λέξει να ζουν εκτός γάµου, να γίνουν ανάδοχοι γονείς και να τε-
κνοθετούν όπως και κάθε άλλο ζευγάρι, να θέσουµε τους όρους
που σαν κοινωνία προκρίνουµε, ώστε οι επιλογές της τεκνοθε-
σίας και της αναδοχής να υποστηρίζονται από σύγχρονα δηµό-
σια διεπιστηµονικά δίκτυα. 

Η διάθεση για να προσφέρει κανείς αγάπη και αγκαλιά δεν δια-
κρίνει έµφυλες ταυτότητες και πιστοποιητικά γάµου. Έχουµε
υποχρέωση να εκσυγχρονίζουµε θεσµούς, να τεκµηριώνουµε
επιστηµονικά τις προσεγγίσεις µας, να αφουγκραζόµαστε την
κοινωνία που προχωράει και να δώσουµε τη µάχη να γίνουν
πράξη τα περισσότερα από όσα γράφονται σε ένα νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Ουρσουζίδης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, το

οποίο έχει να κάνει µε το παιδί. Οι θεσµοί της υιοθεσίας και της
αναδοχής ανηλίκων αποτελούν τους κυριότερους και σηµαντικό-
τερους θεσµούς παιδικής προστασίας, ιδιαίτερα των κακοποι-
ηµένων παιδιών. Στόχος των θεσµών αυτών είναι η εξασφάλιση
ενός ζεστού, οικογενειακού περιβάλλοντος, όπου αυτά θα νιώ-
θουν άνετα, ασφαλή και θα χαίρουν κοινωνικής αποδοχής στο
περιβάλλον που ζουν και δηµιουργούν. 

Στην Ελλάδα, πολλά δηµόσια και ιδιωτικά ιδρύµατα δεν αντα-
ποκρίνονται στον ρόλο τους, δεν επουλώνουν τις πληγές που
κουβαλάνε τα παιδιά από τις οικογένειες που δεν ευτύχησαν ή
που απέτυχαν για διάφορους λόγους. Ακόµη, όµως και τα ιδρύ-
µατα που ανταποκρίνονται επιτυχώς στον ρόλο τους –και υπάρ-
χουν τέτοια, όπως η πρωτοβουλία για το παιδί που είχατε την
ευκαιρία, κυρία Υπουργέ, να εγκαινιάσετε προχθές, το Κέντρο
Ηµερήσιας Φροντίδας- είναι γνωστό ότι θα ήταν πολύ καλύτερα
αν τα παιδιά αναπτύσσονταν σε ένα οικογενειακό περιβάλλον,
απολαµβάνοντας µια φυσιολογική ζωή. 

Κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου διαπιστώθηκαν µεταξύ
άλλων τα παρακάτω. Κοινή πεποίθηση αποτελεί το γεγονός ότι
το νοµοσχέδιο κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση, σε ό,τι αφο-
ρά την αντιµετώπιση χρόνιων προβληµάτων κατά τη διαδικασία
υιοθεσίας και αναδοχής. Γίνεται επιτέλους προσπάθεια να αντι-
µετωπιστεί το φαινόµενο της διαφθοράς στη διαδικασία υιοθε-
σίας αναδοχής που δυστυχώς, αν και δεν έγινε εκτενής ανα-
φορά, όλοι γνωρίζουµε ότι υφίσταται και µάλιστα, σε µεγάλη κλί-
µακα. 

Επιχειρείται η δηµιουργία ηλεκτρονικού µητρώου καταγραφής
υποψηφίων αναδόχων οικογενειών, αλλά και των παιδιών προς
αναδοχή. Είναι αυτονόητο ότι το κράτος πρέπει επιτέλους να
αποκτήσει σαφή εικόνα της πραγµατικότητας. Κατά κόρον κατα-
τέθηκε ότι η κατάσταση στα ιδρύµατα είναι κακή και δεν παρέ-
χουν ασφαλές περιβάλλον στα παιδιά που φιλοξενούν. Αυτό
πρέπει άµεσα να αλλάξει, ανεξάρτητα αν ο στόχος του νοµοσχε-
δίου είναι η αποϊδρυµατοποίηση των παιδιών και η πρόσβαση σε
ένα ζεστό οικογενειακό περιβάλλον. 

Η ψήφιση του νοµοσχεδίου από µόνη της δεν αντιµετωπίζει το
πρόβληµα. Όλοι γνωρίζουµε ότι τα απαραίτητα εργαλεία παρα-
κολούθησης και υποστήριξης των δράσεων παιδικής προστασίας
δεν επαρκούν. Συνεπώς επιβάλλεται οικονοµική στήριξη των
δοµών, δηµοσίων και ιδιωτικών. Αυτό κατατέθηκε από αρκετούς
φορείς και πρέπει να γίνει πράξη. 

Συστήνεται το Εθνικό Συµβούλιο Αναδοχής και Υιοθεσίας µε
σηµαντικό θεσµικό ρόλο στη συνέργεια και τον συντονισµό των
συναρµόδιων Υπουργείων και φορέων. 

Τέλος, ο στόχος για περιορισµό του χρόνου στη διαδικασία
υιοθεσίας που σήµερα διαρκεί πέρα από την παρεµβατικότητα
έξι κι επτά χρόνια είναι απολύτως αναγκαίος και πρέπει να επι-
τευχθεί. Εκεί θα κριθεί σε µεγάλο βαθµό η επιτυχία του νοµοσχε-
δίου. Αυτό είναι το νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά τώρα στο άρθρο 8, που έγινε πολύς λόγος και
προκάλεσε αντιδράσεις, κατά την άποψή µου δικαιολογηµένα,
µε τη νέα του µορφή, µετά τις αλλαγές, νοµίζω σε απολύτως θε-
τική κατεύθυνση ξεφεύγουµε από την αυστηρή και άστοχη σειρά
υποψηφίων αναδόχων, όπως προβλέπονταν αρχικά. 

Διαβάζω το άρθρο πριν αλλάξει: «Κατάλληλοι για να γίνουν
ανάδοχοι, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, είναι οικογένειες
που αποτελούνται από συζύγους ή έχοντες συνάψει σύµφωνο
συµβίωσης µε ή χωρίς παιδιά, µεµονωµένα άτοµα, άγαµα, δια-
ζευγµένα ή σε χηρεία ή µε ή χωρίς παιδιά που µπορεί να είναι
συγγενείς εξ αίµατος οποιουδήποτε βαθµού µε το ανήλικο τέκνο.
Μεταξύ περισσοτέρων καταλλήλων υποψηφίων αναδόχων γο-
νέων, η επιλογή γίνεται υποχρεωτικά σύµφωνα µε τη σειρά ανα-
φοράς του προηγούµενου εδαφίου».

Πηγαίνουµε πλέον µε βάση το πώς θα κρίνουν κατά περίπτω-
ση, ad hoc επί συγκεκριµένου σκοπού οι κοινωνικές υπηρεσίες
και οι εποπτεύουσες αρχές, ενώ τίθεται ως κυρίαρχο στοιχείο
κρίσης στην επιλογή του αναδόχου για τη βέλτιστη ανάδοχη κα-
τάσταση του παιδιού η Διεθνής Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του
Παιδιού που αποτελεί νόµο του κράτους από το 1992 και µάλιστα
µε αυξηµένη ισχύ, γιατί είναι διεθνής σύµβαση. 

Έτσι, το επίµαχο άρθρο τροποποιείται ουσιαστικά µε τον εξής
τρόπο: «Μεταξύ περισσοτέρων κατάλληλων υποψηφίων αναδό-
χων γονέων, η επιλογή γίνεται πάντα µε γνώµονα το συµφέρον
του ανήλικου υπό το πρίσµα της Διεθνούς Σύµβασης για τα Δι-
καιώµατα του Παιδιού που κυρώθηκε µε τον ν.2101/1992». 

Καταργείται λοιπόν η αυστηρή σειρά υποψήφιων αναδόχων,
όπως αρχικά προβλέπονταν, όπου δίνονταν προτεραιότητα άκρι-
τα, σε όλα ανεξαιρέτως τα ζευγάρια, ετερόφυλα και οµόφυλα,
έναντι όλων των άλλων οµάδων ή κατηγοριών υποψηφίων ανα-
δόχων, αγνοώντας τις πραγµατικές ανάγκες και τα δικαιώµατα
του παιδιού. 

Θέλω να τονίσω ότι ο συγκεκριµένος νόµος αφορά στα δικαιώ-
µατα του παιδιού και όχι στα δικαιώµατα οποιασδήποτε άλλης
κοινωνικής οµάδας που προφανώς υφίστανται. Προτάσσεται ως
κυρίαρχο κριτήριο για αναδοχή ο σεβασµός της Διεθνούς Σύµ-
βασης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού. 

Λίγα λόγια τώρα για τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Παι-
διού. Το σηµαντικότερο ίσως κείµενο είναι η Διεθνής Σύµβαση
για τα Δικαιώµατα του Παιδιού του 1989, που έχουν υπογράψει
εκατόν ενενήντα µία χώρες και είναι νόµος στη χώρα µας. Παιδιά
θεωρούνται όλα τα κορίτσια και αγόρια από µηδέν έως δεκαοκτώ
ετών. Όλα τα παιδιά είναι ίσα ανεξαρτήτως γλώσσας, θρησκείας,
απόψεων, περιουσίας, κατάστασης και ιδιαίτερων αναγκών ή εµ-
φάνισης. 

Οι αποφάσεις που αφορούν τα παιδιά, πρέπει να υπολογίζουν
πριν από όλα το συµφέρον των παιδιών. Η πολιτεία πρέπει να
παίρνει όλα τα κατάλληλα µέτρα για να εφαρµόζονται τα δικαιώ-
µατα των παιδιών. Τα παιδιά έχουν δικαίωµα στη ζωή, την επι-
βίωση και την ανάπτυξη. Τα παιδιά πρέπει να προστατεύονται
από κάθε µορφή βίας, προσβολής, εγκατάλειψης, σωµατικής ή
ψυχολογικής βίας και µέσα στο σπίτι και έξω από αυτό. Τα παιδιά
µε σωµατικές ή πνευµατικές αναπηρίες έχουν δικαίωµα να ζουν
σε συνθήκες που εγγυώνται την αξιοπρέπειά τους. 

Όταν ένα παιδί τίθεται σε ένα ίδρυµα ή µια ανάδοχη οικογέ-
νεια, η πολιτεία πρέπει να παρακολουθεί και να ελέγχει. Όταν
ένα παιδί δεν ζει µε την οικογένειά του ή δεν µπορεί να το φρον-
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τίσει αυτή, έχει δικαίωµα στην υιοθεσία, στην ανάδοχη οικογένεια
ή στην κατάλληλη στέγη - ίδρυµα. Η πολιτεία πρέπει να παίρνει,
τέλος, όλα τα µέτρα ώστε µία υιοθεσία να είναι σύµφωνη µε τον
νόµο και να λαµβάνεται υπ’ όψιν πάντα και πάνω από όλα το συµ-
φέρον του παιδιού. 

Το ζήτηµα που προέκυψε µε το άρθρο 8 δεν αφορά στην ερ-
µηνεία των όρων αναδοχής και υιοθεσίας, όπως κατά κόρον
ακούστηκε, καθώς και στις νοµικές συνέπειες που παράγουν,
αλλά στο περιβάλλον µέσα στο οποίο θα αναπτυχθούν παιδιά
στην ευάλωτη και ευαίσθητη ηλικία τους, στη διασφάλιση του κα-
λύτερου περιβάλλοντος µέσα στο σπίτι, αλλά και έξω από αυτό. 

Αυτό κρίνεται από τις ειδικές υπηρεσίες επιτέλους -µε ανακού-
φιση το διαβάζουµε- από ειδικούς µε βάση δικαιώµατα του παι-
διού, όπως ρητά ορίζονται από τη Διεθνή Σύµβαση για τα
Δικαιώµατα του Παιδιού, χωρίς στερεότυπα και προκαταλήψεις. 

Έτσι, λοιπόν, το ζήτηµα δεν τίθεται αν θα ψηφιστεί από εµάς
που αντιδράσαµε, κυρία Υπουργέ, το υπ’ όψιν άρθρο, αλλά από
αυτούς που βιάστηκαν και γρήγορα είπανε το ναι και τώρα πρέ-
πει να το δούµε συλλογικά, όλοι µαζί και να βοηθήσουµε να ξε-
περαστούν οι προκαταλήψεις και όποιες παρεξηγήσεις είχαν
δηµιουργηθεί, χωρίς η αιτία να ανήκει σε εµάς που αντιδράσαµε,
επαναλαµβάνω. 

Ολοκληρώνοντας, θέλω να πω ότι η ουσία είναι ότι διεξήχθη
ένας γόνιµος διάλογος που θα µπορούσε να θεωρηθεί πετυχη-
µένος, αν κατέληγε σε ένα όσο το δυνατόν πιο ασφαλές συµπέ-
ρασµα. Αυτό επετεύχθη µερικώς. Στην πράξη θα φανεί το πραγ-
µατικό αποτέλεσµα. 

Τονίζω ξανά: Το ιερό δικαίωµα στην ευτυχία του παιδιού ούτως
ή άλλως ορίζεται από τη Διεθνή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του
Παιδιού. Έχω εµπιστοσύνη στους κοινωνικούς θεσµούς και στη
δικαιοσύνη, που επιτέλους αναλαµβάνουν σηµαντικό ρόλο για
την ευθύνη που τους αναλογεί. 

Θα ήθελα, τέλος, να ευχαριστήσω όλους όσους αφιέρωσαν
χρόνο να καταθέσουν απόψεις στο πλαίσιο της επεξεργασίας
του νοµοσχεδίου, τους φίλους µου που χρόνια ασχολούνται µε
επιτυχία και ανιδιοτέλεια στον χώρο της προστασίας του παιδιού
και µε βοήθησαν και φυσικά τον Συνήγορο του Παιδιού, που βελ-
τίωσε σηµαντικά το νοµοσχέδιο µε τις απολύτως εύστοχες προ-
τάσεις που κατέθεσε κι έγιναν αποδεκτές από εσάς. 

Προσωπικά είµαι ικανοποιηµένος µε τις βελτιστοποιήσεις που
έγιναν κατά τη συζήτηση και φυσικά µε τη ριζική αλλαγή του άρ-
θρου 8. Στην αρχική του µορφή δεν πιστεύω ότι θα γινόταν απο-
δεκτό, τουλάχιστον από εµένα. 

Ειπώθηκαν υπερβολές. Δεν θα ασχοληθώ. Θα παραµείνω προ-
σηλωµένος στην ουσία του νοµοσχεδίου, που αφορά στο ιερό
δικαίωµα του παιδιού να ζήσει όσο το δυνατόν πιο ευτυχισµένο
µέσα σε µια κοινωνία που του αξίζει. Γιατί; Γιατί αν γλιτώσει το
παιδί υπάρχει ελπίδα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο Ανεξάρτητος Βου-

λευτής κ. Δηµήτριος Κουκούτσης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µ’ αρέσει να γυρίζω στο παρελθόν, ούτε µ’ αρέσει να ξύνω

πληγές, αλλά επειδή έγινε αναφορά από Βουλευτές του ΚΚΕ και
του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα να πω κι εγώ µία µικρή ιστορία για ένα
παιδί. 

Το 1948 ένα παιδί δεκατεσσάρων χρονών στον ορεινό όγκο
του Ταϋγέτου έχασε το πόδι του από νάρκη. Ο πατέρας του ήταν
στο βουνό. Πολεµούσε µε τη δεξιά παράταξη. Άλλα παιδιά είχαν
γονείς που πολεµούσαν µε την άλλη παράταξη. Αυτό το παιδί
έχασε το πόδι του. Για να βρεθεί στην Αθήνα εκείνη την εποχή
από την Καλαµάτα, από τον ορεινό όγκο του Ταϋγέτου, ήταν σαν
να παγαίνει στον Βόρειο Πόλο ταξίδι.

Το παιδί αυτό ήλθε. Το παιδί αυτό είναι ο πατέρας µου. Τον
έχω ακόµη. Μεγάλωσε τρία παιδιά. Ανδρώθηκε στις βασιλικές
σχολές της Φρειδερίκης. Έµαθε τέχνες µαζί µε παιδιά από αν-
τάρτικες οικογένειες, που είχαν χάσει και αυτά χέρια, πόδια. Όλα
µαζί ζουν µέχρι σήµερα αδελφωµένα. Είναι φίλοι. Έχει φίλους
που έρχονται στα ογδόντα πέντε, στα ογδόντα έξι χρόνια τους,
βλέπονται και αγαπιούνται σαν αδέλφια. Γι’ αυτό, λοιπόν, αφήστε
το. Μην ξύνετε παλιές πληγές.

Ο θεσµός της υιοθεσίας στη χώρα µας ποτέ δεν είχε ένα ολο-
κληρωµένο θεσµικό πλαίσιο, παρόλο που συγκαταλέγεται µε-
ταξύ των πιο ευαίσθητων ζητηµάτων της κοινωνίας µας. Άραγε,
η υιοθεσία, κατ’ επέκταση η ανατροφή ενός παιδιού, είναι µόνο
η µεγάλη επιθυµία ενός ζευγαριού να αποκτήσει ένα παιδί ή είναι
και η ανάγκη ενός παιδιού να ζήσει σε µία οικογένεια µε αγάπη,
προστασία και την ασφάλεια την ψυχολογική που θα του παρέ-
χεται εφεξής;

Η υιοθεσία πρέπει να διέπεται από υψηλούς κανόνες ηθικούς
και αξίες διαχρονικές. Το παιδί που εγκαταλείπεται, µέσω της
νέας του οικογένειας πρέπει να έχει τις πρέπουσες ευκαιρίες για
την κοινωνική του ένταξη, οπότε πρέπει να λάβουµε πάρα πολύ
σοβαρά υπ’ όψιν µας και τα κοινωνικά στερεότυπα, που ευτυχώς
στην πατρίδα µας είναι ακόµη ισχυρά όσον αφορά στον θεσµό
της οικογένειας.

Εάν αυτά τα πρότυπα ανατραπούν βίαια, όπως το επιθυµείτε
εσείς σήµερα λόγω των ιδεοληψιών σας, που τις συµµερίζεται,
βέβαια, και ένα κοµµάτι, δυστυχώς, εκ δεξιών σας χάριν πολιτι-
κών ωφελειών, τα προβλήµατα που θα προκύψουν θα είναι τε-
ράστια τόσο για την κοινωνία όσο και για τα παιδιά αυτά.

Σύµφωνα µε εµπεριστατωµένες µελέτες, δεν έχει διευκρινιστεί
πώς αντιλαµβάνονται τα ίδια τα παιδιά τους γονείς µε το ίδιο
φύλο και ποια θα είναι η εξέλιξή τους µε την ασφάλεια που θα
προκύψει εφόσον δεν θα υπάρχουν διακριτοί γονεϊκοί ρόλοι. 

Μία άλλη παράµετρος στις µελέτες αυτές είναι ότι τα γονεϊκά
πρότυπα όταν λείψουν, δηµιουργούν σηµαντικά εµπόδια στην
υγιή ψυχική ανάπτυξη του παιδιού, που άλλωστε είναι η βάση της
απόφασης για να δοθεί το παιδί σε ανάδοχη οικογένεια. 

Γι’ αυτό είµαστε κι εδώ εµείς σήµερα. Αυτό συζητάµε. Τι κοινό
µπορεί να έχει η σεξουαλική επιλογή, που στο κάτω-κάτω της
γραφής είναι µία αυστηρά ιδιωτική απόφαση, µε τον θεσµό της
οικογένειας, που προκύπτει από καταβολής κόσµου µε την αυ-
στηρή κατανόηση της φυσιολογικής βιολογικής σχέσης άνδρα -
γυναίκας και πατέρα - µητέρας;

Είναι δεδοµένο ότι τα οµόφυλα ζευγάρια δεν αποτελούν τη φυ-
σική ανθρώπινη εξέλιξη, πόσο µάλλον τον διαχρονικό θεσµό της
οικογένειας. Εξέλιξη είναι να ακολουθούµε τους φυσικούς νό-
µους, να τηρούµε τις ηθικές αξίες που δοκιµάστηκαν σκληρά στο
πέρασµα των χρόνων και άντεξαν στα ρεύµατα και τις µικροπιέ-
σεις κατά καιρούς.

Οι καιροί που ζούµε είναι, δυστυχώς, παρακµιακοί στην πλει-
ονότητα των εκφράσεών τους. Όσο και αν προσπαθείτε να πα-
ρουσιάσετε ως πρωτοποριακή τη ρύθµιση αυτή για την ελληνική
κοινωνία, θα παραµείνει ως κάτι το µη ερµηνεύσιµο. Η οικογένεια
σε πείσµα των καιρών συνεχίζει να συντελεί στη διαµόρφωση των
βασικών αξιών και απόψεων, που µπορεί να αποβούν αποφασι-
στικής σηµασίας για τα άτοµα, ακόµα και µετά την αποχώρησή
τους από την οικογενειακή εστία.

Άραγε, θα αρχίσουµε να διδάσκουµε στα παιδιά µας ότι οι
όροι, όπως πατέρας και µητέρα, δεν ισχύουν ή ότι περιέχουν µια
σχετικότητα; Πώς θα εξηγήσουµε τις διαφορές των φύλων; Πώς
θα θέσουµε πρότυπα; Γιατί, ας µην το λησµονούµε, τα παιδιά
πολύ περισσότερο από τους ενήλικες ψάχνουν, λειτουργούν µε
πρότυπα, τα αποζητούν, τα επιδιώκουν.

Εν κατακλείδι, υπάρχουν καίρια ερωτήµατα της επιστηµονικής
κοινότητας που δεν απαντώνται από τους υπέρµαχους του άρ-
θρου αυτού. Τα παιδιά αυτά θα έχουν τυπική ανάπτυξη ή θα πα-
ρουσιάσουν δυσκολίες; 

Λέτε ότι πρέπει να επιτραπεί η υιοθεσία από οµόφυλους γονείς
και για ανθρωπιστικούς λόγους. Στο όνοµα, λοιπόν, αυτού του
ανθρωπισµού µε το έτσι θέλω και χωρίς να ερωτηθούν θα στε-
ρήσουµε από κάποια παιδιά το µητρικό ή το πατρικό αρχέγονο
πρότυπο, θα τους στερήσουµε τη µητρική αγκαλιά, τον θηλασµό
και τόσα άλλα πράγµατα που απολαµβάνουν τα παιδιά εδώ και
µύρια χρόνια.

Πώς είναι δυνατόν να µιλάτε σήµερα για αναφαίρετο δικαίωµα
αυτών των ανθρώπων να µεγαλώσουν ένα παιδί, όταν το δι-
καίωµα αυτό τους το στερεί η ίδια η πανάρχαια η φυσική τάξη;

Φανταστείτε τι προβλήµατα θα υπάρχουν. Αυτά έχουν προκύ-
ψει και στο παρελθόν από παιδιά, τα οποία ανακάλυψαν σε µε-
γαλύτερη ηλικία ότι είναι παιδιά σε ανάδοχη οικογένεια. Για
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παράδειγµα, στην περίπτωση αναδοχής ή υιοθεσίας από οµό-
φυλο ζευγάρι, φανταστείτε τότε τα παιδιά να πληροφορηθούν
ότι έχουν να αντιµετωπίσουν ένα επιπλέον πρόβληµα στο περι-
βάλλον τους. 

Τα παιδιά, όπως ξέρετε, είναι επιθετικά. Είναι γνωστό τοις πάσι
ότι η παιδική κοινωνία εκ φύσεως είναι άκρως επιθετική και
σκληρή στον υπέρτατο βαθµό. Γιατί, λοιπόν, αυτές οι ιδεοληψίες;
Γιατί αυτές οι εµµονές, αυτή η πρεµούρα, αυτή η σπουδή; Πιε-
ζόµαστε; Υπάρχει συγκεκριµένος λόγος; 

Την απάντηση την έδωσε πάρα πολύ όµορφα σε ένα άρθρο
του προ ηµερών ο Ηλίας Παπαναστασίου, ονοµάζοντάς σας
εσάς της Αριστεράς «µεταµοντέρνους», που απεχθάνεστε τη βιο-
λογία και θεωρείτε τη βιολογική κατασκευή σαν κοινωνική κατα-
σκευή κατά πρώτο λόγο. 

Λέτε ουσιαστικά ότι δεν γεννιέσαι ως άντρας ή ως γυναίκα,
αλλά δηµιουργείσαι ή διαπλάθεσαι από την κοινωνία, θέλοντας
έτσι να αποδοµήσετε τον βιολογικό πυρήνα των φύλων και να
υπερτονίστε -άκουσον!- την κοινωνική επιρροή. 

Έχετε αναγάγει την ελευθερία επιλογής σε υπέρτατο αγαθό,
επειδή απεχθάνεστε έννοιες, όπως την «κοινωνική ηθική» και την
«κοινωνική ευθύνη». Ένα συνονθύλευµα δηµοσιοϋπαλληλικών
και πανεπιστηµιακών γραφειοκρατών αυτοαποκαλούνται διανο-
ούµενοι, που καταχρώνται όρους που δεν κατανοούν και κορδώ-
νονται σαν φασιανοί για την ιδεολογική τους µεγαλοπρέπεια. 

Να προσθέσω δε ότι η πλειοψηφία των κοµµάτων σήµερα µι-
λάει για ψήφο κατά συνείδηση. Βέβαια τη στήριξη θα την έχετε
και εκ δεξιών- αυτό δεν το συζητάµε- και από τους σοσιαλδηµο-
κράτες κ.λπ.. Όλοι ζητούν ψήφο κατά συνείδηση. Τώρα κατά συ-
νείδηση; Όταν παίρνονταν αποφάσεις για την οικονοµική
εξαθλίωση της χώρας και µε την προηγούµενη κυβέρνηση και
τώρα, µιλούσατε για «αυστηρή κοµµατική πειθαρχία» δεξιά και
αριστερά. Παράξενα πράγµατα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ντροπή σε αυτή την Ευρώπη µε
τα –θα το πω- κόµµατα των παιδεραστών, µε τα κόµµατα των κτη-
νοβατών, ντροπή σε εσάς που φέρνετε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
και ντροπή κυρίως σε εµένα, που δεν µπορώ να το απαλείψω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Νι-
κόλαος Παρασκευόπουλος, έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι, την εισαγωγή που ήθελα να κάνω την κάλυψε η Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, η κ. Χριστοδουλοπούλου. Στο σχετικό
θέµα το µόνο που θα ήθελα να συµπληρώσω ή να προσθέσω σε
όσα είπε είναι ότι το φαινόµενο αυτής της έντασης και της προ-
σήλωσης στο θέµα της οµοφυλοφιλίας, το οποίο δείχνει η Βουλή
στις συζητήσεις της, δεν είναι καινούριο. 

Έχουν περάσει από τη Βουλή νόµοι για την αγροτική οικονο-
µία, για την τροµοκρατία, ενσωµατώσεις οδηγιών, θέµατα που
αφορούν τη διαφθορά, εθνικά θέµατα, πολύ ήσυχα. Μην τυχόν
και ένα νοµοσχέδιο το οποίο συζητείται εδώ έχει την παραµικρή
έµµεση σχέση µε την οµοφυλοφιλία. Εκεί έχουµε ένταση, επιθε-
τικότητα πολλών ρητόρων και µεγάλη διάρκεια των συζητήσεων.

Κυρία Υπουργέ, εάν δεν υπήρχε το άρθρο 8, δεν ξέρω εάν θα
φτάναµε σε µιάµιση ηµέρα συζήτησης στην Ολοµέλεια. Βεβαίως,
δεν θέλω να κάνω ο ίδιος το ίδιο λάθος και να αναφερθώ σε αυτό
θέµα. Θα προσπαθήσω κι εγώ να µπω στο ζήτηµα µε ένα παρά-
δειγµα, όχι ενός παιδιού αλλά πολλών παιδιών. 

Προ πολλών ετών, ίσως προ δεκαετίας, είχα βρεθεί σε µία συ-
ζήτηση στο Πρωτοδικείο Θεσσαλονίκης, µε συµµετοχή εισαγγε-
λέως ανηλίκων, δικαστή ανηλίκων και επιµελητών ανηλίκων και
συζητούσαν µε πολύ ενδιαφέρον και προσοχή όλοι οι λειτουργοί
-είχα προσκληθεί και εγώ για µία επιστηµονική γνώµη- τι µπορεί
να γίνει µε αυτά τα παιδιά. Πήγαιναν στο δικαστήριο ανηλίκων
εφηβάκια, παιδάκια και το δικαστήριο είχε διαπιστώσει ότι είχαν
κλέψει κάτι, ένα µοτοσακό για παράδειγµα και δεν ήξεραν τι να
κάνουν.

Εξηγούσαν οι δικαστές ότι δεν ήθελαν να τα βάλουν στη φυ-
λακή, δεν ήθελαν να τα βάλουν σε κλειστό ίδρυµα. Μπορεί να
µην πήγαιναν και φυλακή. Τότε ο σωφρονισµός ενηλίκων είχε
διαστάσεις στο άρθρο 127. Δεν ήταν όπως µετά τον ν.4322. Εξη-
γούσαν πώς καταλάβαιναν ότι αν το παιδί πάει σε κλειστό χώρο,
σε κλειστό ίδρυµα, ή σε φυλακή, η πρόβλεψη είναι χειρότερη για

το µέλλον του και τη σχέση του µε την παραβατικότητα και ότι
είναι προτιµότερο να µείνει έξω µε κάποια εποπτεία, µε κάποια
προσοχή. Όµως, υπήρχαν εγγυήσεις ότι αυτό το παιδί δεν θα εγ-
καταλειφθεί, δεν θα αλητέψει; Όχι, γιατί ρωτούσαν το παιδί
«έχεις οικογένεια;» και εκείνο απαντούσε «όχι, έχω χάσει τους
γονείς µου, δεν µπορώ να τους βρω, οι γονείς µου είναι έξω». Ο
δικαστής ερχόταν σε αµηχανία και συνήθως ως λύση ανάγκης
επέλεγε µε βάση τις δυνητικές εκφράσεις που υπάρχουν στον
νόµο το µέτρο. Τελεία; Από εδώ µπορούµε να πάµε στην ανα-
δοχή; Όχι, γιατί η ιστορία αποκαλύφθηκε σε εκείνη τη συζήτηση
ότι είχε και µία συνέχεια, που και εγώ δεν τη γνώριζα καθόλου
µέχρι τότε. Είπαν: «Τα περισσότερα από αυτά τα παιδιά λένε ψέ-
µατα. Βέβαια γνωρίζουν πού είναι οι γονείς τους, αλλά αν πουν
πού είναι οι γονείς τους, θα πάει η Αστυνοµία να τους συλλάβει,
γιατί οι γονείς τους είναι παράνοµοι στη χώρα, γιατί έχουν απε-
λαθεί και αν γίνει γνωστή η κατοικία τους, αν συλληφθούν, θα
απελαθούν, διότι διώκονται και τα λοιπά». Τα παιδιά προτιµούν
να πουν «δεν ξέρω πού είναι οι γονείς µου» και να πάνε φυλακή
παρά να αποκαλύψουν τους γονείς τους, να τους δουν να συλ-
λαµβάνονται και να χάσουν τα ίδια το µοναδικό έρεισµα ζωής το
οποίο έχουν. 

Θέλω να πω µε όλα αυτά ότι η σηµασία της θεσµοθέτησης και
του εξορθολογισµού τόσο της υιοθεσίας όσο και της αναδοχής
ανηλίκων είναι ένα µέτρο τεράστιας σηµασίας και για την οικο-
γένεια, οπωσδήποτε και για την προσπάθεια της κοινωνικής ευ-
ρυθµίας. 

Τα θετικά του νοµοσχεδίου είναι πασιφανή. Έχουµε να κά-
νουµε πλέον µε έναν θεσµό Μητρώου των Αναδόχων, που επι-
τρέπει και διαφάνεια και εξορθολογισµό, αλλά και προσοχή στην
αναδοχή. Έχουµε θεσµούς. όπως η επαγγελµατική αναδοχή,
που αφορούν περιπτώσεις που θέλουν ιδιαίτερη επιστηµονική
προσοχή, όπως τα παιδιά που έχουν προβλήµατα υγείας ή που
έχουν ψυχολογικά προβλήµατα. Έχουµε, επίσης, τις περιπτώσεις
της αναδοχής, η οποία προβλέπεται για παιδιά που έχουν ποινικά
προβλήµατα, όπως αυτά τα οποία σας προανέφερα. 

Η προσπάθεια εξορθολογισµού και στήριξης των παιδιών απέ-
ναντι σε αυτά τα προβλήµατα έχει –νοµίζω- χαρακτηριστικά πα-
λινόρθωσης του κράτους πρόνοιας στη χώρα µας. Το κράτος
πρόνοιας στη χώρα µας κλονίστηκε -και αυτό το ξέρουµε όλοι-
και κλονίστηκε από πολλές απόψεις. Όταν αυτή τη στιγµή και
πάλι βλέπουµε να εµφανίζονται θεσµοί εποπτείας της αναδοχής,
Μητρώο Αναδόχων Γονέων, θεσµοί υποστήριξης µε εκπαίδευση
των υποψήφιων γονέων µε υιοθεσία ή των υποψήφιων αναδόχων
και όταν βλέπουµε ακόµη και το κράτος να αποδέχεται ότι θα
πληρώσει και επαγγελµατίες κοινωνικούς λειτουργούς ή λειτουρ-
γούς της υγείας, προκειµένου να βοηθήσει τα παιδιά, παίρνουµε
µία ανάσα. Το κράτος πρόνοιας υπάρχει ή –αν θέλετε- ξαναγεν-
νιέται. 

Γι’ αυτό και προσωπικά θέλω να συγχαρώ την Υπουργό, γιατί
αυτή τη στροφή τη θεωρώ πολύ σηµαντική. 

Μία λέξη µόνο να πω για το άρθρο 8, επειδή άκουσα ότι ανα-
φέρθηκε το όνοµά µου, ειπώθηκε ότι είχα πει κάτι άλλο, όταν
περνούσε εδώ ο νόµος για το σύµφωνο συµβίωσης. Προφανώς
και δεν είχα πει τίποτα άλλο. Είχα πει τότε ότι εκείνος ο νόµος
αφορά το σύµφωνο συµβίωσης, ότι εκείνος ο νόµος δεν καθιε-
ρώνει τεκνοθεσία από οµόφυλα ζευγάρια που συνάπτουν σύµ-
φωνο. Και το είχα πει αυτό γιατί; Διότι απλώς εκείνος ο νόµος
δεν το έλεγε. Ούτε καν επιχείρηµά µου σήµερα είναι µόνο ότι
άλλο είναι η αναδοχή και άλλο είναι η υιοθεσία, ή ότι εδώ έχουµε
να κάνουµε µε φαινόµενα τα οποία θα έφερναν σε µία δυσκολία
εφαρµογής τον ίδιο τον θεσµό -ως εναλλακτικού µέτρου, εν
πάση περιπτώσει- της αναδοχής. 

Νοµίζω ότι η ρύθµιση η οποία βρίσκεται στα σπάργανα σή-
µερα, είναι µία ρύθµιση που δίνει µία πολύ καλή έκβαση στο θέµα
της αναδοχής, ιδίως επειδή προβλέπονται θεσµοί εποπτείας της
αναδοχής, επειδή προβλέπεται ένα προσεκτικά διαµορφωµένο
µητρώο και επειδή υπάρχουν ακόµη και θεσµοί άρσης, εάν οι ει-
δικοί επιστήµονες, οι ανάδοχοι, οι κοινωνικοί λειτουργοί, όσοι
έχουν οριστεί, διαπιστώσουν οποιαδήποτε δυσλειτουργία. 

Τα συγχαρητήριά µου και πάλι στην Υπουργό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολό-
πουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πρωτότυπο ήταν, όντως, ο
Βουλευτής της Πλειοψηφίας να συγχαίρει την Υπουργό του κόµ-
µατός του. Ευχάριστο. Πολύ θα ήθελα και εγώ για πολλές µέρι-
µνες και διατάξεις και άρθρα σωστά αυτού του νοµοσχεδίου να
ήµουν στη θέση από αυτό εδώ το Βήµα να έλεγα αυτά που είπε
ο κ. Παρασκευόπουλος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευθύς εξαρχής θέλω να ξεκα-
θαρίσω ότι αυτό το περιβόητο άρθρο 8 είναι εκείνο που αδικεί
ένα πράγµατι ενδιαφέρον νοµοσχέδιο, µε αρκετές θετικές προ-
βλέψεις, ένα νοµοσχέδιο που θα µπορούσε να γίνει και ακόµα
καλύτερο, εάν ο πραγµατικός στόχος ήταν η πλατιά διακοµµα-
τική συναίνεση σε ένα ζήτηµα τόσο σηµαντικό, όσο είναι η ανα-
δοχή και η υιοθεσία παιδιών. Έτσι ορθά  κοφτά θέλω να επανα-
λάβω αυτό που εντός και εκτός της Αιθούσης συχνά πυκνά λέω,
όποτε µου δίνεται η ευκαιρία, ότι θα µε βρίσκει πάντοτε αντίθετο
καθετί που αντίκειται στην ευαγγελική διδασκαλία, την ανθρώ-
πινη φύση, το ήθος και τις αξιακές παραδόσεις των Ελλήνων.

Θέλω να επαναλάβω για όλους µας ότι κατά τη χριστιανική εκ-
κλησία ο γάµος είναι µυστήριο. Και η οικογένεια επίσης για την
Ελλάδα είναι ο πιο ισχυρός, αξιόπιστος και ακλόνητος θεσµός,
που µάλιστα κράτησε την κοινωνία όρθια και σε αυτά τα τελευ-
ταία χρόνια της µνηµονιακής κρίσης. Γι’ αυτό, λοιπόν, και δεν
θέλω και δεν πρόκειται να συµβάλω µε την ψήφο µου σε οτιδή-
ποτε πλήττει τις χριστιανικές αρχές και επιχειρεί να αλλοιώσει τη
µορφή της οικογένειας, που ήταν και είναι µπαµπάς, µαµά και
παιδιά και όχι γονέας νούµερο 1 και γονέας νούµερο 2. 

Το γνωρίζω πως κάποιοι θα µε κατηγορήσουν και πάλι ως οπι-
σθοδροµικό, ως σκοταδιστή, ως οµοφοβικό. Συνηθισµένα είναι
τα βουνά απ’ τα χιόνια! Και ας το έχω πει χίλιες φορές, νιώθω
την υποχρέωση να το επαναλάβω από αυτό εδώ το Βήµα, ότι
ασφαλώς κάθε άνθρωπος είναι ελεύθερος να κάνει τις επιλογές
του, ασφαλώς και στον τοµέα του σεξουαλισµού του. Όµως, ενώ
εγώ και άλλοι µπορεί να κατηγορούµαστε ως οµοφοβικοί, αυτοί
που χτίζουν απέναντι στους Έλληνες χριστιανούς ένα ψηλό τεί-
χος µίσους, χαρακτηρίζονται ως προοδευτικοί και όχι, για παρά-
δειγµα, ως οµοµανιακοί. 

Όπως και να έχει, όµως, υπό τον φόβο των κατηγοριών και
διωγµών, δεν γίνεται να  δεχθώ και να ψηφίσω υπέρ µίας ρύθµι-
σης που εξεγείρει τα ελληνοχριστιανικά ήθη και αποτελεί ευθεία
επίθεση σε αυτόν τον ιερό θεσµό της οικογένειας, µε τεράστια
ερωτηµατικά να εγείρονται για την οµαλή ψυχοσωµατική και κοι-
νωνική ανάπτυξη των παιδιών, που µπορεί να υιοθετηθούν από
οµόφυλα ζευγάρια.

Ειλικρινά, απορώ και εξίσταµαι µε το γεγονός πως όσοι υπε-
ρασπιζόµαστε αυτές τις παραδοσιακές ελληνορθόδοξες αρχές
µέσα στο Κοινοβούλιο πρέπει να αισθανόµαστε ως µειοψηφία,
όταν στην ελληνική κοινωνία ξέρουµε ότι οι ελληνορθόδοξες
αρχές αποτελούν µια τροµερή πλειοψηφία. 

Γι’ αυτό και δεν κατανοώ ούτε τη σκοπιµότητα της Κυβέρνη-
σης να εισαγάγει το άρθρο 8 στο νοµοσχέδιο που συζητείται σή-
µερα. Είχε άραγε την ανάγκη να εµφανίσει ένα τέτοιο δήθεν
προοδευτικό πρόσηµο σε αυτό το τόσο σηµαντικό θέµα, για το
οποίο ο µεγαλύτερος προοδευτισµός είναι η απλοποίηση των
διαδικασιών για αναδοχές και υιοθεσίες, ώστε να µπορέσουν να
βρουν µια ζεστή αγκαλιά όλα τα παιδιά; 

Υπάρχει µεγαλύτερος εκσυγχρονισµός, µε µεγάλη κοινωνική
αξία από το να καταφέρουν εκατοντάδες οικογένειες να υιοθε-
τήσουν ένα παιδί, που τόσο πολύ θέλουν, αλλά δεν µπορούν ή
για να το κάνουν, πρέπει να καταφύγουν στην παρανοµία; 

Η Κυβέρνηση πραγµατικά δεν είχε καµµία ανάγκη να επιδιώξει
σκανδαλισµούς και διχασµούς στο συγκεκριµένο θέµα, αλλά το
κάνει. Και ασφαλώς θα έχει υπολογίσει, όσο και αν λέει ότι δεν
την ενδιαφέρουν οι συνέπειες από το σύνολο των Ελλήνων που
πιστεύουν ότι κάθε παιδί έχει το δικαίωµα να µεγαλώνει µε το
πρότυπο του πατέρα και της µητέρας και όχι µε το πρότυπο των
δύο πατεράδων ή των δύο µητέρων.

Επίσης, οφείλω να οµολογήσω ότι για µια ακόµη φορά εκπλήσ-

σοµαι δυσάρεστα από την αµφίθυµη στάση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που παραβιάζει εκ νέου τις διαχρονικές αξίες της κοινωνι-
κής και πατριωτικής κεντροδεξιάς και γι’ αυτό έχει πάψει πλέον
να αποτελεί τη στέγη πολλών αγωνιστών της, αλλά και νέων αν-
θρώπων που δεν θέλουν να υποκύψουν, να προσκυνήσουν τις
αριστερές, αλλά ούτε και τις νεοφιλελεύθερες ιδέες και ιδεολη-
ψίες, που όπως αποδεικνύεται τελικά συγκλίνουν σε πολλά. Ας
είναι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το βλέπουν όλοι και σήµερα βλέπουν τη Βουλή εδώ. Γι’ αυτό
το θέµα που συµφωνεί η κ. Μπακογιάννη, αλλά διαφωνεί ο αδελ-
φός της, υπάρχει εδώ µόνο η κ. Μάρκου για να λέει ότι διαφωνεί.
Αυτό το λέω, γιατί µόλις προχθές στην Πάτρα ήταν η Πανελλήνια
Ένωση Θεολόγων, που µου είπαν ότι ζητούν να δουν και αυτοί
τον κ. Μητσοτάκη, αλλά δεν αδειάζει, δεν προκάνει. Είχε δει,
όµως, επί µιάµιση ώρα –και καλώς- τους ανάλογους συλλόγους
και συνδέσµους των οµοφυλοφίλων.

Ο καθείς και το χρέος του. Προσωπικά το έχω αναλάβει απέ-
ναντι στους αγνούς και ορθόδοξους πατριώτες Έλληνες που
αποτελούν τη συντριπτική βάση αυτής της παράταξης. 

Κυρίες και κύριοι, τελειώνοντας επιτρέψτε µου λίγα λόγια για
τις επιστηµονικές µελέτες. Ακούστηκαν πολλά εδώ, ένθεν κακεί-
θεν. Είµαι σίγουρος ότι κι εκείνοι οι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ,
που κατέθεσαν µάλιστα στα Πρακτικά τέτοιες µελέτες, θα έχουν
υπόψη τους –άλλωστε δηµοσιεύθηκαν τις προηγούµενες ηµέρες
στην εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ»- άλλες µελέτες που δείχνουν
τα τραγικά αποτελέσµατα της τεκνοθεσίας από οµόφυλα ζευγά-
ρια. Δεν σηµαίνει ότι αυτές που κατέθεσαν δεν είναι έγκυρες,
αλλά φαντάζοµαι ότι δεν θα πουν ότι και οι άλλες που δηµοσιεύ-
θηκαν, επίσης, δεν υπακούουν σε επιστηµονικά κριτήρια. 

Γνωρίζετε άραγε, ότι πολίτες που µεγάλωσαν σε γκέι οικογέ-
νειες στις Ηνωµένες Πολιτείες έχουν καταφύγει µέχρι και στη δι-
καιοσύνη, περιγράφοντας τις δικές τους εµπειρίες και ζητώντας
να ακυρωθεί το δικαίωµα υιοθεσίας από οµόφυλα ζευγάρια; 

Γνωρίζετε επίσης ότι στη Σλοβενία οµάδα πολιτών ξεκίνησε
µία αναφορά ενάντια στον νόµο και προσέφυγε στα δικαστήρια
για να τεθεί το θέµα σε δηµοψήφισµα; Και αυτό έγινε. Πόσο
πήρε; Λίγο πάνω από το 63% των ψηφοφόρων. Αποτέλεσµα;
Απέρριψε το νοµοσχέδιο του επαναπροσδιορισµού του γάµου
ως ένωση µεταξύ δύο συναινούντων ενηλίκων, παρά ρητώς,
όπως ήρθε, µεταξύ ενός άνδρα και µιας γυναίκας.

Τα αναφέρω αυτά µόνο ως παραδείγµατα για να πω ότι δεν
υπάρχουν θέσφατα και ότι εν πάση περιπτώσει οι παιδικές ψυχές
δεν µπορούν να αντιµετωπίζονται ως πειραµατόζωα, αν και προ-
σωπικά τουλάχιστον θα ευχόµουν να µπορούσαν να γίνουν δη-
µοψηφίσµατα και εδώ στην Ελλάδα για τέτοιου είδους ζητήµατα.  

Αν γίνονταν δηµοψηφίσµατα για το συγκεκριµένο θέµα, αλή-
θεια, ποιο πιστεύετε ότι θα ήταν το αποτέλεσµα; Τι νοµίζετε ότι
θα έλεγαν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες; Μήπως θα συµφωνούσαν
µε τις αναδοχές και τις υιοθεσίες από οµόφυλους γονείς; Η
απόρριψη θα ήταν συντριπτική.

Βέβαια, ακούστηκε από συναδέλφους Βουλευτές ότι γι’ αυτό
θα πρέπει να αλλάξουµε την κοινωνία εδώ. Άλλωστε, άκουσα ότι
και ο κ. Μητσοτάκης λέει ότι γι’ αυτό δεν µπορεί να το ψηφίσει,
γιατί ακόµα η κοινωνία δεν είναι έτοιµη και θα κάνει ό,τι µπορεί
και αυτός για να την ετοιµάσει, όχι για να κρατήσει τις παραδό-
σεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, γιατί έχετε φτάσει στα δέκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κρίµα και άδικο που αυτό το νοµοσχέδιο γίνεται πεδίο για πι-

κρές διαπιστώσεις και σοβαρότατες διαφωνίες.
Το Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα Ελλάδος υποστηρίζει πως το

άρθρο 8 είναι απαράδεκτο, καθώς θέτει σε κίνδυνο το δικαίωµα
του ανήλικου παιδιού να διαµορφώσει και να ολοκληρώσει ελεύ-
θερα και ανεπηρέαστα την προσωπικότητά του και την ψυχοσω-
µατική του ανάπτυξη, ενώ το καθιστά και ευάλωτο σε πιθανές
κοινωνικές αντιδράσεις.
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Προφανώς, δεν απαιτούµε να υιοθετήσουν όλοι τις απόψεις
µας. Ας µην απαιτεί κανείς, όµως, να υιοθετήσουµε και εµείς τις
δικές τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Σεβόµαστε το δικαίωµά τους
να επιλέγουν τον τρόπο ζωής τους, αλλά δεν παραχωρούµε και
το δικαίωµα των Ελλήνων χριστιανών να υπερασπιστούν την
πίστη και τα ιδανικά τους. Γι’ αυτό και θα το καταψηφίσουµε.

Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η συνάδελφος κ. Ανα-

γνωστοπούλου έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας ξαναγυρί-

σουµε στο νοµοσχέδιο. Ειπώθηκε από το πρωί ότι πρόκειται για
ένα εξαιρετικό νοµοσχέδιο, για ένα καινοτόµο νοµοσχέδιο.

Θα µείνω σε δύο - τρία σηµεία µόνο. Επαναλαµβάνοντας, µπο-
ρούµε να εµπεδώσουµε και µερικά πράγµατα για το τι είναι επί
της ουσίας το νοµοσχέδιο: Τα παιδιά στο επίκεντρο του νόµου,
τα παιδιά στο κέντρο ενός κράτους-πρόνοιας, που, όπως άκουσα
πριν πάρα πολύ σωστά -νοµίζω από τον κ. Παρασκευόπουλο-
επανιδρύεται. Αυτό είναι το µέληµα του νοµοσχεδίου, αυτό είναι
το µέληµα του Υπουργείου, αυτό είναι το µέληµα της Υπουργού,
της κυρίας Φωτίου, που το έχει αποδείξει και σε άλλες ευκαιρίες.
Παύουν να υπάρχουν αόρατα παιδιά ενός κατώτερου Θεού σε
ιδρύµατα κλεισµένα.

Όλες και όλοι συµφωνούµε ότι όσο καλό και να είναι το
ίδρυµα, η δουλειά ενός κράτους πρόνοιας είναι η αποϊδρυµατο-
ποίηση των παιδιών. Μπορεί να είµαστε µία κοινωνία παιδοκεν-
τρική, αλλά δυστυχώς στη µεγάλη πλειοψηφία παιδοκεντρική
µόνο για τα δικά µας παιδιά, όχι γι’ αυτά τα παιδιά που, είτε είναι
σε ιδρύµατα, είτε είναι προσφυγάκια, είτε είναι τσιγγανάκια, είτε
είναι οτιδήποτε άλλο, αυτά τα παιδιά εξαιρούνται.

Εθνικό Μητρώο Ανηλίκων. Εκτός από το γεγονός ότι σταµα-
τάει τον κατακερµατισµό ποιος κρατάει µητρώα -υπάρχει µια κεν-
τρική, δηλαδή, επιτέλους µήτρα τού πόσα παιδιά και πού
υπάρχουν αυτά τα παιδιά- γίνεται κάτι άλλο πάρα πολύ σηµαν-
τικό που έπρεπε να έχει γίνει εδώ και πολλές δεκαετίες και θα
είχε σώσει την κοινωνία από πολλά δράµατα. Αναγράφονται οι
φυσικοί γονείς, άρα τα παιδιά ως ενήλικες στο µέλλον έχουν
ιστορία, µπορούν να αναζητήσουν τις ρίζες τους. Δεν θα γίνονται
όλα αυτά τα πανηγύρια, όπου για λόγους τηλεθέασης οι άνθρω-
ποι σέρνονται, αναζητώντας τις ρίζες τους. Είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό.

Ένα εξίσου σηµαντικό είναι το Εθνικό Μητρώο Ανάδοχων και
Θετών Γονέων. Γνωρίζουµε, επίσης, πάρα πολλές δραµατικές
ιστορίες και από τη λογοτεχνία και από την ιστορία και από τον
κινηµατογράφο, πώς αυτή η υπόθεση της αναδοχής και κυρίως
της τεκνοθεσίας αποτελούσε µία εξαίρεση, µία κλειστή σκοτεινή
διαδικασία, που οδηγούσε σε άλλα δράµατα, πάρα πολύ σηµαν-
τικά.

Τα παιδιά έχουν ανάγκη από φωλιά. Έχουν ανάγκη από ζεστα-
σιά και από αγάπη. Το κράτος είναι υποχρεωµένο να καθιστά
αυτή τη φωλιά, είτε είναι φυσική-βιολογική, είτε προέρχεται από
τεκνοθεσία ή αναδοχή, ισάξια τη µία της άλλης, να µην ξεχωρίζει
ένα παιδί τη φυσική κατάσταση από την οποία προέκυψε, απ’
αυτό που ζει, δηλαδή µέσα στη φωλιά. Η υιοθεσία, η τεκνοθεσία,
αλλά ακόµα περισσότερο η αναδοχή, απαιτούν περίσσευµα και
µυαλού και καρδιάς. Αποτελεί παράδειγµα γενναιοδωρίας. Η δε
επαγγελµατική αναδοχή είναι ακόµα περισσότερο παράδειγµα
γενναιοδωρίας. 

Θα ήθελα να µιλήσω πολύ γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί όλοι
στο στενό ή στο ευρύτερο περιβάλλον µας έχουµε βιωµατικά πα-
ραδείγµατα παιδιών, ενήλικων ή ηλικιωµένων πια ανθρώπων που
έζησαν το ίδρυµα ή την τεκνοθεσία µε έναν τρόπο που δεν τους
επέτρεψε να έχουν ούτε παρελθόν, άρα και το µέλλον τους και
το παρόν τους να είναι πάρα πολύ περιορισµένο. Όµως, θα πω
ένα πράγµα. Τόσο η τεκνοθεσία, όσο και η αναδοχή, αλλά πάνω
απ’ όλα η γονεϊκότητα, είτε βιολογική, είτε κατόπιν πρόνοιας του
κράτους, απαιτεί ένα πράγµα. Πρέπει να αποδεικνύεται. Ακόµα

και η φυσική γονεϊκότητα πρέπει να αποδεικνύεται, ότι δηλαδή
είναι άξιος κάποιος να είναι γονιός. Δεν είναι ένα φυσικό γεγο-
νός. Επειδή εγώ µπορώ να τεκνοποιήσω, είµαι και φυσικά, βιο-
λογικά, καλύτερος γονιός από οποιονδήποτε άλλον δεν µπορεί
να τεκνοποιήσει. Αυτό πρέπει να φύγει από τον ορίζοντά µας, για
να προχωρήσουµε ως κοινωνία ένα βήµα παραπέρα.

Το παιδί δεν είναι τρόπαιο του ζευγαριού, των ενηλίκων, των
έγγαµων ή οτιδήποτε άλλο. Δεν είναι µε φυσικό τρόπο ένα τρό-
παιο. Το ζευγάρι ή το άτοµο, όπως είπα προηγουµένως, οφείλει
να αποδεικνύει ότι µπορεί να έχει αυτήν την τεράστια φροντίδα,
να δίνει σε ένα παιδί ζεστασιά και πάνω απ’ όλα αγάπη. Το νοµο-
σχέδιο το κάνει µε όλους αυτούς τους µηχανισµούς επιτήρησης.

Εγώ όχι απλώς δεν θα αποφύγω να µιλήσω για το άρθρο 8,
αλλά στον ελάχιστο χρόνο που µου µένει θα προσπαθήσω να το
κάνω για έναν λόγο. Ναι, κι εγώ αγανάκτησα, όπως και η Αντι-
πρόεδρος, η κ. Χριστοδουλοπούλου, που µίλησε πάρα πολύ ω-
ραία προηγουµένως, να βλέπω στα κανάλια «νοµοσχέδιο για την
αναδοχή από οµόφυλα ζευγάρια». Κουτσοµπολιό, κουτσοµπολιό,
κουτσοµπολιό! Ενώ το νοµοσχέδιο λέει ότι όλοι οι πολίτες που
πληρούν τα κριτήρια της γονεϊκότητας –και η γονεϊκότητα είναι
πάρα πολύ σηµαντικό πράγµα- είναι και κατάλληλοι για αναδοχή
και τεκνοθεσία χωρίς εξαιρέσεις, όπως επιτάσσει το Σύνταγµά
µας, αυτό περιορίστηκε για να δηµιουργήσουµε κουτσοµπολιό
και να τσακώνονται µεταξύ τους οι µεν και οι δε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εµείς, όµως, µιλάµε για ένα σοβαρό πράγµα και παρά το γε-
γονός ότι ξεκίνησε έτσι, άρχισαν εδώ µέσα διάφοροι να ρίχνουν
κορώνες για την ιερή οικογένεια, κ.λπ.. Ιερή οικογένεια ήταν και
αυτή που έλεγε η Χούντα –«Ελλάς Ελλήνων Χριστιανών»-, πολύ
ωραίες οικογένειες είχαν και οι βασανιστές και ήταν Έλληνες
Χριστιανοί Ορθόδοξοι. Πολλές οικογένειες ήταν τέτοιου τύπου.
Ακόµα και αυτοί που έκλεβαν τα φάρµακα των καρκινοπαθών
πολύ ωραίες οικογένειες έχουν, όπως και πάρα πολλοί άλλοι που
µας έφθασαν σ’ αυτή τη χρεοκοπία. 

Πρέπει να προσέχουµε, λοιπόν, πώς µιλάµε, ειδικά εδώ µέσα.
Όµως, θα πω ότι ήταν µία ευκαιρία σήµερα και αύριο να κά-

νουµε ορατή και µία άλλη οµάδα αόρατων ανθρώπων. Εγώ είµαι
υπερήφανη που αυτή η Κυβέρνηση έκανε ορατούς αυτούς τους
ανθρώπους.

Ναι, οι οµοφυλόφιλοι είναι µία πραγµατικότητα της κοινωνίας.
Η δηµοκρατία δοκιµάζεται πάντα, δεν είναι ένα συντελεσµένο γε-
γονός άπαξ. Είναι ένα γεγονός διαρκείας µε πολλά περιστατικά
στα οποία δοκιµάζεται η ίδια. Κι εγώ χαίροµαι που εδώ ακούστη-
καν χίλια δυο, όπως και τα αίσχη ότι παιδοφιλία ίσον οµοφυλο-
φιλία. Εδώ, όµως, πρόκειται για ανθρώπους. Είναι κατάλληλοι να
είναι ανάδοχοι ή δεν είναι; Αυτό το «κατάλληλοι» το ορίζει ο
νόµος και όχι ο καθένας µας εδώ µε τις ιδεοληψίες του, µε τις
δεισιδαιµονίες του και µε όλα αυτά. 

Πρέπει τουλάχιστον µέσα στη Βουλή να ξέρουµε ένα πράγµα:
Τα δικαιώµατα δεν είναι θέµα πλειοψηφίας-µειοψηφίας. Ένα
άτοµο να έχει δικαίωµα για κάτι, το κράτος είναι υποχρεωµένο.
Διαφορετικά ηγέτες, όπως ο Ερντογάν και πολλοί άλλοι, έχουν
δίκιο που καταλύουν τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Αυτούς ακολου-
θεί πάνω από το 50%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω, λέ-
γοντας ένα πράγµα. Έχουµε ένα εξαιρετικό νοµοσχέδιο. Αυτό το
νοµοσχέδιο θα έπρεπε να έχει έρθει πολύ νωρίτερα από προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις και δεν θα έπρεπε να µένουµε τώρα σε
ένα πράγµα και για ένα καινούργιο άνοιγµα της δηµοκρατίας να
βγάζουµε όλη αυτή τη χολή, ενώ θα έπρεπε, όπως πολύ ωραία
το είπε η κ. Χριστοδουλοπούλου, να ασχοληθούµε µε το γιατί
έχουµε τόσα παιδιά στα ιδρύµατα, πώς θα σταµατήσει αυτό το
πράγµα, γιατί οι οικογένειες βρίσκονται σε τέτοια ανάγκη και όχι
να κάνουµε τέτοια σόου εδώ µέσα, πλεονάσµατα, περισσεύµατα
υποκρισίας και πραγµατικά κακού τρόπου να συνοµιλεί κανείς µε
ψηφοφόρους και όχι µε πολίτες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

7372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ.
Ηλίας Παναγιώταρος έχει τον λόγο.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα έχετε αντιληφθεί όλοι, η συντριπτική πλειοψηφία των Ελ-

λήνων πολιτών, όσοι µας ακούτε, όσοι µας βλέπετε, ότι για την
Κυβέρνηση και τα προοδευτικά στελέχη της είστε ηλίθιοι, είστε
αµόρφωτοι, είστε άξεστοι και δεν µπορείτε να αντιληφθείτε το
µεγαλείο τού να υιοθετούν παιδιά οµοφυλόφιλοι. Αυτό σας λένε
εδώ και πολλές ώρες και θα συνεχίσουν να σας λένε σήµερα και
αύριο, ασχέτως αν η συντριπτικότατη πλειοψηφία του ελληνικού
λαού είναι κάθετα αντίθετη µε αυτό. 

Για µία ακόµη φορά ξεχειλίζει η υποκρισία των πάσης φύσεως
ψευτοπροοδευτικών θολοκουλτουριάρηδων, έµµισθων ή άµι-
σθων δικαιωµατάκηδων. Όλη αυτή η δήθεν αγάπη σας για τα κα-
κόµοιρα παιδιά, όλα τα δικά σας κροκοδείλια µνηµονιακά δάκρυα
γίνονται προκειµένου να περάσετε το επαίσχυντο, ανήθικο άρ-
θρο 8, πατώντας επάνω σε ένα όντως σοβαρότατο ζήτηµα, αυτό
της υιοθεσίας και της αναδοχής και να κάνετε, µαζί µε άλλους
νόµους που έχετε ψηφίσει σε προγενέστερο χρόνο, ένα ακόµα
βήµα στον εκφυλισµό ενός εκ των ιερότερων θεσµών, αυτόν της
οικογένειας και των γονιών. Είναι οι διαταγές, βλέπετε, της άτε-
κνης οµοφυλόφιλης ελίτ της νέας τάξης πραγµάτων και εσείς οι
χρήσιµοι αφελείς που πραγµατοποιείτε τα όνειρά τους, και µά-
λιστα οι περισσότεροι µε το αζηµίωτο.

Ακούστηκε από προλαλήσαντες ότι µέχρι πρότινος στην παγ-
κόσµια ιατρική κοινότητα η οµοφυλοφιλία ήταν ανωµαλία και θα
έπρεπε να χειριστεί αναλόγως. Βλέπουµε ότι µε το εν λόγω
άρθρο 8 θέλετε τα παιδιά που ζουν, όπως λέτε, σε ιδρύµατα -
που δεν σηµαίνει ότι όλα είναι κόλαση, γιατί υπάρχουν άλλες πε-
ριπτώσεις όπου οι καταστάσεις είναι χειρότερες- και τα οποία,
όπως λέτε, βιώνουν µια προβληµατική κατάσταση µε το να τα
οδηγήσετε στην αναδοχή από οµοφυλόφιλους να τα οδηγήσετε
στην ολοκληρωτική καταστροφή από όλες τις απόψεις.

Θα διαβάσω κάτι εν τάχει γιατί είναι πάµπολλα τα παραδείγ-
µατα παιδιών -δεν ακούστηκε από κάποιον προλαλήσαντα, ακού-
στηκαν άλλα- που είχαν υιοθετηθεί από οµοφυλόφιλους γονείς
και των προβληµάτων που βίωσαν και βιώνουν.

Θα σας διαβάσω εν τάχει µία συγκλονιστική επιστολή προς την
Κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής που έστειλε η Κα-
ναδή Ντόουν Στεφάνοβιτς, η οποία µεγάλωσε σε οµόφυλη οικο-
γένεια και προειδοποιεί για τις τραγικές συνέπειες µιας τέτοιας
απόφασης.

«Η εν λόγω κοπέλα µεγάλωσε σε οµόφυλη οικογένεια µε γκέι
πατέρα, ο οποίος πέθανε το 1991 από AIDS και αρκετά χρόνια
µετά αποφάσισε να δηµοσιοποιήσει τις τραγικές συνέπειες που
είχε στην ίδια η ανατροφή της σε οµόφυλη οικογένεια στο βιβλίο
της «Η επίδραση των οµοφυλόφιλων γονέων». 

Με τη συγγραφέα της επιστολής, αλλά και του βιβλίου ήρθαν
σε επαφή πάνω από πενήντα ενήλικα παιδιά που µεγάλωσαν επί-
σης µε οµοφυλόφιλους γονείς και µοιράστηκαν τις ίδιες ανησυ-
χίες. Προειδοποιούν, λοιπόν, πως οι συνέπειες µιας τέτοιας
απόφασης είναι οργουελιανές στη φύση και την έκταση.

Μεταξύ άλλων, λοιπόν, αναφέρει και τα εξής πολύ ενδιαφέ-
ροντα: «Τα παιδιά δεν είναι εµπορεύµατα που µπορούν να δια-
χωριστούν δικαιολογηµένα από τους φυσικούς τους γεννήτορες
και αποτελούν αντικείµενο διαπραγµάτευσης µεταξύ µη συνδε-
δεµένων ενηλίκων. Τα παιδιά οικογενειών του ίδιου φύλου θα αρ-
νηθούν πολλές φορές τη θλίψη τους και προσποιούνται ότι δεν
τους λείπει ένας βιολογικός γονέας, νιώθουν πιεσµένα να µιλούν
θετικά λόγω της πολιτικής γύρω από τα οµοφυλόφιλα νοικοκυ-
ριά. Ωστόσο, όταν τα παιδιά χάνουν οποιονδήποτε από τους βιο-
λογικούς γονείς τους λόγω θανάτου, διαζυγίου, υιοθεσίας ή
τεχνολογίας τεχνητής γονιµοποίησης, βιώνουν ένα οδυνηρό
κενό». 

Καταθέτω για τα Πρακτικά ολόκληρη την ενδιαφέρουσα συνέ-
χεια, την οποία όποιος θέλει, µπορεί να αναζητήσει.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ακούσαµε από διάφορους εδώ προλαλήσαντες της συγκυβέρ-
νησης για τις αλά καρτ έρευνες, οι οποίες λένε ότι δεν υπάρχει
κανένα απολύτως πρόβληµα. Βέβαια, όπως ακούσατε εδώ από
τον ειδικό αγορητή, από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο,
υπάρχουν δύο σηµαντικότατες έρευνες: Η µία ήταν της τάξεως
των πενήντα χιλιάδων ατόµων και όχι όπως κάποιες έρευνες που
κάνουν µεταξύ τους οι διάφοροι σύντροφοι και πάντοτε βέβαια
µε το αζηµίωτο. Ξέρετε, είναι αυτές οι έρευνες που γίνονται για
να ικανοποιήσει και να εξυπηρετήσει ο ένας τον άλλον και αργό-
τερα ο άλλος τον έναν, εφόσον είναι σε τέτοια θέση - κλειδί, να
του δώσει και πτυχίο, να του δώσει και µεταπτυχιακό, άλλος µετά
να τον διορίσει και όλα αυτά τα µυστήρια. 

Είναι οι αλά καρτ ευαισθησίες σας, που ακούµε να οµιλείτε για
τα παιδιά, γι’ αυτά τα κακόµοιρα όπως λέτε εσείς, αλλά την ίδια
ώρα εσείς θελήσατε να εισέλθουν και να εισβάλουν στην πατρίδα
µας εκατοµµύρια λαθροµεταναστών και πολλά παιδάκια λαθρο-
µεταναστών και να τα έχετε αφήσει έρµαια να βρίσκονται στο
Πεδίον του Άρεως και να εκπορνεύονται για πέντε έως δέκα
ευρώ. Κάντε µία βόλτα από το Πεδίον του Άρεως να δείτε την
κατάσταση, αν και κάποιοι µπορούν να το ξέρουν από πρώτο
χέρι.

Όσο για την υποκρισία της Νέας Δηµοκρατίας, που ουσιαστικά
λέει ότι η κοινωνία δεν είναι ακόµη έτοιµη να δεχθεί το συγκεκρι-
µένο θέµα, αλλιώς θα το δέχονταν και θα το ψήφιζαν και αυτοί,
µάλλον έχει να κάνει περισσότερο µε το γεγονός ότι υπάρχει η
Χρυσή Αυγή και τους παίρνει τις ψήφους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Επιτρέψτε και σε εµένα µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε και για το δικαίωµα επιλογής, αλλά πάντοτε αλά

καρτ. Όπου θέλετε θυµάστε το δικαίωµα επιλογής και όπου θέ-
λετε θυµάστε το δικαίωµα επιβολής, να επιβάλετε, όπως γίνεται
στο εξωτερικό από τους αντίστοιχους ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι έφτασαν
στο σηµείο να απαγορεύουν στα παιδιά, στους γονείς, είτε είναι
φυσιολογικοί είτε όχι είτε οτιδήποτε άλλο, να λέγεται «αγόρι» το
παιδάκι τους εάν είναι αγόρι, και να λέγεται «κορίτσι» εάν είναι
κορίτσι, µέχρι λέει να γίνει δεκαοκτώ χρονών και να αποφασίσει.
Ας αφήσουµε τότε και τα παιδάκια να φτάσουν δεκαοκτώ χρονών
και να αποφασίσουν εάν θέλουν να υιοθετηθούν από οµοφυλό-
φιλες οικογένειες ή από κανονικές οικογένειες.

Ακούσαµε για τις ατοµικές ελευθερίες, ακούσαµε για διαφω-
τισµό, για ένα πλήθος άλλων φαιδρών καταστάσεων, αλλά όλα
αυτά εις βάρος των δικαιωµάτων του παιδιού. 

Πόσο υποκριτές είστε να µιλάτε για δικαιώµατα και από τη µία
και να λέτε «το δικαίωµα επιλογής και απόλυτης ελευθερίας» και
από την άλλη να είστε εσείς οι ίδιοι αυτοί που αύριο-µεθαύριο
θα πάτε να υποστηρίξετε τους τζιχαντιστές και τους ισλαµιστές,
οι οποίοι φυσικά δεν επιτρέπουν, όχι όλα αυτά που λέτε, αλλά
ούτε καν στις γυναίκες τους να βγάλουν τη µαντίλα και να φανεί
κάτι περισσότερο από το µατάκι και το µέτωπο, το κούτελο.

Φυσικά, είστε οι µεγαλύτεροι υποκριτές οι ψηφίσαντες και το
τρίτο µνηµόνιο, το οποίο σκοτώνει και αυτό κατά χιλιάδες τους
Έλληνες πολίτες, κάνει τις οικογένειες µίζερες και στέλνει τα παι-
διά στα ιδρύµατα. Θα θυµάστε αυτή τη µάνα που ήταν στην
Πάτρα και έστειλε τα παιδιά της στον εισαγγελέα λέγοντας «Δεν
µπορώ να τα θρέψω. Πάρτε τα να τα στείλετε στο ίδρυµα». Και
εσείς µας λέτε ότι κόπτεστε γι’ αυτά. Ακριβοί στα πίτουρα και
φτηνοί στις κότες! 

Ακούσαµε απίστευτες ατάκες, «κανένα παιδί στα αζήτητα», «η
φύση δεν προδικάζει, το παιδί δεν είναι δώρο της φύσης». Ποι-
ανού δώρο είναι; Πώς γίνεται το παιδί; Με µαγικό ραβδάκι; Αυτά
τα είπε η κ. Βάκη. Το παιδί είναι δώρο του θεού, τον οποίον φτύ-
νετε κατάµουτρα. 

Ακούσαµε και την άλλη απίστευτη ατάκα, ότι οι οµοφυλόφιλοι
µπορούν να προσφέρουν ό,τι και οι ετεροφυλόφιλοι γονείς.
Σώπα, µεγάλε! Πώς το βλέπεις αυτό; Ρητορική µίσους δεν είναι
αυτό που λέτε για αυτούς που έχουν αντίθετη άποψη; Είπε ο κ.
Δουζίνας ότι στο εξωτερικό θα εδιώκοντο. Αυτοί είστε. Η «θολο-
κουλτούρα» σε όλο το µεγαλείο. 

Μιλήσατε µε απαξιωτικά λόγια για τον Σεβασµιώτατο Μητρο-
πολίτη Αιγιαλείας Αµβρόσιο, ο οποίος προσπαθεί και συντηρεί
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µε πολύ κόπο δεκάδες ιδρύµατα στην περιοχή του. Πηγαίνετε να
ρωτήσετε εκεί όλα τα παιδάκια, ορφανά ή µη, τι αισθάνονται και
τι λένε για τον εν λόγω Μητροπολίτη. 

Όσο για τη Χρυσή Αυγή, έχει κάνει δεκάδες, εκατοντάδες δια-
νοµές τροφίµων και ειδών πρώτης ανάγκης σε διάφορα ιδρύ-
µατα, χωρίς τα φώτα της δηµοσιότητας, σε ολόκληρη την Ελλά-
δα, όχι για τις ψήφους. Αν θέλετε, σας προκαλούµε να δούµε τι
έχετε δώσει εσείς και τι έχουµε δώσει εµείς. 

Ευτυχώς, η συντριπτικότατη πλειοψηφία του ελληνικού έθνους
δεν συµµερίζεται ούτε κατ’ ελάχιστον τις γελοίες εθνοµηδενιστι-
κές, αντιχριστιανικές, ανήθικες µπουρδολογίες σας. Με το να αλ-
λάζετε τις ορολογίες, όπως κάνετε καιρό τώρα µε διάφορα, δεν
αλλάζετε και την ουσία του πράγµατος. Είτε λεγόταν στα αρχαία
χρόνια «κίναιδος», είτε τώρα το φτάσατε στο «οµόφυλος» και σε
λίγο θα λέτε ότι αυτός είναι ο κανονικός και εµείς είµαστε οι µη
κανονικοί, η ουσία του πράγµατος δεν αλλάζει, ό,τι και να κάνετε.
Αλλάζει όµως η Ευρώπη, αλλάζει και η Ελλάδα και το λέγατε συ-
νεχώς µε τρόµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Παναγιώταρε,
ολοκληρώστε για να προλάβει να µιλήσει και η κ. Βλάχου.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Σωστά. Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Χρυσή Αυγή θα αγωνιστεί για Ελλάδα και ορθοδοξία. Θα αν-

τισταθεί µε όλες της τις δυνάµεις και µε τη βοήθεια του ενός και
παντοδύναµου Θεού, λίαν συντόµως θα είστε ένα φαιδρό θλι-
βερό παρελθόν. Γι’ αυτό, όσο προλαβαίνετε, ζήστε το όνειρό
σας, γιατί οι περισσότεροι από εσάς µετά τις εκλογές δεν θα
είστε τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η συνάδελφος κ. Σω-
τηρία Βλάχου έχει τον λόγο. Είναι η τελευταία οµιλήτρια για σή-
µερα.

ΣΩΤΗΡΙΑ ΒΛΑΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όσο χρονικό διάστηµα κυ-

βερνάει τη χώρα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, έχει απροκάλυπτα κατα-
στήσει σαφές στους πάντες ότι πρωταρχική της επιδίωξη είναι η
αποδόµηση των τριών ύψιστων ιδανικών, τα οποία διαχρονικά
επιβιώνουν στην ψυχή του Έλληνα: Της πατρίδος, της θρησκείας
και της οικογένειας. 

Είτε µε τη συνολική της πολιτική, είτε µε τις στρατηγικές της
επιλογές, είτε µε νοµοθετήµατα όπως αυτό που πρόκειται να ψη-
φιστεί αύριο, ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να εφαρµόσει πιστά τις αν-
θελληνικές, αντιορθόδοξες και ενάντια στη φύση ιδεοληψίες του,
πιστεύοντας ότι µε τον τρόπο αυτό θα εξιλεωθεί έναντι του σκλη-
ρού κοµµατικού του πυρήνα για το γεγονός ότι έχει µετατραπεί
σε πειθήνιο όργανο των πιο σκληρών καπιταλιστών και των νεο-
φιλελεύθερων πολιτικών. 

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου εντάσσεται, λοιπόν, σε µία σειρά
νοµοθετηµάτων µε τα οποία ο ΣΥΡΙΖΑ επιχειρεί να απαξιώσει ει-
δικά τον θεσµό της οικογένειας, υποβαθµίζοντάς τον και εξισώ-
νοντάς τον µε διαπροσωπικές σχέσεις, οι οποίες διέπονται από
αντιλήψεις αρρωστηµένες, ανήθικες και εντελώς ασύµβατες
τόσο µε τις διαχρονικές αξίες και τα ιδανικά των Ελλήνων όσο
και µε την ίδια τη φυσική τάξη των πραγµάτων, µε την κανονικό-
τητα και την αρµονία που διέπουν τους φυσικούς νόµους.

Τα εγκλήµατα κατά της παραδοσιακής οικογένειας, η οποία
ανέκαθεν αποτελούσε το θεµελιώδες κύτταρο της ελληνικής κοι-
νωνίας, είναι πολλαπλά, µεθοδευµένα και έχουν τη µορφή νοµο-
θετηµάτων που έχουν στηριχθεί άµεσα ή έµµεσα από το σύνολο
των πολιτικών δυνάµεων του λεγόµενου «συνταγµατικού τόξου»
στο όνοµα µιας διεστραµµένης και αφύσικης πολιτικής ορθότη-
τας. Σύµφωνο συµβίωσης, νοµική αναγνώριση οµόφυλων ζευγα-
ριών, εξίσωση του φυσικού µε το αφύσικο µέσω της θεσµο-
θέτησης της αλλαγής ταυτότητας φύλου. Πόλεµος ανηλεής
ενάντια στη λογική, στη φύση την ίδια, µε σκοπό να µας πείσουν
ότι πρέπει να αποδεχθούµε ως κοινωνία τις νεοταξικές, αρρω-
στηµένες αντιλήψεις τους προκειµένου να µην χαρακτηριστούµε
συντηρητικοί, οπισθοδροµικοί, έως και ακραίοι. 

Όταν είδαν ότι η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων αντι-
στέκεται πεισµατικά στην προπαγάνδα της πολιτικής ορθότητας
και παραµένει θεµατοφύλακας των πατροπαράδοτων αξιών και

ιδανικών, απορρίπτοντας κάθε είδους παρανοϊκές και αφύσικες
ιδεοληψίες, τότε προχώρησαν ένα βήµα περαιτέρω. Στόχευσαν
στη νέα γενιά, επιχειρώντας να εκφυλίσουν τους νέους ανθρώ-
πους. 

Με το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου, έµµεσα, καλυµµένα, ανά-
µεσα σε πολλές υποκριτικές διακηρύξεις, µεγαλοστοµίες και µε-
γάλα λόγια, νοµοθετούν τη δυνατότητα να µπορούν και τα
οµοφυλόφιλα ζευγάρια να γίνονται ανάδοχοι ανηλίκων τέκνων,
ανοίγοντας µε τον τρόπο αυτό τον δρόµο ώστε στο άµεσο µέλ-
λον να επιτραπεί αντίστοιχα και η υιοθεσία ανηλίκων από αυτούς.
Αγνοούν τα δικαιώµατα των παιδιών, θέτουν σε κίνδυνο την
οµαλή ανάπτυξη της ψυχοσύνθεσής τους και της προσωπικότη-
τάς τους, προκειµένου να προωθήσουν και να στηρίξουν τις ιδε-
οληψίες τους. Αφήνουν ανήλικα παιδιά έρµαια στα χέρια ατόµων,
τα οποία έχουν αποκτήσει νοµική υπόσταση ως ζευγάρι απλά και
µόνο επειδή έχουν επιλέξει να σχετίζονται µε το ίδιο φύλο. Περί
αυτού πρόκειται. 

Ας αφήσουµε κατά µέρος την υποκρισία και ας τολµήσουµε
επιτέλους να πούµε αλήθειες, είτε αρέσει σε κάποιους είτε όχι.
Προφανώς και ο καθένας έχει το απόλυτο δικαίωµα να καθορίζει
µόνος του τη σεξουαλική του συµπεριφορά, ακόµα και αν αυτή
έχει ιδιαιτερότητες και δεν είναι φυσιολογική. Δεν έχει, όµως, κα-
νένα δικαίωµα να προσπαθεί να επιβάλλει ως πρότυπο προς τους
υπόλοιπους συνανθρώπους τις δικές του παρά φύση προτιµή-
σεις και προπαντός δεν έχει κανένα δικαίωµα να µεγαλώσει ένα
παιδάκι, να διαµορφώσει µια αγνή παιδική ψυχή µε βάση τα δικά
του απωθηµένα. 

Σε αυτό το έγκληµα κατά της ελληνικής νεολαίας, κατά της
ψυχής του λαού µας, δράστης και ένοχος φυσικά δεν είναι µόνο
ο ΣΥΡΙΖΑ. Συνένοχοι είναι και οι ΑΝΕΛ, οι οποίοι κάνουν τα
«στραβά µάτια», προκειµένου να µην χάσουν την καρέκλα της
εξουσίας. Αλλά και η Νέα Δηµοκρατία, που υποτίθεται πως θα
καταψηφίσει, τι µας λέει; Ότι η ένστασή τους δεν έγκειται στο
ότι µε την αναδοχή παιδιών από τους οµοφυλόφιλους πλήττεται
ο θεσµός της ελληνικής παραδοσιακής οικογένειας, όπως όλοι
την έχουµε βιώσει στα σπίτια µας, µε τους γονείς µας και µε τα
παιδιά µας, ούτε ότι παραβιάζονται µε την επίµαχη διάταξη στοι-
χειώδη ανθρώπινα δικαιώµατα των ανηλίκων. Το πρόβληµα κατά
τη Νέα Δηµοκρατία είναι ότι ως κοινωνία είµαστε ανέτοιµοι και
ανώριµοι για να αποδεχθούµε το κάτι διαφορετικό, το οποίο δια-
φορετικό στην προκειµένη περίπτωση επιχειρείται να επιβληθεί
σε ανήλικα παιδιά, χωρίς να υπάρχει κανένας σεβασµός στο δι-
καίωµά τους να µεγαλώσουν σε µία φυσιολογική οικογένεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας αυτήν τη στιγµή όχι
µόνο µε την ιδιότητα της Βουλευτού, αλλά πρωτίστως ως µη-
τέρα, ως γυναίκα και ως γιαγιά, προσωπικά δεσµεύοµαι να
πράξω το παν µέσα από τις τάξεις του κινήµατος των Ελλήνων
εθνικιστών, ώστε η ελληνική κοινωνία να µην φθάσει ποτέ στο
κατάντηµα να είναι έτοιµη να αποδεχθεί το επιχειρούµενο αυτό
έγκληµα σε βάρος αθώων παιδικών ψυχών. Είµαι πεπεισµένη ότι
η Χρυσή Αυγή και ο Αρχηγός µας Νίκος Μιχαλολιάκος µε επιτυ-
χία θα σταθούν για µία ακόµα φορά θεµατοφύλακες και υπερα-
σπιστές του τρίπτυχου που εκφράζει όλη µας την ύπαρξη:
Πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Βλάχου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.40 λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 9 Μάϊου και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης και ψή-
φιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης: «Μέτρα για την προώθηση των Θεσµών
της Αναδοχής και Υιοθεσίας και άλλες διατάξεις».
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